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Αθήνα, σήµερα στις 26 Ιουλίου 2024, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.05’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(Σύµφωνα µε την από 25-7-2024 εξουσιοδότηση του Σώµατος
επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προεδρείου τα Πρακτικά της ΡΟΕ’
συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης 25 Ιουλίου 2024, σε ό,τι αφορά
την ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου: «Κύρωση της από
18.7.2024 Σύµβασης Συγχώνευσης και Επένδυσης µεταξύ του
Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας και της εταιρείας πε-
ριορισµένης ευθύνης µε την επωνυµία «THRIVEST HOLDING
LTD»».)

Πριν εισέλθουµε στη συζήτηση του νοµοσχεδίου έχω την τιµή
να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων της
Δευτέρας 29 Ιουλίου 2024, το οποίο έχει ως εξής:

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφος 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής) 

1. Η µε αριθµό 1289/16-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Φθιώτιδας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρα-
τία» κ. Ιωάννη Οικονόµου προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε
θέµα: «Ζωτικής σηµασίας για την εκπαίδευση η ανάγκη µιας εκτε-
ταµένης κρατικής παρέµβασης αποκατάστασης, βελτίωσης και
συντήρησης των σχολικών υποδοµών».

2. Η µε αριθµό 1283/15-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Θεόφιλου Ξανθόπουλου προς τον Υπουρ-
γό Υγείας µε θέµα: «Προβληµατική και επικίνδυνη η λειτουργία
της ΜΕΘ του νοσοκοµείου Δράµας-Απαιτείται η άµεση ενίσχυσή
της µε µόνιµους ιατρούς και νοσηλευτικό προσωπικό».

3. Η µε αριθµό 1310/22-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κί-
νηµα Αλλαγής» κ. Φραγκίσκου Παρασύρη προς τον Υπουργό
Εσωτερικών µε θέµα: «Να ενισχυθούν άµεσα οι Δήµοι της Περι-
φερειακής Ενότητας Ηρακλείου για τα αναγκαία έργα ύδρευσης,
ύστερα από την κήρυξή τους σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης».

4. Η µε αριθµό 1307/22-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό
Εσωτερικών µε θέµα: «Για το σοβαρό πρόβληµα της ύδρευσης
στην πόλη του Ηρακλείου Κρήτης και τις χρεώσεις στα λαϊκά νοι-
κοκυριά».

5. Η µε αριθµό 1292/16-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Σερρών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση»

κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων µε θέµα: «Ατελείωτα τα προβλήµατα των αγρο-
τών και των κτηνοτρόφων λόγω της δραµατικά παρατεινόµενης
ανεπάρκειας στη λειτουργία του ΟΠΕΚΕΠΕ».

6. Η µε αριθµό 1300/18-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά»
κ. Δηµητρίου Τζανακόπουλου προς την Υπουργό Πολιτισµού µε
θέµα: «Πειθαρχικές διαδικασίες και εσωτερικός έλεγχος στο
Υπουργείο Πολιτισµού».

7. Η µε αριθµό 1296/17-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ.
Νικολάου Παπαδόπουλου προς τον Υπουργό Εξωτερικών µε
θέµα: «Η δράση του κόµµατος ΚΙΕΦ στη Θράκη.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφος 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1304/19-7-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Σερρών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρατία» κ.
Φωτεινής Αραµπατζή προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων µε θέµα: «Ανάγκη αντιµετώπισης της ακραίας ξη-
ρασίας».

2. Η µε αριθµό 1293/16-7-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Πειραιώς της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Ειρήνης (Νίνας) Κασιµάτη προς τον Υ-
πουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής µε θέµα: «Σκανδα-
λώδης η ανοχή της Κυβέρνησης στις υπέρογκες αυξήσεις των
τιµών των ακτοπλοϊκών εισιτηρίων ενώ ισχύουν όλες οι νοµικές
προϋποθέσεις για την επιβολή πλαφόν».

3. Η µε αριθµό 1308/22-7-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Γαρυφαλλιάς (Λιάνας) Κανέλλη προς τον Υ-
πουργό Υγείας, µε θέµα: «Για την έλλειψη µορφίνης σε σκόνη για
την παρηγορητική θεραπεία των ασθενών µε καρκίνο».

4. Η µε αριθµό 1305/20-7-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Νίκη» κ. Ασπασίας Κουρουπάκη προς τον Υπουργό Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα: «Απαλλαγή πολυτέκνων και
τριτέκνων από τον φόρο εισοδήµατος».

5. Η µε αριθµό 1294/16-7-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αθηνάς Λινού προς τον
Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Απαραίτητη η υλοποίηση µελετών που
θα διερευνήσουν τα κίνητρα για την κάλυψη κενών θέσεων υγει-
ονοµικών δοµών της χώρας».

6. Η µε αριθµό 1309/22-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευ-
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τικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Γεωργίου Λα-
µπρούλη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
µε θέµα: «Μέτρα για την αντιµετώπιση των συνεπειών της πανώ-
λης των µικρών µηρυκαστικών».

7. Η µε αριθµό 1298/17-7-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Κοζάνης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία» κ. Καλλιόπης Βέττα προς τον Υπουργό Ανάπτυξης
µε θέµα: «Οι υστερήσεις, τα κενά και η στασιµότητα στην απορ-
ρόφηση κονδυλίων για το Πρόγραµµα Δίκαιης Αναπτυξιακής Με-
τάβασης (Π.Δ.Α.Μ.) δηµιουργούν απόγνωση στην Δυτική Μακε-
δονία».

8. Η µε αριθµό 1301/18-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Πανώλη στα πρό-
βατα. Αιτίες, τρόποι αντιµετώπισης και ενίσχυσης κτηνοτρόφων.
Υπάρχει σχέδιο;».

9. Η µε αριθµό 1302/18-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Γεώργιου Καραµέρου προς τον
Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας µε θέµα:

«Πολύµηνες καθυστερήσεις στην καταβολή της επιδότησης ενοι-
κίου στους πληγέντες από πυρκαγιές στην Ανατολική Αττική».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 4057/1-4-2024 ερώτηση της Βουλευτού Β3’ Νό-
τιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αρι-
στερά» κ. Θεανώς Φωτίου προς την Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Να µπορούν οι νέοι πτυχιούχοι
που παρακολουθούν µεταπτυχιακές σπουδές να εγγράφονται
στα Μητρώα Ανέργων της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης
(ΔΥΠΑ)».

2. Η µε αριθµό 3106/8-2-2024 ερώτηση του Βουλευτή Αχαΐας
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Σπυρίδωνα Τσιρώνη
προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Ανανέωση συµβάσεων επι-
κουρικού προσωπικού νοσοκοµείων του ΕΣΥ».

3. Η µε αριθµό 5025/4-6-2024 ερώτηση της Βουλευτού Β3’ Νό-
τιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αρι-
στερά» κ. Θεανώς Φωτίου προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα:
«Κρίσιµη για τη δηµόσια υγεία η υποβάθµιση της υγειονοµικής
φροντίδας προσφυγικών πληθυσµών-εκδικητική αντιµετώπιση
για τους ανθρώπους του πεδίου».

19240 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη
της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού: «Ρυθµίσεις για την Ψηφιακή Εκπαιδευτική
Πύλη και το Ψηφιακό Φροντιστήριο, επαγγελµατικός προσανα-
τολισµός στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση, µέτρα στήριξης του
εκπαιδευτικού συστήµατος σε αποµακρυσµένες περιοχές και λοι-
πές ρυθµίσεις του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού». 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 24 Ιουλίου 2024 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνε-
δρίαση, εν συνόλω, επί της αρχής, επί των άρθρων και των τρο-
πολογιών. 

Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το
τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ευάγγε-

λος Συρίγος για δεκαπέντε λεπτά. 
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισάγεται σή-

µερα το νοµοσχέδιο µε τίτλο «Ρυθµίσεις για την Ψηφιακή Εκπαι-
δευτική Πύλη και το Ψηφιακό Φροντιστήριο, επαγγελµατικός
προσανατολισµός στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση, µέτρα στήρι-
ξης του εκπαιδευτικού συστήµατος στις αποµακρυσµένες περιο-
χές και λοιπές ρυθµίσεις». Πρόκειται για ένα ερανιστικό νοµο-
σχέδιο πράγµα το οποίο σηµαίνει ότι δεν υπάρχει ένας κύριος
κορµός ενός βασικού θέµατος, αλλά υπάρχουν διατάξεις οι
οποίες θεραπεύουν πλείστα όσα προβλήµατα σχετίζονται µε το
Υπουργείο Παιδείας. 

Οι βασικές και κύριες διατάξεις αφορούν στην πρωτοβάθµια
και δευτεροβάθµια εκπαίδευση και είναι τα άρθρα 1 έως 24. Το
κρίσιµο είναι το άρθρο 3, το οποίο προβλέπει τη στήριξη της µα-
θήσεως µέσω της δηµιουργίας µιας ψηφιακής εκπαιδευτικής
πύλης που θα είναι προσβάσιµη µέσω του gov.gr. Ο στόχος
αυτής της πύλης είναι να µπορέσουµε να βοηθήσουµε τους φοι-
τητές, τους µαθητές να µπορούν να βρίσκουν σε ένα σηµείο όλα
τα θέµατα τα οποία αφορούν στο Υπουργείο Παιδείας, όλα τα
βοηθήµατα, όλα τα βιβλία, τα πάντα. Παράλληλα στην ίδια σελίδα
θα δηµιουργηθεί ένα ψηφιακό φροντιστήριο, το οποίο θα λει-
τουργεί µε τη µορφή σύγχρονης και ασύγχρονης εκπαιδεύσεως. 

Πιο συγκεκριµένα ασύγχρονη εκπαίδευση θα είναι για τους µα-
θητές από την πέµπτη και έκτη δηµοτικού, όλο το γυµνάσιο,
πρώτη και Β’ λυκείου και σύγχρονη και ασύγχρονη εκπαίδευση
θα υπάρχει για τους µαθητές της Γ’ λυκείου, οι οποίοι έχουν και
το µεγαλύτερο πρόβληµα και τις µεγαλύτερες ανάγκες λόγω και
των πανελλαδικών εξετάσεων. Αντιλαµβάνεστε ότι η συγκεκρι-
µένη κίνηση είναι µια πολύ µεγάλη βοήθεια, η οποία αφορά ιδίως
σε µαθητές που δεν έχουν τη δυνατότητα να πάνε σε φροντιστή-
ριο. 

Επειδή άκουσα διάφορα σχόλια τις τελευταίες µέρες ότι θα
είναι εκπαιδευτική τηλεόραση νούµερο δυο και κάποια τέτοια, να
διευκρινίσουµε το εξής: Η εκπαιδευτική τηλεόραση όταν φτιά-
χτηκε τη δεκαετία του 1970 θεράπευε συγκεκριµένα προβλή-
µατα. Καταργήθηκε πριν από κάποια χρόνια διότι δεν ήταν πλέον
αυτές οι ανάγκες. Εδώ µιλάµε για καθηγητές οι οποίοι θα αναλά-
βουν ειδικά επί τούτου να φτιάξουν ψηφιακά φροντιστήρια και ει-
δικώς για τους µαθητές της Γ’ λυκείου θα είναι και σύγχρονη
εκπαίδευση, δεν θα είναι µόνον βιντεάκια τα οποία θα τα βλέπουν
σε σχέση µε τα µαθήµατα. 

Το άρθρο 4 είναι επίσης εξαιρετικά σηµαντικό. Έχουµε περά-
σει από την περίοδο εκείνη στην οποία την επαγγελµατική κατάρ-

τιση, την επαγγελµατική σταδιοδροµία, τη βοηθούσαν οι σοφοί
της παρέας, οι άνθρωποι εκείνοι οι οποίοι είχαν κάποια εµπειρία,
στους οποίους προσέτρεχες και τους έλεγες «τι να κάνουµε για
το άλφα ή το βήτα θέµα». Εδώ και χρόνια υπάρχουν άνθρωποι οι
οποίοι ασχολούνται αποκλειστικά µε τον επαγγελµατικό προσα-
νατολισµό των παιδιών. Στο άρθρο 4 φτιάχνεται µια ειδική ηλε-
κτρονική εφαρµογή, η οποία θα απευθύνεται στους µαθητές της
Α’ λυκείου, είναι οι µαθητές στη φάση εκείνη κατά την οποία πρό-
κειται να αποφασίσουν ποια κατεύθυνση θα ακολουθήσουν στα
επόµενα δύο χρόνια του σχολείου, και η οποία θα τους καθοδηγεί
σοβαρά και θα τους δείχνει ποιες δυνατότητες υπάρχουν στο
πλήθος των πανεπιστηµιακών τµηµάτων που υπάρχουν στη
χώρα. Μεταξύ άλλων θα υπάρχει και διαδικτυακή ατοµική συνε-
δρία µε σύµβουλο επαγγελµατικού προσανατολισµού. 

Να υπενθυµίσω ότι είναι κάτι που ήδη γίνεται. Και πάλι, είναι
κάτι που βοηθάει οικογένειες οι οποίες δεν έχουν υψηλό εισό-
δηµα, δεν έχουν αυτές τις δυνατότητες, ζουν σε αποµακρυσµέ-
νες περιοχές και θα έχουν µία δυνατότητα η οποία αυτή τη στιγµή
είναι µόνον για ανθρώπους που µένουν σε µεγάλες πόλεις, για
παιδιά µαθητές που είναι σε µεγάλες πόλεις ή για οικογένειες οι
οποίες έχουν τη δυνατότητα να πληρώσουν αυτά τα χρήµατα. 

Με το άρθρο 5 επιδιώκεται η στήριξη των αποµακρυσµένων
και των ορεινών περιοχών µε τη δηµιουργία τάξεων γυµνασίου,
αυτόνοµων τάξεων γυµνασίου. Θα θυµάστε όλοι το πρόβληµα το
οποίο δηµιουργήθηκε πριν από δύο χρόνια στη Γαύδο όταν οι
δύο µαθητές του σχολείου έπρεπε να φύγουν από το νησί και να
πάνε στην Κρήτη για να µπορέσουν να συνεχίσουν στο γυµνάσιο.
Με τον τρόπο αυτό λύνονται τέτοιου είδους προβλήµατα. Ούτε
καταργούνται γυµνάσια ούτε αλλάζουν οι όροι δηµιουργίας γυ-
µνασίων. Απλώς, όταν δεν πληρούνται οι προϋποθέσεις ιδρύ-
σεως γυµνασίου, γιατί ο αριθµός είναι πάρα πολύ µικρός, είναι
δύο ή τρεις µαθητές, προβλέπεται η δυνατότητα να υπάρξει τάξη
ειδικά για αυτούς τους µαθητές. Κάτι αντίστοιχο υπάρχει ούτως
ή άλλως και σήµερα µε τις λυκειακές τάξεις. Υπάρχουν πολλές
περιοχές στη χώρα στις οποίες έχουµε γυµνάσια στα οποία λει-
τουργούν και οι λυκειακές τάξεις. Ούτε κινδυνεύει να κλείσει σχο-
λείο για αυτό τον λόγο ούτε τίποτε άλλο. Διευκολύνονται απλώς
µαθητές αποµακρυσµένων και ορεινών περιοχών. 

Από εκεί και πέρα στα υπόλοιπα άρθρα που αφορούν στην
πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση λύνονται διάφορα
προβλήµατα που σχετίζονται µε τις οικογένειες των αποβιωσά-
ντων κατά τον σεισµό της Σάµου το 2020, θέµατα που σχετίζονται
µε την ενδοσχολική βία, θέµατα µε τους συµβούλους εκπαιδεύ-
σεως. 

Εδώ να επισηµάνω ότι για πρώτη φορά καθορίζεται αποζη-
µίωση για τους εκπαιδευτικούς που συµµετέχουν ως συντονιστές
στη διεξαγωγή του διαγωνισµού της PISA. Είναι ένας διαγωνι-
σµός ο οποίος λαµβάνει χώρα σε όλα τα κράτη-µέλη του ΟΟΣΑ
και στον οποίο συµµετέχουν και δηµόσια και ιδιωτικά σχολεία στη
χώρα. Προσέξτε, δεν είναι µόνο δηµόσια, δεν είναι µόνο ιδιωτικά,
διότι άκουσα και αυτό, ότι δήθεν τα σχολεία τα οποία συµµετέ-
χουν στον διαγωνισµό στιγµατίζονται. Δεν στιγµατίζεται κανένας.
Είναι δυστυχώς ένας πολύ καλός καθρέφτης της εκπαίδευσης
της χώρας. Και λέω δυστυχώς διότι τα αποτελέσµατα σε βάθος
πολλών ετών δεν είναι καλά για τη χώρα µας. Δίνεται η δυνατό-
τητα καθορισµού αποζηµίωσης για τους εκπαιδευτικούς που
συµµετέχουν ως συντονιστές στη διεξαγωγή των εξετάσεων, για
να µπορούµε να πετύχουµε καλύτερα αποτελέσµατα µε καλύ-
τερο συντονισµό.

Λύνονται ορισµένα θέµατα που σχετίζονται µε λειτουργικά
κενά σε πρότυπα και πειραµατικά σχολεία. Ρυθµίζονται θέµατα
εκπαιδευτικών µε αναπηρία και επίσης λύνονται θέµατα που σχε-
τίζονται µε τη διαδικασία επιλογής προϊσταµένων στα ΚΕΔΑΣΥ. 

Έχουµε τα άρθρα 25 έως 29, τα οποία αφορούν στην επαγγελ-
µατική εκπαίδευση. Είναι πολύ σηµαντικό το άρθρο 27. Προβλέ-
πεται η τήρηση Μητρώου Εκπαιδευτών Επαγγελµατικής Κατάρ-
τισης των σχολών ανωτέρας επαγγελµατικής κατάρτισης και των
επαγγελµατικών σχολών στο ΙΝΕΔΙΒΙΜ. Είναι κάτι που δεν υπάρ-
χει ως τώρα. Είναι κάτι εντελώς καινούργιο και πολύ βασικό. Επί-
σης προβλέπονται θέµατα τα οποία λύνονται µε αποζηµιώσεις
που καταβάλλονται σε ασκούµενους από το ΙΝΕΔΙΒΙΜ. 
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Τα άρθρα 30 ως 44 λύνουν διάφορα θέµατα που σχετίζονται µε
την ανώτατη εκπαίδευση, όπως επί παραδείγµατι το θέµα των πι-
στοποιητικών ή των βεβαιώσεων. Εδώ να κάνω ένα µικρό σχόλιο.
Πολλές από αυτές τις διατάξεις µοιάζουν καθηµερινές και όχι ιδι-
αίτερα µεγάλης σηµασίας. Αν σκεφτούµε ότι το 75% µε 80% των
φοιτητών που πηγαίνουν στις γραµµατείες των πανεπιστηµίων πη-
γαίνουν ακριβώς για να διεκπεραιώσουν θέµατα πιστοποιητικών,
βεβαιώσεων, ή τίτλων σπουδών και αυτό πλέον θα βγαίνει µηχα-
νογραφικά και αυτόµατα, αντιλαµβανόµαστε τι τεράστια ελά-
φρυνση είναι αυτό για τις γραµµατείες των πανεπιστηµίων.

Από εκεί και πέρα, προσδιορίζονται κάποια θέµατα που σχετί-
ζονται µε τµήµατα θεολογικών σχολών. Ανεβαίνει στο 30% επί
του αριθµού εισακτέων. Ούτως ή άλλως υπάρχει πρόβληµα µε
τις θεολογικές σχολές σε σχέση µε τον αριθµό των ατόµων που
ήδη φοιτούν σε αυτές. Ανεβάζοντας το ποσοστό των εισακτέων
από κατατακτήριες εξετάσεις, τους δίνουµε τη δυνατότητα και
να εγγραφούν και να έχουν µεγαλύτερο αριθµό οι σχολές αυτές.

Τροποποιούνται οι διατάξεις οι οποίες αφορούν στις µεταβο-
λές των ακαδηµαϊκών µονάδων επιπέδου τµήµατος ούτως ώστε
η µετονοµασία τους εφόσον δεν πραγµατοποιείται µεταβολή του
επιστηµονικού πεδίου που θεραπεύουν να πραγµατοποιείται µε
απόφαση οργάνων του ιδρύµατος. Είναι καθηµερινά πράγµατα,
αλλά γραφειοκρατικά. Κανονικά αυτό θα έπρεπε να πάει στο
Υπουργείο Παιδείας για να βγάλει απόφαση. Πλέον, λύνεται εσω-
τερικά µέσα στο πανεπιστήµιο.

Επίσης ρυθµίζονται -πολύ σηµαντικό το άρθρο 43- ζητήµατα
σχετικά µε την πρακτική άσκηση των φοιτητών των ΑΕΙ σε φορείς
υποδοχής δηµοσίου ή ιδιωτικού τοµέα. Εδώ θα σταθώ λίγο πα-
ραπάνω. Αυτό είναι ένα µεγάλο άρθρο το οποίο έχει φτιαχτεί µε
τη βοήθεια των πανεπιστηµιακών καθηγητών και της συνόδου
των πρυτάνεων που ασχολούνται µε θέµατα πρακτικής εκπαιδεύ-
σεως. Υπάρχουν τµήµατα στα οποία για να µπορέσει κάποιος να
αποφοιτήσει πρέπει υποχρεωτικώς να κάνει κάποιους µήνες ή
ακόµη και ένα εξάµηνο πρακτική εκπαίδευση. Εδώ λύνονται
πολλά προβλήµατα που υπήρχαν σε σχέση µε την καταβολή της
αποζηµιώσεως, µε την πρακτική άσκηση, µε την επιβολή αντι-
σταθµιστικών µέτρων και πιστεύω ότι ο θεσµός της πρακτικής εκ-
παίδευσης θα µπορέσει να λειτουργήσει.

Τα άρθρα 45 έως 47 αφορούν στην ειδική αγωγή. Είναι θέµατα
πάλι πρακτικά για παιδάκια τα οποία έχουν προβλήµατα και φι-
λοξενούνται σε χώρους νοσηλευτικών ιδρυµάτων και κάνουν εκεί
τα µαθήµατά τους. Πάλι άκουσα από την Αντιπολίτευση ότι µέσω
αυτού του άρθρου δηµιουργούνται οι προϋποθέσεις για ιδιωτική
κατ’ οίκον εκπαίδευση. Κυρίες και κύριοι, άµα διαβάσετε τις προ-
ϋποθέσεις, θα ευχηθείτε να µην έχει κάποιος τις προϋποθέσεις
για να παρακολουθήσει κατ’ οίκον εκπαίδευση. Είναι εξαιρετικά
δύσκολες οι καταστάσεις οι οποίες έχουν αυτό το δικαίωµα. 

Τα άρθρα 48 έως 70 αναφέρονται κυρίως στην εκκλησιαστική
αγωγή. Εδώ έχουµε µετονοµασία των εκκλησιαστικών σχολείων
σε πρότυπα εκκλησιαστικά σχολεία και ρυθµίζεται µία σειρά θε-
µάτων που σχετίζονται µε τη µετατροπή των εκκλησιαστικών σχο-
λείων σε πρότυπα σχολεία. Ουσιαστικά µεταφέρεται όλο το
πλέγµα των διατάξεων για την επιλογή των καθηγητών, για τη µο-
ριοδότηση των υποψηφίων, για τους πίνακες κατατάξεων. Όλα
αυτά όπως ισχύουν για τα πρότυπα σχολεία µεταφέρονται στα
πρότυπα εκκλησιαστικά σχολεία, λαµβάνοντας πάντοτε υπ’ όψιν
και τον ιδιαίτερο χαρακτήρα των εκκλησιαστικών σχολείων. 

Το άρθρο 56 λύνει κάποια πρακτικά θέµατα που σχετίζονται µε
βοήθεια που έχει δοθεί σε πληµµυροπαθείς, σεισµοπαθείς κ.λπ.,
οι οποίοι ως τώρα όταν παίρνανε κάποιο βοήθηµα αυτό έπρεπε
να συµψηφιστεί µε οφειλή προς τη φορολογική διοίκηση ή το δη-
µόσιο. Και επίσης λύνονται κάποια θέµατα σχετικά µε δυνατότη-
τες µεταθέσεων εφηµέριων και διακόνων στα Δωδεκάνησα και
στην Πάτµο, στην Εκκλησία της Κρήτης, αλλά και στην Εκκλησία
της Ελλάδος. 

Θα κρατήσω ειδικά το άρθρο 70, το οποίο προβλέπει ότι οι
θρησκευτικές κοινότητες οι οποίες υπέστησαν Ολοκαύτωµα ή Γε-
νοκτονία καθώς και τα σχολεία που σχετίζονται µε αυτές τις κοι-
νότητες µπορούν να τύχουν αρωγής και µέτρων στήριξης από το
Υπουργείο Παιδείας. Πρόκειται για µία διάταξη την οποία πρα-
γµατικά θα καλούσα όλα τα κόµµατα να υπερψηφίσουν. Μιλάµε

ουσιαστικά για θρησκευτικές κοινότητες οι οποίες έχουν αναγνω-
ριστεί από τη Βουλή των Ελλήνων. Εκτός από εµάς είναι οι Αρ-
µένιοι και οι Εβραίοι. Θα παρακαλούσα πραγµατικά όλα τα κόµ-
µατα να υπερψηφίσουν το συγκεκριµένο άρθρο, το άρθρο 70. 

Από εκεί και πέρα έχουµε διατάξεις που σχετίζονται µε το Ιν-
στιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής, για την αναβάθµιση της ποι-
ότητάς του. Στα άρθρα 74 και 79 έχουµε µία σειρά από διατάξεις
για την Εθνική Αρχή για την Ανώτατη Εκπαίδευση. Επιδιώκει την
αναδιαµόρφωση όλου του πλαισίου της Εθνικής Αρχής για την
Ανώτατη Εκπαίδευση, προκειµένου να ανταποκριθεί και στις ανά-
γκες για τα ανώτατα ιδρύµατα, τα οποία θα δηµιουργηθούν
πλέον ως νοµικά πρόσωπα ανώτατης εκπαίδευσης µε τον πρό-
σφατο νόµο ο οποίος ψηφίστηκε και προβλέπεται ο τρόπος µε
τον οποίο η ΕΘΑΑΕ θα αναλάβει αυτό τον ρόλο. 

Τα άρθρα 80 και 81 αφορούν κάποια πρακτικά θέµατα στο
Σώµα Ελλήνων Προσκόπων. Μέχρι τώρα, επί παραδείγµατι, το δι-
καίωµα συµµετοχής στο Σώµα Ελλήνων Προσκόπων περιοριζό-
ταν αποκλειστικώς σε Έλληνες πολίτες. Έτσι όταν κάποιος ευρω-
παίος πολίτης ή από τρίτο κράτος επιθυµούσε να γίνει µέλος στο
Σώµα Ελλήνων Προσκόπων έπρεπε να βγει ειδική απόφαση από
τον Υπουργό. Λύνονται αυτά τα θέµατα.

Τα άρθρα 83 έως 98 σχετίζονται µε τον αθλητισµό. Δυστυχώς,
ο κ. Βρούτσης λόγω υποχρεώσεως δεν βρίσκεται στην Ελλάδα.
Θα αναφερθώ σε µερικά από αυτά. Στο άρθρο 85 λύνονται προ-
βλήµατα που είχαν δηµιουργηθεί από τον κορωνοϊό σε σχέση µε
αθλητές που είχαν κατακτήσει θέσεις το 2021 από την θέση ένα
ως τη θέση οκτώ. 

Το άρθρο 86 ρυθµίζει θέµατα που δηµιουργήθηκαν µετά τον
πόλεµο, µετά την εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία, όταν πολ-
λοί αθλητές αγωνίστηκαν υπό σηµαία διεθνούς αθλητικής οµο-
σπονδίας. Προβλέπονται κάποια ζητήµατα που σχετίζονται µε εν
ενεργεία διαιτητές, κριτές σε διαιτητικά ατοµικά αθλήµατα να
µπορούν να είναι και µέλη διοικητικού συµβουλίου. Διότι µην κοι-
τάζουµε µόνο τις µεγάλες οµοσπονδίες, υπάρχουν και µικρές
οµοσπονδίες οι οποίες δεν έχουν τη δυνατότητα να καλυφθούν
αυτές οι θέσεις, εάν απαγορεύεται σε αυτούς τους ανθρώπους
την ώρα που είναι διαιτητές να µπαίνουν και µέλη διοικητικών
συµβουλίων σε αντίστοιχες ενώσεις. Ρυθµίζονται κάποια ζητή-
µατα σχετικά µε τη θητεία του διοικητικού συµβουλίου της αθλη-
τικής οµοσπονδίας. 

Σηµαντικό θέµα είναι ότι απαγορεύεται πλέον η αφή, το άναµ-
µα, καπνογόνων µέσα σε κλειστούς χώρους. Έως τώρα απαγο-
ρευόταν να πετάξεις καπνογόνο, ήταν ποινικό αδίκηµα. Τώρα µε-
τατρέπεται σε ποινικό αδίκηµα το άναµµα, η αφή, καπνογόνου
µέσα σε κλειστούς χώρους, σε κλειστές εκδηλώσεις. 

Ένα τελευταίο σηµείο είναι το άρθρο 97. Προβλέπει την παρά-
ταση των υφιστάµενων συµβάσεων για την παροχή υπηρεσιών
VAR για έναν ακόµη χρόνο για τη νέα αγωνιστική περίοδο 2024 -
2025. Ο στόχος είναι από τη µεθεπόµενη χρονιά, από την περίοδο
2025 - 2026, να αναλάβουν οι ίδιες οι αθλητικές οµοσπονδίες
αυτό το θέµα. 

Κυρίες και κύριοι, έχουµε, όπως σας είπα, ένα ερανιστικό νο-
µοσχέδιο. Λύνει πολλά καθηµερινά προβλήµατα και πιστεύω ότι
πρέπει να το στηρίξουµε. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-
µε τον κ. Συρίγο.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στην εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ, την κ.
Ράνια Θρασκιά.

Παρακαλώ, έχετε τον λόγο.
ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καληµέρα, κυρία Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελ-

φοι, µε αφορµή την ανακοίνωση των βάσεων θα ήθελα να εκ-
φράσω αρχικά την ευχή µου στο άµεσο µέλλον αυτή η µέρα να
είναι µέρα χαράς για όλους και τη δέσµευσή µας ως ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία να διεκδικούµε διαρκώς καλύτερους
όρους ζωής για τους νέους ανθρώπους αυτής της χώρας. 

Συγχαρητήρια, λοιπόν, σε όλους τους υποψηφίους και τις οι-
κογένειές τους για την προσπάθειά τους και για την ψυχική τους
ανθεκτικότητα.
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Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέ-
διο εκατόν δεκαεννέα άρθρων, οι προβλέψεις του οποίου αφο-
ρούν σε όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης, αλλά και στον
αθλητισµό. Μετά από µία βραχύτατη διαβούλευση και χωρίς ου-
σιαστικό διάλογο µε την εκπαιδευτική κοινότητα και τους εµπλε-
κόµενους φορείς, τορπιλίζοντας για µία ακόµη φορά κάθε έννοια
συναίνεσης και συνεργασίας στον κρίσιµο τοµέα της παιδείας.
Αυτό δεν τιµά το Κοινοβούλιο και δεν είναι ένας αποδεκτός τρό-
πος νοµοθέτησης ή δηµοκρατικής συζήτησης. 

Και αν πραγµατικά εν µέσω θέρους και µε τα σχολεία και τα
εκπαιδευτικά ιδρύµατα κλειστά νοµοθετούσαν όχι ερήµην, αλλά
για να λύσετε προβλήµατα, τότε θα έπρεπε σήµερα να συζητάµε
για την ετοιµότητα σε όλα τα επίπεδα κατά την έναρξη της σχο-
λικής χρονιάς. Όπως χαρακτηριστικά ζητάει και µε υπόµνηµά του
το διοικητικό συµβούλιο της Πανελλήνιας Επιστηµονικής Ένωσης
Διευθυντών - Διευθυντριών Σχολικών Μονάδων Πρωτοβάθµιας
Εκπαίδευσης: έχετε λάβει τα κατάλληλα µέτρα για την ταχύτερη
δυνατή ολοκλήρωση των υπηρεσιακών µεταβολών των µόνιµων
εκπαιδευτικών σε όλες τις διευθύνσεις της χώρας; Για την
έγκαιρη ανάληψη εργασίας όλου του προσωπικού, ώστε µε το
άνοιγµα των σχολείων οι σύλλογοι διδασκόντων να µπορούν να
συνεδριάσουν σε πλήρη ολοµέλεια για την προετοιµασία που
απαιτείται για την υποδοχή των µαθητών (κατανοµή τάξεων, ανά-
θεση τµηµάτων και διδασκαλιών, εφηµερίες, προγραµµατισµός
σχολικών δράσεων, κ.λπ.); Για τη στελέχωση των ολοήµερων
σχολείων προκειµένου να λειτουργήσουν µε πλήρες ωράριο από
την πρώτη κιόλας µέρα έναρξης των µαθηµάτων, ώστε να µη δια-
ταραχθεί στο ελάχιστο ο οικογενειακός προγραµµατισµός, για
τη στελέχωση ιδιαιτέρως των ειδικών σχολείων για να είναι έτοιµα
τα πάντα και παντού, όταν χτυπήσει το πρώτο κουδούνι;

Εσείς ήρθατε προ ηµερών µε νοµοθετικές ρυθµίσεις να καταρ-
γήσετε χιλιάδες οργανικές θέσεις και να δηµιουργήσετε τις προ-
ϋποθέσεις για το κλείσιµο σχολικών µονάδων. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, όσο δεν γίνονται µόνιµοι διορισµοί, τα
προβλήµατα που υπάρχουν θα χειροτερεύουν, διότι είναι αδύνα-
τον το εκπαιδευτικό σύστηµα να λειτουργεί µε αναπληρωτές εκ-
παιδευτικούς κατά 30%, όταν το αντίστοιχο ποσοστό σε άλλες
χώρες είναι µόλις 5%. Και αυτό είναι ένα θεµελιώδες ζήτηµα. 

Σας το ρωτήσαµε στην επιτροπή, σας το ρωτάµε και πάλι.
Έχετε ή δεν έχετε ως στόχο τη µείωση των αναπληρωτών; Και
διατείνεστε τώρα πως µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο εκσυγχρο-
νίζετε τον τρόπο µε τον οποίο λειτουργεί το σχολείο. Ο Πρωθυ-
πουργός µίλησε χαρακτηριστικά για «επανάσταση» στην παιδεία
και στον τρόπο διεξαγωγής των µαθηµάτων. Πριν, όµως, ανα-
φερθώ στους όρους και τις όψεις αυτής της δήθεν επανάστασης,
επιτρέψτε µου να αναφερθώ στην ψηφιακότητα, διότι αν πραγµα-
τικά θέλουµε να µιλάµε για πρόοδο, τότε θα πρέπει να µπούµε
βαθιά στον κόσµο της ψηφιακότητας και το πλεονέκτηµά της να
αποτελεί συµπληρωµατικό εργαλείο στην εκπαιδευτική διαδικα-
σία και όχι να τείνει να γίνει το µοναδικό. 

Κανείς δεν µπορεί να αµφισβητήσει τη σύνδεση της ψηφιακής
συνθήκης µε τον επαναπροσδιορισµό όλων των συµπεριφορών
µας. Θα πρέπει, λοιπόν, να λαµβάνουµε πάντα υπ’ όψιν ότι το ψη-
φιακό πεδίο προσφέροντας ένα περιβάλλον µε έντονη δυναµική
προσδιορίζει ταυτόχρονα και το πώς σκέφτονται τα παιδιά σή-
µερα, το πώς γράφουν, το πώς επιχειρηµατολογούν, πώς επικοι-
νωνούν. Και, προφανώς, θα πρέπει να λαµβάνουµε µέριµνα για
την ανάπτυξη της ψηφιακής κουλτούρας, την ένταξη νέων µαθη-
σιακών αντικειµένων, τη διαδραστική µάθηση. 

Όµως, αν µας ενδιαφέρει να εγκύψουµε πραγµατικά στην ψη-
φιακή µετάβαση του δηµόσιου σχολείου, θα πρέπει ταυτόχρονα
να ανοίξουµε τη συζήτηση για τις επιπτώσεις των νέων τεχνολο-
γιών και το αξιακό σύστηµα που τις συνοδεύει. Σε κάθε περί-
πτωση είναι εντελώς παραπλανητικό να παρουσιάζονται οι νέες
τεχνολογίες σαν το µαγικό φάρµακο που θα λύσει όλα τα υπάρ-
χοντα προβλήµατα και θα γεφυρώσει τα χάσµατα στην εκπαιδευ-
τική διαδικασία. 

Αν υιοθετήσουµε, λοιπόν, ότι µε τον όρο «ψηφιακό σχολείο»
εννοούµε την ενσωµάτωση της τεχνολογίας στις περισσότερες,
αν όχι σε όλες τις πτυχές της λειτουργίας του, τότε συνάγουµε
ότι: και οι χώροι του σχολείου πρέπει να είναι κατάλληλα εξοπλι-

σµένοι µε διαδραστικούς πίνακες, υπολογιστές, tablets, κ.λπ. ότι
η εκπαιδευτική διαδικασία πρέπει να υποστηρίζεται –συµπληρω-
µατικά πάντα- από κατάλληλα εκπαιδευτικά εργαλεία, καθώς και
ένα µέρος των διοικητικών υπηρεσιών από και προς το σχολείο
να παρέχεται ψηφιακά. 

Και αν είναι ειλικρινείς οι προθέσεις σας, αν θέλουµε να µιλάµε
για ψηφιακή µετάβαση, τότε αυτή πρέπει να είναι και δίκαιη και
ωφέλιµη κοινωνικά. Θα πρέπει κατ’ αρχάς να διασφαλίζεται ότι
όλοι ανεξαιρέτως, µαθητές και εκπαιδευτικοί, έχουν πρόσβαση
στην τεχνολογία, ότι υπάρχουν σοβαρές δικλίδες ασφαλείας
ώστε να µην πληγούν η διά ζώσης διδασκαλία και εµπλουτιστική
και καθόλα ευεργετική φυσική παρουσία στην τάξη, ότι υπάρχει
µέριµνα για τη διάρκεια παραµονής των παιδιών στις οθόνες, ότι
διασφαλίζονται επίσης η ασφάλεια και η ιδιωτικότητά τους. Και
δεν είναι ένα παρεµπίπτον ζήτηµα. Γνωρίζουµε όλοι το κακό προ-
ηγούµενο µε το σκάνδαλο «CISCO» της προκατόχου σας. 

Θα πρέπει να διασφαλίζεται ότι υπάρχουν εγγυήσεις για την
εκπαίδευση και επιµόρφωση των εκπαιδευτικών και φυσικά για
τις εργασιακές τους σχέσεις, αλλά και ότι εξασφαλίζεται η συνε-
χής αξιολόγηση των προγραµµάτων ψηφιακής εκπαίδευσης και
ότι υπάρχει ανατροφοδότηση. 

Εσείς δεν κάνετε τίποτα από όλα αυτά. Με το παρόν νοµοσχέ-
διο και το πρόσχηµα του ψηφιακού µετασχηµατισµού δηµιουρ-
γείτε ένα άλλο εκπαιδευτικό πλαίσιο, ένα «ψηφιακό σχολείο» που
πάει να καταπιεί το πραγµατικό. 

Πιο συγκεκριµένα, θεσµοθετείτε µε το άρθρο 3 το ψηφιακό
φροντιστήριο που έρχεται ακριβώς να επικυρώσει τα υφιστάµενα
κενά στη µαθησιακή διαδικασία για µαθητές από την Ε’ δηµοτι-
κού µέχρι και την Γ’ λυκείου µε τη µορφή σύγχρονης, αλλά και
ασύγχρονης εκπαίδευσης. Και είναι µια ξεκάθαρα πολιτική επι-
λογή. Για εµάς, αντίθετα, στον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
ο στόχος είναι η ισότιµη για όλους, ισχυρή και ποιοτική εκπαί-
δευση µέσα στα σχολεία που θα αποκλείει την ανάγκη της φρο-
ντιστηριακής στήριξης. 

Επιλέγετε µε αόριστα κριτήρια τους αποσπώµενους σ’ αυτό
εκπαιδευτικούς και επιφυλάσσετε µάλιστα γι’ αυτούς προνοµιακή
µεταχείριση. 

Κανονικοποιείτε την ψηφιακή εκπαίδευση, καθώς µε απόφαση
του Υπουργού Παιδείας και ύστερα από εισήγηση του ΙΕΠ δίνετε
τη δυνατότητα –άρθρο 3, παράγραφος 8- να επεκτείνεται πα-
ντού. Και το «παντού» είναι κυριολεκτικό –όσο και αν προσπα-
θείτε να το αναιρέσετε. Σε όλες τις τάξεις των σχολείων, όλων
των βαθµίδων εκπαίδευσης, σε όλα τα µαθήµατα, µε κάθε ψη-
φιακό τρόπο και µάλιστα µε δικό της πρόγραµµα που θα καθορί-
ζει τον τρόπο συµµετοχής των µαθητών και των εκπαιδευτικών,
µε δικά της µαθήµατα και ώρες διδασκαλίας, ακόµη και µε το
δικό της σχολικό έτος.

Και, φυσικά, η ψηφιακή εκπαίδευση επεκτείνεται και στις αυ-
τόνοµες τάξεις γυµνασίου που ιδρύετε µε το άρθρο 5, δήθεν
προς όφελος των µαθητών που ζουν σε αποµακρυσµένες και
ορεινές περιοχές, µε τις οποίες δίνετε επί της ουσίας το σήµα
της εκκίνησης για το κλείσιµο πολλών σχολικών µονάδων. Εδώ,
µάλιστα, προβλέπετε την παρουσία τριών εκπαιδευτικών –φιλο-
λόγων, µαθηµατικών, εκπαιδευτικών φυσικών επιστηµών ή πλη-
ροφορικής- µία ακόµη διάκριση αυτή τη φορά µεταξύ κύριων και
δευτερευουσών ειδικοτήτων, καθώς και τη συµπλήρωση ωρα-
ρίου στις τάξεις αυτές από εκπαιδευτικούς της πρωτοβάθµιας
εκπαίδευσης.

Αν πραγµατικά ενδιαφερόσασταν για το πώς θα διασφαλί-
σουµε ότι οι µαθητές στην Ελλάδα δεν υστερούν σε σχέση µε άλ-
λους µαθητές στον κόσµο, τότε δεν θα φέρνατε αυτή τη διάταξη.
Γιατί καταρχήν θα έπρεπε να κοιτάξετε «από µέσα προς τα έξω».
Να διασφαλίσετε πρώτα ότι όλοι οι µαθητές στη χώρα µας έχουν
ισότιµη και απρόσκοπτη πρόσβαση στο πολύτιµο αγαθό της εκ-
παίδευσης, ανεξάρτητα από το πού ζουν. Πώς να πιστέψουµε ότι
ενδιαφέρεστε για τους µαθητές που ζούνε σε αποµακρυσµένες
και ορεινές περιοχές, όταν ουσιαστικά τους εγκαταλείπετε και
όχι για την «εξοικονόµηση» πόρων µέσω των σχολείων που θα
οδηγηθούν σε κλείσιµο, γιατί κοστίζουν ακριβά στην Κυβέρνηση;
Μέσω του περιορισµού των εκπαιδευτικών; Γιατί, λόγου χάριν,
δεν εξετάζετε το φινλανδικό µοντέλο και παράδειγµα δηµιουρ-
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γίας µεγάλων εκπαιδευτικών µονάδων ανά περιφερειακά διαµε-
ρίσµατα, όπου η πολιτεία έχει την υποχρέωση της µεταφοράς
των παιδιών, ώστε να είναι κάθε µαθητής πλήρως καλυµµένος
παιδαγωγικά και να µην υπάρχουν ανισότητες; Κάπως έτσι, λοι-
πόν, ξεκινάτε το ψηφιακό ξήλωµα της ζωντανής εκπαίδευσης.

Και ο κίνδυνος πια είναι ορατός: ένα άλλο εκπαιδευτικό σύ-
µπαν, µε λιγότερα σχολεία, µε λιγότερο προσωπικό, εκπαιδευτι-
κούς και µαθητές διαφορετικών ταχυτήτων και, φυσικά, περισ-
σότερο κόστος για καλύτερη ή περισσότερη εκπαίδευση, καθρε-
φτίζοντας ακριβώς το ιδεολογικοπολιτικό πλαίσιο των πολιτικών
σας που θέλουν τη δηµόσια παιδεία απαξιωµένη και την επικρά-
τηση µιας διαφορετικής κουλτούρας για το σχολείο, εξαρτηµέ-
νης από την οικονοµική δυνατότητα. 

Και εδώ είναι που πρέπει να πιάσουµε το νήµα της εκπαίδευ-
σης από την αρχή, από την αλφαβήτα και να µιλήσουµε για τα
αυτονόητα, για την αξία της ζωντανής διαδικασίας της τάξης, τη
µόνη που εγγυάται την πολυδιάστατη έννοια της εκπαίδευσης –
παροχή γνώσεων, διαπαιδαγώγηση, κοινωνικοποίηση- εξαιτίας
της φυσικής παρουσίας και της αναντικατάστατης σχέσης µε-
ταξύ µαθητή και εκπαιδευτικού.

Όµως, µε το παρόν νοµοσχέδιο δεν µένετε µόνο στο ψηφιακό
σχολείο. Φέρνετε ρυθµίσεις για ό,τι σχετίζεται µε την παιδεία. Ερ-
χόµαστε αντιµέτωποι µε τη δήθεν αριστεία και την κυβερνητική
εµµονή µε τα πρότυπα. Εδώ, λοιπόν, βλέπετε πως κάτι δεν λει-
τουργεί στα πρότυπα σχολεία για τα οποία τόσο ενδιαφέρεστε,
εµµένετε στο αφήγηµά σας προβλέποντας µε το άρθρο 17 προ-
τεραιότητα στις προσλήψεις σε αυτά σε σχέση µε τις άλλες σχο-
λικές µονάδες. Και έχοντας ως στόχο, όπως λέτε την αναβάθµιση
της εκκλησιαστικής εκπαίδευσης, βαφτίζετε πρότυπα και τα σχο-
λεία αυτής µε το άρθρο 48. Γνωρίζουµε όλοι καλά τον τρόπο µε
τον οποίο αυτά λειτουργούν και, άρα, ότι οι όποιες σχετικές εξαγ-
γελίες είναι για επικοινωνιακούς λόγους.

Θα κάνω µια αναφορά µόνο στην επαγγελµατική εκπαίδευση
και κατάρτιση, καθώς επανέρχεστε λίγους µήνες µετά την ψή-
φιση του συνολικού –υποτίθεται- νοµοθετήµατος σας για να αντι-
µετωπίσετε δυσκολίες, φέρνοντας διάφορες διαχειριστικές
ρυθµίσεις στα άρθρα 25-29 και επιβεβαιώνοντας ότι για εσάς η
επαγγελµατική εκπαίδευση δεν θα αποτελέσει ποτέ προτεραι-
ότητα. 

Περνώ στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Συνεχίζετε την υποβάθ-
µιση του δηµοσίου πανεπιστηµίου και επιχειρείτε επιπλέον να νο-
µιµοποιήσετε τα ιδιωτικά πανεπιστήµια, την ίδρυση των οποίων
φέρατε µε τον αντισυνταγµατικό σας νόµο. Είναι πολλές οι δια-
τάξεις που πλήττουν το δηµόσιο πανεπιστήµιο. Αναφέρθηκα ανα-
λυτικά σε αυτά κατά τις συνεδριάσεις της επιτροπής.

Θα µείνω στο άρθρο 38 που λέει ότι η ίδρυση, συγχώνευση,
κατάτµηση, µεταβολή γνωστικού αντικειµένου, µεταβολή έδρας
ακαδηµαϊκής µονάδας, επιπέδου σχολής ή ΑΕΙ και η κατάργηση
ακαδηµαϊκής µονάδας επιπέδου σχολής πραγµατοποιείται µε
προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται ύστερα από πρόταση των
Υπουργών Παιδείας, Οικονοµικών και Εσωτερικών, καθώς και
γνώµη της Συγκλήτου του ΑΕΙ και της Εθνικής Αρχής Ανώτατης
Εκπαίδευσης. Δηλαδή, τµήµατα αλλά και ολόκληρες σχολές θα
καταργούνται στο εξής µε προεδρικό διάταγµα, παρακάµπτοντας
ουσιαστικά τη Σύγκλητο, αλλά και την κοινοβουλευτική διαδικα-
σία. Δηλαδή, τρεις Υπουργοί θα αποφασίζουν για την ίδρυση, τη
συγχώνευση και την κατάργηση ακαδηµαϊκών µονάδων. 

Δεν είναι αυτό µια λευκή επιταγή; Δεν αφήνεται κυριολεκτικά
η πρωτοβουλία και η αποφασιστική αρµοδιότητα στην εκτελε-
στική εξουσία να αναµορφώνει κατά το πώς θέλει το ακαδηµαϊκό
τοπίο της χώρας; Διαφωνούµε κάθετα. Πρόκειται για ένα ακαδη-
µαϊκό θέµα και πρέπει πάση θυσία να παραµείνει η αρµοδιότητα
στη Σύγκλητο. Θα πρέπει, λοιπόν, η γνώµη της Συγκλήτου να µην
είναι απλή, αλλά σύµφωνη. Το ίδιο ισχύει και για τη γνώµη της
ΕΘΑΑΕ. 

Όσον αφορά στις ρυθµίσεις θεµάτων της ΕΘΑΑΕ, είναι ακρι-
βώς αυτές που επιχειρούν να νοµιµοποιήσουν ό,τι µε αντισυντα-
γµατικό τρόπο έχετε φέρει. Με τις διατάξεις των άρθρων 74-79
εντάσσετε αναλυτικά στις αρµοδιότητες της ΕΘΑΑΕ την πιστο-
ποίηση και αξιολόγηση των ιδιωτικών πανεπιστηµίων –των νοµι-
κών προσώπων πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης, όπως τα λέτε- και

προσθέτετε πια και τη λέξη «Παραρτήµατα». 
Ενώ, λοιπόν, στον αρχικό αντισυνταγµατικό νόµο σας προβλέ-

πατε ότι όταν ιδρύεται ένα νοµικό πρόσωπο πανεπιστηµιακής εκ-
παίδευσης το µητρικό ίδρυµα ελέγχει την ακαδηµαϊκή διοίκηση
και εγγυάται την ορθή τήρηση των ακαδηµαϊκών προτύπων και η
ΕΘΑΑΕ ελέγχει ένα σύνολο από τυπικές προϋποθέσεις που δεν
έχουν σχέση µε διαδικασίες ποιότητας, τώρα φέρνετε την πλήρη
νοµιµοποίηση των ιδιωτικών πανεπιστηµίων, ορίζοντας ότι η αρ-
µόδια για τον καθορισµό της στρατηγικής στην ανώτατη εκπαι-
δευτική αρχή θα καλείται να συµπεριλάβει τα ιδιωτικά πανεπιστή-
µια στον σχεδιασµό της, να αξιολογεί και να πιστοποιεί την ποι-
ότητα των παρεχοµένων υπηρεσιών. Τα ιδιωτικά πανεπιστήµια,
κοινώς, γίνονται βασικός πυλώνας του ακαδηµαϊκού χάρτη της
χώρας. 

Επιπλέον εξειδικεύεται η διαδικασία χορήγησης άδειας στα
ιδιωτικά πανεπιστήµια και η άσκηση εποπτείας σε αυτά. Είναι
άλλη µια σφραγίδα κατάλυσης του δηµόσιου χαρακτήρα της
ανώτατης εκπαίδευσης. 

Επιτρέψτε µου στο σηµείο αυτό και µια αναφορά στο άρθρο
που ενώ υπήρχε αρχικά στο κείµενο της διαβούλευσης, απουσιά-
ζει από το τελικό κείµενο του νοµοσχεδίου και αφορά στη συνέ-
χιση της εκπαιδευτικής λειτουργίας πρώην τµηµάτων τεχνολο-
γικών εκπαιδευτικών ιδρυµάτων. Για ποιον λόγο το αποσύρατε;
Επρόκειτο για µια ρύθµιση που αφορά στην Εθνική Σχολή Δηµό-
σιας Υγείας και θα κάλυπτε την ανάγκη για πρώτο κύκλο σπουδών
στη δηµόσια υγεία. Η περίοδος της πανδηµίας έδειξε µε τον πιο
χαρακτηριστικό –και δυστυχώς επώδυνο- τρόπο τι σηµαίνει να
υστερούµε στις δηµόσιες πολιτικές υγείας. Η περαιτέρω καθυ-
στέρηση θεσµοθέτησης δηµιουργεί µεγάλο έλλειµµα στελεχών
στον χώρο της επιδηµιολογίας, της βιοστατιστικής, των λοιµωδών
νοσηµάτων, της εκτίµησης κινδύνου, της επικοινωνίας της υγείας.
Σας ζητάµε έστω και τώρα να επαναφέρετε τη ρύθµιση. 

Και βέβαια, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το παρόν νοµοσχέδιο
είναι άλλη µια ευκαιρία για την Κυβέρνηση να ανοίξει τον δρόµο
στους ιδιώτες παντού. Αυτή τη φορά µιλάµε για ιδιώτες στην
αντιµετώπιση του µπούλινγκ τόσο στη συνδροµή των αποδεκτών
αναφορών της ψηφιακής πλατφόρµας, όσο και στις εκστρατείες
ενηµέρωσης –άρθρα 6 και 7- παραµερίζοντας ουσιαστικά τη δυ-
νατότητα επιλογής της προσφυγής στους πίνακες ειδικού επι-
στηµονικού προσωπικού, όπως ψυχολόγων και κοινωνικών
λειτουργών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα πάρω και λίγο χρόνο από τη δευτερολογία
µου.

Σας ευχαριστώ.
Και εδώ, µιλώντας για το µπούλινγκ, να τονίσω ότι για άλλη µια

φορά τα µέτρα που έχετε λάβει αποδεικνύονται ανεπαρκή και
παρ’ όλα αυτά συνεχίζετε να αγνοείτε τις σύγχρονες ακαδηµαϊ-
κές προσεγγίσεις και την παιδαγωγική σκέψη –δεν θα κουρα-
στούµε να το λέµε- για επανορθωτική δικαιοσύνη, αλλά και τις
προτάσεις µας για τη διδασκαλία της ενσυναίσθησης και τη στή-
ριξη των γονέων και κηδεµόνων. 

Ιδιώτες –συνεχίζουµε- και στην υπηρεσία του επαγγελµατικού
προσανατολισµού µε το άρθρο 4 και µε ό,τι αυτό συνεπάγεται
για την καθοδήγηση των µαθητών, την πιθανή κατευθυνόµενη ζή-
τηση σε επαγγέλµατα ή τοµείς, τη διαµόρφωση της νοοτροπίας
τους που είναι και το πιο σηµαντικό, αλλά και τα δηµόσια οικονο-
µικά. Ιδιώτες παντού και πάντα. 

Τώρα διαβάζουµε και για µια ακόµη µεγάλη πράξη. Διαβά-
ζουµε ότι αναθέσατε σε φροντιστήρια τα νέα σχολικά βιβλία, ότι
µεγάλοι φροντιστηριακοί όµιλοι ανέλαβαν τη µερίδα του λέοντος
από τη συγγραφή των εκατόν εξήντα έξι καινούργιων βιβλίων για
όλες τις τάξεις του σχολείου και ότι θα δοθούν για τη συγγραφή
30 εκατοµµύρια ευρώ.

Θέλετε να µας ενηµερώσετε, κυρία Υπουργέ; Είναι και αυτό
στο πλαίσιο του εκσυγχρονισµού;

Για τις ρυθµίσεις που αφορούν τον αθλητισµό και την τροπο-
λογία που έφερε ο κ. Βρούτσης, καθώς και για τις τροποποιήσεις
για τις οποίες δεσµευτήκατε στις επιτροπές, θα αναφερθούµε
στη συνέχεια. 
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Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε το παρόν νοµοσχέδιο καµµία
επανάσταση δεν συντελείται στην εκπαίδευση, καµµιά µεταρρύθ-
µιση. Αντιθέτως, οι νοµοθετικές αυτές ρυθµίσεις και πρωτοβου-
λίες της Κυβέρνησης δείχνουν το σκληρό ταξικό της πρόσηµο.
Ελάχιστες είναι οι θετικές διατάξεις ως απάντηση στα πλείστα
όσα σοβαρά προβλήµατα.

Για όλους τους παραπάνω λόγους, φυσικά και δεν µπορούµε
να ψηφίσουµε επί της αρχής το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και θα
συνεχίσουµε να µαχόµαστε για µια δηµόσια, δωρεάν, ισχυρή και
συµπεριληπτική εκπαίδευση, γιατί για εµάς στον ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία η µάχη για την παιδεία δεν είναι µια µάχη χα-
ρακωµάτων, αλλά ένας καθηµερινός αγώνας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Θρασκιά.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή από το ΠΑΣΟΚ,

τον κ. Στέφανο Παραστατίδη.
Παρακαλώ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, ολοκληρώνεται σήµερα στην
Ολοµέλεια η ψήφιση ενός ακόµα ερανιστικού νοµοσχεδίου, αυτή
τη φορά του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητι-
σµού. 

Όµως, η διαδικασία στις επιτροπές αποκάλυψε ότι το παρόν
νοµοσχέδιο δεν επιχειρεί απλά εµβαλωµατικά και αποσπασµατικά
να καλύψει νοµοθετικά κενά. Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που
εισάγει, µεταµοσχεύει καινοφανείς θεσµούς στο ελληνικό εκπαι-
δευτικό σύστηµα, χωρίς εθνικό διάλογο για την παιδεία, χωρίς
επαρκές προσωπικό, χωρίς ουσιαστική προετοιµασία του ανθρώ-
πινου δυναµικού που θα κληθεί να τους εφαρµόσει, χωρίς υπο-
δοµές. Διαστρεβλώνεται όλη η αρχιτεκτονική του ν.1566/1986,
ενός νοµοθετήµατος που παρά τα χρόνια που έχουν περάσει, πα-
ραµένει µέχρι και σήµερα σύγχρονο, επίκαιρο και σφριγηλό, ενός
αποστάγµατος µιας πραγµατικά προοδευτικής εκπαιδευτικής
προσέγγισης και φιλοσοφίας. 

Σηµείο πρώτο: ψηφιακό φροντιστήριο. Πρόκειται για πρωτο-
βουλία θετική, στον βαθµό όµως που θα προσφέρει έστω και εξ
αποστάσεως αποτελεσµατική υποστήριξη στους µαθητές υπο-
ψηφίους των πανελλαδικών εξετάσεων. Γι’ αυτό και την υπερψη-
φίζουµε. Ωστόσο, χωρίς την ολοκλήρωση της απλής ψηφιο-
ποίησης και ανάρτησης του υποστηρικτικού εκπαιδευτικού υλι-
κού, χωρίς εκπαιδευτικό προσωπικό, η πρόσκληση απευθύνθηκε
σε ενενήντα οκτώ εκπαιδευτικούς για ολόκληρη τη χώρα, εκ των
οποίων τέσσερις µαθηµατικοί και τέσσερις φυσικοί. Με παροχή
ατοµικών κινήτρων που αφορά την επιπλέον µοριοδότηση κόντρα
στις συστάσεις του ΟΟΣΑ, πρόκειται για µία πρωτοβουλία που
κινείται στον χώρο της εικονικής πραγµατικότητας και ελπίζω να
διαψευστώ.

Σηµείο δεύτερο: Αυτόνοµη τάξη. 
Κύριε Υπουργέ, σας ζητήσαµε ρητές δεσµεύσεις ότι η δηµι-

ουργία της αυτόνοµης τάξης δεν αποτελεί την αφετηρία µιας πο-
ρείας κατάργησης σχολικών µονάδων σε αποµακρυσµένες,
παραµεθόριες, ορεινές και νησιωτικές περιοχές, κατάργηση, που
στον βωµό της οικονοµικής σκοπιµότητας πλήττει ευθέως την
αρχή της αποκέντρωσης, βασικές παιδαγωγικές αξίες και εθνι-
κούς σκοπούς. 

Απάντηση ουσιαστική δεν λάβαµε. Η ίδια η διατύπωση των
νέων διατάξεων που αναφέρονται στην αυτόνοµη τάξη είναι πολύ
προβληµατική. Αλήθεια, ποιες είναι οι προϋποθέσεις ίδρυσης
ενός γυµνασίου; Τι σηµαίνει «κατά παρέκκλιση της διαδικασίας»
της διάταξης που προβλέπει τη γνώµη του δηµοτικού συµβου-
λίου; Τι θα γίνεται στην περίπτωση των καταργήσεων των σχολι-
κών µονάδων και πώς αυτές θα συνδέονται µε τις αυτόνοµες
τάξεις; 

Σηµείο τρίτο: Διατάξεις για την ενδοσχολική βία, περιττό κό-
στος, ιδιωτικοποίηση και «άρωµα» δηµιουργίας µιας νέας πελα-
τειακού τύπου γραφειοκρατίας. 

Το φαινόµενο της ενδοσχολικής βίας είναι πολυπαραγοντικό.
Αποτελεί στρατηγικό σφάλµα, αντί να εµπιστευθούµε το καλά εκ-

παιδευµένο ανθρώπινο δυναµικό αυτής της χώρας, αντί να δηµι-
ουργήσουµε ένα σώµα κοινωνιολόγων, ψυχολόγων και εκπαιδευ-
τικών που θα το ενσωµατώσουµε οµαλά στο σύµπαν του ελλη-
νικού εκπαιδευτικού συστήµατος, εµείς να θέτουµε στο επίκε-
ντρο της πολιτικής µας µια ψηφιακή πλατφόρµα. 

Σηµείο τέταρτο: Πρότυπα και πειραµατικά. Εδώ προκαλεί θυ-
µηδία η κατάσταση µε τα πρότυπα και πειραµατικά, δεδοµένου
ότι αυτοαποκαλείστε και συµπεριφέρεστε και ως «Κυβέρνηση
των αρίστων». 

Αφήνω στην άκρη το φιάσκο των εξετάσεων. Πάω στο εκπαι-
δευτικό προσωπικό. Εδώ υπάρχει ένα παράδοξο. Από τη µία,
υποτίθεται ότι αυτά τα σχολεία έλκουν τους πιο προσοντούχους
εκπαιδευτικούς, την αφρόκρεµα των δασκάλων και των καθηγη-
τών µας. 

Γιατί, λοιπόν, φτάνετε στο σηµείο να εισάγετε διατάξεις µε τις
οποίες προστρέχετε σε αναπληρωτές και ωροµίσθιους για να κα-
λύψετε τα κενά στα πρότυπα και στα πειραµατικά; Έχετε αναρω-
τηθεί τι δεν πάει καλά και δηµιουργούνται και εδώ κενά; Και
επειδή, µάλιστα, αυτά τα κενά προκύπτουν καθυστερηµένα, κα-
ταλήγουµε να αναζητούµε εκπαιδευτικούς για ειδικών απαιτή-
σεων σχολεία σε δεύτερο χρόνο, γεγονός που παράγει αδικίες
και στρεβλώσεις. 

Το ελάχιστο που οφείλετε να κάνετε είναι να προσθέτετε του-
λάχιστον έναν χρονικό περιορισµό ότι τα κενά υποχρεωτικά θα
καλύπτονται πριν την έναρξη της σχολικής χρονιάς από την πρώ-
τη φάση των αναπληρωτών. 

Κεφάλαιο «ανώτατη εκπαίδευση». Υπάρχει ένα λεξιλόγιο που
έχει πλήρως εξαφανιστεί από όλες τις πρωτοβουλίες του Υπουρ-
γείου σας όταν αφορούν τη δηµόσια ανώτατη εκπαίδευση. Πρώ-
τον, δηµόσια χρηµατοδότηση. Δεύτερον, Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων. Ό,τι καινούργιο φέρνετε µονότονα προβλέπεται ότι
η χρηµατοδότησή του θα προέρχεται από ΕΛΚΕ και ιδίους πό-
ρους. 

Πρακτική άσκηση φοιτητών; ΕΛΚΕ, ίδιοι πόροι. Κοινωνικοί λει-
τουργοί; ΕΣΠΑ ή συγχρηµατοδοτούµενα. Άλλες εισροές το πα-
νεπιστήµιο δεν έχει; Τι γίνεται µε τη δηµόσια χρηµατοδότηση;
Αρκεί για να καλύψει τις λειτουργικές δαπάνες των ιδρυµάτων
ανώτατης εκπαίδευσης της χώρας; Τι γίνεται µε τις εισροές από
το Ταµείο Δηµοσίων Επενδύσεων; Υπάρχει µία παράδοξη σιωπή. 

Ακούσαµε επίσης από το Υπουργείο να µιλάει για fake news
όταν ασκούµε κριτική για δηµόσια χρηµατοδότηση, επαναλαµ-
βάνοντας το γνωστό λογύδριο περί διπλασιασµού της χρηµατο-
δότησης από το 2018. Σε απόλυτους αριθµούς –προσέξτε-, µε
τα λειτουργικά κόστη να έχουν εκτοξευθεί, είναι της ίδιας υπο-
στάθµης επιχείρηµα µε το αντίστοιχο της Κυβέρνησης όταν µι-
λάει για αύξηση των ονοµαστικών µισθών, την ίδια στιγµή που
λόγω του πληθωρισµού οι πραγµατικοί µισθοί µας κατατάσσουν
στην προτελευταία θέση της Ευρώπης. 

Θέλω να κάνω και µια ιδιαίτερη αναφορά σε ένα άρθρο αρκετά
περίεργο. Δεν γνωρίζω, κυρία Υπουργέ, ποιος εισηγήθηκε να
µπει το συγκεκριµένο άρθρο στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου
σας, αλλά µας προκαλεί ιδιαίτερη εντύπωση. Στην αιτιολογική
λέτε ότι «αλλάζω τη διάταξη του ν.3187/2003 για να εναρµονίσω
τη νοµοθεσία των Ανώτατων Στρατιωτικών Σχολών µε αυτή των
ΑΕΙ». 

Ερώτηµα πρώτο. Γιατί µόνο αυτή τη διάταξη και γιατί τώρα;
Δεν υπάρχουν άλλες εκκρεµότητες στη νοµοθεσία των ΑΣΕΙ σε
σχέση µε αυτή των ΑΕΙ; Άλλες διαφορές δεν υπάρχουν; Ποια
σκοπιµότητα υποκρύπτεται; Γιατί δεν προχωράτε σε µια συνολι-
κότερη µεταρρύθµιση; Προσπαθείτε να προκαταλάβετε κάτι µε
φωτογραφικές αλά καρτ εναρµονίσεις, να δηµιουργήσετε τετε-
λεσµένα σε ανοιχτές δίκες; 

Ερώτηµα δεύτερο. Δύο χρόνια πριν µε τον ν.5003 του 2022, µε
νοµοθέτηµα της Κυβέρνησης δηλαδή, τι κάνατε; Απαλείψατε από
το άρθρο 15 του ν.3187 ένα ασυµβίβαστο, αυτό του δηµάρχου,
που οδηγεί σε αναστολή καθηκόντων των µελών ΔΕΠ των ΑΣΕΙ.
Δηλαδή, αλλάξατε το νοµοθετικό πλαίσιο των στρατιωτικών σχο-
λών σε σχέση µε αυτά που ισχύουν στα ΑΕΙ, όπου εκεί η θέση
του δηµάρχου οδηγεί σε αναστολή καθηκόντων. Εκεί δεν σας εν-
διέφερε τόσο η εναρµόνιση µε τη νοµοθεσία των ΑΕΙ; Γιατί δύο
µέτρα και δύο σταθµά; 
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Κύριε Συρίγο, σας άκουσα στην εισήγησή σας για τα άρθρα
που αφορούν την ειδική αγωγή. Αναφερθήκατε σε παιδιά µε προ-
βλήµατα. Είναι παιδιά µε αναπηρία και είναι σηµαντικό η Βουλή
των Ελλήνων να αποδεχθεί τη σύγχρονη αντίληψη για τα ζητή-
µατα της αναπηρίας, εστιάζοντας στα εµπόδια που αντιµετωπί-
ζουν οι µαθητές και όχι στις βιολογικές ή άλλες βλάβες τους. 

Κλείνω µε µια τροπολογία την οποία επαναφέρω, η οποία κα-
τατέθηκε στην προηγούµενη συζήτηση και σε προηγούµενο νο-
µοσχέδιο, η οποία αφορά τη δυνατότητα εξέλιξης των µελών
ΕΔΙΠ και ΕΕΠ. Είναι µία τροπολογία που είχε γίνει δεκτή σχεδόν
από το σύνολο της Αντιπολίτευσης. 

Εσείς δεν διαφωνήσατε επί της αρχής. Επικαλεστήκατε έλ-
λειψη χρόνου για να την επεξεργαστείτε. Σας είπα, λοιπόν, τότε
στη δευτερολογία µου ότι θα σας δώσω τον απαιτούµενο χρόνο
και θα επανέλθω. Επανέρχοµαι λοιπόν µε την ίδια τροπολογία.
Και επανέρχοµαι, διότι θεωρούµε ότι υπάρχει µία αδικία, µια
στρέβλωση που χρήζει διόρθωσης. Και εξηγώ ακόµη πιο αναλυ-
τικά και στην εισήγησή µου αυτή τη φορά. 

Τα µέλη ΕΔΙΠ και ΕΕΠ τοποθετήθηκαν στα πανεπιστήµια µε
βάση έναν ιδρυτικό νόµο που περιέγραφε ένα συγκεκριµένο κα-
θηκοντολόγιο. Με την πάροδο του χρόνου και τις αλλαγές στη
σχετική νοµοθεσία τα µέλη ΕΔΙΠ και ΕΕΠ έλαβαν περισσότερες
αρµοδιότητες και εδώ και πέντε περίπου έτη τα ΕΔΙΠ, είτε όντας
πρώτης βαθµίδας είτε όντας διδάκτορες, εκτελούν έργο ίδιο µε
αυτό των µελών ΔΕΠ. 

Ένας καλός φίλος, µέλος ΔΕΠ, µού είπε πρόσφατα: «Στέφανε,
γυρίζω στο σπίτι το βράδυ και δεν αισθάνοµαι καλά. Υπάρχει µια
εµφανής ανισότητα που δεν µπορώ ηθικά να υπερβώ. Μαζί µε
εµένα στο πανεπιστήµιο είναι ένας φίλος καλός, µέλος ΕΔΙΠ. Σε
αυτόν τον φίλο του έχει ανατεθεί διδασκαλία εκτός των εργαστη-
ριακών ασκήσεων και η διδασκαλία της θεωρίας, ακόµη και αυ-
τοδύναµα, σε προπτυχιακό και µεταπτυχιακό επίπεδο. Σε αυτόν
τον φίλο του έχει ανατεθεί επίβλεψη πρακτικής άσκησης, επί-
βλεψη προπτυχιακών διπλωµατικών εργασιών, επίβλεψη µετα-
πτυχιακών διπλωµατικών εργασιών και µπορούν να είναι επιστη-
µονικά υπεύθυνοι σε ερευνητικά έργα. Το µόνο…» –λέει- «…που
δεν κάνει σε σχέση µε µένα είναι η επίβλεψη διδακτορικής δια-
τριβής…» -το µόνο!- «όµως, ούτε εκπροσωπείται στο όργανο που
αποφασίζει για τα ζητήµατα που αφορούν στο διδακτικό έργο και
την εργασία του ούτε έχει δικαίωµα εξέλιξης. Είναι σαφές ότι τον
εκµεταλλευόµαστε. Αυτή είναι µια αδικία που οφείλεις να τη
δεις». 

Και πράγµατι, εξαιτίας αυτής της συζήτησης καθίσαµε και εί-
δαµε και επεξεργάστηκε το συγκεκριµένο θέµα. Το έθεσα, λοι-
πόν, σε διαβούλευση και άκουσα τις πρώτες έντονες αντιρ-
ρήσεις: «Στέφανε, εσύ είσαι θιασώτης της ανοιχτότητας και στον
ιδεολογικό άξονα ανοιχτού – κλειστού, αυτός είναι ο ορισµός του
κλειστού. Είναι ένα ρουσφέτι», µας λένε. «Δεν είναι µέλη ΔΕΠ.
Πώς θα επιτρέψεις να γίνουν;». 

Για µένα το «ανοιχτό» εδώ είναι η δηµιουργία όλων των προ-
ϋποθέσεων για κάποιον που αξίζει να µπορεί, µέσα από αξιολο-
γικές κρίσεις, να εξελίσσεται. Από όσο χαµηλά αυτός και αν
ξεκινά, όποια και αν είναι η αφετηρία, να µπορεί να σπάσει το «τα-
βάνι» του. Υπάρχουν χώρες όπως η Γαλλία όπου άνθρωποι που
ξεκινούν από πολύ χαµηλά, δάσκαλοι σε δηµοτικά σχολεία, µέσα
από αξιολογικές κρίσεις να έχουν τη δυνατότητα να σπάσουν το
«ταβάνι» τους, αν πράγµατι το αξίζουν. 

Στον υπόλοιπο κόσµο, τουλάχιστον του δυτικού προτύπου εκ-
παίδευσης, δεν υπάρχουν ΕΔΙΠ. Όλοι οι διδάσκοντες σε αυτά τα
πανεπιστήµια µπορούν να εξελιχθούν µέχρι την καταληκτική βαθ-
µίδα. Εδώ εµείς έχουµε φτιάξει διδάσκοντας α’ κατηγορίας µε
πλήρη δικαιώµατα και β’ κατηγορίας µε περιορισµένα δικαιώ-
µατα, αλλά µε ίσες υποχρεώσεις. 

Η δυνατότητα εξέλιξης είναι κίνητρο για να εργαστεί κάποιος
περισσότερο και αποδοτικότερα για να πετύχει έναν ακόµα
στόχο. Η δυνατότητα εξέλιξης, ακόµα και αν αυτή δεν τελεσφο-
ρήσει, είναι βασικό εργαλείο αυτοβελτίωσης, αλλά και παραγω-
γής καλύτερου και περισσότερου έργου. 

Οι αντιρρήσεις, όµως, στη διαβούλευση που κάνουν, συνεχί-
ζουν. «Στέφανε, µε αυτό τον τρόπο το Υπουργείο θα πάψει να
δίνει νέες θέσεις ΔΕΠ στα πανεπιστήµια». Επιχείρηµα! Ούτε αυτό

ισχύει! Με τη δυνατότητα εξέλιξης που ζητάµε, δεν θα αποκτήσει
το ΕΔΙΠ που θα γίνει επίκουρος, νέες διδακτικές ή άλλες δυνα-
τότητες, που τώρα δεν έχει. Άρα, δεν θα αυξηθεί το διδακτικό
προσωπικό, ώστε να µην χρειάζονται νέες θέσεις, απλά µέρος
του διδακτικού προσωπικού θα αλλάξει βαθµίδα. Είναι σαν να
λέµε πως αν κάποιοι αναπληρωτές καθηγητές γίνουν πρωτοβάθ-
µιοι, τότε το Υπουργείο θα πάψει να δίνει νέες θέσεις ΔΕΠ. Αυτό
είναι. Αυτό είναι, σαν να λέµε αυτό. 

Οι αντιρρήσεις, όµως, δεν έχουν τελειωµό, συνεχίζουν: «Μα,
Στέφανε …» -µου λένε- « … η διαδικασία από ΕΔΙΠ σε επίκουρο
είναι µία κλειστή διαδικασία». Σας διαβάζω απόσπασµα επιστο-
λής που έχω λάβει από ένα µέλος ΕΔΙΠ: «Το τµήµα …», µου λέει,
«… δεν προκηρύσσει νέα θέση ΔΕΠ στο γνωστικό µου αντικεί-
µενο φυτοκλιµατολογία, γιατί τα σχετικά µαθήµατα τα καλύπτω
εγώ. Στη σπάνια περίπτωση που θελήσουν να προκηρύξουν νέα
θέση ΔΕΠ στο ίδιο γνωστικό αντικείµενο µε το δικό µου, θα µου
προτείνουν να µη συµµετέχω, γιατί είναι καλό για το εργαστήριο
να πάρουµε ένα ακόµη νέο άτοµο και όχι να αλλάξω θέση εγώ,
αφού έτσι κι αλλιώς θα έχω το ίδιο ακριβώς έργο». 

Η τροπολογία που προτείνουµε τι κάνει; Προτείνει -µε αίτησή
του- το µέλος ΕΔΙΠ να κριθεί µε τον ίδιο τρόπο που κρίνεται ο
υποψήφιος επίκουρος καθηγητής. 

Τελευταία αντίρρηση: «Εµείς θέλουµε ανοιχτή διαδικασία και
είναι θέση µας επί της αρχής». Απαντώ: «Κρούετε ανοιχτές
θύρες». Με ανοιχτή εκλογή από ΕΔΙΠ σε επίκουρο, σε περίπτωση
που επιλεγεί άλλο πρόσωπο εκτός από το ΕΔΙΠ που προκαλεί την
κρίση, θα έχουµε νέα θέση και νέο µισθολογικό βάρος για το κρά-
τος.

Εµείς σας κάνουµε µία πρόταση, η οποία µπορεί να εφαρµο-
στεί αύριο -αύριο!- διότι δεν έχει µισθολογικό κόστος και άρα,
δεν µπορείτε να το επικαλεστείτε για να αρνηθείτε. 

Το δεύτερο εµπόδιο σε αυτή τη διαδικασία είναι ότι θα έχουµε
-στην περίπτωση που δεν εκλεγεί ή δεν οριστεί το µέλος ΕΔΙΠ-
δύο άτοµα µε το ίδιο αντικείµενο, το οποίο, εξίσου, είναι µία στρέ-
βλωση. Καλό, λοιπόν, είναι να ζυγίσουµε τα υπέρ και τα κατά. 

Αν, όµως, αποφασίσετε µια ανοιχτή διαδικασία -προσέξτε,
ανοιχτή για το σύνολο των θέσεων ΕΔΙΠ, λαµβάνοντας υπ’ όψιν
ότι το κράτος έχει την οικονοµική δυνατότητα, αλλά λαµβάνοντας
υπ’ όψιν και τη στρέβλωση των δύο ατόµων σε γνωστικό αντικεί-
µενο, όπου χρειάζεται µονάχα ένας- εδώ είµαστε να το συζητή-
σουµε. Να το συζητήσουµε, όµως!

Κυρία Υπουργέ, στην πολιτική, όπως και στη ζωή, δεν είναι όλα
«άσπρο- µαύρο». Σε κάποια θα συµφωνήσουµε, σε κάποια όχι.
Κάποιοι ορίζουµε την αδικία µε έναν τρόπο, κάποιοι µε κάποιον
άλλον. Νοµίζω, όµως, ότι µπορούµε να κάνουµε µία κοινή παρα-
δοχή: Ότι αυτοί οι εργαζόµενοι είναι όµηροι, εγκλωβισµένοι στρε-
βλώσεων, για τις οποίες ευθυνόµαστε εµείς, η πολιτεία. Εµείς να
αναλάβουµε τις ευθύνες µας, ως πολιτεία, γι’ αυτούς τους αν-
θρώπους. 

Εγώ έρχοµαι σήµερα εδώ, µε µια ξεκάθαρη θέση και όσοι µε
γνωρίζουν, γνωρίζουν ότι δεν τοποθετούµαι κατόπιν διαπραγµα-
τεύσεων, αλλά από θέση αρχής. Και όσοι δεν µε γνωρίζουν, µπο-
ρούν εύκολα να ενηµερωθούν για το αν αυτή η τροπολογία
αποτελεί προϊόν διαπραγµάτευσης µε κάποια υποτιθέµενη οµάδα
συµφερόντων. Είναι εύκολο να το τσεκάρουν! Και βεβαίως, είµαι
έτοιµος να επωµιστώ και το όποιο κόστος της απόφασης αυτής,
διότι υπάρχει και ο αντίλογος και είναι ισχυρός και τεκµηριωµέ-
νος, εξίσου, τον οποίο έχω ακούσει κι εγώ και επεξεργαστεί µέχρι
την τελική απόφαση. Εµείς, όµως, δεν αναζητούµε εκλογική εύ-
νοια, εν προκειµένω! Τη διόρθωση µιας αδικίας διεκδικούµε. 

Εσείς, στο Υπουργείο πήρατε τον χρόνο που απαιτήσατε, για
να δείτε αυτή την τροπολογία. Πλέον, ήρθε η ώρα να ξεκαθαρί-
σετε τι πιστεύετε. Αν είναι δίκαιο ή άδικο το αίτηµα αυτών των
ανθρώπων και να αναλάβετε την ευθύνη της πολιτικής θέσης,
που σας αναλογεί. 

Εγώ σας καλώ να δώσετε µία λύση -την καλύτερη δυνατή- σε
µία µακροχρόνια στρέβλωση, διότι δεν υπάρχει ιδανική λύση -και
αυτή είναι µια πραγµατικότητα- σε µία µακροχρόνια στρέβλωση.
Ή αλλιώς, να τους κοιτάξετε στα µάτια και να τους πείτε ότι δια-
φωνείτε. Να τους κοιτάξετε στα µάτια και να τους πείτε ότι δια-
φωνείτε! Αυτό κάνω, τουλάχιστον, εγώ. Αυτό κάνουµε εµείς. Εγώ,
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µε όσους διαφωνώ, το κάνω και το λέω πολύ ξεκάθαρα και το
κάνω µε κάθε σεβασµό στη διαφορετική άποψη. 

Σας καλώ, λοιπόν, ξανά να διορθώσουµε µία ανισότητα που
δεν τιµά τον πανεπιστηµιακό µας χώρο. Μην µε κάνετε να επα-
νέλθω ξανά. Δείτε το θέµα µε τη δέουσα σοβαρότητα. 

Επί της αρχής, καταψηφίζουµε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο,
για τον λόγο ότι λειτουργεί αποσπασµατικά εµβαλωµατικά και
δεν υπηρετεί ένα συνολικό σχέδιο για την εκπαίδευση και για την
παιδεία στη χώρα µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε τον κ. Παραστατίδη.
Να δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή του Κοµµουνι-

στικού Κόµµατος Ελλάδας, τον κ. Ιωάννη Δελή. 
Ορίστε, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Μοιάζει, κυρίες και κύριοι, τούτο το νοµο-

σχέδιο, πράγµατι, να είναι αποσπασµατικό και ετερόκλητο.
Ωστόσο, ακόµα και έτσι, κάθε του άρθρο, κάθε ρύθµισή του, έρ-
χεται να υπηρετήσει πιο αποτελεσµατικά την αντιεκπαιδευτική
πολιτική που εφαρµόζεται, καθώς στην ουσία συµπληρώνει ή
τροποποιεί παλαιότερους ψηφισµένους αντιεκπαιδευτικούς νό-
µους. 

Έχοντας, λοιπόν, η Κυβέρνηση η σηµερινή, και αυτή εύκολα
τα λόγια τα µεγάλα, διαλαλεί συνεχώς, ότι µε το νοµοσχέδιό της
εξασφαλίζει τη στήριξη της µάθησης και τη βελτίωση της από-
δοσης των µαθητών και παράλληλα, την αποφυγή της οικονοµι-
κής επιβάρυνσης των οικογενειών τους και τη στήριξη των
µαθητών των αποµακρυσµένων ορεινών περιοχών για τη φοίτησή
τους στο γυµνάσιο. 

Αν αναρωτιέστε τώρα πώς θα το πετύχει όλο αυτό η Κυβέρ-
νηση, η απάντησή της είναι κυρίως µε τις ρυθµίσεις για την ψη-
φιακή εκπαιδευτική πύλη και το ψηφιακό φροντιστήριο, ρυθµίσεις
βέβαια που έδωσαν και τον τίτλο αυτού του πολυνοµοσχεδίου.
Μάλιστα, ορισµένοι µπορεί και να θυµούνται, στα µέσα του Μαΐου
του περασµένου η Κυβέρνηση έστησε και µια προεκλογική φιέ-
στα για το θέµα αυτό στο γυµνάσιο, στα Ριζώµατα της Ηµαθίας,
µε πρωταγωνιστές τον ίδιο τον Πρωθυπουργό µαζί µε τον
Υπουργό Παιδείας. Και τι δεν ακούστηκε εκείνη τη µέρα για τη
µεγάλη επανάσταση στην παιδεία και στον τρόπο διεξαγωγής
του µαθήµατος που φέρνει το ψηφιακό σχολείο και το ψηφιακό
φροντιστήριο. Όχι, το ότι σε εκείνο το γυµνάσιο που κάνατε τη
φιέστα σας, κύριοι της Κυβέρνησης, τον τρύπιο τοίχο στο εργα-
στήριο της Φυσικής τον καλύπτουν µε χαρτόνι, όχι, αυτό δεν το
είπατε! Όπως δεν είπατε και κάτι άλλο ακόµα, ότι σε εκείνο το
σχολείο, όπως και στα περισσότερα, οι εκπαιδευτικοί του -που
ποτέ δεν υπάρχουν όλοι από την αρχή- συνεχίζουν κάθε χρόνο
να προσλαµβάνονται σταδιακά, ακόµη και µέχρι το Δεκέµβρη και
αργότερα ίσως, στη µέση της χρονιάς. Εν τω µεταξύ, στα σχο-
λεία οι σοβάδες όλο και πιο συχνά αρχίζουν και πέφτουν και γε-
νικά, όπως βλέπουµε, τα προβλήµατα από τα γερασµένα υπό
συντηρεί κενά και γι’ αυτό επικίνδυνα σχολικά κτήρια γίνονται
πλέον ένα καθηµερινό φαινόµενο. 

Εδώ, ποια είναι η απάντησή σας ακριβώς, το ψηφιακό σχολείο;
Για σας, δηλαδή, µια ψηφιακή πλατφόρµα µπορεί τόσο εύκολα
να ονοµάζεται σχολείο; Αυτό µας λέτε; Ότι, όµως, και να λέτε,
κύριοι και κυρίες της Κυβέρνησης, οι πραγµατικές, µεγάλες πιε-
στικές ανάγκες των σχολείων και των µαθητών όχι µόνο δεν υπη-
ρετούνται από το νοµοσχέδιό σας, µα και συχνά -όπως θα δούµε
παρακάτω- υπονοµεύονται από αυτό, µε κάτι άρθρα που περιέχει
σκέτα αγκάθια. 

Βλέπετε, και τη δική σας την εκπαιδευτική πολιτική, όπως και
των προηγούµενων, την έχετε µαζί µε την Ευρωπαϊκή Ένωση
γερά καρφωµένη σε ράγες αντιλαϊκές, σε ράγες που οδηγούν
κατευθείαν σε σχολεία διαφοροποιηµένα µεταξύ τους, σε σχο-
λεία πολλών κατηγοριών και ταχυτήτων και βέβαια, σε σχολεία
µέσα στα οποία θα αλωνίζουν ένα σωρό ιδιωτικοί φορείς και επι-
χειρήσεις, ευαίσθητα καθώς τα θέλετε και πρόθυµα τα σχολεία,
να ανταποκρίνονται στις απαιτήσεις της αγοράς. 

Θέλετε, λοιπόν, στα αλήθεια να στηρίξετε τη διαδικασία της

µάθησης; Ε, τότε δώστε στα σχολεία χρήµατα, προκειµένου αυτά
να γίνουν ασφαλή και σύγχρονα. Διορίστε και µονιµοποιείστε
άµεσα όλους τους συµβασιούχους αναπληρωτές εκπαιδευτικούς
που εργάζονται στα σχολεία. Ενδιαφερθείτε και αναβαθµίστε,
επιτέλους, και εκείνη την ταλαίπωρη ενισχυτική διδασκαλία και
την παρατηµένη πρόσθετη διδακτική στήριξη που τις αφήνετε
χρόνια τώρα να µαραζώνουν. 

Κοντά πενήντα τρεις χιλιάδες έφτασαν να είναι οι αναπληρω-
τές συµβασιούχοι εκπαιδευτικοί την περσινή σχολική χρονιά, εί-
κοσι οκτώ χιλιάδες στην πρωτοβάθµια. Και αυτό παρά τους
κόφτες που βάλατε στην ειδική αγωγή και την παράλληλη στή-
ριξη, παρά τις συγχωνεύσεις καταργήσεις τµηµάτων, σχολείων
οι οποίες συνεχίζονται ασταµάτητα, παρά τα είκοσι επτάρια και
βάλε τµήµατα των µαθητών. Μονιµοποιείστε τους, λοιπόν, όλους
τους αναπληρωτές άµεσα. Μόνο έτσι θα σταµατήσει επιτέλους
και αυτό το απαράδεκτο φαινόµενο να στέλνετε χιλιάδες αναπλη-
ρωτές στα σχολεία σταδιακά και για µήνες ακόµα και στη µέση
της χρονιάς ακόµα και για πανελλαδικώς εξεταζόµενα µαθήµατα.
Μόνο έτσι δεν θα δηµιουργούνται γνωστικά κενά στους µαθητές.
Αυτά να κάνετε. Και µην µας πουλάτε εδώ ψηφιακά φούµαρα για
τη στήριξη της µάθησης και τη βελτίωση της απόδοσης των µα-
θητών. 

Δεν τα κάνετε όµως όλα αυτά, τα τόσο λογικά, τα τόσο αυτο-
νόητα. Τα θεωρείτε κόστος, πολύ µεγάλο κόστος για το κράτος.
Αν ήταν όµως για το ΝΑΤΟ, για τους εφοπλιστές, για τους τρα-
πεζίτες, τους µεγαλοεργολάβους εκεί µια χαρά τα βρίσκετε τα
λεφτόδεντρα. Και τι κάνετε, λοιπόν; Σαν κάποιους που µοίραζαν
χάντρες σε ιθαγενείς έρχεστε σήµερα εσείς και τάζετε το ψη-
φιακό φροντιστήριο των πανελλαδικά εξεταζόµενων µαθηµάτων
ώστε λέτε να προετοιµαστούν για τις πανελλαδικές εξετάσεις.
Κοροϊδία, δηλαδή, κανονική, ψηφιακή µάλιστα. Γιατί οι κυβερνή-
σεις σας, όλοι εσείς και όλες οι Κυβερνήσεις είστε αυτοί που µε-
τατρέπετε όλο και περισσότερο το σχολείο και ιδίως το λύκειο
σε ένα απέραντο εξεταστικό κέντρο και αναγκάζετε τις λαϊκές οι-
κογένειες να δίνουν ό,τι έχουν και δεν έχουν για να σπουδάσουν
τα παιδιά τους. 

Και κάτι ακόµα. Με όλες αυτές τις ψηφιακές σας µεγαλοστο-
µίες υπονοµεύετε την ολοκληρωµένη λειτουργία των σχολείων
σε αποµακρυσµένες περιοχές. Γιατί αυτό κάνετε όταν νοµοθε-
τείτε να µην έχουν αυτά τα σχολεία όλους τους εκπαιδευτικούς
που απαιτούνται µε φυσική παρουσία αλλά µέσω µιας οθόνης
αφού αυτές οι αυτόνοµες τάξεις γυµνασίου σε δυσπρόσιτα µέρη
θα λειτουργούν πια µε υβριδικό τρόπο, θα υπάρχουν, δηλαδή,
κάνα δυο-τρεις το πολύ εκπαιδευτικοί µε φυσική παρουσία και
όλα τα υπόλοιπα µαθήµατα θα διδάσκονται ψηφιακά και εξ απο-
στάσεως. Και όλο αυτό µάλιστα, την ψηφιακή, δηλαδή, υποκατά-
σταση της ζωντανής διδασκαλίας, τη διαφηµίζετε ως µοντέρνα
και σύγχρονη. Κοιτάξτε όµως. Είναι ιδιαίτερα επικίνδυνη -και το
λέµε στον λαό για να το ακούσει- γιατί ανοίγει τον δρόµο, τον ψη-
φιακό δρόµο και για νέο γύρο κλεισίµατος σχολείων και για
ακόµα περισσότερες συγχωνεύσεις µε εκείνα τα γνωστά και
πάντα αντιλαϊκά φυσικά όρια των αντοχών της οικονοµίας που
ποτέ δεν αντέχει για τις λαϊκές ανάγκες, που οδηγούν στο κλεί-
σιµο των σχολείων µε κάτι κοµπογιαννίτικα δήθεν παιδαγωγικά
κριτήρια.

Και για ποιους παρακαλώ προορίζετε όλα αυτά τα ψηφιακά
υποκατάστατα του σχολείου και της µάθησης; Μα ακριβώς για
όλους εκείνους τους µαθητές των φτωχών λαϊκών οικογενειών
και των αποµακρυσµένων περιοχών οι οποίοι τη ζωντανή και φυ-
σική εκπαίδευση και µάθηση τη χρειάζονται περισσότερο απ’
όλους. Και τι νοµίζετε δηλαδή; Όλα τα παιδιά έχουν τις ίδιες δυ-
νατότητες πρόσβασης στα ψηφιακά εργαλεία; Δεν θυµάστε τι
έγινε στην πανδηµία µε την τηλεκπαίδευση και πόσα παιδιά έµει-
ναν εκτός; Εσείς όµως εκεί, επιµένετε. Μάλιστα λέτε στο άρθρο
3 «δύναται η εφαρµογή της ψηφιακής εκπαίδευσης να επεκτεί-
νεται και σε άλλες τάξεις σχολικών µονάδων όλων των βαθµίδων
της εκπαίδευσης». Σοβαρά; Αλήθεια µε ποιο δικαίωµα πάτε να
στερήσετε από τα παιδιά, από αυτά ιδίως που έχουν τη µεγαλύ-
τερη ανάγκη για στήριξη την τόσο αναγκαία διαπροσωπική τους
επαφή µε τους εκπαιδευτικούς; Γιατί αυτά τα ψηφιακά υποκατά-
στατα της εκπαίδευσης που υπόσχεστε παντού γεµίζουν µεν τα
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σεντούκια των ψηφιακών πολυεθνικών -ας όψεται και το Ταµείο
Ανάκαµψης- αλλά δεν ικανοποιούν το αναγκαίο, το εφικτό σή-
µερα σε κάθε γωνιά της χώρας: τη συναρπαστική και αναντικα-
τάστατη -γιατί είναι ανεπανάληπτα µοναδική- ζωντανή διαδικασία
της σχολικής µάθησης. Αυτό δεν µπορούν να το αντικαταστή-
σουν. Και κάπως έτσι µε την πολιτική σας, τα τεχνολογικά επι-
στηµονικά επιτεύγµατα της ανθρωπότητας, υποβιβάζονται σε
κάτι αντιλαϊκά εργαλεία περιστολής δαπανών για τις ανάγκες του
λαού στην παιδεία. 

Σηµαίνουν όλα αυτά που λέµε τόση ώρα ότι είναι αντίθετο το
ΚΚΕ στη βοηθητική χρήση νέων τεχνολογιών στην εκπαίδευση;
Σε καµµία περίπτωση. Ούτε άλλωστε και οι εκπαιδευτικοί που το
απέδειξαν στην πανδηµία είναι αντίθετοι. Αυτό που λέµε ως ΚΚΕ
είναι το απαύγασµα της παιδαγωγικής επιστήµης. Θα το ξανα-
πούµε. Η διά ζώσης εκπαιδευτική διαδικασία, η παιδαγωγική
πράξη, είναι µια βαθιά ανθρώπινη παιδαγωγική σχέση και αυτή η
σχέση είναι αναντικατάστατη από οποιαδήποτε ηλεκτρονικά
µέσα. Τόσο απλό. 

Για τις διατάξεις του νοµοσχεδίου που αφορούν στα πανεπι-
στήµια θα µιλήσει διεξοδικά η Βουλευτής του ΚΚΕ, Αφροδίτη
Κτενά. Εγώ απλώς να πω ότι επιχειρείται εδώ µε τα άρθρα αυτά
η καλύτερη εφαρµογή των δύο εµβληµατικών, για την αντιλαϊκό-
τητά τους φυσικά, πανεπιστηµιακών νόµων γνωστών και ως νόµοι
Κεραµέως και Πιερρακάκη. Το νοµοσχέδιο αυτό είναι επίσης διά-
σπαρτο και από διάφορες νοµοθετικές διευκολύνσεις για τους
ιδιώτες εµπόρους της γνώσης και για όσους, όπως ο Σύνδεσµος
Ελλήνων Βιοµηχάνων, αντιλαµβάνονται πλήρως την ιδεολογική
της αξία και χρησιµότητα. Αυτούς κυρίως εννοείτε άλλωστε όταν
µιλάτε όλες οι αστικές Κυβερνήσεις για το ανοιχτό στην κοινωνία
σχολείο. Αυτούς έχετε στο µυαλό σας. Από το άρθρο 4 λοιπόν
ικανοποιείτε άλλη µια απαίτηση του ΣΕΒ καθώς προβλέπεται µε
µια απαράδεκτη διάταξη την απευθείας είσοδο και εµπλοκή επι-
χειρήσεων και ιδιωτών στο µάθηµα του σχολικού επαγγελµατικού
προσανατολισµού και µάλιστα και µε το αζηµίωτο, αφού θα πλη-
ρώνονται και από πάνω για τις επαγγελµατικές τους συµβουλές. 

Σε αυτό µάλιστα το ανοιχτό σας σχολείο, ανοιχτό στους επι-
χειρηµατίες όπως είπαµε, τις πόρτες του όσο περισσότερο τις
κλείνετε µεθοδικά απέναντι στη στέρεη επιστηµονική γνώση για
χάρη κάποιων εφήµερων και ληξιπρόθεσµων δεξιοτήτων, τόσο
περισσότερο τις ανοίγετε, όπως µε το άρθρο 7, σε κάθε καρυδιάς
καρύδι ιδιωτικούς φορείς. Να µπαινοβγαίνουν στα σχολεία και να
υλοποιούν µέχρι και προγράµµατα αντιµετώπισης της ενδοσχο-
λικής βίας. Για την Κυβέρνηση, λοιπόν, είναι τόσο απλό. Μια ηλε-
κτρονική πλατφόρµα ανώνυµων καταγγελιών στα χέρια διαφό-
ρων ιδιωτών και πάει, εξαλείφουµε την ενδοσχολική βία. Τέτοια
επιστηµονική προσέγγιση! 

Από αυτό και µέχρι το δικαίωµα σε διάφορους πάλι ιδιωτικούς
φορείς να αναλαµβάνουν, παρακαλώ, ακόµα και την επιµόρφωση
των εκπαιδευτικών του δηµόσιου σχολείου, καταλαβαίνετε ότι η
απόσταση δεν είναι παρά ορισµένα άρθρα δρόµος. Όπως βλέ-
πουµε το πάρτι για τους εµπόρους της γνώσης όλο και µεγαλώ-
νει αλλά και οι µαθητές σε κάτι ωφελούνται, θα µου πείτε, αφού
σε αυτό το σχολείο παραδείγµατος χάριν µαθαίνουν γραµµατική
µε τις προσκλήσεις για πάρτι. 

Πάµε όµως για λίγο και στην πολύπαθη, από την πολιτική σας,
ειδική αγωγή. Μπορεί πέρυσι να µην ίδρωσε και πολύ το αυτί σας
όταν για µισή χρονιά και παραπάνω, χίλια παιδιά µε αναπηρία και
άλλα τόσα χωρίς, δεν πήγαιναν στα σχολεία τους γιατί δεν είχαν
κατοχυρωθεί τα ανάλογα δροµολόγια στους ιδιώτες. Αναγνωρί-
ζετε όµως πάραυτα, και µε τη βούλα του νόµου στο άρθρο 45,
τις δοµές διαφόρων ιδιωτικών φορέων ως σχολικών µονάδων ει-
δικής αγωγής και εκπαίδευσης για άτοµα άνω των 15 ετών. Αντί,
δηλαδή, να ενισχύσετε ουσιαστικά τη δηµόσια ειδική αγωγή,
εσείς τι κάνετε; Παραχωρείτε ακόµα περισσότερο χώρο στην
ιδιωτική, όπως λέτε πρωτοβουλία, για να κάνει µπίζνες στην ει-
δική αγωγή, να κάνει µπίζνες, δηλαδή, µε τον πόνο και τις ανά-
γκες των ανθρώπων. Να ήταν όµως µόνο αυτό; Εδώ έρχεστε και
τροποποιείτε ένα δικό σας παλιότερο νόµο τον ν.3699/2008 προς
το χειρότερο. 

Και εµάς, ξέρετε, δεν µας ξεγελάτε, γιατί επί της ουσίας επι-
χειρείτε να αποδυναµώσετε και να απενεργοποιήσετε εκείνη την

παλαιότερη κρίσιµη διάταξη µε την οποία προβλέπεται ένα εξα-
τοµικευµένο πρόγραµµα εκπαίδευσης για κάθε µαθητή µε ανα-
πηρία και ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες και η στήριξη, φυσικά,
του αρµόδιου εκπαιδευτικού. Και όλα αυτά για την πολιτική σας,
κοστίζουν πολύ.

Έτσι, στο όνοµα της µη διάκρισης και της συµπερίληψης, τις
οποίες και αυτές τις µετατρέπετε σε κανονικά αντιλαϊκά εργαλεία,
τις ανάγκες εξατοµικευµένης στήριξης αυτών των παιδιών µε ανα-
πηρίες πάτε να τις οµογενοποιήσετε τσάτρα πάτρα και ύστερα να
τις τσουβαλιάσετε σε ένα γενικό πλαίσιο ώστε να χρειάζεστε λιγό-
τερες δαπάνες και για προσλήψεις και για αναγκαίους χώρους πα-
ρέµβασης και για επιστηµονικά εργαλεία και για µέσα. 

Μόνο που έτσι, κύριε Υπουργέ -και σας καλωσορίζουµε- ωθείτε
αυτά τα παιδιά στο περιθώριο της εκπαιδευτικής -και δυστυχώς
όχι µόνο- διαδικασίας. Αυτό ακριβώς κάνει η πολιτική σας, αφού
την ώρα που χρειάζονται και δικαιούνται αυτά τα παιδιά την κατ’
οίκον, φυσική και ζωντανή διαπροσωπική διδασκαλία, εσείς τους
πετάτε και εδώ µια τηλεκπαίδευση. 

Με την ίδια ακριβώς ανάλγητη λογική συµπεριφέρεστε και
στους νεοδιόριστους εκπαιδευτικούς µε αναπηρία, καθιερώνο-
ντας πολύ υψηλά όρια ποσοστών αναπηρίας όταν θέλουν οι άν-
θρωποι -και θέλουν και το έχουν ανάγκη- να εργάζονται κοντά
στο σπίτι τους. 

Σχετικά τώρα µε τις διατάξεις για τον αθλητισµό. Σας είπαµε
στην Επιτροπή για την παράταση που ζητούν οι προπονητές για
την επικαιροποίηση των δικαιολογητικών τους, αλλά απάντηση
δεν πήραµε ακόµα. Εδώ όµως ο τόνος δίνεται µε το άρθρο 88,
µε το οποίο επιµένετε να παρεµβαίνετε ωµά στα εσωτερικά θέ-
µατα των αθλητικών οµοσπονδιών, καθώς, παρά τις αντιδράσεις,
παρά την ακύρωση από το Συµβούλιο της Επικρατείας της προ-
ηγούµενης διάταξης, εσείς επιµένετε να παρεµβαίνετε στον
αριθµό και στον χρόνο συνολικής συµµετοχής στις θέσεις των δι-
οικητικών συµβουλίων των αθλητικών οµοσπονδιών και εποµένως
στη συγκρότησή τους, στο όνοµα εκείνης της ανανέωσης, όπως
λέτε, του στελεχικού τους δυναµικού. Σας το έχουµε ξαναπεί: Την
ανανέωση δεν τη διατάζεις µε νόµο. Την καλλιεργείς την ανανέ-
ωση και την υποστηρίζεις, συστηµατικά και µεθοδικά.

Άλλος φαίνεται, όµως, ότι είναι ο καηµός σας. Το πώς θα πα-
ραµερίσετε κάθε εµπόδιο, που µπορεί να στέκεται σε όλη αυτή
την επέλαση του εµπορευµατοποιηµένου αθλητισµού, από τη
βάση ως την κορυφή του. Το δείχνετε αυτό άλλωστε και µε την
αδιαφορία σας, την πλήρη αδιαφορία σας, για τον σχολικό αθλη-
τισµό ο οποίος ουσιαστικά είναι ανύπαρκτος. 

Όσο για τη βία στον αθλητισµό και ειδικά στα πιο δηµοφιλή
αθλήµατα, όπως είναι το ποδόσφαιρο και το µπάσκετ, το πρό-
βληµα -ξέρετε- όχι µόνο θα παραµένει, αλλά και θα εντείνεται
όσο δεν ακουµπάτε τη ρίζα του, που δεν είναι άλλη από τη µετα-
τροπή αυτών των αθληµάτων σε πεδία δράσης µεγάλων επιχει-
ρηµατικών συµφερόντων και ανταγωνισµών. 

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, µε τις δύο τροπολογίες που κατέ-
θεσε το ΚΚΕ. Μετά και την πρόσφατη απόφαση - κόλαφο για την
Κυβέρνηση του Διοικητικού Εφετείου Αθηνών, πλέον, δεν έχετε
εκτός από πολιτικό και κανένα νοµικό έρεισµα, κύριε Υπουργέ και
οφείλετε να κάνετε δεκτή την τροπολογία του ΚΚΕ για την άµεση
και αυτοδίκαιη µονιµοποίηση όλων των διορισµένων από το 2020
ακόµα νέων εκπαιδευτικών, τους οποίους και κρατάτε µέχρι τώρα
ως οµήρους εκβιάζοντάς τους για να περάσετε την αντιεκπαιδευ-
τική σας αξιολόγηση, την κατηγοριοποίηση των σχολείων. 

Τέλος, ανακοινώθηκαν χθες οι βάσεις εισαγωγής στα πανεπι-
στήµια και θέλουµε να συγχαρούµε επίσης και από αυτό το Βήµα
όλους τους επιτυχόντες, µα και να σταθούµε στο πλάι όσων δεν
τα κατάφεραν. Τίποτε, άλλωστε, δεν τελειώνει στη ζωή όσο αγω-
νίζεσαι και προσπαθείς. Με δεδοµένο, λοιπόν, ότι οι φοιτητικές
εστίες της χώρας εκτός από υποβαθµισµένες και εµπορευµατο-
ποιηµένες είναι και ελάχιστες, µε δεδοµένο ότι η φοιτητική στέγη
έχει γίνει πια πανάκριβη και το φοιτητικό στεγαστικό επίδοµα όχι
µόνο είναι µικρό -µιλάµε για 125 ευρώ τον µήνα τώρα, όταν τα
ενοίκια στις µεγάλες πόλεις ξεκινούν από 500 ευρώ και πάνω-
αλλά το παίρνουν λίγοι και το παίρνουν και µε πολύ µεγάλη κα-
θυστέρηση. 

Καλούµε, λοιπόν, µε την τροπολογία µας την Κυβέρνηση να το
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αυξήσει µέχρι του ποσού των 500 ευρώ και για οικογενειακό ει-
σόδηµα έως 40.000 ευρώ προσαυξηµένο κατά 5.000 για κάθε
παιδί, προσθέτοντας στους δικαιούχους αυτού του επιδόµατος
και τους σπουδαστές των Σχολών Επαγγελµατικής Κατάρτισης,
των πρώην ΙΕΚ.

Είναι φανερό ότι η πολιτική σας επιδεινώνει τα προβλήµατα
αντί να τα λύνει. Οι λύσεις αυτών των προβληµάτων στην εκπαί-
δευση, όπως και παντού, βρίσκονται αλλού: Στην οργάνωση του
κοινωνικού και του πολιτικού αγώνα για να γίνουν τα µορφωτικά
αγαθά κτήµα όλων των παιδιών των λαϊκών οικογενειών.

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, επί της αρχής το νοµοσχέδιο και στα
επιµέρους άρθρα τοποθετούµαστε ανάλογα µε το περιεχόµενό
τους. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Δελή.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στην ειδική αγορήτρια της Ελληνικής

Λύσης, την κ. Σοφία - Χάιδω Ασηµακοπούλου.
Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θέλω

να συγχαρώ όλες τις νέες και όλους τους νέους µας που πέτυχαν
να εκπληρώσουν τους στόχους τους, πετυχαίνοντας τις σχολές
που επιθυµούσαν και να τους ευχηθώ καλές σπουδές. Όσον
αφορά σε όσες και όσους δεν τα κατάφεραν, δεν θα πρέπει να
απογοητεύονται και να ξέρουν ότι οι ευκαιρίες που θα τους δο-
θούν θα είναι πολλές.

Για ακόµη µια φορά οι αρχικές δεσµεύσεις της «άριστης» Κυ-
βέρνησής σας για καλή νοµοθέτηση έµειναν εκτός διαδικασίας.
Η περίοδος διαβούλευσης ελαχιστοποιήθηκε, χωρίς να δοθούν
οι απαιτούµενες από το νόµο εξηγήσεις ούτε δόθηκε και η δυνα-
τότητα κατ’ άρθρο σχολιασµού. Τα χρονικά διαστήµατα µεταξύ
λήξης διαβούλευσης, κατάθεσης και συζήτησης, είναι σχεδόν
ανύπαρκτα. 

Η διαβούλευση του παρόντος σχεδίου νόµου ξεκίνησε στις 9
Ιουλίου και έληξε στις 16 Ιουλίου. Στις 17 Ιουλίου κατατέθηκε
στον ιστότοπο της Βουλής. Είναι προφανές ότι, όχι µόνο δεν λά-
βατε υπ’ όψιν τα σχόλια, αλλά ούτε καν τα διαβάσατε. Και όχι
µόνο αυτό: Δεν δείχνετε καν την πραγµατική εικόνα. Γράφετε
στην αιτιολογική έκθεση του παρόντος, στη σελίδα 170, ότι στο
Μέρος Α’ υποβλήθηκαν επί της αρχής δεκατρία σχόλια εκ των
οποίων δεν υιοθετήθηκαν τα τρία. Όµως, στη διαβούλευση στο
Μέρος Α’ δείχνει ότι υπάρχουν τριακόσια πενήντα επτά σχόλια.
Πόσα ήταν τελικά; 

Αναφέρεστε ήδη από την αρχή του νοµοσχεδίου στην ψηφιακή
εκπαιδευτική πύλη και στο ψηφιακό φροντιστήριο. Δηµιουργείται
κεντρική ηλεκτρονική εφαρµογή η οποία είναι προσβάσιµη µέσω
της ενιαίας ψηφιακής πύλης της δηµόσιας διοίκησης, Gov.gr. Η
ηλεκτρονική εφαρµογή του πρώτου εδαφίου λειτουργεί ως πύλη
ψηφιακού εκπαιδευτικού περιεχοµένου και υπηρεσιών σύγχρο-
νης και ασύγχρονης εξ αποστάσεως εκπαίδευσης στην πρωτο-
βάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση και αναπτύσσεται και
λειτουργεί στο Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής για λογαρια-
σµό του Υπουργείου Παιδείας Θρησκευµάτων και Αθλητισµού. 

Τα ερωτηµατικά, όµως, είναι πολλά και παραµένουν αναπά-
ντητα, παρά τις επίµονες ερωτήσεις µας κατά τη διάρκεια των
συνεδριάσεων των επιτροπών. Αφορούν αρχικά στη διαδικασία
και στα κριτήρια επιλογής των εκπαιδευτικών για το ψηφιακό
φροντιστήριο. Λέτε ότι η επιλογή τους θα βασίζεται σε προσόντα
όπως η εµπειρία και οι επικοινωνιακές δεξιότητες. Η εφαρµογή
αυτών των κριτηρίων φαίνεται ασαφής. Οι ως άνω αποσπώµενοι
εκπαιδευτικοί θα επιλέγονται µε απόφαση του Γενικού Γραµµα-
τέα Πρωτοβάθµιας - Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης και Ειδικής
Αγωγής κατόπιν εισήγησης τριµελούς επιτροπής, η οποία συ-
γκροτείται προς τον σκοπό αυτό µε απόφαση του ως άνω Γενικού
Γραµµατέα. Πληρούνται τα κριτήρια διαφάνειας και αντικειµενι-
κότητας της τριµελούς επιτροπής για την επιλογή των εκπαιδευ-
τικών; Έχουν ήδη δηµιουργηθεί πολλές ανησυχίες για την
αξιοκρατία, την αµεροληψία της διαδικασίας και για την τελική
επιλογή. 

Μία ακόµα φύλαξη – διαφωνία, την οποία εκφράσαµε αλλά την
ίδια εξέφρασε και ο Πρόεδρος της ΟΛΜΕ, αφορά στην τυχόν κα-
τάργηση της δια ζώσης εκπαίδευσης και στην αντικατάστασή της
µε τηλεµαθήµατα, τα οποία πρέπει να περιοριστούν σε αναγκαίες
µόνο περιπτώσεις. Σε κάθε περίπτωση, δεν πρέπει επ’ ουδενί οι
µαθητές να αποµακρυνθούν από την εκπαίδευση µε φυσική πα-
ρουσία. 

Σε αυτή τη διάταξη, επίσης, βλέπουµε να υπάρχει πλήθος
εξουσιοδοτήσεων διατάξεων γιατί τα πάντα θα τα αποφασίζει ο
Υπουργός. Μεταξύ άλλων, θα αποφασίζει και για την επέκταση
της εφαρµογής της ψηφιακής εκπαίδευσης και σε άλλες τάξεις
σχολικών µονάδων όλων των βαθµίδων της εκπαίδευσης και σε
επιπλέον µαθήµατα. 

Προφανώς, η ιδέα του Ψηφιακού Φροντιστηρίου δεν είναι ση-
µερινή. Η πλατφόρµα ασύγχρονης συµπληρωµατικής εκπαίδευ-
σης «ψηφιακά εκπαιδευτικά βοηθήµατα - study for exams» για τα
πανελλαδικώς εξεταζόµενα µαθήµατα λειτουργεί από το 2010.
Από τον Σεπτέµβριο του 2013 εθελοντές εκπαιδευτικοί συνεισέ-
φεραν στη βελτίωση και επικαιροποίηση του περιεχοµένου και
σταδιακά προστέθηκαν περισσότερα µαθήµατα. Η πρόσβαση
στο περιεχόµενο του κάθε βοηθήµατος είναι ελεύθερη χωρίς κα-
νέναν περιορισµό. 

Ως τώρα έγινε κάποιου είδους αξιολόγηση για τη λειτουργία
της πλατφόρµας; Εµείς δεν βρήκαµε κάτι. Κατά την ακρόαση των
φορέων ρωτήσαµε τον Πρόεδρο του ΙΕΠ, ο οποίος παραδέχτηκε
την ύπαρξή της για την οποία είπε ότι είναι ετερόχρονης εκπαί-
δευσης σε περιορισµένα µαθήµατα και αρκέστηκε στο να περι-
γράψει τι νέο υπάρχει. Δηλαδή, ότι πέρα από την ασύγχρονη
εκδοχή της θα υπάρχει και η σύγχρονη και άφησε να εννοηθεί
ότι θα προστεθούν και άλλα µαθήµατα. Απάντηση, όµως, στη βα-
σική µας ερώτηση, δηλαδή αν έχει γίνει κάποιου είδους αξιολό-
γηση, µιας και λειτουργεί για περισσότερο από δέκα χρόνια, δεν
πήραµε. Έχει αξιολογηθεί η ποιότητα του εκπαιδευτικού υλικού
και η συµβατότητά του µε την εξ αποστάσεως εκπαίδευση; Πώς
θα εξασφαλίσετε ότι όλοι οι ενδιαφερόµενοι µαθητές θα έχουν
πρόσβαση; Θα έχουν πρόσβαση µαθήτριες και µαθητές µε ανα-
πηρίες; 

Στο υπάρχον υλικό κάτι τέτοιο δεν έχει προβλεφθεί. Η ΕΣΑΜΕΑ
ζήτησε στην παράγραφο 2 να αναφέρεται ρητώς ότι η πλατ-
φόρµα θα πληροί όλες τις προδιαγραφές προσβασιµότητας για
άτοµα µε αναπηρία. Είναι δυνατόν τέσσερα χρόνια µετά την ψή-
φιση του ν.4727/2020 και την καταληκτική ηµεροµηνία για τη συµ-
µόρφωση του συνόλου των ιστοτόπων, δηλαδή την 23-9-2020, ο
ιστότοπος του Υπουργείου Παιδείας να µην είναι προσβάσιµος
για άτοµα µε αναπηρίες; Έχετε προβλέψει για την οικονοµική
βιωσιµότητα των προγραµµάτων και την συνεχή αξιολόγησή
τους; 

Να σηµειώσουµε επίσης ότι η έννοια της αξιολόγησης απου-
σιάζει και από το παρόν σχέδιο νόµου. Σας ζητήσαµε να καλέσετε
τους κατ’ εξοχήν γνώστες του αντικειµένου της εξ αποστάσεως
εκπαίδευσης, δηλαδή εκπροσώπους από το Ελληνικό Δίκαιο
ανοικτής και εξ αποστάσεως εκπαίδευσης, αλλά δεν το πράξετε.
Ευελπιστούµε τουλάχιστον ότι θα τους συµβουλευτείτε στο στά-
διο της οργάνωσης και της εφαρµογής του όλου εγχειρήµατος.

Όσον αφορά στον επαγγελµατικό προσανατολισµό στη δευ-
τεροβάθµια εκπαίδευση του άρθρου 4, θα θέλαµε να σας θυµί-
σουµε ότι πριν από τις εκλογές του 2019 λέγατε ότι θα κάνετε
ουσιαστική αναβάθµιση του επαγγελµατικού προσανατολισµού
από το γυµνάσιο. Στην 6η ετήσια οικονοµική διάσκεψη της Ελλη-
νικής Ένωσης Επιχειρηµατιών στις 1-10-2019 η πρώην Υπουργός
Παιδείας κ. Κεραµέως, τάχθηκε υπέρ του υποχρεωτικού επαγ-
γελµατικού προσανατολισµού από την Α’ γυµνασίου. 

Τώρα τι κάνετε; Κάνετε και πάλι µια πλατφόρµα που θα είναι
προσβάσιµη για τρεις µήνες µόνο από µαθητές της Α’ λυκείου µε
συµβουλευτική µόνο σε δύο µέρη, αυτό του ερωτηµατολογίου
και εκείνο της ατοµικής διαδικτυακής συνεδρίας και µάλιστα
χωρίς να αναφέρεται κι εδώ ρητώς ότι θα είναι προσβάσιµη και
από άτοµα µε αναπηρίες. Αυτό ήταν και ξεµπερδέψατε; Απ’ ό,τι
φαίνεται από τις διατυπώσεις, η πρόσβαση θα είναι προαιρετική
και αφού θα έχουν ήδη επιλέξει ανάµεσα σε ΓΕΛ ή ΕΠΑΛ. Έτσι
θα ενισχύσετε την επαγγελµατική εκπαίδευση; Δεν θα έπρεπε να
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ενηµερώσετε εµπεριστατωµένα τις µαθήτριες και τους µαθητές
για τις προοπτικές των επαγγελµατικών λυκείων ή και των σχο-
λών µαθητείας και κατάρτισης ήδη από το γυµνάσιο;

Αναφορικά µε τις αυτόνοµες τάξεις γυµνασίου σε αποµακρυ-
σµένες ορεινές περιοχές, στη νέα παράγραφο 4 του άρθρου 5
που προστέθηκε στο ν.1566/1985 λέτε ότι «οι εκπαιδευτικοί κλά-
δων ειδικοτήτων που διδάσκουν στο νηπιαγωγείο ή στο δηµοτικό
στην αποµακρυσµένη ορεινή περιοχή όπου λειτουργεί η αυτό-
νοµη τάξη δύνανται να συµπληρώνουν ωράριο στις σχολικές µο-
νάδες της τάξης του γυµνασίου ύστερα από απόφαση του
οικείου περιφερειακού διευθυντή πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης». Ως τι θα συµπληρώνουν το ωράριό τους; Θα
µπορούν να διδάξουν ό,τι να ’ναι; 

Αντιµετωπίζετε την παιδεία ως µια τυπική διαδικασία. Έχετε
καταντήσει µηχανισµός αποθήκευσης πληροφοριών ο οποίος
ισοπεδώνει κάθε δηµιουργική ικµάδα του εφήβου. Δεν τον εκπαι-
δεύει ούτε να τις αξιολογεί ούτε να τις ιεραρχεί. Ας πάρουµε για
παράδειγµα την Ιστορία. Προφανώς γνωρίζετε ότι σε πολλές πε-
ριπτώσεις δεν τη διδάσκουν ιστορικοί. Την διδάσκουν καθηγή-
τριες και καθηγητές Αγγλικών, Γαλλικών, Γερµανικών και φιλό-
λογοι, αν τους περισσεύουν ώρες. Έχουν την επιστηµονική επάρ-
κεια να κρίνουν τα βιβλία που χρησιµοποιούν ή τα χρησιµοποιούν
κατά γράµµα οδηγώντας τις µαθήτριες και τους µαθητές στην
παπαγαλία; Τα ίδια ισχύουν και για τη Βιολογία, τη Φυσική, τη Χη-
µεία, τη Γεωγραφία. Όποιος ΠΕ4 βρεθεί εύκαιρος. 

Στην παράγραφο 4β λέτε πάλι για τις αυτόνοµες τάξεις. Λέτε
ότι µε απόφαση του διευθυντή δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης δύ-
ναται να προβλέπεται συµπληρωµατική διδασκαλία µέσω σύγ-
χρονης εξ αποστάσεως εκπαίδευσης από εκπαιδευτικούς του
πλησιέστερου γυµνασίου στο οποίο υπάγεται η αυτόνοµη τάξη
για τα µαθήµατα του ωρολογίου προγράµµατος που δεν δύναται
να διδαχτούν από τους εκπαιδευτικούς που υπηρετούν στην αυ-
τόνοµη τάξη του γυµνασίου ή τους εκπαιδευτικούς των κοινών
ειδικοτήτων κλάδων του δηµοτικού σχολείου ή νηπιαγωγείου
στην ίδια αποµακρυσµένη ορεινή περιοχή. 

Κατ’ αρχάς, δεν πρόκειται για συµπληρωµατική διδασκαλία
αφού αφορούν κύρια µαθήµατα και όχι φροντιστηριακά. Αφορά
σε αυτοδύναµη εξ αποστάσεως σχολική εκπαίδευση και δεν κα-
ταλαβαίνουµε γιατί θα πρέπει να είναι εκπαιδευτικοί του πλησιέ-
στερου γυµνασίου. Για το ψηφιακό φροντιστήριο, δηλαδή συµπ-
ληρωµατική εξ αποστάσεως εκπαίδευση, ζητάτε εκπαιδευτικούς
µε συγκεκριµένα προσόντα όπως η εµπειρία, οι επικοινωνιακές
δεξιότητες κ.λπ., όπως αναφέραµε παραπάνω, ενώ για εκπαιδευ-
τικούς που θα προσφέρουν αυτοδύναµη εξ αποστάσεως εκπαί-
δευση το µοναδικό προσόν είναι να βρίσκονται στην ίδια απο-
µακρυσµένη περιοχή. 

Επίσης, όταν παρέχεται σύγχρονη εξ αποστάσεως εκπαίδευση
από εκπαιδευτικούς τού πλησιέστερου γυµνασίου στο οποίο υπά-
γεται η αυτόνοµη τάξη για τα µαθήµατα του ωρολογίου προ-
γράµµατος, οι µαθητές από ποιους θα επιβλέπονται; Οι ειδικοί
της εξ αποστάσεως εκπαίδευσης υποστηρίζουν ότι οι µικροί µα-
θητές δεν πρέπει να υποχρεωθούν να αναλάβουν κάποιο βαθµό
αυτονοµίας γιατί δεν είναι έτοιµοι να το διαχειριστούν και ότι οι
θεωρίες της εξ αποστάσεως εκπαίδευσης που αφορούν σε ενή-
λικες είναι πολύ δύσκολο να εφαρµοστούν σε ανήλικα παιδιά,
αφού αυτά δεν είναι σε θέση να λειτουργούν αυτόνοµα. Δεν
έχουν τις εµπειρίες ώστε να είναι σε θέση να οργανώνουν και να
ερµηνεύουν. Αυτές τις ικανότητες τα παιδιά τις αποκτούν στα-
διακά και µε τη βοήθεια των δασκάλων ή των γονέων τους. 

Επίσης, έχει δηµιουργηθεί το κατάλληλο εκπαιδευτικό υλικό
και συµβατό µε την αυτοδύναµη εξ αποστάσεως εκπαίδευση γι’
αυτές τις τάξεις; Έχει αξιολογηθεί από ειδικούς σε αυτό το είδος
της εκπαίδευσης; 

Όσον αφορά στην εισαγωγή µαθητών στα πρότυπα σχολεία
του άρθρου 9, θα γνωρίζετε βεβαίως ότι τα φροντιστήρια σε παι-
διά δηµοτικού, τα οποία ρητώς απαγορεύονται από τον νόµο,
άρθρο 56 του ν.682/1977, τα τελευταία χρόνια έχουν αυξηθεί και
ο λόγος είναι οι εξετάσεις στα πρότυπα σχολεία. Σύµφωνα µε την
ΟΙΕΛΕ η δαπάνη των οικογενειών για τα φροντιστήρια για την ει-
σαγωγή στα πρότυπα ξεπερνά τα ετήσια δίδακτρα για ένα µέσο
ιδιωτικό σχολείο. 

Ο κ. Γαβρόγλου είχε πει στις 23-3-2019 ότι αυτά τα φροντιστή-
ρια είναι απολύτως παράνοµα, τελεία, χωρίς αστερίσκους και ότι
σύντοµα θα υπάρξει νοµοθετική παρέµβαση για το θέµα των κέ-
ντρων µελέτης. Η νυν Υφυπουργός Παιδείας είχε πει στις 16-5-
2021 ότι τα κέντρα µελέτης εξυπηρετούν πρακτικές ανάγκες
χωρίς να αναφερθεί στο θεσµικό πλαίσιο λειτουργίας τους µιας
και δεν υπάρχει. Σε παλαιότερη απάντηση του Υπουργείου το
2022 αφέθηκε να εννοηθεί ότι δεν έχει αρµοδιότητα για τα κέ-
ντρα µελέτης επειδή ο νόµος τα απαγορεύει. 

Σύµφωνα µε το λογιστικό σύλλογο Αθηνών για τη λειτουργία
των κέντρων µελέτης δεν υπάρχει συγκεκριµένο θεσµικό πλαίσιο
που να ορίζει τις προδιαγραφές λειτουργίας τους, διότι δεν µπο-
ρεί να διαγνωστεί το είδος των υπηρεσιών και για τον τρόπο έκ-
δοσης αποδείξεων θεωρούνται εκπαιδευτήρια. Προφανώς, η
ύπαρξη εκπαιδευτικών δοµών µε ανύπαρκτο νοµοθετικό πλαίσιο
δηµιουργεί θέµατα εποπτείας και ασφάλειας για µαθητές και ερ-
γαζόµενους. 

Σε πολλές περιπτώσεις οι διδάσκοντες δεν είναι καν εκπαιδευ-
τικοί, καθώς ουδείς ελέγχει τα προσόντα του. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Προφανώς υπάρχει άµεση ανάγκη να διαµορφωθεί το κατάλ-
ληλο θεσµικό πλαίσιο µε το οποίο θα διασφαλίζονται το καθε-
στώς και οι προϋποθέσεις υπό τις οποίες θα ιδρύονται-αδειο-
δοτούνται να λειτουργούν τα συγκεκριµένα φροντιστήρια και τα
κέντρα µελέτης. Η τακτοποίηση της ανωτέρω παραδοξότητας,
εκτός των άλλων, θα εξασφαλίσει ότι οι διδάσκοντες στα κέντρα
µελέτης θα είναι εκπαιδευτικοί και το θεσµικό πλαίσιο της απα-
σχόλησής τους θα είναι απολύτως αντίστοιχο µε εκείνο των εκ-
παιδευτικών οι οποίοι εργάζονται στα φροντιστήρια και στα
κέντρα ξένων γλωσσών. Σε διαφορετική περίπτωση και µέχρι να
ρυθµιστεί το πολύ σοβαρό ζήτηµα δεν φαίνεται να υπάρχει άλλη
διέξοδος εκτός από κλείσιµο.

Εκτός από αυτό το σοβαρότατο θέµα, αυτό που έγινε φέτος
µε τις εξετάσεις για την εισαγωγή στα πρότυπα σχολεία δεν είχε
προηγούµενο. Λάθη και αστοχίες εκφωνήσεις και προτεινόµενες
απαντήσεις. Καθυστερηµένη αντίδραση από τη διοικούσα επι-
τροπή πρότυπων πειραµατικών σχολείων. Μεγάλες καθυστερή-
σεις στην επίδοση των θεµάτων σε κάποια σχολεία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα πάρω και τον χρόνο από τη δευτερολογία
µου.

Ενστάσεις κατά της εγκυρότητας και της αξιοπιστίας των εξε-
τάσεων και προσφυγές στα δικαστήρια. Προφανώς αυτός είναι
και ο λόγος της προσθήκης της παραγράφου 11 στο άρθρο 18
του ν.4692/2020. Εµείς αναρωτιόµαστε για δύο πράγµατα: Για
ποιον λόγο βάζετε καθηγητές πανεπιστηµίου για να βγάλουν θέ-
µατα δηµοτικού; Δεν είναι άξιοι και ικανοί οι δάσκαλοι που διδά-
σκουν τα παιδιά να βγάλουν αυτοί τα θέµατα; Ελέγχονται από µια
δεύτερη οµάδα ειδικών οι διατυπώσεις των θεµάτων και οι προ-
τεινόµενες απαντήσεις; Παραδείγµατος χάριν, για την 49η ερώ-
τηση των µαθηµατικών, ενώ οι δάσκαλοι τη θεωρούσαν σωστή,
όσοι µαθηµατικοί ρωτήθηκαν είπαν ότι δεν έχει διατυπωθεί
σωστά.

Σχετικά µε τις εκστρατείες ενηµέρωσης για την πρόληψη και
την αντιµετώπιση της ενδοσχολικής βίας, αν και ο σκοπός του
κρίνεται θετικά, καθώς αφορά την ενηµέρωση για την ενδοσχο-
λική βία, από την άλλη λέτε όµως ότι οι δράσεις θα γίνονται και
από ιδιωτικούς φορείς εκστρατειών ενηµέρωσης και ότι θα δύ-
νανται να υποστηρίζονται από τριµελείς επιτροπές, οι οποίες συ-
στήνονται µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού και θα αποτελούνται από στελέχη του Υπουρ-
γείου Παιδείας. Ρεσιτάλ αντικειµενικότητας για ακόµη µια φορά!
Είναι συνηθισµένη η τακτική της Κυβέρνησης σας να προσπαθεί
να κάνει ένα καλό, όπως εν προκειµένω η ενηµέρωση για τη βία,
αλλά το συνοδεύει πάντα από εξυπηρετικές ρυθµίσεις. Εδώ η επι-
λογή µελών της ως άνω επιτροπής από τον Υπουργό.

Στο άρθρο 45 αναφέρεστε σε διδασκαλία σε χώρο νοσηλευτι-
κού ιδρύµατος ή σε δοµές φιλοξενίας µαθητών που χρήζουν νο-
σηλείας. Τι εννοείτε όταν λέτε για δοµές φιλοξενίας µαθητών που
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χρήζουν νοσηλείας; Αυτό πρέπει να διευκρινιστεί. Με έγγραφο
22-7-2024 του νέου Αναπληρωτή Περιφερειακού Διευθυντή Εκ-
παίδευσης Αττικής ανακαλούνται όλες οι αποφάσεις κατανοµής
τµηµάτων λόγω φοίτησης µαθητών-µαθητριών µε διαγνωσµένες
αναπηρίες ή και ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες και ειδικές µαθη-
σιακές δυσκολίες για το διδακτικό έτος 2024-2025 στην περιοχή
ευθύνης της Διεύθυνσης ΠΕ Πειραιά. Η απόφαση αφορά είκοσι
επτά τµήµατα σε δηµοτικά σχολεία και δύο τµήµατα σε νηπιαγω-
γεία της Διεύθυνσης ΠΕ Πειραιά και έρχεται να προστεθεί στα
επιπλέον δεκαεννέα τµήµατα που παρά τη θετική εισήγηση της
Διεύθυνσης ΠΕ Πειραιά, ο τέως Αναπληρωτής Περιφερειακός Δι-
ευθυντής Εκπαίδευσης Αττικής αρνήθηκε να υλοποιήσει.

Σύµφωνα µε ανακοίνωση του σωµατείου των εκπαιδευτικών,
Σύλλογος Εκπαιδευτικών ΠΕ Πειραιά, η «ΠΡΟΟΔΟΣ», η απόφαση
του Αναπληρωτή Περιφερειακού Διευθυντή Εκπαίδευσης Αττικής
πλήττει τα µορφωτικά δικαιώµατα των µαθητών-µαθητριών, υπο-
βαθµίζει τις συνθήκες µάθησης για όλους τους µαθητές και τις
µαθήτριες και κυρίως αποστερεί από τους µαθητές µε αναπηρίες
ή και µε ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες και ειδικές µαθησιακές
δυσκολίες την ισότιµη ένταξη και κοινωνικοποίηση τους στο σχο-
λικό περιβάλλον και στην απρόσκοπτη πρόσβαση τους στη γνώ-
ση.

Εµείς στην Ελληνική Λύση πιστεύουµε ότι πρόκειται για ένα
αναποτελεσµατικό και εντελώς αποσπασµατικό νοµοσχέδιο που
έρχεται για να µπαλώσει κενά, µε απόλυτη έλλειψη στρατηγικής.
Δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη ούτε για τη στήριξη των εκπαιδευ-
τικών ούτε καν βέβαια για τους αδιόριστους και τους αναπληρω-
τές και φυσικά ούτε για τις σχολικές δοµές. Γιατί; Γιατί πολύ απλά
δεν σας νοιάζουν.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Ασηµακοπούλου.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στην ειδική αγορήτρια από την Νέα
Αριστερά, την κ. Μερόπη Τζούφη.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, περα-
στικά. Να είστε καλά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω κι εγώ µε τα συγ-
χαρητήρια και τις ευχές µου για τους επιτυχόντες στα ανώτατα
εκπαιδευτικά ιδρύµατα και τους γονείς τους, για δύναµη και επι-
µονή στους στόχους τους, αλλά και στα παιδιά που απέτυχαν να
συνεχίσουν να προσπαθούν µε πείσµα και αισιοδοξία µέχρι να
καταφέρουν ό,τι ονειρεύονται. Τίποτε δεν τελειώνει. Να συνεχί-
σουν να αγωνίζονται.

Έρχοµαι τώρα στα του νοµοσχεδίου. Έχουµε ακόµη ένα νο-
µοσχέδιο που η Κυβέρνηση ισχυρίζεται πως έχει θετικό πρόσηµο
και όπως ακούσαµε και σήµερα και στην Επιτροπή Μορφωτικών
από την πλευρά της Πλειοψηφίας είναι διατάξεις που ανοίγουν
τον δρόµο στο µέλλον. Το συµπέρασµα, όµως, αυτό δεν προκύ-
πτει ούτε από τα προτεινόµενα άρθρα, ούτε και από τη συζήτηση
που έγινε στην Επιτροπή µε τους φορείς της εκπαίδευσης και
του αθλητισµού. Ακόµη και στη δηµόσια πολύ βραχεία διαβού-
λευση των έξι ηµερών µέσα στο καλοκαίρι και στον καύσωνα, το
νοµοσχέδιο συγκέντρωσε εξακόσια πενήντα σχόλια, στην πλει-
οψηφία τους αρνητικά, µε το Υπουργείο να κάνει copy paste πως
τα σχόλια δεν εµπίπτουν στις διατάξεις του νοµοσχεδίου.

Ακούγοντας, λοιπόν, τις εισηγήσεις του Υπουργείου και του ει-
σηγητή της Νέας Δηµοκρατίας η εντύπωση που δηµιουργείται
είναι πως το νοµοσχέδιο αποτελεί µια συνεκτική παρέµβαση που
ενσωµατώνει σύγχρονες εκπαιδευτικές επιστηµονικές και τεχνο-
λογικές εξελίξεις. Νοµίζει κανείς πως έρχεται για να βελτιώσει
τις επιδόσεις των µαθητών, να ενισχύει το πλαίσιο της ενδοσχο-
λικής βίας και του µπούλινγκ, να εκσυγχρονίσει τον επαγγελµα-
τικό προσανατολισµό, να βελτιώσει τη λειτουργία των σχολείων
και των πανεπιστηµίων και αντίστοιχα οι διατάξεις που αφορούν
τον αθλητισµό παρουσιάζονται ως καινοτόµες και απαραίτητες.
Όµως, οι εισηγήσεις και τα άρθρα του νοµοσχεδίου σκόπιµα αδυ-
νατούν να περιγράψουν τα πραγµατικά προβλήµατα και τις πρα-
γµατικές συνθήκες που επικρατούν στη δηµόσια εκπαίδευση ως
αποτέλεσµα των πολιτικών που έχουν εφαρµοστεί τα τελευταία
χρόνια από τη Νέα Δηµοκρατία.

Τα κύρια στοιχεία είναι η υποχρηµατοδότηση, τα εκπαιδευτικά
κενά, οι χαµηλές επιδόσεις των µαθητών, η διόγκωση της ιδιωτι-
κής εκπαίδευσης σε βάρος του δηµόσιου σχολείου και πανεπι-
στηµίου, µε την Κυβέρνηση να µετατρέπει την παιδεία από κοι-
νωνικό αγαθό σε εµπόρευµα. Οι ανισότητες αυξάνονται, οι φρα-
γµοί πολλαπλασιάζονται, οι αποκλεισµοί εντείνονται. Παράλληλα,
το κόστος µεταφέρεται ολοένα και περισσότερο στους οικογε-
νειακούς προϋπολογισµούς που δοκιµάζονται από την ακρίβεια,
τον πληθωρισµό της απληστίας και την πλήρη άρνηση της Κυ-
βέρνησης να λάβει συγκεκριµένα µέτρα υποστήριξης της µεγά-
λης κοινωνικής πλειοψηφίας.

Κύριο µέρος τού νοµοσχεδίου αποτελεί ο επονοµαζόµενος µε-
ταψηφιακός µετασχηµατισµός της εκπαίδευσης, δηλαδή η δηµι-
ουργία εκπαιδευτικής ψηφιακής διδασκαλίας, καθιέρωση του
ψηφιακού φροντιστηρίου και ο ψηφιακός επαγγελµατικός προ-
σανατολισµός. Πρόκειται για µέτρα που δυνητικά θα µπορούσαν
να αποτελέσουν χρήσιµα εργαλεία και να λειτουργήσουν υπο-
στηρικτικά στην εκπαιδευτική διαδικασία, φυσικά µε προϋποθέ-
σεις και λαµβάνοντας σοβαρά υπ’ όψιν την εµπειρία της τηλεκ-
παίδευσης κατά την περίοδο της πανδηµίας που υπήρξε εξαιρε-
τικά αρνητική. Όµως, αυτό είναι που συζητάµε σήµερα; Αυτή
είναι η πραγµατική πρόθεση της Κυβέρνησης;

Δυστυχώς, σε συνδυασµό µε άλλα µέτρα, όπως η ίδρυση αυ-
τόνοµων τάξεων του γυµνασίου στο άρθρο 5 του νοµοσχεδίου
σε αποµακρυσµένες περιοχές, οι πιέσεις για εξοικονόµηση αν-
θρώπινου δυναµικού και οι συγχωνεύσεις σχολείων µε φόντο τις
νέες προσλήψεις φανερώνουν πως το µέτρο έρχεται για να υπο-
καταστήσει την αναντικατάστατη φυσική διδασκαλία στα δυ-
σπρόσιτα απόµακρα νησιωτικά και ορεινά σχολεία. Αυτό για το
οποίο µιλάµε σήµερα είναι δυστυχώς ο αποκλεισµός των παιδιών
στις αποµακρυσµένες περιοχές µε τρόπο ψηφιακό ή αλλιώς η θε-
σµοθέτηση των ψηφιακών ανισοτήτων σε βάρος των µαθητών και
των οικογενειών τους που διαµένουν σε γεωγραφικά αποµονω-
µένες περιοχές.

Αντίστοιχα, οι προβλέψεις για τον ψηφιακό επαγγελµατικό
προσανατολισµό ευτελίζουν κάθε έννοια και παραδίδουν τους
µαθητές στη συµβουλευτική και την καθοδήγηση οικονοµικών
φορέων και επιχειρήσεων χωρίς καµµία εκπαιδευτική και επιστη-
µονική διάσταση, ενώ υπήρχε µακρά εµπειρία από το δηµόσιο
στο παρελθόν σε αυτήν την κατεύθυνση, η οποία καταργήθηκε
µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για τη χειραγώγηση των µαθητών από
τους παράγοντες της αγοράς και µε τις ευχές τού Υπουργείου
και της Κυβέρνησης. 

Στο νοµοσχέδιο περιλαµβάνονται, επίσης, διατάξεις για τα
πρότυπα σχολεία, γνωστό και αγαπηµένο θέµα της Κυβέρνησης
στο οποίο έχει επενδύσει πολιτικά για να µιλήσει για τη δήθεν
αριστεία, να καλλιεργήσει τον ελιτισµό εντός του δηµοσίου εκ-
παιδευτικού συστήµατος και τελικά να προχωρήσει σε βίαιη προ-
τυποποίηση πολλών σχολείων της γειτονιάς, δηµιουργώντας
σοβαρά προβλήµατα σε πολλές οικογένειες µε τη µετακίνηση και
τη φοίτηση των παιδιών τους. 

Χωρίς, λοιπόν, να υπάρχει οποιαδήποτε τεκµηρίωση για την
ανάγκη της ύπαρξης των συγκεκριµένων σχολείων και τα αποτε-
λέσµατα που παράγουν, το Υπουργείο έρχεται να επιβεβαιώσει
κάθε κριτική, που του έχει ασκηθεί, πως δηλαδή πριµοδοτεί τα
πρότυπα, το 1% των σχολείων στη χώρα, σε βάρος των υπολοί-
πων σχολείων. 

Το άρθρο 16 του νοµοσχεδίου προβλέπει πως οι προσλήψεις
στα πρότυπα έχουν προτεραιότητα έναντι όλων των άλλων σχο-
λικών µονάδων µε τον ελιτισµό να επεκτείνεται σε βάρος του 99%
των δηµόσιων σχολείων, που ταλαιπωρούνται από τις ελλείψεις
και τις καθυστερήσεις στην τοποθέτηση εκπαιδευτικών. 

Το νοµοσχέδιο περιέχει, επίσης, διάταξη για την ελληνό-
γλωσση εκπαίδευση στο εξωτερικό µε τη νοµοθετική ικανοποί-
ηση µιας συνεχόµενης στρέβλωσης. Αναφέροµαι στο άρθρο 21
και το επιµίσθιο των συντονιστών εκπαίδευσης εξωτερικού. Το
έθεσα στην επιτροπή, το έχω βάλει και στον κοινοβουλευτικό
έλεγχο, σας το ξαναθέτω και σήµερα. 

Για πόσο ακόµα θα συνεχίζεται η αδιαφανής και δίχως αξιο-
κρατικά κριτήρια τοποθέτηση στελεχών εκπαίδευσης στα σχο-
λεία της Οµογένειας; Βρισκόµαστε στην πέµπτη παράταση της
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θητείας των συντονιστών µε το Υπουργείο να αρνείται να εφαρ-
µόσει τις προβλεπόµενες διαδικασίες. Ως πότε η ελληνόγλωσση
εκπαίδευση θα διοικείται από συντονιστές, που λαµβάνουν πα-
ρατάσεις κάθε έτος χωρίς κάποιοι από αυτούς να πληρούν τις
προϋποθέσεις και εν πάση περιπτώσει χωρίς να υπάρχει δυνατό-
τητα αξιολογικής διαδικασίας; Ελπίζω να πάρουµε µια απάντηση
σήµερα. 

Όσον αφορά για το θέµα των παιδιών µε αναπηρία, που το
επανέφερε ο κ. Συρίγος µε έναν δραµατικό τόνο, να του πω ότι
και επί προσωπικού γνωρίζω πολλά από αυτά τα παιδιά και έχω
δώσει κατ’ επανάληψη πιστοποιήσεις για διδασκαλία στο σπίτι.
Δεν συζητάµε αυτό. Συζητάµε ότι υπάρχει επίσηµη καταγγελία
της ΟΙΕΛΕ για την κατάχρηση της συγκεκριµένης ρύθµισης και
ότι πρέπει να υπάρχουν ασφαλιστικές δικλίδες όχι απλό πιστο-
ποιητικό, αλλά εκτίµηση από την επιτροπή, για εκείνους τους πο-
νηρούς που θέλουν να κάνουν χρήση αυτής της διάταξης, ενώ
δεν την έχουν ανάγκη. 

Συνοψίζοντας, λοιπόν, µέχρι τώρα έχουµε ψηφιακό φροντιστή-
ριο, τηλεµαθήµατα για τα αποµακρυσµένα σχολεία, επαγγελµα-
τικός προσανατολισµός από οικονοµικούς παράγοντες, αυτόνο-
µες τάξεις γυµνασίου για περικοπή πόρων και προσωπικού, πρι-
µοδότηση των προτύπων. Έχουµε, επίσης, ψηφιακή πλατφόρµα
για το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής και την επιµόρφωση
των εκπαιδευτικών χωρίς επαφή µε την πραγµατικότητα και τις
δυνατότητες του ΙΕΠ σήµερα.

Και αφού αναφερόµαστε στο υποτιθέµενο ψηφιακό άλµα για
να εκτιµήσουµε την πραγµατικότητα και τις δυνατότητες του
Υπουργείου, ας δούµε λίγο το άρθρο 92 και τις προβλέψεις για
το «ΣΥΖΕΥΞΙΣ ΙΙ». Μέχρι τώρα ξεπληρώνουµε το Webex, µετά το
ρεσάλτο που έκανε η κ. Κεραµέως στο «ΣΥΖΕΥΞΙΣ» για να συµ-
φωνήσει µε την «CISCO» χωρίς να υπάρχει άλλη εναλλακτική
πλατφόρµα και καµµία άλλη πρόβλεψη, µε το σκάνδαλο των προ-
σωπικών δεδοµένων να παραµένει και µε τις γνωστές παρεµβά-
σεις της Αρχής Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων. 

Έχουµε και άρθρα για την προτυποποίηση της εκκλησιαστικής
εκπαίδευσης µε τα εκκλησιαστικά γυµνάσια και λύκεια να µετα-
τρέπονται σε πρότυπα, µία ρύθµιση τουλάχιστον πρωτότυπη για
την ευρωπαϊκή πραγµατικότητα. 

Είναι άραγε όλες αυτές οι ρυθµίσεις που θα δώσουν πνοή στην
εκπαίδευση; Οι περικοπές του προσωπικού, το κλείσιµο και η
συγχώνευση σχολείων στις ακριτικές περιοχές της χώρας, η
εγκατάσταση αµφίβολης ποιότητας ψηφιακών υποκατάστατων
που δεν έχουν καν διανύσει µια δοκιµαστική περίοδο; Φυσικά και
όχι. 

Την ίδια στιγµή δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη για νέο τεχνο-
λογικό εξοπλισµό και υποδοµές -οι µαθητές και οι εκπαιδευτικοί
αλλάζουν- για ουσιαστική επιµόρφωση και αύξηση των αποδοχών
των εκπαιδευτικών. Πρόκειται, λοιπόν, για πρόχειρες, εντυπωσιο-
θηρικές και εµβαλωµατικές ρυθµίσεις.

Εξίσου αρνητικές είναι και οι ρυθµίσεις για την ανώτατη εκπαί-
δευση και τα πανεπιστήµια. Οι διατάξεις συνεχίζουν τη στροφή
υπέρ της ιδιωτικοποίησης και τα αυταρχικά µοντέλα διοίκησης.
Με έκπληξη διαπιστώσαµε πως καταργούνται οι εξετάσεις του
ΔΟΑΤΑΠ για τους αποφοίτους ιατρικών και οδοντιατρικών σχο-
λών από χώρες εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Επίσης, φωτογραφική είναι η διάταξη µε το Υπουργείο να ανα-
γνωρίζει µεταπτυχιακά που απονέµουν διεθνείς οργανισµοί και
δίνει ισοδυναµία µε αντίστοιχους τίτλους των Ανώτατων Εκπαι-
δευτικών Ιδρυµάτων, µία ρύθµιση που αφορά γνωστό κέντρο νο-
µικών σπουδών, που εδρεύει στην Αττική και έχει κατορθώσει να
βάλει τα προγράµµατά του ακόµη και στον Υπαλληλικό Κώδικα.

Το κύριο, όµως, είναι το µοντέλο διοίκησης των ΑΕΙ αλλάζει
προς το χειρότερο. Το αυταρχικό µοντέλο του νόµου Κεραµέως,
που ήδη έχει δηµιουργήσει πολλαπλά προβλήµατα, ενισχύεται
περαιτέρω υπό την έννοια της προσωποπαγούς δοµής. Πλέον, ο
πρύτανης µε τους συµβούλους θα καθορίζει τη δράση των συλ-
λογικών οργάνων, στενεύοντας ακόµη περισσότερο τη δηµοκρα-
τία µέσα στα πανεπιστήµια.

Και έρχοµαι βέβαια στη ρύθµιση για την κατάργηση πανεπι-
στηµιακών τµηµάτων στα δηµόσια πανεπιστήµια, όπως προβλέ-
πει το άρθρο 38, που δίνει αποφασιστική αρµοδιότητα στην εκτε-

λεστική εξουσία να αναµορφώνει τον ακαδηµαϊκό χάρτη της
χώρας και να καταργεί πανεπιστηµιακά τµήµατα. Κοινώς τρεις
Υπουργοί, µεταξύ αυτών και ο Υπουργός Εσωτερικών, παραγνω-
ρίζουν τις αποφάσεις του τµήµατος, της Συγκλήτου, ακόµη και
της ΕΘΑΑΕ. Τρεις Υπουργοί αποφασίζουν για το κλείσιµο ή τη
συγχώνευση τµηµάτων, παραβιάζοντας κάθε ιδέα αυτοδιοίκησης
των ΑΕΙ. Πρόκειται για απαράδεκτη ρύθµιση, προποµπό όσων
πρόκειται να ακολουθήσουν για τις καταργήσεις τµηµάτων στα
δηµόσια πανεπιστήµια και όλα αυτά στο όνοµα της ελάχιστης
βάσης εισαγωγής και των ιδιωτικών πανεπιστηµίων. Φέτος δέκα
χιλιάδες θέσεις θα µείνουν κενές στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύ-
µατα, χίλιες εκατόν είκοσι δύο στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων, που
πέρυσι απώλεσε το 30% των εισακτέων του και βεβαίως χωρίς
να είναι ένα τόσο περιφερειακό πανεπιστήµιο.

Γι’ αυτό άλλωστε περιλαµβάνονται στο νοµοσχέδιο και ρυθµί-
σεις για την Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης, ρυθµίσεις που
εναρµονίζουν το νοµοθετικό πλαίσιο της αρχής µε το πλαίσιο για
την λειτουργία των ιδιωτικών πανεπιστηµίων, µίας αρχής που
µόνο ανεξάρτητη δεν είναι, που οι πρακτικές της χαρακτηρίζονται
ως αυταρχικές και ερασιτεχνικές από τις αντίστοιχες ευρωπαϊ-
κές, επειδή δρα ως το µακρύ χέρι της Κυβέρνησης µέσα στα πα-
νεπιστήµια κόντρα στις ανάγκες των ΑΕΙ. 

Έτσι, λοιπόν, τα άρθρα που αφορούν την ΕΘΑΑΕ έρχονται να
νοµιµοποιήσουν τα ιδιωτικά πανεπιστήµια, που ψήφισε η Κυβέρ-
νηση ενάντια στο Σύνταγµα της χώρας και ενάντια στα δηµόσια
πανεπιστήµια, τα νοµικά πρόσωπα πανεπιστηµιακής εκπαίδευ-
σης, το νοµικίστικο τέχνασµα της Κυβέρνησης, ξεκίνησαν ήδη να
διαφηµίζονται. Όπως διαβάσαµε χθες προς επιβεβαίωση όλων
των επιχειρηµάτων το πρώτο ιδιωτικό πρόκειται να ανοίξει στο
Ελληνικό τον Σεπτέµβριο του 2025, παράρτηµα του Πανεπιστη-
µίου Λευκωσίας, µε τµήµατα ιατρικής, φαρµακευτικής, νοσηλευ-
τικής και οικονοµικών, πρόβλεψη για δύο χιλιάδες σπουδαστές
και έσοδα 20 εκατοµµύρια ευρώ το έτος από τα δίδακτρα, µε
ελάχιστη βάση εισαγωγής τα εννέα χιλιάδες µόρια, όταν η ελάχι-
στη βάση εισαγωγής για τα δηµόσια πανεπιστήµια στην Ιατρική
είναι τα δεκαεννέα χιλιάδες µόρια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Έρχεται, λοιπόν, σήµερα η νοµοθέτηση να µας λέει πως οι συ-

µπληρώσεις στον νόµο της ΕΘΑΑΕ γίνονται για να υπάρχουν ίδια
κριτήρια πιστοποίησης µε τα δηµόσια Πανεπιστήµια. Είναι σαφές
πως θέλει να θολώσει τα νερά, αφού στον νόµο για τα ιδιωτικά
πανεπιστήµια τονίζεται ρητά πως ελέγχονται από το µητρικό
ίδρυµα ως προς τη διοίκηση και τα ακαδηµαϊκά πρότυπα µε την
ΕΘΑΑΕ να ελέγχει τυπικές προϋποθέσεις, το πρόγραµµα σπου-
δών µου απάντησε ο επικεφαλής της ΕΘΑΑΕ, που δεν σχετίζονται
µε τις διαδικασίες ποιότητας. 

Ή να το πούµε πιο απλά, υπάρχει περίπτωση να πάει η ΕΘΑΑΕ
στο Ελληνικό και να κάνει αρνητική πιστοποίηση µετά από τόσα
εκατοµµύρια ευρώ επενδύσεων και διδάκτρων; Υπάρχει περί-
πτωση οι φίλοι της Κυβέρνησης, που πίεσαν για τη λειτουργία
των ιδιωτικών, να επιτρέψουν κάτι τέτοιο;

Και έρχοµαι στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου, τρέχοντας
και εγώ, όπως και οι υπόλοιποι συνάδελφοι, για τις διατάξεις στον
αθλητισµό. Με τους Ολυµπιακούς Αγώνες να ξεκινούν -και να ευ-
χηθούµε καλή επιτυχία στους αθλητές µας, που δίνουν εκεί τη
µάχη- η Κυβέρνηση καταθέτει µια συρραφή από σκόρπιες διατά-
ξεις, κυρίως γραφειοκρατικού και τεχνικού χαρακτήρα, διευθε-
τούν διοικητικές σχέσεις και τροποποιήσεις σε άρθρα που είχε
νοµοθετήσει ο προηγούµενος Υπουργός, ο κ. Αυγενάκης, µικρο-
επεµβάσεις στο υφιστάµενο πλαίσιο του εµπορευµατοποιηµένου
αθλητικού συστήµατος και όχι κάποιου είδους µεταρρύθµιση του
µοντέλου. 

Για παράδειγµα, υπάρχουν ρυθµίσεις που αφορούν το αυταρ-
χικό διοικητικό µοντέλο, που διέπει τις αθλητικές ανώνυµες εται-
ρείες, το ποδόσφαιρο και το µπάσκετ για τους φιλάθλους και τις
λέσχες τους, ένα πλαίσιο που κατ’ επανάληψη έχουµε επικρίνει
και καταψηφίσει, γιατί η αντίληψή µας είναι ανθρωποκεντρική,
θέτοντας το φίλαθλο µέρος της λύσης των προβληµατικών φαι-
νοµένων στον ελληνικό αθλητισµό, ακριβώς στην αντίθετη κατεύ-
θυνση από την αντίληψη της Κυβέρνησης, που αντιµετωπίζει
τους φιλάθλους ως πελάτες, καταστροφείς και χούλιγκανς. 

19252 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κύριε Πρόεδρε, θα πάρω κι εγώ χρόνο από τη δευτεροµιλία
µου. 

Υπάρχει παρόµοια ρύθµιση που µειώνει τα πρόστιµα για παρα-
πτώµατα βίας σε πρόσωπα και φορείς του ερασιτεχνικού αθλη-
τισµού. Και πάλι επισηµαίνουµε πως δεν έχει σηµασία το ύψος
των προστίµων, αλλά η υιοθέτηση ενός σύγχρονου πλαισίου πο-
λιτικής απέναντι στις µορφές βίας και στον αθλητικό χώρο, συ-
νυφασµένη µε την πρόληψη και τις σύγχρονες αντιλήψεις. 

Ακούσαµε τον κ. Βρούτση -που απουσιάζει- να κάνει εκτετα-
µένη αναφορά στην οπαδική βία. Μάλιστα παρουσίασε µια σειρά
από δήθεν επιτυχίες, απόρροια του νόµου που ψηφίστηκε τον πε-
ρασµένο Ιανουάριο. Οι λέξεις κλειδιά ήταν: ποινές, κυρώσεις, κά-
µερες, αποκλεισµός, ταυτοποίηση, απαγορεύσεις. 

Ποια είναι η λογική της Κυβέρνησης; Γίνεται δολοφονική επί-
θεση οπαδών σε αστυνοµικούς έξω από το γήπεδο την ώρα αγώ-
νων βόλεϊ γυναικών; Οριζόντιος αποκλεισµός, απαγόρευση προ-
σέλευσης γενικώς στα γήπεδα ποδοσφαίρου, διάχυση ευθυνών. 

Αδυναµία να κρατηθούν εκτός των γηπέδων αυτοί, στους οποί-
ους έχουν επιβληθεί περιοριστικοί όροι από τις δικαστικές αρχές;
Οριζόντιος έλεγχος µε ηλεκτρονικά φακελώµατα και πλατφόρµες
τού συνόλου των φιλάθλων. Συλλογική ευθύνη. Παράλληλα δη-
λαδή, το κράτος µετατρέπεται σε ελεγκτή και διαχειριστή του συ-
στήµατος πώλησης των εισιτηρίων από τις αθλητικές εταιρείες. 

Και θα ήθελα να ρωτήσω για τα τελευταία γεγονότα στον φι-
λικό αγώνα Παναθηναϊκού στη Λεωφόρο. Τι ακριβώς έγινε; Πυ-
ροβολισµοί συµµοριών και µπράβων ακριβώς απέναντι από τη
ΓΑΔΑ; Αυτό είναι πρόοδος; Σε ποια προηγµένα κράτη της Ευρώ-
πης εφαρµόζεται το µαζικό φακέλωµα; Στην Αγγλία, τη Γερµανία,
στην Ισπανία ή µήπως τη Γαλλία; Όµως η βασική µας διαφορά
από αυτές τις χώρες είναι πως οι οµάδες - εταιρείες στην Ελλάδα
ανήκουν σε έναν ολιγάρχη που είναι ταυτόχρονα ιδιοκτήτης στοι-
χηµατικής εταιρείας, τηλεοπτικού καναλιού και εταιρείας παρο-
χής ενέργειας. Γιατί αυτό είναι το σύστηµα που έχετε δοµήσει.
Αυτό είναι το µοντέλο της αγοράς και της κοινωνίας, στην οποία
επενδύετε. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής, κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ) 

Αν η Κυβέρνηση ήθελε πραγµατικά να λάβει ουσιαστικά µέτρα,
θα αναζητούσε λύσεις πρόληψης, παιδαγωγικής παρέµβασης,
επιµόρφωσης, αλλαγής συνείδησης και συµπεριφοράς και θα ξε-
κινούσε από τις µικρές ηλικίες και το σχολείο. Εκεί θα έπρεπε να
διδάσκεται η αθλητική κουλτούρα, ο σεβασµός, η ανοχή στη δια-
φορετικότητα. 

Θα εκµεταλλευτώ, λοιπόν, την ευκαιρία να ρωτήσω, γιατί
έχουµε νοµοσχέδιο για την εκπαίδευση και τον αθλητισµό: Πόσοι
εκπαιδευτικοί φυσικής αγωγής προσλήφθηκαν στα σχολεία τα
τελευταία χρόνια; Πόσοι αθλητικοί χώροι σχολείων βελτιώθηκαν;
Πόσες ώρες φυσικής αγωγής διδάσκονται σε κάθε εκπαιδευτική
βαθµίδα, σε σχέση µε τις παιδαγωγικές πρακτικές σε άλλες ευ-
ρωπαϊκές χώρες; Πόσα εκπαιδευτικά προγράµµατα για τη συµπε-
ριφορά και τον κώδικα αθλητικών αξιών υλοποιήθηκαν; Αυτά θα
έπρεπε να ακούσουµε, κυρίες και κύριοι Υπουργοί. 

Κι ένα ερώτηµα προς τον κ. Βρούτση που λείπει: Γιατί έφυγε η
διάταξη που αφορούσε τον πανεπιστηµιακό αθλητισµό; Δεν µας
απαντήθηκε. Θα έπρεπε, λοιπόν, αυτά να ακούσουµε κι όχι πα-
νηγυρικούς λόγους και µέτρα εντυπωσιασµού, αναποτελεσµα-
τικά και βουτηγµένα στην καταστολή. Προφανώς, καταψη-
φίζουµε το νοµοσχέδιο. 

Και τελειώνω, αναφερόµενη σε δύο τροπολογίες, τις οποίες
καταθέσαµε. Θεωρώ πιο σηµαντική την πρώτη, που ουσιαστικά
είναι η αναπλήρωση των αιρετών µελών των υπηρεσιακών συµ-
βουλίων εκπαιδευτικών και µελών ειδικού εκπαιδευτικού προσω-
πικού και ειδικού βοηθητικού προσωπικού. 

Η διάταξη αυτή τροποποιεί το πλαίσιο συγκρότησης των υπη-
ρεσιακών συµβουλίων, παρακάµπτοντας τα αναπληρωµατικά
µέλη σε περίπτωση παραίτησης αιρετού µέλους. Πιο ειδικά, προ-
βλέπει διορισµό µέλους από τα όργανα του Υπουργείου Παι-
δείας. Πρόκειται για παραβίαση των δηµοκρατικών αρχών των
εκλογών που αναδεικνύουν τα αιρετά και τα αναπληρωµατικά
µέλη των συµβουλίων. Παραβιάζεται η εκλογική βούληση των εκ-
παιδευτικών ψηφοφόρων. Και βεβαίως, εδώ εισηγηθήκαµε ότι η

αναπλήρωση σε καµµία περίπτωση δεν πρέπει να γίνεται από
τους διορισµένους του Υπουργείου, αλλά αντικατάσταση από
τους υποψηφίους που αναδείχθηκαν από τις εκλογές, µέχρι να
εξαντληθεί ο τελευταίος στη σειρά εκλογής. 

Αυτά τα είπαµε και στις επιτροπές. Αναµένουµε. Υπάρχει µια
σχετική δέσµευση της Υφυπουργού κ. Λυτρίβη, ότι θα γίνει δεκτή
από την Κυβέρνηση µε νοµοτεχνική βελτίωση. 

Και τελειώνω µε µια δεύτερη τροπολογία, µε την οποία ζη-
τούµε να υπάρξει τροποποίηση σε ένα κρίσιµο ζήτηµα ειδικά για
τους προέδρους και τους κοσµήτορες των σχολών των ανωτάτων
εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, αυτών που αποφασίζουν να αναλά-
βουν αυτές τις θέσεις ευθύνης, για να βελτιωθεί η εσωτερική ικα-
νότητα διοίκησης και µε νέα στελέχη της ακαδηµαϊκής εκπαί-
δευσης, δηλαδή να απαλλάσσονται κατά το ήµισυ από τα διδα-
κτικά τους καθήκοντα. 

Θεωρούµε ότι αυτό είναι κρίσιµο, διότι είναι µέλη που επιτε-
λούν και ερευνητικό έργο, να είναι δυνητικός ο χαρακτήρας της
απαλλαγής. Και το θεωρούµε αυτό, διότι αλλιώς δεν θα υπάρχει
καµµία διαθεσιµότητα από τους ανθρώπους που είναι και υπηρε-
τούν στο πανεπιστήµιο, να αναλάβουν αυτά τα καθήκοντα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Τζούφη. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Σπυρίδων Τσιρώνης ειδικός αγο-
ρητής από τη Νίκη. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, επιτρέψτε µου πριν ξεκινήσω να επαναλάβω δύο ερωτήµατα
που είχα κάνει στην τελευταία επιτροπή για το άρθρο 17, αν στις
ειδικές κατηγορίες µετάθεσης, είναι και οι πολύτεκνες οικογέ-
νειες -που θεωρώ ότι είναι και οι πολύτεκνες οικογένειες- κι αν
αυτό έχει αναδροµική ισχύ. Γιατί; Διότι αναφέρεται σε ρύθµιση
του ν.4589/2019. Κι αν ισχύει αναδροµικά για όλους τους νεοδιό-
ριστους εκπαιδευτικούς του 2020; Δεν απαντήθηκε. Να σας ευ-
χηθώ και γρήγορη ανάρρωση και υγεία. 

Θα ξεκινήσω την τοποθέτησή µου µε µερικές παραδοχές για
να καταλήξω σε ειδικότερα θέµατα αφού στις επιτροπές αναλύ-
θηκε ο µεγαλύτερος όγκος ζητηµάτων σχετικά µε τα εκατόν δε-
καεννέα άρθρα του παρόντος νοµοσχεδίου. 

Το ότι η πανδηµία και τα lock down τραυµάτισαν την εκπαί-
δευση, είναι γνωστό. Ωστόσο, δεν µπορούµε να αποδίδουµε συ-
νεχώς στον COVID-19 και σε καµµία πανδηµία και τις παρενέρ-
γειές του, τις απογοητευτικές επιδόσεις των µαθητών, όπως και
αυτές αποτυπώνονται στις εξετάσεις Pisa, σε κατανόηση κειµέ-
νου, µαθηµατικά και βασικές γνώσεις σε πολλές χώρες, όχι µόνο
στην Ελλάδα, του ανεπτυγµένου κόσµου. 

Αυτό επισηµαίνεται σε ανάλυση που δηµοσιεύθηκε στις 13 Ιου-
λίου του 2024 στην ηλεκτρονική έκδοση του «ECONOMIST» και
που είχε πρωτοδηµοσιευτεί σε ειδικό αφιέρωµα της έντυπης έκ-
δοσης. 

Στην Αµερική µακροχρόνια στοιχεία από τεστ µαθηµατικών και
ανάγνωσης διαπιστώνουν ότι οι επιδόσεις κορυφώθηκαν στις
αρχές της δεκαετίας του 2010. Από τότε η µέση απόδοση υπο-
χωρεί. Στη Φινλανδία, τη Γαλλία, τη Γερµανία και την Ολλανδία,
µεταξύ άλλων, οι βαθµολογίες σε διεθνείς αξιολογήσεις πέφτουν
εδώ και χρόνια. 

Τι πήγε στραβά, λοιπόν; Τα εξωτερικά σοκ έπαιξαν ρόλο ση-
µειώνει το «ECONOMIST». Η µετανάστευση έχει φέρει πολλούς
νεοφερµένους που δεν µιλούν τη γλώσσα διδασκαλίας. Τα έξυ-
πνα κινητά αποσπούν την προσοχή των µαθητών, ακόµη και µέσα
στο µάθηµα, ενώ τους κρατούν µακριά από βιβλία στο σπίτι. Η
πανδηµία ήταν τροµερά ανατρεπτική. Πολλές κυβερνήσεις έκλει-
σαν τα σχολεία για υπερβολικά µεγάλο διάστηµα και τα παιδιά
έχασαν τη συνήθεια να διαβάζουν. Οι αίθουσες διδασκαλίας
έχουν γίνει πιο θορυβώδεις. Ωστόσο, οι υπεύθυνοι χάραξης πο-
λιτικής για την εκπαίδευση φέρουν επίσης µεγάλο µέρος της ευ-
θύνης για τη στασιµότητα ή και επιδείνωση των επιδόσεων,
σύµφωνα µε την ανάλυση. Οι εκµοντερνισµοί, κατάργηση εξετά-
σεων, µάθηµα χωρίς βιβλία και τσάντες, δεν πιέζουµε τους µα-
θητές, είναι ο εχθρός της πειθαρχίας στην εκπαίδευση. Οι
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συζητήσεις για τους νέους τρόπους διδασκαλίας ξέφυγαν σε τέ-
τοιο βαθµό που αρκετές χώρες έχουν υιοθετήσει προγράµµατα
σπουδών που επικεντρώνονται σε αόριστα καθορισµένες δεξιό-
τητες και υποβαθµίζουν την εκµάθηση βασικών γνώσεων. 

Το αποτέλεσµα σε όσους ακολούθησαν αυτήν την τακτική είναι
να υποχωρούν οι επιδόσεις. Οι υπεύθυνοι χάραξης πολιτικής
πρέπει να επικεντρωθούν στα θεµελιώδη, συνεχίζει το «ECON-
OMIST». Πρέπει να υπερασπιστούν τα αυστηρότερα τεστ, να κα-
ταστείλουν την τάση να χαρίζουν υψηλούς βαθµούς, αλλά και να
πληρώσουν ανταγωνιστικούς µισθούς για να προσλάβουν τους
καλύτερους δασκάλους, διώχνοντας -εκεί λέει- τους κακούς. Εγώ
δεν συµφωνώ στον όρο κακούς δασκάλους, στους λιγότερο ικα-
νούς θα πω εγώ. 

Τα παραπάνω δεν σηµαίνουν ότι πρέπει τα σχολεία να σταµα-
τήσουν να δοκιµάζουν νέες καινοτόµες µεθόδους. Όµως, πρέπει
να είναι έτοιµα να τις εγκαταλείπουν, όταν βλέπουν πως αυτές
δεν λειτουργούν. 

Ένα ενδεικτικό παράδειγµα είναι αυτό της Σιγκαπούρης, της
οποίας το εκπαιδευτικό σύστηµα έχει κατακτήσει πολλές κορυ-
φές. Πειραµατίζεται ατελείωτα και όταν αποτυγχάνει προχωρά,
αλλάζει και προχωρά. Άλλοι επιµένουν σε αυτό που φαίνεται να
µη λειτουργεί. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι η Κυβέρνηση που µε το
παρόν νοµοσχέδιο εισάγει δυναµικά και εις βάρος του φυσικού
µαθήµατος, την εξ αποστάσεως εκπαίδευση είτε σύγχρονη είτε
ασύγχρονη που δοκιµάστηκε στην περίοδο της πανδηµίας µε
τραγικά αποτελέσµατα για το γνωστικό επίπεδο των Ελλήνων µα-
θητών. Σε όλο και µικρές µικρότερες ηλικίες την εφαρµόζει και
όλο και συχνότερα, µε πρόσχηµα τη στήριξη του εκπαιδευτικού
συστήµατος στις αποµακρυσµένες περιοχές, µε πραγµατικό
όµως αίτιο την εξοικονόµηση πόρων και δαπανών. 

Μπορεί ο στόχος να µην είναι κακός αλλά ο τρόπος είναι απα-
ράδεκτος. Όταν µιλάµε για την παιδεία ο όρος δαπάνη πρέπει να
αντικατασταθεί και στη συνείδησή µας µε τον όρο επένδυση.
Στην παιδεία επενδύουµε, δεν δαπανούµε. 

Αποσιωπά εντέχνως οποιαδήποτε µελέτη για τις επιπτώσεις
του εγκλεισµού των παιδιών στην ψυχική και σωµατική τους υγεία
την περίοδο που τα σχολεία δεν λειτουργούσαν. Η παραδοχή του
Υπουργείου ότι τα διαδικτυακά µαθήµατα συµβάλλουν στην απο-
φυγή δηµιουργίας γνωστικών κενών στους µαθητές και πως συµ-
βάλλουν στη βελτίωση της απόδοσής τους δεν µας βρίσκει
σύµφωνους. Η εξ αποστάσεως ενισχυτική διδασκαλία για τους
αδύνατους µαθητές απαξιώθηκε από τους ίδιους τους µαθητές
κατά τα έτη 2020 - 2022 και τώρα ξαναεισάγεται από το Υπουρ-
γείο µε διαφορετικό τίτλο ως ψηφιακό φροντιστήριο. 

Την ίδια στιγµή, κύριοι Υπουργοί, που στο δεύτερο κεφάλαιο
του πρώτου µέρους ρυθµίζετε θέµατα και πρωτοβάθµιας εκπαί-
δευσης να σας θυµίσω ότι πριν λίγες ηµέρες το Υπουργείο σας
ίδρυσε εκπρόθεσµα χίλιες επτακόσιες είκοσι τρεις οργανικές θέ-
σεις στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση. Και επειδή κανείς δεν µπο-
ρεί να περιγράψει καλύτερα την κατάσταση από τους παθόντες,
θα παραθέσω αυτούσια τα σχόλια ενός εκπαιδευτικού για αυτές
τις θέσεις. Αναφέρει, λοιπόν: «Αυτό πρακτικά σηµαίνει ότι οι συ-
γκεκριµένες θέσεις δεν συµπεριλήφθηκαν στις µεταθέσεις που
έγιναν τον Μάρτιο», πρώτο µεγάλο φάουλ. «Μετά την ίδρυση των
ανωτέρω οργανικών θέσεων θα τρέξουν συµπληρωµατικές µετα-
θέσεις. Από αυτές αποκλείονται όσοι πήραν µετάθεση τον Μάρ-
τιο άσχετα αν δεν ήταν η πρώτη τους επιλογή που ικανοποιή-
θηκε», δεύτερο τεράστιο φάουλ. «Οι νέες οργανικές θέσεις δίνο-
νται για οριστική τοποθέτηση σε αυτούς που βρίσκονται στη διά-
θεση και µόνο. Αποκλείονται όσοι έχουν ήδη οργανική στις
περιοχές αυτές άσχετα αν έχουν κάνει αίτηση για οριστική τοπο-
θέτηση ή βελτίωση θέσης», τρίτο µεγάλο φάουλ. «Μετά τις συ-
µπληρωµατικές µεταθέσεις αυτοί που θα πάρουν µετάθεση το
Υπουργείο καλεί να τοποθετηθούν στις νέες οργανικές θέσεις
µέχρι 30 Ιουλίου. Από τη διαδικασία αυτή αποκλείονται πάλι όσοι
έχουν ήδη οργανική στις περιοχές αυτές άσχετα αν έχουν κάνει
αίτηση για οριστική τοποθέτηση ή βελτίωση θέσης», τέταρτο τε-
ράστιο φάουλ. 

Για παράδειγµα, ένας εκπαιδευτικός µε τριάντα µόρια µπορεί
τώρα να πάρει µετάθεση στη Β’ Θεσσαλονίκης ενώ ένας µε εκα-

τόν τριάντα µόρια θα µείνει στη Χαλκιδική γιατί έκανε το «λάθος»
να δηλώσει και Χαλκιδική και πήρε µετάθεση εκεί τον Μάρτιο. Σα
να µη φτάνει αυτό αυτός µε τα τριάντα µόρια θα πάρει και οργα-
νική δίπλα στο σπίτι του, ενώ ένας µε εκατόν εξήντα µόρια θα πα-
ραµείνει στην οργανική του στην Ασπροβάλτα, γιατί και αυτός
έκανε το «λάθος» να ανήκει ήδη στη Β’ Θεσσαλονίκης και να µην
πάρει τώρα µετάθεση. Τι πιο παράλογο και άδικο; Το οποίο απο-
δεικνύει και την προχειρότητα της νοµοθέτησης και την έλλειψη
συνολικού σχεδίου και οράµατος για την παιδεία. 

Θα αναφερθώ τώρα στις διατάξεις για την εκκλησιαστική εκ-
παίδευση. Κατ’ εφαρµογή του ν.4823/2021 οι εκπαιδευτικοί της
δευτεροβάθµιας εκκλησιαστικής εκπαίδευσης από το σχολικό
έτος 2022-2023 οδηγήθηκαν υποχρεωτικά στη δευτεροβάθµια
εκπαίδευση. Σηµειωτέον ότι οµοίως σε υποχρεωτική έξοδο από
την εκκλησιαστική εκπαίδευση είχαν οδηγηθεί λειτουργοί της και
κατά την περίοδο της επταετούς δικτατορίας. Ποιον σκοπό υπη-
ρέτησε η υποχρεωτική µεταφορά των οργανικών τους θέσεων
εκτός δευτεροβάθµιας εκκλησιαστικής εκπαίδευσης; 

Οι προ διετίας οδηγηθέντες σε σχολεία της δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης καθηγητές ήταν εκπαιδευτικοί υψηλής κατάρτισης.
Κατά το έτος 2016 το ήµισυ αυτών κατείχε µεταπτυχιακό τίτλο,
το 1/4 διδακτορικό τίτλο και το 1/6 και τους δύο τίτλους. Εκτός
από αυτό η πρόσληψή τους είχε γίνει µε ειδική διαδικασία στην
οποία περιλαµβανόταν και συνέντευξη ενώπιον επιτροπής. Επο-
µένως ποιον σκοπό υπηρετεί η εξαρχής προσπάθεια για εξεύ-
ρεση εκπαιδευτικών µε αυξηµένα τυπικά προσόντα και µε
ιδιαίτερη διαδικασία αποσπάσεων από τη στιγµή που τέτοιοι εκ-
παιδευτικοί υπήρχαν ήδη στα εκκλησιαστικά σχολεία;

Τα δύο τελευταία σχολικά έτη καθώς και το επερχόµενο σχο-
λικό έτος δεν προκηρύχθηκε διαδικασία τετραετών αποσπάσεων
εκπαιδευτικών στα εκκλησιαστικά σχολεία, όπως προβλέπει ο ως
άνω νόµος. Οι ανάγκες τους καλύφθηκαν µε αποσπάσεις γενό-
µενες µε την απλή συνήθη διαδικασία που ακολουθείται για τα
σχολεία δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης µε διαθέσεις και αναπλη-
ρωτές εκπαιδευτικούς. Για ποιον λόγο, ενώ τάχιστα αποµακρύν-
θηκαν οριστικώς οι µόνιµοι εκπαιδευτικοί τους, δεν έχει κινηθεί
επί τρία συναπτά έτη η προβλεπόµενη από τον εν λόγω νόµο δια-
δικασία αποσπάσεων; 

Κατά τα δύο τελευταία σχολικά έτη καθώς και για το επόµενο
δεν προκηρύχθηκε διαδικασία τετραετών αποσπάσεων εκπαιδευ-
τικών επίσης στα εκκλησιαστικά σχολεία, όπως προβλέπει ο
νόµος. Οι ανάγκες τους καλύφθηκαν µε αποσπάσεις µε την ίδια
διαδικασία, µε διαθέσεις και µε αναπληρωτές εκπαιδευτικούς.

Τα εκκλησιαστικά σχολεία ως εκ της αποστολής του προγράµ-
µατος σπουδών και της εν γένει λειτουργίας τους, οι εκκλησια-
στικές εστίες, η λειτουργική ζωή και άλλα, τυγχάνουν σχολεία
ιδιαίτερου χαρακτήρα και κατά συνέπεια οι ανάγκες τους δεν
µπορούν να υπηρετηθούν από εκπαιδευτικούς απλώς και µόνο
αυξηµένων προσόντων. Πέραν αυτού είναι ευνόητο ότι κανένα
σχολείο ιδιαίτερου χαρακτήρα δεν µπορεί να επιτύχει στην απο-
στολή του εάν δεν υπηρετείται από µια σταθερή οµάδα έµπειρων
εκπαιδευτικών. Είναι ποτέ δυνατόν τα σχολεία αυτά να υπηρετη-
θούν από εκπαιδευτικούς οι οποίοι στο σύνολό τους θα είναι απο-
σπασµένοι;

Κατά το έτος 2010 λειτουργούσαν στην Ελλάδα δεκαοκτώ τέ-
τοια σχολεία και τρία ιερατικά σχολεία δεύτερης ευκαιρίας. Από
το σχολικό έτος 2010 - 2011 τα δεκαοκτώ εκκλησιαστικά σχολεία
µειώθηκαν σε δέκα και τα επόµενα λίγα χρόνια έκλεισαν και τα
τρία της δεύτερης ευκαιρίας. Τέλος, από το 2022 - 2023 τα ενα-
ποµείναντα δέκα σχολεία µειώθηκαν σε οκτώ. Δεδοµένης αυτής
της αποψιλώσεως ποιον σκοπό υπηρετεί η µεταφορά στα
ΠΥΣΔΕ, σύµφωνα µε το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου, όλης της
διαδικασίας πλην των συνεντεύξεων για τις αποσπάσεις των εκ-
παιδευτικών και τον ορισµό διευθυντών και υποδιευθυντών στα
εκκλησιαστικά σχολεία; Για ποιον λόγο αφαιρείται από την καθ’
ύλην αρµόδια διεύθυνση και το Εποπτικό Συµβούλιο Εκκλησια-
στικής Εκπαίδευσης της Γενικής Γραµµατείας του Υπουργείου
και µεταφέρεται στα ήδη υπερφορτωµένα ΠΥΣΔΕ ο χειρισµός και
η διεκπεραίωση των σχετικών διαδικασιών; Υπενθυµίζεται και το-
νίζεται ότι τα λειτουργούντα εκκλησιαστικά σχολεία είναι οκτώ
και αναµένεται εδώ και δύο έτη η ίδρυση ακόµη των σχολών µα-
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θητείας υποψηφίων κληρικών. Ποια είναι η δυσκολία η οποία επι-
βάλλει τη µεταφορά στα ΠΥΣΔΕ των ως άνω διαδικασιών πλην
των συνεντεύξεων για αυτά τα ελάχιστα σχολεία; 

Ως προς το µέρος Β’, τη ρύθµιση θεµάτων του τοµέα αθλητι-
σµού, εδώ γινόµαστε, όπως είπα και στην επιτροπή, για µια
ακόµη φορά µάρτυρες του φαινοµένου Κράµερ εναντίον Κράµερ.
Η Νέα Δηµοκρατία νοµοθετεί, η Νέα Δηµοκρατία απονοµοθετεί.
Η Νέα Δηµοκρατία νοµιµοποιεί, η Νέα Δηµοκρατία απονοµιµο-
ποιεί. Χαρακτηριστικό παράδειγµα το άρθρο 88 του νοµοσχεδίου,
µια φωτογραφική διάταξη που άλλαξε το 2020 για να προστατευ-
θεί γνωστός µπασκετικός παράγοντας και που τώρα, τέσσερα
χρόνια µετά, τροποποιείται εκ νέου σε διαφορετική κατεύθυνση
φυσικά µε αφαίρεση του ορίου ηλικίας, για να εξυπηρετηθούν
τίνος τα συµφέροντα άραγε. Θα µάθουµε προφανώς προσεχώς. 

Πάντως οι αρχές της καλής νοµοθέτησης ούτε εδώ δείχνουν
να εφαρµόζονται. Αλλάζουµε αλά καρτ κανόνες όχι επειδή είναι
αναποτελεσµατικοί αλλά επειδή δεν προσαρµόζονται στην ατο-
µική περίπτωση που θέλουµε να τοποθετήσουµε. Ακόµη περιµέ-
νουµε την άµεση εφαρµογή των µέτρων κατά της οπαδικής βίας
από την πλευρά της Κυβέρνησης. Αντ’ αυτής η Κυβέρνηση µε το
άρθρο 92 παρατείνει την περίοδο χάριτος όχι στις ΠΑΕ αλλά κυ-
ρίως στις λέσχες φιλάθλων. Αλήθεια, για ό,τι συµβεί από εδώ και
στο εξής ποιος θα αναλάβει την ευθύνη; Υπάρχουν κενά νοµιµό-
τητας; Οι ΠΑΕ αποσείουν την ευθύνη, οι λέσχες τελούν σε κατά-
σταση ηµιπαρανοµίας και η Κυβέρνηση µάχεται ανεµόµυλους. 

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο εσείς το βαφτίσατε ερανιστικό
αλλά στην πραγµατικότητα είναι ερανικό, αφού περιέχει διευκο-
λύνσεις και εξυπηρετήσεις παντός είδους και διαφορετικής προ-
έλευσης µε νοµοθέτηση αλά καρτ και τελικό αποτέλεσµα την
υπερσυγκέντρωση του αποτελέσµατος του εράνου στα χέρια του
εκάστοτε Υπουργού, δηλαδή της Κυβέρνησης. 

Το έχουµε σηµειώσει πολλές φορές και δεν θα κουραστούµε
να το λέµε, κάθε φορά, όταν φέρνετε προς ψήφιση ένα νοµοσχέ-
διο στη Βουλή αυτό θα πρέπει να είναι έτοιµο να εφαρµοστεί την
ίδια στιγµή που θα γίνει νόµος του κράτους. Αντίθετα, η Κυβέρ-
νησή σας στο πλαίσιο εξυπηρέτησης των συµφερόντων που υπη-
ρετεί συνεχίζει να φέρνει προς ψήφιση νοµοσχέδια που όταν και
αν εφαρµοστούν καµµία σχέση δεν θα έχουν µε τα πρωτότυπα.
Γιατί; Διότι δέχονται αλλοιώσεις διά της µεθόδου των τροπολο-
γιών, των ΚΥΑ, των εγκυκλίων και λοιπών άλλων νοµοθετικών πα-
ράδροµων. Κοινώς λείπει η σοβαρότητα στη νοµοθέτηση και
περισσεύει η ασάφεια και η κουτοπονηριά. Η Νίκη πλην ορισµέ-
νων άρθρων θα καταψηφίσει το παρόν νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Τσιρώνη.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Αθανάσιος Χαλκιάς, ειδικός αγο-

ρητής των Σπαρτιατών.
Θα ακολουθήσει µετά ο κ. Μπιµπίλας της Πλεύσης Ελευθερίας

επειδή βρίσκεται σε επιτροπή. 
Ορίστε, κύριε Χαλκιά, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα βρεθώ στη

δυσάρεστη θέση και εγώ να κάνω µία αναφορά στη ρύθµιση του
νοµοθετικού πλαισίου και στην εύρυθµη λειτουργία για µας, του-
λάχιστον, τις µικρές Κοινοβουλευτικές Οµάδες, όταν έρχεται το
ένα µετά το άλλο τα νοµοσχέδια. Καλώς ή κακώς –και καλώς για
το δηµοκρατικό πολίτευµα- εκφράζουµε ένα κοµµάτι του ελληνι-
κού λαού το κάθε κόµµα που βρίσκεται εδώ µέσα. Άρα αυτά τα
νοµοσχέδια πρέπει να τα δούµε, πρέπει να τα εξετάσουµε και
εφόσον η Κυβέρνηση θεωρεί ότι είναι προς τη σωστή κατεύ-
θυνση τα νοµοσχέδια και είναι τόσο καλά, δεν θα έχει πρόβληµα
να τα µελετήσει η Αντιπολίτευση και να µπορέσουµε να κάνουµε
µία εποικοδοµητική αντιπολίτευση. Πρέπει λίγο να το δούµε, γιατί
είναι υπερβολικά πολλά τα νοµοσχέδια σε πάρα πολύ µικρό χρο-
νικό διάστηµα. 

Επί του νοµοσχεδίου τώρα, το πολυνοµοσχέδιο µε τον εντυ-
πωσιακό τίτλο για την «Ψηφιακή Εκπαιδευτική Πύλη» και το «Ψη-
φιακό Φροντιστήριο», µαζί µε την υψηλή τεχνολογία στον τίτλο
που αναµφίβολα εντυπωσιάζει τους πολίτες περιέχει και πολλές

ασάφειες και αοριστίες που εµβάλλουν υπόνοιες για υποκρυπτό-
µενες προθέσεις αµφιβόλου χαρακτήρα. Δηλαδή, πρόκειται για
ένα νοµοσχέδιο διφορούµενο του τύπου «Ήξεις, αφήξεις ου, εν
τω πολέµω θνήξεις».

Ας τα δούµε αναλυτικά. Η ψηφιακή εκπαιδευτική πύλη του άρ-
θρου 3 παρουσιάζεται ως µία πολλά υποσχόµενη τεχνολογική µέ-
θοδος που στοχεύει να ανακουφίσει τις οικογένειες από το
οικονοµικό βάρος των ιδιωτικών µαθηµάτων, παρέχοντας µια δω-
ρεάν και ολοκληρωµένη ψηφιακή πλατφόρµα εκπαίδευσης για
µαθητές όλων των βαθµίδων. Η πλατφόρµα θα λειτουργεί υπό
την επίβλεψη του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής και θα
προσφέρει εξειδικευµένη βοήθεια σε µαθητές που προετοιµάζο-
νται για εξετάσεις, καθώς και ένα ευρύ φάσµα εκπαιδευτικού υλι-
κού για όλους τους µαθητές. 

Παρ’ όλο που η πρωτοβουλία αυτή φαίνεται ως θετική, υπάρ-
χουν σκοτεινά σηµεία που οδηγούν σε δυνητικά αντίθετα συµπε-
ράσµατα. Κατ’ αρχάς, η προσφερόµενη εκπαίδευση θα είναι
σύγχρονου αλλά και ασύγχρονου τύπου για τους µαθητές της
τρίτης λυκείου, αλλά µόνον ασύγχρονου τύπου για µαθητές όλων
των άλλων τάξεων. Η εκπαίδευση ασύγχρονου τύπου είναι στην
πραγµατικότητα βίντεο που τα παρακολουθεί ο µαθητής παθη-
τικά λες και βλέπει τηλεόραση. Δηλαδή δεν υπάρχει δυνατότητα
ο µαθητής να διατυπώνει ερωτήσεις και να δέχεται απαντήσεις. 

Εποµένως, αν οι µαθητές όλων των τάξεων, πλην της τρίτης
λυκείου, ελπίζουν να αποκοµίσουν κάτι από το ψηφιακό φροντι-
στήριο, πλανώνται πλάνην οικτράν. Και αυτήν την πλάνη, δυστυ-
χώς, την εµβάλλει το παρόν νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης.

Όµως, και για την περίπτωση των µαθητών τρίτης λυκείου τα
πράγµατα δεν είναι καλύτερα. Κανείς δεν γνωρίζει ποιο θα είναι
το ποσοστό σύγχρονης και ασύγχρονης εκπαίδευσης στην τρίτη
λυκείου. Στο νοµοσχέδιο δεν αναφέρεται πουθενά. Αν το ποσο-
στό της σύγχρονης σε σχέση µε την ασύγχρονη δεν είναι υψηλό,
και αυτοί οι µαθητές δεν θα αποκοµίσουν σηµαντικά πράγµατα. 

Ας δούµε τα πράγµατα από άλλη πλευρά. Ποια είναι λειτουρ-
γικά σηµαντική διαφορά µεταξύ σύγχρονης και ασύγχρονης εκ-
παίδευσης; Μα, η ασύγχρονη εκπαίδευση δεν απαιτεί καθηγητές.
Είναι βίντεο που έχουν προετοιµαστεί εκ των προτέρων και µπο-
ρούν να επαναλαµβάνονται τα ίδια πολλές φορές. 

Ας πάµε τώρα στο επίµαχο άρθρο 26Α εντός του άρθρου 3 πα-
ράγραφος 8. Βλέπουµε ότι µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µετά από εισήγηση του ΙΕΠ µπο-
ρεί να πραγµατοποιηθεί επέκταση της ψηφιακής εκπαίδευσης σε
περισσότερες τάξεις και µαθήµατα, καθώς και τροποποίηση των
υφιστάµενων παραµέτρων της, όπως το είδος της εκπαίδευσης,
η διάρκεια, οι ώρες διδασκαλίας και οι όροι συµµετοχής. 

Προσέξτε τώρα εδώ τι γίνεται. Από το ψηφιακό φροντιστήριο
µεταβήκαµε ξαφνικά σε ψηφιακή εκπαίδευση, δηλαδή το φροντι-
στήριο έπαψε να είναι φροντιστήριο και µετετράπη σε κανονική
σχολική εκπαίδευση. Και αυτό κατά βούληση του όποιου Υπουρ-
γού Παιδείας και του όποιου ΙΕΠ και σε οποιονδήποτε χρόνο. Τον
Μάρτιο του τρέχοντος έτους υπήρξαν απεργίες στην ανώτατη
εκπαίδευση ως διαµαρτυρίες για το νοµοσχέδιο των µη κρατικών
µη κερδοσκοπικών αλλά µε πληρωµή διδάκτρων πανεπιστηµίων
και η Κυβέρνηση ζήτησε τότε από τα ΑΕΙ να χρησιµοποιήσουν τις
υποδοµές από την εποχή του κορωνοϊού, για να πραγµατοποι-
ηθούν µε ηλεκτρονικό τρόπο οι εξετάσεις στα δηµόσια ανώτατα
ιδρύµατα. Δηλαδή, η Κυβέρνηση χρησιµοποίησε τις ηλεκτρονικές
υποδοµές ως απεργοσπαστικό µηχανισµό. 

Αν είναι αλήθεια ότι η ιστορία διδάσκει, τότε είναι απολύτως
βέβαιο ότι στην πρώτη απεργία καθηγητών µέσης ή και δασκά-
λων πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης το ψηφιακό φροντιστήριο θα µε-
τατραπεί εν µία νυκτί σε κανονική ψηφιακή εκπαίδευση για όλες
τις τάξεις µε ασύγχρονη εκπαίδευση, αφού για αυτήν δεν απαι-
τούνται καθηγητές ούτε δάσκαλοι. Τότε θα δούµε τα παιδιά µας
να µπαίνουν στον αυτόµατο πιλότο της ασύγχρονης ψηφιακής
εκπαίδευσης, κάτι το οποίο, βέβαια, θα είναι όνειδος για την παι-
δεία µας. 

Με άλλα λόγια, ένας ηλεκτρονικός απεργοσπαστικός µηχανι-
σµός για τη µέση και πρωτοβάθµια εκπαίδευση στήνεται διά
µέσου του ψηφιακού φροντιστηρίου. Δυστυχώς, αυτήν την πα-
ράµετρο δεν ακούσαµε να την έχει επισηµάνει κάποιο από τα
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υπόλοιπα κόµµατα της Αντιπολίτευσης ενώ είναι θέµα πολύ σο-
βαρό.

Κατά τα υπόλοιπα, ένα ψηφιακό φροντιστήριο, για να αποδώ-
σει, θα πρέπει να λειτουργεί µε σύγχρονο και όχι ασύγχρονο
τρόπο και ακόµα να εξασφαλίζει τα κάτωθι: πρώτον, µικρό αριθµό
µαθητών ανά καθηγητή, δεύτερον, οµοιογένεια ως προς το επί-
πεδο γνώσεων των µαθητών ανά τµήµα, τρίτον, ενεργό συµµε-
τοχή των µαθητών και όχι παθητική ακρόαση στο µάθηµα, τέταρ-
τον, πολλά τεστ και προσοµοιώσεις εξετάσεων, πέµπτον, οικονο-
µική ενίσχυση των οικογενειών χαµηλών εισοδηµάτων για αγορά
υπολογιστή και παροχή ευρυζωνικής διαδικτυακής σύνδεσης.

Από όλα αυτά, τίποτα δεν καθορίζεται στο νοµοσχέδιο. Πλήρης
ασάφεια και αοριστία. 

Επιπλέον, ενώ το ψηφιακό φροντιστήριο αποτελεί µια καινο-
τόµο πρωτοβουλία, δεν πρέπει να χρησιµοποιηθεί ως δικαιολογία
για το κλείσιµο σχολείων ειδικά σε αποµακρυσµένες περιοχές,
διότι η διά ζώσης εκπαίδευση προσφέρει σηµαντικά οφέλη όπως
κοινωνικοποίηση και ανάπτυξη κριτικής σκέψης που δεν µπορούν
να αναπαραχθούν ψηφιακά. Η τηλεκπαίδευση µπορεί να οδηγή-
σει σε αποµόνωση και δυσκολίες στην παροχή εξατοµικευµένης
υποστήριξης στους µαθητές η οποία είναι µία υπαρκτή ανάγκη.
Η αντικατάσταση των σχολείων µε ψηφιακά µέσα θα έχει αρνητι-
κές επιπτώσεις στην εκπαίδευση και την κοινωνική συνοχή. Είναι
σηµαντικό η ψηφιακή εκπαιδευτική πύλη και το ψηφιακό φροντι-
στήριο να λειτουργούν ως συµπληρωµατικά εργαλεία και όχι ως
υποκατάστατα της διά ζώσης εκπαίδευσης.

Όσον αφορά τον επαγγελµατικό προσανατολισµό, το προτει-
νόµενο νοµοσχέδιο εισάγει την ψηφιακή συµβουλευτική επαγγελ-
µατικού προσανατολισµού µέσω του gov.gr, αντικαθιστώντας τις
παραδοσιακές διά ζώσης συνεδρίες. Αν και η ψηφιακή προσέγ-
γιση προσφέρει ευκολία πρόσβασης, εγείρονται ανησυχίες σχε-
τικά µε την περιορισµένη πρόσβαση µόνο στους µαθητές της
πρώτης λυκείου και τη µοναδική συνεδρία που προβλέπεται. Επι-
πλέον, η ετοιµότητα των µαθητών σε αυτό το στάδιο για τη λήψη
τέτοιων αποφάσεων αµφισβητείται. Η εισαγωγή οικονοµικών φο-
ρέων ως παρόχων υπηρεσιών εγείρει ερωτήµατα, σχετικά µε τον
ρόλο και την καταλληλότητά τους καθώς και ανησυχίες για την
εµπορευµατοποίηση της συµβουλευτικής. Μια εναλλακτική λύση
θα µπορούσε να είναι η αξιοποίηση των υφιστάµενων συµβούλων
επαγγελµατικού προσανατολισµού. 

Η ψηφιακή πλατφόρµα επαγγελµατικού προσανατολισµού
αποτελεί ευκαιρία για την προβολή των αναγκών της ελληνικής
οικονοµίας και την προώθηση των επαγγελµάτων του πρωτογε-
νούς τοµέα και των τεχνικών ειδικοτήτων, που συχνά παραβλέ-
πονται. 

Η προσέλκυση του ενδιαφέροντος των νέων γι’ αυτούς τους
τοµείς απαιτεί µία πολυδιάστατη προσέγγιση, όπως η προβολή
ιστοριών επιτυχίας και η παροχή οικονοµικών κινήτρων. Η µετά-
βαση στην ψηφιακή συµβουλευτική είναι µία σηµαντική αλλαγή
που απαιτεί προσεκτική εξέταση και διαβούλευση µε όλους τους
εµπλεκόµενους φορείς για τη διασφάλιση της αποτελεσµατικό-
τητας και την παροχή ολοκληρωµένης και ενηµερωµένης καθο-
δήγησης στους µαθητές. 

Πέραν των ανωτέρω, η επαγγελµατική εκπαίδευση είναι προ-
βληµατική στη χώρα µας από πάσης απόψεως. Ας δούµε ποια
είναι η κατάσταση και ποιες είναι οι προοπτικές της χώρας µας
στον πρωτογενή τοµέα και θα καταλάβουµε αµέσως τι πρέπει να
κάνουµε µε την επαγγελµατική εκπαίδευση. 

Τα επαγγέλµατα που σχετίζονται µε τη φυτική και ζωική παρα-
γωγή στην Ελλάδα έχει αποδειχθεί ιστορικά ότι αποτελούν ση-
µαντικό πυλώνα της οικονοµίας και της κοινωνίας και είναι
απαραίτητα για την επιβίωση του ελληνικού λαού σε δύσκολες
εποχές. Ωστόσο, τα επαγγέλµατα αυτά αντιµετωπίζουν προκλή-
σεις αλλά και ευκαιρίες στον σύγχρονο κόσµο. 

Για τη φυτική παραγωγή γνωρίζουµε ότι ο τοµέας αυτός είναι
ποικιλόµορφος στην Ελλάδα και περιλαµβάνει την καλλιέργεια
ελαιόδεντρων, αµπελιών, οπωροφόρων δέντρων, λαχανικών και
άλλων προϊόντων. Παρά τις δυσκολίες που αντιµετωπίζει η πα-
ραγωγή αυτή, όπως η κλιµατική αλλαγή, η έλλειψη νερού και η
γήρανση του αγροτικού πληθυσµού, η φυτική παραγωγή παρα-
µένει σηµαντική για την οικονοµία και τη ζωή των Ελλήνων πολι-

τών αλλά και την επισιτιστική αυτάρκεια του πληθυσµού της
χώρας µας. 

Οι προοπτικές που υπάρχουν είναι σηµαντικές για την ανά-
πτυξη της φυτικής παραγωγής στην Ελλάδα. Η στροφή προς βιο-
λογικές καλλιέργειες, η αξιοποίηση νέων τεχνολογιών, όπως η
γεωργία ακριβείας, η ανάπτυξη εξειδικευµένων αγροτικών προ-
ϊόντων και η προώθηση των ελληνικών προϊόντων στις διεθνείς
αγορές αποτελούν µερικές από τις ευκαιρίες που µπορούν να
αξιοποιηθούν. 

Για τη ζωική παραγωγή στην Ελλάδα γνωρίζουµε ότι περιλαµ-
βάνει την κτηνοτροφία -αιγοπρόβατα, βοοειδή, χοίροι- και την
πτηνοτροφία. Ο τοµέας αντιµετωπίζει προκλήσεις όπως η αύ-
ξηση του κόστους παραγωγής, οι ασθένειες των ζώων και ο αντα-
γωνισµός από εισαγωγές. Ειδικώς για τις εισαγωγές έχουµε όλοι
γνώση για τα «βαφτίσια» των ξένων προϊόντων ως ελληνικών. 

Οι προοπτικές για τη ζωική παραγωγή στην Ελλάδα σχετίζο-
νται µε την ανάπτυξη της βιολογικής κτηνοτροφίας, την παρα-
γωγή προϊόντων υψηλής ποιότητας µε έµφαση στην ιχνηλασιµό-
τητα και την ασφάλεια, καθώς και την προώθηση των ελληνικών
προϊόντων κρέατος και γαλακτοκοµικών στις διεθνείς αγορές. 

Για να είµαστε περισσότερο συγκεκριµένοι, στο πλαίσιο της
ζωικής παραγωγής η έµφαση στην ιχνηλασιµότητα και την ασφά-
λεια αναφέρεται στην ανάγκη και τη λεπτοµερή καταγραφή και
παρακολούθηση της διαδροµής ενός προϊόντος από την παρα-
γωγή µέχρι την κατανάλωση. Αυτό περιλαµβάνει την καταγραφή
πληροφοριών σχετικά µε την προέλευση των ζώων, τη διατροφή
τους, τις συνθήκες εκτροφής, τη µεταποίηση και τη διανοµή των
προϊόντων. 

Η ιχνηλασιµότητα είναι σηµαντική: Για την ασφάλεια των τρο-
φίµων, αφού επιτρέπει τον εντοπισµό και την αποµόνωση προ-
βληµάτων. Για την ποιότητα των προϊόντων, επειδή επιτρέπει την
επαλήθευση της ποιότητας των προϊόντων. Για την πιστοποίηση
ότι πληρούν συγκεκριµένα πρότυπα. Για την προστασία των κα-
ταναλωτών, αφού παρέχει στους καταναλωτές πληροφορίες σχε-
τικά µε την προέλευση και την ποιότητα των προϊόντων. 

Τα ελληνικά ζωικά προϊόντα, παραγόµενα µε αυτόν τον τρόπο,
αποκτούν ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα στις διεθνείς αγορές όπου
µπορούν να πωληθούν προσκοµίζοντας σηµαντικές υπεραξίες
στους παραγωγούς αλλά και στην ελληνική οικονοµία γενικό-
τερα. 

Η ασφάλεια αναφέρεται και σε επιπλέον λήψη µέτρων για την
πρόληψη και τον έλεγχο ασθενειών των ζώων, τη διασφάλιση της
υγιεινής των εγκαταστάσεων καθώς επίσης και την εφαρµογή
ορθών πρακτικών εκτροφής και µεταποίησης. 

Γενικά, η έµφαση στην ιχνηλασιµότητα και την ασφάλεια είναι
ένας τρόπος για την ανάπτυξη της ζωικής παραγωγής στην Ελ-
λάδα µε βιώσιµο και υπεύθυνο τρόπο, προσφέροντας στους κα-
ταναλωτές προϊόντα υψηλής ποιότητας και ασφάλειας. 

Κάποια περισσότερα επί της φυτικής και ζωικής παραγωγής
θα πω στην δευτερολογία µου.

Όσον αφορά τα αθλητικά άρθρα, είναι προς τη σωστή κατεύ-
θυνση επί του νοµοσχεδίου, κατά την άποψή µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Χαλκιά. 
Καλείται στο Βήµα ο Υπουργός Παιδείας, ο κ. Πιερρακάκης.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-

µάτων και Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θα ξεκινήσω λέγο-

ντας ότι η µάσκα είναι προληπτική λόγω µιας ίωσης COVID τις
τελευταίες ηµέρες. Έχω αρνητικοποιηθεί αλλά καλού-κακού τη
φοράω. 

Ξεκινώ µε τα συγχαρητήρια στα παιδιά µας τα οποία έδωσαν
πανελλαδικές εξετάσεις, τόσο σε εκείνα που χαµογελούν λίγο πε-
ρισσότερο µετά τις ανακοινώσεις των βάσεων χθες όσο και σε
εκείνα που δεν είδαν το όνοµά τους δίπλα από το τµήµα που πε-
ρίµεναν. 

Νοµίζω ότι όλοι όσοι έχουµε περάσει από τη δοκιµασία των πα-
νελλαδικών εξετάσεων γνωρίζουµε ότι αυτές δεν είναι το τέλος
µιας διαδροµής αλλά είναι η αρχή της. Και το σηµαντικότερο στη
ζωή είναι ο αγώνας, είναι το να µπορεί κανείς διαρκώς να συνε-
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χίζει, να σηκώνει τον πήχη, να προσπαθεί, να υλοποιεί και να πρα-
γµατώνει τα όνειρά του. 

Εύχοµαι καλή δύναµη και χαµόγελο, πραγµατικά, σε όλα τα
παιδιά για τη σπουδαία προσπάθεια που κατέβαλαν. Επίσης, θα
ευχηθώ καλή επιτυχία στην οµάδα µας στο Παρίσι. 

Κυρίες και κύριοι, πριν λίγες ηµέρες κλείσαµε πενήντα χρόνια
από τα γεγονότα της Μεταπολίτευσης και το «ωστικό κύµα» του
1974 και νοµίζω ότι αυτή είναι µια καλή αφορµή για αναστοχα-
σµό, για να σκεφτούµε τι συνέβη τα τελευταία πενήντα χρόνια
και πώς σχεδιάζει κανείς τα επόµενα πενήντα. 

Αυτός ο αναστοχασµός συσχετίζεται σε πάρα πολύ µεγάλο
βαθµό µε τα θέµατα του χαρτοφυλακίου το οποίο χειρίζοµαι, µε
θέµατα παιδείας. Γιατί αν θέλουµε να είµαστε απολύτως ειλικρι-
νείς, η παιδεία, µεταπολεµικά αλλά σίγουρα ειδικά και στη Μετα-
πολίτευση, υπήρξε ο κυρίαρχος ιµάντας κοινωνικής κινητικότη-
τας της χώρας µας. 

Αυτή η κοινωνική κινητικότητα, αυτή η µεγάλη κοινωνική πρό-
οδος αντανακλάται κατά βάση –εγώ θα έλεγα- ξεκινώντας από
τις οικογενειακές µας φωτογραφίες και την ιστορία του πώς από
τους παππούδες και τις γιαγιάδες περάσαµε στους γονείς, τα
παιδιά και πώς η κάθε γενιά προσπαθούσε να πετυχαίνει κάτι κα-
λύτερο από την προηγούµενη και µέσα από την τεράστια στήριξη
και τον τεράστιο κόπο που κατέβαλε η προηγούµενη για να τη
βοηθήσει. 

Υπό αυτό το πρίσµα τα τελευταία πενήντα χρόνια είναι πέντε
δεκαετίες επιτυχίας. Και θα πω ότι έχει πολύ ενδιαφέρον ότι ο
όρος Μεταπολίτευση είναι διφυής. Περιγράφει και τον πυκνό
χρόνο του 1974 από την τραγωδία της Κύπρου µέχρι το Σύντα-
γµα του 1975, το πολιτειακό δηµοψήφισµα, τις ελεύθερες εκλο-
γές, όσο και την πεντηκονταετία. Και αυτό γιατί το λογισµικό της
πεντηκονταετίας κρύβεται, κατά τη γνώµη µου, στα γεγονότα του
1974. 

Άρα, από τη µία είναι µια περίοδος επιτυχίας, σταθερότητας,
δηµοκρατίας, υγιών θεσµών. Όµως, από την άλλη αν µας συγκρί-
νει κανείς τα τελευταία πενήντα χρόνια µε άλλες χώρες που κι
αυτές βρίσκονται στην περιφέρεια της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
όπως η Ιρλανδία και η Πορτογαλία, θα διαπιστώσει ότι ενώ εµείς
κινηθήκαµε µε έναν µεσοσταθµικό µέσο όρο 1% ανάπτυξη -βέ-
βαια, αυτός ο χαµηλότερος µέσος όρος οφείλεται σε πολλά αρ-
νητικά στα χρόνια της οικονοµικής κρίσης. Θα ήταν µεγαλύτερος
αν δεν είχε υπάρξει η οικονοµική κρίση, -χώρες όπως η Πορτο-
γαλία έτρεξαν µεσοσταθµικά µε 2%, χώρες όπως η Ιρλανδία
έτρεξαν µεσοσταθµικά µε 3%. 

Υπάρχει ένα πάρα πολύ ενδιαφέρον βιβλίο που τα περιγράφει
όλα αυτά. Μια και είναι καλοκαίρι και θα γίνουν πολλές βιβλιο-
προτάσεις, θέλω να αναφέρω το βιβλίο του κ. Παππά «Παράδοξη
χώρα» που περιγράφει αυτή τη σύγκριση. 

Άρα, αξίζει κανείς να δει λίγο και τι είναι αυτά τα πράγµατα τα
οποία θα µπορούσαµε να έχουµε κάνει καλύτερα. Και µέσα αυτό
το βιβλίο περιγράφει ως κυρίαρχη επεξήγηση του τι πήγε στρα-
βά, ποια ήταν τα άσχηµα σηµεία αυτής της πεντηκονταετίας -λέει
ο συγγραφέας- την ακραία πολιτική πόλωση και το γεγονός ότι
δεν µπορούσαµε σε κάποια στοιχειώδη πράγµατα να συµφωνή-
σουµε δηµοσίως, ενώ ενίοτε, όπως λέει και το βιβλίο, συµφω-
νούµε ιδιωτικώς. 

Άλλωστε, η καλύτερη τεκµηρίωση συµφωνίας κρύβεται στις
κυβερνητικές εναλλαγές. Δηλαδή, όταν µέσα στην πεντηκονταε-
τία µια αντιπολίτευση γίνεται κυβέρνηση αν αναιρεί όσα έλεγε ότι
θα αναιρέσει, αν συνεχίζει όσα έλεγε ότι δεν θα συνεχίσει και
ποια είναι τα πεπραγµένα και τα πράγµατα τα οποία θα κάνει. 

Και νοµίζω ότι ο χώρος της παιδείας -για να κλείσω αυτή τη
σύντοµη εισαγωγή- είναι ο χαρακτηριστικότερος που αποτυπώνει
αυτή την κουλτούρα πόλωσης. 

Θα είναι πολύ µεγάλη επιτυχία αν τα επόµενα πενήντα χρόνια
καταφέρουµε να κάνουµε την υπέρβαση και σε κάποια στοιχει-
ώδη πράγµατα καταφέρουµε µε ευκολότερο τρόπο να συνεννοη-
θούµε. 

Επίσης, θα είναι πάρα πολύ µεγάλη κατάκτηση, κατά τη δική
µας γνώµη, -και ας µου επιτραπεί ο πρώτος ενικός κατά τη δική
µου γνώµη- αν κατακτήσουµε να σπάσουµε κάποια ταµπού. Κά-
ποια πράγµατα τα οποία επί πενήντα χρόνια κάνουµε ότι δεν τα

συζητάµε, στρουθοκαµηλίζουµε, κάνουµε ότι δεν υπάρχουν. Για
εµάς αυτό, ας πούµε, ήταν το θέµα µη κρατικά πανεπιστήµια -και
θα επανέλθω σε αυτό- και γι’ αυτό και νοµοθετήσαµε µε τον
τρόπο που νοµοθετήσαµε φέτος. 

Ένα άλλο τέτοιο ταµπού έχει να κάνει µε τον όρο φροντιστή-
ριο. Μου ειπώθηκε όταν ξεκινούσαµε να διαµορφώνουµε τη
στρατηγική για το ψηφιακό φροντιστήριο, ότι ως Υπουργείο Παι-
δείας θα αναφέρουµε τον όρο φροντιστήριο; Κυρίες και κύριοι,
η χώρα είναι γεµάτη φροντιστήρια και πολύ συχνά κάναµε ότι δεν
υπάρχουν. Φυσικά και υπάρχουν! Ικανοί εκπαιδευτικοί απαντούν
σε υπαρκτές ανάγκες όπως τις κρίνουν οι ελληνικές οικογένειες
και οι µαθητές, κι εµείς οφείλουµε αυτήν την πραγµατικότητα να
την αναγνωρίσουµε και να προσπαθήσουµε να θεραπεύσουµε τις
αρνητικές της πτυχές. 

Το αρνητικό αυτής της υπόθεσης -σε πάρα πολύ µεγάλο
βαθµό το είπαν συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης στο πλαίσιο της
συζήτησης κι εγώ θα πω «το ασπάζοµαι» ως ορολογία, ως τοπο-
θέτηση- είναι η επιβάρυνση των οικογενειακών προϋπολογισµών.
Είναι προφανές! Αυτή η συζήτηση επιβαρύνει τους οικογενει-
ακούς προϋπολογισµούς πάρα πολύ. 

Η ελληνική οικογένεια αντιλαµβάνεται σε µεγάλο βαθµό -εγώ
θα έλεγα ότι είναι κυρίως µία ψυχολογική διάσταση, µια ανάγκη
στήριξης της οικογένειας προς τα παιδιά της- και σε κάποιες πε-
ριπτώσεις αισθάνονται τα παιδιά, αισθάνονται οι υποψήφιες, οι
υποψήφιοι, ότι χρειάζονται κάτι πρόσθετο και έτσι δαπανώνται
πάρα πολλά χρήµατα από τους οικογενειακούς προϋπολογι-
σµούς για να στηριχθούν οι υποψήφιες και οι υποψήφιες στις πα-
νελλαδικές εξετάσεις. Εµείς οφείλουµε να κάνουµε κάτι γι’ αυτό! 

Εκτιµούµε, λοιπόν, ότι το ψηφιακό φροντιστήριο, οι διατάξεις
που φέρνουµε µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο είναι ευεργετικές
και είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. Να πω δυο λόγια, για το τι
θα κάνει αυτό. 

Η ιδέα είναι, όπως την έχουµε δει ήδη, στο digitalschool.gov.gr
-µπορείτε να «µπείτε» όλες και όλοι και να δείτε βιντεοσκοπηµέ-
νες διαλέξεις από εκπαιδευτικούς, τώρα, στα µαθήµατα της
Γλώσσας και των Μαθηµατικών της πρώτης, της δεύτερης και
της τρίτης γυµνασίου- το µάθηµα κατά κάποιον τρόπο ψηφιακά
όπως θα συνέβαινε αν ήµασταν στην τάξη. 

Αυτό θα γίνει για το σύνολο της ύλης από την πρώτη δηµοτικού
µέχρι και τη δευτέρα λυκείου. Η χρηστικότητα είναι προφανής,
έτσι δεν είναι; Δηλαδή, ας υποθέσουµε ότι έχασες το µάθηµα,
σήµερα Τρίτη γιατί ήσουν άρρωστη, ήσουν άρρωστος. Μπορείς
να µπεις σε µια πλατφόρµα, µπορείς να µπεις σε µία ψηφιακή
πύλη και να δεις τα µαθήµατα που έχασες από το σπίτι σου ή
µπορείς να το δεις αν θες να κάνεις µια επανάληψη. Είναι ένα
πρόσθετο εργαλείο. 

Άρα, ξεκινώ απαντώντας και σε µια κριτική που ασκήθηκε από
πολλούς -κατά τη γνώµη µου λανθασµένη- ότι αυτό έρχεται να
υποκαταστήσει κάτι. Δεν έρχεται να υποκαταστήσει κάτι. Έρχεται
να προσθέσει κάτι! Έρχεται να ενδυναµώσει κάτι! Γιατί, ο πυρή-
νας της εκπαιδευτικής διαδικασίας είναι ο εκπαιδευτικός. Ήταν,
είναι και θα είναι! Είναι η σχέση που διαµορφώνει ο εκπαιδευτικός
µε τη µαθήτρια και µε τον µαθητή. 

Γι’ αυτό, άλλωστε, κάναµε φέτος δέκα χιλιάδες διορισµούς
στην εκπαίδευση. Αριθµός τον οποίο, κόµµατα που κυβέρνησαν
τα προηγούµενα χρόνια δεν είναι σε θέση να πουν ότι το έκαναν
εκείνα. Κι εγώ θα πω συναρτήσει και της συγκυρίας της οικονο-
µικής που είχαν στα χέρια τους. Δεν θα διαφωνήσω µε αυτό,
αλλά στο τέλος της ηµέρας γράφει η ιστορία και θα γράψει ο πί-
νακας των πεπραγµένων ότι αυτή η Κυβέρνηση φέτος θα έχει
κάνει δέκα χιλιάδες µόνιµους διορισµούς στην εκπαίδευση. Άρα,
είναι αυταπόδεικτο το τι πιστεύουµε σε σχέση µε τον ρόλο των
εκπαιδευτικών στην τάξη. 

Από την άλλη, όµως, δεν µπορούµε να απαρνηθούµε τον θε-
τικό ρόλο και τη θετική αρωγή που τα ψηφιακά µέσα µπορούν να
παίξουν για να συµβάλλουν στο έργο ενός εκπαιδευτικού και υπό
αυτήν την έννοια, αυτό είναι ένα τέτοιο. 

Από την άλλη υπάρχει η διάσταση που έθιξα πριν σε σχέση µε
τα φροντιστήρια, που µοιραία αφορά περισσότερο την τρίτη λυ-
κείου. Εκεί θα υπάρξει ζωντανό δωρεάν µάθηµα, για όλα τα µα-
θήµατα, τα οποία εξετάζονται πανελλαδικώς. 
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Στην κριτική που άσκησαν κόµµατα της Αντιπολίτευσης σε
σχέση µε αυτό, -το οποίο είναι κάτι που είναι δωρεάν, βοηθάει
κάθε µαθήτρια, κάθε µαθητή, η πρόσβαση είναι σε κάθε σηµείο
της χώρας κι αν θέλουν το παρακολουθούν για να τους βοηθήσει,
-η µόνη µου απάντηση στην Αντιπολίτευση είναι µία: Εσείς, γιατί
δεν το κάνατε; Γιατί αυτό το µέτρο αν υποθέσουµε ότι έχει κά-
ποιο πρόσηµο, είναι κοινωνικό. Έρχεται να αφαιρέσει βάρη, έρ-
χεται να κάνει κάτι καλό για κάθε ελληνική οικογένεια! Ποιος
διαφωνεί µε αυτό; Και εν πάση περιπτώσει ποιος θα διαφωνήσει
µε αυτό, ειδικά όταν δει αυτές τις διαλέξεις να ξεκινούν από τον
Σεπτέµβριο; 

Προσθέτω, επίσης, σε ό,τι αφορά την κριτική, αυτόνοµες τά-
ξεις. Ήρθε κριτική από την Αντιπολίτευση για ποιον λόγο βά-
ζουµε τα ψηφιακά µέσα σε συγκεκριµένες ιδιαίτερα αποµακρυσ-
µένες περιοχές; Για να µπορέσουµε να βοηθήσουµε τις οικογέ-
νειες εκεί. Θυµάµαι τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
τον κ. Κασσελάκη, να πηγαίνει στη Γαύδο και να µας ψέγει ότι
δεν έχουµε ξεκινήσει πλήρως ψηφιακό µάθηµα. Ο νόµος εδώ δεν
έχει να κάνει καν µε αυτό. Θα υπάρχουν τρεις εκπαιδευτικοί εκεί
µε φυσική παρουσία συν ψηφιακό µάθηµα. 

Εδώ έχω τη δήλωση του κ. Κασσελάκη να ζητάει ψηφιακό µά-
θηµα αµιγώς για τη Γαύδο. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού κ. Κυριάκος Πιερρακάκης καταθέτει για τα Πρακτικά
το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Λέω, λοιπόν, στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση, κυρίες και κύριοι,
ιδού η Γαύδος για να παραφράσω το ρητό. Θεωρώ αυτονόητο
ότι θα ψηφίσετε αυτό το άρθρο, διότι ο Αρχηγός σας ζήτησε κάτι
πιο εκτεταµένο από αυτό, αυτό είναι πιο light. Αν κάνετε, λοιπόν,
αυτήν την κριτική εγώ θα την ακούσω. Αλλά εµείς έχουµε εκεί κα-
θηγητές µε φυσική παρουσία και ψηφιακά. Άρα, θεωρώ αυτο-
νόητη την ψήφο σας και τη στήριξή σας, καθότι ανάµεσα σε άλλα
το ζητήσατε και εσείς. Εµείς το φτιάχναµε ήδη. Δεν φτιάχνονται
αυτά τα πράγµατα σε µία ή σε δύο εβδοµάδες. Εν πάση περί-
πτωση, όµως, ήταν και είναι δροµολογηµένο. 

Να σχολιάσω κάποια άλλα άρθρα. Σε συνάρτηση µε την Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση, επίσης, να πω ότι τηρήσαµε και τηρώ τη
δέσµευση να φέρουµε το άρθρο 32 που µιλάει για την αναγνώ-
ριση από διεθνείς οργανισµούς των µεταπτυχιακών τους όπως
αυτά υλοποιούνται στη χώρα. 

Καταθέτω στα Πρακτικά, ξανά του κ. Γαβρόγλου, το άρθρο
όταν το είχε φέρει που ήταν, επίσης, µια πολύ πιο σκληρή εκδοχή
αυτού που φέραµε εµείς. Διότι εν αντιθέσει µε αυτό που φέρ-
νουµε, που απαιτεί έλεγχο της ανεξάρτητης αρχής, της ΕΘΑΑΕ,
εκεί αναγνωριζόντουσαν όλα µόνο µε το άρθρο. Να πω χαριτο-
λογώντας, λοιπόν, ότι αυτό είναι ένα άρθρο Γαβρόγλου plus.
Θεωρώ, επίσης, αυτονόητη τη στήριξη της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης σε αυτό, καθότι ο Υπουργός Παιδείας της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης το είχε φέρει. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού κ. Κυριάκος Πιερρακάκης καταθέτει για τα Πρακτικά
το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Θα αναφέρω, επίσης, κάποια πράγµατα σε σχέση µε κριτική
που ακούστηκε για τα νοµικά πρόσωπα πανεπιστηµιακής εκπαί-
δευσης και αυτό συσχετίζεται και µε τον στρουθοκαµηλισµό, ας
µου επιτραπεί να πω, διότι όπως πάρα πολύ καλά γνωρίζετε όλα
τα κόµµατα τα οποία κυβέρνησαν, υπάρχουν κολλέγια στη χώρα
µας τα κολέγια παράγουν πλήρη -επαναλαµβάνω, πλήρη- επαγ-
γελµατικά δικαιώµατα. Μπορείς να διοριστείς στο δηµόσιο µε το
πτυχίο ενός κολεγίου. Αυτό έχει προκύψει από ευρωπαϊκές θε-
σµικές αποφάσεις. Καµµία κυβέρνηση οποιουδήποτε χρώµατος
ή προσήµου δεν το αναίρεσε αυτό όταν κυβέρνησε. Γιατί είναι ει-
ληµµένες αποφάσεις. Και εµείς µε τη δική µας νοµοθετική πρω-
τοβουλία τι κάναµε; Μία άσκηση ανάκτησης κυριαρχίας. Είπαµε
ότι το πρόσθετο ακαδηµαϊκό δικαίωµα παράγεται µόνο εάν οι αρ-
µόδιες εθνικές αρχές το κρίνουν ότι αυτό γίνεται να γίνει. Άρα η

οποιαδήποτε σχολή, αναφέρεται σε οποιοδήποτε σηµείο της
Αθήνας ή οποιασδήποτε άλλης πόλης, θα µπορούσε κάλλιστα να
ιδρυθεί. Στην πραγµατικότητα ήταν ήδη δροµολογηµένη και είχαν
ιδρυθεί άλλες τριάντα. Το ότι εσείς στρίβατε την πλάτη και δεν
τις βλέπατε δεν πάει να πει ότι αυτές δεν υπήρχαν. Υπήρχαν ερή-
µην µας, ερήµην της πολιτείας µε πλήρη επαγγελµατικά δικαιώ-
µατα. 

Το κράτος, λοιπόν, έρχεται -όχι µε τις σηµερινές νοµοθετικές
παρεµβάσεις, µε τη νοµοθετική πρωτοβουλία για τα ΝΠΠΕ, για
τα νοµικά πρόσωπα πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης- επί της ου-
σίας να ανακτήσει χαµένη κυριαρχία. Αυτή είναι η αλήθεια και έρ-
χεται να το κάνει µε κριτήρια ποιότητας, εν αντιθέσει µε αυτό που
υπήρχε και ήταν ήδη δροµολογηµένο. Το ξέρετε, το ξέρουν όλοι
οι εµπλεκόµενοι αυτή είναι η αλήθεια. 

Από εκεί και πέρα, το συγκεκριµένο νοµοθέτηµα περιλαµβάνει
και µια σειρά από άλλα άρθρα. Θέλω να σταθώ στο άρθρο 14 σε
σχέση µε την αποζηµίωση των εµπλεκοµένων στον διαγωνισµό
PISA. Να πω ότι -επειδή υπάρχει µια µεγάλη δηµόσια συζήτηση
σε σχέση µε τα αποτελέσµατα και πώς αξιολογούµε τις επιδόσεις
των σχολείων- οι πανελλαδικές εξετάσεις δεν είναι καλό µέτρο
για να αξιολογήσεις τις επιδόσεις. Γιατί; Διότι κάθε χρόνο µπορεί
στο ένα µάθηµα να είναι πιο εύκολα τα θέµατα, στο άλλο µάθηµα
να είναι πιο δύσκολα τα θέµατα. 

Όπως έχει τύχει να πω και δηµόσια στο παρελθόν, φέτος όση
ήταν η πτώση κάτω από τη βάση στο µάθηµα της Φυσικής τόση
ήταν η άνοδος στο µάθηµα της Χηµείας και στο µάθηµα της Βιο-
λογίας. Ο τίτλος παραµένει πάντοτε κάθε χρόνο απ’ όταν θυµά-
µαι τον εαυτό µου ως υποψήφιο, σε σχέση µε τις επιδόσεις των
πανελλαδικών εξετάσεων, τονίζοντας πάντα τα µαθήµατα εκείνα
στα οποία τα θέµατα ήταν πιο δύσκολα. Δεν κρατάει ο δηµοσιο-
γραφικός τίτλος τα ευκολότερα θέµατα σε µια χρονιά. Άρα
επειδή είναι σχετικό, -είναι διαγωνισµός, είναι writing, είναι κατά-
ταξη -δεν είναι εύκολο να κάνεις µια αποτίµηση επίδοσης στις
πανελλαδικές εξετάσεις. Εκεί που µπορείς να κάνεις αποτίµηση
επίδοσης -και συµφωνώ- είναι η PISA. Και χαίροµαι, προσωπικά,
που ακούω και κόµµατα της Αντιπολίτευσης που στο παρελθόν
έχουν διαφωνήσει µε την PISA του ΟΟΣΑ να την χρησιµοποιούν
ακόµη και για κριτική για εµάς. Μαζί σας. 

Να συµφωνήσουµε, λοιπόν, ότι αυτό είναι ένα µέτρο αποτίµη-
σης επιδόσεων. Σε αυτό οφείλουµε να λύσουµε µια σειρά από
ζητήµατα. Υπάρχει η αντικειµενική εξέταση της επίδοσης και
υπάρχει και η διαδικασία διενέργειας του διαγωνισµού την οποία
πρώτον, οφείλουµε να µην υπονοµεύουµε ούτε εµείς ούτε οι συν-
δικαλιστικές παρατάξεις που είναι προσκείµενες σε εµάς. Και
δεύτερον, οφείλουµε κι εµείς ως πολιτεία, ως Κυβέρνηση, ως
Υπουργείο Παιδείας να κάνουµε το καλύτερο που µπορούµε για
να γίνουν αυτές οι εξετάσεις εύρυθµα, καλά µε την αίσθηση ότι
αυτό είναι κάτι καλά οργανωµένο και σηµαντικό. Αυτή η διάταξη
ανάµεσα σε άλλα αυτό προσπαθεί να κάνει. Συνεπώς, έχουµε την
άποψη ότι η εξέταση της PISA είναι ένας στόχος που πρέπει να
κερδηθεί σε όλα τα επίπεδα για να πετύχουµε µία βελτίωση.  

Έχετε δει τα πρωτοσέλιδα σε κάθε χώρα σε όλο τον δυτικό
κόσµο; Πάρτε για παράδειγµα τη Γαλλία. Υπήρξε ένα σοκ πτώσης
των επιδόσεων αµέσως µετά τα lockdown του COVID 19. Δεν θα
πω ότι υπήρχε µια υγιής σχέση αιτίου-αιτιατού. Θα πω ότι υπήρχε
µια συσχέτιση χρονική και προφανώς αυτό έπαιξε κάποιον ρόλο.
Υπ’ αυτή την έννοια πρέπει να γίνουν πολυεπίπεδες παρεµβάσεις
στο σχολείο. Αυτά είναι και τα πράγµατα µε τα οποία θα κατα-
πιαστούµε από τον Σεπτέµβριο. Όµως νοµίζω ότι το νοµοσχέδιο
περιλαµβάνει και σειρά άλλων διατάξεων όπως το ότι καθιστά τα
εκκλησιαστικά σχολεία πρότυπα, διατάξεις της Γενικής Γραµµα-
τείας Αθλητισµού τις οποίες είχε την ευκαιρία να παρουσιάσει
στην επιτροπή ο συνάδελφος, κ. Βρούτσης. 

Κλείνω λέγοντας ότι η µεταρρύθµιση του σχολείου έπειτα από
µια νοµοθετική πρωτοβουλία από µεριάς µας αφορούσε την
επαγγελµατική εκπαίδευση και την ίδρυση των κέντρων επαγγελ-
µατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης των ΚΕΕΚ, τους νέους οδη-
γούς κατάρτισης που θα έρθουν, τα επαγγελµατικά εργαστήρια.
Ένα κοµµάτι της στρατηγικής αφορά στην επαγγελµατική εκπαί-
δευση. Ένα δεύτερο κοµµάτι, αφορά την ανώτατη και το πώς
µπορούµε να διεθνοποιήσουµε την ανώτατη εκπαίδευση, να πε-
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τύχουµε αυτό που δεν έχουµε πετύχει δεκαετίες, να κάνουµε την
Ελλάδα περιφερειακό κέντρο ανώτατης εκπαίδευσης. Τώρα ανά-
µεσα σε άλλα θα στοχεύσουµε πάρα πολύ µε αφορµή και διαγω-
νισµούς όπως η PISA. 

Αλλά εγώ δεν θα πω µόνο αυτό. Θα πω ότι είναι η εµπειρία της
εκπαιδευτικής καθηµερινότητας. Θα πάµε και θα πιάσουµε κάθε
πτυχή της εκπαιδευτικής διαδικασίας στα σχολεία. Ναι από τα
κτήρια όπως λέτε. Διότι ξέρουµε ότι από τα δώδεκα χιλιάδες
οκτακόσια δώδεκα κτήρια-σχολεία στα οποία διεξάγεται εκπαι-
δευτική διαδικασία, ναι υπάρχει αντίφαση να βλέπει στον διαδρα-
στικό πίνακα του 2024 έναν σοβά να πέφτει. Ναι το ξέρουµε, ναι
το αναγνωρίζουµε και ναι θα παρέµβουµε. Αλλά από την άλλη
δεν υπάρχει περίπτωση να εγκλωβιστούµε στην ακινησία. Θα γί-
νουν αλλαγές στα πάντα σε όλα τα σηµεία τα οποία αφορούν την
εκπαιδευτική διαδικασία. Από το βιβλίο που θα γίνει πολλαπλό,
από κάθε µάθηµα στο οποίο θα υπάρξουν ευεργετικές παρεµβά-
σεις, είτε είναι λογοτεχνία που θα µπουν πλήρη λογοτεχνικά βι-
βλία, είτε είναι η πληροφορική όπου θα µπουν πιστοποιητικά τα
οποία θα αποτιµούν την αλγοριθµική σκέψη, µέχρι και τα κτήρια. 

Θα παρέµβουµε σε όλες τις πτυχές αυτές ακριβώς επειδή -ει-
δικά σε αυτή την επέτειο των πενήντα χρόνων- αποτιµούµε ότι η
ιστορία της χώρας µας ως προς τις θετικές της πτυχές είναι από-
λυτα συνυφασµένη µε αυτό το οποίο λέγεται παιδεία. Είναι η κοι-
νωνική κινητικότητα της κάθε οικογένειας. Όχι απλώς θα τη
διαφυλάξουµε, θα κάνουµε όλα όσα χρειαστούν για να µπορέ-
σουµε να κατακτήσουµε ό,τι καλύτερο για τη χώρα µας. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Έχει ζητήσει µια µικρή παρέµβαση ο κ. Ηλιόπουλος, Κοινοβου-

λευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς.
Ορίστε, κύριε Ηλιόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, µιλήσατε για το πώς σπάτε τα ταµπού της Με-

ταπολίτευσης. Εγώ θέλω να είµαι δίκαιος µαζί σας. Προφανώς
και σπάτε αυτό που εσείς ονοµάζεται ταµπού της Μεταπολίτευ-
σης. Είπατε ότι η παιδεία ήταν κυρίαρχος ιµάντας κοινωνικής κι-
νητικότητας. Ακριβώς αυτό ακυρώνετε.

Ένα άλλο ταµπού της Μεταπολίτευσης που ακυρώνετε είναι η
ύπαρξη ενός Εθνικού Συστήµατος Υγείας µε γιατρούς που έχουν
πλήρη και αποκλειστική απασχόληση σ’ αυτό, είναι λειτουργικό
και καθολικά προσβάσιµο. Δεύτερο ταµπού της Αντιπολίτευσης
που σπάτε. 

Τρίτο ταµπού της Αντιπολίτευσης που σπάτε είναι ότι υπάρ-
χουν στοιχειώδη εργασιακά δικαιώµατα. Δεν δουλεύουµε εξαή-
µερο. Δεν έχουµε εκατόν είκοσι οκτώ νεκρούς τον χρόνο σε
εργατικά δυστυχήµατα. Κι αυτό το ταµπού το σπάσατε. 

Και τέταρτο ταµπού που σπάτε είναι ότι ποτέ στη Μεταπολί-
τευση δεν είχαµε µία τόσο βίαιη αναδιανοµή εισοδήµατος από
τους λίγους στους πολλούς. Γιατί όλα αυτά τα οποία εσείς βα-
φτίζετε ταµπού ήταν οι ριζοσπαστικές, δηµοκρατικές, κοινωνικές
κατακτήσεις της Μεταπολίτευσης. Αυτή η πολιτική παράταξη
είστε, η οποία προσπαθείτε να πάρετε ρεβάνς από τη Μεταπολί-
τευση. 

Να σας πω όµως και άλλο ένα ταµπού που σπάτε. Σπάτε το τα-
µπού ότι ποτέ στη Μεταπολίτευση καµµία πολιτική δύναµη δεν
είχε διανοηθεί να χρησιµοποιήσει µε τόσο χυδαίο τρόπο την ΕΥΠ.
Θέλω να σας µιλήσω για µία ιστορία συµπτώσεων. Βγήκε σήµερα
ένα δηµοσίευµα από το Inside Story που λέει ότι υπήρχαν είκοσι
επτά -όχι ένας, όχι δύο, όχι τρεις- κοινοί στόχοι παρακολούθησης
ανάµεσα σε ΕΥΠ και «Predator». Γι’ αυτό θα µιλήσετε; Θα απο-
λογηθείτε; Θα απολογηθείτε για το γεγονός ότι η Κυβέρνησή σας
έφτιαξε ένα ενιαίο εγκληµατικό κέντρο παρακολουθήσεων χρη-
σιµοποιώντας παράνοµα λογισµικά; Είκοσι εφτά κοινοί στόχοι. 

Μέσα στους στόχους των παρακολουθήσεων έτσι απλά να σας
πω ότι εντελώς τυχαία -για να δούµε για συµπτώσεις- ήταν ο οι-
κονοµικός εισαγγελέας ο όποιος χειριζόταν τις φορολογικές υπο-
θέσεις του κ. Λαβράνου. Ήταν ο εφοριακός ο οποίος ήταν προϊ-
στάµενος στην υπηρεσία ο οποίος είχε δεσµεύσει λογαριασµούς

του κ. Λαβράνου. Και άλλη µια σύµπτωση. Η ΕΥΠ παρακολου-
θούσε και την κ. Μανιάτη, στέλεχος της ΕΛΑΣ, διευθύντρια στην
υπηρεσία στην οποία εξετάστηκε το κινητό του δολοφονηµένου
Καραϊβάζ. Άρα, ένα ταµπού της Μεταπολίτευσης ακόµα το οποίο
σπάτε, κύριε Υπουργέ, είναι ότι έχετε µετατρέψει τη χώρα σε παι-
δική χαρά του οργανωµένου εγκλήµατος. Ο κ. Μητσοτάκης φέρει
προσωπικά την ευθύνη για την ύπαρξη του κοινού εγκληµατικού
κέντρου ανάµεσα σε ΕΥΠ και «Predator». Και αν νοµίζετε ότι µε
την αποµάκρυνση του κ. Δηµητριάδη λύσατε το πρόβληµα, δεν
έχετε καταλάβει τι θα γίνει. 

Κλείνω και σας λέω το εξής. Να ξέρετε ότι υπάρχουν πολύ συ-
γκεκριµένες πολιτικές και ποινικές ευθύνες για τα στελέχη σας
που έχουν εµπλακεί και έχουν συντονίσει αυτή την ιστορία, αλλά
να ξέρετε ότι ο ελληνικός λαός θα είναι πολύ αυστηρός όχι µόνο
απέναντι σε αυτούς που υλοποίησαν αυτό το σχέδιο αλλά και σε
όλους εσάς που το ανεχτήκατε, σε όλα τα κυβερνητικά στελέχη
που κάθονται σε αυτά τα έδρανα γνωρίζοντας ότι ήταν υπό πα-
ρακολούθηση, είτε από την ΕΥΠ είτε από το «Predator». Και δεν
έχετε καν το θάρρος να υπερασπιστείτε την προσωπική σας αξιο-
πρέπεια. Και αν η προσωπική σας αξιοπρέπεια είναι δικό σας ζή-
τηµα, το γεγονός ότι η πολιτική ηγεσία παρακολουθούσε την
άλλη µισή πολιτική ηγεσία και κανένας δεν µιλάει είναι κοινωνικό
ζήτηµα και δεν έχετε ξεµπλέξει, ούτε θα σβήσετε αυτή την ιστο-
ρία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ηλιόπουλο. 

Ο κ. Καλαµατιανός έχει τον λόγο. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Κύριε Υπουρ-

γέ, εγώ θέλω να σας κάνω δύο - τρεις ερωτήσεις.
Πρώτον, θα κάνετε δεκτή την τροπολογία µας; Καταθέσαµε

τροπολογία, όπως γνωρίζετε, για την συνυπηρέτηση νεοδιόρι-
στων εκπαιδευτικών σε δυσπρόσιτες περιοχές. Γνωρίζετε πολύ
καλά τα τεράστια προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι εκπαιδευ-
τικοί µας ειδικά αυτοί που διορίζονται σε δύο διαφορετικές δυ-
σπρόσιτες περιοχές και καλούνται να ανοίξουν δύο νοικοκυριά,
δύο σπίτια, να µοιραστούν τα παιδιά της οικογένειας σε δύο δια-
φορετικά µέρη. Άρα, θα θέλαµε να µας πείτε τι προτίθεστε να κά-
νετε, σχετικά µε την τροπολογία που καταθέσαµε που πι-
στεύουµε ότι είναι δίκαιη και εύλογη και αντιµετωπίζει ένα τερά-
στιο κοινωνικό ζήτηµα που δηµιουργείται για τις οικογένειες εκ-
παιδευτικών που καλούνται να υπηρετήσουν σε δυσπρόσιτες
περιοχές. 

Δεύτερο θέµα είναι το εξής. Στο άρθρο 34 του προσχεδίου που
ήταν στη διαβούλευση, προβλέπατε διάταξη που αφορά τη συ-
νέχιση εκπαιδευτικής λειτουργίας πρώην τµηµάτων τεχνολογικών
ιδρυµάτων, τροποποίηση της παραγράφου 2 του άρθρου 33, του
ν.4653/2020. Αυτό αφαιρέθηκε από το σχέδιο νόµου που κατα-
θέσατε στη Βουλή τελικά. Αφορά, βεβαίως, και την Εθνική Σχολή
Δηµόσιας Υγείας. Δεν πιστεύετε ότι θα πρέπει να ρυθµιστεί το
θέµα; Τα θέµατα δηµόσιας υγείας αποδείχθηκε µέσα στην παν-
δηµία ότι είναι προτεραιότητα. Είναι κρίσιµα και πολύ σηµαντικά. 

Άρα, λοιπόν, προφανώς είναι θετικό το να υπάρχει µία ανώτατη
σχολή, ένα τέτοιο τµήµα που να αφορά στην επιδηµιολογία, στη
διαχείριση λοιµωδών νοσηµάτων, βιοστατιστική της εκτίµησης
κινδύνου κ.λπ.. Είναι ένα κρίσιµο, λοιπόν, τµήµα που πιστεύουµε
ότι θα πρέπει να ρυθµιστεί, κύριε Υπουργέ, και να το δείτε µε
ευαισθησία.

Αυτές τις ερωτήσεις έχουµε και θα θέλαµε αν µπορείτε να µας
απαντήσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καλαµατιανό. 

Θέλει να κάνει µία παρέµβαση και ο κ. Μάντζος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Θα κάνω µια πολύ σύντοµη παρέµ-

βαση, κύριε Πρόεδρε. 
Επειδή, πράγµατι, πριν από δύο ηµέρες γιορτάσαµε όλοι µε τη

σοβαρότητα και την ιστορική βαρύτητα που πρέπει σε αυτήν την
ηµέρα τα πενήντα χρόνια από την αποκατάσταση της δηµοκρα-
τίας, τα πενήντα χρόνια από τη Μεταπολίτευση τον Ιούλιο του
1974, φρονούµε ότι αυτή η τόσο σηµαντική µέρα δεν πρέπει να
εορτάζεται µόνο στις 29 του Ιουλίου και µόνο µε δεξιώσεις, αλλά
κυρίως µέσα από την πρακτική µας και µέσα από την προσήλωσή

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΣΤ’ - 26 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19259



µας και την αφοσίωσή µας στη λειτουργία των θεσµών του κρά-
τους δικαίου και της δηµοκρατίας µας. 

Και αυτό το οποίο από σήµερα το πρωί πληροφορούµαστε
µέσα από δηµοσιογραφική έρευνα σε σχέση µε τη δικαστική διε-
ρεύνηση του σκανδάλου των υποκλοπών, διεθνώς γνωστού, το
οποίο εξακολουθεί έως σήµερα να εκθέτει τη χώρα µας διεθνώς,
είναι ένα ζήτηµα το οποίο πλήττει τον ίδιο τον πυρήνα του κρά-
τους δικαίου και της δηµοκρατίας µας, πενήντα ακριβώς χρόνια
µετά την αποκατάστασή της. Είναι, πράγµατι, η αποκάλυψη του
µοτίβου, της ταύτισης, των στόχων του κακόβουλου λογισµικού
«Predator» και των στόχων των παρακολουθήσεων από την ίδια
την κρατική Αρχή, την Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών, της χώ-
ρας µας, η πλήρης απόδειξη -κατά τις δηµοσιογραφικές πληρο-
φορίες πάντοτε- ότι το κέντρο παρακολουθήσεων λειτούργησε
µέσα από το επίκεντρο του –δήθεν- επιτελικού κράτους της Νέας
Δηµοκρατίας, από το Μέγαρο Μαξίµου, από το γραφείο του
Πρωθυπουργού, µέχρι και σήµερα παραµένει η πολιτική ευθύνη
διαχείρισης και διοίκησης της Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών.
Αυτό ακριβώς το κέντρο είχε επιλέξει συγκεκριµένα πρόσωπα -
πολλά σε αριθµό, τουλάχιστον είκοσι επτά- τα οποία παρακολου-
θούνταν και από την Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών αλλά και
µέσω κακόβουλων λογισµικών τα οποία όχι µόνο είναι απαγορευ-
µένα διεθνώς αλλά τα οποία η διεθνής κοινότητα και οι ευρωπαϊ-
κοί θεσµοί µας δείχνουν µε το δάχτυλο ότι τα χρησιµοποίησαν
κάποιοι στη χώρα και η ίδια η Κυβέρνησή µας τους επέτρεψε να
τα εξάγουν και σε ανελεύθερες δηµοκρατίες της Αφρικής. 

Ο Αρχηγός του ΠΑΣΟΚ, υποψήφιος Αρχηγός τότε, Ευρωβου-
λευτής της Ελληνικής Δηµοκρατίας τότε, ήταν ένας από αυτά τα
πρόσωπα. Υπάρχουν και άλλα πρόσωπα, Υπουργοί, συνεργάτες
του Πρωθυπουργού, στελέχη της Ελληνικής Αστυνοµίας, Αρχη-
γός και Αρχηγοί Ενόπλων Δυνάµεων. Και εµείς αναρωτιόµαστε
πότε θα πέσει, επιτέλους, άπλετο φως σε αυτήν την υπόθεση που
εξακολουθεί να πλήττει τον πυρήνα της δηµοκρατίας µας. 

Ο ένας από αυτούς τους παρακολουθούµενους, που είναι ο
Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος Αλλαγής, ο Νίκος Ανδρουλά-
κης, είναι το µόνο πρόσωπο, κύριε Πρόεδρε -και ολοκληρώνω-
το οποίο έχει κάνει τα πάντα, όλες τις νόµιµες ενέργειες σε επί-
πεδο ελληνικής και ευρωπαϊκής δικαιοσύνης για να αποκαλυφθεί
η αλήθεια.

Ενηµερώνω, λοιπόν, το Σώµα και την Κυβέρνηση ότι ήδη από
χθες έχει υποβληθεί και προσφυγή του κ. Ανδρουλάκη στο Ευ-
ρωπαϊκό Δικαστήριο των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, ώστε να
ελεγχθεί η διοίκηση για το ότι η ΕΥΠ δεν έδωσε τον φάκελο στην
ΑΔΑΕ για την παρακολούθηση του κ. Ανδρουλάκη. Ότι, δηλαδή,
το δηµόσιο, το κράτος, η Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών δεν
εφαρµόζει απόφαση του ανώτατου διοικητικού δικαστηρίου της
χώρας, του Συµβουλίου της Επικρατείας, που την έχει διατάξει,
την έχει επιτάξει να κάνει κάτι τέτοιο. Για το γεγονός ότι η ΕΥΠ
εξακολουθεί -δύο χρόνια µετά την αποκάλυψη του σκανδάλου,
µε δεδοµένο το διεθνές πλήγµα του κύρους που έχει υποστεί η
δηµοκρατία µας διεθνώς -να λειτουργεί ως νησίδα ανοµίας µέσα
στην καρδιά του κράτους. 

Αν, λοιπόν, σας κούρασαν οι υποκλοπές -όπως κάποτε λέγατε-
εµείς δεν θα κουραστούµε ποτέ να σας κουράζουµε, διότι τελικά
αυτό που σας κουράζει είναι η ίδια η λειτουργία του κράτους δι-
καίου, είναι η ίδια η λειτουργία της δηµοκρατίας µας, είναι η ίδια
η απαίτηση των πολιτών στο όνοµα της δηµοκρατίας πενήντα
τουλάχιστον ετών να αποκαλυφθούν όλοι οι ένοχοι και όλες οι
σκοτεινές διαδροµές ενός πολύ σκοτεινού σκανδάλου που πλήτ-
τει τον πυρήνα της δηµοκρατίας µας. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μάντζο.
Κύριε Υπουργέ, θα απαντήσετε; 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-

µάτων και Αθλητισµού): Όχι, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Θα συνεχίσουµε µε

τον τελευταίο ειδικό αγορητή, τον κ. Μπιµπίλα από την Πλεύση
Ελευθερίας. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε,
κύριε Υπουργέ.

Θα ήθελα να επισηµάνω κατ’ αρχάς µία παθογένεια: Εµείς των
µικρότερων κοµµάτων έχουµε γίνει οι άνθρωποι που τρέχουν
πάνω κάτω να προλάβουν επιτροπές, να µιλήσουµε εδώ, να µην
προλαβαίνουµε να παρακολουθήσουµε τους φορείς…

(Χειροκροτήµατα)
…γιατί από αυτές τις τρεις επιτροπές εγώ µόνο στη µία κατά-

φερα να είµαι, διότι είµαι σε τρία διαφορετικά σηµεία ταυτό-
χρονα. Αυτό δεν νοµίζω ότι εξυπηρετεί σε κάτι, γιατί δεν προλα-
βαίνουµε να ετοιµαστούµε, γίνεται λίγο στο άρπα - κόλλα και
όταν είναι στο άρπα – κόλλα, δεν καταλαβαίνουµε καλά και τι λέει
το νοµοσχέδιο όταν είσαι σε τόσα πολλά ταυτοχρόνως. Βέβαια,
θα µου πείτε, είµαστε πολλά κόµµατα, αλλά τι να κάνουµε; Η δια-
δικασία δεν µπορεί να είναι αυτή η φυσιολογική. Εγώ που είµαι
καινούργιος Βουλευτής εδώ αισθάνοµαι ότι υπηρετώ -συγγνώµη
για την έκφραση- ένα τρελοκοµείο. Ζητώ συγγνώµη γι’ αυτή την
έκφραση. 

Θα ξεκινήσω την οµιλία µου µε κάτι που συνέβη σήµερα και µε
έχει προβληµατίσει σαν Έλληνα, σαν πατριώτη. Εξαφανίστηκε,
πάλι, ένα παιδί από δοµή στον Πειραιά -επειδή είµαι πειραιώτης-
από τα Καµίνια, ένα προσφυγόπουλο, ο Ισµαήλ Χουσεϊνί. Ανεξα-
κρίβωτα, δεν µπορεί να καταλάβει κανείς πως έγινε και αυτό πρέ-
πει να µας προβληµατίζει για το τι συµβαίνει στη χώρα µας. Αυτά
τα παιδιά πρέπει να τα προστατεύουµε. Πώς εξαφανίζονται και
µε ποιον τρόπο; Μήπως θα πρέπει η κοινωνία των πολιτών να
αναλάβει ώστε να επιτηρεί αυτές τις δοµές ή το κράτος να κάνει
κάτι ώστε να προστατέψει ανθρώπινες ζωές; 

Από την άλλη, θα ήθελα να µιλήσω για το χθεσινό περιστατικό.
Η παρέµβασή µου στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων, που
έγινε λόγω µιας δυσάρεστης κατάστασης, ήταν για να στηλι-
τεύσω γενικώς αυτό που συµβαίνει εδώ να προσβάλλει ο ένας
τον άλλον, να ακούγονται ύβρεις απέναντι σε ανθρώπους. Χθες,
συγκεκριµένα, συνέβη στη συνεργάτιδα του κ. Γεωργιάδη, αλλά
άλλες φορές έχω ακούσει και τον κ. Γεωργιάδη να µιλάει πάρα
πολύ άσχηµα για την κ. Κωνσταντοπούλου, για την κ. Ακρίτα. Η
ίδια η κ. Ακρίτα µιλάει άσχηµα στα κοινωνικά δίκτυα για τον τρόπο
που ντύθηκε κάποια κυρία στη δεξίωση της γιορτής της δηµο-
κρατίας. Όλα αυτά µου δηµιουργούν ένα πάρα πολύ δυσάρεστο
συναίσθηµα, γιατί και ως ευαίσθητος καλλιτέχνης δεν µπορώ να
καταλάβω πώς µέσα στη Βουλή συµβαίνουν τέτοια πράγµατα. 

Να προχωρήσω στο νοµοσχέδιο. Πολύ συνοπτικά θα κάνω κά-
ποιες παρατηρήσεις πάνω στο σχέδιο νόµου. Η καθιέρωση της
ψηφιακής ενισχυτικής µάθησης µπορεί να είναι µια θετική παρέµ-
βαση για ορισµένους µαθητές, θα πρέπει όµως να υπάρξουν σο-
βαρές δικλίδες ασφαλείας µε βάση τις βέλτιστες πρακτικές για
συνδυασµό σύγχρονης και ασύγχρονης διδασκαλίας, για τη διάρ-
κεια παραµονής των παιδιών στην οθόνη και την ανάγκη µεικτού
συστήµατος σύγχρονης και ασύγχρονης διδασκαλίας, την προ-
στασία των προσωπικών δεδοµένων και τις εργασιακές σχέσεις
των εκπαιδευτικών. 

Και µε αφορµή αυτή τη διάταξη, πρέπει να τονίσουµε ότι στον
τοµέα της ενισχυτικής πρωτοβάθµιας υπάρχει το τεράστιο κενό
της µη ρύθµισης για τα κέντρα µελέτης που εξακολουθούν να
λειτουργούν σχεδόν παράνοµα, χωρίς καµµία πρόβλεψη ασφά-
λειας για χιλιάδες παιδιά και εργαζοµένους εργασιακών όρων και
παιδαγωγικής επάρκειας. 

Εφόσον δεν υπάρξει διάταξη για την απάλειψη της τιµωρητικής
διετίας των προερχόµενων από την ιδιωτική εκπαίδευση αναπλη-
ρωτών, να νοµοθετηθούν κίνητρα για τη συγκεκριµένη οµάδα εκ-
παιδευτικών ώστε να συµµετέχουν στο ψηφιακό φροντιστήριο. 

Επίσης, θετική κρίνεται η πρωτοβουλία -όπως και άλλα άρθρα-
για τη συµβουλευτική επαγγελµατικού προσανατολισµού, που θα
µπορούσε να εφαρµοστεί µε τις ανάλογες προσαρµογές και στην
κατώτερη δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Ωστόσο, σχετικά µε την
εισροή ιδιωτικών εταιρειών στο πεδίο, εκτιµούµε πως ο ΕΟΠΠΕΠ
θα µπορούσε µε τη συνδροµή ικανότατων συµβούλων να καλύψει
τις ανάγκες, χωρίς να προκληθούν τόσο µεγάλες δαπάνες για τα
κρατικά ταµεία. Θα πρέπει γενικώς να σταµατήσει η τόσο γενναι-
όδωρη πολιτική παροχής κρατικού χρήµατος σε επιχειρηµατίες,
όταν το κράτος µπορεί µε µικρότερο κόστος να κάνει την ίδια
δουλειά και µε καλύτερη ποιότητα. 

Τώρα, όσον αφορά το άρθρο 3, µια και δεν είχα την κατάλληλη
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ευκαιρία να µιλήσω στην επιτροπή, για την κάλυψη των αναγκών
της εκπαίδευσης της περίπτωσης α’ της παραγράφου 2 αποσπά-
ται, για ένα σχολικό έτος µε δυνατότητα παράτασης, ο αναγκαίος
αριθµός εκπαιδευτικών της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης στο τµήµα Δ’ εκπαιδευτικής ραδιοτηλεόρασης και
ψηφιακών µέσων της Διεύθυνσης Υποστήριξης Εκπαιδευτικών
Προγραµµάτων και Εκπαίδευσης για την αειφορία του Υπουρ-
γείου Παιδείας. 

Τα σχολεία ήδη στενάζουν από τα κενά, από τις ελλείψεις εκ-
παιδευτικών. Υπάρχει πρόβλεψη να αναπληρωθούν ή οι µαθητές
θα µείνουν χωρίς εκπαιδευτές; Γιατί να µην προκηρυχθούν ορ-
γανικές θέσεις για το ψηφιακό; Γιατί να µην προσληφθούν απο-
κλειστικά οι αδιόριστοι εκπαιδευτικοί; Το σύνολο των λειτουρ-
γικών κενών εκπαιδευτικών θέσεων δευτεροβάθµιας, χωρίς να
υπολογίζονται στο γενικό άθροισµα τα πλεονάσµατα, ανέρχεται
σε εννιά χιλιάδες είκοσι πέντε και στην πρωτοβάθµια σε περίπου
εννιά χιλιάδες πεντακόσιους. 

Άρθρο 3β. «Οι εκπαιδευτικοί που υπηρετούν στο ψηφιακό φρο-
ντιστήριο της περίπτωσης α’, της παραγράφου 2 λαµβάνουν για
τη διδακτική υπηρεσία τους δύο µονάδες ανά έτος, οι οποίες
προσµετρώνται στη διαδικασία επιλογής και τοποθέτησης στε-
λεχών εκπαίδευσης της παραγράφου 2, του άρθρου 30, του
ν.4823/ 2021. Αυτό έρχεται σε αντίθεση µε την υφιστάµενη νοµο-
θεσία, ν.4823/2021, σύµφωνα µε την οποία η διδακτική εµπειρία
µοριοδοτείται µε µία µονάδα ανά έτος µε µέγιστο όριο εννέα µο-
νάδες.

Άρθρο 4. «Σε περίπτωση µη κάλυψης των αναγκών σε εκπαι-
δευτικό προσωπικό για το ψηφιακό φροντιστήριο της περίπτω-
σης α’, της παραγράφου 2, δύνανται να προσλαµβάνονται,
εφόσον εκδηλώσουν σχετικό ενδιαφέρον κατά την υποβολή της
αίτησής τους για πρόσληψη, έως σαράντα προσωρινοί αναπλη-
ρωτές εκπαιδευτικοί κατά τα οριζόµενα στο άρθρο 63 του
ν.4589/2019, υπό την πρόσθετη προϋπόθεση ότι διαθέτουν πε-
νταετή διδακτική υπηρεσία σε σχολική µονάδα». Γιατί να µην προ-
κηρυχθούν οργανικές θέσεις για το ψηφιακό; Όχι µόνο δεν
προσλαµβάνετε µόνιµους εκπαιδευτικούς, αλλά αποσπάτε από
τα κενά ακόµα και τους αναπληρωτές που προσπαθούν να µην
αφήσουν τους µαθητές χωρίς εκπαιδευτές. Γιατί να µην προσλη-
φθούν αποκλειστικά οι αδιόριστοι εκπαιδευτικοί; 

Στο άρθρο 4 ο επαγγελµατικός προσανατολισµός µαθητών Α’
τάξης λυκείου. Ο µαθητής χρήστης επιλέγει τον οικονοµικό
φορέα που αναλαµβάνει την υλοποίηση των υπηρεσιών ατοµικής
συµβουλευτικής επαγγελµατικού προσανατολισµού στον οποίον
αποδίδεται απευθείας η οικονοµική διευκόλυνση. Τα ΜΕΠ αναρ-
τώνται στην ιστοσελίδα του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού και του ΕΟΠΠΕΠ. Γιατί ο προσανατολισµός
θα γίνεται από ιδιώτη και όχι από εκπαιδευτικό; Ποιος θα τον πλη-
ρώνει και πόσο; Πώς διασφαλίζεται ότι ο ιδιώτης δε θα κατευθύ-
νει το µαθητή προς συγκεκριµένη κατεύθυνση µε µόνο γνώµονα
το συµφέρον του ιδιώτη και τις δικές του ανάγκες; Δεν αναφέρε-
ται πουθενά στο άρθρο και στον νόµο εάν θα είναι δωρεάν η πα-
ροχή της υπηρεσίας του επαγγελµατικού προσανατολισµού ή αν
θα επιβαρύνουν οικονοµικά τους µαθητές. 

Η χρηµατοδότηση του έργου του παρόντος δύναται να πρα-
γµατοποιείται από εθνικούς ή συγχρηµατοδοτούµενου πόρους.
Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού και Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών ρυθµίζονται
θέµατα σχετικά µε το ύψος της αποζηµίωσης του οικονοµικού
φορέα, τη διαδικασία καταβολής της και κάθε άλλο θέµα σχετικό
µε την αποζηµίωση του φορέα. Γιατί να µην πληρώνεται ο ιδιώτης
από εθνικούς πόρους; Αν είναι να δαπανώνται εθνικοί πόροι, γιατί
δεν προσλαµβάνετε αδιόριστους εκπαιδευτικούς; Με ποια κριτή-
ρια θα καθορίζετε το ύψος της αποζηµίωσης; Θα είναι υπέρτερο
του µισθού ενός αδιόριστου εκπαιδευτικού;

Στο άρθρο 5 για τις αυτόνοµες τάξεις γυµνασίων σε δυσπρό-
σιτες περιοχές, τίθεται ζήτηµα της ισότιµης φοίτησης όλων των
παιδιών σε όλα τα γνωστικά αντικείµενα. Φοβούµαστε πως δηµι-
ουργούνται µαθητές δύο ταχυτήτων για οικονοµικούς λόγους. Το
φινλανδικό παράδειγµα δηµιουργίας µεγάλων εκπαιδευτικών µο-
νάδων ανά περιφερειακά διαµερίσµατα µε την υποχρέωση της
πολιτείας τη µεταφορά παιδιών ώστε να είναι κάθε µαθητής πλή-

ρως καλυµµένος παιδαγωγικά και να µην υπάρχουν ανισότητες,
θα πρέπει να µελετηθεί. Αυτό, όµως, γιατί να µη γίνεται και για
τις νησιωτικές περιοχές, όπως είναι παραδείγµατος χάριν οι Οθω-
νοί, πάνω από την Κέρκυρα; 

«Οι εκπαιδευτικοί κλάδων ειδικοτήτων που διδάσκουν στο νη-
πιαγωγείο ή στο δηµοτικό στην αποµακρυσµένη ορεινή περιοχή
όπου λειτουργεί αυτόνοµη τάξη δύνανται να συµπληρώνουν ωρά-
ριο στις σχολικές µονάδες της τάξης του γυµνασίου ύστερα από
απόφαση του οικείου περιφερειακού διευθυντή πρωτοβάθµιας
και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης». Με τι προσόντα και µε τι πτυ-
χίο θα διδάσκει στο γυµνάσιο ένας νηπιαγωγός; Έχει βγάλει δια-
φορετική σχολή και έχει λάβει διαφορετική εκπαίδευση από έναν
καθηγητή. Αναγνωρίζετε ότι υπάρχουν κενά ακόµα και σε αυτά
τα γυµνάσια και αντί να διορίσετε καθηγητές στα κενά, πάτε να
τα µπαλώσετε κακήν κακώς και µε πρόχειρο τρόπο µε νηπιαγω-
γούς. 

Στο άρθρο 9 του νόµου υπάρχει πρόβλεψη για την αντισυντα-
γµατική και παράνοµη ακόµα και µε την κοινή εργατική νοµοθε-
σία, µονοµερή, βλαπτική µεταβολή των όρων εργασίας των
εκπαιδευτικών. Γνωρίζετε πως κάποια σχολεία, δυστυχώς, µει-
ώνουν χωρίς να συντρέχει κανένας λόγος το ωράριο των εκπαι-
δευτικών για να προσλάβουν φθηνότερους, χωρίς προϋπηρεσία.
Δεν είναι αυτό όνειδος της δήθεν εθελοντικής παραίτησης από
µέρος του ωραρίου που µετατρέπεται σε ή αφήνεις κάποιες
ώρες ή σε διώχνω για να µπορούν να απολύουν µετά τον εκπαι-
δευτικό µε µικρότερη αποζηµίωση; Δεν είναι τραγική η κατά-
σταση στα ιδιωτικά νηπιαγωγεία όπου οι εκπαιδευτικοί ερ-
γάζονται δέκα και δώδεκα ώρες την ηµέρα κάνοντας συνοδεία,
κηπουρική, µαγείρεµα, καθάρισµα τουαλετών, λαµβάνοντας σπά-
νια το µισθό τους; 

Στο άρθρο 10, µε την επιφύλαξη της παραγράφου 6 δύναται
µε απόφαση του περιφερειακού επόπτη ποιότητας της εκπαίδευ-
σης ή του περιφερειακού διευθυντή εκπαίδευσης κατά περί-
πτωση, να ανατίθεται σε σύµβουλο εκπαίδευσης επιπλέον η
παιδαγωγική ευθύνη µιας ενότητας σχολικών µονάδων της έτε-
ρης βαθµίδας από εκείνη στην οποία υπάγεται η θέση συµβούλου
εκπαίδευσης την οποία καταλαµβάνει. Πάλι δίνετε, όπως και στο
άρθρο 5, τη δυνατότητα σύµβουλος δηµοτικού να επιλαµβάνεται
καθηγητών γυµνασίου. Πέραν τούτου, δεν προβλέπετε έξοδα µε-
τακίνησης για συµβούλους που υπηρετούν σε σχολεία που βρί-
σκονται σε δύσβατες ή αποµακρυσµένες περιοχές. 

Στο άρθρο 22 τα κενά των οργανικών θέσεων µουσικής γενικής
και ειδικής αγωγής στην πρωτοβάθµια πρέπει να επισηµάνουµε
ανήλθαν φέτος στις πεντακόσιες θέσεις. 

Στο άρθρο 23 που αποτελεί µια χαριστική ρύθµιση για τους
ιδιοκτήτες των ιδιωτικών σχολείων, πραγµατικά η διετία µπορεί
να είναι ενδεχοµένως µια στενή περίοδος που προκαλεί και ζή-
τηµα τόσο στον υποστελεχωµένο ΕΟΠΠΕΠ όσο και στη διεύ-
θυνση ιδιωτικής εκπαίδευσης. Η πενταετία, όµως, είναι υπερ-
βολική και είναι κοµµένη και ραµµένη για όσους ιδιοκτήτες έχουν
ζητήµατα µε φορολογική και ασφαλιστική ενηµερότητα. 

Θεωρούµε πως το διάστηµα επικαιροποίησης θα πρέπει να
είναι µικρότερο, µε ταυτόχρονη αυστηροποίηση του ελέγχου των
φορολογικών- ασφαλιστικών στοιχείων των ιδιοκτητών, µε τα-
κτικό πιστωτικό έλεγχο. Ρωτάµε: Βάσει ποιας µελέτης υπερδι-
πλασιάστηκε ο χρόνος από δύο έτη σε πέντε έτη; Με τον τρόπο
αυτό επιτρέπετε στα ιδιωτικά εκπαιδευτήρια να µπορούν να δια-
µορφώνουν το εκπαιδευτικό έργο τους και τις συνθήκες εργα-
σίας και λειτουργίας χωρίς την ανά διετία επίβλεψη του Υπουρ-
γείου, κατά παράβαση και της σχετικής συνταγµατικής πρόβλε-
ψης. Επίσης, το δηµόσιο χάνει έσοδα, αφού το παράβολο θα εκ-
δίδεται κάθε πέντε έτη αντί για κάθε δύο έτη. Επίσης, η επίβλεψη
ανά πενταετία σηµαίνει ότι κάποιος µαθητής ή καθηγητής µπορεί
να τελειώσει το γυµνάσιο ή το λύκειο χωρίς το Υπουργείο να γνω-
ρίζει τίποτα για το εκπαιδευτικό έργο και για τις συνθήκες διδα-
σκαλίας και εργασίας. 

Τέλος, στο άρθρο 45 για την κατ’ οίκον διδασκαλία, γνωρί-
ζουµε ότι οι αιτήσεις για την κατ’ οίκον διδασκαλία και µάλιστα
σε συνεργασία µε ιδιωτικά εκπαιδευτήρια φτάνουν σχεδόν το τρι-
ψήφιο νούµερο. Συχνά υπάρχουν αιτήσεις παιδιών της ίδιας οι-
κογένειας για δήθεν αυτοκτονικό ιδεασµό, όταν όλοι γνωρίζουµε
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ότι υπάρχουν οικογένειες που λόγω ακραίων θρησκευτικών και
πολιτικών αντιλήψεων δεν θέλουν να στείλουν τα παιδιά τους σε
σχολεία για να µην µολυνθούν από τον ιό της εκκοσµίκευσης. 

Προτείνουµε πρώτον, οι αιτήσεις να ελέγχονται από ειδικούς
γιατρούς ή παιδοψυχιάτρους που επιλέγει το ΥΠΕΠΘ, όπως ακρι-
βώς συµβαίνει µε τις επιτροπές που κρίνουν τις άδειες ασθενείας
και όχι να γίνεται τυπικός έλεγχος χαρτιών, που όλοι καταλαβαί-
νουµε µε τι µεθόδους αποκτώνται από κάποιους γιατρούς. Δεύ-
τερον, η κατ’ οίκον διδασκαλία να γίνεται αποκλειστικά σε συνερ-
γασία µε δηµόσιες σχολικές µονάδες για να αποφεύγονται φαι-
νόµενα διαπλοκής και διαφθοράς. 

Να επισηµάνουµε, τέλος, µε αφορµή τα θέµατα του Ινστιτού-
του Εκπαιδευτικής Πολιτικής ότι θα πρέπει να επιλυθεί το πρό-
βληµα της µισθοδοσίας µε τους προερχόµενους από την ιδιωτική
εκπαίδευση ειδικούς συµβούλους στο ΙΕΠ, ένα θέµα που καλά
γνωρίζει ο αγαπητός συνάδελφος και πρόεδρος του ινστιτούτου.

Καταλήγοντας, µέσα σε αυτό το αχανές νοµοσχέδιο µε πλήθος
ετερόκλητων άρθρων που αγγίζουν όντως πολλούς τοµείς, θα
ήθελα να κάνω µια επισήµανση για τη σύσταση του νέου εκπαι-
δευτικού κλάδου του κινηµατογράφου. Παρ’ ότι η Υφυπουργός
κ. Μακρή την είχε ανακοινώσει δηµόσια από το 2022, ο κλάδος
αυτός ακόµα δεν έχει συσταθεί. Όµως, η σύσταση του εκπαιδευ-
τικού κλάδου ΠΕ Καθηγητή - Καθηγήτριας Κινηµατογράφου και
Οπτικοακουστικών Τεχνών είναι απόλυτη αναγκαιότητα και προ-
τεραιότητα για το Υπουργείο, όπως έχει τεκµηριωθεί επιστηµο-
νικά πολλές φορές.

Έρευνες έχουν δείξει πως η εκπαιδευτική κοινότητα αναγνω-
ρίζει τα παιδαγωγικά οφέλη της κινηµατογραφικής και οπτικοα-
κουστικής εκπαίδευσης. Επιπλέον, ο χρόνος που δαπανούν τα
παιδιά και οι νέοι σε οθόνες υπερβαίνει τον χρόνο της παρουσίας
τους στο φυσιολογικό σχολείο. Η εισαγωγή του κινηµατογράφου
και των οπτικοακουστικών τεχνών στην εκπαίδευση ως καλλιτε-
χνικό αντικείµενο έχει τεκµηριωθεί επιστηµονικά στη διεθνή βι-
βλιογραφία. Μπορεί να συνεισφέρει πολλαπλώς στα σύγχρονα
εκπαιδευτικά περιβάλλοντα, καλλιέργεια προηγµένων ψηφιακών
δεξιοτήτων, κινητοποίηση σηµαντικών γνωστικών διαδικασιών,
ενθάρρυνση της κουλτούρας της συνεργασίας και ανάπτυξη
διεργασιών οµάδας, ανάπτυξη ψυχοκοινωνικών δεξιοτήτων, συµ-
βάλλοντας στη µείωση φαινοµένων βίας και παραβατικότητας. Ο
κινηµατογράφος συµβάλλει στην αισθητική καλλιέργεια και την
ανάπτυξη ενηµερωµένου και κριτικού κοινού, ενισχύοντας µε
αυτόν τον τρόπο την κινηµατογραφική και οπτικοακουστική βιο-
µηχανία.

Κλείνοντας, να ευχηθώ η πολιτεία να κάνει πραγµατικότητα
αυτό που µας έχει υποσχεθεί εδώ και πολύ καιρό, να δούµε επι-
τέλους το πανεπιστήµιο παραστατικών τεχνών που θα αφορά το
θέατρο και τις τέχνες µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μπιµπίλα.
Μια ανακοίνωση προς το Σώµα. Ο Βουλευτής Στυλιανός Πέ-

τσας ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας από τις 29 Ιουλίου έως
και τις 30 Ιουλίου για ένα ταξίδι στο εξωτερικό.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Καλείται στο Βήµα η κ. Ασπασία Κουρουπάκη, Κοινοβουλευ-

τική Εκπρόσωπος από τη Νίκη και µετά θα ακολουθήσει ο κατά-
λογος των οµιλητών.

Δυστυχώς λόγω των επιτροπών είµαστε υποχρεωµένοι να κά-
νουµε και κάποιες παραχωρήσεις.

ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε, για την παραχώρηση της θέσης

σας λόγω επιτροπής.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλω να ανα-

γνωρίσω στην Κυβέρνηση την ευρηµατικότητα της στην επιλογή
της ορολογίας που συνοδεύει τα νοµοσχέδια της. Κάπως έτσι το
πολυνοµοσχέδιο ή το νοµοσχέδιο σκούπα που συζητούµε σή-
µερα αποκαλείται από την Κυβέρνηση ερανιστικό. Ίσως γιατί µε

τον τρόπο αυτό καλύπτεται εύσχηµα η πραγµατικότητα µε την
οποία ερχόµαστε αντιµέτωποι ξανά και ξανά.

Το νοµοσχέδιο αυτό αποτελείται από εκατόν δεκαεννέα άρθρα
που καλύπτουν σχεδόν όλο το φάσµα των αρµοδιοτήτων του
Υπουργείου Παιδείας Θρησκευµάτων και Αθλητισµού. Όπως και
σε άλλα παρόµοια νοµοσχέδια που έχει φέρει η Κυβέρνηση προς
ψήφιση το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί ένα ψηφιδωτό αποσπα-
σµατικών, εµβαλωµατικών και φωτογραφικών ρυθµίσεων.

Για άλλη µια φορά βλέπουµε την Κυβέρνηση να αναιρεί τον
εαυτό της, εισάγοντας τροποποιήσεις σε ρυθµίσεις που η ίδια
έχει θεσπίσει τα αµέσως προηγούµενα χρόνια. Επιχειρείται η κά-
λυψη των κενών και αβλεψιών, γεγονός που µαρτυρεί την προ-
χειρότητα µε την οποία παράγεται το νοµοθετικό έργο. Σε αυτή
τη νοσηρή κατάσταση έρχεται να προστεθεί ο ελάχιστος χρόνος
των έξι ηµερών που δόθηκε για τη δηµόσια διαβούλευση ενός
τόσο εκτενούς νοµοσχεδίου. Πρόκειται για τον ευτελισµό µιας
διαδικασίας που θεσπίστηκε υποτίθεται για την προαγωγή του
δηµοκρατικού διαλόγου µε την κοινωνία.

Άλλο ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα. Φέρατε άρον-άρον στις
8 Ιουλίου µια τροπολογία στο σχέδιο νόµου για τον Οργανισµό
της Ακαδηµίας Αθηνών µε την οποία προβλεπόταν η κατάργηση
χιλίων πεντακοσίων πενήντα πέντε οργανικών θέσεων στη δευτε-
ροβάθµια εκπαίδευση. Την επόµενη ακριβώς ηµέρα στις 9 Ιου-
λίου θέσατε σε διαβούλευση το παρόν σχέδιο νόµου, πολυνοµο-
σχέδιο. Τι σας εµπόδιζε να ενσωµατώσετε την τροπολογία στο
παρόν νοµοσχέδιο και να τη θέσετε στη βάσανο της διαβούλευ-
σης και της συζήτησης στην επιτροπή; Εάν η παραπάνω µεθό-
δευση δεν αποτελεί εµπαιγµό και περιφρόνηση προς τους
πολίτες και το Κοινοβούλιο τότε τι είναι;

Στο παρόν νοµοσχέδιο απουσιάζει µια κεντρική στόχευση για
την αναβάθµιση της παιδείας και του αθλητισµού. Η εκπαίδευση
υποφέρει τις τελευταίες δεκαετίες στην Ελλάδα. Ακόµη και τα
εργαλεία του ΟΟΣΑ στα οποία δίνετε τόση σηµασία, όπως τα
αποτελέσµατα του διαγωνισµού του διεθνούς προγράµµατος
«PISA», δείχνουν τη ραγδαία χειροτέρευση των επιδόσεων των
µαθητών που καταγράφουν αρνητικό ρεκόρ δεκαετίας. Τα ευρή-
µατα του προγράµµατος «PISA» δείχνουν µόνο την κορυφή του
παγόβουνου.

Εµείς δίνουµε σηµασία στην ευρύτερη εικόνα, στην πολιτιστική
γενοκτονία, στη γενοκτονία µνήµης που συντελείται επί δεκαετίες
στη χώρα µας. Ξεριζώνετε κάθε σχέση του νέου Έλληνα µε τον
πλούτο της γλώσσας, την ιστορία και τον πολιτισµό του. Η Ακα-
δηµία των Αθηνών που θα έπρεπε να έχει πρωταγωνιστικό και θε-
σµικό ρόλο στα ζητήµατα της παιδείας και της γλώσσας
βρίσκεται στο περιθώριο. Αντίθετα, η τύχη της µόρφωσης των
παιδιών µας έχει παραδοθεί σε αυτό το άνδρο του εθνοµηδενι-
σµού και της woke προπαγάνδας που αποκαλείται κατ’ ευφηµι-
σµό ινστιτούτο εκπαιδευτικής πολιτικής, σε αυτόν τον φορέα που
µε χρήµατα του ελληνικού λαού και της Ευρωπαϊκής Ένωσης
προωθεί την ΛΟΑΤΚΙ+ προπαγάνδα του πολύχρωµου σχολείου
και το ιδεολόγηµα της πολυπολιτισµικής Ελλάδας. Στο περιθώριο
τα ωραιότερα κυήµατα των λογοτεχνών µας του Παλαµά, του Πα-
παδιαµάντη, του Σεφέρη.

Την ίδια στιγµή υπό την αιγίδα της πλατφόρµας «Αίσωπος» του
ινστιτούτου εκπαιδευτικής πολιτικής παιδιά του δηµοτικού καλού-
νται να προµηθευτούν το βιβλίο «Ο Ναβίντ δεν ήρθε για διακο-
πές» και να συµµετέχουν στο σχετικό εκπαιδευτικό σενάριο.
Παρακαλώ στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ασπασία Κουρουπάκη κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Συνεχίζω διαβάζοντας από την περιγραφή του βιβλίου: «Στο
σχολείο του Άλκη ήρθε ένας καινούργιος µαθητής που δεν κα-
τάγεται από την Ελλάδα. Λέγεται Ναβίντ και έφτασε εδώ µε τη
µητέρα του έπειτα από ένα µεγάλο και επικίνδυνο ταξίδι. Τι ήρθε,
όµως, να κάνει στην Ελλάδα και που βρίσκεται ο µπαµπάς του;
Άλλωστε δεν έχουν σχολεία στη χώρα του. Και καλά το σχολείο
δεν είναι και τόσο ωραίο πράγµα, δεν έχουν όµως όλα τα άλλα
ωραία πράγµατα που έχουµε και εδώ, όπως τηλεόραση, µπάλα,
µπαµπάδες, ίντερνετ, παγωτά. Και αν τα έχουν, γιατί έφυγε ο Να-
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βίντ»; Και καταλήγει η περιγραφή: «Ένα βιβλίο για τον ρατσισµό
και την ξενοφοβία, ένα βιβλίο για όλους τους Ναβίντ που ζουν
δίπλα µας». Παρακαλώ το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ασπασία Κουρουπάκη κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ζούµε σε µια χώρα που βιώνει
υπαρξιακή απειλή από την ισλαµοφασιστική Τουρκία, την Τουρ-
κία που µαθαίνει στα παιδιά της το δόγµα της γαλάζιας πατρίδας
και τα εµποτίζει µε νέα κατακτητικά οράµατα. Ζούµε σε µια χώρα
που καλείται για άλλη µια φορά να γίνει ο κυµατοθραύστη της ισ-
λαµικής πληµµυρίδας. Και αντί να προετοιµάζουµε τα παιδιά µας
για τις δύσκολες εποχές που έρχονται, εµείς τα κοιµίζουµε µε
ιστοριούλες, σαν αυτή που µόλις σας κατέθεσε στα Πρακτικά.

Σε αυτό, λοιπόν, το ινστιτούτο εκπαιδευτικής προπαγάνδας θα
ανατεθεί η ψηφιακή εκπαιδευτική πύλη και το ψηφιακό φροντι-
στήριο του άρθρου 3 του νοµοσχεδίου; Με την παράγραφο 8 του
ίδιου άρθρου ζητάτε να δώσουµε λευκή επιταγή στο Υπουργείο
Παιδείας και του εν λόγω ινστιτούτου για την επέκταση της ψη-
φιακής εκπαίδευσης και σε άλλες τάξεις όλων των βαθµίδων εκ-
παίδευσης και σε επιπλέον µαθήµατα, δηλαδή να επιτρέψουµε
στο Υπουργείο και το ινστιτούτο να συρρικνώνουν κατά το δο-
κούν τη διά ζώσης διδασκαλία, να προωθούν ασύδοτα το ψη-
φιακό περιεχόµενο που ήδη φιλοξενείται στην ιστοσελίδα του
ινστιτούτου, όπως τα κουρελουργήµατα της συµπεριληπτικής σε-
ξουαλικής εκπαίδευσης.

Πέραν τούτου, παρατηρούµε µια εκσυγχρονιστική εµµονή της
Κυβέρνησης που φτάνει στα όρια του τεχνοφασισµού, µια αντί-
ληψη ότι τα σύγχρονα τεχνολογικά µέσα έχουν µια αυθύπαρκτη
υπεροχή απέναντι σε άλλα παραδοσιακά µέσα. Παρατηρούµε
επίσης µια υπερσυγκέντρωση ψηφιακών εφαρµογών στο Gοv.gr
και αναρωτιόµαστε: Θα έχουν σε λίγο καιρό πρόσβαση σε αυτές
τις εφαρµογές αυτοί που ρυθµίζουν πλέον τη ζωή µας σε όσους
δεν θα αποκτήσουν τον προσωπικό αριθµό του πολίτη; Τι θα γίνει
µε τους πολίτες που δεν θα λάβουν αυτόν τον προσωπικό αριθµό;
Από αυτόν τον αριθµό θα εξαρτάται η υπόσταση και η πρόσβασή
τους στις δηµόσιες υπηρεσίες, συµπεριλαµβανοµένης και της
ψηφιοποιηµένης πλέον εκπαίδευσης;

Περαιτέρω γνωρίζουµε όλοι ότι στην εκπαιδευτική διαδικασία
είναι αναντικατάστατη η θέση του δασκάλου και του σχολείου για
την οµαλή ψυχοκοινωνική ανάπτυξη του παιδιού, την καλλιέργεια
προτύπων, την καλύτερη πρόσληψη του περιεχοµένου της διδα-
σκαλίας. 

Πειραµατιστήκατε την περίοδο του COVID-19 µε την τηλεκπαί-
δευση. Διαπιστώσατε ιδίοις όµµασι τις αρνητικές συνέπειες του
κλεισίµατος των σχολείων στην επίδοση των µαθητών, αλλά και
στην ψυχική τους υγεία. Και φυσικά όσοι εξ ηµών είµαστε γονείς
επιβεβαιώνουµε έτι περαιτέρω αυτή την πραγµατικότητα. 

Ο Πρόεδρός µας είχε, ήδη, από το 2020 προειδοποιήσει ότι η
τηλεκπαίδευση οδηγεί τα παιδιά στην εξάρτηση από το διαδί-
κτυο. Τι κάνει το κράτος για το ζήτηµα της εξάρτησης αυτής, για
την ανεξέλεγκτη πρόσβαση των ανηλίκων στην πορνογραφία;
Χώρες, όπως η Μεγάλη Βρετανία και οι Ηνωµένες Πολιτείες
έχουν ήδη αρχίσει να λαµβάνουν µέτρα. Εσείς που αλληθωρίζετε
επιλεκτικά προς τη δύση σκοπεύετε να κάνετε κάτι;

Οι πρόγονοί µας δεν επέτρεπαν στην αρχαία τραγωδία να γί-
νεται αναπαράσταση ενός φόνου, τραυµατισµού ή µιας αυτοκτο-
νίας µπροστά στα µάτια των θεατών. Γιατί στα τηλεοπτικά
προγράµµατα κυριαρχεί ανεξέλεγκτα η προβολή σκηνών βίας και
χρήσης ουσιών; Γιατί εκτίθενται τα παιδιά µας στην εισαγόµενη
υποκουλτούρα του περιθωρίου και της βίας; Κανένα πρόγραµµα
µε σκηνές ωµής βίας δεν πρέπει να προβάλλεται στις τηλεοπτικές
οθόνες πριν ή µετά από τις µεταµεσονύκτιες ώρες. 

Η πολιτική εθνική παιδεία, που υποστηρίζει το κίνηµά µας, κι-
νείται εποµένως σε δύο κατευθύνσεις. Πρώτον, στην κατεύθυνση
αναθεώρησης της εκπαιδευτικής διαδικασίας µε το ξερίζωµα της
εθνοµηδενιστικής προπαγάνδας, µε νέα συγγράµµατα γλώσσας,
ιστορίας και θρησκευτικών, µε ολοκληρωµένη εκπαιδευτική εισα-
γωγή στο θεσµό της παραδοσιακής οικογένειας, µε αναδιάρ-
θρωση της ύλης της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, µε τη λει-

τουργική διασύνδεση των σχολείων µε τις αθλητικές εγκαταστά-
σεις που βρίσκονται σε κάθε δήµο, µε προτεραιότητα στο µαζικό
σχολικό αθλητισµό και όχι στα κλειστά κλαµπ των αθλητικών πα-
ραγόντων, µε βιωµατική διδασκαλία πάνω στη φιλανθρωπία, στην
προστασία του περιβάλλοντος, τις πρώτες βοήθειες και άλλες
δηµιουργικές διεξόδους. 

Δεύτερον, στην κατεύθυνση της προστασίας των παιδιών από
εξωτερικές επιρροές που ακυρώνουν την εκπαιδευτική διαδικα-
σία και οδηγούν σε εξαρτήσεις και βίαιες συµπεριφορές µε τις
αναγκαίες παρεµβάσεις, όπως επιβάλλει το Σύνταγµα, στο ρα-
διοτηλεοπτικό και ψηφιακό φάσµα. Ήδη, αναφέρθηκα σε περιο-
ρισµούς της πρόσβασης ανηλίκων στην πορνογραφία και την
τηλεοπτική βία. 

Ξέρουµε πως οι θέσεις µας προκαλούν δυσπεψία σε όσους
έχουν συνηθίσει να µιλούν µε το λεξιλόγιο της πολιτικής ορθό-
τητας. Δεν ξέρουµε, όµως, τελικά εσείς τι έχετε καταφέρει µε τις
δικές σας πολιτικές µε τη δήθεν συµπεριληπτική εκπαίδευση του
Υπουργείου και του ινστιτούτου;

Η βία µεταξύ ανηλίκων αυξάνεται αντί να µειώνεται. Και αντί
να αναρωτηθείτε γιατί τα παιδιά αγριεύουν, µετατρέπετε το φαι-
νόµενο της βίας σε µία µάλλον επικερδή υπόθεση διαχείρισης.

Διαβάζουµε στο άρθρο 7 του νοµοσχεδίου για υλοποίηση από
δηµόσιους ή ιδιωτικούς φορείς εκστρατειών ενηµέρωσης και
ευαισθητοποίησης της εκπαιδευτικής κοινότητας για την ενδο-
σχολική βία και τον εκφοβισµό, για κάποιες τριµελείς επιτροπές
που θα εποπτεύουν αυτές τις εκστρατείες ενηµέρωσης. Πόσο θα
κοστίσουν αυτές οι εκστρατείες ενηµέρωσης και σε ποιους θα
ανατεθούν;

Υπάρχουν πάρα πολλά που θα ήθελα να προσθέσω για το
παρόν νοµοσχέδιο, αλλά ο χρόνος, δυστυχώς, δεν επαρκεί. Άλ-
λωστε έχω καλυφθεί από την τοποθέτηση του κ. Τσιρώνη. 

Θα σταθώ επιγραµµατικά µόνο στα εξής σηµεία. Ρυθµίζετε εκ
νέου τις αρµοδιότητες της Εθνικής Αρχής Ανώτατης Εκπαίδευ-
σης και την επιφορτίζετε µε επιπλέον καθήκοντα. Δεν αγγίζετε,
όµως, την ουσία, που είναι η αποδεδειγµένη ανεπάρκεια της
αρχής να ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις εποπτείας των ΑΕΙ και
πλέον των νεοπαγών νοµικών προσώπων πανεπιστηµιακής εκπαί-
δευσης. Είναι µία ανεπάρκεια που διαπιστώνεται από την έκθεση
της Ένωσης για τη διασφάλιση της ποιότητας της ανώτατης εκ-
παίδευσης στην Ευρώπη του 2022, την οποία έχω ήδη καταθέσει
στα Πρακτικά στο πλαίσιο του νοµοσχεδίου για την λειτουργία
των µη κερδοσκοπικών παραρτηµάτων ξένων πανεπιστηµίων,
αλλά προφανώς δεν την µελετήσατε. 

Ρυθµίζετε θέµατα στον τοµέα του αθλητισµού. Με φωτογρα-
φικές διατάξεις επιχειρεί η Κυβέρνηση να καταφέρει ό,τι δεν κα-
τάφερε την προηγούµενη τετραετία. Δηλαδή, µε ακόµη πιο βίαιο
τρόπο και παρεµβατικό να ορίσει από το παράθυρο τα διοικητικά
συµβούλια των οµοσπονδιών, τους δικούς της ανθρώπους ή για
την ακρίβεια τους πολύ δικούς της ανθρώπους. 

Έτσι σ’ αυτό το νοµοσχέδιο ο Αναπληρωτής Υπουργός, Γιάν-
νης Βρούτσης βαδίζει στα βήµατα του Λευτέρη Αυγενάκη και ει-
σάγει φωτογραφικές διατάξεις µε ακόµα πιο ακραίους
αποκλεισµούς. Στην αρχή είχαµε τη διάταξη του τύπου ευγονικής
περί ορίων ηλικίας που ήταν αντίθετη προς τη σχετική κοινοτική
οδηγία και αντισυνταγµατική βάσει πρόσφατης δικαστικής από-
φασης. Τώρα ο Αναπληρωτής Υπουργός επαναφέρει νέες φωτο-
γραφικές διατάξεις στο προς ψήφιση νοµοσχέδιο, όπου απο-
κλείονται όσοι πέρασαν την πόρτα των ΔΣ των αθλητικών οµο-
σπονδιών ή ακόµη και όσοι πρόεδροι έχουν εκλεγεί σε τρεις θη-
τείες.

Κυρίες και κύριοι, ας επικρατήσει επιτέλους η λογική. Αρκετά
ταλαιπωρήθηκε ο ελληνικός αθλητισµός από το γινάτι να µπαί-
νουν οι αρεστοί, οι συγκεκριµένοι, οι κουµπάροι, που θέλει να
επιβάλει η εκάστοτε πολιτική ηγεσία. 

Το παρόν πολυνοµοσχέδιο επιβεβαιώνει τη διαπίστωση µας ότι
η Κυβέρνηση αντιµετωπίζει επιδερµικά µε όρους επικοινωνίας και
ουσίας τα χρόνια προβλήµατα της εθνικής παιδείας και του αθλη-
τισµού. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
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την κ. Κουρουπάκη.
Θα ξεκινήσουµε µε τον κατάλογο των οµιλητών. Πρώτος οµι-

λητής είναι ο κ. Αριστοτέλης Σπάνιας, Βουλευτής της Νέας Δη-
µοκρατίας, θα ακολουθήσει η κ. Ραλλία Χρηστίδου και µετά ο
Πρόεδρος της Νίκης, ο κ. Δηµήτριος Νατσιός.

Ορίστε, κύριε Σπάνια, έχετε τον λόγο.
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ευχηθώ

και εγώ µε τη σειρά µου στα παιδιά εκείνα, στους µαθητές που
πέρασαν τον «Γολγοθά» των πανελλαδικών εξετάσεων και τα κα-
τάφεραν, όπως και στους γονείς και στους καθηγητές τους βοή-
θησαν. Σ’ αυτούς που έµειναν για την επόµενη χρονιά να πω καλή
δύναµη, να συνεχίσουν µε πείσµα για να πετύχουν και αυτοί στα
ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, διαβεβαιώνοντας ότι εµείς εί-
µαστε εδώ για να κάνουµε το καλύτερο για την εκπαίδευσή τους. 

Επίσης, να πούµε καλή επιτυχία στην οµάδα των Ολυµπιακών
Αγώνων που είναι στο Παρίσι αυτή τη στιγµή, να ευχηθούµε τα
καλύτερα και γι’ αυτούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα το νοµοσχέ-
διο του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού
που επιβάλλει νοµοθετικές παρεµβάσεις πάνω στη διαδικασία
της µάθησης για την επίτευξη της βέλτιστης απόδοσης των µα-
θητών, όπως και τη στήριξη των οικονοµικά ασθενέστερων και
αυτών που ζουν σε αποµακρυσµένες και ακριτικές περιοχές. Πε-
ριγράφει τη διαδικασία ανίχνευσης των ενδιαφερόντων των µα-
θητών µε σκοπό την καλύτερη ενηµέρωσή τους αναφορικά µε τις
επαγγελµατικές επιλογές και την καλλιέργεια των δεξιοτήτων,
χρησιµοποιώντας και αξιοποιώντας τη σύγχρονη τεχνολογία.

Δηµιουργείται η κεντρική ηλεκτρονική εφαρµογή µέσω του
Gov.gr, ψηφιακή εκπαιδευτικού περιεχοµένου πύλη για την εξ
αποστάσεως εκπαίδευση στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια
εκπαίδευση που υπάγεται στο Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτι-
κής. Δηµιουργείται ψηφιακό φροντιστήριο, µε τη µορφή σύγχρο-
νης και ασύγχρονης εκπαίδευσης στα πανελλαδικώς εξεταζό-
µενα µαθήµατα της Γ’ τάξης του ΓΕΛ και των ΕΠΑΛ και της Δ’
τάξης του Ενιαίου Ειδικού Επαγγελµατικού Γυµνασίου και Λυ-
κείου και µε τη µορφή της ασύγχρονης εκπαίδευσης σε µαθητές
της Ε’ και ΣΤ’ δηµοτικού όλων των τάξεων γυµνασίου, της Α’ και
Β’ λυκείου. Μέσω του Gov.gr παρέχονται υπηρεσίες ατοµικής
συµβουλευτικής επαγγελµατικού προσανατολισµού σε µαθητές
του λυκείου. 

Η εφαρµογή λειτουργεί στον ΕΟΠΠΕΠ. Έχει δύο µέρη. Το
πρώτο είναι η συµπλήρωση σε ψηφιακή µορφή ερωτηµατολογίου
επαγγελµατικού προσανατολισµού και το δεύτερο ατοµική συνε-
δρία που γίνεται διαδικτυακά µε τον σύµβουλο επαγγελµατικού
προσανατολισµού, όπου αξιολογεί βάσει του ερωτηµατολογίου
τα ατοµικά χαρακτηριστικά, γνώσεις, ικανότητες, δεξιότητες, κα-
ταλήγοντας στην κατάρτιση ενός εξειδικευµένου σχεδίου δρά-
σης.

Οργώνεται το µητρώο επαγγελµατικού προσανατολισµού, στο
οποίο κατοχυρώνονται οι οικονοµικοί φορείς βάσει κριτηρίων. Ο
µαθητής επιλέγει έναν από αυτούς. Ο ΕΟΠΠΕΠ αναλαµβάνει τον
τεχνικό σχεδιασµό, την υλοποίηση της ειδικής εφαρµογής, καθώς
και την οργάνωση των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα. 

Μία άλλη παρέµβαση είναι η δηµιουργία των αυτόνοµων τά-
ξεων γυµνασίου σε αποµακρυσµένες ορεινές περιοχές, όπου δεν
πληρούνται οι προϋποθέσεις ίδρυσης γυµνασίου και κατά παρέκ-
κλιση της διαδικασίας µπορεί να λειτουργεί αυτόνοµη τάξη υπα-
γόµενη στο πλησιέστερο γυµνάσιο. 

Δίνεται έµφαση στην αντιµετώπιση της ενδοσχολικής βίας,
όπου αποδέκτες των αναφορών για περιστατικά εκφοβισµού και
ενδοσχολικής βίας σε επίπεδο διεύθυνσης εκπαίδευσης είναι τε-
τραµελείς οµάδες δράσης µε τη συµµετοχή ειδικών επιστηµόνων,
ψυχολόγων και κοινωνικών λειτουργών, που ασκούν εποπτεία στο
χειρισµό των υποθέσεων σε επίπεδο σχολικής µονάδας, ιδίως
στο χειρισµό σοβαρών περιστατικών ενδοσχολικής βίας. 

Ειδικοί σύµβουλοι οργανώνουν ενηµερώσεις για την πρόληψη
και την αντιµετώπιση της ενδοσχολικής βίας, δράσεις για τη δια-
χείριση των αναφορών στην ειδική ψηφιακή πλατφόρµα υποστη-
ριζόµενη από τριµελείς επιτροπές του Υπουργείου. Συστήνεται

στο Υπουργείο επιτροπή αθλητισµού τριτοβάθµιας, η οποία είναι
αρµόδια για τον σχεδιασµό, τον προγραµµατισµό και την υπο-
στήριξη των περιφερειακών και πανελλήνιων αθλητικών δραστη-
ριοτήτων και αγώνων. 

Νοµοθετείται η κατ’ εξαίρεση µετάθεση εκπαιδευτικών που
υπηρετούν στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση,
καθώς και τα µέλη ειδικού εκπαιδευτικού προσωπικού και ειδικού
βοηθητικού που εµφανίζουν αναπηρία εφ’ όρου ζωής, πάνω από
80% πιστοποιηµένη από τα ΚΕΠΑ. 

Επιδιώκεται ο εκσυγχρονισµός και η µείωση της γραφειοκρα-
τίας πάνω στη διαδικασία αναγνώρισης επαγγελµατικών προσό-
ντων ή επαγγελµατικής ισοδυναµίας τίτλων σπουδών µε τη
χρήση υποβολής ηλεκτρονικής αίτησης στην ηλεκτρονική πλατ-
φόρµα e-PROFESSIONAL και την έκδοση της απόφασης. Η
ίδρυση, συγχώνευση, κατάτµηση, µεταβολή γνωστικού αντικει-
µένου, µεταβολή έδρας ακαδηµαϊκής µονάδας ή σχολής των ΑΕΙ
γίνεται µε προεδρικό διάταγµα, µετά από πρόταση των Υπουρ-
γών Παιδείας, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών Εσωτερικών
και τη γνώµη της Συγκλήτου του ανωτέρου εκπαιδευτικού ιδρύ-
µατος και της Εθνικής Αρχής Ανώτατης Εκπαίδευσης. 

Προβλέπεται στις περιπτώσεις µαθητών που χρήζουν νοση-
λείας σε νοσηλευτικά ιδρύµατα για µεγάλο χρονικό διάστηµα µε
σοβαρά προβλήµατα υγείας, µετά από διάγνωση δηµόσιας
δοµής, η διδασκαλία κατ’ οίκον σε δοµές φιλοξενίας, σε αυτοτε-
λείς σχολικές µονάδες ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης, σε σχο-
λεία ή τµήµατα που λειτουργούν είτε ως αυτοτελή είτε ως
παραρτήµατα άλλων σχολείων σε νοσοκοµεία, φορείς, ΝΠΙΔ. 

Η δευτεροβάθµια εκκλησιαστική εκπαίδευση παρέχεται στα
πρότυπα εκκλησιαστικά σχολεία που υπάγονται στη Γενική Γραµ-
µατεία Θρησκευµάτων του Υπουργείου Παιδείας. Η εισαγωγή µα-
θητών στα πρότυπα εκκλησιαστικά σχολεία γίνεται µε εξετάσεις,
τεστ δεξιοτήτων. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας καθορί-
ζεται κάθε ειδικότερο ζήτηµα. Οικονοµικές ενισχύσεις στο πλαί-
σιο φιλανθρωπικής δράσης από ΝΠΔΔ και ΝΠΙΔ στις εκκλησίες
σε περιοχές που τελούν σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης, δεν
κατάσχονται και δεν συµψηφίζονται. 

Συστήνεται Μητρώο Επιµόρφωσης Εκπαιδευτικών στο Ινστι-
τούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής. Σε ψηφιακή πλατφόρµα του ιν-
στιτούτου ανακοινώνονται προγράµµατα επιµόρφωσης, ζητήµα-
τα διαχείρισης και η λειτουργία, τα οποία ρυθµίζονται από τον
Κανονισµό Διαχείρισης του Μητρώου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Καθορίζονται οι αρµοδιότητες του τµήµατος επιµόρφωσης και
αξιολόγησης εκπαιδευτικού έργου και εκπαιδευτικών ευρωπαϊ-
κής ή διεθνούς εκπαιδευτικής πολιτικής της επιστηµονικής υπη-
ρεσίας του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής. 

Η Εθνική Αρχή για την ανώτατη εκπαίδευση εισηγείται στο
Υπουργείο Παιδείας για τη διαµόρφωση του ακαδηµαϊκού χάρτη
της ανώτατης εκπαίδευσης. 

Το συµβούλιο αξιολόγησης και πιστοποίησης αξιολογεί τα ΑΕΙ
και τις µονάδες τους, διασφαλίζοντας την ποιότητα, πιστοποιεί
τα νέα προγράµµατα σπουδών, διενεργεί θεµατικές αξιολογή-
σεις, εκδίδει οδηγό πιστοποίησης και αξιολόγησης. 

Προβλέπεται ειδική αντιµετώπιση των διακριθέντων αθλητών
για την παροχή προνοµίων και εξασφάλιση της νοµιµότητας στην
καταβολή των οικονοµικών επιχορηγήσεων από τον τακτικό προ-
ϋπολογισµό της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνονται παρεµβάσεις σε ένα µε-
γάλο εύρος ζητηµάτων που έχουν σαν στόχο τη µείωση της γρα-
φειοκρατίας, την επαγγελµατική εκπαίδευση, την αναβάθµιση
της εκκλησιαστικής εκπαίδευσης, την επίλυση ζητηµάτων στη Γε-
νική Γραµµατεία Αθλητισµού. 

Η λειτουργία ψηφιακού φροντιστηρίου, η παροχή ολοκληρω-
µένων υπηρεσιών επαγγελµατικού προσανατολισµού, η λειτουρ-
γία αυτόνοµων τάξεων γυµνασίου σε αποµακρυσµένες περιοχές,
η διαχείριση των αναφορών της ειδικής ψηφιακής πλατφόρµας
στις σχολικές µονάδες περιστατικών ενδοσχολικής βίας, θωρα-
κίζουν και εκσυγχρονίζουν τη δηµόσια παιδεία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόκειται για παρεµβάσεις που
θα δώσουν στους Έλληνες πολίτες ένα σύστηµα εκπαίδευσης
που θα καθοδηγεί και θα στηρίζει τις επιλογές των µαθητών, προ-
σφέροντας τις καλύτερες προοπτικές για τον επαγγελµατικό
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τους προσανατολισµό και την επαγγελµατική τους αποκατά-
σταση. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Σπάνια.

Καλείται στο Βήµα η κ. Ραλλία Χρηστίδου, Βουλευτής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, τις τελευ-

ταίες µέρες, λίγο πριν κλείσει η Βουλή, η Κυβέρνηση επιδίδεται
σε µια πρωτόγνωρη κοινοβουλευτική διαδικασία που στην πράξη
απαξιώνει το δηµόσιο και κοινοβουλευτικό διάλογο για µείζονος
σηµασίας ζητήµατα. Μέσα σε λιγότερο από δέκα ηµέρες έρχο-
νται για ψήφιση στην Ολοµέλεια της Βουλής ισάριθµα, κρίσιµα
νοµοσχέδια, δίνοντας ελάχιστο χρόνο ουσιαστικής επεξεργασίας
και διαβούλευσης.

Είναι τυχαίο που ένα προς ένα τα νοµοσχέδια αυτά αφορούν
σε στρατηγικές ιδιωτικοποιήσεις της Κυβέρνησης και επιταχύνο-
νται µε fast track διαδικασίες µέσα σε ένα χορό εκατοµµυρίων;
Τι είναι τελικά αυτό που σας πιέζει και νοµοθετείτε µε τέτοιο
τρόπο; 

Σήµερα η κυβερνητική πλειοψηφία φέρνει προς ψήφιση ρυθ-
µίσεις για την ψηφιακή εκπαιδευτική πύλη και το ψηφιακό φρο-
ντιστήριο που στην ουσία δεν λαµβάνουν καµµία φροντίδα για
µια δίκαιη και κοινωνικά ωφέλιµη -για να είµαι σωστή- ψηφιακή
µετάβαση στην εκπαιδευτική διαδικασία. Πρόκειται για ένα πο-
λυνοµοσχέδιο εναρµονισµένο µε τις αλλεπάλληλες νοµοθετικές
παρεµβάσεις που απαξιώνουν και υποβαθµίζουν τη δηµόσια εκ-
παίδευση. 

Το ψηφιακό φροντιστήριο επαληθεύει και ισχυροποιεί τα υφι-
στάµενα κενά στη µαθησιακή διαδικασία. Ο τρόπος δε επιλογής
και η προνοµιακή µεταχείριση των αποσπώµενων εκπαιδευτικών
µόνο σύµφωνους δεν µπορεί να µας βρει. Σαν να µην έφταναν τα
παραπάνω, εισηγείστε και τη δυνατότητα ψηφιακής εκπαίδευσης
οπουδήποτε, µόνο µε απόφαση του εκάστοτε Υπουργού Παι-
δείας και ύστερα από την εισήγηση του ΙΕΠ. 

Προχωράτε επιπλέον σε µια αποκάλυψη, αυτή των αυτόνοµων
τάξεων σε αποµακρυσµένες ορεινές περιοχές, για τις οποίες
προβλέπετε µεν τη φυσική παρουσία τριών εκπαιδευτικών, αλλά
όπου οι εν λόγω καθηγητές αδυνατούν εξ αντικειµένου να καλύ-
ψουν κενά, προωθείτε τη συµπληρωµατική διδασκαλία εξ απο-
στάσεως από εκπαιδευτικό εγγύτερου γυµνασίου. 

Οι αιτιολογίες αυτές αποτελούν φύλλο συκής, µπροστά στη
βαθύτερη επιδίωξη σας για µικρότερο δηµόσιο σχολείο, για λι-
γότερους δηµόσιους εκπαιδευτικούς, για σχολεία πολλαπλών τα-
χυτήτων, για ιδιωτικοποιήσεις παντού. 

Ακόµη και ο σχολικός προσανατολισµός εκχωρείται σε οικονο-
µικούς φορείς χωρίς καµµία µέριµνα για επιστηµονικές και εκπαι-
δευτικές δικλίδες ασφαλείας, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για τη
συµβουλευτική των µαθητών. 

Αναφορικά µε το µπούλινγκ, γνωρίζετε πάρα πολύ καλά τη συ-
νεπή µας στάση και θέση για την παρουσία ειδικών στην πρό-
ληψη και την αντιµετώπιση περιστατικών σε όλο το φάσµα των
βαθµίδων και της εκπαιδευτικής διαδικασίας. 

Ερώτηση: Τι δουλειά έχουν κι εδώ οι ιδιώτες; Ακόµα και σε
αυτή την πολύπλευρη και επιστηµονικά απαιτητική διαδικασία
αντιµετώπισης του σχολικού εκφοβισµού, ακόµα και αυτό ιδιωτι-
κοποιείται; Και οι καµπάνιες ενηµέρωσης για την πρόληψη και για
την αντιµετώπιση της ενδοσχολικής βίας; Όταν τα ιδιωτικοποι-
ήσετε όλα τι θα έχει αποµείνει για να συνεχίσετε αυτό το κατα-
στροφικό έργο; 

Ας περάσω στις προβλέψεις για τα πανεπιστήµια που κι εκεί οι
ορέξεις σας εδώ και πολύ καιρό είναι αδηφάγες. Κλιµακώνετε τη
διάλυση του δηµόσιου πανεπιστηµίου, καθώς µε το παρόν νοµο-
σχέδιο δίνεται η δυνατότητα της κατάργησης ολόκληρων σχολών
και τµηµάτων µε προεδρικό διάταγµα, παρακάµπτοντας ουσια-
στικά τη Σύγκλητο αλλά και την κοινοβουλευτική διαδικασία. 

Οι τρεις Υπουργοί που συµπράττουν θα αποφασίζουν για την
ίδρυση, συγχώνευση και κατάργηση ακαδηµαϊκών µονάδων.
Είναι πράγµατι πρωτοφανής αυτή η σπουδή σας να υποβαθµί-

σετε µέχρι τελικής πτώσης κάθε ακαδηµαϊκό κριτήριο, ακόµα και
στην κατάργηση ολόκληρων σχολών. Το λέµε ξεκάθαρα, αυτή η
διαδικασία δεν µπορεί να υλοποιηθεί χωρίς τη σύµφωνη γνώµη
της Συγκλήτου. 

Πάµε και παρακάτω. Διευρύνετε τις αρµοδιότητες της ΕΘΑΑΕ
µε τη δυνατότητα πιστοποίησης και αξιολόγησης των νοµικών
προσώπων πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης. Αρχικά δεν δείχνουν
να προκύπτουν προβλήµατα ουσιαστικής φύσης. Ένα ανυποψία-
στο µάτι θα χαρακτήριζε αυστηρά τεχνικές αυτές τις παρεµβά-
σεις, όµως από εσάς, δυστυχώς, τα περιµένουµε όλα και ο
εφησυχασµός είναι κακός σύµβουλος. 

Τι κάνετε εδώ; Στον αρχικό νόµο προβλέπεται ότι όταν ιδρύεται
ένα νοµικό πρόσωπο πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης το µητρικό
ίδρυµα ελέγχει την ακαδηµαϊκή διοίκηση και εγγυάται την ορθή
τήρηση των ακαδηµαϊκών προτύπων και η ΕΘΑΑΕ ελέγχει ένα σύ-
νολο από τυπικές προϋποθέσεις που δεν έχουν σχέση µε διαδι-
κασίες ποιότητας. Οπότε, αν ιδρυθεί ένα ίδρυµα και µέσα σε ένα
εύλογο χρονικό διάστηµα έχει επενδύσει κάποια χρήµατα και
προφανώς έχει εισπράξει αντίστοιχα και δίδακτρα για τις παρε-
χόµενες υπηρεσίες, θα έρθει η ΕΘΑΑΕ να κρίνει αρνητικά και να
µην δώσει την πολυπόθητη πιστοποίηση δεδοµένων των χρηµά-
των που θα έχουν επενδυθεί και των χρηµάτων που θα έχουν ήδη
πληρωθεί ως δίδακτρα; 

Θα το πω άλλη µια φορά και θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε. Με τέ-
τοιες διατάξεις καταλύετε την ουσία του δηµοσίου πανεπιστη-
µίου και προχωράτε σε πλήρη αναγνώριση των ιδιωτικών ανώ-
τατων ιδρυµάτων. Με αυτόν τον τρόπο επιβάλλετε στην ΕΘΑΑΕ
να συµπεριλάβει και ιδιωτικά πανεπιστήµια στον σχεδιασµό της,
να αξιολογεί, να πιστοποιεί την ποιότητα των παρεχόµενων από
αυτά υπηρεσιών. Τα ιδιωτικά πανεπιστήµια γίνονται βασικός πυ-
λώνας του ακαδηµαϊκού χάρτη της χώρας. 

Εµείς πιστεύουµε βαθιά πως η εκπαιδευτική διαδικασία είναι
πολυσχιδής, χρειάζεται βαθιές ρίζες για την κοινωνικοποίηση και
ψυχοσυναισθηµατική ανάπτυξη των παιδιών, βαθιές ρίζες για την
πολύπλευρη παιδεία, για τη µόρφωση ενσυνείδητων πολιτών. Για
όλα αυτά είναι προϋπόθεση η φυσική παρουσία και η αλληλεπί-
δραση εκπαιδευτικών και µαθητών και ακόµα περισσότερο είναι
προϋπόθεση η ενδυνάµωση του δηµόσιου σχολείου και η ισχυ-
ροποίηση των δηµόσιων πανεπιστηµίων. Εµείς, ξέρετε, δεν
έχουµε ούτε τοτέµ ούτε ταµπού. Εσείς έχετε το τοτέµ της ιδιωτι-
κοποίησης όλων των κοινωνικών αγαθών. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Χρηστίδου.
Καλείται στο Βήµα ο Πρόεδρος της Νίκης, ο κ. Δηµήτριος Να-

τσιός. Θα ακολουθήσουν ο κ. Νικολαΐδης, η κ. Κτενά, η κ. Ανα-
γνωστοπούλου και µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Ελληνικής Λύσης κ. Μπούµπας. 

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ήµασταν δύο µέρες στη µαρτυρική µεγαλόνησό
µας, στην Κύπρο. Πήγαµε για προσκύνηµα, όπως το ονοµάζουµε,
να προσκυνήσουµε τα πάθη, όπως έλεγε και ένα τραγούδι του
λαού µας, χωρίς θόρυβο και τυµπανοκρουσίες. Πήγαµε για το
πικρό και τυραννισµένο νησί. Πήγαµε γιατί ένα µυρίπνοο κοµµάτι
του Ελληνισµού, του έθνους µας, έχει ακόµη ανοιχτή πληγή. Είναι
πολλοί Έλληνες εκεί κάτω που βλέπουν τον σκλαβωµένο Πεντα-
δάκτυλο και µατώνει η ψυχή τους. 

Πήγαµε στα φυλακισµένα µνήµατα, όπου αντικρίσαµε πίσω
από τους σταυρούς µε τα ονόµατα της λεβεντιάς της ΕΟΚΑ και
διαβάσαµε την ιστορία του λαού µας σε εκείνη την περίφηµη
φράση «του αντρειωµένου ο θάνατος θάνατος δεν λογιέται». Δα-
κρύσαµε στον τύµβο της Μακεδονίτισσας, όπου αναπαύονται -
πολυτίµητος θησαυρός- τα κόκαλα τα ιερά εκείνων που «ποτέ
από το χρέος µη κινούντες» το 1974 διέσωσαν την τιµή του
έθνους και ξέπλυναν την προδοσία των πολιτικών. Ας ανοίξει επι-
τέλους ο προδοτικός φάκελος της Κύπρου, για να επέλθει κά-
θαρση. 
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Πήγαµε και κλάψαµε στο τρισάγιο πάνω στο µνήµα του Κυ-
πριανού που τέλεσε ο καρτερόψυχος και γενναίος ιερέας πατέ-
ρας του. Διδαχθήκαµε σε αυτό το τρισάγιο τι σηµαίνει ακράδαντη
πίστη στην ανάσταση. Τα µνήµατα αυτά των παιδιών που σκοτώ-
θηκαν στα Τέµπη, που δολοφονήθηκαν στα Τέµπη, είναι ανοιχτά.
Μνήµα σηµαίνει µνήµη. Για εµάς δεν υπάρχει τάφος. Θα κλείσουν
αυτά τα µνήµατα, όταν αποδοθεί δικαιοσύνη. 

Και όµως η Κύπρος είναι ένας τόπος όπου το θαύµα λειτουργεί
ακόµη, κατά πως θα έλεγε ο Σεφέρης, και υπάρχει ακόµη η σφρι-
γηλή µαγιά, που συνεχίζει να πιστεύει αυτό που έλεγαν οι παλιοί
Κύπριοι όταν ήταν ακόµη σκλαβωµένοι στους Άγγλους, οι οποίοι
επιδίωκαν την ένωση, «την Ελλάδα µας θέλοµεν και ας τρώγωµεν
πέτρες». 

Όπως είπα πριν, η µνήµη είναι το πιο ισχυρό αµυντήριο ενός
έθνους. Γι’ αυτόν τον λόγο πήγαµε στην Κύπρο και δεν προσήλθε
η Νίκη στο ακατανόητο πανηγύρι που στήνεται κάθε χρόνο στο
Προεδρικό Μέγαρο. Δεν µπορεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
τις ηµέρες που η Κύπρος αλωνόταν, σφαζόταν, βιαζόταν από τον
βάρβαρο Ασιάτη Τούρκο κατακτητή, η ηγεσία της χώρας και όλη
η περιρρέουσα γκλαµουριά να γιορτάζει, στήνοντας ένα κακό-
γουστο σκηνικό που µοιάζει µε επίδειξη µόδας. 

Ο λαός µας κυριολεκτικά τηγανίζεται από τη φοβερή ακρίβεια
µε το ρεύµα να είναι ένα είδος πολυτέλειας, µε την αδυναµία ολό-
κληρων οικογενειών µε παιδιά να µην µπορούν να αποδράσουν
κυριολεκτικώς από το αθηναϊκό καµίνι, για να πάνε να ξεκουρα-
στούν, να κάνουν τα παιδιά τους µπάνιο για λίγες ηµέρες. Πώς
µπορεί λοιπόν κάποιοι να γιορτάζουν; Τι να σκεφτεί αυτός ο λαός,
βλέποντας πολιτικούς, δηµοσιογράφους, καλλιτέχνες, πάµπλου-
τους καλοπερασάκηδες και τη λοιπή φωσφορίζουσα µετριότητα
να χαριεντίζεται ανέµελα µέσα στους κήπους του Μεγάρου; Τι
να σκέφτεται ο άνεργος νέος, ο απελπισµένος κτηνοτρόφος στη
Θεσσαλία, ο εργάτης που κρεµά κάθε πρωί τους απλήρωτους
λογαριασµούς, που τους κολλά στο ψυγείο; Τι σκέφτεται; Μια
φράση «Ο�α� �µ�ν, γραµµατε�ς κα� Φαρισα�οι �ποκριταί». Ας µην
απορούµε λοιπόν που η αποχή µεγαλώνει στις εκλογές.

Αυτές τις ηµέρες βλέποντας αυτή την γιορτούλα, µου ήρθε στο
νου ένα ποίηµα που είχα διαβάσει που τιτλοφορείται «Η ελληνική
ιστορία σε εβδοµήντα εννέα λέξεις». Το διαβάζω: «Ξεκινήσαµε µε
έναν µέλανα ζωµό και ένα «µολών λαβέ». Φτάσαµε αισίως στο «εν
τούτω νίκα» και σε µίαν Αγιά Σοφιά. Προχωρήσαµε σε ένα «ελευ-
θερία ή θάνατος» µε ένα τσίπουρο και να ξερίχι. Ανεβήκαµε σε
ένα «όχι» και σε ένα «αέρα» µε κρυοπαγήµατα πυρπολούµενου
στήθους. Ξελαρυγγιαστήκαµε φωνάζοντας «ψωµί, παιδεία, ελευ-
θερία», για να καβαλικέψουµε επιτέλους ένα αστραφτερό καλάµι
διπλού διαφορικού ελληναράδικο, φιλοσοφούντες φραπεστί,
γευόµενοι αστακοµακαρονάδα και τιραµισού πατροπαράδοτο,
ώσπου να προσγειωθούµε au mon dieu σε ένα «ό,τι έχετε ευχα-
ρίστηση»». 

Θέλω να γνωστοποιήσω κάτι, αλλάζοντας θέµα. Την περα-
σµένη Δευτέρα µου τηλεφώνησε ο Διοικητής της Τράπεζας της
Ελλάδος, ο κ. Στουρνάρας -γράφτηκε και σε εφηµερίδα πανελ-
λαδικής κυκλοφορίας- εµµέσως πλην σαφώς, έτσι το εξέλαβα,
για να επηρεάσει την επιλογή της Νίκης στο νοµοσχέδιο για τη
συγχώνευση τραπεζών, διαφηµίζοντας ο κύριος διοικητής τα
ευεργετικά αποτελέσµατα αυτής της συγχώνευσης. 

Είµαι νέος πολιτικός Αρχηγός, δεν έχω εµπειρία από αυτά, και
θέλω να ρωτήσω εσάς που είστε παλαιότεροι: Συνηθίζεται να
παίρνουν τηλέφωνο υψηλόβαθµοι παράγοντες του δηµοσίου, του
κράτους για να πιέζουν –επαναλαµβάνω εµµέσως πλην σαφώς-
για την ψήφιση νοµοσχεδίων; Βεβαίως λάθος πόρτα χτύπησε
όποιος τολµά τέτοια πράγµατα, την πόρτα της Νίκης. 

Το έχουµε ξαναπεί, θα παραµείνουµε απροσκύνητοι, θα παρα-
µείνουµε αλύγιστοι και ακέραιοι. Θα υπηρετούµε όρθιοι τα συµ-
φέροντα µόνο του λαού µας. Για εµάς η πολιτική δεν είναι
καλοπέραση, δεν είναι πλουτισµός. Η πολιτική είναι θυσία. Ισχύει
απόλυτα, επειδή µας αρέσουν και τα καλά ελληνικά, ο αρχαίος
αείχλωρος λόγος, ο οποίος τονίζει διά στόµατος του Τοβαίου
στην ανθολογία του «δει τον αγαθό άρχοντα εξερχόµενο της
αρχής ουχ πλουσιότερον, αλλά ενδοξότερον γεγονέναι». Στη νε-
οελληνική: «Όταν κάποιος εξέρχεται άρχοντας από τον πολιτικό
στίβο δεν πρέπει να είναι πλουσιότερος επ’ ουδενί, αλλά να είναι

ενδοξότερος, να απολαµβάνει την εκτίµηση του λαού µας».
Ρωτώ, λοιπόν, αν και ψηφίστηκε -είναι όµως επίκαιρες οι ερω-

τήσεις- γιατί για άλλη µία φορά παρακάµφθηκαν οι κανόνες της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής και προβήκατε σε κρατική χρηµατοδό-
τηση τραπεζικού ιδρύµατος. Γιατί δεν έγινε το ίδιο µε τη «ΛΑΡ-
ΚΟ» και µε τα ΕΑΣ; Με ποιες µελέτες αποδεικνύονται οι ισχυρι-
σµοί του Διοικητού της Τραπέζης της Ελλάδος για οφέλη δηµο-
σίου από τη συγχώνευση, που θα φτάσουν το 1,2 µέχρι 1,6
δισεκατοµµύριο ευρώ τα επόµενα δέκα χρόνια; Και επειδή υπάρ-
χει ιστορικό, µπορεί να µας απαντήσει ο κ. Στουρνάρας ποια ήταν
η απόδοση των 47 δισεκατοµµυρίων ευρώ της ανακεφαλαιοποί-
ησης από το δηµόσιο και των 20 δισεκατοµµυρίων ευρώ του ανα-
βαλλόµενου φόρου των τραπεζών; 

Με ποια οικονοµική λογική το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Στα-
θερότητας -εντός εισαγωγικών- «θα δωρίσει» στην ιδιωτική εται-
ρεία «FRIVEST» εκατόν ογδόντα εκατοµµύρια µετοχές χωρίς
τίµηµα, όταν η τρέχουσα συνολική αξία τους αποτιµάται στα 338
εκατοµµύρια ευρώ; Γιατί το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθε-
ρότητας που στην όλη συγχώνευση των τραπεζών διαδραµατίζει
τόσο σηµαντικό ρόλο, στον νέο νόµο για το Υπερταµείο προβλέ-
πεται να καταργηθεί; Μήπως για να διαγραφεί το αποτυχηµένο
και οικονοµικά επιζήµιο ιστορικό του εις βάρος του δηµοσίου;

Νοµίζω ότι σε όλα τα παραπάνω δεν υπάρχουν απαντήσεις και
αυτό διαπιστώθηκε. Θα µας πει κάποιος Έλληνας πολίτης αύριο
στον δρόµο: «Κι εσείς τι κάνετε; Γιατί δεν πάτε στη δικαιοσύνη;».
Λογική απάντηση όταν υπάρχει όχι οσµή, αλλά βεβαιότητα σκαν-
δάλου. 

Προσέξτε, όµως, κύριοι συνάδελφοι, το εξωφρενικό που κάνει
η Κυβέρνηση. Μόλις πριν από ένα µήνα φρόντισε να µην υπάρχει
καµµία πιθανότητα διερεύνησης από την ανεξάρτητη δικαιοσύνη
σκανδάλων σε τράπεζες. Με την τροπολογία 182/45/19-6-2024
στον νόµο περί ενσωµάτωσης της οδηγίας 2021/2118 της Ευρω-
παϊκής Ενώσεως καθόρισε ότι σε περίπτωση διενέργειας προκα-
ταρκτικής εξέτασης για αξιόποινη πράξη πιστωτικού ή χρηµατο-
δοτικού ιδρύµατος που αφορά σε αναδιάρθρωση ή διαγραφή δα-
νείων, οφειλών ή χρεών ή στρέφεται κατά του ΤΧΣ, η αρµόδια ει-
σαγγελική αρχή ζητά από την Τράπεζα της Ελλάδος την πρόταση
δύο επιθεωρητών αυτής, οι οποίοι µε βάση τα στοιχεία της δικο-
γραφίας συντάσσουν έκθεση, κ.λπ.. 

Δηλαδή, εν ολίγοις, η Τράπεζα της Ελλάδος που εποπτεύει και
ρυθµίζει τη λειτουργία του χρηµατοπιστωτικού συστήµατος και
δεν ελέγχεται από το κράτος θα αποφανθεί εάν υπήρξαν αξιό-
ποινες πράξεις ή όχι, χωρίς ο αρµόδιος εισαγγελέας να έχει την
ιδιότητα να αποταθεί σε ιδιώτες ή εξειδικευµένους χρηµατοοικο-
νοµικούς πραγµατογνώµονες. Εδώ µιλάµε για απαξίωση της δι-
καιοσύνης και παραπλάνηση της κοινωνίας. 

Την περασµένη Τρίτη -αυτό σχετίζεται µε τα εξωτερικά- είχαµε
την ευκαιρία να δούµε ένα άλλο επεισόδιο της «διακήρυξης ει-
ρήνης των Αθηνών» του περασµένου Δεκεµβρίου. Πλοία του
τουρκικού Πολεµικού Ναυτικού προωθήθηκαν στα νησιά Κάσο
και Κάρπαθο -θυµίζω ότι παραµένουν ελληνικά- ενώ ιταλικό ερευ-
νητικό σκάφος διεξήγαγε µελέτες για υποθαλάσσια σύνδεση µε-
ταξύ Κρήτης και Κύπρου. Και τι ειπώθηκε; Ειπώθηκε ότι το
ερευνητικό πλοίο είχε εισέλθει στην τουρκική υφαλοκρηπίδα. Και
ακούστε -εντός εισαγωγικών- «Μετά από διπλωµατικές προσπά-
θειες για την αποκλιµάκωση της έντασης, το ιταλικό ερευνητικό
ολοκλήρωσε την έρευνά του και αναχώρησε για το Ηράκλειο της
Κρήτης». 

Ως συνήθως, αυτό βαπτίστηκε σωφροσύνη. Το σώφρον του
ανάνδρου πρόσχηµα εστί. Οι δειλοί βαφτίζουν την ανανδρία τους
σωφροσύνη. Βέβαια, οι Τούρκοι κάνουν καλά τη δουλειά τους,
αφού και Τουρκολυβικό Μνηµόνιο υπέγραψαν και χάρτες της
«Γαλάζιας Πατρίδας» έχουν κοινοποιήσει και διδάσκουν στα σχο-
λεία τους τη «Γαλάζια Πατρίδα» και µας είπαν και «ευχαριστώ»
που σεβαστήκαµε τα δικαιώµατά τους. 

Εµείς τι κάνουµε; Εµείς µορφώνουµε τους αυριανούς δικαιω-
µατιστές, ενώ οι Τούρκοι µεγαλώνουν και διδάσκουν τους αυρια-
νούς κατακτητές. Δεν έχουµε επεκτείνει, βέβαια, τα χωρικά µας
ύδατα στα δώδεκα ναυτικά µίλια, όπως έχουν κάνει όλες οι χώρες
του κόσµου που έχουν θάλασσα. Δεν έχουµε ανακηρύξει ΑΟΖ
σύµφωνα µε το Διεθνές Δίκαιο της θαλάσσης και έρχεται και η
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Ευρωπαϊκή Επιτροπή και µας παραπέµπει -γνωστό και αυτό- στο
Δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, επειδή δεν εφαρµόσαµε
την οδηγία 2014/89 σχετικά µε τον θαλάσσιο χωροταξικό σχεδια-
σµό. 

Ξαναλέµε, λοιπόν, ότι όσο δεν εφαρµόζουµε τα κυριαρχικά µας
δικαιώµατα που απορρέουν από το Διεθνές Δίκαιο, τόσο η Τουρ-
κία θα συνεχίζει την επεκτατική της πολιτική.

Στην επίσκεψή του πρόσφατα στην Κύπρο ο Πρωθυπουργός
ήταν αισιόδοξος –απορούµε από πού απορρέει αυτή η αισιοδο-
ξία- για την πορεία των ελληνοτουρκικών σχέσεων και την επα-
νέναρξη του διαλόγου για το Κυπριακό. Βλέπουµε, όµως, την
Τουρκία ακάθεκτη να απειλεί και να διεκδικεί. Για την Κύπρο,
µόλις χθες –θυµίζω- το τουρκικό συµβούλιο ασφαλείας µίλησε
ξανά για λύση που θα καθιστά το ψευδοκράτος ισότιµο µέλος
της διεθνούς κοινότητας, ενώ ο Μπαχτσελί, ο γνωστός φασίστας
και εθνικιστής, θέτει θέµα κυριαρχίας των νησιών και µας αποκα-
λεί –άκουσον-άκουσον- «εισβολείς που δεν αξίζουµε σχέσεις
καλής γειτονίας».

Σε όλα αυτά ακούσαµε τον κύριο Υπουργό Εξωτερικών στη
Βουλή να εξηγεί µε φυσικότητα την ανάγκη στήριξης του υποψή-
φιου Τούρκου Σινιρλίογλου για Γενικό Γραµµατέα στον ΟΑΣΕ.

Γιατί τέτοια στάση, κύριοι της Κυβέρνησης; Δεν την αξίζει ο ελ-
ληνικός λαός και η ένδοξη ιστορία του. Τι φοβάστε; Εσείς δεν
φοβάστε τη Ρωσία και κάνετε ό,τι είναι δυνατόν για να την έχετε
απέναντι. Εδώ, γιατί άλλη στάση;

Η Ελλάδα πρέπει αµέσως να διαµορφώσει σε απόλυτη συνερ-
γασία µε την Κύπρο στρατηγική µε στόχο την άµυνα του Ελληνι-
σµού έναντι της τουρκικής επεκτατικής πολιτικής, αλλά και για
την απελευθέρωση της Κύπρου. Θέλουµε την Κύπρο ένα κράτος
χωρίς τουρκικά στρατεύµατα, χωρίς εποίκους, χωρίς εγγυήτριες
δυνάµεις και µε πιστή εφαρµογή του ευρωπαϊκού κεκτηµένου και
του Διεθνούς Δικαίου για την εξασφάλιση των δικαιωµάτων όλων
των πολιτών.

Κι έρχοµαι λίγο στα της παιδείας. Κατ’ αρχάς είναι κρυφό µυ-
στικό –το χαλί πλέον δεν χωράει αυτό το µυστικό- ότι πάρα πολλά
παιδιά σήµερα έχουν πρόβληµα εξάρτησης, είναι κρεµασµένα
από το κινητό τους και το διαδίκτυο. Αυτά τα βίωσα στην πράξη.
Στην εφηβική ηλικία, η οποία είναι αναπτυξιακά ευάλωτη σε εθι-
σµό, παρατηρείται και αναγνωρίζεται από την επιστηµονική κοι-
νότητα αυτό που ονοµάστηκε προσφυώς «διαδικτυακός εθισ-
µός».

Σε ένα περιοδικό µε τον τίτλο «Παιδιατρική» -σοβαρότατο και
ελληνικής κυκλοφορίας- είχα εντοπιστεί σε τεύχος του 2008 τα
εξής: Σύµφωνα µε την Αµερικανική Ψυχολογική Εταιρεία, ο δια-
δικτυακός εθισµός ή η «ηλεκτρονική µορφίνη» όπως την ονοµά-
ζουν διαγιγνώσκεται σε άτοµα που πληρούν κάποια κριτήρια. Και
το βλέπουµε αυτό. Πρώτον, έχουµε ανοχή, δηλαδή ανάγκη αύ-
ξησης του χρόνου σύνδεσης µε το διαδίκτυο και συµπτώµατα
στέρησης. Αν κόψεις σε ένα µικρό παιδί το διαδίκτυο, παρατηρείς
–το έβλεπα- ανησυχία, ευερεθιστότητα, άγχος, φαντασιώσεις,
ακούσιες ή εκούσιες κινήσεις δακτυλογράφησης µετά από δια-
κοπή ή µείωση της χρήσεως. Τρίτον, έχουµε υποχώρηση των πιο
πάνω συµπτωµάτων µόνο µετά από χρήση. Τέταρτον, υπάρχει
χρήση για πολύ µεγαλύτερο διάστηµα από ό,τι το άτοµο είχε
πρόθεση. Λένε για µία ώρα ή µισή ώρα και εκλιπαρούν για παρα-
πάνω ώρες. Παρουσιάζεται επιλογή πολλών δραστηριοτήτων
µέσω διαδικτύου, αγορά, επικοινωνία και παιχνίδια. Έκτον, υπάρ-
χει διακοπή ή σηµαντική µείωση της κοινωνικής, προσωπικής, δη-
µιουργικής και εκπαιδευτικές δραστηριότητας λόγω χρήσης του
διαδικτύου.

Αυτά είναι πάρα πολύ επικίνδυνα και νοµίζω ότι η χρησιµοποί-
ηση έτι περαιτέρω ψηφιακών στα σχολεία µας και στην εκπαί-
δευση θα επιδεινώσει το πρόβληµα.

Στο άρθρο 3 διαβάζω για «Ψηφιακή Εκπαιδευτική Πύλη» και
«Ψηφιακό Φροντιστήριο». Κατ’ αρχάς δηµιουργείται η εντύπωση
ότι έχουµε κάτι σαν Wikipedia, µε δυνατότητα λήψης ψηφιακού
εκπαιδευτικού περιεχοµένου και υπηρεσιών σύγχρονης και ασύγ-
χρονης εξ αποστάσεως εκπαίδευσης. Μήπως έτσι σιγά-σιγά θα
καταργηθούν και τα βιβλία, τα οποία άλλωστε κοστίζουν, ενώ η
εκτύπωσή τους βλάπτει, όπως λέτε, και το περιβάλλον;

Επίσης, προωθείται το λεγόµενο «Ψηφιακό Φροντιστήριο», που

φαίνεται να είναι το υποκατάστατο της διά ζώσης ενισχυτικής δι-
δασκαλίας, χωρίς καµµία παιδαγωγική τεκµηρίωση σε ό,τι αφορά
την αποτελεσµατικότητά του, ειδικά για µαθητές και µαθήτριες
πέµπτης και έκτης δηµοτικού, όταν µάλιστα υπάρχουν παιδιά που
δεν έχουν πρόσβαση σε ψηφιακές υποδοµές.

Κύριοι συνάδελφοι, ο δάσκαλος είναι στην τάξη για να διδά-
σκει, γνωρίζοντας την ψυχολογία κάθε παιδιού και τις ιδιαιτερό-
τητές του, ποια παιδιά έχουν ανάγκη βοήθειας από το σχολείο.
Η παρακίνηση ενός µαθητή, η έλλειψη προσοχής και η αδιαφορία
που έχουν τα νέα παιδιά λόγω του εθισµού τους στα κινητά και
στο διαδίκτυο µόνο µε την παρουσία ενός δασκάλου στην τάξη
µπορούν να αντιµετωπιστούν. Είναι κανόνας, είναι θέσφατο, έχει
γραφτεί ότι η ψυχή του σχολείου είναι ο δάσκαλος. Δεν είναι το
σχολείο κέντρο τεχνολογιών, αλλά εργαστήριο χαρακτήρων και
χρηστών πολιτών, όπως προβλέπει και το Σύνταγµα.

Με τα άρθρα 6 και 7 για το πρόβληµα της ενδοσχολικής βίας
δηµιουργείται ειδική ψηφιακή πλατφόρµα µε ειδικούς συµβού-
λους για την αντιµετώπιση περιστατικών βίας και εκφοβισµού.
Δηλαδή, το φαινόµενο αυτό που έχει πάρει διαστάσεις επιδηµίας
για το Υπουργείο αντιµετωπίζεται µε ανώνυµες καταγγελίες,
αγνοώντας τα κοινωνικά και οικογενειακά αίτια και την ανάγκη
στήριξης των σχολείων και των εκπαιδευτικών από εξειδικευµένο
προσωπικό.

Αξίζει να πω ότι, όπως ανέφεραν και φορείς στη Βουλή, η ανά-
θεση σε ιδιώτες της διαχείρισης εξαιρετικά ευαίσθητων ζητηµά-
των και προσωπικών δεδοµένων όπου εφαρµόστηκε είχε οικτρά
αποτελέσµατα και δηµιουργήθηκαν προβληµατικές καταστάσεις.

Στο άρθρο 5 µιλάµε για αυτόνοµες τάξεις γυµνασίου σε απο-
µακρυσµένες ορεινές περιοχές. Ενώ εκ πρώτης όψεως φαίνεται
ότι η υπ’ όψιν ρύθµιση καλείται για κάλυψη συγκεκριµένων ανα-
γκών, δεν µπορούµε να µη σκεφτούµε ότι στο µέλλον θα γίνει κα-
νόνας σε αποµακρυσµένες παραµεθόριες περιοχές, αφού ήδη
έχει αρχίσει η κατάργηση σχολικών µονάδων.

Ποιο θα είναι το όριο των µαθητών για τη λειτουργία της αυ-
τόνοµης τάξης; Γιατί δεν καθορίζεται στο συγκεκριµένο νοµοσχέ-
διο;

Περιττό να πω πως για τη Νίκη η ύπαρξη και λειτουργία σχο-
λείων σε παραµεθόριες περιοχές και µε επάρκεια σε δασκάλους
και καθηγητές αποτελεί εθνική απαίτηση που δεν πρέπει να πε-
ριορίζεται από οικονοµικές παραµέτρους. Εξάλλου, αυτό έχει
άµεση σχέση και µε το υπ’ αριθµόν ένα εθνικό µας πρόβληµα,
που είναι το δηµογραφικό.

Το έχουµε προτείνει. Έχουµε πει ότι όπου υπάρχουν έστω και
τρεις µαθητές πρέπει να υπάρχει και σχολείο. Το κουδούνι του
σχολείου και η καµπάνα της εκκλησίας -θα το πω έτσι παραστα-
τικώς- κρατούν τον κόσµο στα χωριά και κυρίως στην ευαίσθητη
παραµεθόριο. Ο παπάς και ο δάσκαλος είναι σύµβολα ζωής, και
µε µικρό το «ζ» και µε κεφαλαίο το «Ζ».

Αγαπητοί µου, θα κλείσω -σχολιάστηκαν εξάλλου επαρκώς τα
διάφορα άρθρα και από τους εισηγητές και από τον Κοινοβου-
λευτικό Εκπρόσωπο της Νίκης- µε το εξής. Ας το καταλάβουµε
πλέον όλοι µας. Μόνο η ελληνική παιδεία -γιατί σήµερα δεν
έχουµε ελληνική παιδεία µέσα στα σχολεία µας, το έχουµε πει
επανειληµµένως. Και η γλώσσα µας, δυστυχώς, έχει καταβαρα-
θρωθεί, δεν τη µιλούν τα παιδιά µας. Και τα σχολικά βιβλία είναι
εντελώς απαράδεκτα και κυρίως τα πιο κρίσιµα, τα βιβλία γλώσ-
σας. Και δεν υπάρχει ήρεµο κλίµα µέσα στα σχολεία µας, που
µπορεί να µας σώσει και να µας ανορθώσει.

Η ρωµαίικη παιδεία είναι το λίπασµα για να δυναµώσει η αφυ-
δατωµένη ρίζα µας. Πρόκειται για µια παιδεία, πιστεύουµε, επι-
στροφής, που δεν είναι οπισθοδρόµηση, αλλά επιβεβαίωση της
διαχρονικότητάς µας. Είναι µία επιστροφή στην ορθόδοξη ταυ-
τότητά µας, στο ελληνικό ήθος, στη δωρική απλότητα που χαρα-
κτήριζε παλαιότερα τον λαό µας και στην εγκαρδιότητα του
τρόπου ζωής. Και ναι, µια παιδεία που θα αποβλέπει στον επανα-
γνισµό µας, να ξαναγίνουµε αγνοί, ζώντας µε τα δικά µας παλιά
πλούτη. «Δεν θέλω εγώ καινούργια ξένα δώρα, παλιά δικά µου
πλούτη σου ζητώ», όπως έλεγε ο εθνικός ποιητής Κωστής Παλα-
µάς.

Να µοσχοβολήσουν επιτέλους οι σχολικές αίθουσες από τα τι-
µαλφή, όπως προείπα, της σπουδαίας γλώσσας µας, που είναι
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κεφάλαιο ατίµητο και θησαυρός αδαπάνητος. Εκεί πρέπει να
πέσει η βαρύτητα, στη γλώσσα. Να ανέβουµε στους ώµους των
πατέρων µας για να δούµε µακρύτερα το µέλλον. Και νοµίζω,
εσχάτη ώρα εστί να αποκτήσει πάλι η πατρίδα µας την ελληνική
παιδεία που της αξίζει. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Πρόεδρο της Νίκης.

Ζητούµε συγγνώµη για τη µη παρουσία της Κυβέρνησης για
λίγα λεπτά.

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Αναστάσιος Νικολαΐδης, Βουλευ-
τής του ΠΑΣΟΚ.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή
ηµέρα είναι εξαιρετικά σηµαντική, καθώς στο Παρίσι ξεκινούν οι
Ολυµπιακοί Αγώνες. Ευχόµαστε ολόψυχα καλή επιτυχία στην ελ-
ληνική αποστολή, οι Έλληνες αθλητές να σηµειώσουν εξαιρετι-
κές επιδόσεις, να πετύχουν τους στόχους τους, να µας προσ-
φέρουν µεγάλες συγκινήσεις και να µας κάνουν υπερήφανους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα µέρος του παρόντος νοµο-
σχεδίου αφορά τον αθλητισµό, µε άρθρα τα οποία έρχονται ως
συνέχεια του πρόσφατου νόµου για την οπαδική βία και άλλα που
σκοπό έχουν να αποκαταστήσουν υφιστάµενες αρρυθµίες.

Όσον αφορά την οπαδική βία, από την ψήφιση του σχετικού
νόµου τον περασµένο Φεβρουάριο µέχρι και τη λήξη της αγωνι-
στικής σεζόν δεν υπήρξε κάποιο σοβαρό περιστατικό εντός γη-
πέδων, οπότε εξάγεται το συµπέρασµα ότι ο νόµος λειτούργησε
αποτελεσµατικά. Όµως, εκτός γηπέδων τα περιστατικά βίας συ-
νεχίζονται και µόνο από θαύµα δεν θρηνήσαµε άλλα θύµατα. Γι’
αυτό και θα πρέπει να περάσουµε στο επόµενο στάδιο, που έχει
να κάνει µε την αντιµετώπιση της βίας εκτός αθλητικών εγκατα-
στάσεων.

Προφανώς και δεν µπορεί να επιλυθεί το πρόβληµα άµεσα από
τη µια µέρα στην άλλη. Όµως, δεν πρέπει να καθυστερήσει άλλο
η λήψη πρωτοβουλιών, ώστε να επιδιώξουµε να υπάρξουν απο-
τελέσµατα σε βάθος χρόνου και οι επόµενες γενιές να αντιµετω-
πίζουν µε σεβασµό τους φιλάθλους άλλων οµάδων.

Τόσο στο ζήτηµα της οπαδικής βίας όσο και γενικότερα στον
αθλητισµό είµαστε έτοιµοι να συναινέσουµε σε πρωτοβουλίες
που κινούνται προς τη σωστή κατεύθυνση. Κύριε Υπουργέ, εµείς
ως ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής αυτό το έχουµε αποδείξει. Όµως,
δεν µπορούµε να στηρίξουµε διατάξεις που κινούνται προς τη
λάθος κατεύθυνση.

Στο παρόν νοµοσχέδιο το άρθρο 88 σχετικά µε τις εκλογές στις
αθλητικές οµοσπονδίες είναι άκρως προβληµατικό. Πρόκειται άλ-
λωστε για µία διάταξη, η οποία άλλαξε τρεις φορές, καθώς δια-
φορετική τέθηκε στη διαβούλευση, άλλη κατατέθηκε στην
αρµόδια επιτροπή της Βουλής και µια νέα έρχεται προς ψήφιση
στην Ολοµέλεια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόβλεψη για συνολικό χρόνο
θητείας στα µέλη, µε εκτελεστικές αρµοδιότητες στο Διοικητικό
Συµβούλιο Αθλητικών Οµοσπονδιών, αποτελεί φωτογραφική διά-
ταξη, όπως φωτογραφική διάταξη ήταν και η προηγούµενη του
κ. Αυγενάκη για το όριο ηλικίας των εβδοµήντα ετών. Καθεµιά
εξυπηρετεί συγκεκριµένους σκοπούς, για να αποκλείσει συγκε-
κριµένους ανθρώπους από τις εκλογικές διαδικασίες.

Ο τρόπος που νοµοθετείτε, κύριοι της Κυβέρνησης, είναι ο
λόγος που οι πολίτες έχουν απαξιώσει την πολιτική και τους πο-
λιτικούς.

Στο πλαίσιο της επεξεργασίας του νοµοσχεδίου καταθέσαµε
ως ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής µια δίκαιη πρόταση. Προτείνουµε,
λοιπόν, ενιαίο όριο τα δώδεκα χρόνια για όλες τις θέσεις στο Δι-
οικητικό Συµβούλιο Αθλητικών Οµοσπονδιών, έπειτα υποχρεω-
τική παύση για τέσσερα χρόνια και στη συνέχεια να υπάρχει η
δυνατότητα επανεκλογής.

Κύριοι της Κυβέρνησης, υιοθετήστε την.
Όσον αφορά την ανανέωση προσώπων, αυτή δεν µπορεί να

έρθει µε νοµοθετικές ρυθµίσεις. Χρειάζεται γενναία οικονοµική
ενίσχυση των συλλόγων και των σωµατείων, καθώς και βελτίωση

των αθλητικών εγκαταστάσεων, όχι µόνο αυτών που έχει την ευ-
θύνη το κράτος, αλλά και αυτών που έχει µεταβιβαστεί η σχετική
αρµοδιότητα στην αυτοδιοίκηση.

Ο ευρύτερος στόχος µας θα πρέπει να είναι να δηµιουργή-
σουµε νέες γενιές αθλητών, αλλά και νέες γενιές παραγόντων,
πολιτών δηλαδή που θα έχουν ενδιαφέρον να προσφέρουν και
σε ανώτερο επίπεδο, καθώς δεν θα καλούνται να ξεπεράσουν κα-
θηµερινά ζητήµατα βιωσιµότητας στους συλλόγους τους.

Όσον αφορά τις αθλητικές εγκαταστάσεις, χρειάζεται πλήρης
καταγραφή τους, όχι µόνο όσων είναι κρατικές, αλλά σε κάθε
γωνιά της πατρίδας µας. Πρέπει να δούµε ποιες ελλείψεις υπάρ-
χουν, αν µπορούν να αδειοδοτηθούν µε αντικειµενικά κριτήρια
και κυρίως να εξετάσουµε πώς θα µπορέσουµε να τις βελτιώ-
σουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνοντας την οµιλία
µου, θα ήθελα να αναφερθώ και στα ζητήµατα της παιδείας, τα
οποία είναι εξαιρετικά σηµαντικά, καθώς αφορούν τις επόµενες
γενιές.

Οι βασικοί πυλώνες της παιδείας είναι τα παιδιά, οι εκπαιδευ-
τικοί και οι υποδοµές, δηλαδή, τα σχολικά κτήρια. Αναρωτιέµαι,
για ποια προβλήµατα προσφέρει λύσεις, όχι µόνο το παρόν νο-
µοσχέδιο, αλλά γενικότερα η πολιτική που εφαρµόζει η Κυβέρ-
νηση.

Όσον αφορά τα παιδιά, τη νεολαία του τόπου µας, οι εξελίξεις
είναι ιδιαίτερα αρνητικές στο δηµογραφικό. Περιοχές της επαρ-
χίας, όπως είναι η Δράµα -από την οποία προέρχοµαι- ερηµώ-
νουν. Ο αριθµός των παιδιών που φοιτούν στα σχολεία µας,
ολοένα και µειώνεται.

Σε αντίθεση µε το παρελθόν, όπου τα χωριά µας έσφυζαν από
ζωή και αντηχούσαν παιδικές φωνές στα σχολεία, τώρα οι εκπαι-
δευτικές µονάδες είναι κλειστές. Οι νέες και οι νέοι δυσκολεύο-
νται να κάνουν οικογένεια στον τόπο που µεγάλωσαν και ανα-
ζητούν καλύτερη τύχη είτε στα µεγάλα αστικά κέντρα είτε στο
εξωτερικό.

Για τους εκπαιδευτικούς, δυστυχώς, δεν υπάρχει καµµία πρό-
βλεψη, κύριε Υπουργέ, για τα σηµαντικά προβλήµατα που αντι-
µετωπίζουν στη διαβίωσή τους. Το κυριότερο ζήτηµα που πρέπει
να δείτε είναι το στεγαστικό, καθώς τα ενοίκια βρίσκονται στα
ύψη, ενώ σε αποµακρυσµένες και τουριστικές περιοχές της πα-
τρίδας µας δεν µπορούν να βρουν στέγη, όχι µόνο οι εκπαιδευ-
τικοί και οι γιατροί αλλά και οι υπόλοιποι δηµόσιοι λειτουργοί.

Τέλος, όσον αφορά τις κτηριακές υποδοµές, τα σχολεία -ειδικά
στην περιφέρεια- αντιµετωπίζουν σηµαντικά προβλήµατα. Έχουν
χτιστεί πριν από δεκαετίες και αφήνονται στο έλεος του χρόνου.
Η ευθύνη της συντήρησής τους έχει περάσει στην τοπική αυτο-
διοίκηση, χωρίς όµως, η συγκεκριµένη αρµοδιότητα να συνο-
δεύεται από τους ανάλογους πόρους και από το ανάλογο προσω-
πικό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τόσο για την παιδεία όσο και για
τον αθλητισµό στη χώρα µας, απαιτείται σχεδιασµός µακρό-
πνοων πολιτικών, σε βάθος πολύ µεγαλύτερο από έναν κυβερνη-
τικό κύκλο. Χρειάζεται να επιδιωχθούν ευρείες συναινέσεις και
να ληφθούν εκείνες οι πρωτοβουλίες, που θα δώσουν λύσεις στα
προβλήµατα, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις ανάγκες της κοινωνίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Νικολαΐδη.
Καλείται στο Βήµα η κ. Αφροδίτη Κτενά, Βουλευτής του Κοµ-

µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν µπω στο θέµα, κύριε Υπουργέ, υπάρχει ένα επείγον επί-

καιρο ζήτηµα, που πρέπει να θέσω υπ’ όψιν σας. 
Αυτή τη στιγµή, έξω από τη Βουλή, έχουν συγκεντρωθεί φοι-

τητές που µένουν στις εστίες. Έχουν ενηµερωθεί, από την ΙΝΕΕ-
ΔΙΒΙΜ, ότι διακόπτεται η σίτισή τους για τον Αύγουστο, παρ’ όλο
που στην αρχή του καλοκαιριού είχαν λάβει διαβεβαιώσεις, ότι
θα συνεχιστεί η σίτιση για όλο το καλοκαίρι. Η Διοίκηση του ΙΝΕ-
ΔΙΒΙΜ τους είπε ότι είναι θέµα Υπουργείου, πρέπει να εκδοθεί κά-
ποια ΚΥΑ. 
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Παρακαλούµε, λύστε το θέµα. Τα παιδιά που µένουν σε εστίες
έρχονται από τα ασθενέστερα οικονοµικά στρώµατα. Ξέρετε
πόσο λίγες είναι οι κλίνες και πόσο αυστηρά τα κριτήρια αυτών
που τις δικαιούνται. Πραγµατικά, υπέφεραν από τον καύσωνα.
Ας µην πεινάσουν κιόλας τον Αύγουστο!

Τώρα, για το νοµοσχέδιο. Όπως εξήγησε ο ειδικός αγορητής
µας, το νοµοσχέδιο το διατρέχουν δύο βασικοί άξονες:

Ο ένας είναι οι προτεραιότητες του Ταµείου Ανάκαµψης, που
υπακούουν στη διπλή µετάβαση, άρα και στην ψηφιακή και γι’
αυτό βλέπουµε ότι προωθείται, επίσης, η ψηφιοποίηση σε όλες
τις βαθµίδες της εκπαίδευσης µε κάθε αφορµή, µε κάθε ευκαιρία
και «διά πάσαν νόσο», θα έλεγα εγώ! Το ανέλυσε ο αγορητής µας
πολύ καλά.

Ο δεύτερος άξονας είναι οι προτεραιότητες του αστικού κρά-
τους -στη φάση αυτή το λέτε «επιτελικό»- όπου απαιτούν αυτές
τις προτεραιότητες δραµατική περιστολή των δαπανών για οτι-
δήποτε αφορά την κοινωνική πλειοψηφία, εν προκειµένω την παι-
δεία, την εκπαίδευση των παιδιών της.

Πάλι, σε όλες τις βαθµίδες προωθείται η λεγόµενη «αυτονο-
µία», δηλαδή, η εµπορευµατοποίηση, η αυτονόµηση από την κρα-
τική χρηµατοδότηση των σχολικών µονάδων, ώστε µε επιχειρη-
µατικά κριτήρια να βρίσκουν τη χρηµατοδότηση, που χρει-
άζονται, για να λειτουργούν και να επιτελούν το έργο τους.

Χαιρόµαστε, κύριε Υπουργέ, που συµφωνείτε µαζί µας µε αυτό
που λέµε χρόνια τώρα, ότι όλες οι κυβερνήσεις, ακριβώς γιατί
εφαρµόζουν τη διαδικασία της Μπολόνια, έχουν ανοίξει τον
δρόµο στα ιδιωτικά πανεπιστήµια. Μόνο που όταν λέτε ότι µε
αυτό τον τρόπο ανακτάτε τον έλεγχο, για εµάς θεσµοθετείτε τη
ζούγκλα. Θεσµοθετείτε την αδικία και ένα από τα σηµεία που
θέλω να θίξω -και θα σταθώ στην τριτοβάθµια εκπαίδευση µόνο,
είναι ο ρόλος της ΕΘΑΑΕ έτσι όπως ενισχύεται, όπως διαµορφώ-
νεται, µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο, σε συνδυασµό, µάλιστα, µε
το άρθρο 38 για την κατάργηση τµηµάτων των πανεπιστηµίων.

Κατ’ εµάς, πρώτον, επιβεβαιώνεται ο ρόλος της ΕΘΑΑΕ ως µό-
νιµου µηχανισµού ανασυγκρότησης του ακαδηµαϊκού χάρτη στην
κατεύθυνση της αυτονοµίας που λέγαµε πριν. Κάθε συµβούλιο
διοίκησης, ας αποφασίσει ποια τµήµατα, ποιες σχολές θα κρα-
τήσει και ποιες θα κλείσει, µε κριτήριο, βέβαια, το αν έχει τα χρή-
µατα ή αν συµφέρει οικονοµικά να το κάνει, γιατί αυτό έτσι
αξιολογείται κιόλας. Πάνε περίπατο, δηλαδή, τα ακαδηµαϊκά κρι-
τήρια, αριστεία νούµερο ένα. Βέβαια, εδώ έχετε και την αρωγή
από την Ελάχιστη Βάση Εισαγωγής. Έχει παραγάγει αποτελέ-
σµατα. Χθες ανακοινώθηκαν οι βάσεις, έµειναν κενές χιλιάδες θέ-
σεις. Ολόκληρα τµήµατα αδειάζουν από φοιτητές για τρίτη
συνεχή χρονιά, κυρίως, στα περιφερειακά πανεπιστήµια. Βέβαια,
τα παιδιά που µένουν εκτός, αργότερα τα αναγνωρίζετε επαγ-
γελµατικά αν έχουν πτυχία κολλεγίων, αλλά αυτό είναι αριστεία
νούµερο δύο ή στο τετράγωνο.

Τι κάνετε; Συρρικνώνετε τα δωρεάν προγράµµατα σπουδών,
δηµιουργείτε χώρο για ιδιώτες και επενδύσεις και στα δηµόσια.
Επιβεβαιώνεται έτσι ότι στην αγορά της τριτοβάθµιας εκπαίδευ-
σης που διαµορφώνετε, η Κυβέρνηση νοµοθετεί, σε συνεργασία
µε τους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους και τους εργοδότες
και τις εργοδοτικές ενώσεις και η ΕΘΑΑΕ έχει τον ρόλο της ρυθ-
µιστικής αρχής αυτής της αγοράς και του τεχνικού συµβούλου
της Κυβέρνησης. Και βέβαια, θα προσθέσω, επειδή τονίζετε πολύ
την εξωστρέφεια και είναι και η µεγάλη πίεση που ασκείτε στα
πανεπιστήµια να στραφούν είτε στην ίδρυση παραρτηµάτων στο
εξωτερικό είτε στη δηµιουργία ξενόγλωσσων προγραµµάτων
σπουδών, προσβλέποντας στα έσοδα από εκεί.

Θα έλεγα ότι θέλει µια προσοχή να µαθαίνουµε από την εµπει-
ρία άλλων χωρών που έχουν υιοθετήσει αυτό το µοντέλο ανάπτυ-
ξης για την τριτοβάθµια εκπαίδευση. Πρόσφατα, για παράδειγµα,
είναι πολλά τα δηµοσιεύµατα για το τι γίνεται στα βρετανικά πα-
νεπιστήµια και θα έπρεπε τέτοια δηµοσιεύµατα να κρούουν τον
κώδωνα του κινδύνου για το Υπουργείο.

Δεν θα αναφερθώ παραπάνω σε αυτό το θέµα, αν και είναι
πολλά τα ζητήµατα που θα έπρεπε να πούµε, εξάλλου αποτελεί
terra incognita και για το Υπουργείο και για την ΕΘΑΑΕ αυτό το
θέµα της διεύρυνσης της αγοράς, γι’ αυτό και οι διατυπώσεις
είναι γενικόλογες και προσεκτικές.

Θα κλείσω αυτό το θέµα, λέγοντας, ότι ανοίγει ο δρόµος για
τα ιδιωτικά και στενεύει για τα δηµόσια, όσον αφορά τις δωρεάν
υπηρεσίες τους, όπως ας πούµε τώρα είναι η σίτιση -καλή ώρα-
αλλά δεν είναι µόνο αυτό. Εκτός κι αν λειτουργήσουν µε ιδιωτικά
κριτήρια, οπότε «ο δρόµος είναι ελεύθερος και τα σκυλιά δε-
µένα».

Το δεύτερο θέµα που θέλω να θέσω αφορά στο άρθρο 44 για
την πρακτική άσκηση στα ΑΕΙ. Είναι ένα άρθρο που δεν το είδαµε
στη διαβούλευση. Αφορά στην εφαρµογή του αντίστοιχου άρ-
θρου από το νόµο Κεραµέως, του 4957 που τότε διαφηµίστηκε
πολύ, αλλά έµεινε στα χαρτιά. Γιατί; Διότι δεν βρέθηκαν οι πόροι
για να τρέξει. Οι εργοδότες αρνούνταν να πληρώσουν -να καλύ-
ψουν, δηλαδή, το κόστος της πρακτικής άσκησης- τους φοιτητές
που θα δούλευαν την πρακτική τους άσκηση στους φορείς υπο-
δοχής και τώρα βρήκατε τη λύση. Τι λέτε; Οι φοιτητές ή δεν θα
πληρώνονται ή θα πληρώνονται από τα πανεπιστήµια. Πάντως,
οι εργοδότες θα πληρώνουν µόνο αν το επιθυµούν. Και ξέρετε,
εντυπωσιακό είναι, επίσης, ότι η αµοιβή ορίζεται, όπως κι ο κα-
τώτατος µισθός, µε υπουργική απόφαση όπως γίνεται µε τον
νόµο Βρούτση - Αχτσιόγλου. Έτσι -λέτε- ο Υπουργός θα αποφα-
σίζει ποια θα είναι η αµοιβή για την πρακτική άσκηση και θα κα-
λύπτεται, αν καλύπτεται, από ίδιους πόρους στο πανεπιστήµιο,
από τους ΕΛΚΕ, δηλαδή, από τα έσοδα από επιχειρηµατική δρα-
στηριότητα, αν επιλέξουν να δροµολογήσουν εκεί τα έσοδα αυτά,
ή προγράµµατα τύπου ΕΣΠΑ οπότε υπάρχουν.

Παλιά, στα ΤΕΙ που ήταν υποχρεωτική η πρακτική άσκηση ήταν
καλή. Ούτε κι αυτό δεν εφαρµόζεται. Τότε η πρακτική αµειβόταν
µε 80% του κατώτατου µισθού εκ των οποίων, το µισό το έβαζε ο
ΟΑΕΔ και το άλλο µισό ο εργοδότης υποχρεωτικά. Ούτε καν αυτό
λέτε. Τότε ο πρακτικάριος στοίχιζε 40% εκατό του ανειδίκευτου
εργάτη στον εργοδότη, τώρα ούτε καν αυτό.

Και βέβαια ένα ερώτηµα πρακτικό είναι αν είναι υποχρεωτική
αυτή η πρακτική άσκηση για τη λήψη του πτυχίου και δεν έχει
εξασφαλιστεί χρηµατοδότηση από κάπου, τι θα κάνει αυτός ο
φοιτητής ή η φοιτήτρια; Θα εργάζεται τσάµπα; Θα βάζει και τα
ένσηµα από την τσέπη του; Γιατί εξαιρείται και η ασφάλιση, είναι
υπόθεση του πανεπιστηµίου.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Παρακαλώ, την ανοχή σας για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Στο ίδιο θέµα θέλουµε µία διευκρίνιση που δεν έχουµε λάβει.

Λέτε ρητά αν στο προπτυχιακό πρόγραµµα σπουδών ή στο µε-
ταπτυχιακό προβλέπονται δίδακτρα το κόστος αποζηµίωσης δύ-
ναται να βαρύνει εν µέρει ή εξ ολοκλήρου τους φορείς υποδοχής
ή τον προϋπολογισµό του προγράµµατος σπουδών. Τι λέτε; Πρώ-
τον, σε ποια προπτυχιακά µε δίδακτρα αναφέρεστε; Γιατί δεν το
διευκρινίζετε; Και δεύτερον, οι φοιτητές θα πληρώνουν δίδακτρα
για να µαθαίνουν και µετά από αυτά τα δίδακτρα θα αµείβονται;
Θα πληρώνονται και οι εργοδότες που τους απασχολούν; Διευ-
κρινίστε, σας παρακαλώ, αυτό το σηµείο.

Και κλείνω µε το εξής. Στο άρθρο 35 που αφορά στον ορισµό
των τεσσάρων συµβούλων του πρύτανη, έχουµε άλλη µια περί-
πτωση ενίσχυσης µονοπρόσωπων έναντι συλλογικών οργάνων.
Έτσι, όπως περιγράφεται ο ρόλος τους αυτοί οι τέσσερις σύµ-
βουλοι έχουν ρόλο αντιπρυτάνεων. Αντιπρυτάνεις υπάρχουν. Θα
έχουµε δηλαδή και σκαιώδεις αντιπρυτάνεις; Είναι αντίπαλοι αντι-
πρύτανης και πρύτανης; Ο πρύτανης θέλει άλλους συµβούλους
εκτός των αντιπρυτάνεων; Και κάτι πρακτικό. Με την προτίµηση
που έχετε στα µονοπρόσωπα όργανα, στα µικρά πανεπιστήµια
που είναι υποστελεχωµένα, θα µείνει κανείς πρωτοβάθµιος να
κάνει µάθηµα ή θα ασχολούνται όλοι µε προσέλκυση χρηµατο-
δοτήσεων, διοίκηση, projects και reports;

Κλείνω λέγοντας ότι κατ’ εµάς αυτό το νοµοσχέδιο το διακρίνει
ένα µεγάλο άγχος εν όψει και του ανοίγµατος της αγοράς στα
ιδιωτικά. Πραγµατικά µάχεστε να ρίξετε τα δηµόσια στο κυνήγι
του κέρδους µε οποιοδήποτε κοινωνικό κόστος. Αλλά λογαριά-
ζετε χωρίς τον ξενοδόχο. Τα πανεπιστήµια δεν ανήκουν στην εκά-
στοτε Κυβέρνηση. Ανήκουν στους φοιτητές και στους εργαζό-
µενους σε αυτά και γενικά συνολικά στους εργαζόµενους που τα
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χρηµατοδοτούν µε χίλιους δυο τρόπους. Οι σχεδιασµοί σας θα
σκοντάψουν άλλη µια φορά πάνω στους αγώνες τους και το
κόµµα µας θα είναι πάλι εκεί στη σωστή µεριά.

Ευχαριστώ για την ανοχή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

η κ. Αναγνωστοπούλου από την Νέα Αριστερά. Και ακολουθεί ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, ερανιστικό το
νοµοσχέδιο, ερανιστική και η οµιλία µου, ή άλλως πως σκούπα
και το νοµοσχέδιο και οι οµιλίες αναγκαστικά. 

Θα σηµειώσω κι εγώ αυτό που έθεσε ο συνάδελφος από την
Πλεύση Ελευθερίας, ο κ. Μπιµπίλας. Δεν γίνεται να έχουµε δε-
καπέντε νοµοσχέδια και να τρέχουµε από επιτροπές στην Ολο-
µέλεια και από την Ολοµέλεια στις επιτροπές. Είµαι από τους
Βουλευτές και τις Βουλεύτριες που πιστεύω ότι ο Βουλευτής δεν
έρχεται µε έτοιµο χαρτί και διαβάζει από µέσα, αλλά είναι σε µία
διαδικασία να ακούσει, να συµφωνήσει, να απορρίψει, να κατα-
λάβει έχοντας, βέβαια, διαβάσει το νοµοσχέδιο. Διαδικασία η
οποία είναι εντελώς διεκπεραιωτική είναι αυτή µε τα νοµοσχέδια.
Και πολύ σοβαρά νοµοσχέδια. Περνάει από τις επιτροπές το νο-
µοσχέδιο ψυχικής υγείας και άλλα θέµατα για την υγεία. Δεν γί-
νεται η Βουλή να µην παραγάγει πολιτικά γεγονότα. Και πολιτικά
γεγονότα παράγονται όταν µπορούµε να συζητάµε πολιτικά.

Το δεύτερο θέµα: βγήκαν τα αποτελέσµατα σήµερα των πα-
νελληνίων εξετάσεων, των πανελλαδικών. Θα πω κι εγώ συγχα-
ρητήρια σε όλους και όλες τους νέους ανθρώπους που πέτυχαν
και θα πω βεβαίως ότι τίποτα δεν τελείωσε σε όσους απέτυχαν.
Να σηµειώσω όµως, γιατί να µείνουν σχεδόν είκοσι χιλιάδες θέ-
σεις κενές; Για ποιο λόγο να µείνουν είκοσι χιλιάδες θέσεις κενές;
Δεν πρέπει να το συζητήσουµε αυτό το θέµα; Δεν πρέπει να συ-
ζητήσουµε στα πενήντα χρόνια της Μεταπολίτευσης ότι έχουµε
ένα σύστηµα, το οποίο αποδείχθηκε, ίσως, το µόνο αξιοκρατικό
σύστηµα που είχε αυτή η χώρα και ενέπνευσε εµπιστοσύνη, παρά
το τεράστιο άγχος στους µαθητές και τις µαθήτριες, ότι µπορούν
να πετύχουν; Όµως αυτό το σύστηµα παρουσιάζει αδράνειες πια
και αγκυλώσεις.

Αν θα έπρεπε να συζητήσουµε, κύριε Υπουργέ, κάτι πενήντα
χρόνια µετά τη Μεταπολίτευση είναι πως το σύστηµα εισαγωγής
στα πανεπιστήµιά µας θα γίνει µε ένα τρόπο το οποίο θα επιτρέ-
πει στη νέα γενιά να µπαίνει, να έχει εισαγωγή στα πανεπιστήµια
µε δίκαιο τρόπο και χωρίς να εξοντώνεται µία οικογένεια οικονο-
µικά.

Μιλήσατε πριν για τα ταµπού της Μεταπολίτευσης. Ένα µε-
γάλο ταµπού και από τα πράγµατα που δεν κατακτήσαµε στη Με-
ταπολίτευση, ενώ ήταν ο διακηρυγµένος στόχος αυτής της
Μεταπολίτευσης, από τους σηµαντικούς διακηρυγµένους στό-
χους, ήταν η δηµόσια και δωρεάν παιδεία. Δηµιουργήθηκαν πα-
ράπλευρες οδοί οι οποίες επέτρεψαν σε οικονοµικές, κοινωνικές
ελίτ να δηµιουργήσουν ένα παράπλευρο σύστηµα που εξόντωνε
τις οικογένειες και ένα παράπλευρο σύστηµα µε τα κολλέγια.
Χρησιµοποιήσατε µία διατύπωση που µου έκανε φοβερή εντύ-
πωση. Λέτε ότι τελείωσε ένα από τα ταµπού της Μεταπολίτευσης
και τα δηµόσια πανεπιστήµια ανακτούν την κυριαρχία τους µε τη
δηµιουργία των ιδιωτικών πανεπιστηµίων.

Τι δηµιουργήθηκε όλα αυτά τα χρόνια; Και γι’ αυτά πρέπει να
µιλήσουµε έξω από τα δόντια τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης και
ειδικά του λεγόµενου «προοδευτικού χώρου». Τι δηµιουργήθηκε
τόσα χρόνια; Κι αυτά είναι τα αγκάθια της Μεταπολίτευσης. Ιδιω-
τικό σύστηµα, παρασιτικό και κρατικοδίαιτο έφτιαχνε παράπλευ-
ρες οδούς, πιέζοντας το κράτος να το αναγνωρίσει, να αναγνω-
ρίσει τα πτυχία του και όλα αυτά. Και αντί στα πενήντα χρόνια να
σταθούµε και να δούµε πως θα ενισχυθεί η δηµόσια παιδεία και
πώς θα τελειώσουν όλες αυτές οι παράπλευρες οδοί, τι έγινε;
Αναγνωρίστηκαν αυτές ακριβώς βγάζοντας ως ταµπού στη Με-
ταπολίτευση τη δηµόσια παιδεία. Γιατί επί της ουσίας αυτό κά-
νετε. Γιατί λέτε συνέχεια ότι θ’ αναστηθεί η δηµόσια παιδεία.
Πώς; Χωρίς πόρους; Χωρίς τίποτα;

Κύριε Υπουργέ, αυτό που χρειάζεται η δηµόσια παιδεία και κυ-
ρίως η τριτοβάθµια -να ξεκινήσω από αυτή- είναι κάτι που δεν

έγινε στη Μεταπολίτευση στον βαθµό που έπρεπε να γίνει. Ήταν
η κρατική µέριµνα. Είναι µία παρένθεση την οποία έπρεπε να
δούµε. Ειδικά µετά το µεγάλο τραύµα της χρεοκοπίας, το πώς
θα σπουδάσουν οι νέοι και οι νέες σε αυτή τη χώρα χωρίς µέρι-
µνα για τη φοιτητική στέγη µε τα νοίκια στο Θεό, χωρίς µέριµνα
για το πώς θα αντιµετωπίσει ένας νέος άνθρωπος την ακρίβεια
και όλα αυτά. Αυτό έπρεπε να είναι το κύριο µέληµά µας. Δεν
είναι αυτό. Και ξέρετε γιατί; Γιατί ο εκσυγχρονισµός ο δικός σας
έχει ταυτότητα. Ταυτότητα ιδεολογική. Είναι: ιδιωτικοποιήσεις,
ιδιωτικοποιήσεις, ιδιωτικοποιήσεις. Είναι αυτή µια αντίληψη και
τη χρησιµοποιείτε σε όλους τους τόνους και µε όλους τους τρό-
πους. Έχουµε, λοιπόν, αυτό το πρώτο σηµείο.

Το δεύτερο σηµείο: τα Ψηφιακά Φροντιστήρια. Το ακούει κά-
ποιος, το διαβάζει και λέει είναι δυνατόν; Βεβαίως. Είµαστε σε
µία εποχή ψηφιακή, είµαστε σε αυτή την εποχή µε τεράστια τε-
χνολογική αναβάθµιση. Να περάσει και από τα σχολεία. Πώς θα
γινόταν αυτό µε τρόπο, ώστε να ήταν µεταρρυθµιστική τοµή; Εάν
υπήρχαν όλα αυτά που είπα πριν. Αν η δηµόσια εκπαίδευση ήταν
στο επίκεντρο και η εκπαιδευτική διαδικασία, κύριε Υπουργέ.
Γιατί να έχουµε εµπιστοσύνη ότι αυτά τα ψηφιακά εργαλεία δεν
χρησιµοποιούνται για να περιθωριοποιήσουν µε ψηφιακό τρόπο
οµάδες του πληθυσµού και κυρίως αυτές που ήδη είναι περιθω-
ριοποιηµένες; Όταν έχουµε τέτοια δηµογραφική ερηµοποίηση
της υπαίθρου, ειδικά των αποµακρυσµένων περιοχών, πείτε µου
ποιος είναι ο τρόπος να κρατηθούν εκεί οι άνθρωποι;

Ποιος είναι ο τρόπος, αν τα δοµικά υλικά αυτού που ονοµά-
ζουµε η κοινωνία, ο λαός, το έθνος, δεν επικαιροποιηθούν ανά-
λογα µε τις ανάγκες, αν αυτά δεν τεθούν σε συζήτηση τεράστια,
αν δεν γίνουν σηµαντικές µεταρρυθµίσεις. Απλώς, τα Ψηφιακά
Φροντιστήρια, σε συνδυασµό µε το άρθρο για τις αυτόνοµες τά-
ξεις γυµνασίου, θα υποκαταστήσουν την εκπαιδευτική διαδικασία
τη διά ζώσης που είναι αναντικατάστατη. Άρα µεγαλύτερη ερη-
µοποίηση κ.λπ..

Τρίτο θέµα πάρα πολύ σηµαντικό. Κύριε Υπουργέ, βλέπουµε
αυτή την τάση στραγγαλισµού ενός άλλου ταµπού της Μεταπο-
λίτευσης, που είναι η δηµοκρατία στην εκπαίδευση και ειδικά
στην ανώτατη εκπαίδευση. Προσωποπαγείς δοµές, αυταρχικό
σύστηµα. Ο πρύτανης τώρα αποκτάει συµβούλους. Το είπε και η
κ. Κτενά. Οι αντιπρυτάνεις τι γίνονται; Τι γίνεται όλη αυτή η δια-
δικασία; Είναι προσωποπαγής η αντίληψη, αυταρχική η αντίληψη.

Και από την άλλη µεριά, έχουµε και πλήρη υπονόµευση ενός
άλλου ταµπού -που είναι ταµπού γι’ αυτή την Κυβέρνηση τη νεο-
φιλελεύθερη- του αυτοδιοίκητου του πανεπιστηµίου. Από πού και
ως πού θα αποφασίζουν τρεις Υπουργοί για το αν θα κλείσουν
τµήµατα, αν θα συγχωνευτούν τµήµατα, χωρίς καν την αποφασι-
στική γνώµη, όχι µία σύµφωνη ή µη σύµφωνη γνώµη- της συγκλή-
του, των ίδιων των τµηµάτων. Από πού κι ως πού θα γίνουν όλα
αυτά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Αναγνωστο-
πούλου, ολοκληρώστε σας παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Έχετε δίκιο. Τελει-
ώνω. Είχα να πω πολλά.

Ιδιωτικοποίηση στον επαγγελµατικό προσανατολισµό, ιδιωτι-
κοποίηση στο θέµα της σχολικής βίας. Με κάθε τρόπο αυτό που
βλέπετε ως εκσυγχρονισµό στα πενήντα χρόνια της Μεταπολί-
τευσης είναι να επιτρέψετε αυτό που γινόταν µε χίλιες παράπλευ-
ρες οδούς τα προηγούµενα χρόνια, να γίνει τώρα θεσµικά
αναγνωρισµένο. Ενώ η σχολική βία είναι ένα πάρα πολύ σηµα-
ντικό θέµα που πρέπει να απασχολήσει και τις πολιτικές ηγεσίες.

Κλείνω µε ένα πράγµα. Καλά δεν λέω για τον ρόλο της ΕΘΑΑΕ
για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια. Θα µπορούσαµε να πούµε πολλά.

Κύριε Υπουργέ, είχαµε έρθει και σας είχαµε βρει κιόλας για το
Πανεπιστήµιο Πατρών και για τον εργολάβο ο οποίος µπήκε τε-
λικά. Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, ξέρω ότι κάνω κατά-
χρηση, αλλά είναι σηµαντικό το θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μιλάτε πάνω από
δέκα λεπτά. Ολοκληρώστε.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Μπήκε ο εργολάβος
τελικά. Ο µισθός είναι 506 ευρώ στις εργαζόµενες στην καθαριό-
τητα. Τα απορρυπαντικά τα πληρώνει το πανεπιστήµιο και θα
πρέπει να ανεβάσει τον προϋπολογισµό από τη σύµβαση 20%

19270 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



επιπλέον γιατί έχουν ακριβύνει. Για τις εργαζόµενες δεν έχει ακρι-
βύνει η ζωή, έχει ακριβύνει για τον εργολάβο.

Κύριε Υπουργέ, εκσυγχρονισµός που ξαναφέρνει την εργα-
σιακή ζούγκλα και µέσα στην εκπαίδευση, σε όλους τους τοµείς,
δεν µπορεί να νοηθεί. Αντί να προχωρήσουµε -αυτά είναι τα αγκά-
θια της Μεταπολίτευσης- σε µονιµοποίηση των εργαζόµενων µε
αυτό το άθλιο καθεστώς ορισµένου χρόνου και συνέχεια ανανε-
ώσεις, εσείς ξαναφέρνετε το µεσαίωνα, εργολάβους.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
από την Ελληνική Λύση. Θερµή παράκληση να τηρήσουµε τον
χρόνο και οι Βουλευτές οµιλητές, αλλά και οι Κοινοβουλευτικοί.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ένα
γνωµικό του Χαλίλ Γκιµπράν που λέει ότι «Η παιδεία είναι αυτό
το οποίο µένει τελικά µέσα µας. Όλα όσα θα έχουµε διδαχθεί θα
τα έχουµε ξεχάσει». Σίγουρα ο πιο κατάλληλος τίτλος είναι
υπουργείο εκπαίδευσης και όχι Υπουργείο Παιδείας. 

Ξέρετε, βλέποντας αυτό το ηλεκτρονικό φροντιστήριο, κύριε
Υπουργέ, τα νούµερα δεν βγαίνουν. Εδώ µιλάµε περίπου για
εβδοµήντα πέντε χιλιάδες µαθητές και µαθήτριες κάθε χρόνο
που δίνουν εξετάσεις για να µπουν στα πανεπιστήµια, στην τρι-
τοβάθµια εκπαίδευση, στις πανελλήνιες. Εδώ µιλάµε για ογδόντα
καθηγητές. Μιλάµε για είκοσι φιλολόγους, βάλε και τις δέκα ει-
δικότητες που έχουµε και αυτοί οι φιλόλογοι πρέπει να διδάξουν
έκθεση σε όλες τις βαθµίδες και στη θεωρητική και στη θετική,
καθώς είναι ενιαίο µάθηµα. Με εννιά ώρες την εβδοµάδα σύγ-
χρονο, οι υπόλοιπες ασύγχρονο, σε σύνολο είκοσι µιας ωρών.
Βγαίνουν; Πείτε µου.

Οι ίδιοι οι µαθητές θα καταρρίψουν αυτό το ηλεκτρονικό φρο-
ντιστήριο µε βάση τα νούµερα ή θα παίζουν, συγγνώµη για την
έκφραση, µαζί τους ή θα διατυπώνονται κάποιες ερωτήσεις και
είναι φύσει αδύνατο να απαντήσουν σε χιλιάδες µαθητές και µα-
θήτριες αυτοί οι καθηγητές οι οποίοι θα προσληφθούν, µε αυτά
τα κριτήρια τα οποία βάζετε εσείς, υποκειµενικά ή αντικειµενικά
όπως το πάρει ο καθείς. Δεν κάνετε, όµως, ένα φροντιστήριο
µόνο και µόνο για να πείτε ότι εκσυγχρονίζετε τη παιδεία, την εκ-
παίδευση και θεσµοθετείτε αυτό το φροντιστήριο που τα νού-
µερα απλά µαθηµατικά δεν βγαίνουν. Εδώ αν τα βάλουµε κάτω
µε αναλογία για τους µαθητές, έπρεπε να έχετε προσλάβει τριά-
ντα χιλιάδες καθηγητές.

Ξέρετε, η µεγάλη συζήτηση πρέπει να γίνει µε τους αναπλη-
ρωτές. Γιατί βολεύεται το σύστηµα διαχρονικά µε τους αναπλη-
ρωτές, οι οποίοι µπαίνουν το καλοκαίρι ταµείο ανεργίας. Είναι
όµηροι-δέσµιοι και δεν ξέρουν σε ποιες περιοχές θα πάνε να δου-
λέψουν ένα οκτάµηνο. Κι αν πάνε σε δυσπρόσιτες ή τουριστικές
περιοχές δεν έχουν και τη δυνατότητα να κρατήσουν και το κα-
τάλυµα τους.

Πάµε τώρα στα πιο σοβαρά εθνικά ζητήµατα που προκύπτουν
και µετά θα πάµε και για τις δεκαεπτά διατάξεις που προτείνει ο
Υπουργός, ο κ. Βρούτσης. Θα τα δούµε.

Ξεκινώντας από το άρθρο 63 για τους µουφτήδες και για τον
ελληνικό λαό που παρακολουθεί, όλους ανεξαιρέτως τους Έλ-
ληνες, ορθοδόξους και µουσουλµάνους. Λέτε, λοιπόν, στο άρθρο
63 ότι µουφτήδες και τοποτηρητές µετά από πέντε χρόνια υπη-
ρεσίας ή αποσπασµατικά διακοπτόµενα, θα λαµβάνουν το 65%
του µισθού τους. Συγγνώµη, για να έχουµε δίκαια κριτήρια και
σταθµά, στους κληρικούς της Ορθοδοξίας, στους παπάδες κά-
νετε το ίδιο; Ερώτηµα: Σεις στην αριστερή ιδεολογική πτέρυγα
λέτε για διαχωρισµό κράτους-εκκλησίας. Αυτό δεν ευαγγελίζε-
στε; Γιατί το ψηφίζετε; Αφορά µουσουλµανική θρησκεία. Το 65%
οι µουφτήδες. Γνωρίζει κανείς ιστορικά ότι µετά τη Συνθήκη του
Νεϊγύ και της Λωζάνης πρώτα θεσµοθετήθηκε να πληρώνονται
οι µουφτήδες και µετά οι κληρικοί των ορθοδόξων λαών; Πρώτα
αυτοί οι οποίοι, όµως, µε τη σαρία εκτελούν χρέη δικαστή. Είναι
τοποθετηµένοι µε βάση τη συµφωνία από το Υπουργείο. Δεν
εκλέγονται. Και θα πάµε και στους ψευτοµουφτήδες στη συνέ-
χεια κι όλα αυτά που έχουν γίνει µε τον προσηλυτισµό και µε τα

ψευτοτουρκικά κόµµατα επάνω από τη δεκαετία του 1980. Παίρ-
νουν το 65% του µισθού, λοιπόν, αυτοί µε πέντε χρόνια. Πήγαινε
δες τον εργαζόµενο έξω πόσα χρόνια πρέπει να κάνει προϋπη-
ρεσία για να πάρει έναν µισθό πείνας ή µια σύνταξη πείνας.

Άρθρο 62, αποστολή µουφτήδων Ξάνθη, Κοµοτηνή και Διδυ-
µότειχο. Άντε να το καταλάβω στην Ξάνθη, είναι πρωτεύουσα
νοµού. Η Κοµοτηνή είναι πρωτεύουσα του Νοµού Ροδόπης. Στο
Διδυµότειχο µπαίνει ένα ερώτηµα. Γιατί πολλά hot spots µου-
σουλµανικά έχουµε στην ευρύτερη περιοχή.

Και πάµε τώρα. Ξέρετε, θέλουµε να κρατήσουµε το λεγόµενο
πολιτικό «livello», στα λατινικά πολιτικό πολιτισµό, διαγραφή Πο-
λάκη. Εντάξει. Αυτούς τους δύο Βουλευτές, πρώην ΣΥΡΙΖΑ και
µετά στη Νέα Αριστερά, Οζγκιούρ και Ζεϊµπέκ -και κάποιοι άλλοι,
γιατί δεν το έκαναν µόνο µουσουλµάνοι Βουλευτές αυτό, το έκα-
ναν και ορθόδοξοι Βουλευτές, το κάναµε και στη διακοµµατική
επιτροπή της Θράκης που ήταν Πρόεδρος η κ. Μπακογιάννη- που
έχουν συναντηθεί µε τους ψευτοµουφτήδες, που παραβιάζουν
τη συνθήκη γιατί δεν τους διαγράφουµε; Είναι σύννοµοι µε βάση
το ελληνικό Σύνταγµα; Μπαίνει το ερώτηµα. Γιατί στην προπα-
γάνδα εκεί µε αυτούς τους ψευτοµουφτήδες οι οποίοι συναντι-
ούνται µε υψηλόβαθµα στελέχη της τουρκικής κυβέρνησης, αλλά
και µε Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου παρανόµως,
έκνοµα, δεν παίρνουµε θέση. Γιατί άραγε;

Τα ξέρετε, κύριε Συρίγο, πολύ καλά. 1980. Ανώτατο Συµβούλιο
Επιτροπής Τουρκικής Μειονότητας στη Θράκη, πρωτεργάτης ο
Αχµέτ Μετέ, µετά ο Ιµπραήµ Σερίφ –ψευτοµουφτήδες- και υπάρ-
χει από το 1980. Και δεν κάνουµε τίποτα, παρά συναντιόµαστε
και µε αυτούς τους ψευτοµουφτήδες που εξυπηρετούν τον προ-
σηλυτισµό και όλη αυτή την προπαγάνδα από πλευράς του τουρ-
κικού κράτους. Γιατί άραγε; Έχετε ακούσει, µήπως -που δεν θα
έχετε ακούσει, γιατί και εγώ όταν το διάβαζα εντυπωσιάστηκα-
για το Ergenekon; Αυτή την τροµοκρατική οργάνωση που θεω-
ρείται µια περιοχή της Ασίας και όλα αυτά που έχουν ειπωθεί στη
Θράκη, µε αυτούς οι οποίοι χαρακτηρίστηκαν τροµοκράτες.

Να δούµε, λοιπόν, τον µουφτή ο οποίος είναι διορισµένος ανώ-
τατος δικαστής µε βάση τη Συνθήκη της Λωζάννης και µε τους
ψευτοµουφτήδες, όπου Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου
συναντιόνται µαζί τους παρανόµως, καταστρατηγώντας ιδεώδη,
αλλά βασικά το ελληνικό Σύνταγµα. Και φυσικά ο καθείς βγάζει
τα συµπεράσµατά του. Και γιατί δεν διώκονται αυτοί οι ψευτο-
µουφτήδες για αντιποίηση της αρχής; Αυτή είναι η ερώτηση.
Απάντηση δεν θα πάρουµε.

Άρθρο 64: Από τον κρατικό προϋπολογισµό, δηλαδή από τη
φορολογία και το µεροκάµατο του Έλληνα πολίτη ο οποίος είναι
αιµοδότης, θα πληρώνεται όλο το προσωπικό των µουφτειών.

Πρώτον: Ποιοι είναι αυτοί που απαρτίζουν το προσωπικό -ποια
η σύνθεση του προσωπικού- πόσο είναι και πρέπει ο Έλληνας
που ακούει τούτη την ώρα να γνωρίζει πόσο θα κοστίζει αυτό το
προσωπικό από τον κρατικό κορβανά. Όλα αυτά στο άρθρο 64.

Είναι πολλά τα ερωτήµατα. Είναι πολλές οι απορίες και θα µπο-
ρούσαµε να µιλάµε πάρα πολλή ώρα για αυτά τα, πονηρά για
µας, ύποπτα –αν θέλετε- άρθρα, τα οποία χρήζουν διευκρινίσεων,
κύριοι. Γιατί εδώ δεν είναι για να βγάζουµε εθνικές κορώνες. Εδώ
είναι συνθήκες, συνθήκες οι οποίες παρανόµως παραβιάζονται
και έχουν την ανοχή µας από τότε που είχαµε –επαναλαµβάνω-
τη διακοµµατική της Θράκης και έγιναν περίεργες συναντήσεις
εκεί µε κάτι περίεργες τουρκικές µειονότητες και µε κάποιους
ψευτοµουφτήδες.

Πάµε τώρα στον κ. Βρούτση, ο οποίος είναι στην πόλη του
φωτός, το Παρίσι, βέβαια για τους Ολυµπιακούς Αγώνες -και
καλά κάνει- και να ευχηθούµε καλή επιτυχία σε όλους τους αθλη-
τές µας και στη χώρα που γέννησε αυτό το ιδεώδες ολυµπιακό
πνεύµα, το οποίο όλοι ευχόµαστε να µην εµπορευµατοποιηθεί.
Γιατί τους πληρώσαµε ακριβά τους Ολυµπιακούς Αγώνες και µε
τα έργα, τα οποία είναι εγκαταλελειµµένα και τα χρήµατα που
δόθηκαν και τραβάτε µε και ας κλαίω µε τον Καλατράβα και όλα
αυτά της µεγάλης οικογένειας Αγγελοπούλου, που ακόµη την
πληρώνει. Την πληρώνουµε την ιστορία των Ολυµπιακών Αγώνων
γιατί δεν ήµασταν έτοιµοι, µετά ήρθαν και τα µνηµόνια, ήρθαν
όλα αυτά, τα ξέρετε. Ο κ. Βιλιάρδος τα ξέρει, µελετώντας και τα
οικονοµικά στοιχεία, όπως και η κ. Ασηµακοπούλου, που είναι
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οµοϊδεάτες µου.
Για να πάµε λίγο στον κ. Βρούτση τώρα. Δεκαεπτά διατάξεις.

Καταργήσατε το όριο των εβδοµήντα ετών µε τον κ. Αυγενάκη
τότε. Όταν φωνάζαµε και λέγαµε ότι αυτό είναι ρατσιστικό να βά-
ζεις εβδοµήντα ετών όριο ηλικίας για κάποιον που είναι στις εκτε-
λεστικές θέσεις της οµοσπονδίας, όλοι λέγατε ότι τόσο πρέπει
να θεσπιστεί µε βάση το ηλικιακό όριο. Και ξαφνικά το καταργείτε
αυτό που είχε φέρει ο κ. Αυγενάκης. Φύγανε αυτοί οι µη αρεστοί
που δεν σας αρέσουν, που χαλούσαν το κλίµα, χαλούσαν τη
σούπα -βλέπε Βασιλακόπουλος- και τώρα ξαναφέρνετε τους δι-
κούς σας, γιατί καταργείται το ηλικιακό όριο. Όπως µας βολεύει.
Είχαµε το όριο ηλικίας των εβδοµήκοντα ετών, θεωρούσαµε τον
άλλον υπερήλικα, αλλά τώρα, όχι. Είναι ακµαίος, είναι νεαρός.
Και το καταργούµε ξανά.

Πάµε λίγο στη Διαρκή Επιτροπή Αντιµετώπισης της Βίας. Με
τον προηγούµενο νόµο Βρούτση επιβλήθηκαν εξοντωτικά πρό-
στιµα σε επαγγελµατικά και ερασιτεχνικά σωµατεία. Όποιον και
να ρωτήσεις θα σου πει ότι θεµέλιος λίθος του αθλητισµού -η
αγάπη προς τον αθλητισµό- είναι το ερασιτεχνικό σωµατείο. Αυτό
το βοηθάς. Γιατί ο ερασιτεχνισµός είναι αυτός που θα βάλει τις
βάσεις ενός υγιούς αθλητικού πνεύµατος, όχι ο αθέµιτος επαγ-
γελµατισµός. Και αυτούς, λοιπόν, τους είχατε εξοντώσει µε αυτά
τα πρόστιµα, στην κυριολεξία. Τώρα τα εξορθολογίζετε. Βάζετε
από 1.000 ως 50.000 ευρώ για τα ερασιτεχνικά σωµατεία και από
10.000 έως ένα εκατοµµύριο ευρώ -συνεχίζουν και ισχύουν- για
τις αθλητικές ανώνυµες εταιρείες. Αυτός ο διαχωρισµός, τόσο
µυαλό χρειαζόταν, τόση σοφία, για να καταλάβετε ότι τα ερασι-
τεχνικά σωµατεία θα τα εξοντώνατε, θα τα αφανίζατε µε αυτά τα
πρόστιµα τα οποία θα ήταν εκτός λογικής; Και τώρα το εξορθο-
λογίζετε.

Δεν βλέπουµε καµµία αλλαγή σε ό,τι αφορά την ταυτοποίηση
των φιλάθλων µέσω αυτής της εφαρµογής του gov.gr για να
µπαίνουν στα γήπεδα. Πριν από λίγες ώρες, έµαθα κάτι για τους
Έλληνες του εξωτερικού που έχουν εισιτήρια διαρκείας. Και θα
το καταθέσω στα Πρακτικά. Έχω εδώ µια ανακοίνωση από τον
σύνδεσµο του ΠΑΟΚ στη Στουτγκάρδη στη Γερµανία. Αυτοί οι
άνθρωποι αγόρασαν εισιτήρια και εισιτήρια διαρκείας, αλλά δεν
µπορούν να χρησιµοποιήσουν αυτή την εφαρµογή για να µπουν
στα γήπεδα και δεν µπορούν να µπουν ούτε µεγάλα παιδιά µε ει-
σιτήριο αν δεν συνοδεύονται από κάποιον ενήλικο.

Δεν µπορεί κάποιος -ακούστε τώρα- να µπει στο γήπεδο αν δεν
έχει smartphone. Βεβαίως. Όποιος δεν έχει έξυπνο τηλέφωνο,
smartphone, δεν µπορεί να µπει στο γήπεδο. Όχι. Αποκλείεται.
Ούτε σε ποδόσφαιρο ούτε σε καλαθοσφαίριση. Πείτε µου αυτά
πού αλλού γίνονται. Αν µου βρείτε µία χώρα που κάποιος πρέπει
να έχει smartphone για να µπει στο γήπεδο, να µου το πείτε. Μπο-
ρεί να κάνω λάθος.

Τώρα δεν θέλω να πάω στο θέµα της λέσχης, αλλά θέλουµε
να δούµε και κάποια κράτη µε υποδοµή. Στην Ιταλία, λοιπόν, η
κάθε οµάδα έχει πάρα πολλές λέσχες αλλά ελέγχονται. Εδώ λέµε
«µία λέσχη µόνο». Έτσι, όµως, µήπως περιορίζουµε κάποιους αν-
θρώπους που στην επαρχία θέλουν να υποστηρίξουν µε µια ορ-
γανωµένη, νόµιµη, ελεγχόµενη λέσχη την οµάδα τους; Για να
δώσουµε και αυτή τη λεγόµενη «περιφερειακή αποκέντρωση»
µέσω του αθλητισµού. Όχι για οπαδούς, αλλά για φιλάθλους που
µπορούµε να το κάνουµε.

Είναι πολλά αυτά τα οποία γίνονται. Ονοµαστικά εισιτήρια
υπάρχουν, αλλά και στο εξωτερικό -όσοι πάτε- ποτέ δεν γίνεται
ταυτοπροσωπία, ενώ είναι ονοµαστικό, γιατί δεν υπάρχει το πε-
ριθώριο. Πείτε µου στη Γηραιά, στην Ευρώπη, αν γίνεται αυτό.

Πάντως, αυτές οι αποφάσεις έχουν δηµιουργήσει προβληµα-
τισµό στους απλούς φιλάθλους. Εδώ στην ανακοίνωση του Συν-
δέσµου Φίλων ΠΑΟΚ της Στουτγκάρδης, λένε οι άνθρωποι ότι,
δεν µπορούσαµε να µπούµε στο γήπεδο και µας αντιµετωπίζετε
σαν ξένους. Η ανακοίνωση αυτή έγινε πριν από λίγες ώρες. Δεν
µας ενδιαφέρει σε ποια οµάδα είναι. Είναι Έλληνες κάτοικοι του
εξωτερικού που έχουν τη φλόγα και για την Ελλάδα και για την
οµάδα τους. Δεν µπορούν να µπουν µε αυτή την εφαρµογή.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα ανακοίνωση, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-

εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Σε αυτές τις δεκαεπτά διατάξεις, ακούστε να δείτε: Εµείς θα

συµφωνήσουµε ως Ελληνική Λύση, κύριε Μαυρωτά, ότι το θέµα
αντιµετώπισης της βίας είναι ένα πολύ σοβαρό φαινόµενο. Να
πούµε και για τις ψηφιακές κάµερες, για το know how, για τη σύγ-
χρονη τεχνολογία της ψηφιακής ανάλυσης. Όλα, όµως, δεν είναι
εφικτά. Για να µη µείνει για µία ακόµη φορά σισύφειος η προσπά-
θεια και να µην ξεκινήσουµε πάλι από την αρχή. Θέλουµε να γί-
νουν ρεαλιστικές εφαρµογές επί του θέµατος ελέγχου εισόδου
φιλάθλων στα γήπεδα. Τώρα, το να µας λέτε ότι ο άλλος πρέπει
να έχει την ανάλογη εφαρµογή, να έχει το smartphone και αν έχει
λεφτά να το αγοράσει µε τη σύνταξη ο µπαµπάς ή ο παππούς να
µπει, δεν γίνεται έτσι. Πρέπει να το δούµε λίγο το θέµα αν µπορεί
να είναι εφικτό.

Εµείς µαζί σας είµαστε και για τις κροτίδες σε κλειστούς χώ-
ρους, που οι ποινές θα είναι αυστηρές και για οτιδήποτε άλλο
έκτροπο γίνεται, αλλά λίγο να δούµε το θέµα για να µη στερή-
σουµε τον απλό µεσήλικα ή το απλό φτωχόπαιδο που δεν έχει να
πάρει smartphone και συνοδεύεται µε τον πατέρα του που είναι
µεροκαµατιάρης ή ο Έλληνας του εξωτερικού, ο οποίος αγαπάει
την οµάδα του και την πατρίδα, να µην τους στερήσουµε µε κά-
ποιες τέτοιες ανέφικτες µεθόδους την είσοδο στα γήπεδα. Να
δούµε τα πράγµατα λίγο πιο ρεαλιστικά και να παραδειγµατι-
στούµε από κάποιες χώρες που έχουν προηγµένο ποδόσφαιρο
ανεβασµένου επίπεδου ως προς το πώς έχουν λειτουργήσει.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλης Κόκκαλης από τον ΣΥΡΙΖΑ. Θα ακο-

λουθήσει ο κ. Καππάτος, ο κ. Οικονόµου και µετά ο κ. Κόλλιας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν αναφερθώ στο νοµοσχέδιο,

είναι τουλάχιστον αξιοσηµείωτη, αλλά και άξια να αναφερθεί η
αφωνία της Κυβέρνησης απέναντι στην Τουρκία, όσον αφορά την
παραβίαση των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων µε αφορµή την
Κάσο. Το ιταλικό ερευνητικό πλοίο εµποδίστηκε από τουρκικά πο-
λεµικά σκάφη εντός ελληνικών θαλασσίων υδάτων και η Κυβέρ-
νηση αντέδρασε χλιαρά, κάνοντας επίκληση αορίστως ένα κλίµα
διαλόγου. Και εδώ ανακύπτουν τα ερωτήµατα: Πώς η Κυβέρνηση
εµπράκτως αµφισβητεί το τουρκολιβικό µνηµόνιο; Γιατί η Κυβέρ-
νηση δεν εφαρµόζει την ΑΟΖ µε την Αίγυπτο;

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Οφείλω να συγχαρώ όλους τους επι-
τυχόντες και τους γονείς τους, αλλά και αυτούς που δεν πέτυχαν
για τον αγώνα, τον οποίο έδωσαν µε το µήνυµα ότι ο αγώνας συ-
νεχίζεται. Να µου επιτραπεί να αναφερθώ στην κινητήρια δύναµη
της εκπαίδευσης που δεν είναι άλλη από τους εκπαιδευτικούς.

Το πρώτο θέµα έχει να κάνει µε την τροπολογία του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία. Το δεύτερο θέµα έχει να κάνει µε την
τροποποίηση του προεδρικού διατάγµατος για τους εκπαιδευτι-
κούς που έχουν παιδιά ή είναι οι ίδιοι άτοµα µε ειδικές ανάγκες.
Το τρίτο έχει να κάνει µε την κάλυψη των οργανικών θέσεων, ορ-
γανικές θέσεις οι οποίες πρέπει επειγόντως να καλυφθούν και
για τους δασκάλους αλλά και για τον κλάδο της µουσικής.

Επιτρέψτε µου να αναφερθώ στους νηπιαγωγούς, ένας κλάδος
ο οποίος δυστυχώς έχει πάρα πολλά προβλήµατα. Η σηµασία,
δε, των νηπιαγωγών είναι πάρα πολύ σηµαντική, ίσως από τους
πλέον σηµαντικούς. Ο κλάδος ΠΕ60 και ΠΕ61 είναι αυτός µε τις
περισσότερες πραγµατικές οργανικές θέσεις. Διότι η υποχρεω-
τική δίχρονη προσχολική εκπαίδευση δεν εφαρµόστηκε. Η σχε-
τική υπηρεσιακή µεταβολή που αντιστοιχεί σε χιλιάδες νέες
οργανικές θέσεις µετά την καθολική εφαρµογή της υποχρεωτι-
κής δίχρονης προσχολικής εκπαίδευσης η οποία έλαβε χώρα στις
2 Μαρτίου του 2018, τα οργανικά κενά έχουν εκτοξευθεί στην κυ-
ριολεξία, αλλά δεν έχει γίνει ποτέ η σύσταση τους. Οι διορισµοί
είχαν ως αποτέλεσµα την κάλυψη µόνο συγκεκριµένων κενών.
Είναι καλό να αναφερθούµε λίγο από τότε που καθιερώθηκε η
υποχρεωτική δίχρονη προσχολική εκπαίδευση πότε και πώς κα-
λύφθηκαν αυτά τα οργανικά κενά για τους νηπιαγωγούς.

Ενδεικτικά για τη γενική αγωγή: Το 2017 - 2018, πριν την
έναρξη της δίχρονης υποχρεωτικής εκπαίδευσης, η πρόσληψη
των αναπληρωτών ήταν στους χίλιους τετρακόσιους τέσσερις.

19272 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Οι µόνιµοι διορισµοί µηδέν. Το 2018-2019, οι αναπληρωτές ήταν
χίλιοι εξακόσιοι τριάντα πέντε, επαναλαµβάνω αµέσως µετά την
εφαρµογή της δίχρονης υποχρεωτικής προσχολικής εκπαίδευ-
σης, µόνιµοι διορισµοί µηδέν. Το 2019 - 2020, πρόσληψη αναπλη-
ρωτών δύο χιλιάδες διακόσιοι ογδόντα, µόνιµοι διορισµοί διακό-
σιοι ογδόντα εννιά. Το 2019 ήταν οι πρώτοι µόνιµοι διορισµοί. Το
2020 - 2021, οι αναπληρωτές ανήλθαν στον αριθµό δύο χιλιάδες
οκτακόσιοι ογδόντα έξι. Οι µόνιµοι διορισµοί χίλιοι πεντακόσιοι.
Το 2021 - 2022, οι µόνιµοι διορισµοί ήταν εκατόν πενήντα πέντε.

Παρατηρούµε µια σταδιακή αύξηση των κενών στους νηπια-
γωγούς, διότι δεν έχει εφαρµοστεί σε όλους τους νοµούς η δί-
χρονη υποχρεωτική εκπαίδευση. Μάλιστα, δε, η πανελλαδική
καθολική εφαρµογή της ξεκίνησε το 2020. Επιπλέον, υπάρχουν
πάρα πολλά κενά στα ολοήµερα τµήµατα.

Σήµερα, αυτό που ζητάνε οι νηπιαγωγοί είναι η κάλυψη δύο χι-
λιάδων οργανικών κενών. Είναι επιτακτική η ανάγκη να προχω-
ρήσουµε στη δηµιουργία οργανικών θέσεων στην προσχολική
εκπαίδευση, καθ’ ότι η εξασφάλιση µόνιµης και σταθερής εργα-
σίας θα προσφέρει πολλαπλά οφέλη στους µαθητές µας και αυτό
είναι το σηµαντικό και οφείλει το Υπουργείο Παιδείας να το δει.
Όφελος, σταθερότητα και συνέχεια στην εκπαίδευση. Οι µόνιµοι
νηπιαγωγοί µπορούν να αναπτύξουν µακροχρόνιες σχέσεις µε τα
παιδιά και τις οικογένειές τους. Πρώιµη ανίχνευση και έγκαιρη
παρέµβαση µε περισσότερους µόνιµους νηπιαγωγούς. Καθίστα-
ται δυνατή η έγκαιρη ανίχνευση και αντιµετώπιση των µαθησια-
κών δυσκολιών. Ενίσχυση της επαγγελµατικής ικανοποίησης,
αύξηση της ποιότητας της διδασκαλίας. Η προσχολική εκπαί-
δευση αποτελεί το θεµέλιο της ανάπτυξης των παιδιών και της
µελλοντικής µας κοινωνίας και οφείλει η Κυβέρνηση άµεσα να
προχωρήσει στην κάλυψη όσο γίνεται περισσότερων κενών στις
οργανικές θέσεις για τους και τις νηπιαγωγούς µας.

Δεύτερο θέµα, η τροπολογία του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία που έχει να κάνει µε τους νεοδιόριστους εκπαιδευτικούς,
οι οποίοι είναι σε δυσπρόσιτες περιοχές. Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, νοµίζω ότι οι συνθήκες οι οικονοµικές που επικρατούν
στη χώρα µας, το δυσβάσταχτο κόστος ζωής, για δύο νεοδιόρι-
στους εκπαιδευτικούς καθιστά αναγκαία και επιτακτική την απο-
δοχή της τροπολογίας, την οποία έχουµε καταθέσει. Είναι το
λιγότερο το οποίο οφείλετε να κάνετε σε αυτούς τους ανθρώ-
πους, οι οποίοι πραγµατικά µε µεγάλη δυσκολία τα βγάζουν πέρα
γι’ αυτούς αλλά και για τις οικογένειές τους.

Το τρίτο θέµα έχει να κάνει µε τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες.
Πρόσφατα κατέθεσα και µια ερώτηση και αναµένουµε και την
απάντηση για την ανάγκη να αναµορφωθεί το νοµοθετικό πλαίσιο
σχετικά µε τις µεταθέσεις και αποσπάσεις εκπαιδευτικών µε ανα-
πηρίες και εκπαιδευτικών που είναι γονείς ατόµων µε αναπηρία.
Πρέπει να γίνει η διεύρυνση των παθήσεων -παθήσεις οι οποίες
αποδεικνύονται µε έγγραφα και έχουν αποδειχθεί πλέον και τε-
λεσίδικα- στο ΠΔ50 του 1996. Ενδεικτικά ο Συνήγορος του Πο-
λίτη στην έκθεση του 2022 έχει πει ότι αποτυπώνονται δέκα
δικαιώµατα των ατόµων µε αναπηρίες και καταγράφονται προ-
βλήµατα αναφορικά µε αυτά.

Στην έκθεση αυτή γίνεται ειδική αναφορά που έχει απασχολή-
σει τη νοµοθεσία από το έτος 2012 και αφορά στις παθήσεις των
εκπαιδευτικών που επιτρέπουν την κατά προτεραιότητα µετά-
θεσή τους, καταλήγοντας -ο Συνήγορος του Πολίτη- στην προ-
τροπή προς το Υπουργείο Παιδείας για νοµοθετική παρέµβαση,
µε σκοπό τη διεύρυνση του καταλόγου των παθήσεων των εκπαι-
δευτικών και πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης ή
των συζύγων τους που επιτρέπουν την κατά προτεραιότητα µε-
τάθεση ή τοποθέτηση ή εξαίρεση από τον χαρακτηρισµό τους
ως υπεράριθµων. Νοµίζω οφείλετε και πρέπει να το κάνετε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Παναγής Καππάτος από τη Νέα Δηµοκρατία και ακολουθεί ο
κ. Οικονόµου.

ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζή-

τηση νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού αποτελεί µια ολοκληρωµένη πρωτοβουλία που στο-
χεύει να αναδιαµορφώσει το εκπαιδευτικό µας σύστηµα, εισάγο-
ντας καινοτόµες µεταρρυθµίσεις σε όλες τις βαθµίδες της
εκπαίδευσης. Το νοµοσχέδιο αυτό φιλοδοξεί να αποτελέσει έναν
οδικό χάρτη προς την ενίσχυση της µάθησης του ψηφιακού µε-
τασχηµατισµού και της παροχής στήριξης προς τους µαθητές
και τις οικογένειές τους, ιδιαίτερα σε αποµονωµένες περιοχές.

Αρχικά αξίζει να αναφερθούµε στην ψηφιακή εκπαιδευτική
πύλη και το ψηφιακό φροντιστήριο. Με αυτά τα εργαλεία οι µα-
θητές της Γ’ λυκείου και της Δ’ τάξης των ειδικών επαγγελµατι-
κών γυµνασίων, λυκείων, καθώς και οι µαθητές της Ε’ και ΣΤ’
τάξης του δηµοτικού, του γυµνασίου και των πρώτων δύο τάξεων
του λυκείου θα έχουν πρόσβαση σε σύγχρονη και ασύγχρονη εκ-
παίδευση. Αυτή η πρωτοβουλία επιδιώκει να ενισχύσει την από-
δοση των µαθητών και να µειώσει το οικονοµικό βάρος των οικο-
γενειών τους. 

Συνεχίζοντας το νοµοσχέδιο εισάγει µια ειδική ηλεκτρονική
εφαρµογή για τον επαγγελµατικό προσανατολισµό. Μέσω αυτής
οι µαθητές του λυκείου θα µπορούν να λαµβάνουν συµβουλές
και να ανακαλύπτουν τις κλίσεις και τα ενδιαφέροντά τους µέσω
διαδικτυακών συνεδριών µε συµβούλους επαγγελµατικού προ-
σανατολισµού. Αυτή η εφαρµογή, που κοστίζει 15 εκατοµµύρια
ευρώ για µια τετραετία, αποτελεί µια σηµαντική επένδυση στο
µέλλον των νέων µας. 

Επιπλέον, η στήριξη των µαθητών στις αποµακρυσµένες πε-
ριοχές αποτελεί κεντρικό πυλώνα του νοµοσχεδίου. Με τη δηµι-
ουργία αυτόνοµων τάξεων, ακόµα και όταν δεν πληρούνται οι
προϋποθέσεις ίδρυσης γυµνασίων, διασφαλίζουµε ότι κάθε παιδί
θα έχει πρόσβαση στην υποχρεωτική εκπαίδευση ανεξάρτητα
από τη γεωγραφική του θέση. 

Ένα ζήτηµα, η αντιµετώπιση του οποίου είναι η άµεση προτε-
ραιότητα, καθώς ταλανίζει τη σύγχρονη κοινωνία, είναι η ενδο-
σχολική βία. Με τη δηµιουργία ειδικών ψηφιακών πλατφορµών
και την ενίσχυση της διαχείρισης των αναφορών µέσω επιστηµο-
νικών συµβουλών στοχεύουµε στη διασφάλιση ενός ασφαλούς
και υγιούς σχολικού περιβάλλοντος για όλους τους µαθητές.

Το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει, επίσης, διατάξεις για την υπο-
στήριξη των οικογενειών που επλήγησαν από τον σεισµό της
Σάµου, τη διευκόλυνση των µαθητών στα πειραµατικά και πρό-
τυπα σχολεία και την ενίσχυση των διαδικασιών επιλογής και
αξιολόγησης των εκπαιδευτικών στελεχών. 

Σε ό,τι αφορά την ανώτατη εκπαίδευση προωθείται η υποχρε-
ωτική ψηφιοποίηση των διαδικασιών έκδοσης πιστοποιητικών και
τίτλων σπουδών, επιταχύνοντας έτσι τις διαδικασίες και διευκο-
λύνοντας τους φοιτητές. 

Επίσης, εισάγονται µέτρα για την ταχύτερη αναγνώριση τίτλων
σπουδών Ιατρικής και Οδοντιατρικής από χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, καθώς και την αναγνώριση ακαδηµαϊκής ισοδυναµίας
µεταπτυχιακών διπλωµάτων από διεθνείς οργανισµούς. 

Αξιοσηµείωτο είναι το πλαίσιο που εισάγεται και για την ειδική
αγωγή, προβλέποντας τη δυνατότητα διδασκαλίας σε νοσηλευ-
τικά ιδρύµατα και τη λειτουργία ειδικών τάξεων για µαθητές µε
σοβαρά προβλήµατα υγείας. 

Επιπλέον, καλύπτουµε τα λειτουργικά κενά µέσω τοπικών προ-
σκλήσεων για την πρόσληψη αναπληρωτών εκπαιδευτικών. 

Επιπροσθέτως, η εκκλησιαστική εκπαίδευση αναβαθµίζεται µε
τη µετονοµασία των εκκλησιαστικών σχολείων σε πρότυπα εκ-
κλησιαστικά σχολεία και τη βελτίωση της διαδικασίας εισαγωγής
και επιλογής διευθυντών και εκπαιδευτικών. Επίσης, διασφαλί-
ζουµε την οικονοµική υποστήριξη των σχολών µαθητείας υποψη-
φίων κληρικών. 

Τέλος, στον τοµέα του αθλητισµού το νοµοσχέδιο προβλέπει
ρυθµίσεις για τη διευκόλυνση της συµµετοχής και την αναγνώ-
ριση των αθλητικών διακρίσεων, την αναβάθµιση της διαιτησίας
και την ενίσχυση της ακεραιότητας των αθλητικών διοργανώ-
σεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που παρουσιά-
ζουµε σήµερα αντανακλά την επιδίωξή µας για ένα εκπαιδευτικό
σύστηµα, που θα ανταποκρίνεται στις σύγχρονες ανάγκες και
απαιτήσεις της κοινωνίας µας. Υπό την ηγεσία του Πρωθυπουρ-
γού, Κυριάκου Μητσοτάκη, προωθούµε µεταρρυθµίσεις που δί-
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νουν έµφαση στην καινοτοµία, την ισότητα και την κοινωνική δι-
καιοσύνη, την ασφάλεια και την ευηµερία των µαθητών, καθώς
και την αναγνώριση της ακαδηµαϊκής και επαγγελµατικής κατα-
ξίωσης. Η εκπαίδευση αποτελεί θεµέλιο λίθο για µια σύγχρονη,
φιλελεύθερη, δυτική δηµοκρατία. Μέσω αυτής διαµορφώνουµε
πολίτες µε κριτική σκέψη, δηµοκρατικές αξίες και κοινωνική υπευ-
θυνότητα. 

Το εκπαιδευτικό µας σύστηµα πρέπει να παρέχει ίσες ευκαι-
ρίες για µάθηση και ανάπτυξη σε όλους ανεξαρτήτως γεωγρα-
φικής θέσης ή οικονοµικής κατάστασης. Με αυτές τις πρωτο-
βουλίες στηρίζουµε την οικογένεια και δηµιουργούµε τις προ-
ϋποθέσεις για ένα ασφαλές και υγιές σχολικό περιβάλλον, όπου
κάθε µαθητής µπορεί να ανθίσει και να επιτύχει τους στόχους
του. 

Επιπλέον, η αναβάθµιση των ψηφιακών εργαλείων και διαδικα-
σιών στην εκπαίδευση και η παροχή εξατοµικευµένης υποστήρι-
ξης αντικατοπτρίζουν τη δέσµευσή µας για µια ολιστική προσέγ-
γιση στην ανάπτυξη της νεολαίας. Η ψηφιακή εκπαίδευση, ο
επαγγελµατικός προσανατολισµός και η στήριξη των µαθητών µε
ειδικές ανάγκες αποτελούν κρίσιµες πρωτοβουλίες για να προ-
ετοιµάσουµε τους νέους µας για τις προκλήσεις του εικοστού
πρώτου αιώνα. 

Με το βλέµµα στραµµένο στο µέλλον και µε αίσθηµα ευθύνης
απέναντι στις νέες γενιές συνεχίζουµε τις µεταρρυθµίσεις µε
αποφασιστικότητα και όραµα. Υπό την καθοδήγηση του Πρωθυ-
πουργού µας δεσµευόµαστε να δηµιουργήσουµε ένα εκπαιδευ-
τικό σύστηµα που θα διαµορφώνει πολίτες έτοιµους να διαπρέ-
ψουν σε µια παγκόσµια, δυναµική και απαιτητική κοινωνία. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε και
για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Θα δώσω τον λόγο τώρα στον κ. Ιωάννη Οικονόµου από τη Νέα
Δηµοκρατία. Θα ακολουθήσει ο κ. Κόντης, Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος των Σπαρτιατών, µετά η κ. Σπυριδάκη και η κ. Δελη-
κάρη.

Ορίστε, κύριε Οικονόµου, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να ξεκι-

νήσω µε αφορµή την ανακοίνωση των φετινών βάσεων µε τα συγ-
χαρητήριά µου στα παιδιά που πέτυχαν στο δηµόσιο πανεπι-
στήµιο και στα δηµόσια ΙΕΚ. Το δηµόσιο πανεπιστήµιο από το
1837 πρωταγωνιστεί στην ανάπτυξη και στην προκοπή τόσων Ελ-
λήνων και τόσων Ελληνίδων. 

Με αφορµή την ανακοίνωση τη χθεσινή ανέκυψε και φέτος,
κύριε Υπουργέ, ένα πρόβληµα µη πλήρωσης των θέσεων σε
στρατιωτικές σχολές. Είναι η τρίτη συνεχόµενη χρονιά που πα-
ρατηρείται. Δεδοµένου ότι οι στρατιωτικές σχολές δεν είναι αµι-
γώς ακαδηµαϊκού χαρακτήρα, δεδοµένου των ιδιαιτεροτήτων και
του κινδύνου να λείψουν στελέχη από τις Ελληνικές Ένοπλες Δυ-
νάµεις στο µέλλον, σε εποχές δύσκολες και περίεργες, πιστεύω
ότι η Κυβέρνησή µας πρέπει να ξαναδεί το ζήτηµα και µε επιµέ-
ρους ρυθµίσεις να έρθει να διορθώσει την αδυναµία, την αστοχία
αυτή.

Μπαίνω στο θέµα του σηµερινού νοµοσχεδίου. Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει σχε-
διάσει και έχει εφαρµόσει όλα αυτά τα χρόνια µια βεντάλια
µεταρρυθµίσεων σε όλες τις βαθµίδες και το φάσµα της εκπαί-
δευσης. Και αυτό είναι σηµαντικό, γιατί βασικό καθήκον µας είναι
πράγµατι να επιδιώκουµε την αναβάθµιση σε δείκτες τόσο ποι-
οτικούς όσο και ποσοτικούς πρωτίστως του δηµόσιου σχολείου
και του δηµόσιου πανεπιστηµίου, γιατί αυτό είναι η βάσιµη ελπίδα
βελτίωσης και προκοπής της ζωής του µεγαλύτερου µέρους της
ελληνικής κοινωνίας. Η δηµόσια εκπαίδευση πρέπει να είναι στο
επίκεντρο των πολιτικών µας, διότι υπηρετεί την κοινωνική κινη-
τικότητα και κυρίως δίνει περιεχόµενο στην ελπίδα για µια καλύ-
τερη ζωή του µεγαλύτερου µέρους της ελληνικής κοινωνίας. 

Και το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα κινείται προς την κα-
τεύθυνση αυτή, προτάσσοντας τον ψηφιακό εκσυγχρονισµό -όχι
µόνο- κυρίως µέσω της ψηφιακής πύλης του φροντιστηρίου.
Είναι µια πρωτοβουλία αναµφισβήτητα θετική, αφού τα ψηφιακά

εργαλεία και η τεχνητή νοηµοσύνη απασχολούν την παγκόσµια
κοινότητα και στο σκέλος της εφαρµογής τους στην εκπαίδευση. 

Το ζητούµενο, λοιπόν, ή καλύτερα το επίδικο δεν είναι αν
σωστά πράττουµε, δεν είναι η εισαγωγή του ψηφιακού εκσυγ-
χρονισµού -αυτό είναι αναγκαίο και αδιαπραγµάτευτο- αλλά ο
τρόπος µε τον οποίον γίνεται η εισαγωγή και η εφαρµογή της τε-
χνολογίας στην εκπαίδευση, µία συζήτηση η οποία διεξάγεται σε
όλο τον πλανήτη από ειδικούς και όχι µόνο. 

Η επιστήµη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι κάτι πολύ πε-
ρισσότερο από τη συσσώρευση γνώσεων. Είναι κατ’ εξοχήν ο
τρόπος αξιοποίησής τους. Το σχολείο χρειάζεται να καλλιεργεί
τη σοφία, την απορριπτική, την κριτική, τον αναστοχασµό. Ο Πυ-
θαγόρας δεν µας κληροδότησε κανένα δικό του σύγγραµµα,
γιατί πίστευε ότι δεν χρειάζεται να αφήσει πίσω του άψυχα συγ-
γράµµατα, αλλά έµψυχα, τους µαθητές. Αυτά µας λέει ο φιλόσο-
φος Ολυµπιόδωρος. Και εδώ είναι η διαχρονική αποτύπωση, είναι
το µεδούλι της εκπαίδευσης. Γιατί; Γιατί η διδασκαλία είναι κάτι
περισσότερο από την µετάδοση γνώσεων. Συνίσταται σε µια κα-
θολική επίδραση πάνω στους µαθητές, η οποία προϋποθέτει δα-
σκάλους µε πλούσιες γνώσεις, ανθρωπιστική κουλτούρα, πολι-
τική συνείδηση, αµέριστο ενδιαφέρον για το µαθητή επιστηµο-
νικό και κυρίως ευρύτερο ήθος. Κυρίως, όµως, προϋποθέτει τη
γενναιοδωρία του διδάσκοντα να παραδώσει καλύτερους επιστή-
µονες και καλύτερους ανθρώπους, γιατί µε τον τρόπο αυτό θα
συµβάλλει στην εξέλιξη της και της κοινωνίας και του πολιτισµού.
Και αυτό δεν γίνεται χωρίς ποιοτική διδασκαλία µέσα στην τάξη,
δεν γίνεται χωρίς την εµβάθυνση και τον εµπλουτισµό της δια
ζώσης διδασκαλίας. 

Στο σχέδιο νόµου που συζητούµε σήµερα εισάγονται πολλές
ρυθµίσεις για τον ψηφιακό εκσυγχρονισµό του σχολείου και αυτό
είναι απολύτως θετικό. Δεν πρέπει, όµως, να παραβλέψουµε και
την ανάγκη εκσυγχρονισµού των ίδιων των σχολικών µονάδων. Η
κατάσταση των σχολικών κτηρίων, ειδικά στην επαρχία, είναι
συχνά τραγική µε εµφανή προβλήµατα εδώ και αρκετές δεκαε-
τίες -αυτή είναι η πραγµατικότητα- που δυσχεραίνουν, αν δεν πα-
ρεµποδίζουν κιόλας, την εκπαιδευτική διαδικασία και απο-
µειώνουν τη δυναµική πολύ σηµαντικών µεταρρυθµίσεων, που η
Κυβέρνησή µας έχει ψηφίσει και προσπαθεί να εφαρµόσει όλα
αυτά τα χρόνια. Χωρίς άρτια βασική υποδοµή κάθε προσπάθεια
αναβάθµισης της εκπαίδευσης υπονοµεύεται, µειώνεται, συνε-
πώς επιβάλλεται η καλή και η συστηµατική συντήρηση, επέκταση
και ανανέωση των σχολικών υποδοµών σε όλη τη χώρα. 

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρ’ ότι ο ψηφιακός εκ-
συγχρονισµός της εκπαίδευσης γοητεύει και πρέπει να τον επι-
διώκουµε, να είµαστε συντονισµένοι µε τον κόσµο που έρχεται,
η άποψή µου είναι ότι δεν πρέπει να σαγηνευόµαστε  από την
προοπτική µιας εκπαίδευσης, µιας παιδείας παραδοµένης στα
λογισµικά. Χρειάζεται άµεσα και δραστικά να ενισχύσουµε τους
διδάσκοντες και να ενισχύουµε και το δια ζώσης µάθηµα. 

Ο ρόλος του δασκάλου ειδικά σε παραµεθόριες και αποµακρυ-
σµένες, σε υποβαθµισµένες περιοχές, εκφεύγει του στενού εκ-
παιδευτικού σκέλους και συχνά αποτελεί έναν ευρύτερο συµ-
βολικό ρόλο. Είναι η ζωντανή παρουσία του κράτους, είναι η απτή
απόδειξη ότι η πολιτεία ενδιαφέρεται για τον κάθε Έλληνα και
την κάθε Ελληνίδα όπου κι αν αυτός κατοικεί. Ο δάσκαλος έχει
έναν ευρύτερο ρόλο, είναι φορέας αγωγής και δίνει µαθήµατα
ζωής µε το παράδειγµά του και όχι µόνο µε το µάθηµά του. Ο
Πλάτωνας είχε δίκιο όταν έλεγε ότι το µέγιστο µάθηµα δεν δίνε-
ται µε τα λόγια, δίνεται µε το ευρύτερο έργο και παρουσία. Γι’
αυτό και έχει ιδιαίτερη αξία -και πρέπει συνέχεια να το τονίζουµε-
η παρέµβαση και η επιλογή, η προτεραιοποίηση -µε παρέµβαση
φαντάζοµαι, του Υπουργείου, κύριε Υπουργέ της Κυβέρνησης-
για πρόσληψη δέκα χιλιάδων εκπαιδευτικών φέτος το Σεπτέµ-
βριο, όπως και η σωστή επισήµανση στην οµιλία σας πάνω από
µία φορά, όπως άκουσα, ότι τα ψηφιακά φροντιστήρια και οι ψη-
φιακές τάξεις, δεν µπορούν παρά να έχουν συµπληρωµατικό
ρόλο στην εκπαιδευτική διαδικασία. 

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και στην ενίσχυση εργαλείων αντι-
µετώπισης της ενδοσχολικής βίας, όχι µόνο για το περιεχόµενο
της ρύθµισης, όσο για τον συµβολισµό που εκφράζει, δείχνοντας
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ότι το Υπουργείο έχει σταθερά στραµµένη την προσοχή του στην
αντιµετώπιση της µάστιγας αυτής. Η βία των ανηλίκων και ιδιαί-
τερα αυτή που εκκολάπτεται και εκδηλώνεται µέσα στις σχολικές
αίθουσες, µέσα στο σχολικό περιβάλλον, είναι ένα τεράστιο ζή-
τηµα. Αντικατοπτρίζει πολλαπλές αποτυχίες, εκπαιδευτικές, κοι-
νωνικές και οικογενειακές. Χρειάζεται µεγάλη και σταθερή συ-
νεχή προσπάθεια. Η καθηµερινότητα και οι συνθήκες σε πολλές
σχολικές µονάδες είναι συχνά αδιανόητα δύσκολες από άποψη
«τάξης» και φοβάµαι ότι τα περιστατικά που βλέπουν το φως της
δηµοσιότητας δεν είναι ούτε µεµονωµένα ούτε οι εξαιρέσεις.
Ίσως είναι τα πιο ακραία, αν και αυτό συζητείται. 

Το χαοτικό περιβάλλον σε ό,τι αφορά το καθεστώς των απου-
σιών, η απειθαρχία, η έλλειψη πειθαρχικού ελέγχου, πιθανώς όλα
αυτά µαζί και άλλα, προκαλούν διαλυτικές καταστάσεις στις σχο-
λικές µονάδες και καθιστούν ιδιαίτερα δύσκολη, πολλές φορές,
τη διεξαγωγή του µαθήµατος. Γι’ αυτό και επιβάλλεται να δούµε
γρήγορα πώς θα διορθώσουµε κάποια ή όλα από τα στοιχεία που
περιέγραψα ενδεχοµένως κι άλλα. 

Όπως οφείλουµε, κατά τη γνώµη µου, να δούµε και κάτι ακόµη,
περισσότερο στρατηγικό θα έλεγα. Εδώ και δεκαετίες, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι έχουµε δώσει έµφαση στην απόκτηση γνώ-
σεων και δεξιοτήτων στην εκπαίδευση, προκειµένου να µπορούν
τα παιδιά να αντεπεξέρχονται στις συνεχείς, στις ατέρµονες εξε-
ταστικές διαδικασίες. Και έχουµε παραµελήσει στην εκπαιδευτική
διαδικασία την καλλιέργεια του ήθους και της αγωγής και αυτό
νοµίζω ότι οφείλουµε να το ξαναδούµε. 

Κλείνω, κυρίες και κύριοι, λέγοντας ότι ο Δηµόκριτος υποστή-
ριζε ότι οι άνθρωποι δεν ευηµερούν χάρη στα σώµατά τους και
στα υλικά αγαθά, αλλά µε την παιδεία και τις πολλές γνώσεις που
αποκτούν. Στη χώρα µας πρέπει να διατηρήσουµε ως κόρη
οφθαλµού το κεκτηµένο ότι η φτώχεια και η στέρηση δεν µπορεί
να αποτελούν εµπόδια για τη µόρφωση, αλλά αντίθετα η µόρ-
φωση να είναι ο βασικός και µοναδικός τρόπος απόδρασης από
τη φτώχεια και την υστέρηση. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε. 
Καλούµε στο Βήµα τον κ. Κόντη, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο

της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών. Μετά είναι η κ.
Σπυριδάκη, η κ. Δεληκάρη και ο κ. Παπαηλιού. 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

σχετικά µε το νοµοσχέδιο αυτό θα σχολιάσω κάποια πράγµατα,
όχι τόσο εµπεριστατωµένα όσο ο αγορητής µας. 

Θα ήθελα να σταθώ κι εγώ στο ότι είχαµε ένα πολύ περίεργο
και σηµαντικό συµβάν προχθές στην Κάσο, το οποίο όλως παρα-
δόξως πέρασε σαν κάτι επιπόλαιο, σαν κάτι το οποίο συνέβη µεν
στα ελληνικά ύδατα αλλά δεν είναι κάτι που πρέπει να δώσουµε
µεγάλη σηµασία. Είχαµε την παρεµπόδιση σε ελληνικά ύδατα
ενός ιταλικού πλοίου από τους Τούρκους. Είναι µια ενέργεια, η
οποία, αν µη τι άλλο, προϊδεάζει για τις προθέσεις των Τούρκων,
οι οποίες µόνο ειρηνικές δεν είναι. Και πιστεύουµε ότι πρέπει να
δώσουµε -για να µην το συνεχίσω, για την αντίδραση που είχαµε-
µεγάλη σηµασία στο τι προτίθενται να κάνουν αυτοί οι Τούρκοι,
σηµερινοί απόγονοι του Κεµάλ, οι οποίοι δεν έχουν ποτέ στο
µυαλό τους ειρηνικές διαθέσεις. 

Πολύ πρόσφατα είδαµε την Τουρκία να ανακατεύεται σε τέσ-
σερα διαφορετικά µέτωπα πολέµου, στη Συρία, στο Κουρδιστάν,
στο Ιράκ. Όπου υπάρχει πόλεµος η Τουρκία είναι µέσα. Είναι µια
χώρα η οποία είναι αιµοσταγής. Είναι µια χώρα, η οποία ποτέ δεν
ήταν και ποτέ δεν θα είναι φιλική µε την Ελλάδα, όσο κι να προ-
σπαθούµε να πείσουµε τους εαυτούς µας σήµερα ότι είναι. Και
είναι µια χώρα η οποία -µην το ξεχνάµε, προχθές είχαµε την επέ-
τειο των πενήντα ετών- έχει υποδουλωµένο ένα µεγάλο µέρος
της Κύπρου. Είναι υποδουλωµένη η µισή Κύπρος σχεδόν. Μιλάµε
για στρατιωτική και πολιτική κατοχή. Ό,τι και να γίνει, η Τουρκία
δεν είναι συζητητής. Δεν είναι µία χώρα, η οποία έρχεται µε καλές
προθέσεις. Έρχεται µόνο για να πάρει. Κι αυτό είναι το χειρό-
τερο. Διότι για να δώσει δεν πρόκειται να δώσει ποτέ τίποτε. Οι
πληθυσµοί µας αφανίστηκαν. Οι Έλληνες που έζησαν στον

Πόντο, που έζησαν στην Τουρκία, στα παράλια της Σµύρνης σε
όλη τη µεγάλη εκείνη εποχή, έχουν εξανδραποδιστεί, εξαφανι-
σθεί και µένει µόνο να συζητάµε κάποιες ιστορίες που έχουν µεί-
νει και αυτές να ντρεπόµαστε να τις πούµε ή να προσπαθούµε να
τις εξαλείψουµε από την ιστορία µας. 

Αυτή είναι η Τουρκία και αυτή θα είναι πάντα. Και αυτό έρχεται
να µας το αποδεικνύει κάθε φορά µε τη στάση της. Τώρα είναι
στις ΑΟΖ, αύριο θα είναι κάπου αλλού. Εµείς πρέπει να είµαστε
πάντα έτοιµοι για το χειρότερο κι όχι να προσπαθούµε να δώ-
σουµε δάφνινα στεφάνια στις όποιες προκλήσεις µας κάνουν. 

Σχετικά µε το νοµοσχέδιο αυτό, είµαστε κάθετα αντίθετοι από
φιλοσοφία µε τον ψηφιακό καλπασµό που επιχειρείται σε όλους
τους τοµείς και ειδικά τώρα στα παιδιά µας. Εγώ θα αρχίσω από
ένα θέµα που δεν το έχουν πιάσει πολλοί, µιλώντας για τις ψη-
φιακές αυτές όλες διευκολύνσεις στα σχολεία µας, το οποίο είναι
το θέµα της υγείας των παιδιών µας. Υπάρχουν παιδιά τα οποία
είναι κολληµένα σήµερα σε κινητά και υπολογιστές και τώρα προ-
σπαθούµε να τους το επιβάλλουµε περισσότερο και τα οποία πα-
θαίνουν πολλές µορφές επιληψίας, ασθενειών στα µάτια,
δυσκολία κατανόησης στον εγκέφαλο. Δεν είναι τυχαίο ότι µεγα-
λώνουν ραγδαία οι περιπτώσεις αυτισµού, οι οποίες εµφανίζονται
πάνω από τα δέκα, ενώ οι κανονικές περιπτώσεις εµφανίζονταν
από πολύ µικρότερα. Κι εµείς θέλουµε να επιβάλλουµε στα παι-
διά να τα εθίσουµε, να πηγαίνουν όλο και περισσότερο κοντά
στην ψηφιακή υποτίθεται διευκόλυνση. Δεν είναι διευκόλυνση
αυτή. Εµείς µεγαλώσαµε µε βιβλία. Μάθαµε τα γράµµατα που
µάθαµε µε βιβλία και µε βιβλία συνεχίζουµε. 

Εγώ θυµάµαι το µεγάλο δώρο που είχα πάρει του πατέρα µου
ήταν η εγκυκλοπαίδεια του Ηλίου, για όσους τη γνώριζαν. Ήταν
µια εγκυκλοπαίδεια από την οποία έµαθα τα µισά πράγµατα,
µέχρι να πάω στο γυµνάσιο, τα είχα µάθει εκεί, από την εγκυκλο-
παίδεια αυτή. Είχα µάθει τον κόσµο, είχα µάθει γεωγραφία, είχα
µάθει τα πάντα. Και µετά απέκτησα γνώσεις, τις οποίες µας έδω-
σαν στο γυµνάσιο το εξατάξιο τότε. 

Τώρα µε ένα απρόσωπο ψηφιακό περιβάλλον προσπαθούµε
να κάνουµε τα παιδιά µας να είναι προσηλωµένα σε µια οθόνη, η
οποία εκπέµπει εκατοµµύρια µικρά led -και δεν ξέρω πώς να τα
πω- ηλεκτρονικά που τρεµοπαίζουν στην ουσία και τα µάτια τους
και ο εγκέφαλός τους είναι καρφωµένα εκεί για να παίρνουν τι;
Δέκα γράµµατα που θέλουµε να τους µάθουµε. 

Όταν υπάρξει η φυσική έλλειψη είτε του δασκάλου είτε του
βοηθού και η προσωπική επαφή που θα υπάρξει στο µέλλον τε-
λείως και η προσωπική δυνατότητα του µαθητή να ρωτήσει, να
µάθει εκείνη την ώρα κάτι, να απαντήσει, να αντιδράσει σε µια
ερώτηση που παίρνει, τότε θα είναι και το τέλος της µαθητείας
και θα φτάσουµε πλέον στα παιδιά ροµπότ που θα τους δίνουµε
κάποιες λέξεις, όπως τα ροµπότ, θα µαθαίνουν αυτά τα λίγα πρά-
γµατα και θα τους χρησιµοποιούµε όπου θέλει η νέα υποτιθέµενη
τάξη πραγµάτων του κόσµου που θέλουν να επιβάλουν. 

Δεν έχω να σχολιάσω κάτι πάνω σε αυτό περισσότερο. Εγώ θα
ασχοληθώ µε το δεύτερο µέρος που είναι το µέρος σχετικά µε
τον αθλητισµό. 

Κύριε γραµµατέα και κυρία Υπουργέ, είχαµε πει στο προηγού-
µενο νοµοσχέδιο ότι δηµιουργήσαµε όρους και προϋποθέσεις
ώστε να εκλείψει η βία από τα γήπεδα. Όµως, αν διαβάσουµε
µέσα εδώ, µιλάµε για µέσα και έξω από τα γήπεδα. Και δυστυ-
χώς, δεν έχει εκλείψει ούτε µέσα, αλλά πολύ περισσότερο έξω. 

Έχει παραρτήµατα και έχουµε άρθρα που επιµελείται η ΔΕΑΒ,
στα οποία µπορεί να επιβάλει βαρύτατες κυρώσεις το σωµατείο
εάν συµβούν επεισόδια και έξω από τα γήπεδα. 

Προχθές είχαµε τέσσερις οµάδες δολοφόνων στον Παναθη-
ναϊκό, που αντάλλαξαν πυροβολισµούς και µαχαιριές. Ήταν ακρι-
βώς έξω από το γήπεδο. Δεν ήταν πολύ µακριά. Και νοµίζω ότι
ούτε ο Παναθηναϊκός πήρε καµµία ειδοποίηση να παραστεί να
απολογηθεί στη ΔΕΑΒ. Εκτός από τις συλλήψεις των οπαδών,
που δεν ξέρουµε και πού θα καταλήξουν, δεν συνέβη κάτι άλλο
που να επιφέρει τιµωρία στο σωµατείο. Θα επιφέρει κάποια επί-
πληξη, ίσως και κάποιο πρόστιµο, ενώ ο κανονισµός µιλάει για
µέχρι και οριστική παύση σε βαριά γεγονότα. Και δεν ζητώ την
παύση λειτουργίας του Παναθηναϊκού. Αλλά, είναι τόσο βαρύς
αυτός ο κανονισµός που έχουµε βάλει που ουσιαστικά, έστω στην
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ελαφριά του µορφή, θα έπρεπε να έχει ταρακουνήσει το σωµα-
τείο. 

Εσείς είχατε κάποια επαφή µε τον Παναθηναϊκό να σας πει την
επίσηµη άποψή του -αναφέροµαι στον Παναθηναϊκό, γιατί είναι
πρόσφατο, είχαµε κι άλλα πριν-, να σας πει τι είναι αυτοί οι εκατό
που υποτίθεται είναι φίλαθλοι δηλωµένοι εκεί οι οποίοι συνεπλά-
κησαν µε πιστόλια και τουφέκια και µαχαίρια; Δεν πρέπει κάποτε
να τελειώσει αυτό; Στη Λεωφόρο Αλεξάνδρας που περνάει όλος
ο κόσµος να έχουµε πυροβολισµούς; Γιατί; Για το ποδόσφαιρο; 

Και δεν είναι φυσικά µόνο το ποδόσφαιρο, γιατί µιλάµε για
εγκληµατίες…

Εγώ το έχω ζήσει αυτό σε µικρότερη µορφή, γιατί δεν ήταν
τότε έτσι. Σήµερα βρίσκουν χώρο στο ποδόσφαιρο, γιατί καλύ-
πτονται µέσα εκεί, τους καλύπτουν. Και µάλιστα, είναι υποτίθεται
ζήτηµα τιµής να µην τους καταδώσουν, ακόµα και αν ξέρουν ότι
είναι εγκληµατίες ή έµποροι ναρκωτικών. Τους θεωρούν αδέρφια
και συνοπαδούς. Όµως δεν είναι οπαδοί. Δεν πρέπει κάτι να γίνει; 

Θυµάµαι την εποµένη που είχε ψηφιστεί το νοµοσχέδιο αυτό,
σε έναν αγώνα στον Ασπρόπυργο -δεν ξέρω αν το είχατε πληρο-
φορηθεί- της Α.Ε. Ποντίων µε µια άλλη οµάδα αντάλλαξαν πυρο-
βολισµούς µέσα στο γήπεδο. Το είχατε πληροφορηθεί αυτό το
συµβάν; Ήταν λίγο µετά την ψήφιση του νοµοσχεδίου. Τιµωρή-
θηκαν, ναι. Εγώ, όµως, µιλάω για το γεγονός ότι αντάλλαξαν πυ-
ροβολισµούς µέσα σε ένα γήπεδο που είχε παιδιά που έβλεπαν
τον αγώνα. Εγώ το θυµάµαι, γιατί τα παρακολουθώ όλα, ό,τι συµ-
βαίνει. 

Ακόµα και στη Βραζιλία, που έχω ζήσει, δεν συµβαίνει αυτό, να
πυροβολούνται µέσα στο γήπεδο, να αλληλοπυροβολούνται. Και
φτάσαµε να αλληλοπυροβολούνται στην Ελλάδα του Πλάτωνα,
του Αριστοτέλη, της παιδείας, της δηµοκρατίας, που θέλουµε να
λέµε ότι θέλουµε να διαφυλάξουµε. 

Μα, αυτό είναι κατάλυση της δηµοκρατίας. Όταν δεν µπορεί
κάποιος να πάει σε ένα δηµόσιο θέαµα, είναι κατάλυση της δη-
µοκρατίας, είναι τροµοκρατία. Αυτό είναι τροµοκρατία. Όταν τρο-
µοκρατείς τον διπλανό σου και φοβάται ότι θα του επιφέρεις
ζηµιά, είτε σωµατική είτε υλική, στην περιουσία του ή στον εαυτό
του, είναι τροµοκρατία. Πώς να το κάνουµε; 

Αυτοί οι τύποι δεν θα πρέπει κανονικά, όχι να ξαναµπούν στα
γήπεδα, ούτε να ξαναδούν τη δυνατότητα να µπορέσουν να πλη-
σιάσουν αθλητικούς χώρους. Και πρέπει να πάνε και να απολο-
γηθούν σε ένα δικαστήριο. 

Τότε συνηγόρησα, παρ’ όλο που ήµουν αντίθετος. Και θυµάµαι
ότι ψηφίσαµε «παρών» στο νοµοσχέδιο. Αφού είδα ότι οι ΠΑΕ οι
ίδιες αδιαφόρησαν, θα συνηγορήσω και τώρα στο θέµα αυτό. Και
θέλω να δω πού θα φτάσει. Και µάλιστα, θα συνηγορήσω στηρί-
ζοντας θετικά τώρα ειδικά τα άρθρα αυτά, του αθλητικού. Γιατί
βλέπω ότι η Super League µάς έστειλε ένα υπόµνηµα απλά όπου
διαφωνεί, αν θυµάµαι καλά, µόνο µε τη στέγαση των συλλόγων
ή µε την αδειοδότηση ενός συλλόγου οπαδών. Αυτή δεν είναι η
διαφωνία τους; Όµως, δεν ήρθε καν, όπως την άλλη φορά, να
την υπερασπιστεί. Συνεπώς δεν τους ενδιαφέρει. 

Αν, όµως, δεν τους ενδιαφέρει αυτούς, πρέπει να ενδιαφέρει
εµάς. Και ενδιαφέρει εµάς σε τι; Να σταµατήσει όλο αυτό. Εάν
λοιπόν δεν θελήσουν να το σταµατήσουν µε άλλους τρόπους,
ναι, να επιβληθούν όποιες κυρώσεις θελήσετε να βάλετε. 

Εγώ πλέον είµαι υπέρ αυτών των κυρώσεων. Δεν θα συζητήσω
αν η ΔΕΑΒ ξεπερνάει και φτάνει στα «χωράφια» της FIFA κ.λπ..
Ούτε η FIFA είδα να ασχολείται ούτε την κάλεσε κανείς να ασχο-
ληθεί. Οπότε, ναι, συµφωνώ σε όλα τα άρθρα αυτά, ειδικά για το
αθλητικό νοµοσχέδιο, όχι για το ψηφιακό. 

Ελπίζω, κύριε Υπουργέ, κύριε γραµµατέα, µια µέρα να έχουµε
φτάσει στο σηµείο να µπορούν άνθρωποι οι οποίοι έχουν κόψει
το ποδόσφαιρο τώρα να πάνε στο γήπεδο. 

Μία αµφιβολία έχω στον νόµο αυτό, που τη συνάντησα και
τώρα. Εγώ ζω στην Αθήνα, ο γιος µου στη Θεσσαλονίκη, πηγαίνει
σχολείο. Θέλει να πάει στο γήπεδο να αγοράσει διαρκείας σε
µπάσκετ, βόλεϊ και ποδόσφαιρο για να βοηθήσει την οµάδα του.
Δεν έχει κινητό τηλέφωνο ψηφιακό. Πρέπει να βρούµε έναν
τρόπο να µπορούν να αγοράσουν οι ανήλικοι ένα διαρκείας που
βοηθάει την οµάδα τους ή ένα εισιτήριο να πάνε στο γήπεδο.
Γιατί, σας είπα και την άλλη φορά, είναι τέσσερα - πέντε παιδιά

που πάνε µε έναν γονέα. Να µην είναι αποκλεισµένα. 
Υποτίθεται, όµως, αυτό πρέπει να συµβαίνει σε ένα υγιές πε-

ριβάλλον, όπως είπαµε, και όχι σε ένα περιβάλλον τραµπουκι-
σµών, δολοφόνων, εγκληµατιών, που καραδοκούν για να φτιά-
ξουν κι άλλα νέα παιδιά εγκληµατίες. Εµείς αυτό θέλουµε να απο-
φύγουµε. Γιατί καλά είναι όσα λέµε, να φτιάξουµε τα σχολεία,
γιατί από τη µικρή ηλικία ξεκινάνε πολλά πράγµατα. Αλλά, ας
δείτε τι συµβαίνει παραπέρα, που εγώ τα βλέπω πάλι από τον γιο
µου. Οι νέοι σήµερα της πρώτης γυµνασίου βλέπουν και έχουν
σαν είδωλα τράπερ µουσικούς οι οποίοι µιλάνε για κατάλυση του
κράτους, των θεσµών, για δολοφονία αστυνοµικών. 

Εγώ νοµίζω ότι και εκεί πρέπει να φτιάξουµε ένα νοµοσχέδιο,
για όλα αυτά που έχουν πρόσβαση πλέον τα παιδιά. Γιατί δεν
είναι τέχνη αυτό, είναι αλητεία. Και είναι προαναγγελία κακών χα-
ρακτήρων και προετοιµασία δολοφόνων. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τον
κατάλογο των οµιλητών. 

Τον λόγο έχει η κ. Κατερίνα Σπυριδάκη από το ΠΑΣΟΚ και ακο-
λουθεί η κ. Δεληκάρη και µετά ο κ. Παπαηλιού. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από πέντε
χρόνια διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας η κατάσταση στην
εκπαίδευση είναι απογοητευτική. Πέντε χρόνια µεταρρυθµίσεων
κενού περιεχοµένου, µε βαρύγδουπους τίτλους και επικοινωνια-
κούς εντυπωσιασµούς, µε µοντέλα συγκεντρωτισµού και πλη-
θώρα γραφειοκρατικών διατάξεων. 

Πού είναι οι ουσιαστικές αλλαγές της µεγάλης εκπαιδευτικής
µεταρρύθµισης που διατυµπανίζετε σε κάθε ευκαιρία; Η Κυβέρ-
νηση συνεχίζει να αγνοεί την πραγµατική ανάγκη για ενίσχυση
της δηµόσιας εκπαίδευσης. Σας το έχουµε ξαναπεί. Ο τρόπος
διανοµής του δηµόσιου χρήµατος είναι εκείνος που αποκαλύπτει
τις κυβερνητικές προτεραιότητες. Και δυστυχώς, η παιδεία δεν
είναι µία απ’ αυτές για σας. 

Οι δαπάνες για την παιδεία είναι κάτω του 3% του ΑΕΠ, ενώ ο
ευρωπαϊκός µέσος όρος είναι στο 5% µε 5,5%. Αυτή η υποχρη-
µατοδότηση επιβεβαιώνει την αδιαφορία σας για τη δηµόσια εκ-
παίδευση. Αντί να κατευθύνετε πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης
και Ανθεκτικότητας προς την παιδεία, εσείς συνεχίζετε την πολι-
τική των απευθείας αναθέσεων σε φίλους µεγαλοεπιχειρηµατίες
και επενδυτές. Ούτως η άλλως, το ίδιο δεν κάνετε και µε το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι µεγάλες διαφορές των ανε-
πτυγµένων και των αναπτυσσόµενων χωρών αποτυπώνονται στο
κράτος πρόνοιας, το κοινωνικό κράτος και το κράτος δικαίου. Δυ-
στυχώς, και στις τρεις αυτές διαστάσεις του κράτους, η ποιότητα
και η εικόνα της δικής µας χώρας είναι απογοητευτική. Έχουµε
ένα αντιεκπαιδευτικό εθνικό σύστηµα παιδείας, ένα διαλυµένο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας και ένα κράτος δικαίου αναποτελεσµα-
τικό, που δεν τιµούν στο ελάχιστο µια χώρα που θέλει να λέγεται
ανεπτυγµένη ευρωπαϊκή χώρα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το νοµοσχέδιο δεν αποτε-
λεί εξαίρεση στον παραπάνω κανόνα. Είναι γεµάτο εµβαλωµατι-
κές διατάξεις και αποσπασµατικές ρυθµίσεις. Η νοµοθέτησή σας
χαρακτηρίζεται από έλλειψη συνολικού σχεδιασµού και περιορί-
ζεται σε ένα συνονθύλευµα διατάξεων που δεν υλοποιούν κάποια
πραγµατική µεταρρύθµιση. Είναι µια νοµοθέτηση στείρα οράµα-
τος. 

Πού είναι ο εθνικός διάλογος για την παιδεία που έχουµε επα-
νειληµµένα ζητήσει; Γιατί τον αποφεύγετε; Και αντί για εθνικό
διάλογο, φέρνετε ένα νοµοσχέδιο παιδείας εκατό δεκαεννέα άρ-
θρων, το οποίο λόγω έκτασης και αχανούς περιεχοµένου δεν κα-
θιστά εύκολη την ουσιαστική του επεξεργασία, µια και ο χρόνος
είναι περιορισµένος. 

Άλλωστε, βέβαια δεν φαίνεται να σας απασχολεί κάτι τέτοιο.
Εσείς αντιλαµβάνεστε τη νοµοθέτηση σαν µια απλή τυπική υπο-
χρέωσή σας για ενηµέρωση του Σώµατος της Βουλής. Και αυτό
είναι κάτι που δεν θα το ακούσετε µόνο από εµένα ή µόνο από
εµάς, αλλά από το σύνολο της Αντιπολίτευσης. Αλλά, δεν µας ξα-
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φνιάζει η στάση σας, είναι ένα ακόµα δείγµα υπέρµετρης αλαζο-
νείας. 

Δεδοµένων των παραπάνω, θα µπορέσω να σταθώ µόνο σε κά-
ποια σηµεία του νοµοσχεδίου. 

Στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο προβλέπεται το Ψηφιακό Φρο-
ντιστήριο για την εξ αποστάσεως υποστήριξη των µαθητών που
είναι υποψήφιοι για τις πανελλαδικές εξετάσεις. Είναι µια θετική
ρύθµιση, που ωστόσο χρήζει κριτικής προσέγγισης. 

Κυρία Υπουργέ, ένα ισχυρό, αποτελεσµατικό, συµπεριληπτικό,
ποιοτικό και πλήρως στελεχωµένο σύστηµα δηµόσιας και δωρεάν
παιδείας θα απέκλειε την ανάγκη για φροντιστηριακή υποστή-
ριξη. Είναι οι ελάχιστες απαιτήσεις –επαναλαµβάνω, οι ελάχιστες-
που µπορεί να έχει ο Έλληνας φορολογούµενος πολίτης. 

Η πρόβλεψη για το Ψηφιακό Φροντιστήριο µε τη µορφή σύγ-
χρονης και ασύγχρονης εκπαίδευσης στερεί τη φυσική αλληλε-
πίδραση µεταξύ µαθητών και εκπαιδευτικών, κάτι το οποίο
αναπόφευκτα θα επηρεάσει την κοινωνικοποίηση των παιδιών. 

Ας µην γελιόµαστε! Η φυσική παρουσία στην τάξη είναι και θα
είναι αναντικατάστατη. Είναι αναγκαίο να διατηρήσουµε αυτή τη
µοναδική σχέση µεταξύ µαθητή και εκπαιδευτικού. Η εκπαιδευ-
τική πολιτική της Κυβέρνησης υποβαθµίζει αυτή τη σχέση, προ-
ωθώντας την αποµόνωση των µαθητών, πίσω από οθόνες. 

Ερωτηµατικά, επίσης, προκύπτουν αναφορικά µε την αποτελε-
σµατικότητα του Ψηφιακού Φροντιστηρίου, δεδοµένου ότι: Πρώ-
τον, δεν έχει ολοκληρωθεί η ψηφιοποίηση και ανάρτηση του
υποστηρικτικού εκπαιδευτικού υλικού και δεύτερον, το Υπουρ-
γείο έχει απευθύνει πρόσκληση ενδιαφέροντος µόνο σε ενενήντα
οκτώ συνολικά εκπαιδευτικούς που πρόκειται να εξυπηρετήσουν
το σύνολο των µαθητών πανελληνίως, ενώ παρατηρείται µία πλή-
ρης απουσία σωστού σχεδιασµού. 

Επιπλέον, αναµένουµε ακόµα τις απαντήσεις του Υπουργού
για τα κριτήρια επιλογής των εκπαιδευτικών και τη διασφάλιση
της διαφάνειας και της αξιοκρατίας στο σύστηµα επιλογής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πάµε τώρα στο Κεφάλαιο της
«Ενδοσχολικής Βίας». Κι εδώ βλέπουµε την εµµονή της Κυβέρ-
νησης µε τον ιδιωτικό τοµέα, καθώς εµπλέκει τους ιδιωτικούς φο-
ρείς, τόσο στη διαχείριση των αναφορών, όσο και στην υλοποίη-
ση εκστρατειών ενηµέρωσης και ευαισθητοποίησης της εκπαι-
δευτικής κοινότητας, για την ενδοσχολική βία και τον εκφοβισµό. 

Είµαι βέβαιη πως και αυτό θα το εναποθέσετε στην ατοµική
πρωτοβουλία. Άλλωστε, µας έχετε συνηθίσει µε την τακτική της
µετατόπισης της κρατικής ευθύνης προς τον ιδιωτικό τοµέα,
άκρως προβληµατικό, για ένα κράτος που θέλει να λέγεται «κοι-
νωνικό κράτος» και «κράτος πρόνοιας». 

Ασαφείς, µε θολές διατυπώσεις και έλλειψη εγγυήσεων, χαρα-
κτηρίστηκε η ρύθµιση για τις αυτόνοµες τάξεις γυµνασίου σε
αποµακρυσµένες ορεινές περιοχές. Έχουµε αναφέρει, πολλές
φορές, πως η ανάγκη για συντήρηση και λειτουργία των σχολι-
κών µονάδων στις αποµακρυσµένες παραµεθόριες περιοχές -
τόσο για παιδαγωγικούς, όσο και για εθνικούς λόγους- οφείλει
να είναι κυβερνητική προτεραιότητα. Σε καµµία περίπτωση, δεν
πρέπει οι υφιστάµενες σχολικές οµάδες να οδηγηθούν στην κα-
τάργηση. Αντιθέτως, η πολιτεία οφείλει, µε κάθε τρόπο, να στη-
ρίξει τις αποµακρυσµένες περιοχές.

Η δηµιουργία αυτόνοµων τάξεων δεν πρέπει να είναι πρό-
σχηµα για να κλείσουν οι σχολικές µονάδες. Αντί να σκεφτόµαστε
πώς θα µειώσουµε το κόστος, ας σκεφτούµε πώς θα επενδύ-
σουµε σε αυτές τις περιοχές. Ας δώσουµε κίνητρα στους εκπαι-
δευτικούς να διδάξουν εκεί. Ας ενισχύσουµε τις δοµές και την
τεχνολογία. Πρέπει να κατανοήσουµε ότι η παρουσία σχολικών
µονάδων στις αποµακρυσµένες περιοχές αποτελεί εθνική προτε-
ραιότητα. 

Πώς θα στηρίξουµε την ισόρροπη ανάπτυξη και την κοινωνική
συνοχή, αν εγκαταλείψουµε τις αποµακρυσµένες περιοχές; Η
διατήρηση και ενίσχυση των σχολείων σε αυτές τις περιοχές, λοι-
πόν, είναι καθήκον µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην ανώτατη εκπαίδευση, το
νοµοσχέδιο περιέχει επουσιώδεις διατάξεις, δευτερεύουσες και
γραφειοκρατικής κυρίως φύσεως, που δεν αντικατοπτρίζουν τις
πραγµατικές ανάγκες αναµόρφωσης της ενίσχυσης του ελληνι-
κού πανεπιστηµίου. Για µια ακόµη φορά η Κυβέρνηση παρουσιά-

ζεται κατώτερη των ίδιων των εξαγγελιών της! 
Αλήθεια, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, πότε θα δούµε µία

ουσιαστική µεταρρύθµιση, που να ενισχύει πραγµατικά τα πανε-
πιστήµιά µας; Σήµερα, σας καταθέτουµε ξανά την τροπολογία
µας, που αφορά την ενίσχυση και αναβάθµιση του ακαδηµαϊκού
µας δυναµικού. Με την παρούσα τροπολογία δίνεται η ευκαιρία,
κατόπιν κρίσεως σε επιστήµονες που χρόνια αποτελούν τη ρα-
χοκοκαλιά στα εργαστήρια των πανεπιστηµίων, να εξελιχθούν,
αναζωογονώντας το ενδιαφέρον τους για την έρευνα και την ακα-
δηµαϊκή εκπαίδευση. 

Η παρούσα τροπολογία επιδιώκει να αναγνωρίσει και να αξιο-
ποιήσει το εξαιρετικό έργο των µελών ΕΔΙΠ και ΕΕΠ, που διαθέ-
τουν διδακτορικά διπλώµατα και έχουν προσφέρει πολύτιµες
υπηρεσίες στα ελληνικά πανεπιστήµια. Παρ’ όλα τα προσόντα και
την αφοσίωσή τους, η υπάρχουσα νοµοθεσία τους στερεί την ευ-
καιρία ακαδηµαϊκής εξέλιξης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πανεπιστηµιακό προσωπικό
γηράσκει, µε αποτέλεσµα κάθε χρόνο να µειώνεται το διαθέσιµο
προσωπικό και τα φαινόµενα µείωσης των µαθηµάτων, ή αδυνα-
µίες συντονισµού διπλωµατικών εργασιών σε ορισµένα πανεπι-
στήµια και σχολές να είναι έντονα και να διακυβεύεται η ποιότητα
της παρεχόµενης εκπαίδευσης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Με την παρούσα τροπολογία, που σας καταθέτουµε, δίνεται
παράλληλα ευκαιρία τόνωσης του αριθµού του διδακτικού προ-
σωπικού, χωρίς να επιβαρύνεται ο κρατικός προϋπολογισµός. Με
τη ρύθµιση που προτείνουµε, τους δίνουµε τη δυνατότητα να εξε-
λιχθούν σε θέσεις επίκουρου καθηγητή και τονίζω -ξανά- χωρίς
να επιβαρυνθεί ο κρατικός προϋπολογισµός!

Έτσι, ενισχύουµε το διδακτικό και ερευνητικό προσωπικό των
πανεπιστηµίων µας, βελτιώνουµε την αναλογία ΔΕΠ - φοιτητή και
διασφαλίζουµε την ακαδηµαϊκή ισότητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνω πολύ σύντοµα, κύριε Πρόεδρε.
Θα θέσω δύο ερωτήµατα, για να µπορέσω να στηρίξω την ανά-

γκη µου για προτροπή, δική σας, να ψηφίσετε την τροπολογία.
Είναι ένα αίτηµα που καταπολεµά τις ακαδηµαϊκές ανισότητες;
Είναι ένα αίτηµα που δεν επιβαρύνει τον κρατικό προϋπολογισµό;
Η απάντηση και στα δύο είναι «ναι». 

Ας ενώσουµε, λοιπόν, τις δυνάµεις µας, για να προωθήσουµε
αυτή τη δίκαιη αναγκαία µεταρρύθµιση, προς όφελος του εκπαι-
δευτικού µας συστήµατος και των φοιτητών µας. Είναι ένα αίτηµα
όχι µόνο δικό µου, όχι µόνο του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής,
αλλά ακόµα και των ίδιων των ψηφοφόρων σας. 

Κλείνοντας, θα ήθελα απλά να πω ότι, δυστυχώς, το παρόν
σχέδιο νόµου δεν θα φέρει καµµία ουσιαστική βελτίωση στους
εκπαιδευτικούς µας, στο ίδιο το δηµόσιο σχολείο, στους µαθητές
µας και κυρίως, σε εκείνους µε µαθησιακές δυσκολίες και το ανα-
φέρω αυτό, γιατί το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, πιθανότατα, θα
είναι το τελευταίο -φαντάζοµαι- πριν την έναρξη της νέας σχολι-
κής χρονιάς. Η ουσία είναι ότι δεν ρυθµίζει, ουσιαστικά, τίποτα
απ’ όσα έχει εντοπίσει και το ίδιο το εκπαιδευτικό προσωπικό. 

Χάνεται, λοιπόν, µια ακόµα ευκαιρία να δοµηθεί, µε συναίνεση
και δηµοκρατική αντίληψη, ένα σύγχρονο και αποτελεσµατικό εκ-
παιδευτικό σύστηµα παιδείας. 

Είναι κρίµα, γιατί η εκπαίδευση και η «παιδεία του σήµερα»
είναι η «κοινωνία του αύριο»! Είναι κρίµα, γιατί οι ανάγκες της εκ-
παίδευσης και της χώρας δεν περιµένουν. Και αυτό φαίνεται να
µη σας αφορά!  

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

η κ. Αγγελική Δεληκάρη από τη Νέα Δηµοκρατία και µετά είναι η
κ. Καλλιόπη Βέττα από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΔΕΛΗΚΑΡΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε και

καλούµαστε σήµερα να ψηφίσουµε στην Ολοµέλεια, ένα πολυ-
θεµατικό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων
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και Αθλητισµού. Τα περισσότερα των εκατό άρθρα του νοµοσχε-
δίου θεραπεύουν µια σειρά ζητηµάτων, καθιστώντας το ερανι-
στικό, όπως το χαρακτήρισε, άλλωστε, και ο εισηγητής της
Πλειοψηφίας, ο  φίλος και πανεπιστηµιακός συνάδελφος Άγγε-
λος Συρίγος. 

Ήδη, κατά την επεξεργασία του νοµοσχεδίου στην Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων έγινε εξαντλητική παρουσίαση των προ-
βλέψεών του, ακούστηκαν πολλές απόψεις συναδέλφων, όπως
και των φορέων. Θα ήθελα κατά τη σηµερινή µου τοποθέτηση να
σταθώ σε ορισµένες µόνο πτυχές, τις οποίες θεωρώ εξαιρετικά
σηµαντικές. 

Πρώτα απ’ όλα, την εισαγωγή του εργαλείου του Ψηφιακού
Φροντιστηρίου. Κατάγοµαι από τον Νοµό Καβάλας, µε χωριά
ορεινά ηµιορεινά, όπου για πολλές οικογένειες η δυνατότητα να
στέλνουν τα παιδιά τους σε φροντιστήριο για επιπρόσθετη βοή-
θεια, πέραν των όσων παρέχει το δηµόσιο σχολείο, ήταν δυσχε-
ρής και ανύπαρκτη ορισµένες φορές. Συνθήκες που συναντά
κανείς σε πολλές περιοχές της βορείου Ελλάδας, στη Μακεδονία
και τη Θράκη, αλλά όχι µόνο. Αυτές οι δυσκολίες οδηγούν πολ-
λούς µαθητές να εγκαταλείψουν το σχολείο ή να αγωνιστούν, όχι
πάντοτε επί ίσοις όροις, για την εισαγωγή τους στην ανώτατη εκ-
παίδευση. 

Όµως, τα προβλήµατα δεν αφορούν µόνο τους µαθητές της
τελευταίας τάξης της γενικής και επαγγελµατικής εκπαίδευσης
στα λύκεια, είναι υπαρκτά και στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση.
Στα δηµοτικά, δηλαδή, καθώς και σε όλη την κλίµακα της δευτε-
ροβάθµιας εκπαίδευσης, γυµνάσιο και λύκειο. 

Με την πρωτοβουλία αυτή του Υπουργείου Παιδείας και µέσω
της πλατφόρµας του gov.gr θα λειτουργεί το ψηφιακό φροντι-
στήριο µε τη µορφή σύγχρονης και ασύγχρονης εκπαίδευσης για
τα πανελλαδικώς εξεταζόµενα µαθήµατα της Γ’ τάξης του λυ-
κείου, καθώς και της Δ’ τάξης του ενιαίου ειδικού επαγγελµατι-
κού λυκείου. Για τους µαθητές της Ε’ και ΣΤ’ τάξης του δηµο-
τικού, για όλες τις τάξεις του γυµνασίου, καθώς και για την Α’ και
Β’ τάξη του λυκείου, το Ψηφιακό Φροντιστήριο θα λειτουργεί, πα-
ρέχοντας δωρεάν υπηρεσίες ασύγχρονης εκπαίδευσης. 

Φανταστείτε µόνο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το κόστος
που επωµίζεται ένας γονιός που µένει πολλά χιλιόµετρα µακριά
από κάποιο αστικό κέντρο και πρέπει να µεταφέρει κάθε µέρα ο
ίδιος το παιδί του σε ένα φροντιστήριο. Το κόστος, σε µια εποχή
που οι τιµές των καυσίµων παραµένουν υψηλές, αλλά και τον
χρόνο που χάνεται κατά τη µετάβαση από και προς το σπίτι, ώρα
χαµένη από την ξεκούραση, το διάβασµα, την άθληση, ώρα τόσο
απαραίτητη για τους µικρούς και τους µεγαλύτερους µαθητές. 

Τι γίνεται στις περιπτώσεις, όµως, που οι γονείς δεν διαθέτουν
όχηµα ή που οι επαγγελµατικές υποχρεώσεις τους δεν τους επι-
τρέπουν να µεταφέρουν τα παιδιά τους σε κάποιο φροντιστήριο
που λειτουργεί µακριά από την οικία τους; Θα πρέπει να βασι-
στούν στις συγκοινωνίες, όπως παραδείγµατος χάριν, στα λεω-
φορεία και τα δροµολόγιά τους που δεν εξυπηρετούν πάντοτε,
µε αποτέλεσµα να χάνεται ακόµη περισσότερος χρόνος στις µε-
τακινήσεις; 

Θέλω τα παιδιά στην ελληνική περιφέρεια να έχουν τις ίδιες
ευκαιρίες µε τα παιδιά των αστικών κέντρων στην πρόσβαση στην
εκπαίδευση. Θέλω οι γονείς να µη νιώθουν µειονεκτικά, να µη νιώ-
θουν ντροπή, εάν δεν µπορούν να παρέχουν στα παιδιά τους επι-
πρόσθετη στήριξη. Θέλω η πολιτεία να στηρίζει έµπρακτα τις
οικογένειες που µένουν σε δυσπρόσιτες, ορεινές, ηµιορεινές και
νησιωτικές περιοχές, σε κάθε τοµέα και η παιδεία είναι ένας από
αυτούς! 

Το Ψηφιακό Φροντιστήριο θα βοηθήσει σηµαντικά όχι µόνο
στη βελτίωση της απόδοσης των µαθητών αλλά παράλληλα θα
απαλλάξει από σηµαντική οικονοµική επιβάρυνση τις ασθενέστε-
ρες, αλλά όχι µόνο αυτές, οικογένειες. 

Φυσικά το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας περιέχει και
άλλες καινοτοµίες όπως οι αυτόνοµες τάξεις. Ένα ακόµη µέτρο
για τη στήριξη των µαθητών των αποµακρυσµένων περιοχών
ιδίως των ορεινών όταν δεν τηρούνται οι προϋποθέσεις για την
ίδρυση γυµνασίου. Γίνονται βήµατα για την αντιµετώπιση της εν-
δοσχολικής βίας, ενός φαινοµένου που τον τελευταίο καιρό µας
απασχολεί όλες και όλους µε τα αυξανόµενα κρούσµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα νοµοθετούµε για µια
σειρά βελτιώσεων στη λειτουργία της επαγγελµατικής εκπαίδευ-
σης -άρθρα 25 έως 29- για θέµατα που αφορούν την ανώτατη εκ-
παίδευση -άρθρα 30 έως 44- την ειδική αγωγή -άρθρα 45 έως 47-
την εκκλησιαστική εκπαίδευση, το ινστιτούτο εκπαιδευτικής πο-
λιτικής, την εθνική αρχή για την ανώτατη εκπαίδευση καθώς και
για θέµατα που άπτονται του αθλητισµού. Παρουσιάστηκαν τόσο
σήµερα όσο και κατά τη συζήτηση στην αρµόδια επιτροπή ανα-
λυτικά από την εισηγητή της Πλειοψηφίας. Είναι προφανές πως
στον περιορισµένο χρόνο που διαθέτει ο κάθε οµιλητής δεν µπο-
ρεί να γίνει εξαντλητική παρουσίαση όλων των θετικών προβλέ-
ψεων που κοµίζει στην εκπαίδευση αλλά και στον αθλητισµό. 

Θα ήθελα να κλείσω την τοποθέτησή µου επισηµαίνοντας πως
κάθε µέτρο που στηρίζει τους ασθενέστερους συµπολίτες µας,
κάθε µέτρο που κάνει την πρόσβαση στην εκπαίδευση πιο εύ-
κολη, µειώνει τις ανισότητες και τους αποκλεισµούς και είναι κα-
λοδεχούµενο. Είναι αναγκαίο, είναι πατριωτικό, αν µου επιτρέ-
πεται. Για όλους αυτούς τους λόγους χαιρετίζω τη νοµοθετική
πρωτοβουλία του Υπουργείου Παιδείας και φυσικά σας καλώ να
ψηφίσετε το παρόν σχέδιο νόµου. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

η κ. Καλλιόπη Βέττα από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υφυπουργέ, το σηµερινό

νοµοσχέδιο συνιστά εκτός των άλλων µια κυβερνητική πρωτο-
βουλία στον χώρο της παιδείας µε την οποία κλονίζονται βασικές
αρχές της παιδαγωγικής επιστήµης εξαιτίας της απροθυµίας και
της ιδεοληψίας των συναρµόδιων Υπουργών να στηρίξουν
ενεργά το χώρο. 

Πιο συγκεκριµένα µε το πρόσχηµα του ψηφιακού µετασχηµα-
τισµού δηµιουργείται ένα διαφορετικό θεσµικό πλαίσιο όπου επι-
τρέπεται σταδιακά στην αρχή, αλλά στο µέλλον φοβάµαι µε
µεγαλύτερη ταχύτητα, το ξήλωµα της ζωντανής εκπαίδευσης µε
το πρόσχηµα της εξυπηρέτησης ή της ευκολίας. Αντί να δοθούν
κίνητρα να καλυφθούν τα οργανογράµµατα µε τους χιλιάδες
αδιόριστους εκπαιδευτικούς, αντί να λυθεί, δηλαδή, το πρόβληµα
µε βάση τις απαράδεκτες αρχές της παιδαγωγικής οι οποίες ανα-
φέρουν ότι η δια ζώσης εκπαίδευση είναι αναντικατάστατη, προ-
σφεύγουµε σε ηµίµετρα αποµακρυσµένης εκπαίδευσης. Άραγε,
το επόµενο βήµα θα είναι οι καταργήσεις των σχολικών µονάδων
σε δυσπρόσιτες περιοχές, ακόµη και γεωγραφικά ή εθνικά ευαί-
σθητες. Το εύχοµαι αλλά δεν το αποκλείω. 

Για να µη γίνει παρανόηση δεν είµαστε αντίθετοι µε τον εκσυγ-
χρονισµό των µέσων. Και βέβαια η χρήση τηλεµαθηµάτων ή η ψη-
φιοποίηση µπορεί να είναι χρήσιµα εργαλεία. Βέβαια δεν πρέπει
να παραβλεφθεί ότι έχουµε φτάσει σε ένα φετιχισµό, θα έλεγα
της ψηφιοποίησης µε αδρή χρηµατοδότηση και µεγάλα έσοδα
για όσες εταιρείες αναλάµβαναν την συγκεκριµένη εργασία που
ενίοτε δεν είναι και πρώτης προτεραιότητας. Ωστόσο, ακόµη και
έτσι δεν υπάρχουν σαφείς εξηγήσεις και πρόνοιες για την επάρ-
κεια του ηλεκτρονικού εξοπλισµού στις εκπαιδευτικές κοινότη-
τες, για τη διάρκεια παραµονής των παιδιών στις οθόνες, για την
προστασία των προσωπικών δεδοµένων ακόµα και για τις εργα-
σιακές σχέσεις των εκπαιδευτικών. Στην κυβερνητική σπουδή να
φιλοτεχνηθεί µια εικόνα εκσυγχρονισµού όλα παραπέµπονται στο
µέλλον µετέωρα και ασαφή. 

Επίσης, στον τοµέα αντιµετώπισης του bulling όπως και στον
επαγγελµατικό προσανατολισµό ανοίγει σε ένα ακόµη πεδίο η
δυνατότητα ιδιωτών να συνδράµουν να συνεπικουρούν, να έχουν
πρόσβαση σε βάσεις δεδοµένων και στο µέλλον πιθανότατα να
καθορίζουν τις εκπαιδευτικές πολιτικές και τις αποφάσεις των
νέων. Τέλος, έχουµε πλήρη αδιαφορία για την επαγγελµατική εκ-
παίδευση καθώς και για την τουριστική για την οποία δεν θα κου-
ραστώ να αναφέρω ότι είναι στο έλεος και των δύο συναρµόδιων
Υπουργείων µε κλειστές σχολές, υποχρηµατοδότηση, αποκλει-
στικά ωροµίσθιους καθηγητές και αµφισβητούµενες προοπτικές. 

Θέλω ωστόσο εδώ να αναφερθώ -κύριε Υφυπουργέ σας τα
είπα και στην επιτροπή- σε ένα υπαρκτό κοινωνικό ζήτηµα για το
οποίο καταθέσαµε και σχετική τροπολογία που αρνείστε να επι-
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λύσετε, αν και σας είχα καταθέσει σχετική ερώτηση τον Δεκέµ-
βριο του 2023. Δεν έχει καµµία µα καµµία δηµοσιονοµική επί-
πτωση. Απεναντίας αντιµετωπίζει µια αδικία καθώς µπορεί να
λειτουργήσει προς όφελος της κοινωνικής συνοχής προς όφελος
της εκπαιδευτικής λειτουργίας και των τοπικών κοινωνιών. Επι-
πλέον, µπορεί να συµβάλει µε τη σειρά του και στην αντιµετώπιση
του δηµογραφικού ζητήµατος. 

Πρόκειται για τον αποκλεισµό νεοδιόριστων συζύγων εκπαι-
δευτικών από τη δυνατότητα συνυπηρέτησης σε δυσπρόσιτες πε-
ριοχές, δυνατότητα που είχαν µέχρι το 2020 µετά τον πρώτο
χρόνο υπηρεσίας τους. Όµως από το 2021 µε δική σας ρύθµιση
απαιτείται οι εκπαιδευτικοί να έχουν υπηρετήσει για τουλάχιστον
δύο έτη σχολικά στην περιοχή διορισµού τους. Ωστόσο υπάρ-
χουν πολλές περιπτώσεις νεοδιόριστων συζύγων εκπαιδευτικών
που διορίζουν ταυτόχρονα σε δύο διαφορετικά ΠΥΣΔΕ, ΠΥΣΠΕ
ενίοτε σε ξεχωριστή δυσπρόσιτη περιοχή ο καθένας ή ο ένας,
χωρίς δυνατότητα συνυπηρέτησης έστω στη µία εκ των δύο δυ-
σπρόσιτων περιοχών στις οποίες διορίζονται. Στη σχετική πλατ-
φόρµα των αιτήσεων δεν έχει προβλεφθεί καν η δυνατότητα να
δηλωθεί η µεταξύ τους έγγαµη ή µε σύµφωνο συµβίωσης σχέση
ούτε συνεκτιµάται η οικογενειακή τους κατάσταση, ούτε καν πα-
ρέχεται η δυνατότητα συνυπηρέτησης των αιτούντων είτε πρό-
κειται για νέα ζευγάρια, είτε για γονείς πολυµελών οικογενειών
ακόµη και αν ο διορισµός τους αφορά σε δυσπρόσιτες περιοχές
όπου υφίστανται κενές θέσεις. Δηλαδή, σε µια περίοδο που η
χώρα µας βιώνει στεγαστική κρίση και δυσβάσταχτη ακρίβεια,
χωρίζονται οικογένειες έχοντας να αντιµετωπίσουν διπλά έξοδα
στέγασης, διαβίωσης και µετακίνησης. Παράλληλα, αν υπάρχουν
παιδιά καλούνται να ακολουθήσουν αναγκαστικά τον έναν από
τους δύο γονείς που θα βαρύνεται σχεδόν αποκλειστικά µε την
καθηµερινή τους φροντίδα, παράλληλα µε την εκτέλεση των δι-
δακτικών τους καθηκόντων. 

Εξαιτίας αυτού οι εκπαιδευτικοί πολλές φορές εξωθούνται στη
λήψη αδειών, ακόµη και άνευ αποδοχών για να αντεπεξέλθουν.
Ταυτόχρονα, πολλές σχολικές µονάδες στη θέση των αδειούχων
νεοδιόριστων εκπαιδευτικών παραµένουν κενές περιµένοντας
την πρόσληψη αναπληρωτών, κάτι που προκαλεί επιπλέον δυσ-
λειτουργίες στην εκπαιδευτική διαδικασία και περαιτέρω επιβά-
ρυνση στις κρατικές δαπάνες. Αυτή είναι η αντίληψη της Κυ-
βέρνησης για την εναρµόνιση οικογενειακής και επαγγελµατικής
ζωής, άραγε; Δεν παρέχετε καν τα στοιχειώδη κίνητρα στους νε-
οδιοριζόµενους εκπαιδευτικούς, ώστε να µπορούν να δηµιουρ-
γήσουν µια κανονική συνθήκη για τη ζωή τους στους τόπους που
καλούνται να υπηρετήσουν. Γι’ αυτό και µε σχετική τροπολογία -
προσθήκη που καταθέσαµε καλύπτουµε το ανωτέρω νοµοθετικό
κενό και αίρουµε την αδικία αυτή. 

Σας καλούµε, λοιπόν, να υιοθετήσετε τη λύση που προτείνουµε
και αφορά στις δυσπρόσιτες περιοχές, εφόσον υπάρχουν κενές
θέσεις. Μάλιστα η ρύθµιση µπορεί να συνδεθεί µε την υποχρέ-
ωση παραµονής των δύο ετών για τους νεοδιόριστους στους συ-
ζύγους εκπαιδευτικούς στη δυσπρόσιτη περιοχή τοποθέτησης.
Έτσι, στην περίπτωση νεοδιόριστων συζύγων ή σε σύµφωνο συµ-
βίωσης εκπαιδευτικών που διορίζονται σε διαφορετικές δυσπρό-
σιτες περιοχές θα παρέχεται πλέον η δυνατότητα να µπορεί
τουλάχιστον να αποσπάται άµεσα ο ένας ή η µία σύζυγος σε κενή
θέση σχολικής µονάδας στη δυσπρόσιτη περιοχή που υπηρετεί
ο έτερος σύζυγος κατόπιν συνυπολογισµού της οικογενειακής
τους κατάστασης. 

Δεν πρόκειται για ένα κοµµατικό ζήτηµα εδώ. Το θέµα του δη-
µογραφικού πρέπει µόνο να ενώνει τις προσπάθειες όλων. Και
σας καλούµε να υιοθετήσετε τη ρύθµιση που προτείνουµε και
µπορεί να εµπλουτιστεί το άρθρο 17 του νοµοσχεδίου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ ελάχιστο χρόνο, κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέ-
πετε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας θέλω να πω το
εξής. Η παιδεία χρειάζεται ενίσχυση. Χρειάζεται χρηµατοδότηση,
στελέχωση, φροντίδα και µέριµνα για όλες τις βαθµίδες, τις πε-
ριοχές, αλλά κυρίως για τους ανθρώπους της. 

Η ψηφιοποίηση, η ηλεκτρονική διακυβέρνηση, το τηλεµάθηµα

και το τηλεφροντιστήριο είναι εργαλεία µε θετικές, αλλά και συ-
ζητήσιµες πλευρές, που πρέπει να αξιοποιούνται µε σύνεση και
φειδώ. Δεν πρέπει να χάσουµε τον βασικό µας στόχο, που είναι
η µάθηση, η εκπαίδευση, η δηµιουργία σκεπτόµενων και κριτικών
πολιτών, µε πολύπλευρες προσλαµβάνουσες και ανθρωπιστικές
αξίες. 

Η κοινωνία µας, αλλά και κάθε κοινωνία, για να ευηµερήσει
χρειάζεται ενεργούς πολίτες, µε παρουσία στα κοινά και αλληλε-
πίδραση µε τους συνανθρώπους τους, όχι υπάκουους και απο-
χαυνωµένους τηλεθεατές, απαθείς δέκτες των άνωθεν εντολών
και κελευσµάτων. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

η κ. Θωµαΐς Οικονόµου από τη Νέα Δηµοκρατία και µετά ο κ. Πα-
παηλιού.

ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Υπουργείο

Παιδείας και η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη αποδει-
κνύουν καθηµερινά ότι στηρίζουν τη δηµόσια εκπαίδευση και
τους εκπαιδευτικούς. 

Η πιο πρόσφατη επιβεβαίωση αυτής της στήριξης ήρθε µε την
ανακοίνωση της κατανοµής δέκα χιλιάδων θέσεων για µόνιµους
διορισµούς στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση,
συµπεριλαµβανοµένης της ειδικής αγωγής. Πρόκειται για ένα
ακόµη ουσιαστικό βήµα στην κατεύθυνση της πλήρους στελέχω-
σης των σχολείων ολόκληρης της χώρας, που συνδυάζουµε µε
τη σύσταση περισσοτέρων από χιλίων επτακοσίων νέων οργανι-
κών θέσεων στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση. Είναι ένα ακόµα πο-
σοτικό άλµα σε συνέχεια των χιλιάδων διορισµών δασκάλων και
καθηγητών που προηγήθηκαν κατά την πρώτη πενταετία της δια-
κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, µαζί µε το άνοιγµα, µετά
από χρόνια, πολλών χιλιάδων θέσεων ειδικού εκπαιδευτικού και
βοηθητικού προσωπικού που έκανε πάλι αυτή η Κυβέρνηση. Στην
πραγµατικότητα πρόκειται για συνεχιζόµενη ενίσχυση του αν-
θρώπινου δυναµικού, που ισοδυναµεί µε µία µεγάλη ποιοτική αλ-
λαγή στη δηµόσια δωρεάν παιδεία, η οποία θα φανεί πολύ σύ-
ντοµα. 

Κυρία Υπουργέ, το παρόν νοµοσχέδιο διαπνέεται από την ίδια
ακριβώς προτεραιότητα, την ενίσχυση του εκπαιδευτικού συστή-
µατος έτσι ώστε κανένα παιδί να µην µείνει πίσω. Μια προτεραι-
ότητα πολύ σηµαντική, ιδιαίτερα για εµάς στην Ευρυτανία, όπως
και σε πολλούς ορεινούς ή αποµονωµένους νοµούς της πατρίδας
µας. Αναφέροµαι στο γεγονός ότι το αρµόδιο Υπουργείο όντως
επικεντρώνει µε το παρόν νοµοσχέδιο τις προσπάθειές του στη
στήριξη της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης περιοχών µε ζητήµατα
προσβασιµότητας. 

Ειδικά η Ευρυτανία, για λόγους δηµογραφικούς και όχι µόνο,
βιώνει ένα ακόµα αντικειµενικό πρόβληµα, τη µεγάλη αραίωση
και γεωγραφική διασπορά του πληθυσµού της. Έτσι, σήµερα
αντιµετωπίζουµε µία κατάσταση όπου παιδιά στις τάξεις του γυ-
µνασίου δεν διευκολύνονται στην προσπάθεια τους να ολοκλη-
ρώσουν την υποχρεωτική εκπαίδευση και να προχωρήσουν στο
λύκειο ή και ακόµα πιο πέρα. Εδώ έρχεται, λοιπόν, το νοµοσχέδιο
να προσφέρει συγκεκριµένα εργαλεία, όπως είναι η λειτουργία,
µε το άρθρο 5, αυτόνοµων τάξεων γυµνασίου σε αποµακρυσµέ-
νες περιοχές στις οποίες δεν πληρούνται τα κριτήρια για την
ίδρυση γυµνασίου, µε στόχο τη διευκόλυνση της φοίτησης µα-
θητών αποµακρυσµένων ορεινών περιοχών στο γυµνάσιο και την
ολοκλήρωση, εκ µέρους τους, της υποχρεωτικής εκπαίδευσης,
αλλά και η ψηφιακή εκπαιδευτική πύλη, το νέο ψηφιακό φροντι-
στήριο του άρθρου 3, έτσι ώστε µέσω του gov.gr να προσφέρε-
ται, ιδιαίτερα σε µαθητές της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης,
ψηφιακό εκπαιδευτικό περιεχόµενο και υπηρεσίες εξ αποστά-
σεως εκπαίδευσης. 

Η πρόσθετη αυτή, κατ’ αρχάς προαιρετική, ψηφιακή εκπαί-
δευση θα καλύπτει φροντιστηριακά και τα πανελλαδικά εξεταζό-
µενα µαθήµατα της Γ’ τάξης του γενικού λυκείου, των επαγγελ-
µατικών λυκείων, καθώς και της Δ’ τάξης του ενιαίου ειδικού
επαγγελµατικού γυµνασίου - λυκείου. 
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Ταυτόχρονα, οι νέες αυτές εφαρµογές θα παρέχουν αµφί-
δροµη ψηφιακή εκπαίδευση ιδίως µε τη διόρθωση ασκήσεων, ερ-
γασιών και διαγωνισµάτων σε µαθητές των τελευταίων τάξεων
του δηµοτικού, όλου του γυµνασίου και των πρώτων τάξεων του
λυκείου. Είναι, εποµένως, πάρα πολύ σηµαντικό ότι το Υπουργείο
Παιδείας έρχεται να προσφέρει αυτό το πολύτιµο εργαλείο µά-
θησης στους χιλιάδες µαθητές που θέλουν να προχωρήσουν την
εκπαίδευσή τους αλλά ενδεχοµένως δεν έχουν την οικονοµική
δυνατότητα ή και την πρόσβαση, όπως λόγου χάριν συµβαίνει σε
ορεινές περιοχές για να πάνε να κάνουν ιδιαίτερα µαθήµατα ή να
παρακολουθήσουν φροντιστήρια. 

Η ψηφιακή εκπαίδευση είναι, µε άλλα λόγια, ένα µέτρο που
µπορεί να οδηγήσει στην άρση των γεωγραφικών περιορισµών,
ιδιαίτερα για την πρόσβαση των παιδιών στο πανεπιστήµιο και
άρα, να πραγµατώσει τη συνταγµατική επιταγή ότι πρέπει να
έχουν ισότιµη πρόσβαση όλοι οι Έλληνες στη δηµόσια, δωρεάν
παιδεία. 

Κυρία Υπουργέ, κλείνοντας θα ήθελα να καταθέσω δύο προ-
τάσεις που αφορούν στην ελληνική περιφέρεια και σχετίζονται
όχι µόνο µε την Ευρυτανία, αλλά πιστεύω ότι αγγίζουν τον πυ-
ρήνα της συζητούµενης νοµοθετικής πρωτοβουλίας της Κυβέρ-
νησης. Η πρώτη είναι η δηµιουργία σχολής ανώτερης επαγγελ-
µατικής κατάρτισης σε πόλεις όπως είναι το Καρπενήσι. Ειδικά
για την Ευρυτανία έχω προτείνει ήδη στο Υπουργείο την αναβάθ-
µιση του υπάρχοντος ΔΙΕΚ σε θεµατική ΣΑΕΚ µε αντικείµενο την
πρωτογενή παραγωγή και συγκεκριµένα τους τοµείς της µελισ-
σοκοµίας, της γαλακτοκοµίας, της επεξεργασίας κρέατος ή κ.ά.. 

Η ίδρυση µιας τέτοιας πρότυπης ανώτερης επαγγελµατικής
σχολής µπορεί να δώσει λύσεις όχι σε θέµατα µόνο τοπικής ανά-
πτυξης, αλλά και να βοηθήσει άµεσα στην ανάσχεση της δηµο-
γραφικής πορείας αποµονωµένων περιοχών, όπως είναι η
Ευρυτανία. Και ειδικά γι’  αυτή την περιοχή, τη δική µας, που αντι-
µετωπίζει χρόνιο πρόβληµα µείωσης του πληθυσµού της, κρίνε-
ται απόλυτα αναγκαία η ενίσχυση της µεταλυκειακής εκπαί-
δευσης στον νοµό, προκειµένου να υπηρετηθεί ο εξής διπλός
στόχος: πρώτον, της εισροής νέων ανθρώπων και, δεύτερον, της
αξιοποίησης των µεγάλων φυσικών πλεονεκτηµάτων της ελληνι-
κής υπαίθρου. 

Στην ίδια κατεύθυνση κινείται και η ζητούµενη αναβάθµιση της
προσφερόµενης πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης µε την ένταξη
του υπάρχοντος στο Καρπενήσι τµήµατος Δασολογίας Διαχείρι-
σης Φυσικών Πόρων στο τέταρτο πεδίο των πανελλαδικών εξε-
τάσεων, ένα πάγιο και διαχρονικό αίτηµα της σχολής, σε
συνδυασµό µε τη µεταφορά υφιστάµενου τµήµατος ή ακαδηµαϊ-
κού προγράµµατος άλλου ανώτατου εκπαιδευτικού ιδρύµατος
στον νοµό µας, λόγου χάριν στον τοµέα της αθλητικής εκπαίδευ-
σης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Τελειώνω σε µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Οι προτάσεις αυτές µπορούν να υλοποιηθούν µε την παράλ-

ληλη αναβάθµιση -η οποία ήδη έχει ξεκινήσει- σπουδαίων υφι-
στάµενων αθλητικών υποδοµών, όπως είναι το κολυµβητήριο και
το Εθνικό Προπονητικό Κέντρο στο Καρπενήσι. Όπως γνωρίζετε
έχει ζητηθεί από τους οικείους ΟΤΑ πρόσθετη οικονοµική ενί-
σχυση για τα έργα αυτά. Ένα θέµα που εξετάζουν µε πολύ προ-
σοχή και ο αρµόδιος Αναπληρωτής Υπουργός κ. Βρούτσης,
καθώς και ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Λιβάνιος, τους οποίους
οφείλω να ευχαριστήσω δηµόσια για τις συνεχιζόµενες προσπά-
θειες τους. 

Είµαι βέβαιη ότι θα εξετάσετε και εσείς, κύριε Υπουργέ, άµεσα
τις παραπάνω προτάσεις που θα ανοίξουν προοπτικές για τους
νέους ανθρώπους, προσφέροντας ένα βιώσιµο µέλλον για την
Ευρυτανία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Γεώργιος Παπαηλιού από τον ΣΥΡΙΖΑ και θα ακολουθήσει η κ.
Σεµίνα Διγενή από το Κοµµουνιστικό Κόµµα. 

Ορίστε, κύριε Παπαηλιού. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, η Κυβέρνηση διατείνεται ότι µε το υπό κρίση νοµοσχέ-
διο επέρχεται επανάσταση στο εκπαιδευτικό σύστηµα, το είπαν
πολλοί συνάδελφοι Βουλευτές από την κυβερνητική πλειοψηφία.
Από το περιεχόµενο του, βέβαια, δεν προκύπτει κάτι τέτοιο. Θα
έλεγα ότι αποτελεί και αυτό κρίκο σε µία σειρά, σε µία αλυσίδα
νοµοθετικών πρωτοβουλιών της Κυβέρνησης που απαξιώνουν και
υπονοµεύουν τη δηµόσια εκπαίδευση και επιτείνουν τις κοινωνι-
κές, περιφερειακές και ενδοπεριφερειακές ανισότητες. 

Δυστυχώς και µε τις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου η Κυβέρνηση
κλείνει σχολεία, συγχωνεύει τάξεις και εισάγει την ψηφιακή εκ-
παίδευση για όσους ζουν σε αποµακρυσµένες και δυσπρόσιτες
περιοχές, επιτείνοντας τις κοινωνικές και κυρίως, τις περιφερει-
ακές και ενδοπεριφερειακές ανισότητες. Αντί για πολύπλευρη
µόρφωση ανοίγεται ο δρόµος για την κατηγοριοποίηση των σχο-
λείων. Στην εκπαίδευση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι κα-
θοριστική η φυσική παρουσία σε όλα τα πεδία της αλληλεπίδ-
ρασης, γνωσιακά αλλά και ψυχολογικά. 

Η εκπαίδευση πρέπει να έχει ως σηµείο αναφοράς τον άν-
θρωπο και συνεπώς οι σχετικές πολιτικές πρέπει να έχουν αυτό
το σηµείο αναφοράς. Όµως, µε το υπό κρίση νοµοσχέδιο αυτό
που θα συµβεί είναι το κλείσιµο σχολείων και η αντικατάστασή
τους από το λεγόµενο ψηφιακό σχολείο. Δεν παραγνωρίζουµε τη
σηµασία που έχουν οι ψηφιακές εφαρµογές και οι νέες τεχνολο-
γίες και στην εκπαίδευση, ειδικά για τις αποµακρυσµένες από τα
κέντρα περιοχές της χώρας. Όµως, η αποκλειστική εισαγωγή ψη-
φιακών σχολείων σε αυτές τις περιοχές και η µη πρόσληψη εκ-
παιδευτικών (σε αυτές), είναι µία εξέλιξη η οποία οδηγεί σε
καταστροφικά αποτελέσµατα. 

Τα σχολεία σε αποµακρυσµένες δυσπρόσιτες (ορεινές και νη-
σιωτικές) περιοχές παρέχουν εκπαίδευση σε παιδιά που ζουν σε
αυτές, όπου οι αποστάσεις από τα κέντρα και η γεωγραφική απο-
µόνωση καθιστούν δύσκολη την πρόσβαση στα µεγάλα αστικά
κέντρα. Τα σχολεία αυτά αποτελώντας το θεµέλιο για την ισότιµη
πρόσβαση στην εκπαίδευση, διασφαλίζουν ότι κάθε παιδί, ανε-
ξαρτήτως του τόπου διαµονής του, έχει την ευκαιρία να µορφω-
θεί και να αναπτύξει τις ικανότητες και τις δεξιότητές του.
Ταυτόχρονα -και αυτό έχει µεγάλη σηµασία-, συµβάλλουν σηµα-
ντικά τα σχολεία σε αυτές τις περιοχές στο να παραµένουν οι
νέοι στον τόπο τους και να µην ερηµώνει η ύπαιθρος χώρα. Δια-
δραµατίζουν δε κρίσιµο ρόλο στις τοπικές κοινότητες. 

Το κλείσιµο σχολικών µονάδων στις περιοχές αυτές έχει πολυ-
διάστατες συνέπειες. Θέτει σε κίνδυνο την εκπαίδευση των παι-
διών, τα οποία µε τις οικογένειές τους αναγκάζονται να φύγουν
από τις περιοχές που διαµένουν και συγχρόνως να διανύουν, εάν
παραµείνουν σε αυτές, µεγάλες αποστάσεις για να φτάσουν στο
πλησιέστερο σχολείο. Αυτό δηµιουργεί πρόσθετη επιβάρυνση για
τις οικογένειες και επιπλέον ψυχολογική πίεση στα παιδιά, στους
µαθητές. 

Το κλείσιµο των σχολείων επηρεάζει και τις ίδιες τις τοπικές
κοινωνίες. Τα σχολεία είναι σηµαντικοί κόµβοι που ενισχύουν την
τοπική κοινωνική ζωή και την τοπική κοινωνική συνοχή. Όταν κλεί-
νει ένα σχολείο, η κοινότητα χάνει έναν χώρο συνάντησης, συ-
νεργασίας και πολιτιστικής δραστηριότητας. Αυτό συµβαίνει,
δυστυχώς, και µε την αποµάκρυνση και άλλων δηµοσίων κοινω-
φελών δοµών από την ελληνική περιφέρεια, που οδηγεί συν τω
χρόνω στην περαιτέρω αποψίλωση και εν τέλει στην ερήµωση
της. Συνεπώς πρέπει να ασκηθεί µια ευρύτερη περιφερειακή πο-
λιτική, ούτως ώστε περιοχές δυσπρόσιτες και αποµακρυσµένες
από τα κέντρα να παραµείνουν ζώσες και ζωντανές.

Δεν πρέπει να δηµιουργείται ένα δυστοπικό τοπίο για τους µα-
θητές, µε λιγότερα σχολεία, λιγότερους εκπαιδευτικούς, λιγό-
τερη µόρφωση, υψηλότερο κόστος για καλύτερη ή περισσότερη
εκπαίδευση και µόνον για όσους µπορούν να πληρώσουν. Η ισό-
τιµη πρόσβαση στην εκπαίδευση για όλους αποτελεί αρχή που
προβλέπεται από το ίδιο το Σύνταγµα. Η πολιτεία, συνεπώς, οφεί-
λει να επενδύει στην αναβάθµιση και τη στήριξη των σχολικών
µονάδων που βρίσκονται σε αυτές τις περιοχές και να µην υπό-
κεινται οι πολιτικές της στη λογική του κόστους-οφέλους, όταν,
µάλιστα, το κόστος µετράται αποκλειστικά και αµιγώς µε οικονο-
µικά κριτήρια, χωρίς κοινωνική διάσταση.

Φαίνεται, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι δεν έχετε µακροπρόθε-
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σµο σχεδιασµό που να αντιµετωπίζει τα χρόνια προβλήµατα του
εκπαιδευτικού συστήµατος µε µόνιµες λύσεις. Το να λειτουργεί
ένα εκπαιδευτικό σύστηµα µε αναπληρωτές σε ποσοστό 30%,
ενώ το αντίστοιχο σε άλλες χώρες, ιδίως της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, είναι µόλις 5% και µάλιστα, µε προσλήψεις αναπληρωτών,
οι οποίες γίνονται ακόµη και µετά τις γιορτές των Χριστουγέννων,
καταλαβαίνετε ότι δηµιουργεί τεράστιο πρόβληµα ως προς την
ισότιµη αντιµετώπιση των µαθητών αυτών στην εκπαιδευτική δια-
δικασία.

Δεν αµφισβητούµε -και προς άρση κάθε παρεξήγησης- ότι τα
ψηφιακά εργαλεία είναι σηµαντικά. Η χρήση σύγχρονων τεχνο-
λογιών, µέσω ψηφιακών πλατφορµών, µπορούν να ενισχύσουν
την εκπαιδευτική διαδικασία. Δεν µπορούν, όµως, να υποκατα-
στήσουν τον εκπαιδευτικό, τον δάσκαλο. Τα εργαλεία της ψηφια-
κής εκπαίδευσης πρέπει να χρησιµοποιούνται ως ενισχυτικά και,
πάντως, συµπληρωµατικά της κλασικής, της ζωντανής εκπαιδευ-
τικής διαδικασίας και από τον εκπαιδευτικό, ανάλογα µε τις ανά-
γκες της τάξης.

Εµείς προτάσσουµε τη δηµόσια στήριξη όσων νέων τεχνολο-
γιών υπερτερούν σε κοινωνική ωφελιµότητα, ενισχύουν τη δηµο-
κρατική συµµετοχή των πολιτών και η λειτουργία τους υπόκειται
σε όρους διαφάνειας. Κατά τη διαδικασία του ψηφιακού µετα-
σχηµατισµού, πρέπει να αποφευχθεί η δηµιουργία ψηφιακών χα-
σµάτων που επιτείνουν τις ταξικές ανισότητες και τον αποκλεισµό
κοινωνικών οµάδων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κύριος Υπουργός στην τοπο-
θέτησή του, στην παρέµβασή του µίλησε για «σπάσιµο ταµπού».
Φοβάµαι -ο κύριος Υπουργός δεν είναι παρών, είναι η κυρία Υφυ-
πουργός- ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας «έχει σπάσει
ταµπού» και στον τοµέα της εκπαίδευσης, αλλά προς την κατεύ-
θυνση της απαξίωσης της δηµόσιας εκπαίδευσης ως δηµοσίου
αγαθού, προς όφελος ιδιωτικών συµφερόντων, κυρίως δε της
ακύρωσης της δηµόσιας εκπαίδευσης ως µηχανισµού κοινωνικής
κινητικότητας εις βάρος όσων ανήκουν στη µεγάλη κοινωνική
πλειοψηφία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλούµε στο Βήµα

την κ. Σεµίνα Διγενή από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. Θα
ακολουθήσουν η κ. Λινού, ο κ. Σταµάτης, ο κ. Λιάκος, ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Καλαµατιανός και έπε-
ται συνέχεια.

ΑΣΗΜΙΝΑ (ΣΕΜΙΝΑ) ΔΙΓΕΝΗ: Ευχαριστώ πολύ.
Συζητάµε σήµερα από το πρωί για ένα νοµοσχέδιο µε προαπο-

φασισµένες κατευθύνσεις, µε νέους ψηφιακούς κόφτες στην εκ-
παιδευτική διαδικασία. Μιλάµε, δηλαδή, για µια ψηφιακή κοροϊδία
των µαθητών και των οικογενειών τους.

Είναι τραγελαφικό να µιλούν για ψηφιακό σχολείο, τη στιγµή
που στα σχολεία οι πτώσεις σοβάδων, τα πληµµυρισµένα προ-
αύλια, οι ανατιναγµένοι λέβητες, οι ρωγµές στους τοίχους και τα
χιλιάδες κενά που υπάρχουν κάθε χρόνο σε απαρχαιωµένες υπο-
δοµές και σε εκπαιδευτικούς είναι πλέον καθηµερινό φαινόµενο.
Οι δε αναφορές σε υβριδικά συστήµατα διδασκαλίας για τις απο-
µακρυσµένες νησιωτικές περιοχές, που θα ξεκινήσουν τον Σε-
πτέµβρη, αποτελούν δείγµα γραφής αλλά και προάγγελο µιας
πολιτικής που τις εξελίξεις στην τεχνολογία τις αξιοποιεί για να
αποφέρει πλήγµατα στις σύγχρονες µορφωτικές ανάγκες των
µαθητών, αφού αξιοποιείται για να υποκαταστήσει την αναντικα-
τάστατη ζωντανή επαφή εκπαιδευτικού και µαθητή.

Τα παιδιά χρειάζονται, όµως, εκπαιδευτικούς και όχι µόνο οθό-
νες. Η εξέλιξη αυτή είναι ιδιαίτερα επικίνδυνη, γιατί ανοίγει τον
δρόµο σε νέο κλείσιµο σχολείων και συγχωνεύσεις όπου τα όρια
της αντοχής της οικονοµίας απασφαλισµένα µε δήθεν παιδαγω-
γικά κριτήρια το επιβάλλουν.

Έχουµε, λοιπόν, ένα νοµοσχέδιο το οποίο δεν φαίνεται να το
αφορά ούτε το ότι χιλιάδες εκπαιδευτικοί εργάζονται στα όρια
της οικονοµικής εξαθλίωσης. Οι εµπνευστές του, δηλαδή, θεω-
ρούν ότι ένας νεοδιόριστος εκπαιδευτικός µπορεί να τα βγάλει
πέρα µε τα 770 ευρώ του εισαγωγικού µισθού, που συχνά είναι
λιγότερα και από το ενοίκιο του;

Ανύπαρκτο είναι, επίσης, οποιοδήποτε µέτρο στήριξης των πε-
νήντα δύο χιλιάδων απολυµένων αναπληρωτών εκπαιδευτικών,
που από τις αρχές του Σεπτέµβρη θα ζήσουν πάλι το µαρτύριο
της εξεύρεσης κατοικίας. Θεωρεί, άραγε, λογικό η Κυβέρνηση οι
εκπαιδευτικοί που διδάσκουν τα παιδιά του ελληνικού λαού να
κοιµούνται σε σκηνές, σε ξαπλώστρες και σε αυτοκίνητα;

Ούτε λέξη, επίσης, για το θέµα της εννεάµηνης άδειας ανα-
τροφής, που µόνο οι αναπληρώτριες εκπαιδευτικοί δεν δικαιού-
νται.

Εννοείται, τέλος, πως δεν υπάρχει ούτε µία αράδα στο κείµενο
του νοµοσχεδίου για το θέµα της θωράκισης των κτηριακών υπο-
δοµών των σχολείων που είναι στο «κόκκινο» και αν δεν παρθούν
µέτρα, θα προκύψουν πολύ σοβαρά προβλήµατα για την ασφά-
λεια των µαθητών και των εκπαιδευτικών.

Έχουµε ένα νοµοσχέδιο που στο εισαγωγικό του µέρος ξεκι-
νάει πάλι µε φανφάρες περί αναβάθµισης της εκπαίδευσης, περί
ψηφιακού σχολείου αντιµετώπισης ανισοτήτων, περί στήριξης εκ-
παιδευτικών κ.λπ. και καταλήγει να κινείται στον ίδιο αδιέξοδο
δρόµο της ακόµα µεγαλύτερης ιδιωτικοοικονοµικής λειτουργίας
της εκπαίδευσης, της λογικής κόστους-οφέλους και της προσπά-
θειας κατηγοριοποίησης σχολείων, µαθητών και εκπαιδευτικών.

Στο άρθρο 4 για τον σχολικό επαγγελµατικό προσανατολισµό,
εισάγεται η λογική της ιδιωτικοποίησης δοµών και υπηρεσιών του
δηµόσιου σχολείου -που διαπερνά πολλά άρθρα του νοµοσχε-
δίου- και προβλέπεται να γίνεται από ιδιωτικούς φορείς, προφα-
νώς κατά παραγγελία των δικών τους απαιτήσεων. 

Στα άρθρα 6 και 7 για το εξαιρετικής σηµασίας φαινόµενο του
σχολικού εκφοβισµού συνεχίζει η αντίληψη του Υπουργείου να
εµφανίζει ότι, δήθεν, αυτό αντιµετωπίζεται µέσα από µία ηλεκτρο-
νική πλατφόρµα -ακόµα και ανωνύµων καταγγελιών- και ως ένα
ζήτηµα που αφορά τάχα µόνο στα εκπαιδευτικά, ενώ αγνοούνται
κοινωνικά, οικογενειακά και γενεσιουργά αίτια. Εδώ γίνεται ένα
ακόµα βήµα προς την κατεύθυνση υποβάθµισης της ευθύνης του
κράτους για την αντιµετώπιση αυτών των ζητηµάτων, δίνοντας
τη δυνατότητα σε ιδιωτικούς φορείς, όχι µόνο να µπαίνουν στα
σχολεία και να υλοποιούν προγράµµατα αντιµετώπισης της εν-
δοσχολικής βίας, αλλά και να αναλαµβάνουν ακόµα και την επι-
µόρφωση των εκπαιδευτικών στο πλαίσιο της λειτουργίας του
δηµόσιου σχολείου. Άλλο ένα πάρτι, δηλαδή, για τους εµπόρους
της γνώσης. 

Άρθρα αυτού του νοµοσχεδίου προωθούν τις ψηφιακές φρο-
ντιστηριακές τάξεις, ουσιαστικά ως υποκατάστατο της διά ζώσης
ενισχυτικής διδασκαλίας. Μα, πώς µπορεί να γίνει αυτό τη στιγµή
που δεν έχουν όλα τα παιδιά ισότιµη πρόσβαση στις ψηφιακές
υποδοµές;

Για τον σχολικό επαγγελµατικό προσανατολισµό προβλέπουν
να πραγµατοποιείται και από ιδιωτικούς οικονοµικούς φορείς, κα-
τάταξη και προσανατολισµός, δηλαδή, των µαθητών µέσα από
τεστ δεξιοτήτων και ερωτηµατολόγια κοµµένα και ραµµένα στις
ανάγκες του ΣΕΒ, των βιοµηχάνων. Πάντα συνεπείς σε κάτι τέ-
τοια. 

Προβλέπουν ότι φορείς, νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δίκαιου θα
µπορούν να παρέχουν ειδική αγωγή σαν σχολικές µονάδες ειδι-
κής αγωγής και εκπαίδευσης σε άτοµα άνω των δεκαπέντε ετών.
Αντί, δηλαδή, να ενισχυθεί ουσιαστικά η ειδική αγωγή, δίνεται
χώρος για την ιδιωτική πρωτοβουλία να κάνει µπίζνες. Απεργά-
ζονται τη ρευστοποίηση των ειδικών δοµών και της ειδικής στή-
ριξης, µε τον µαθητή µε αναπηρία να χάνεται, κυριολεκτικά, στο
σύνολο των µαθητών και να απαλλάσσει το εκάστοτε Υπουργείο
από το κόστος στελέχωσης προσλήψεων και µέσων.

Η κυβερνητική αναλγησία και η αποθέωση της λογικής κό-
στους-οφέλους φανερώνεται και στις περιπτώσεις µαθητών που
δικαιούνται κατ’ οίκον διδασκαλία, µε την προώθηση και σε αυτές
τις περιπτώσεις της τηλεκπαίδευσης, ενώ στις περιπτώσεις νεο-
διόριστων εκπαιδευτικών µε αναπηρία καθιερώνουν ποσοστό
75%, για να θεµελιώσουν δικαίωµα απόσπασης και 80% για δι-
καίωµα µετάθεσης, χωρίς καµµία επιστηµονική τεκµηρίωση µε
στόχο τον περιορισµό αυτών ακριβώς των κατηγοριών. 

Τονίζουµε, όµως, ότι ο δρόµος της εµπορευµατοποίησης της
εκπαίδευσης, ο δρόµος της επικοινωνιακής διαχείρισης των µε-
γάλων προβληµάτων των σχολείων, ο δρόµος της φτωχοποίησης
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των εκπαιδευτικών και της κατασυκοφάντησης των αγώνων τους,
αυτών που σύρθηκαν πάνω από δεκαπέντε φορές τα τελευταία
χρόνια στα δικαστήρια, επειδή διεκδίκησαν δηµόσιο δωρεάν σχο-
λείο, είναι εντελώς, µα εντελώς αδιέξοδος.

Ο Πρόεδρος της Διδασκαλικής Οµοσπονδίας Ελλάδας, που εκ-
προσωπεί περίπου ογδόντα χιλιάδες εκπαιδευτικούς, µάς ενηµέ-
ρωσε την προηγούµενη Δευτέρα στην επιτροπή ότι αυτή τη
στιγµή στη χώρα µας, βγάζοντας έξω τους απολυµένους δασκά-
λους και δασκάλες που δούλεψαν τη φετινή χρονιά, έχουµε πάνω
από πέντε χιλιάδες άνεργους δασκάλους, που δεν σταµατούν να
διεκδικούν και να παλεύουν υπέρ του δηµόσιου δωρεάν σχο-
λείου, για την προάσπιση των µορφωτικών δικαιωµάτων των µα-
θητών. Η εκπαιδευτική διαδικασία, η παιδαγωγική πράξη είναι µια
ανθρώπινη σχέση, είναι µια παιδαγωγική σχέση και αυτή δεν αντι-
καθίσταται σε καµµία των περιπτώσεων από ηλεκτρονικά µέσα.

Για άλλη µια φορά, αποδεικνύεται ότι τα περίφηµα χρηµατο-
δοτικά εργαλεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τα οποία πληρώνει ο
λαός µας, αφορούν στα κέρδη των λίγων και όχι στις ανάγκες
των πολλών.

Το ΚΚΕ εδώ και καιρό απαιτεί να στηριχτούν τα σχολεία µε εκ-
παιδευτικούς και να δοθούν χρήµατα για να είναι ασφαλή. Αυτό
είναι το ζητούµενο και όχι να µοιράζονται ψηφιακά υποκατάστατα
της εκπαίδευσης µε µια πολιτική που καταφέρνει, µε επιτυχία, τα
µεγάλα τεχνολογικά επιστηµονικά επιτεύγµατα της ανθρωπότη-
τας να τα µετατρέπει σε αντιλαϊκά εργαλεία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
Συνεχίζουµε και καλούµε στο Βήµα την κ. Αθηνά Λινού από τον

ΣΥΡΙΖΑ. Θα ακολουθήσουν ο κ. Σταµάτης, ο κ. Λιάκος και µετά ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ.

Κυρία Λινού, έχετε τον λόγο.
ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί

συνάδελφοι, έχουµε ένα πολύ δύσκολο, πολύ πολύπλοκο και
πολύ µεγάλο νοµοσχέδιο που αγγίζει πολλά θέµατα, ιδιαίτερα θέ-
µατα παιδείας. Θα προσπαθήσω να αναφερθώ σε µερικά.

Ήδη σε µία από τις επιτροπές ρώτησα αν υπάρχουν στοιχεία
που να µας ενηµερώνουν για πιθανούς ψυχοσωµατικούς κινδύ-
νους από την ψηφιακή εκπαίδευση και για την αποδοτικότητα και
την αποτελεσµατικότητα της µεθόδου, αν εφαρµόζεται κατά προ-
τεραιότητα. Και αυτό το ρώτησα, γιατί ανησυχώ ιδιαίτερα όχι
µόνο για τα φροντιστήρια που έχει προτείνει η Κυβέρνηση, αλλά
και για τις αυτόνοµες γυµνασιακές τάξεις. Και αυτό που µε εν-
διαφέρει είναι ότι ρώτησα σε πολλούς φορείς αν έχουν στοιχεία
και η απάντηση ήταν ή δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα ή δεν
έχουµε στοιχεία ή είναι απαραίτητο έτσι και αλλιώς.

Έψαξα τη βιβλιογραφία και έψαξα και τη νοµοθεσία. Αυτό που
προτείνουµε για τις αυτόνοµες γυµνασιακές τάξεις είναι να
έχουµε τρεις καθηγητές τουλάχιστον, έναν φιλόλογο, έναν µα-
θηµατικό και έναν είτε ηλεκτρονικό είτε φυσικό ή χηµικό και οι
υπόλοιποι καθηγητές να προέρχονται από τα δηµοτικά ή τα νη-
πιαγωγεία της περιοχής.

Αυτό µε ανησύχησε και έψαξα για να δω τι είναι οι αναθέσεις,
τι µπορούν δηλαδή οι εκπαιδευτικοί να διδάξουν σε κάθε µάθηµα
και ποιο είναι το ωρολόγιο πρόγραµµα και πόσες ώρες έχουν τα
µαθήµατα Μαθηµατικά, Φυσική και Ελληνικά και πόσες τα υπό-
λοιπα.

Αυτό που διαπίστωσα είναι ότι µε τους τρεις καθηγητές, όπως
αναφέρονται, θα καλυφθούν περίπου το 50% των εκπαιδευτικών
ωρών για την Α’, Β’ και Γ’ Γυµνασίου. Τα µαθήµατα που δεν θα
καλυφθούν και δεν µπορούν από αυτούς είναι η Οικιακή Οικονο-
µία, τα Αγγλικά και η δεύτερη Ξένη Γλώσσα, η Φυσική Αγωγή, η
Τεχνολογία, η Μουσική και τα Καλλιτεχνικά. Αυτά θα τα κατα-
θέσω.

Ήθελα να δω τι ελλείψεις δηµιουργεί αυτό µετά. Πιστεύω ότι
δηµιουργεί τεράστιες ελλείψεις στην ευρύτερη µόρφωση των
παιδιών. Και µη µου πείτε την παλιά ειρωνική αντιµετώπιση της
παιδείας, που τουλάχιστον, στην επαρχία έλεγαν ότι ένας καλά
εκπαιδευµένος άνθρωπος πρέπει να ξέρει γαλλικά και πιάνο, ιδι-
αίτερα τα κορίτσια ως νύφες.

Αν στερήσουµε σε όλα τα παιδιά των αποµονωµένων περιοχών
τη Μουσική, τα Καλλιτεχνικά, την Τεχνολογία και τις Ξένες Γλώσ-

σες, µπορεί να χάσουµε στη χώρα µας έναν Χατζιδάκι, έναν Τσα-
ρούχη -δεν ξέρω ποιον άλλον- και δεν νοµίζω ότι είναι δίκαιο αυτό
για τις ακραίες περιοχές.

ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Έναν αθλητή!
ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Και µετά σκέφτηκα: Για να δω µήπως είναι

τόσο ελάχιστο το πρόβληµα και αν θα µπορούσα να δω εγώ τι
καθηγητές χρειάζονται, να ασχοληθώ µε το πρόγραµµα ένωσης
δύο περιοχών που θα αναγκαστούν να έχουν αυτόνοµες γυµνα-
σιακές τάξεις.

Πρέπει να σας πω ότι ασχολήθηκα περίπου τέσσερις-πέντε
ώρες. Δεν µπόρεσα να βγάλω άκρη. Μου ήταν αδύνατο να τα
συνδυάσω, γιατί θα έπρεπε να έχω τρεις ώρες έναν καθηγητή
Μουσικής, έξι ώρες από έναν καθηγητή Γυµναστικής και αυτός
τι θα έκανε τις υπόλοιπες ώρες; Πρακτικά ήταν αδύνατο.

Και επειδή έχουµε µόνο έναν µήνα µπροστά µας περίπου,
κύριε Υπουργέ, για να ανοίξουν τα σχολεία, εγώ, αν ήµουν στη
θέση σας, δεν θα µπορούσα να κοιµηθώ, αν δεν ήξερα, τουλάχι-
στον, για πόσα παιδιά εισάγω αυτό το πρόγραµµα, πού βρίσκο-
νται, πού θα βρω καθηγητές. Και µην ξεχνάµε ότι πέρυσι, περίπου
τον Νοέµβριο, έλειπαν, τουλάχιστον, οι µισοί καθηγητές Γερµα-
νικών και Γαλλικών από όλα τα σχολεία της χώρας.

Μετά, σκέφτηκα ποιες είναι οι συνέπειες της εκπαίδευσης εξ
αποστάσεως και κοίταξα να δω αν υπάρχουν µελέτες. Πριν τον
COVID, οι εξ αποστάσεως σπουδές υπήρχαν µόνο στην Αµερική
και στην Αυστραλία. Μιλώ για δηµοτικό και γυµνάσιο. Και εκεί
υπήρξαν φοβερές αµφισβητήσεις, γιατί η δικαιολογία ήταν ότι
αυτά τα παιδιά είναι επιλεγµένα παιδιά, που είτε οι γονείς τους
έχουν ιδιαιτερότητες θρησκευτικές και δεν θέλουν να τα εκθέ-
σουν στα υπόλοιπα παιδιά είτε είναι πολύ πλούσια παιδιά και µπο-
ρούν να ρυθµίσουν την εκπαίδευση. Πάντως, δεν ήταν ο µέσος
όρος των παιδιών και έτσι, δεν µπορούµε να ξέρουµε αν υπήρχε
καλό ή κακό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα µου δώσετε ένα-δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ.
Το επόµενο πρόβληµα ήταν ότι είχαµε εκτεταµένη εξ αποστά-

σεως εκπαίδευση κατά τον κορωνοϊό. Όλα τα παιδιά, όλων των
κοινωνικών τάξεων σε όλον τον κόσµο είχαν έκθεση σε εξ απο-
στάσεως εκπαίδευση µε χρήση υπολογιστών για µεγάλο διά-
στηµα.

Τι βρήκαν από αυτές τις µελέτες; Πρώτα-πρώτα, µειωµένη
ακαδηµαϊκή απόδοση και είναι ψέµα αυτό που ειπώθηκε από έναν
εκπρόσωπο στη Βουλή, ότι έχουν θετική επίδραση. Υπάρχουν
δύο µεγάλες δηµοσιεύσεις που είναι µεταναλύσεις. Η µία στηρί-
χτηκε σε είκοσι τέσσερις µελέτες, από τις οποίες µόνο µία δείχνει
ελαφρά βελτίωση στα Μαθηµατικά και ως προς όλα τα άλλα,
δραµατική πτώση στην αποδοτικότητα στην εκπαίδευση, ιδιαί-
τερα σε µικρούς µαθητές, σε µαθητές µε ειδικές εκπαιδευτικές
ανάγκες, µε νευροαναπτυξιακές διαταραχές, µαθητές που είχαν
εκ των προτέρων χαµηλή απόδοση και κυρίως, παιδιά που προ-
έρχονται από χαµηλό κοινωνικοοικονοµικό υπόβαθρο της οικο-
γένειας. Δηλαδή, αδικούµε πολύ πιο έντονα τα παιδιά αυτά, αν
προέρχονται από φτωχότερες οικογένειες.

Επιπλέον, έχουµε ψυχικά προβλήµατα, όπως είναι οι διαταρα-
χές του ύπνου, ελλειµµατική προσοχή, άγχος, κατάθλιψη, ανία -
βαριούνται, δηλαδή- και µειωµένα κίνητρα.

Θα καταθέσω και τις δύο µελέτες που µπόρεσα να βρω που
είναι σε πολύ γνωστά διεθνή περιοδικά. 

Μετά κοίταξα ποιες είναι οι συνέπειες της πολύωρης έκθεσης
των εφήβων, ακόµα και εκτός σχολείου, σε οθόνες. Εκεί τα πρά-
γµατα είναι ακόµα χειρότερα. Έχουµε παχυσαρκία, έχουµε κα-
τάθλιψη, έχουµε άγχος, έχουµε διαταραχές συµπεριφοράς,
χαµηλή αυτοπεποίθηση, αύξηση καρδιαγγειακού κινδύνου, δια-
ταραχές του ύπνου. Δηλαδή, αν το επιλέξουµε αυτό και το εφαρ-
µόσουµε στα πιο αποµονωµένα και φτωχότερα γυµνασιόπαιδα
της χώρας τα καταδικάζουµε σε µια σειρά και ψυχικών και σω-
µατικών νόσων. 

Θα σταµατήσω σε αυτό και θα ζητήσω από την Κυβέρνηση να
το ξανααναλύσει, να το ξαναµελετήσει και µετά να προχωρήσει
σε αυτές τις αλλαγές. 

Αν έχω άλλο ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, θέλω να µιλήσω πολύ
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γρήγορα για την Εθνική Σχολή Δηµόσιας Υγείας -έχω αναφερθεί
σε αυτό και σε µία από τις επιτροπές- που αντιπροσωπεύεται
τώρα πλέον από το τµήµα Πολιτικών Δηµόσιας Υγείας στη Σχολή
Δηµόσιας Υγείας του ΠΔΑ, που εκεί υπάρχουν έξι τακτικοί και αρ-
κετοί άλλοι καθηγητές του πανεπιστηµίου, οι οποίοι έχουν κριθεί
κατάλληλοι για να διδάσκουν µεταπτυχιακά, δηλαδή masters, και
έχουν εκεί, τουλάχιστον, διακόσιους φοιτητές τον χρόνο και να
προσφέρουν και διδακτορικά, αλλά δεν µπορούν να διδάξουν σε
πρωτοβάθµιο επίπεδο, διότι µε την απόσυρση του άρθρου 34,
αυτό πετυχαίνουµε. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι στην επόµενη πανδηµία
δεν θα έχουµε γνώστες δηµόσιας υγείας, ιδιαίτερα στον τοµέα
των µεταδοτικών νοσηµάτων, δεν θα έχουµε ίσως κανέναν επι-
κοινωνιολόγο της υγείας στον κόσµο για τα εµβόλια και δεν θα
έχουµε σχεδόν κανέναν που να ξέρει επικοινωνία της υγείας και
πώς να φερθεί στον ασθενή όταν έρθει στο νοσοκοµείο. Νοµίζω
ότι πρέπει να το ξανασκεφτούµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αθηνά Λινού καταθέτει για

τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Γεώργιος Σταµάτης από τη Νέα Δηµοκρατία, µετά ο κ. Λιά-
κος και µετά ο κ. Καλαµατιανός. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, νοµίζω ότι αυτό

το νοµοσχέδιο βάζει σε µια άλλη διάσταση αυτό που θέλουµε για
την παιδεία για την επόµενη ηµέρα και προφανώς η στήριξη της
µάθησης, ο ψηφιακός εκσυγχρονισµός, η εκπαιδευτική διαδικα-
σία, ο περιορισµός της οικονοµικής επιβάρυνσης των γονέων και
κυρίως, των οικονοµικά ασθενέστερων, η ενίσχυση του πλαισίου
όσον αφορά στον επαγγελµατικό προσανατολισµό και η θωρά-
κιση απέναντι στην ενδοσχολική βία, ουσιαστικά δίνει το στίγµα
αυτού του νοµοσχεδίου. 

Θα ήθελα να σταθώ στη διάσταση της εξασφάλισης της ίσης
πρόσβασης σε αυτές τις υπηρεσίες για όλα τα παιδιά, ακόµα και
για αυτά που δεν έχουν δυνατότητα να έχουν στο σπίτι υπολογι-
στή, ακόµα και σύνδεση µε το διαδίκτυο. Νοµίζω ότι θα πρέπει
κάποια στιγµή το Υπουργείο Παιδείας, µιας και το διαδίκτυο και
το Wi-Fi θα είναι κοινωνικό αγαθό σε λίγα χρόνια, να έχει κατα-
χωρηµένα όλα τα παιδιά που έχουν ή δεν έχουν πρόσβαση σε
ηλεκτρονικό υπολογιστή. 

Περαιτέρω το νοµοσχέδιο αυτό στοχεύει στην ποιοτική ανα-
βάθµιση του επαγγελµατικού προσανατολισµού, ο οποίος πλέον
και µε την συµβολή της Υφυπουργού αποκτά µια παιδοκεντρική
προσέγγιση, αφού οι µαθητές θα µπορούν να έχουν ειδικές συ-
νεδρίες, ατοµικές µε συµβούλους επαγγελµατικού προσανατο-
λισµού, οι οποίοι θα τους καθοδηγούν µε βάση τις ανάγκες οι
οποίες θα βγαίνουν µέσα από αυτή τη διαδικασία. 

Επιπλέον, το νοµοσχέδιο αυτό αποσκοπεί στη στήριξη των οι-
κονοµικά ασθενέστερων µαθητών και οικογενειών, κυρίως απο-
µακρυσµένων ορεινών περιοχών, που δεν πληρούνται οι προϋ-
ποθέσεις για τη λειτουργία γυµνασίου. Οι µαθητές δεν θα χρει-
άζεται πλέον να αποµακρύνονται από το σπίτι τους αφού δεν θα
λειτουργεί αυτόνοµη τάξη γυµνασίου. Η πρόβλεψη αυτή θα µπο-
ρούσε –επιτρέψτε µου να σας πω- να συµβεί και µε άτοµα µε ανα-
πηρία που φοιτούν, κυρίως, στο δηµοτικό και γενικά, στην
υποχρεωτική εκπαίδευση. Παρατηρείται, για παράδειγµα, ότι το
Ειδικό Δηµοτικό Σχολείο στο Διδυµότειχο δεν λειτουργεί λόγω
µη συµπλήρωσης του απαιτούµενου αριθµού µαθητών και οι µα-
θητές αναγκάζονται να µετακινούνται στην Ορεστιάδα. Θα µπο-
ρούσε αυτό να προβληθεί ώστε η εξασφάλιση ισότιµης πρόσ-
βασης στην εκπαίδευση να είναι αυτό που είναι πραγµατικά, το
θεµελιώδες δικαίωµα που πρέπει η πολιτεία να εξασφαλίζει. 

Σε αυτό το πλαίσιο, σίγουρα, οι καµπάνιες όσον αφορά την
ευαισθητοποίηση της εκπαιδευτικής κοινότητας για την πρόληψη
και αντιµετώπιση της σχολικής βίας είναι πολύ σηµαντικές, αλλά
νοµίζω, κυρία Υπουργέ, θα πρέπει να δούµε και λίγο πώς εκπαι-
δεύουµε τα παιδιά µας στα θέµατα των ανθρωπίνων δικαιωµάτων

και της ενεργού πολιτειότητας. Καλός ο εθελοντισµός, όλοι τον
έχουµε υπηρετήσει, αλλά τα παιδιά στα σχολεία πρέπει να µά-
θουν τι σηµαίνει δηµοκρατία, τι σηµαίνει ενεργός πολίτης. Μόνο
έτσι θα αποκτήσουν τη ενσυναίσθηση και της διαφορετικότητας
και της αποδοχής και της ανοχής -εγώ θα έλεγα- στη διαφορετι-
κότητα, στην ταυτότητα φύλου, στην αναπηρία, αλλά και γενικό-
τερα των χαρακτηριστικών που µπορεί να διαφέρουν από
ανθρώπους σε ανθρώπους, ακόµα και σε παιδιά των οποίων οι
γονείς τους είναι εξαρτηµένοι από τα ναρκωτικά. 

Πρέπει να δώσουµε έµφαση στην εξοικείωση των παιδιών µε
τα ανθρώπινα δικαιώµατα, ώστε την επόµενη µέρα να έχουµε πο-
λίτες µε ενσυναίσθηση. Δεν θέλουµε πολίτες αλληλέγγυους και
φιλάνθρωπους. Θέλουµε πολίτες µε ενσυναίσθηση. Γιατί τότε
µόνο θα είναι δηµοκράτες. 

Επιπρόσθετα, µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση
κάνει ακόµα ένα βήµα προς την άρση των εµποδίων για την επαγ-
γελµατική ένταξη των ατόµων µε αναπηρία. Δίνεται η δυνατότητα
στους ανθρώπους µε αναπηρία, καθώς και στα µέλη του ειδικού
εκπαιδευτικού προσωπικού και ειδικού βοηθητικού προσωπικού
µε ποσοστό από 80% και άνω, να µετατίθενται µετά από τον διο-
ρισµό τους στον τόπο κατοικίας τους. Έτσι -και χαίροµαι που η
Υπουργός δέχτηκε να µπει αυτή η διάταξη- αίρεται η µεγάλη ανα-
σφάλεια των ατόµων µε αναπηρία, κυρίως της βαριάς αναπηρίας
και είναι πάρα πολύ θετικό για την επόµενη µέρα και θα δείτε πως
θα λειτουργήσει. 

Τέλος, επιτρέψτε µου να σας πω, ότι για µένα το άρθρο 70
είναι ιστορικής σηµασίας και ενδεχοµένως και ο κ. Συρίγος µε τη
θητεία του παλιά να έχει συνεισφέρει σε αυτό. Οι θρησκευτικές
κοινότητες που υπέστησαν ολοκαύτωµα ή γενοκτονία και τα σχο-
λεία µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα που συνδέονται µε αυτές,
αφού έχουν προφανώς αναγνωριστεί από την ελληνική Βουλή,
θα µπορούν να τύχουν στήριξης από το Υπουργείο Παιδείας. 

Εδώ, επιτρέψτε µου, και θα κλείσω µε αυτό, έχοντας την τιµή
την άλλη εβδοµάδα να βρίσκοµαι στο Άουσβιτς, εκπροσωπώντας
τον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων για το Ολοκαύτωµα των
Ροµά, είναι η ώρα το Ολοκαύτωµα των Ροµά να µπει στα ελληνικά
σχολεία, να µάθουν οι πολίτες ότι υπήρξε και αυτό, ότι και αυτοί
θανατώθηκαν επειδή απλά για τους Ναζί ήταν διαφορετικοί. Οι
πρώτοι που ήταν τα θύµατα των Ναζί δεν ήταν ούτε Εβραίοι ούτε
οι Ροµά, ήταν τα άτοµα µε αναπηρία. Από εκεί ξεκίνησε αυτό που
πλέον στη βιοηθική δεν υφίσταται, οι πειραµατισµοί στους αν-
θρώπους. Και νοµίζω -ελπίζω και µε τη δική σας θητεία- οι Ροµά
να έχουν αυτό που πρέπει - συµβαίνει σε άλλες χώρες- να µπει
το µάθηµα µέσα, γιατί έτσι θα σπάσουµε αυτό που προσπαθούµε
πάρα πολλά χρόνια, τον στιγµατισµό επειδή κάποιος ανήκει στην
κοινότητα των Ροµά. Είναι Έλληνες πολίτες και έχουν δικαίωµα
και αυτοί ως µέρος της ελληνικής κουλτούρας και πολιτισµού να
έχουν αυτό που τους αξίζει µέσα από την ιστορία. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Σταµάτη. 

Τον λόγο έχει και ο κ. Ευάγγελος Λιάκος από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµη κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το

σηµερινό νοµοσχέδιο περιλαµβάνει κάποια πολύ σηµαντικά θέ-
µατα της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης της
ειδικής αγωγής και της ανώτατης εκπαίδευσης. 

Αρχικά θέλω να σταθώ στο άρθρο 3 που επιδιώκει να στηρίξει
τη µάθηση µέσω της ψηφιακής εκπαιδευτικής πύλης που είναι
προσβάσιµη µέσω του gov.gr. Δηµιουργείται, επίσης, το ψηφιακό
φροντιστήριο, µια ρύθµιση η οποία αγγίζει όλες τις οικογένειες
που έχουν παιδιά στο δηµοτικό, στο γυµνάσιο και στο λύκειο. Σε
καµµία περίπτωση, όµως, γιατί ακούστηκαν αρκετές ανησυχίες
κατά τη διάρκεια των επιτροπών, το ψηφιακό φροντιστήριο δεν
φιλοδοξεί να αντικαταστήσει τη διά ζώσης διδασκαλία. Η χρήση
του θα είναι καθαρά υποστηρικτική και συµπληρωµατική, αν και
θα έχει την εγκυρότητα της επιλογής από το Υπουργείο Παιδείας.

Επιπλέον, δίνεται η δυνατότητα σε όποιο παιδί το επιθυµεί να
το χρησιµοποιεί χωρίς καµµία οικονοµική επιβάρυνση των γονέων
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και του οικογενειακού προϋπολογισµού. Το ψηφιακό φροντιστή-
ριο αποτελεί µια εξίσου σηµαντική παρέµβαση για τους µαθητές
της Γ’ λυκείου, τόσο για τα πανελλαδικώς εξεταζόµενα µαθή-
µατα, όσο και για τα υπόλοιπα.

Το Ψηφιακό Φροντιστήριο θα είναι δωρεάν και θα διεξάγεται
µε τη φροντίδα και την εγγύηση του Υπουργείου Παιδείας µε εκ-
παιδευτικούς που έχουν εµπειρία, είναι προσεκτικά διαλεγµένοι
και θέλουν να συµβάλουν στη µεγάλη προσπάθεια των παιδιών.
Είµαι βέβαιος ότι όλοι µας σε αυτή την Αίθουσα έχουµε γνώση
για τις αγωνίες που βιώνουν κάθε χρόνο τόσο οι οικογένειες, όσο
και τα παιδιά που προετοιµάζονται για την εισαγωγή τους στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση, αγωνίες που αφορούν και στο οικονο-
µικό σκέλος της προετοιµασίας. Με αυτή τη µεταρρύθµιση,
όµως, σε έναν πολύ µεγάλο βαθµό οι γονείς και οι κηδεµόνες
ανακουφίζονται.

Ένα άλλο σηµείο του νόµου που θεωρώ ότι πρέπει να τονιστεί
ιδιαίτερα είναι η ειδική ηλεκτρονική πλατφόρµα και η ειδική ηλε-
κτρονική εφαρµογή που θα βοηθάει τους µαθητές στο επαγγελ-
µατικό τους µέλλον. Προσωπικά τη θυµάµαι αυτή την αναζήτηση
σχετικά µε τον δρόµο που θα έπρεπε να επιλέξω, όταν θα τελεί-
ωνα το λύκειο. Και εγώ, όπως και άλλα παιδιά τότε, αναζητού-
σαµε πληροφορίες από φίλους, γνωστούς, µεγαλύτερους από
εµάς, από τους δασκάλους µας, ενώ κάποιοι ακολουθούσαν
απλά το επάγγελµα των γονέων τους. Λίγοι µαθητές, ίσως οι πιο
προνοµιούχοι, είχαν τη δυνατότητα να απευθυνθούν σε ιδιωτικά
κέντρα επαγγελµατικού προσανατολισµού για να τους βοηθή-
σουν σε αυτή τους την απόφαση. 

Τώρα αυτό θα γίνεται από εξειδικευµένους επαγγελµατίες που
θα καθοδηγούν τους µαθητές και τις µαθήτριες στα επαγγελµα-
τικά τους βήµατα, θα ανιχνεύουν τα ενδιαφέροντά τους και θα
µπορούν να παρέχουν την απαραίτητη πληροφόρηση. Θα καθο-
δηγούνται σωστά από τους ειδικούς. Άρα, λοιπόν, και αυτή η δω-
ρεάν παροχή της εκπαίδευσης νοµίζω ότι είναι µια πάρα πολύ
σηµαντική πρωτοβουλία που γίνεται µε δαπάνες του δηµοσίου
στους µαθητές της Α’ τάξης του λυκείου και θα συνεισφέρει τα
µέγιστα στο να διαλέξουν το επάγγελµα στο οποίο έχουν ειδικές
κλίσεις και δεξιότητες. 

Μια ακόµα πολύ σηµαντική διάταξη είναι αυτή για τις αποµα-
κρυσµένες και ορεινές περιοχές. Με αυτόνοµες γυµνασιακές τά-
ξεις θα µπορούµε να έχουµε σχολείο στη Γαύδο, όπως είναι
πιθανό να µπορούµε να έχουµε ένα γυµνάσιο στους Αρκιούς,
στους Οθωνούς ή σε οποιοδήποτε άλλο αποµακρυσµένο µικρό
νησί. Διότι όταν αυτά τα παιδιά τελειώνουν το δηµοτικό, δεν
έχουν άλλη εύκολη επιλογή για όσους το επιθυµούν να συνεχί-
σουν. Οι οικογένειές τους αναγκάζονται να φεύγουν και έτσι µει-
ώνεται ο πληθυσµός σε περιοχές πολύ καίριες για την πατρίδα
µας. Και εδώ ο φόβος για την πλήρη ψηφιοποίηση της παιδείας
είναι απολύτως αστήρικτος, διότι τα παιδιά τα οποία φοιτούν σε
αποµακρυσµένες περιοχές, αγροτικές ή νησιωτικές, θα έχουν
τουλάχιστον, τρεις ειδικότητες καθηγητών: φιλολόγων, µαθηµα-
τικών ή φυσικών ή πληροφορικών. Τα υπόλοιπα µαθήµατα θα γί-
νονται ψηφιακά µε τη φροντίδα και την επίβλεψη του επιβλέπο-
ντος σχολείου.

Τέλος, το άρθρο 70 είναι µια καινοτοµία για την οποία η Ελ-
λάδα είναι ιδιαίτερα περήφανη. Εισάγει την αρχή ότι οι θρησκευ-
τικές κοινότητες που υπέστησαν ολοκαυτώµατα ή γενοκτονία
αναγνωρισµένη από τη Βουλή των Ελλήνων και είναι θρησκευτικά
νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου ή θρησκευτικά νοµικά πρό-
σωπα του ν.4301/2014 µπορούν, εφ’ όσον το επιθυµούν, να τύ-
χουν αρωγής και µέτρων στήριξης από το Υπουργείο Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, τόσο οι ίδιες, όσο και τα σχολεία
µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα που έχουν να κάνουν µε αυτές. Ο
σκοπός αυτών των µέτρων είναι η διατήρηση της ιδιαίτερης πο-
λιτισµικής τους ταυτότητας και η σύζευξή τους µε την ελληνική
ιστορία και τον πολιτισµό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο περι-
λαµβάνει θέµατα πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης, ειδικής αγωγής, ανώτατης εκπαίδευσης, εκκλησιαστικής
εκπαίδευσης, θέµατα ακόµα που αφορούν στον προσκοπισµό.
Επικεντρώνονται στη στήριξη της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης,
ειδικότερα των περιοχών µε ζητήµατα προσβασιµότητας. 

Αν στα παραπάνω προσθέσουµε και το Ψηφιακό Φροντιστήριο,
αντιλαµβανόµαστε ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό το γεγονός ότι
το Υπουργείο Παιδείας έρχεται να προσφέρει αυτό το πολύτιµο
εργαλείο µάθησης ισότιµα σε όλους τους µαθητές, χωρίς οικο-
νοµικούς ή γεωγραφικούς περιορισµούς. Άρα, πραγµατώνεται η
συνταγµατική επιταγή για ισότιµη πρόσβαση όλων των Ελλήνων
στη δηµόσια δωρεάν παιδεία. 

Πριν κλείσω και αφού σας καλέσω να υπερψηφίσετε το παρόν
νοµοσχέδιο, θα ήθελα και από αυτό το Βήµα να συγχαρώ όλες
τις µαθήτριες και όλους τους µαθητές που πέτυχαν την εισαγωγή
τους στην τριτοβάθµια εκπαίδευση και σε όσους δεν τα κατάφε-
ραν να τους πω µε βεβαιότητα ότι η ζωή δεν σταµατάει εδώ, ότι
η ζωή είναι ένας συνεχής αγώνας και αξίζει να συµµετέχουν και
να κυνηγάνε συνεχώς τα όνειρά τους. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν περάσουµε
στον επόµενο οµιλητή, θα δώσουµε τον λόγο στον Υπουργό για
κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις που θέλει να καταθέσει.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Καταθέτουµε µια σειρά από νοµοτεχνικές βελτιώσεις που λαµ-
βάνουν υπ’ όψιν τους σχόλια που έχουν γίνει και κατά τη φάση
των επιτροπών, όπως π.χ. σχόλια της ΕΣΑΜΕΑ. Μέσα στις νοµο-
τεχνικές, ανάµεσα σε άλλα, ενσωµατώνεται και το κοµµάτι που
αφορά στην πρώτη τροπολογία που πρότεινε η Νέα Αριστερά.
Είναι εντός, θα το διαπιστώσετε.

Και αν µου επιτρέψετε, θέλω να πω δυο ακόµα σχόλια πολύ
γρήγορα. Το ένα έχει να κάνει µε την ευρύτερη φιλοσοφία αυτού
που πάµε να κάνουµε, γιατί άκουσα κάποια από τα σχόλια των
συναδέλφων της Αντιπολίτευσης σε σχέση µε τα ψηφιακά και συ-
νειδητοποίησα ότι ξέχασα να πω κάτι από Βήµατος. Η χθεσινή
ανακοίνωση των βάσεων είναι το νωρίτερο που έχουν ποτέ ανα-
κοινωθεί οι βάσεις  των πανελλαδικών εξετάσεων. Και θέλω να
συγχαρώ τα στελέχη του Υπουργείου Παιδείας, ειδικά την κ. Μα-
ρούγκα, τους συνεργάτες της, που είναι τα ίδια στελέχη που είναι
εκεί και κάνουν αυτή τη δουλειά ανεξάρτητα ποια είναι η κυβέρ-
νηση.  

Και θέλω να τονίσω ότι αυτή η ανακοίνωση των βάσεων ακόµη
νωρίτερα έχει να κάνει µε το πως χρησιµοποιούµε απλές τεχνο-
λογίες ως αρωγό στην καθηµερινότητα και στην εκπαιδευτική
διαδικασία και στο σύνολο του έργου του Υπουργείου Παιδείας.
Και αυτή είναι η λέξη-κλειδί, όπως τη φανταζόµαστε, «αρωγός».
Να έρχεται να συµβάλει, να έρχεται να βοηθήσει. Αυτή είναι και
η φιλοσοφία που διέπει και αυτό εδώ το σχέδιο νόµου. Να µπο-
ρέσουµε δηλαδή, το Ψηφιακό Φροντιστήριο, τις αυτόνοµες τά-
ξεις, µια σειρά από εργαλεία τεχνολογικά στον δεύτερο ρόλο
-γιατί ο πρώτος ρόλος είναι πάντα αυτός του εκπαιδευτικού και
η σχέση που διαµορφώνει ο εκπαιδευτικός µε τον µαθητή- να
συµβάλει θετικά και καθοριστικά. Αυτό είναι το πρώτο.

Το δεύτερο έχει να κάνει µε σχόλια τα οποία ακούστηκαν ξανά
από την Αντιπολίτευση σε σχέση µε το πώς εµείς φανταζόµαστε
το ελληνικό δηµόσιο πανεπιστήµιο. Το φανταζόµαστε µέσα από
πεπραγµένα. Η χρηµατοδότησή του αυξήθηκε κατά 50% από το
2018 από τον κρατικό προϋπολογισµό. Το κατώτατο σηµείο που
βρέθηκε ποτέ η χρηµατοδότηση τα τελευταία χρόνια των ελλη-
νικών δηµοσίων πανεπιστηµίων ήταν το 2018. Έκτοτε, κάθε
χρόνο αυξάνεται και θα συνεχίσει να αυξάνεται και δεν είναι η
µόνη, υπάρχει και το Ταµείο Ανάκαµψης. Και φυσικά, υπάρχει και
όλο το κοµµάτι εκείνο το οποίο αφορά στις ιδιωτικές εστίες -και
κλείνω µε αυτό, το οποίο επίσης συζητήθηκε- όπου µε ένα τερά-
στιο πρόγραµµα ΣΔΙΤ θα διπλασιαστεί ο αριθµός των κλινών για
φοιτητές και φοιτήτριες. Από δέκα χιλιάδες που είναι, περίπου,
ο σηµερινός αριθµός, µέσα στα επόµενα χρόνια -γιατί είναι µια
διαδικασία που έχει να κάνει και µε οικοδόµηση νέων εστιών- θα
φτάσουµε στις είκοσι χιλιάδες. Αυτό είναι ένα πρόγραµµα που
κοστίζει από µόνο του 700 εκατοµµύρια ευρώ και είναι κάτι που
έχει δροµολογηθεί. 

Πρέπει να επενδύσουµε ακόµα περισσότερο, πρέπει να κά-
νουµε ακόµα περισσότερα βήµατα. Θα επενδύσουµε και στις φυ-
σικές υποδοµές. Αντιλαµβανόµαστε πλήρως την ανάγκη που
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προκύπτει στα σχολικά κτήρια. Όπως είπα πριν, ο αριθµός των
σχολείων, στα οποία µπορεί να συµπεριλάβει κάποιος και τα νη-
πιαγωγεία, είναι δώδεκα χιλιάδες οκτακόσα δώδεκα σηµεία σε
όλη τη χώρα. Η ευθύνη, τυπικά, είναι στην αυτοδιοίκηση. Εµείς
ως πολιτεία, τα συναρµόδια Υπουργεία, το Εσωτερικών, το Οικο-
νοµικών, το Παιδείας, όλα µαζί πρέπει να κάνουµε µια πολύ µε-
γάλη προσπάθεια, ώστε πράγµατι να µην υπάρχει αυτή η
αντίφαση, γιατί έχουµε και σχολεία-διαµάντια -δείτε το σχολείο
τώρα που οικοδοµείται τώρα στη Γλυφάδα για παράδειγµα- και
έχουµε και σχολεία για τις υποδοµές των οποίων -το λέω ρητά
πρώτος- δεν είµαστε περήφανοι, πρέπει να παρέµβουµε. 

Δυστυχώς, εκεί τα χρήµατα που µπορούµε να βάλουµε είναι
µόνο από τον κρατικό προϋπολογισµό. Εδώ είναι και το πρό-
βληµα. Το Ταµείο Ανάκαµψης είχε επιλεξιµότητα για ψηφιακά και
πράσινα έργα και ασφυκτικές ηµεροµηνίες. Εκεί µπορούσαµε να
πάµε και να βάλουµε τους διαδραστικούς πίνακες, για παράδει-

γµα, µε το οποίο υποθέτω όλοι συµφωνούµε µε τις αποχρώσες
πως είναι κάτι καλό. Δεν µπορούσαµε να βάλουµε τον σοβά, για
να το πω απλά εκεί, δεν υπήρχε δυνατότητα να µπει αυτή η δα-
πάνη εκεί. Μοιραία η δαπάνη αυτή µπαίνει στον κρατικό προϋπο-
λογισµό. 

Δηλώνω, όµως, αναπαράγοντας όσα είπε ο Πρωθυπουργός
στις προγραµµατικές δηλώσεις πέρυσι, ότι αυτό το πρόγραµµα
το οποίο θα έρθει και θα παρέµβει στη σχολική στέγη, για να πε-
τύχει κάτι πολύ καλύτερο από αυτό που έχουµε σήµερα, θα δρο-
µολογηθεί και θα δροµολογηθεί άµεσα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού κ. Κυριάκος Πιερρακάκης καταθέτει για τα Πρακτικά
τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν
ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό.

Κύριε Κόντη, θέλετε µία παρέµβαση, κάτι να ρωτήσετε τον
Υπουργό;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ναι, σύντοµος θα είµαι. 
Επειδή ξέχασα στην οµιλία µου να πω κάτι σηµαντικό, κύριε

Υπουργέ, µε την ευκαιρία που είστε εδώ, πρέπει να πούµε κάτι.
Το είχαµε πει και την άλλη φορά. Εδώ µιλάµε για εκπαίδευση και
προσπαθούµε να βελτιώσουµε τον τρόπο που εκπαιδεύονται σε
όλους τους τοµείς και να δώσουµε γνώσεις σε όλους τους –υπο-
τίθεται- εκπαιδευόµενους. Όµως, έχουµε αφήσει έξω έναν τοµέα
και δεν τον έχουµε δει, της ναυτιλίας και των Σχολών του Εµπο-
ρικού Ναυτικού. 

Σήµερα ένας πλοίαρχος που µεταφέρει LNG µε ένα καράβι µε-
ταφέρει µια πυρηνική βόµβα και απαιτούνται ιδιαίτερες γνώσεις
και δεξιότητες. Μεταφέρει φορτίο που µπορεί να κοστίζει 500
εκατοµµύρια ευρώ. Οι πλοίαρχοί µας, οι ποντοπόροι είναι ιδιαί-
τερα εµπεριστατωµένοι και γνώστες σε πολλά θέµατα. Οι σχολές
αυτές, λοιπόν, είναι απαράδεκτο να θεωρούνται σήµερα ΙΕΚ. Κά-
ποτε ήταν ανώτερες σχολές και ο πλοίαρχος θεωρείται ότι έχει
τελειώσει ανώτατη σχολή.

Θα πρέπει να δώσουµε έµφαση σε αυτόν τον µεγάλο τοµέα
της οικονοµίας µας, στη ναυτιλία. Δεν µπορεί οι Σχολές Εµπορι-
κού Ναυτικού να θεωρούνται κάτι υποδεέστερο. Τη στιγµή που
σας µιλάω χρειάζεται τροµερή εξειδίκευση. Μεταφέρεις ένα φορ-
τίο LNG στους -161 βαθµούς Κελσίου και αν κάνεις ένα λάθος
στη θερµοκρασία, αυτό υγροποιείται και µπορεί να τιναχθεί σαν
πυρηνική βόµβα. Χρειάζεται τροµερή εξειδίκευση. Αυτά τα παιδιά
που ταξιδεύουν, οι έµπειροι πλοίαρχοι δεν µπορεί να θεωρούνται
ότι είναι τεχνίτες ή ότι έχουν τελειώσει µια υποδεέστερη σχολή.
Αυτό είναι κάτι που πρέπει να δούµε. Ξέρετε για τι σεµινάρια
µιλάω; Για παράδειγµα, αν εγώ που τώρα είµαι πλοίαρχος πάω
να ταξιδέψω, πρέπει να περάσω από δέκα σεµινάρια για να γίνει
update στο πτυχίο µου. Πρέπει, λοιπόν, να τους δώσουµε την
αξία που τους αξίζει. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσουµε τον

λόγο στον επόµενο οµιλητή, επιτρέψτε µου να κάνω µία ανακοί-
νωση προς το Σώµα: Η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων
καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου
Υγείας: «Ολοκλήρωση της ψυχιατρικής µεταρρύθµισης».

Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ κ. Διονύσιος Καλαµατιανός. Μετά τον λόγο θα πάρει η κ.
Φωτίου, ο κ. Μάντζος, ο κ. Μεϊκόπουλος, ο κ. Ηλιόπουλος, ο κ.
Φερχάτ και ο κ. Κατσαφάδος. 

Ορίστε, κύριε Καλαµατιανέ, έχετε τον λόγο. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να συγχαρώ κι εγώ µε τη σειρά τα παιδιά που τα κα-

τάφεραν στις πανελλήνιες εξετάσεις και πέτυχαν τον στόχο τους
να εισέλθουν σε τµήµατα και σχολές του δηµόσιου πανεπιστη-
µίου. Ευχόµαστε ολόψυχα «καλή σταδιοδροµία». Νέοι ορίζοντες
ανοίγονται µπροστά τους. Το ταξίδι της γνώσης συνεχίζεται µε
νέες δηµιουργικές προκλήσεις. Συγχαρητήρια και στους γονείς
και στους εκπαιδευτικούς που ήταν πάντα, κάθε µέρα αρωγοί
στην προσπάθειά τους. Ωστόσο, θέλουµε να πούµε ότι η σκέψη
και η καρδιά µας είναι και µε τα παιδιά που δεν τα κατάφεραν
εδώ. Όµως, και το δικό τους ταξίδι συνεχίζεται και τους ευχόµα-
στε να πετύχουν και να κατακτήσουν τις κορυφές που επιλέγουν
και ονειρεύονται.

Έρχοµαι, όµως, τώρα στη δύσκολη καθηµερινή πραγµατικό-
τητα. Νοικοκυριά και επιχειρήσεις ετοιµάζονται για µία ακόµα
φορά να υποστούν ηλεκτροσόκ µε τους λογαριασµούς του ρεύ-
µατος του Ιουλίου και του Αυγούστου. Αυτό θα συµβεί, γιατί εδώ
και δυόµισι χρόνια η Κυβέρνηση προφανώς δεν ενδιαφέρεται,
αρνείται να προστατεύσει την κοινωνική πλειοψηφία από τα ολι-
γοπώλια και τις ανεξέλεγκτες αυξήσεις ειδικά στην τιµή του ρεύ-
µατος και προφανώς επιλέγει να προστατεύσει τα υπερκέρδη
των παρόχων ενέργειας. Προφανώς οι επιδοτήσεις δεν είναι η
λύση στο πρόβληµα. Αυτό που θα βοηθούσε θα ήταν να παρέµβει
η Κυβέρνηση, ώστε να µειωθούν οι τιµές. Και όταν µιλάµε για πα-

ρέµβαση, εννοούµε τους ελέγχους, εννοούµε τα πλαφόν στα
κέρδη, όπως βεβαίως και τη φορολόγηση των πραγµατικών κερ-
δών των εταιρειών αυτών.

Η δηµόσια υγεία είναι στα χειρότερα της, στα χειρότερα ση-
µεία κατάρρευσης των τελευταίων ετών. Μιλάµε για µια υγει-
ονοµική ερήµωση σε πάρα πολλές περιοχές και, δυστυχώς, και
ο τόπος µου, η Ηλεία αντιµετωπίζει αυτό το φάσµα. Αυτό συµ-
βαίνει, γιατί προφανώς η Κυβέρνηση αρνείται συνειδητά να ενι-
σχύσει τη δηµόσια υγεία, αρνείται να προσλάβει γιατρούς και
νοσηλευτές, αρνείται να τους αυξήσει τις αποδοχές. Και όχι µόνο
αυτό, αλλά αρνείται να τους δώσει και κίνητρα και προοπτική επι-
στηµονικής εξέλιξης. 

Αντίθετα, τι κάνει η Κυβέρνηση; Λειτουργεί εκβιαστικά και επι-
στρατεύει τις απειλές ότι θα κόψει τη συνταγογράφηση στους
γιατρούς που δεν θα συµµορφωθούν µε τις υποδείξεις. Και ποιος
θα το πληρώσει αυτό; Οι ασφαλισµένοι και οι ασθενείς που περι-
µένουν µέσω της συνταγογράφησης να πάρουν το φάρµακό
τους.

Σήµερα έχουµε και τις αποκαλύψεις από τo «Inside Story» για
το σκάνδαλο των υποκλοπών. Όσο και να θέλετε να συγκαλύψετε
και να το υποβαθµίσετε, βρίσκεται συνεχώς µπροστά σας και θα
βρίσκεται συνεχώς µπροστά σας, γιατί είναι πραγµατικά ένα τε-
ράστιο σκάνδαλο.

Από το σηµερινό, λοιπόν, δηµοσίευµα προκύπτει ότι τουλάχι-
στον το 1/3 των στόχων του «Predator» ήταν και στόχος της ΕΥΠ.
Άρα, λοιπόν, αυτές οι αποκαλύψεις εκθέτουν ανεπανόρθωτα την
Κυβέρνηση και θα πρέπει να απολογηθεί Και ρωτάµε: Όλα αυτά
είναι µόνο συµπτώσεις; Προφανώς προκύπτει ότι υπήρξε ενιαίο
κέντρο παρακολουθήσεων και από την ΕΥΠ και από «Predator».
Το ζήτηµα είναι τεράστιο, γιατί το σκάνδαλο αυτό πλήττει τον πυ-
ρήνα του κράτους δικαίου και τη δηµοκρατία µας και θα πρέπει
να δοθούν εξηγήσεις από την Κυβέρνηση, γιατί δεν αρκεί το «δεν
ξέραµε», «δεν είδαµε», «δεν ακούσαµε». Εδώ προφανώς απαιτεί-
ται, κάτι για το οποίο εµείς αγωνιζόµαστε καθηµερινά, η πλήρης
διαλεύκανση αυτού του σκανδάλου, αυτής της υπόθεσης και η
απόδοση ευθυνών.  

Και έρχοµαι τώρα στην παιδεία. Καθηµερινά διαπιστώνουµε
την εξέλιξη του σχεδίου της Κυβέρνησης που είναι η αποδόµηση
της δηµόσιας παιδείας µέσω υποχρηµατοδότησης και έλλειψης
εκπαιδευτικού προσωπικού και προφανώς και η εγκατάλειψη των
υποδοµών. Και βεβαίως εδώ προστίθεται και η στροφή προς τους
ιδιώτες στη λογική µιας ποιοτικής εκπαίδευσης για λίγους.

Έχουν τον αντισυνταγµατικό νόµο για τη λειτουργία ιδιωτικών
πανεπιστηµίων, ο οποίος υπονοµεύει και τη λειτουργικότητα και
την προοπτική των δηµοσίων πανεπιστηµίων, ιδίως των περιφε-
ρειακών πανεπιστηµίων. Πρόκειται για µία ακόµα πολιτική επι-
λογή της Κυβέρνησης που διευρύνει τις ανισότητες µεταξύ
αυτών που έχουν να συνεχίσουν τις σπουδές σε µία ιδιωτική τρι-
τοβάθµια εκπαίδευση και αυτών που δεν έχουν. Διότι, κύριε
Υπουργέ, που είπατε προηγουµένως για την κοινωνική κινητικό-
τητα. Έχουν περάσει πενήντα χρόνια από τη Μεταπολίτευση και
αυτή η κοινωνική κινητικότητα υπηρετήθηκε και πέτυχε µέσω του
δηµόσιου πανεπιστηµίου και όχι µέσω των ιδιωτικών που φέρνετε
εσείς, κάτι που προφανώς υπονοµεύει και υποβαθµίζει το δηµό-
σιο πανεπιστήµιο.

Τώρα όσον αφορά τη σχολική βία, υπάρχουν διατάξεις µέσα
στο νοµοσχέδιο και για το ζήτηµα αυτό. Προφανώς η αυστηρο-
ποίηση των ποινών και η καταστολή δεν αντιµετωπίζουν το πρό-
βληµα. Εµείς λέµε ότι δεν µπορεί να βασίζεται στον αυταρχισµό
και στο τιµωρητικό πλαίσιο η λύση του θέµατος. Χρειάζεται πρό-
ληψη και αντιµετώπιση όλων των παραγόντων που οδηγούν παι-
διά σε τέτοιες συµπεριφορές που βεβαίως εντείνουν και την
εγκληµατικότητα και τον κοινωνικό ρατσισµό.

Αυτό που χρειάζεται είναι βελτίωση των κοινωνικών, εκπαιδευ-
τικών πολιτιστικών και οικονοµικών συνθηκών, χρειάζονται πολι-
τικές στην κατεύθυνση της άρσης των ανισοτήτων και του
κοινωνικού αποκλεισµού, χρειάζεται η συνέργεια πολιτείας, επι-
στηµονικής κοινότητας, οικογένειας και σχολείου, γιατί µόνο έτσι
µπορούµε να έχουµε θετικά αποτελέσµατα σε αυτό το σηµαντικό
κοινωνικό ζήτηµα.

Όσον αφορά τώρα την ειδική αγωγή, κι εδώ τα προβλήµατα
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είναι πάρα πολλά. Προφανώς εµείς τασσόµαστε υπέρ της ενίσχυ-
σης της ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης, η οποία οφείλει να είναι
αναπόσπαστο τµήµα ολόκληρης της εκπαίδευσης και όχι ενός
χωριστός κλάδος. 

Αυτό που απαιτείται, λοιπόν, είναι ένα εκπαιδευτικό σύστηµα
ισότιµης πρόσβασης για παιδιά, νέους και ενήλικες µε αναπηρίες
στην πρωτοβάθµια, δευτεροβάθµια και τριτοβάθµια εκπαίδευση
µε παιδαγωγική και κοινωνική στήριξη των παιδιών µε αυξηµένες
ανάγκες, µε προαγωγή της αλληλεγγύης και της συµπερίληψης,
µε αναβάθµιση της υλικοτεχνικής υποδοµής και των υπηρεσιών
του σχολείου, µε προσλήψεις του κατάλληλου διδακτικού ειδικού
προσωπικού που απαιτούν οι ανάγκες των µαθητών και των µα-
θητριών µε αναπηρία, µε σχεδιασµό νέων αναλυτικών σχολικών
προγραµµάτων και προώθηση νέων εκπαιδευτικών µεθόδων.

Όσον αφορά τώρα το ζήτηµα των προσλήψεων, έχετε αναγ-
γείλει, κύριε Υπουργέ, δέκα χιλιάδες προσλήψεις. Όµως, θα πρέ-
πει να πούµε ότι οι τεσσερισήµισι χιλιάδες από αυτές είναι ου-
σιαστικά αναπληρώσεις όσων αποχώρησαν µε συνταξιοδότηση.
Άρα, µιλάµε για πέντε, πεντέµισι χιλιάδες προσλήψεις. Όµως,
αυτές δεν µπορούν να γίνουν, κάτι που σας είπαµε και στο προ-
ηγούµενο νοµοσχέδιο, µέσω κατάργησης οργανικών θέσεων από
τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση και µεταφοράς τους στην πρωτο-
βάθµια. Μέχρι τώρα αυτό είναι που έχουµε δει και περιµένουµε
να δούµε και τις υπόλοιπες πρωτοβουλίες σας.

Πριν προχωρήσω στην ανάλυση του νοµοσχεδίου, θέλω να
αναφερθώ στο υπόµνηµα της Οµοσπονδίας Ιδιωτικών Εκπαιδευ-
τικών Λειτουργών Ελλάδας, το οποίο φαντάζοµαι ότι το έχετε δια-
βάσει, κύριε Υπουργέ. Εκεί βλέπουµε πραγµατικά τεράστια
ζητήµατα. Αναφέρουν ότι σε τρία µόλις χρόνια έχει απολυθεί το
1/3 και πλέον των εκπαιδευτικών του κλάδου. Αυτό δεν έχει γίνει
πουθενά στον ιδιωτικό τοµέα. Έχουµε, λοιπόν, µαζικές απολύσεις
χωρίς κανέναν έλεγχο από το Υπουργείο.

Επίσης, καταγγέλλουν έξαρση εργασιακής εκµετάλλευσης,
όπως εργασία τα Σαββατοκύριακα, τα απογεύµατα, τις διακοπές,
τις αργίες και χωρίς να πληρώνονται γι’ αυτά οι εκπαιδευτικοί.
Ποιο είναι το αποτέλεσµα; Η µαζική φυγή από τον κλάδο.

Επίσης, αντίστοιχη κατάσταση επικρατεί και στα ιδιωτικά νη-
πιαγωγεία όπου οι εκπαιδευτικοί εργάζονται δέκα και δώδεκα
ώρες, όπως καταγγέλλει το σωµατείο τους και κάνουν και συνο-
δεία και κηπουρική και µαγείρεµα και καθάρισµα των χώρων. Κι
εκεί, λοιπόν, τεράστια τα προβλήµατα. 

Το ζήτηµα είναι τι κάνετε, κύριε Υπουργέ, γιατί µας είπαν και
στην επιτροπή που ήρθαν οι εκπαιδευτικοί στον ιδιωτικό τοµέα
ότι έχουν κάνει προτάσεις, έχουν κάνει παρατηρήσεις. Δυστυ-
χώς, όµως, βλέπουµε ότι για µια ακόµα φορά η Κυβέρνησή σας
φέρνει διατάξεις για εξυπηρέτηση αιτηµάτων των ιδιοκτητών των
ιδιωτικών εκπαιδευτηρίων. Με τους εργαζόµενους πότε θα ασχο-
ληθείτε; Περιµένουµε µια απάντηση και γι’ αυτό. 

Για την τροπολογία που καταθέσαµε για τη συνυπηρέτηση
αναφέρθηκα και στην πρωτοµιλία µου και το ανέλυσε και η συ-
νάδελφος κ. Βέττα. Περιµένουµε να κάνετε δεκτή την τροπολο-
γία. Είναι ένα δίκαιο κοινωνικό αίτηµα, κύριε Υπουργέ. 

Ένα άλλο ζήτηµα είναι το πολλαπλό βιβλίο που θα θέλαµε απα-
ντήσεις, γιατί το δηµοσίευµα που έχω εδώ της «Εφηµερίδας των
Συντακτών», ηλεκτρονική έκδοση, αναφέρει ότι έχουν αναλάβει
τη µερίδα του λέοντος της συγγραφής των εκατόν εξήντα έξι και-
νούργιων βιβλίων µεγάλοι φροντιστηριακοί όµιλοι και εκπαιδευ-
τικοί που εργάζονται στον ιδιωτικό τοµέα. Ισχύει αυτό; Το
καταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Διονύσιος - Χαράλαµπος Κα-
λαµατιανός καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα, λοιπόν, θα πρέπει να µας εξηγήσετε τι συµβαίνει εδώ και
περιµένουµε απαντήσεις. 

Συζητάµε, λοιπόν, σήµερα ένα νοµοσχέδιο για την παιδεία, το
οποίο σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί να χαρακτηριστεί ολοκλη-
ρωµένο. Περιέχει διατάξεις για όλες τις βαθµίδες, όπως και για τον
αθλητισµό και βεβαίως η διαβούλευση κράτησε µόλις έξι µέρες -
fast track διαδικασία- και προφανώς αυτό δείχνει µια απαξίωση και
για τους εκπαιδευτικούς, αλλά και για το νοµοθετικό έργο.

Για την ανάγκη ρύθµισης για την Εθνική Σχολή Δηµόσιας
Υγείας αναφέρθηκα και προηγουµένως. Πρέπει να επανέλθει η
διάταξη, να λυθεί το θέµα. Είναι τεράστιο το ζήτηµα και η ανάγκη
λειτουργίας της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Υγείας. 

Με το νοµοσχέδιο τώρα λέτε ότι εισάγετε τον ψηφιακό εκσυγ-
χρονισµό της εκπαίδευσης και την επίλυση θεµάτων σε όλες τις
βαθµίδες της εκπαίδευσης. Εισάγετε και τον όρο «φροντιστήριο»,
έστω και αν το ονοµάζετε «ψηφιακό». Οµολογείτε, δηλαδή, ότι
δεν είναι επαρκής η διαδικασία της δηµόσιας εκπαίδευσης και
υπάρχει ανάγκη για φροντιστήριο. Κυβερνάτε ήδη πέντε χρόνια.
Γιατί υπάρχουν αυτές οι ανεπάρκειες; Γιατί συµβαίνει αυτό; Διότι
δεν έχετε υλοποιήσει τις αναγκαίες µόνιµες προσλήψεις, διότι
δεν έχετε κατασκευάσει σύγχρονες κτηριακές υποδοµές, διότι
δεν έχετε υλοποιήσει όσα χρειάζεται για να έχουµε σύγχρονα ερ-
γαλεία υλικοτεχνικής βελτίωσης και ανάπτυξης των σχολείων
µας. 

Υπάρχουν ερωτηµατικά βέβαια και για την επιλογή των εκπαι-
δευτικών, κύριε Υπουργέ, που θα µετέχουν στο ψηφιακό φροντι-
στήριο. Αναφέρετε πως προσόντα όπως η εµπειρία, η προσω-
πικότητα και οι επικοινωνιακές δεξιότητες θα λαµβάνονται υπ’
όψιν. Είναι ασαφές το πλαίσιο. Η τριµελής επιτροπή που θα κρί-
νει, πώς θα τα εφαρµόσει αυτά; Μάλιστα προβλέπετε και αυξη-
µένη µοριοδότηση γι’ αυτούς τους εκπαιδευτικούς που θα
µετέχουν σε αυτή τη διαδικασία. 

Σας το είπαµε και στις επιτροπές. Πιστεύουµε ότι χρειάζεται
εξειδίκευση των κριτηρίων για να µην υπάρχει καµµία αδιαφά-
νεια, καµµία αναξιοκρατία, για να είναι όλα καθαρά. 

Λέτε ότι θέλετε να κάνετε, λοιπόν, το ψηφιακό άλµα. Συγχω-
ρέστε µας, αλλά δεν σας εµπιστευόµαστε, γιατί είστε µια Κυβέρ-
νηση που έχει φέρει είκοσι πέντε παιδιά µέσα στις αίθουσες
–τόσος είναι ο αριθµός των µαθητών-, που έχετε εισαγάγει την
ελάχιστη βάση εισαγωγής που για µια χρονιά ακόµα αποκλείετε
χιλιάδες µαθητές από την τριτοβάθµια εκπαίδευση, από το δη-
µόσιο πανεπιστήµιο. Πελατεία βέβαια για τα ιδιωτικά πανεπιστή-
µια δηµιουργείτε. Είστε µια Κυβέρνηση που φέρατε τη λειτουργία
των ιδιωτικών πανεπιστηµίων και βεβαίως προχωρήσατε και σε
κατάργηση οργανικών θέσεων και µεταφορά τους από τη δευτε-
ροβάθµια στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση. 

Πολύ φοβόµαστε ότι αυτό το ψηφιακό άλµα που λέτε ότι κά-
νετε είναι ένας προποµπός κατάργησης τµηµάτων και κλεισίµα-
τος σχολείων, σχολικών µονάδων κυρίως σε αποµακρυσµένες και
γεωγραφικά αποµονωµένες περιοχές. 

Σε αυτό συντείνει και η προσπάθεια που κάνετε µε την παρά-
γραφο 8 του άρθρου 3 του νοµοσχεδίου που ουσιαστικά τι λέει;
Επεκτείνετε την ψηφιακή εκπαίδευση σε όλο το φάσµα της εκ-
παιδευτικής διαδικασίας. Άρα, λοιπόν, λιγότερες προσλήψεις και
αµφιλεγόµενα αποτελέσµατα από αυτή την ψηφιακή εκπαιδευ-
τική διαδικασία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Εµείς µε ξεκάθαρο τρόπο σάς λέµε ότι η διά ζώσης διδασκαλία
και επαφή του εκπαιδευτικού µε τον µαθητή είναι αναντικατά-
στατη. Δεν µπορεί να υποκατασταθεί από τον ανεξέλεγκτο δήθεν
ψηφιακό µετασχηµατισµό της εκπαίδευσης. Η υποκατάσταση της
διά ζώσης διδασκαλίας δεν µπορεί να επιφέρει τα επιθυµητά απο-
τελέσµατα ούτε στην εκπαιδευτική διαδικασία ούτε στην κοινω-
νικοποίηση των παιδιών. 

Πρέπει να δούµε και άλλες παραµέτρους. Τα προβλήµατα µε
την τηλεκπαίδευση τα ζήσαµε µέσα στην πανδηµία. Σε κάποια
σχολεία, σε κάποιους τόπους δεν υπήρχε πρόσβαση στο ίντερ-
νετ. Έχετε διασφαλίσει ότι όλα τα παιδιά θα έχουν πρόσβαση σε
αυτό το ψηφιακό φροντιστήριο; Έχετε διασφαλίσει ότι θα έχουν
τους υπολογιστές και την υλικοτεχνική υποδοµή που χρειάζεται;
Αν δεν τα έχετε διασφαλίσει, δηµιουργείτε συνθήκες νέων ανισο-
τήτων. Κάποιοι θα έχουν πρόσβαση και κάποια άλλα παιδιά και
εκπαιδευτικοί δεν θα έχουν πρόσβαση. Νέες ανισότητες, λοιπόν,
µε τις επιλογές σας.

Στα άρθρα 6 και 7 φέρνετε διατάξεις για την ενδοσχολική βία.
Εµπλέκετε και ιδιωτικούς φορείς στη διαδικασία αυτή και το ερώ-
τηµα είναι: Γιατί ιδιωτικούς φορείς; Οι δηµόσιες υπηρεσίες και
δοµές δεν είναι επαρκείς; Και αν δεν είναι επαρκείς, γιατί δεν
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είναι, γιατί δεν φροντίζετε να τις κάνετε επαρκείς; Πέντε χρόνια
κυβερνάτε. Πριν είχαµε µνηµόνια, χρεοκοπία. Η παράταξή σας
τα έφερε αυτά. Υπήρχαν κάποια δεδοµένα. Σήµερα γιατί; Τώρα
γιατί; Πέντε χρόνια είναι αυτά. Κάντε τα, να λειτουργήσουν οι δη-
µόσιοι φορείς, να είναι επαρκείς. Γιατί εµπλέκετε ιδιώτες; Και µά-
λιστα πώς διασφαλίζεται η ορθότητα της κρίσεως από πλευράς
των ιδιωτικών φορέων επί των καταγγελιών που καταγράφονται
σ’ ένα τόσο ευαίσθητο ζήτηµα όπως αυτό της ενδοσχολικής βίας;

Μεταθέσεις εκπαιδευτικών: Σας το είπαµε και στις επιτροπές.
Στο άρθρο 18 βάζετε αυθαίρετο όριο το ποσοστό αναπηρίας 80%
για να µπορεί να παίρνει κάποιος εκπαιδευτικός µετάθεση και ρω-
τάµε: Γιατί 80% και όχι 67%; Εκεί είναι το όριο που θέτουν και ο
ΕΦΚΑ και τα ΚΕΠΑ για την αναπηρία.

Πάµε στο άρθρο 17 για τις αποσπάσεις. Προβλέπετε 75%, όχι
80%. Για τη µετάθεση 80%, για την απόσπαση 75%. Γιατί αλλά-
ζετε το όριο; 

Άρθρο 21, επιµίσθιο αναπληρωτών συντονιστών εκπαίδευσης.
Έχουµε κάνει και ερώτηση, κύριε Υπουργέ, που σας λέµε ότι
µετά από πέντε χρόνια –γιατί από το ’19 έχουν οριστεί οι διαδι-
κασίες που πρέπει να ακολουθηθούν- προχωράτε συνεχώς σε
ανανεώσεις, δηλαδή σε νέους διορισµούς. Γιατί µε αποφάσεις;
Γιατί δεν εφαρµόζετε τη διαδικασία προκήρυξης-πλήρωσης θέ-
σεων µε τα κριτήρια που έχουν οριοθετηθεί από το 2019; Πέµπτη,
λοιπόν, παράταση θητείας των συντονιστών και πιστεύουµε ότι
ήλθε η ώρα έστω και τώρα να προχωρήσετε σε κανονική προκή-
ρυξη για να διασφαλιστεί η αξιοκρατία και η διαφάνεια.

Στο άρθρο 38 µιλάτε για κατάργηση Τµήµατος Ανώτατου Εκ-
παιδευτικού Ιδρύµατος. Πώς θα γίνεται; Με προεδρικό διάταγµα.
Όχι µε νόµο, αλλά µε προεδρικό διάταγµα. Προφανώς θέλετε να
κλείσετε µόνο µε απόφαση της Κυβέρνησης πανεπιστήµια, τµή-
µατα ή σχολές και να βγάλετε από τη βάσανο αυτή τους Βουλευ-
τές, ώστε να µην αναγκαστούν να ψηφίσουν αυτές τις διατάξεις
της κατάργησης τµηµάτων ή σχολών.

Άρθρα 74 - 79. Από την ΕΘΑΑΕ η πιστοποίηση και η αξιολό-
γηση των Νοµικών Προσώπων Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευσης.
Το αλλάζετε κάπως. Άλλα προέβλεπε ο αρχικός νόµος που προ-
έβλεπε ότι το µητρικό ίδρυµα ελέγχει την ακαδηµαϊκή διοίκηση
και εγγυάται την ορθή τήρηση των ακαδηµαϊκών προτύπων.
Πλέον θα έρχεται η ΕΘΑΑΕ να πιστοποιεί εκ των υστέρων κάτι
που ήδη θα λειτουργεί. Θα έχουν γίνει επενδύσεις, θα έχουν ξο-
δευτεί χρήµατα, θα έχουν καταβληθεί δίδακτρα και θα έλθει η
ΕΘΑΑΕ µετά να λέει ότι κάτι δεν πάει καλά. Θα δούµε πώς θα λει-
τουργήσει και αυτό. 

Για τις διατάξεις για τον αθλητισµό θα αναφερθεί ο συνάδελ-
φος κ. Μεϊκόπουλος. Δεν θα πω κάτι άλλο γι’ αυτό.

Είναι ξεκάθαρο ότι εµείς είµαστε υπέρ µιας ισχυρής δωρεάν
δηµοκρατικής και συµπεριληπτικής δηµόσιας εκπαίδευσης µε µό-
νιµες προσλήψεις εκπαιδευτικών, µε σύγχρονες δοµές και υπο-
δοµές. Είµαστε υπέρ της χρήσης των ψηφιακών εργαλείων και
της τεχνολογίας στην εκπαίδευση. Δεν µπορούν, όµως, αυτά να
υποκαθιστούν τη διά ζώσης διαδικασία, τον ενεργό, το ζωτικό
ρόλο του εκπαιδευτικού µέσα στην τάξη. Μπορούν να έχουν βοη-
θητικό ή υποστηρικτικό ρόλο. Και ασφαλώς δεν αντιλαµβανόµα-
στε την ψηφιακή µετάβαση και τον ψηφιακό µετασχηµατισµό ως
µηχανισµό εξοικονόµησης πόρων και µείωσης δαπανών. Για µας
δεν µπαίνει κάτι τέτοιο στην εξίσωση. Αυτή είναι µια νεοφιλελεύ-
θερη άποψη, που εσείς προσπαθείτε να εφαρµόσετε, εξυπηρέ-
τησης ιδιωτικών συµφερόντων και διεύρυνσης των ανισοτήτων.
Εµείς είµαστε κάθετα απέναντι σε αυτή τη λογική. Ο ελληνικός
λαός θα απαντήσει σε αυτές τις µεθοδεύσεις σας.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Τον λόγο έχει η Βουλευτής της Νέας Αριστεράς κ. Θεανώ Φω-

τίου για επτά λεπτά.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα µιλήσω αποκλειστικά για τον

ψηφιακό µετασχηµατισµό της εκπαίδευσης. Το θεωρώ καθήκον
µου ως οµότιµη καθηγήτρια του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτε-

χνείου, αλλά ως Βουλεύτρια, απέναντι σε εβδοµήντα πέντε χιλιά-
δες περίπου παιδιά, που πέρασαν όλο αυτό το βάσανο -είναι η
πιο κοµψή λέξη που µπορώ να πω- των πανελλήνιων εξετάσεων
και τα οποία συγχαίρω, γιατί ξέρω πολύ καλά τι σηµαίνει αυτή η
διαδικασία.

Πιστεύω ότι η εισηγήτριά µας, η Μερόπη Τζούφη, έχει καλύψει
εξαιρετικά το νοµοσχέδιο. Θέλω να µιλήσω µόνο για τον ψηφιακό
µετασχηµατισµό, όπως είπα, γιατί πιστεύω ότι αυτός είναι το άλ-
λοθι για να µη µειώσετε την αναλογία διδασκόντων προς διδα-
σκοµένους στις τάξεις. 

Ξέρετε πολύ καλά ότι, τόσο στην πρωτοβάθµια, όσο και στη
δευτεροβάθµια εκπαίδευση και αντίστοιχα στην τριτοβάθµια, το
κλειδί «για να ξεκλειδώσουµε το µέλλον», όπως λέτε εσείς µε
αυτές τις ωραίες φράσεις, των µαθητών και των σπουδαστών
µας, είναι να γίνουν υποκείµενα µιας ριζικής αλλαγής στο περιε-
χόµενο και τον τρόπο διδασκαλίας, δηλαδή να αποκτήσουν κρι-
τική σκέψη. 

Τι σηµαίνει περιεχόµενο; Περιεχόµενο πολυεπιστηµονικό, που
δεν απαιτεί αποστήθιση, αλλά κριτική σκέψη. Πώς; Με σύγχρονες
εκπαιδευτικές µεθόδους και τεχνολογικά µέσα. Ξέρετε πολύ
καλά -δεν µπορώ να παριστάνω ότι όλα τα αγνοείτε- ότι για να
γίνει αυτό απαιτούνται χρήµατα. Βεβαίως. Επίσης απαιτούνται µι-
κρές τάξεις δέκα, δεκαπέντε ατόµων και οµαδικές εργασίες, γιατί
ο εµπνευστής, ο ενορχηστρωτής όλης αυτής της µεγάλης αλλα-
γής, που λέω ότι πρέπει να κάνουµε για τα παιδιά, είναι ο δάσκα-
λος, ο καθηγητής ο ακαδηµαϊκός. Αυτοί χρειάζονται ανθρώπινες
συνθήκες, αξιοπρεπείς µισθούς, συνεχή µετεκπαίδευση και
έρευνα. 

Το ψηφιακό εργαστήριο και φροντιστήριο δεν δηµιουργεί κρι-
τική σκέψη. «Εξοικονοµεί» καθηγητές στα δυσπρόσιτα και απο-
µακρυσµένα νησιωτικά και ορεινά σχολεία. Δηλαδή αποκλείει τα
παιδιά αυτών των περιοχών από τους καθηγητές τους, από τους
δασκάλους τους, για να βιώσουν από την πρώτη στιγµή στο πετσί
τους τι θα πει εκπαιδευτικές ανισότητες µέσω ψηφιοποίησης. 

Η κριτική σκέψη των µαθητών απαιτεί πράγµατι άλλο υπόδει-
γµα δηµόσιας δωρεάν εκπαίδευσης, στο οποίο έχετε δυσανεξία. 

Χαίροµαι, κύριε Συρίγο, που µε ακούτε ως συνάδελφος πανε-
πιστηµιακός. 

Όµως η κριτική σκέψη των µαθητών αλλάζει συµπεριφορές,
στάσεις και προοπτικές και γι’ αυτό πιστεύω ότι τη φοβάστε.
Δείτε τις επιπτώσεις που είχαν τα µαθήµατα που απαιτούν κριτική
σκέψη στις πρόσφατες πανελλήνιες εξετάσεις. Τα µαθήµατα κρι-
τικής σκέψης, η φυσική, η χηµεία, τα µαθηµατικά κ.λπ., υπήρξαν
παράγοντες ανόδου και καθόδου των µορίων και των βάσεων
ανέκαθεν. 

Τι συνέβη, λοιπόν, τώρα; Με αυτά τα µαθήµατα πάντα συνδέ-
εται η είσοδος στις περιζήτητες σχολές. Ποιες είναι αυτές; Πο-
λυτεχνικές, καθηγητικές, ιατρικές κ.λπ.. Τι έγινε φέτος; Σε ελεύ-
θερη πτώση οι βάσεις των υψηλόβαθµων σχολών. Στη Φυσική
στο 62% των τµηµάτων σηµειώθηκε µείωση, µε αποτέλεσµα από
τους εβδοµήντα τέσσερις χιλιάδες εννιακόσιους υποψηφίους, να
περάσουν πενήντα δύο χιλιάδες εκατόν εβδοµήντα. Και αν συνυ-
πολογίσω όλες τις κατηγορίες, εκτός έµειναν από είκοσι επτά
έως είκοσι οκτώ χιλιάδες παιδιά. 

Απογοητευτική, λοιπόν, η εικόνα στις υψηλόβαθµες σχολές,
όπως ιατρικές, νοµικές, πολυτεχνικές και πάει λέγοντας. Αυτά
είναι τα αποτελέσµατα των απερίγραπτων µεταρρυθµίσεων της
Κυβέρνησης Μητσοτάκη και του Υπουργού Παιδείας. Θα έλεγε
κάποιος αφελής που δεν ζει στην Ελλάδα του κ. Μητσοτάκη:
«Αφού οι βάσεις έπεσαν, γιατί δεν µπήκαν περισσότεροι;». Διότι
η πιθανολογούµενη υποψήφια για επίτροπος της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής, η κ. Κεραµέως, προέβλεψε το µοναδικό διεθνώς σύ-
στηµα της ελάχιστης βάσης εισαγωγής, το οποίο απέκλεισε κα-
τευθείαν πάνω από είκοσι χιλιάδες παιδιά που δεν µπόρεσαν να
καταθέσουν µηχανογραφικό. Αυτοί αποκλείστηκαν µια και έξω.
Έτσι δουλεύει η ελάχιστη βάση εισαγωγής. Καταλάβατε τώρα
πώς γίνεται; 

Η κατρακύλα των βάσεων στις ιατρικές, πολυτεχνικές, χρηµα-
τοοικονοµικές και σχολές πληροφορικής έχει όνοµα: ιδιωτικά
κολλέγια ή επί το νεοδηµοκρατικότερον: νοµικά πρόσωπα πανε-
πιστηµιακής εκπαίδευσης. Αυτό είναι το όνοµα. Σε αυτά θα κα-
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τευθυνθούν τα παιδιά που δεν µπήκαν, αλλά δυστυχώς και αρ-
κετά από αυτά που µπήκαν, διότι δεν θα υπάρχουν φοιτητικές
στέγες και τα ενοίκια στις περιοχές αυτές τις πανεπιστηµιακές
από τη µια και στις υπερτουριστικές από την άλλη είναι στον Θεό
λόγω µεγάλης ζήτησης. 

Βέβαια οι διατάξεις για την ανώτατη εκπαίδευση συνεχίζουν
την ιδιωτικοποίησή της και τα αυταρχικά µοντέλα διοίκησης που
καταργούν όλες τις κατακτήσεις της Μεταπολίτευσης για εκδη-
µοκρατισµό δοµών και οργάνων διοίκησης. Εµείς τα ζήσαµε
αυτά, ξέρετε, τον εκδηµοκρατισµό των οργάνων διοίκησης των
πανεπιστηµίων που έφερε ο νόµος του ΠΑΣΟΚ. Το χάσαµε αυτό
τώρα µε εσάς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα ήθελα την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
Όµως το άρθρο 38 είναι εξοργιστικό. Τρεις Υπουργοί -Παι-

δείας, Εσωτερικών, Οικονοµικών- µπορούν να αναµορφώσουν
τον ακαδηµαϊκό χάρτη. Καταργούν πανεπιστηµιακά τµήµατα, πα-
ραγκωνίζουν αποφάσεις τµηµάτων, συγκλήτου, ακόµη και της
ΕΘΑΑΕ, κάθε έννοια αυτοδιοίκησης. Στο όνοµα της ελάχιστης
βάσης εισαγωγής, στον βωµό των ιδιωτικών πανεπιστηµίων,
όπως είπαµε, η ΕΘΑΑΕ νοµιµοποιεί πλέον τα ιδιωτικά πανεπιστή-
µια που ψήφισε η Κυβέρνηση ενάντια στο Σύνταγµα και τα δηµό-
σια πανεπιστήµια. 

Είπα ότι αυτό που έγινε µε τις βάσεις εισαγωγής έχει όνοµα.
Τα νοµικά πρόσωπα πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης ξεκίνησαν
ήδη να διαφηµίζονται. Όπως διαβάσαµε χτες προς επιβεβαίωση
όλων των επιχειρηµάτων µας το προηγούµενο διάστηµα, το
πρώτο ιδιωτικό πανεπιστήµιο πρόκειται να ανοίξει στο Ελληνικό
τον Σεπτέµβριο του 2025, παράρτηµα του Πανεπιστηµίου Λευκω-
σίας µε τµήµατα Ιατρικής, Φαρµακευτικής, Νοσηλευτικής, Οικο-
νοµικών. Σας θυµίζει τίποτα; Ποιες ήταν οι σχολές που είχαν την
κατρακύλα; Αυτές ακριβώς. Η πρόβλεψη είναι να προσέλθουν
δύο χιλιάδες σπουδαστές και τα έσοδα να φτάσουν στα 20 εκα-
τοµµύρια το έτος από τα δίδακτρα.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή. 
Δηµιουργείτε ολόκληρα στρώµατα αποκλεισµένων από τα δη-

µόσια αγαθά της υγείας, της παιδείας, της κοινωνικής πρόνοιας,
της στέγασης. Μας γυρίζετε πίσω, πριν ακόµη από τη Μεταπολί-
τευση την οποία τιµάται και γενικώς πανηγυρίζετε.

Θα αντισταθούµε, όµως, όπως αντιστάθηκαν χιλιάδες Έλληνες
και Ελληνίδες τότε και όπως και τότε, θα νικήσουµε, γιατί έχουµε
το δίκιο µε το µέρος µας.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλα-
γής, κ Μάντζος.

Εναλλάσσονται ένας Βουλευτής µε έναν Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο για να ισορροπούµε το σύστηµα.

Ορίστε, κύριε Μάντζο, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συγχαίρουµε και εµείς από την

πλευρά µας και εγώ προσωπικά όλους τους µαθητές που έδωσαν
τις πανελλαδικές εξετάσεις στο τέλος αυτού του σχολικού έτους
και έλαβαν και τα αποτελέσµατά τους µε την ανακοίνωση των βά-
σεων των πανεπιστηµίων. 

Ό,τι και αν έκαναν, η ζωή είναι µπροστά τους, όχι πίσω τους.
Αυτό πρέπει να θυµούνται όλες και όλοι. Σε όσους πετύχουν τη
σχολή της επιλογής τους, ευχόµαστε καλές σπουδές, να δουν το
πανεπιστήµιο όπως πραγµατικά είναι, ένας χώρος έρευνας, ελεύ-
θερης σκέψης, επιστήµης στην πραγµατική του διάσταση, όχι ως
µια νοµοτελειακή προέκταση της σχολικής ζωής, να κρατήσουν
την πίστη στις σπουδές τους στο επιστηµονικό τους αντικείµενο.

Όσες και αν είναι οι δυνάµεις εκείνες που επιχειρούν την απα-
ξίωση του δηµοσίου πανεπιστηµίου, ακόµη και µε τα πρόσφατα
µέτρα για την αδειοδότηση κερδοσκοπικών τελικά παραρτηµά-
των ξένων πανεπιστηµίων ή κερδοσκοπικών φορέων, όσο και αν
η αδυσώπητη αγορά εργασίας που γνωρίζουν τα νέα παιδιά ότι
τους περιµένει εκεί έξω, σε µια χώρα που είναι δεύτερη στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση τελικά σε δείκτες ανεργίας, δηµιουργεί την αί-

σθηση ότι τα πτυχία δεν έχουν αξία και αντίκρισµα, θα πρέπει να
αντισταθούν σε αυτές τις σκέψεις, να πιστέψουν στους εαυτούς
τους, να αποκτήσουν την αυτοπεποίθηση της γνώσης που είναι
σήµερα σε αυτόν τον επισφαλή κόσµο το πιο σηµαντικό εφόδιο
για έναν νέο στην αρχή της ζωής του.

Και να δούµε κι εµείς κάποια στιγµή, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, την παιδεία εδώ σε αυτή την Αίθουσα όχι ως ένα πεδίο
άγονης και ανούσιας αντιπαράθεσης για την επίτευξη κοµµατι-
κών ή µικροκοµµατικών σκοπιµοτήτων, αλλά όπως της πρέπει. 

Γι’ αυτό δεν θα κουραστούµε ποτέ να προβάλλουµε την ανά-
γκη και να επαναλαµβάνουµε το αίτηµα για έναν ανοικτό εθνικό
διάλογο για την παιδεία, ώστε να υπάρξουν και οι αναγκαίες ευ-
ρύτερες συναινέσεις, που σε συνδυασµό µε έναν µακρόπνοο πο-
λιτειακό σχεδιασµό για την παιδεία θα µπορούσε και θα µπορέσει
να επιφέρει τα βέλτιστα αποτελέσµατα. Ιδίως αυτό το έτος -το
έχουµε πει πολλές φορές- το 2024, µε δεδοµένο ότι στο τέλος
αυτού του έτους και στην αρχή του επόµενου έτους µπορεί και
να ανοίξει µια διαδικασία αναθεώρησης του ισχύοντος Συντάγµα-
τος, όφειλε αυτό το έτος να είναι έτος εθνικού διαλόγου για την
παιδεία.

Στα καθ’ ηµάς, η σηµερινή συζήτηση δυστυχώς δεν µας εκ-
πλήσσει, δεν εκπλήσσει κανέναν. Φάνηκαν οι προθέσεις από το
στάδιο της δηµόσιας διαβούλευσης, µιας διαβούλευσης που
προηγήθηκε και η οποία µόνο κατ’ επίφαση µπορεί να θεωρηθεί
διαβούλευση, καθότι διήρκεσε µόλις έξι µέρες µέσα στην καρδιά
του καλοκαιριού.

Αλήθεια αποδεικνύεται τελικά πόσο πιστεύει µια κυβέρνηση σε
έναν θεσµό συµµετοχικό, όπως η δηµόσια διαβούλευση, µέσω
του ευτελισµού αυτού του σταδίου, µε το να συµπεριφέρεται η
κυβέρνηση στη διαβούλευση σαν να είναι µια αγγαρεία, ένα απλό
διαδικαστικό, στείρο στάδιο, γιατί µόνο έτσι µπορεί κανείς να
εκλάβει την επιλογή µιας κυβέρνησης να δώσει τόσο λίγο χρόνο
σε ένα νοµοσχέδιο 119 άρθρων. 

Ένας από τους πρώτους νόµους που ψήφισε ετούτη εδώ η Κυ-
βέρνηση στην πρώτη της θητεία ήταν ο νόµος για το επιτελικό
κράτος. Η αλήθεια είναι ότι αντέγραψε πολλές από τις διατάξεις
του νόµου ΠΑΣΟΚ για τη δηµόσια διαβούλευση της κυβέρνησης
Παπανδρέου. Κράτησε τον χρόνο της δηµόσιας διαβούλευσης
στις δύο εβδοµάδες. Η κυβέρνηση Παπανδρέου ΠΑΣΟΚ πρό-
βλεπε τέσσερις εβδοµάδες στη δεύτερη φάση ισχύος στη δηµό-
σια διαβούλευση. Σήµερα είναι στις δύο εβδοµάδες, αλλά σε
αυτήν εδώ την περίσταση ακόµα και αυτό το ελάχιστο των δύο
εβδοµάδων µειώθηκε στις έξι µέρες χωρίς να υπάρχει αιτία. 

Δεν µπορεί να θεωρηθεί αιτία το γεγονός ότι µιλούµε σήµερα
για κρίσιµα ζητήµατα, όπως η ψηφιακή λειτουργία του σχολείου,
το ψηφιακό φροντιστήριο ή το µπούλινγκ στα σχολεία µέσα στην
καρδιά του καλοκαιριού και να πηγαίνουµε µόνο σε έξι µέρες δια-
βούλευση. 

Άρα, το αναµενόµενο αποτέλεσµα είναι εδώ, ένα µωσαϊκό απο-
σπασµατικών διατάξεων, µια νοµοθέτηση ξανά µε βαρύγδουπους
τίτλους που δηµιουργούν προσδοκίες που διαψεύδονται µε την
πρώτη ανάγνωση του νοµοσχεδίου, νοµοθέτηση µε επικοινωνια-
κούς όρους που στοχεύει σε θριαµβευτικά ή πιασάρικα πρωτο-
σέλιδα και ρεπορτάζ µέσων µαζικής ενηµέρωσης. 

Και τι έχουµε στην πράξη; Έχουµε διαρκείς παρατάσεις για
κρίσιµες µεταρρυθµίσεις, όπως για την εφαρµογή του πολλα-
πλού βιβλίου, χωρίς να εξηγείται ο λόγος αυτών των καθυστερή-
σεων. Ειδικά για το πολλαπλό βιβλίο, ο συνάδελφος Στέφανος
Παραστατίδης έχει υποβάλει και έχουµε υποβάλει ως κοινοβου-
λευτική οµάδα δύο τουλάχιστον ερωτήµατα για την ανάγκη να
επισπευστεί από τη µεταρρύθµιση. Παράταση στη µη εφαρµογή
του πολλαπλού βιβλίου σηµαίνει διαιώνιση της παπαγαλίας και
είναι κάτι το οποίο όλες οι πτέρυγες εδώ θα έπρεπε να συµφω-
νούµε στην επίσπευση αυτής της µεταρρύθµισης. 

Αλλά δεν είναι µόνο αυτό, είναι πολλά από τα υπεσχηµένα
αυτής της Κυβέρνησης, από την πρώτη εβδοµάδα της θητείας
της του 2023 και ως σήµερα, όπως είναι το εθνικό σχέδιο για τις
κτηριακές υποδοµές. Αναφέρθηκε ο Υπουργός ότι θα γίνει. Το
«θα» το ακούσαµε πέρυσι τέτοιο καιρό στις προγραµµατικές δη-
λώσεις. Όπως είναι τα πιστοποιητικά γλωσσοµάθειας και φυσικά,
το πολλαπλό βιβλίο, στο οποίο θα συνεχίσουµε να επιµένουµε
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µέχρι να σταµατήσουν οι παρατάσεις που κοστίζουν τελικά στην
εκπαιδευτική λειτουργία.

Κι έρχεται σήµερα το σχέδιο νόµου αυτό φυσικά χωρίς προ-
ετοιµασία, φυσικά χωρίς υποδοµές, να µεταβάλει σηµαντικά την
ίδια τη φιλοσοφία του σχολείου. Εµείς εδώ τεχνοφοβικοί δεν εί-
µαστε και η τεχνοφοβία είναι κάτι το οποίο πρέπει να µένει έξω
από αυτή την Αίθουσα. 

Η τεχνολογία στο εκπαιδευτικό τοπίο, όπως διαµορφώνεται
διεθνώς, είναι και οφείλει να είναι χρήσιµος σύµµαχος της εκπαι-
δευτικής διαδικασίας, αλλά δεν θα την υποκαθιστά, δεν πρέπει
να την υποκαθιστά. Η εκπαίδευση ως διαδικασία δεν είναι µονο-
σήµαντη, δεν είναι µια στείρα διαδικασία εγκατάστασης γνώσεων
σαν να είναι λογισµικό. 

Δεν δικαιούµαστε να αφαιρέσουµε από την εκπαιδευτική εξί-
σωση έναν κρίσιµο παράγοντα, εξίσου κρίσιµο ενδεχοµένως µε
την ίδια τη γνώση, που είναι ο παράγοντας της κοινωνικοποίησης,
της αλληλεπίδρασης, της πραγµατικής ζωής, ιδίως µετά την παν-
δηµία µε τα ψυχοκοινωνικά ζητήµατα και κατάλοιπα που αυτή
άφησε στο κοινωνικό σύνολο.

Και εδώ θα µου επιτρέψετε µια παρέκβαση, αγαπητοί συνά-
δελφοι, για την πανδηµία, η οποία έχει τελειώσει ως πανδηµία,
αλλά ο ιός COVID-19 είναι ακόµη εδώ. Και θα δανειστώ µια περί-
πτωση από την εκλογική περιφέρεια του αγαπητού συναδέλφου,
του ειδικού αγορητή µας Στέφανου Παραστατίδη, το Κιλκίς, και
θα αναφερθώ στο νοσοκοµείο της πόλης όπου δεν λειτουργεί η
κλινική COVID-19 λόγω της έλλειψης προσωπικού. 

Ο ιός βρίσκεται σε έξαρση, οι ασθενείς φιλοξενούνται σε έναν
θάλαµο µέσα στην καρδιά της παθολογικής κλινικής, µε αποτέ-
λεσµα, όπως οι ίδιοι οι εργαζόµενοι στο νοσοκοµείο καταγγέλ-
λουν, να έχουµε εσωτερική διασπορά του ιού που έχει κοστίσει
ήδη ανθρώπινες ζωές ασθενών µέσα σε ένα νοσοκοµείο, ένα από
τα πολλά, που, αντί για κέντρο ίασης ενός σοβαρού ιού, εξελίσ-
σεται σε φορέα εσωτερικής µετάδοσης και διασποράς του ιού. 

Και µετά µιλάµε για δηµόσια υγεία, αλλά αυτά θα τα πούµε τη
Δευτέρα αρµοδίως και στον αρµόδιο Υπουργό Υγείας που θα
έρθει να εισηγηθεί το άλλο σχέδιο νόµου για την ψυχική υγεία
που έχει καταθέσει στη Βουλή. 

Σε αυτό, λοιπόν, το πλαίσιο -επιστρέφω στο περιβάλλον της
παιδείας- το σχολείο µπορεί και οφείλει να γίνει και ψηφιακό, όχι
µόνο ψηφιακό, όχι αµιγώς ψηφιακό. Ασφαλώς για να γίνει αυτό
απαιτείται εξοπλισµός και των µαθητών και των σχολείων, των τά-
ξεων. 

Οι εφαρµογές κρίνονται στην πράξη, στο πεδίο και δεν είναι
πολλά τα χρόνια –µόλις τέσσερα- από το περίφηµο «σκόιλ ελικί-
κου», ένα φιάσκο που απαξίωσε όχι µόνο τους επιστήµονες
στους οποίους απευθύνθηκε, αλλά και έπληξε την εµπιστοσύνη
της κοινωνίας στη τηλεκπαίδευση στην αρχή της πανδηµίας. 

Οι πολλοί µήνες που ακολούθησαν είναι αλήθεια ότι απέδειξαν
ότι η τηλεκπαίδευση µπορεί να λειτουργήσει ευεργετικά, αλλά
µε πολλά προβλήµατα που πρέπει να τα λύσουµε πριν περά-
σουµε στην εφαρµογή της, µε σηµαντικότερη και σοβαρότερη
την έλλειψη εξοπλισµού σχολείων και αδύναµων νοικοκυριών και
οικογενειών, αλλά και την πολύ κακή ποιότητα και ταχύτητα της
διαδικτυακής σύνδεσης στην πατρίδα µας. Ένα διαδίκτυο το
οποίο είναι το πιο αργό διαδίκτυο της Ευρώπης που φυσικά πα-
ραµένει, λόγω των στρεβλώσεων της αγοράς και της έλλειψης
πραγµατικά ελεύθερου ανταγωνισµού, το ακριβότερο στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. 

Στα επιµέρους στοιχεία του σχεδίου νόµου αναφέρθηκε ο Στέ-
φανος Παραστατίδης, ο ειδικός αγορητής. 

Για το ψηφιακό φροντιστήριο εξακολουθούµε να αναρωτιόµα-
στε αν ο µικρός αριθµός των εκπαιδευτικών αρκεί για να εξυπη-
ρετήσει το σύνολο των µαθητών πανελληνίως στα εξεταζόµενα
στις εξετάσεις γνωστικά αντικείµενα. Θα θέλαµε για πολλοστή
φορά να µας δεσµευτείτε ότι υπάρχει ενδιαφέρον για την κάλυψη
αυτών των θέσεων. Διότι βλέπουµε πως ήδη έχετε προχωρήσει
σε παράταση και δεν ξέρω αν είναι δελεαστική η αµοιβή σε µόρια
και µόνο. Και είναι σαφές ότι για να λειτουργήσει η ενισχυτική δι-
δασκαλία, και µάλιστα σε ψηφιακό περιβάλλον, απαιτείται ακρι-
βώς εκπαιδευτικό προσωπικό που δεν µπορεί να ελλείπει, αλλιώς
όπως σωστά ειπώθηκε θα αποδειχθεί εικονική πραγµατικότητα

το ψηφιακό φροντιστήριο, που είναι µια θετική επί της αρχής
πρωτοβουλία.

Για την αυτόνοµη τάξη ζητάµε για πολλοστή φορά να δεσµευ-
θείτε ότι δεν θα καταργηθούν τάξεις και σχολεία ολόκληρα σε
παραµεθόριες και αποµακρυσµένες περιοχές, σε περιοχές νη-
σιωτικές, περιοχές ορεινές. Κάτι τέτοιο θα µας βρει απέναντί σας.
Εµείς θέλουµε και έχουµε επισηµάνει στο παρελθόν την ανάγκη
λειτουργίας σχολικών µονάδων σε αποµακρυσµένες περιοχές,
τόσο για παιδαγωγικούς όσο και για εθνικούς λόγους. Αυτή είναι
η βάση για µια ισχυρή και συνεκτική δηµογραφική πολιτική. Η πε-
ριφερειακή ανάπτυξη, να µένουν τα παιδιά και οι άνθρωποι στους
τόπους, να µένουν και να επιµένουν να παράγουν στους τόπους
τους προϋποθέτει σχολεία, προϋποθέτει παροχές υπηρεσιών
υγείας και προφανώς αυτό το ορίζει και το Σύνταγµά µας, να µην
το ξεχνάµε αυτό το ιερό κείµενο, που προστατεύει την νησιωτι-
κότητα και την ορεινότητα.

Για την ενδοσχολική βία: Υπάρχει µια ιδιαίτερη σπουδή του
Υπουργείου να εκχωρήσει το δικαίωµα διαχείρισης της πλατφόρ-
µας και των αναφορών σε ιδιώτες. Σας είπαµε και στις επιτροπές
ότι αντίστοιχα µοντέλα στο εξωτερικό απέτυχαν παταγωδώς. Αντί
αυτού του πειράµατος, εµείς προτείνουµε και επιµένουµε στην
πρόσληψη από το Υπουργείο Παιδείας ειδικού επιστηµονικού
προσωπικού από τους πίνακες ψυχολόγων και κοινωνικών λει-
τουργών, τους οποίους άλλωστε έχουν γενική ανάγκη τα σχολεία
µας και οι δοµές εκπαίδευσης.

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, µε πολύ λίγα λεπτά από τη δευ-
τεροµιλία µου, για τα ζητήµατα αθλητισµού. Ανοίγοντας αυτή την
ενότητα θα αναρωτηθώ κι εγώ µε τη σειρά µου τι συµβαίνει µε
τα αθλητικά σχολεία, ένας θεσµός που δυστυχώς εξέλιπε κατά
τη διάρκεια της µεγάλης κρίσης. Ήδη από τον Ιανουάριο ξεκί-
νησε µια πρωτοβουλία του Υπουργείου να επανιδρυθούν τα
αθλητικά σχολεία, µε το σκεπτικό ότι το σχολικό έτος 2024 - 2025
αυτά θα λειτουργούσαν. Μάλιστα υπήρξε η συγκεκριµένη οµάδα
εργασίας που κατά παράταση θα λειτουργούσε ως τον Μάιο.
Αναρωτιόµαστε και σας ρωτάµε ευθέως σε τι καταλήγει αυτή η
οµάδα εργασίας και ποιος είναι ο σχεδιασµός για τα αθλητικά
σχολεία. 

Θα ήθελα φυσικά στο σηµείο αυτό να ευχηθώ καλή επιτυχία κι
εγώ µε τη σειρά µου στην ελληνική αποστολή στους Ολυµπια-
κούς Αγώνες, αθλητές και αθλήτριες που έχουν την ευλογία να
εκπροσωπούν την πατρίδα των Ολυµπιακών Αγώνων αλλά και την
κατάρα να αθλούνται και να προπονούνται σε αυτή εδώ την ίδια
πατρίδα των Ολυµπιακών Αγώνων, πολλές φορές σε απαξιωµέ-
νες υποδοµές, σε στάδια εγκαταλελειµµένα, σε γυµναστήρια που
στάζουν, σε πισίνες που δεν έχουν θέρµανση, σε δοµές που µέ-
νουν πολλά χρόνια πίσω, ακόµη και φέτος που ήταν ολυµπιακή
χρονιά, και όπως το οµολογούν οι ίδιοι οι αθλητές αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Και πρέπει αυτούς τους αθλητές να τους
ακούµε κάθε µέρα, όχι µόνο την παραµονή των αγώνων και κυ-
ρίως όχι µόνο µετά από αυτούς, όχι όταν θα ψάχνουµε τις πιο
φανταχτερές γραβάτες µας και τα πιο φαρδιά και λαµπερά χα-
µόγελά µας για να ρίξουµε τα τείχη και να τους υποδεχτούµε ως
ευγνωµονούσα πατρίδα στο αεροδρόµιο. 

Καλούµαστε, λοιπόν, να προστατέψουµε τους αθλητές µας και
τον αθλητισµό µας ως κοινωνική αξία, και από εκείνους που βλέ-
πουν τον αθλητισµό ως πεδίο εγκληµατικών δραστηριοτήτων ορ-
γανωµένων. Έχουµε τόσα πολλά να κάνουµε ως πολιτεία για να
αντιµετωπίσουµε τη βία εκτός γηπέδων. Διότι εκτός γηπέδων
είναι εκεί που καταγράφονται επεισόδια µε ιδιαίτερη µάλιστα σο-
βαρότητα, όπως είδαµε στο κέντρο της Αθήνας απέναντι από τη
Γενική Αστυνοµική Διεύθυνση πριν από λίγες µόνο ηµέρες πριν
από φιλικό αγώνα ποδοσφαίρου.

Με το σχέδιο νόµου η Κυβέρνηση επεµβαίνει στις διοικήσεις
των οµοσπονδιών. Προ τετραετίας εισήγαγε η ίδια Κυβέρνηση
ηλικιακό όριο εβδοµήντα ετών για την εκλογή σε οποιαδήποτε
θέση διοικητικού συµβουλίου αθλητικής οµοσπονδίας. Υπήρξαν
εύλογες αντιδράσεις, τόσο σε πολιτικό όσο και αθλητικό επίπεδο.
Καταργείται αυτή η ρύθµιση και ορθώς, και γιατί προηγήθηκε δι-
καστική απόφαση που έκρινε τη ρύθµιση αυτή αντισυνταγµατική.
Χαιρόµαστε που η Κυβέρνηση, έστω και µετά από δικαστική από-
φαση -λυπούµαστε που χρειάστηκε δικαστική απόφαση- συµµορ-
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φώνεται η Κυβέρνηση σε αυτή και διορθώνει το λάθος, καταρ-
γώντας αυτή τη ρύθµιση. Είχε προηγηθεί -και πρέπει να το πούµε
αυτό- και ερώτηση του Τάσου Νικολαΐδη, τοµεάρχη αθλητισµού
της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας πριν από ηµέρες µε αντικεί-
µενο ακριβώς την κατάργηση του ηλικιακού ορίου. 

Όµως φαίνεται πως ο κ. Αυγενάκης, παρά το γεγονός ότι
έφυγε και ο νόµος του καταργήθηκε, το πνεύµα του είναι ακόµη
εδώ, και αναρωτιόµαστε και ρωτάµε για ποιον λόγο παραµένει η
επιµονή αυτής της Κυβέρνησης στην ένταξη των περιορισµών.
Γιατί υπάρχει επιµονή στους περιορισµούς; Πού αποσκοπούν
αυτοί οι περιορισµοί; Ποιους θέλει αυτή η Κυβέρνηση να απο-
κλείσει ή ποιους θέλει να πριµοδοτήσει;

Αν σκοπός είναι η ανανέωση ή η συµµετοχή νέων προσώπων
στις διοικήσεις των οµοσπονδιών δεν είναι αυτός κατάλληλος και
πρόσφορος τρόπος. Οι αποκλεισµοί, τα κλειστά συστήµατα, είναι
µια απευκταία λογική και συνταγή οριζόντια, και στον αθλητισµό. 

Θα έπρεπε αντιθέτως να στραφείτε σε ανοικτές προσεγγίσεις,
στην ενίσχυση των σωµατείων και των οµοσπονδιών, να ενισχυθεί
το ενδιαφέρον της κοινωνίας, ώστε να συµµετάσχουν περισσό-
τεροι άνθρωποι, να ενασχοληθούν περισσότεροι άνθρωποι µε το
κάθε άθληµα και φυσικά να βελτιωθούν οι υποδοµές, που όπως
προείπα βρίσκονται σε πολύ κακή κατάσταση, ώστε να υπάρχουν
οι κατάλληλες συνθήκες ενασχόλησης µε τον αθλητισµό. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Είναι σαφές, µετά από όλα αυτά και
όσα ανέλυσαν οι συνάδελφοι Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής
µας Οµάδας, ότι καταψηφίζουµε επί της αρχής το αποσπασµα-
τικό και χωρίς ίχνος συνοχής και στόχευσης συζητούµενο σχέδιο
νόµου. Παραµένουµε σταθεροί στη γραµµή της αξιόπιστης και
τεκµηριωµένης Αντιπολίτευσης, όχι µε στόχο την αποδόµηση της
Κυβέρνησης, αυτό φροντίζει η ίδια να το κάνει µεθοδικά. Στόχος
µας είναι να απαντούµε στις προκλήσεις, στα προβλήµατα και
κυρίως στις ανάγκες της κοινωνίας, των πολιτών, ιδίως των νεό-
τερων, που αποζητούν ίσες ευκαιρίες και δικαίωµα στην ελπίδα,
να εργαζόµαστε για τη µείωση των ανισοτήτων, για τη θεραπεία
των αδικιών, σε ένα πεδίο κοινωνικά κρίσιµο, όπως αυτό της παι-
δείας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Καλώ στο Βήµα τον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-

µαχία κ. Αλέξανδρο Μεϊκόπουλο. Μετά θα µιλήσει ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς, ο κ. Ηλιόπουλος. 

Ορίστε, κύριε Μεϊκόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Να ευχηθώ κι εγώ µε τη σειρά µου καλή επιτυχία στους αθλη-

τές και τις αθλήτριές µας στους Ολυµπιακούς Αγώνες. Νοµίζω
ότι είναι συνεχιζόµενες και επαναλαµβανόµενες οι επιτυχίες στον
ελληνικό αθλητισµό. Αλλά και αυτές που θα έρθουν κατά τη διάρ-
κεια των Ολυµπιακών Αγώνων -είµαι σίγουρος γι’ αυτό- µεγιστο-
ποιούν την ευθύνη της πολιτείας για τη βελτίωση της αθλητικής
εµπειρίας, του αθλητικού γεγονότος. 

Όµως, κύριε Μαυρωτά -γιατί παρών µόνο ο κ. Μαυρωτάς είναι
από την ηγεσία του Υπουργείου Αθλητισµού- δεν ξεκινάµε καλά
τη σηµερινή συζήτηση και οφείλω να το επισηµάνω αυτό. Νοµίζω
ότι είναι τουλάχιστον άκοµψο. Άκουσα την αιτιολογία, αλλά να
είναι άκοµψο να απουσιάζει από τη σηµερινή συζήτηση ο Υπουρ-
γός Αθλητισµού, παρά το γεγονός ότι παραβρίσκεται στην τελετή
έναρξης, γιατί αυτό κατά τη γνώµη µας δείχνει µια απαξία ανα-
φορικά και µε τη νοµοθετική διαδικασία αλλά και σε σχέση µε τη
σοβαρότητα των διατάξεων που εισάγονται, έστω εµβόλιµα, στο
νοµοσχέδιο το συγκεκριµένο. 

Για να καταλάβετε τώρα τι εννοώ, µπαίνουν δεκατέσσερις δια-
τάξεις στον αθλητισµό οι οποίες δόθηκαν για διαβούλευση στις
9 Ιουλίου λίγο πριν από τα µεσάνυχτα έως το πρωί της 16ης. Δη-
λαδή είναι τουλάχιστον προβληµατικά τα χρονικά περιθώρια για
νοµοθετικές διατάξεις, που λόγω της βαρύτητάς τους αποτελούν
αντικείµενο γενικότερης και διεξοδικότερης συζήτησης, µια συ-
ζήτηση η οποία προφανώς, κύριε Μαυρωτά, δεν µπορεί να γίνει
στη µέση του καλοκαιριού. 

Αυτό µας κάνει να µην αποφύγουµε τη σύγκριση µε τον προ-
κάτοχό σας, τον κ. Αυγενάκη, ο οποίος έβαζε προς διαβούλευση
σηµαντικά για την αθλητική κοινότητα σχέδια νόµου τον Αύγου-
στο, προκειµένου να πετύχει τι; Μειωµένη συµµετοχή, λιγότερες
αντιδράσεις και να στηρίζεται µόνο στην κυβερνητική πλειοψηφία
για να τα περάσει. 

Και σε αυτή τη διαβούλευση δεν έχετε αποφύγει εν τέλει να µι-
µηθείτε αυτές ακριβώς τις πρακτικές και τακτικές που καταγγέλ-
λουµε. Άλλες διατάξεις ανέβηκαν στη διαβούλευση και άλλες
τελικά εισήχθησαν προς επεξεργασία στην Επιτροπή Μορφωτι-
κών Υποθέσεων µε πολύ σηµαντικές αλλοιώσεις, αλλά κατά τη
γνώµη µας έχουν πολύ ξεκάθαρη στόχευση. 

Αρχικά -να ξεκινήσουµε µε τα καλά- όσον αφορά στις διατάξεις
που ρυθµίζουν θέµατα διακριθέντων αθλητών και πλήρωσης των
προϋποθέσεων για την ένταξή τους στις ευεργετικές διατάξεις
του ν.2725/1999 δεν είµαστε αντίθετοι και θεωρούµε ότι καλώς
εισάγονται, αφού τόσο η πρωτόγνωρη εµπειρία του COVID, µε
την αναστολή και ακύρωση διοργανώσεων, όσο και οι γεωπολι-
τικές εξελίξεις, µε τους αποκλεισµούς χωρών και των αθλητών
τους από διεθνείς αγώνες και την υποχρεωτική συµµετοχή των
τελευταίων υπό ουδέτερη σηµαία, καθιστούν αναγκαίες τις υπό
συζήτηση τροποποιήσεις.

Στη συνέχεια προφανώς και συµφωνούµε, κύριε Μαυρωτά, µε
την παράταση της προθεσµίας για τους αθλητικούς φορείς να
τροποποιήσουν το καταστατικό τους µε σκοπό την προσαρµογή
τους σε συγκεκριµένες ρυθµίσεις του ν.2725/1999. Άλλωστε η
συγκεκριµένη διάταξη αποδέχεται επί της ουσίας το αίτηµα πα-
ράτασης που είχαµε καταθέσει µε σχετική ερώτηση στις 26-6-
2024. 

Τώρα σχετικά µε τις συµπληρωµατικές διατάξεις για τη βία
εντός αθλητικών εγκαταστάσεων και συγκεκριµένα τη διαβάθ-
µιση στο χρηµατικό πρόστιµο αναλόγως της φύσης της διοργά-
νωσης, ήτοι εάν πρόκειται για ερασιτεχνικό ή επαγγελµατικό
πρωτάθληµα, και τη συµπλήρωση της περιπτωσιολογίας για την
επιβολή του πειθαρχικού µέτρου της ποινής της µίας αγωνιστικής
χωρίς θεατές, επί της ουσίας επιβεβαιώνουν την αρχική µας πε-
ποίθηση ότι είτε δεν υπάρχει ολική αντίληψη του µεγέθους ή της
φύσης του προβλήµατος της βίας εντός και εκτός αγωνιστικών
χώρων είτε συνειδητά υπάρχει η επιλογή για µια επιπόλαιη και
αναποτελεσµατική προσέγγιση για την αντιµετώπιση του φαινο-
µένου. 

Νοµίζω ότι είναι χαρακτηριστικές οι εικόνες, κύριε Μαυρωτά,
ότι πριν από λίγες ηµέρες έπεσαν πυροβολισµοί, υπήρξαν µαχαι-
ριές µεταξύ οπαδών µετά από φιλικό παιχνίδι λίγα µόλις µέτρα
από τη Γενική Αστυνοµική Διεύθυνση Αττικής. 

Τώρα ας περάσουµε στα σοβαρά, σε διατάξεις οι οποίες µε
τόση µαεστρία στήθηκαν την προηγούµενη τετραετία από την
Κυβέρνηση, προκειµένου να παρέµβει ωµά και άµεσα στις αρχαι-
ρεσίες των Εθνικών Αθλητικών Οµοσπονδιών. Δεν είχε τότε -
οφείλω να οµολογήσω- ιδιαίτερη επιτυχία, καθώς σύσσωµος
αθλητικός κόσµος γυρνά την πλάτη σε αυτές τις ανοίκειες µεθο-
δεύσεις χειραγώγησης. Και να είστε σίγουρος ότι το ίδιο θα πρά-
ξει και τώρα, αν δεν αποσυρθούν συγκεκριµένα πράγµατα, κύριε
Μαυρωτά. 

Στο άρθρο 87 καταργείται, δικαιώνοντάς µας έστω και µετά
από καιρό, µια φωτογραφική εξαίρεση εκλογιµότητας που είχε
εισάγει τότε ο κ. Αυγενάκης για τους εν ενεργεία κριτές της γυ-
µναστικής, ώστε να δύναται να είναι µέλη αθλητικού σωµατείου,
του διοικητικού συµβουλίου και της εξελεγκτικής επιτροπής αυ-
τού καθώς και αντιπρόσωποι του σωµατείου σε υπερκείµενες
ενώσεις ή οµοσπονδίες. 

Η συγκεκριµένη κατάργηση βέβαια, για να είµαστε ειλικρινείς
τουλάχιστον µεταξύ µας, σηµαίνει ότι είτε εξυπηρέτησε τον
σκοπό για τον οποίο εισήχθη ,είτε γιατί εξυπηρετεί εκ νέου κά-
ποιον άλλο σχεδιασµό εν όψει των επικείµενων αρχαιρεσιών στις
οµοσπονδίες.

Και πάµε τώρα στο πιο σηµαντικό από όλα, στα κωλύµατα
εκλογιµότητας που εισάγει το άρθρο 88. Εγώ κύριε Μαυρωτά,
την επόµενη φορά σας προτείνω αν φέρετε αντίστοιχη διάταξη,
να τη συνοδεύετε και µε τη φωτογραφία του υποψηφίου. Το να
ταλαιπωρούµε, δηλαδή, αυτό τον έρµο ελληνικό αθλητισµό, ας
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προβαίνουµε από εδώ και πέρα σε απευθείας διορισµούς των
κουµπάρων του κ. Μητσοτάκη, να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά
τους, να είµαστε τουλάχιστον ειλικρινείς. 

Με το άρθρο 88, λοιπόν, συνεχίζεται ένας φωτογραφικός ρε-
βανσιστικός και προσβλητικός για την Κοινοβουλευτική Δηµοκρα-
τία κατήφορος της Κυβέρνησης. Προσέξτε, την αντισυνταγµα-
τικότητα της επαίσχυντης διάταξης του κ. Αυγενάκη περί θέσπι-
σης ορίου ηλικίας για το εκλέγεσθαι στις αθλητικές οµοσπονδίες
την είχαµε επισηµάνει από τον Νοέµβριο του 2019 κατά τη συζή-
τηση του σχετικού νοµοσχεδίου στην ολοµέλεια µε την κατάθεση
µάλιστα τότε ένστασης αντισυνταγµατικότητας. Επικυρώθηκε
πρόσφατα από το µονοµελές πρωτοδικείο Αθηνών, όπου ορίζεται
ότι η συγκεκριµένη διάταξη πάσχει από µερική ποσοτική αντισυ-
νταγµατικότητα και ως εκ τούτου δεν δύναται να εφαρµοστεί.
Αυτό σας εξανάγκασε να την καταργήσετε. 

Υπενθυµίζουµε στο Σώµα –έχει σηµασία αυτό- ότι το 2019 είχε
νοµοθετήσει η Κυβέρνηση αποκλειστικά για τον αφανισµό έµπει-
ρων παραγόντων όπως φερ’ ειπείν αείµνηστος Βασίλης Σεβα-
στής που τον πολέµησε µε λύσσα τότε ο κ. Αυγενάκης το βράδυ
της 15ης Νοεµβρίου του 2019. Δεν µπορώ να ξεχάσω, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, -θυµόµαστε όλοι πραγµατικά- την απαράδε-
κτη και άκρως προσβλητική κοινοβουλευτική για τη δηµοκρατία
µεθόδευση, όταν λίγο πριν την ψήφιση του συγκεκριµένου νοµο-
θετήµατος τροποποιήθηκε τρεις φορές -τρεις φορές παρακαλώ!-
κατά τη διάρκεια της συζήτησης ολοµέλεια µια αντισυνταγµατική
διάταξη µε βάση το πιστοποιητικό γέννησης ενός εµβληµατικού
ανθρώπου για το στίβο. Αυτή ήταν η αλήθεια. Αυτές ήταν οι ει-
κόνες που ζούσαµε τότε. 

Αυτό όµως -και εδώ οφείλω να το επισηµάνω ξανά µε τη µέγι-
στη δυνατή ένταση- δεν σας πτοήσει ώστε να επανέλθετε εν
µέσω θέρους λίγο πριν την έναρξη των Ολυµπιακών Αγώνων και
µετά το πέρας αυτών της περιόδου των αρχαιρεσιών στους αθλη-
τικούς φορείς µε διατάξεις, οι οποίες επίσης κινούνται στα θολά
νερά της αντισυνταγµατικότητας. Ενσωµατώνετε δηλαδή διατά-
ξεις που αποκλειστικό και ειδεχθή, κατά τη γνώµη µας, σκοπό
έχουν τον πλήρη έλεγχο και τη χειραγώγηση των αθλητικών οµο-
σπονδιών και τον αποκλεισµό συγκεκριµένων προσώπων. 

Το γεγονός κύριε Μαυρωτά, ότι η άλλη διάταξη εισήχθη στη
διαβούλευση και παρουσιάστηκε µια εντελώς διαφορετική διά-
ταξη τώρα, έστω µε οριακές νοµοθετικές βελτιώσεις, επιβεβαι-
ώνει επί της ουσίας την κοινή πεποίθηση ότι αφ’ ενός νοµοθετείτε
δυστυχώς µε άνωθεν ραβασάκια για την ικανοποίηση αλλότριων
προς τον αθλητισµό συµφερόντων. 

Σας καλούµε να την αποσύρετε εντελώς. Τουλάχιστον να τιµή-
σετε την µέχρι τώρα παρουσία σας, κύριε Μαυρωτά, η οποία
είναι άκρως θετική. Δεν µπορεί να µιµείστε ενέργειες και µεθο-
δεύσεις οι οποίες αµαύρωσαν την ηγεσία του Υπουργείου Αθλη-
τισµού όλο το προηγούµενο χρονικό διάστηµα. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Και όπως έχω προαναγγείλει, τον λόγο τώρα θα πάρει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς, ο κ. Ηλιόπου-
λος. Και αµέσως µετά είναι ο κ. Οζγκιούρ Φερχάτ. Στη συνέχεια
ο κ. Κατσαφάδος και θα κλείσουµε µε τον κατάλογο και των Βου-
λευτών αλλά και των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων µε την κ.
Σούκουλη από τη Νέα Δηµοκρατία.

Ορίστε, κύριε Ηλιόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µια µέρα

που αντικειµενικά όλοι συζητάµε για τα αποτελέσµατα των πα-
νελλαδικών εξετάσεων. Επιτρέψτε µου να κάνω µία ειδική ανα-
φορά στο σχολείο στις φυλακές ανηλίκων του Αυλώνα και στον
Πέτρο Δαµιανό. Σε αυτό το φωτισµένο δάσκαλο που ως διευθυ-
ντής αυτού του σχολείου που έστησε αυτό το σχολείο, τόσα χρό-
νια δίνει µια µάχη για παιδιά που πολλοί σε αυτή την κοινωνία
θεωρούσαν ότι έχουν τελειώσει και ότι δεν θα έχουν µια δεύτερη
ευκαιρία. 

Σήµερα µάλιστα ανήρτησε ένα συγκινητικό µήνυµα που δέ-
χτηκε από έναν πρώην µαθητή του -γιατί ξέρετε η ζωή γι’ αυτά
τα παιδιά δεν είναι δύσκολη µόνο µέσα στη φυλακή, είναι δύ-
σκολη και µετά την αποφυλάκιση- ο οποίος του έστειλε συγκινη-
µένος ότι δάσκαλε τα καταφέραµε και µπήκα στο πανεπιστήµιο. 

Και νοµίζω ότι η πολιτεία θα έπρεπε να δει µε πάρα πολύ µε-
γάλη προσοχή όλους αυτούς τους ήρωες που υπάρχουν στην εκ-
παίδευση, γιατί είναι ήρωες οι άνθρωποι οι εκπαιδευτικοί, οι
άνδρες και οι γυναίκες στην εκπαίδευση, και ειδικά σε αυτές τις
δύσκολες περιπτώσεις και όχι να βάζει εµπόδια σε φυλακισµέ-
νους ανήλικους µαθητές ή ενήλικους οι οποίοι προσπαθούν να
σπουδάσουν. Γιατί δυστυχώς ακόµα και αυτή τη στιγµή που µι-
λάµε, υπάρχουν αρκετές περιπτώσεις φυλακισµένων που προ-
σπαθούν να σπουδάσουν, προσπαθούν µε αυτό τον τρόπο να
χαράξουν µια διαφορετική διαδροµή στη ζωή τους και αντιµετω-
πίζουν προβλήµατα. 

Νοµίζω ότι το φωτεινό παράδειγµα και του Πέτρου Δαµιανού
αλλά και όλων των εκπαιδευτικών –ξαναλέω- στο σχολείο στις
φυλακές ανηλίκων του Αυλώνα δείχνει και τη δύναµη του σχο-
λείου και τη δύναµη της γνώσης και τη δύναµη να µπορείς εσύ ο
ίδιος να επιλέγεις τη διαδροµή σου.

Έχοντας την πολυτέλεια να µιλάω µετά και από την τεκµηριω-
µένη εισήγηση της εισηγήτρια µας της κ. Τζούφη αλλά και τις το-
ποθετήσεις της Σίας Αναγνωστοπούλου και της Θεανώς Φωτίου,
µπορώ να αναφερθώ σε κάποια συγκεκριµένα εκπαιδευτικά ζη-
τήµατα, τα οποία δεν άπτονται άµεσα του νοµοσχεδίου, αλλά νο-
µίζω ότι είναι ζητήµατα τα οποία θα έπρεπε να δει µε πολύ
µεγάλη προσοχή η πολιτική ηγεσία. 

Πρώτα από όλα για το ζήτηµα των διορισµών, θα κάνω µια
µικρή ιστορική αναφορά για να ξέρουµε που βρισκόµαστε. Το τε-
ράστιο πρόβληµα που υπάρχει αυτή τη στιγµή στα σχολεία µε
τους διορισµούς, είναι µία από τις πολλές πληγές που άφησε
πίσω η καταστροφική πολιτική πέντε αποχωρήσεις-µία πρόσ-
ληψη. Και καλό είναι όταν Υπουργοί της Κυβέρνησης αυτοθαυ-
µάζονται και δίνουν συγχαρητήρια στον εαυτό τους για τις
προσλήψεις που κάνουν, να θυµούνται ότι όταν δόθηκε η µάχη
για να επιστρέψει η δηµόσια διοίκηση στον κανόνα µία αποχώ-
ρηση-µία πρόσληψη, αυτοί ήταν µε τον κανόνα πέντε αποχωρή-
σεις-µία πρόσληψη. Αν δεν είχε κερδηθεί αυτή η µάχη, σήµερα
δεν θα µπορούσαν να γίνονται αυτές οι προσλήψεις. 

Έχουµε όµως ακόµα και κάποιες αδικίες και κάποιους αποκλει-
σµούς. Κυρία Υπουργέ, το ξέρετε έχουµε αναφερθεί σε αυτό, το
έχουµε συζητήσει. Είναι πραγµατικά ένας άδικος αποκλεισµός,
ο οποίος αφορά εκπαιδευτικούς που προέρχονται από την ιδιω-
τική εκπαίδευση, όπου ο νόµος λέει ότι πρέπει να έχουν δύο χρο-
νιές πλήρους διδακτικού έτους. Υπάρχουν εκπαιδευτικοί που
αυτή τη στιγµή χάνουν αυτό το κριτήριο, γιατί είναι κριτήριο το
οποίο αν δεν το πληροίς, δεν µπορείς καν να καταθέσεις τα χαρ-
τιά σου γιατί πέρσι η διοίκηση αντί να βγάλει την απόφαση πρόσ-
ληψης 1η Σεπτεµβρίου, την έβγαλε 4 Σεπτεµβρίου. 

Το ίδιο πρόβληµα θα υπάρχει και φέτος, γιατί 1η Σεπτεµβρίου
είναι Κυριακή. Αυτοί οι άνθρωποι γι’ αυτό τον λόγο δεν συµπλη-
ρώνουν τους εννέα µήνες και είκοσι µία µέρες. Νοµίζω ότι µπο-
ρούµε να συµφωνήσουµε όλοι ότι είναι στοιχειωδώς ανορθο-
λογικό µία απόφαση της διοίκησης να εξαρτάται από το αν η 1η

Σεπτεµβρίου πέφτει Σαββατοκύριακο ή αν χάνονται δύο µέρες.
Δηλαδή, για τρεις µέρες υπάρχουν άνθρωποι που δεν έχουν αυτό
το δικαίωµα.

Το έχουµε ξαναπεί, υπάρχει προηγούµενη απόφαση του Νοµι-
κού Συµβουλίου του Κράτους του 2012 που έλεγε σε άλλο πλαί-
σιο αλλά σε αντίστοιχη περίπτωση ότι µπορεί να υπολογιστεί η
πραγµατική υπηρεσία από το σύνολο του έτους. Αυτό ζητάµε.
Δεν ζητάνε ούτε παραπάνω µοριοδότηση ούτε τίποτα. Ζητάνε η
πρώτη φάση αναπληρωτών να θεωρείται ότι έχουν όντως πρα-
γµατική υπηρεσία το σύνολο του έτους και το Υπουργείο έχει
ενηµερωθεί για αυτό το πρόβληµα ήδη από τον Αύγουστο του
2023 από τον Πανελλήνιο Σύλλογο Αναπληρωτών.

Δεύτερο συγκεκριµένο ζήτηµα, το οποίο νοµίζω ότι µπορεί να
λυθεί, παρά τις διαφωνίες που µπορεί να έχουµε σε ευρύτερα ζη-
τήµατα πολιτικής. Αυτή τη στιγµή που συζητάµε σε µια σειρά από
υποτρόφους του Ιδρύµατος Κρατικών Υποτροφιών τους έχουν
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σταλεί καταλογισµοί και τους ζητάνε πίσω χρήµατα. Τους ζητάνε
το σύνολο των τροφείων. Μιλάµε για 25.000 ακόµα και 30.000
ευρώ.

Κοιτάξτε λίγο τώρα, µιλάµε για τους χίλιους πεντακόσιους, χί-
λιους εξακόσιους υποτρόφους του ΙΚΥ, µιλάµε για το 10%. Αυτές
είναι οι περιπτώσεις. Δηλαδή, είναι περιπτώσεις που το ΙΚΥ και
το Υπουργείο αν ήθελαν θα µπορούσαν να τις δουν µία - µία.

Θέλω να κάνω ένα πρώτο ερώτηµα. Ένα ρίσκο 10% στην
έρευνα είναι ή δεν είναι φυσιολογικό; Εγώ λέω ότι είναι φυσιολο-
γικό. Ξέρω ότι εδώ, µέσα στην Αίθουσα, υπάρχουν άνθρωποι που
γνωρίζουν πολύ καλά την έρευνα. Θεωρείτε εσείς ότι µία χώρα,
η οποία θα έλεγε σε µία ερευνήτρια πως αν πάθεις καρκίνο τη
στιγµή που έχεις υποτροφία από το ΙΚΥ και δεν ολοκληρώσεις
τον χρόνο σου, θα σου ζητήσουµε πίσω 30.000 ευρώ, αυτό είναι
ένα παράδειγµα πολιτικής, το οποίο στηρίζει την έρευνα και τους
νέους ερευνητές και ερευνήτριες; Υπάρχει αυτό το παράδειγµα.
Στους εκατόν σαράντα, εκατόν πενήντα ανθρώπους -γιατί για τό-
σους µιλάµε- από τους οποίους ζητάει το ΙΚΥ πίσω αυτή τη στι-
γµή τα χρήµατα, υπάρχει παράδειγµα γυναίκας υποτρόφου, η
οποία στη διάρκεια της υποτροφίας έπαθε καρκίνο και εσείς της
ζητάτε τώρα 30.000 πίσω. Υπάρχει παράδειγµα ανθρώπου που
έκανε σε συγκεκριµένο πεδίο έρευνα και πέθανε το πειραµατό-
ζωο, χωρίς δικιά του ευθύνη.

Εδώ –ξαναλέω- το ζήτηµα είναι αν επί της αρχής δεχόµαστε
ότι στην έρευνα το 10% ρίσκο µπορεί να είναι φυσιολογικό. Αυτή
τη στιγµή το Υπουργείο και το ΙΚΥ παραβιάζουν τον νόµο, γιατί ο
νόµος των υποτροφιών του ΙΚΥ λέει ότι για περιπτώσεις ανωτέ-
ρας βίας, µπορούν να µη ζητηθούν πίσω τα χρήµατα. Το λέει ο
νόµος. Άρα έχετε και το νοµικό εργαλείο να ζητήσετε πίσω τα
χρήµατα και να µην είχατε φτάσει στους καταλογισµούς.

Επίσης, γνωρίζουµε από τις υπηρεσίες ότι σχεδόν σε όλες τις
περιπτώσεις, όπου οι υπότροφοι πήγαν στις υπηρεσίες, η γνω-
µοδότηση της υπηρεσίας είναι θετική υπέρ των υποτρόφων και
αυτό είναι απόφαση της διοίκησης του ΙΚΥ να γίνουν οι καταλο-
γισµοί. Δηλαδή, υπηρεσίες στο ΙΚΥ –γιατί, ξαναλέω, µιλάµε για
εξατοµικευµένες περιπτώσεις, λένε ότι δεν πρέπει να ζητηθούν
πίσω αυτά τα λεφτά και έρχεται η πολιτική ηγεσία του ΙΚΥ, άρα
πολιτική απόφαση, και τα ζητάει αυτά τα χρήµατα. Ζητάτε χρή-
µατα ακόµα και από υποτροφία που παρέδωσε το διδακτορικό
του µε έναν µήνα καθυστέρηση! Με έναν µήνα καθυστέρηση και
του λέτε να δώσει 25 χιλιάρικα πίσω. Αυτό δεν είναι πολιτική η
οποία στηρίζει την έρευνα.

Καταλαβαίνω ότι έχουµε στρατηγικές διαφωνίες, αλλά θέλω
να πιστεύω ότι στο συγκεκριµένο ζήτηµα καταλαβαίνετε και εσείς
ότι είναι, πραγµατικά, ανορθολογική η επιλογή που υλοποιείτε.
Προφανώς και µπορεί να λυθεί το ζήτηµα και γιατί µιλάµε για
πολύ λίγα ποσά µε συµψηφισµό από το ΠΔΕ στη σχέση Υπουρ-
γείου Οικονοµικών και Υπουργείου Παιδείας. Έχει ξανασυµβεί.
Μπορείτε να δείτε πώς έκλεισαν προηγούµενες διαχειριστικές
περιόδου.

Το τελευταίο -για να κλείσω µε αυτό-, σε κάθε περίπτωση το
ΙΚΥ, που είναι ένα κεντρικό εργαλείο για την έρευνα και τις υπο-
τροφίες, δεν µπορεί να λειτουργεί απλά σαν ένας λογιστής που
διαχειρίζεται το ΕΣΠΑ ανάµεσα στην Κυβέρνηση και στους υπο-
τρόφους. Δεν είναι λογιστής το ΙΚΥ. Το ΙΚΥ υποτίθεται πρέπει να
κάνει κάτι διαφορετικό. Η πολιτική ηγεσία του ΙΚΥ, όµως, αυτή τη
στιγµή βρίσκεται αλλού.

Τρίτη συγκεκριµένη παρατήρηση. Μιλάµε για τις δυσπρόσιτες
περιοχές και για τα προβλήµατα πρόσβασης που υπάρχουν. Ο
Υπουργός τυγχάνει να είναι Βουλευτής Α’ Αθηνών, ο εισηγητής
σας τυγχάνει να είναι Βουλευτής Α’ Αθηνών. Να σας αναφέρω
εγώ ένα παράδειγµα πώς δηµιουργήσατε µία δυσπρόσιτη πε-
ριοχή στο κέντρο της Αθήνας. Με το να κάνετε το 26ο Γυµνάσιο
και το 26ο Λύκειο Πειραµατικό, αφήσατε το κέντρο της Αθήνας
χωρίς γενικό γυµνάσιο και χωρίς γενικό λύκειο. Αυτή τη στιγµή
στις περιοχές του Ευαγγελισµού, στον µισό Λυκαβηττό και στο
Κολωνάκι δεν υπάρχει γενικό γυµνάσιο και γενικό λύκειο. Τα παι-
διά από αυτές τις περιοχές είναι αναγκασµένα να πηγαίνουν σε
σχολεία στο Παγκράτι, πίσω από το «President».

Θα διαφωνήσουµε στις πολιτικές για τα πειραµατικά και τα
πρότυπα. Κάντε ό,τι θέλετε. Δεν έχετε το δικαίωµα, όµως, να

αφήνετε µία ολόκληρη γειτονιά στο κέντρο της Πρωτεύουσας
χωρίς γενικό γυµνάσιο και γενικό λύκειο. Μετά συζητάµε για το
αν στην Αθήνα θέλουµε να υπάρχει κατοικία ή θέλουµε µια του-
ριστική Disneyland. Προφανώς, θέλετε µια τουριστική Disney-
land. Όταν διώχνουµε τους ανθρώπους από το κέντρο της πόλης,
γιατί τους λέτε «δεν θα έχετε πρόσβαση σε γυµνάσιο και λύκειο»,
ποιο µπορεί να είναι το αποτύπωµα αυτής της πολιτικής επιλο-
γής;

Τέταρτο ζήτηµα -έχει ήδη ακουστεί-, το ζήτηµα της στέγης, το
οποίο αφορά και εκπαιδευτικούς και φοιτητές και φοιτήτριες. Το
λέω γιατί είναι η τελευταία συνεδρίαση που έχουµε για εκπαιδευ-
τικά ζητήµατα πριν ξεκινήσει η καινούργια χρονιά. Σε αυτή την
Αίθουσα την προηγούµενη εβδοµάδα ο κ. Λιβάνιος παραδέχτηκε
ότι αυτή τη στιγµή σε πολλές τουριστικές περιοχές -το είπε η
Υπουργός σας, ο κ. Λιβάνιος- τα ενοίκια είναι µεγαλύτερα -επα-
ναλαµβάνω ακριβώς τα λόγια του- από τον µισθό του πρωτο-
προσλαµβανόµενου στο δηµόσιο. Δεν γίνεται να παραδέχεστε
αυτό και να µην κάνετε τίποτα, όµως. Ξέρετε πολύ καλά ότι σε
περιοχές όπως στα Χανιά στο πολυτεχνείο υπάρχουν φοιτητές
που τους διώχνουν τον Μάιο και τους λένε «θα ξανανοικιάσετε
τον Οκτώβριο».

Σας έχουµε φέρει συγκεκριµένες προτάσεις για τον περιορι-
σµό της βραχυχρόνιας µίσθωσης για πολύ αυστηρά όρια στη
βραχυχρόνια µίσθωση και για την απαγόρευση της golden visa
και σφυράτε αδιάφορα, γιατί δεν γίνεται, αν συνεχίσουµε µε αυτή
την πορεία, να υπάρξει ούτε φτηνή φοιτητική στέγη ούτε στέγη,
η οποία θα στηρίζει τους εκπαιδευτικούς, τους ανθρώπους που
πηγαίνουν σε αυτές τις περιοχές. Προφανώς και εδώ µπαίνουν
και τα ζητήµατα των επιδοµάτων. Προφανώς εδώ µπαίνουν και
τα ζητήµατα των µισθών. Όµως, αν δεν παρέµβεις και στο πώς ο
τουρισµός αυτή τη στιγµή και το real estate κανιβαλίζουν τη
στέγη, δεν θα έχεις -αν θέλετε να το πούµε µε όρους αγοράς-
την προσφορά. Δεν θα έχεις την προσφορά. Εσείς επιλέγετε να
µην κάνετε τίποτα ούτε για το συγκεκριµένο.

Προτελευταία συγκεκριµένη µικρή παρατήρηση. Υπήρξε µια
κινητοποίηση από τους φοιτητές στις εστίες του πανεπιστηµίου
Αθηνών, γιατί ενηµερώθηκαν σήµερα ότι θα περάσουν όλο τον
Αύγουστο χωρίς σίτιση. Νοµίζω ότι πρέπει να λυθεί αυτό το ζή-
τηµα. δεν γίνεται να λέτε στους εστιακούς ότι «τον Αύγουστο δεν
σας ταΐζουµε. Κόψτε τον λαιµό σας και κάντε κάτι άλλο». Δεν κα-
ταλαβαίνω γιατί έπρεπε να φτάσουµε σε αυτό το σηµείο και να
γίνει κινητοποίηση. Θέλω να ελπίζω ότι θα κάνετε ό,τι χρειάζεστε,
για να λυθεί.

Μία φράση για ένα συγκεκριµένο άρθρο του νοµοσχεδίου. Το
άρθρο 44 για την πρακτική άσκηση φοιτητών και φοιτητριών είναι
πραγµατικά σε λάθος κατεύθυνση. Είναι ένα άρθρο, το οποίο
αναπαράγει µια κουλτούρα απληρωσιάς και µια κουλτούρα
δώρων προς την εργοδοσία.

Έχοντας πει αυτά, έχω τώρα τη δυνατότητα να αναφερθώ σε
ένα συνολικότερο ζήτηµα και µε βάση την πρώτη τοποθέτηση
που έκανε ο Υπουργός, που µίλησε για τα ταµπού της µεταπολί-
τευσης και έδωσε συγχαρητήρια στον εαυτό του και στην Κυβέρ-
νησή του, γιατί ένα ταµπού που σπάσατε, είναι το ταµπού του
δηµόσιου πανεπιστηµίου. Μάλιστα, είναι τροµακτική η αντίφαση
ότι ο ίδιος παραδέχθηκε ότι το δηµόσιο πανεπιστήµιο είναι ο βα-
σικός µηχανισµός κοινωνικής κινητικότητας στη Μεταπολίτευση.
Αυτόν τον µηχανισµό έρχεστε εδώ να ακυρώσετε.

Και αφού ο Υπουργός θέλει να ανταλλάσσουµε και βιβλιογρα-
φίες και προτάσεις ανάγνωσης προς το καλοκαίρι, του προτείνω
να ρίξει µια µατιά στο βιβλίο «Η χρησιµότητα του άχρηστου» του
Νούτσιο Όρντινε, εκδόσεις Άγρα, που έχει ένα φανταστικό κεφά-
λαιο «πανεπιστήµια, επιχειρήσεις, φοιτητές, πελάτες» και νοµίζω
-δεν θεωρώ ότι θα του αλλάξει την πολιτική κατεύθυνση, αυτή
πια έχει µπει σε συγκεκριµένη τροχιά- ότι θα δει πολύ καλά πα-
ραδείγµατα µιας διαφορετικής αντίληψης.

Τι έχετε κάνει; Ελάχιστη βάση εισαγωγής. Με την ελάχιστη
βάση εισαγωγής. έχετε πετάξει αυτά τα χρόνια σαράντα οκτώ χι-
λιάδες παιδιά εκτός πανεπιστηµίου, δηλαδή σαράντα οκτώ χιλιά-
δες κενά, γιατί λέτε ότι είναι καλύτερο αυτά τα παιδιά να µην
µπουν στο πανεπιστήµιο και να κάνουν κάτι άλλο. Πρώτα απ’ όλα,
έχετε επιλέξει την ελάχιστη βάση εισαγωγής µε τη βάση του
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«δέκα». Ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι η ελάχιστη βάση εισαγωγής
είναι ένας πολύπλοκος αλγόριθµος, ο οποίος σε κάθε σχολή
κόβει ένα συγκεκριµένο ποσοστό. Έχουµε παραδείγµατα από αρ-
χιτεκτονικές που παιδιά µε δεκαεπτά χιλιάδες και δεκαοκτώ χι-
λιάδες µόρια κόπηκαν, γιατί µπορεί να µην έπιασαν την ελάχιστη
βάση εισαγωγής για 0,3 στο ελεύθερο σχέδιο. Θεωρείτε ότι µε
βάση αυτό, πρέπει να οριστεί όλη η πορεία ενός µαθητή.

Έστω το επιχείρηµα σας θα ήταν απλά άδικο και συντηρητικό.
Το επιχείρηµά σας, όµως, συµπληρώνεται από το ότι αυτά τα παι-
διά τα οποία δεν φτάνουν τη βάση, αν έχουν τα χρήµατα θα πάνε
σε µια ιδιωτική σχολή.

Άρα, το επιχείρηµά σας δεν είναι ούτε άδικο ούτε συντηρητικό.
Το επιχείρηµά σας είναι απλώς ένα επιχείρηµα το οποίο θέλει να
δηµιουργήσει µια καινούργια πελατεία για ιδιωτικές σχολές.

Ποια είναι η πραγµατικότητα; Νοµίζω ότι, όταν στην Ιατρική
µπαίνεις µε δεκαεννιά χιλιάδες µόρια και σε µια ιδιωτική Ιατρική
θα µπαίνεις µε εννιά χιλιάδες µόρια και εκατό χιλιάρικα, εκεί τε-
λειώνει κάθε συζήτηση.

Πού οδηγεί αυτή η διαδροµή; Το τέρµα αυτής της διαδροµής
είναι το να µπουν δίδακτρα και στο δηµόσιο πανεπιστήµιο. Είναι
ξεκάθαρο, όµως, ότι, αν κερδίσετε αυτή τη µάχη, που µην είστε
σίγουροι ότι θα την κερδίσετε -οι φοιτητικές κινητοποιήσεις του
2006 - 2007 σας δείχνουν ότι ακόµα και µε συγκροτηµένες πλει-
οψηφίες µέσα στη Βουλή, υπάρχει ο αστάθµητος κοινωνικός πα-
ράγοντας, το φοιτητικό και πανεπιστηµιακό κίνηµα το οποίο
µπορεί να κερδίζει µάχες και να ακυρώνει συναινέσεις και µέσα
στη Βουλή- το τέρµα δεν είναι απλώς τα δίδακτρα, αλλά είναι και
το φοιτητικό ιδιωτικό χρέος.

Δείτε λίγο ποιο είναι αυτή τη στιγµή το ιδιωτικό χρέος από φοι-
τητικά δάνεια σε χώρες, όπως η Μεγάλη Βρετανία και η Αµερική.
Σας προτρέπω να κάνετε ένα µικρό google search αυτή τη στι-
γµή: Πατήστε «φοιτητικά δάνεια» και θα δείτε µια σειρά από ελ-
ληνικές συστηµικές τράπεζες, οι οποίες έχουν ήδη βγάλει νέες
υπηρεσίες για τα φοιτητικά δάνεια.

Άρα, µε αυτή την έννοια, όχι απλώς καταψηφίζουµε το συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο, αλλά να ξέρετε ότι θα είµαστε στο µπλοκ
αγώνα ενάντια στην εκπαιδευτική σας πολιτική, ενάντια στις εκ-
παιδευτικές σας πολιτικές για να ανατραπούν και για ένα δηµο-
κρατικό εκπαιδευτικό σύστηµα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Αριστεράς, ο κ. Οζ-
γκιούρ Φερχάτ και αµέσως µετά, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Κατσαφάδος.

ΟΖΓΚΙΟΥΡ ΦΕΡΧΑΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο έχει χα-

ρακτηριστεί από την εκπαιδευτική κοινότητα ως ένα νοµοσχέδιο
χωρίς όραµα και έχει προκαλέσει έντονες αντιδράσεις, µε αιχµή
την κρυφή ψηφιοποίηση της εκπαίδευσης σε όλες τις βαθµίδες
µέσω του ψηφιακού φροντιστηρίου, την κατάργηση χιλιάδων θέ-
σεων στα σχολεία, το κλείσιµο δεκάδων σχολείων σε αποµακρυ-
σµένες παραµεθόριες περιοχές µέσω της πατέντας των αυτό-
νοµων τάξεων, όπου θα διδάσκουν µέχρι και νηπιαγωγοί, τον ψη-
φιακό επαγγελµατικό προσανατολισµό των µαθητών από εξειδι-
κευµένες επιχειρήσεις, την ανάθεση σε µάνατζερ όλων πλέον των
δοµών της επαγγελµατικής εκπαίδευσης, την ελεύθερη κατάρ-
γηση µέχρι και ολόκληρων σχολών στα ΑΕΙ.

Δεν θα επεκταθώ στην ανάλυση της νοµοθετικής σας παρέµ-
βασης. Τα έχουν αναφέρει όλα οι συνάδελφοί µου. Θέλω να
σταθώ ιδιαίτερα στο άρθρο 5 για τη λειτουργία αυτόνοµης τάξης.
Πρόκειται για µια κρίσιµη παρέµβαση, που διαµορφώνει µια νέα
πραγµατικότητα, κατά την οποία το δηµόσιο αγαθό της εκπαί-
δευσης δεν θα παρέχεται µε τους ίδιους όρους σε όλα τα παιδιά,
ανεξαρτήτως γεωγραφικών προσδιορισµών και ιδιαιτεροτήτων.
Αυτή σας η παρέµβαση αναιρεί την ισότητα των ευκαιριών και
δυστυχώς, όσο επιµένετε στη λογική των συγχωνεύσεων και των
καταργήσεων σχολείων θα γίνεται πιο επιτακτική η ανάγκη τέ-
τοιων λύσεων.

Επιπλέον, η πρόβλεψη ψηφιακής συµπλήρωσης της διδασκα-

λίας που οδηγεί στην αποδυνάµωση της φυσικής παρουσίας των
εκπαιδευτικών και η οποιαδήποτε προσέγγιση που οδηγεί σε κα-
τάργηση σχολικών µονάδων ή σε περιορισµό της λειτουργίας
τους, δεν είναι παιδαγωγικά αποδεκτές.

Και αφού η συζήτησή µας αφορά στο δηµόσιο σύστηµα παι-
δείας, θα ήθελα να αναφερθώ στα διαχρονικά προβλήµατα και
της µειονοτικής εκπαίδευσης, που απαξιώνεται συστηµατικά. Τα
σχολεία µας οδηγούνται σε κλείσιµο και κατάργηση. Αναστολή
λειτουργίας το λέτε εσείς, αλλά στην ουσία, κανένα µειονοτικό
που έχει κλείσει δεν έχει ξανανοίξει ποτέ.

Και τελικά, µιλάµε για µια µειονοτική εκπαίδευση µε αµφιβόλου
ποιότητας εκπαιδευτικά χαρακτηριστικά, που στερεί από τους
µαθητές της µειονότητας το βασικό τους δικαίωµα, αυτό της άρ-
τιας και οργανωµένης εκπαίδευσης, βασισµένης σε σύγχρονα
παιδαγωγικά πρότυπα.

Επειδή πρόκειται για τον πιο παραµεληµένο τοµέα της γενικής
παιδείας, µε συσσωρευµένα προβλήµατα, µε το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο αντιλαµβανόµαστε ότι το κενό θα µεγαλώσει ακόµα
περισσότερο. Κατά την προηγούµενη θητεία σας, αλλά και στην
τρέχουσα κυβερνητική περίοδο, παρά τις δεσµεύσεις σας, δεν
έχει γίνει καµµία απολύτως παρέµβαση για τη βελτίωση των εκ-
παιδευτικών συνθηκών στα µειονοτικά σχολεία της Θράκης. Τα
σχολεία µας λειτουργούν χωρίς τον απαραίτητο υλικοτεχνικό
εξοπλισµό, χωρίς επαρκή αριθµό εκπαιδευτικών, χωρίς την απα-
ραίτητη παράλληλη στήριξη στη µητρική γλώσσα των παιδιών,
µε εκπαιδευτικούς δίγλωσσους που ανήκουν στο ΠΕ73, χωρίς
τµήµα ένταξης. Επιπλέον, στεγάζονται σε άθλιες κτηριακές
δοµές, ακόµη και σε κοντέινερ.

Μέσα σε αυτό το δυστοπικό περιβάλλον, οι µαθητές µας πώς
θα ανταποκριθούν στο ψηφιακό σχολείο ή φροντιστήριο; Απο-
ρούµε πραγµατικά!

Δεν έχουµε ξεχάσει ακόµα και την κατάργηση εκ µέρους σας
του πιλοτικού δίγλωσσου προγράµµατος στα νηπιαγωγεία, που
αποτελούσε προοδευτική τοµή και αφετηρία για το πάγιο αίτηµα
της µειονότητας και όχι µόνο για τη δηµιουργία δίγλωσσων νη-
πιαγωγείων.

Αποτέλεσµα της αδιαφορίας σας είναι ο σηµαντικότερος πα-
ράγοντας, αυτός της παιδείας, που διέπει την ύπαρξη της µει-
ονότητας, να οδηγείται σε αφανισµό, καθώς δεκάδες σχολεία
έκλεισαν ή συρρικνώθηκαν εξαιτίας των λανθασµένων πολιτικών
επιλογών. Από τα εκατοντάδες µειονοτικά σχολεία, του χρόνου,
θα λειτουργήσουν µονάχα ογδόντα έξι. Τη νέα σχολική χρονιά, η
απάντησή σας θα είναι ότι εφαρµόζονται τα ίδια µέτρα παντού.

Η δική µας απάντηση, όµως, είναι ότι το ελληνικό κράτος υπο-
χρεούται να διασφαλίσει το ειδικό καθεστώς των µειονοτικών
σχολείων. Είναι ζήτηµα δηµοκρατίας και γι’ αυτό, καλώ την Κυ-
βέρνηση και πολύ περισσότερο όλα τα κόµµατα του προοδευτι-
κού τόξου να τοποθετηθούν επ’ αυτού και να βοηθήσουν προς
αυτή την κατεύθυνση. Διότι καµµία εξυγίανση και καµµία πρό-
οδος δεν έχει υπάρξει σε µια περιοχή που ο κόσµος οδηγείται σε
οικονοµική ανέχεια, σε οικονοµική µετανάστευση, χωρίς δυνατό-
τητα εργασίας, χωρίς υποδοµές, δρόµους, δοµές υγείας και εν
έτει 2024, τελικά, µένουµε και χωρίς σχολεία.

Προεκλογικά, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, της Κυ-
βέρνησης, εντοπίσατε µε ευκολία στον χάρτη το πιο ορεινό χωριό
της Ροδόπης. Λέγεται Άνω Βυρσίνη, για να πάνε τελικά εκεί κο-
ρυφαία στελέχη σας. Τη συνέχεια την ξέρουµε όλες και όλοι.

Τώρα, όµως, δεν καταβάλατε καµµία προσπάθεια, ώστε να
κρατήσετε το σχολείο ανοιχτό και να µη µεταφέρονται οι µικροί
µαθητές καθηµερινά δεκάδες χιλιόµετρα σε επικίνδυνο οδικό δί-
κτυο, µε άσχηµες καιρικές συνθήκες. Διότι δεν υπάρχει καµµία
ενσυναίσθηση, καµµία ανάληψη πρωτοβουλιών, πόσω µάλλον ευ-
θυνών και υποχρεώσεων από την Κυβέρνησή σας.

Και ενώ από τη µία, κλείνουν τα µειονοτικά σχολεία µε το πρό-
σχηµα της έλλειψης µαθητών, από την άλλη, σε σχολεία µε πο-
λυπληθή αριθµό µαθητών - χαρακτηριστικό παράδειγµα το
µειονοτικό σχολείο της Ξάνθης- δεν µεριµνήσατε, ώστε να ανοίξει
ο δρόµος κατασκευής ενός νέου σχολικού συγκροτήµατος.

Η ενδυνάµωση της µειονοτικής εκπαίδευσης και η εν µέρει
ελαστικότητα των αποφάσεων, έτσι ώστε να µην κλείνουν σχολι-
κές µονάδες που έχουν δυναµική αύξηση του αριθµού των µα-
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θητών, θα θεωρηθεί από όλη την προοδευτική δηµοκρατική κοι-
νωνία ως µια µεγάλη συµβολή στη διαφορετικότητα και τον
πλούτο της δηµοκρατίας και του κράτους δικαίου, που δεν είναι
άλλη από τον σεβασµό στην πολυπολιτισµικότητα, αλλά και τον
σεβασµό στα ανθρώπινα και µειονοτικά δικαιώµατα. Θα είναι και
µια γενναιοδωρία εκ µέρους της Κυβέρνησης, αν πραγµατοποι-
ηθούν όλα αυτά.

Αυτό που θέλω ιδιαίτερα να τονίσω είναι ότι όχι µόνο παιδαγω-
γικοί, αλλά και κοινωνικοί λόγοι επιβάλλουν την ουσιαστική στή-
ριξη της εκπαιδευτικής διαδικασίας όχι µόνο στη Θράκη, αλλά σε
όλες τις αποµακρυσµένες παραµεθόριες περιοχές, σε οποι-
αδήποτε γωνιά της χώρας µας και αν βρίσκονται οι µικροί µαθη-
τές. Η συγκεκριµένη µου τοποθέτηση έχει περισσότερο χαρα-
κτήρα έκκλησης παρά καταγγελίας. Ας δώσουµε στους µικρούς
µαθητές την ευκαιρία, καθώς θα είναι οι αυριανοί πολίτες που θα
οδηγήσουν τη χώρα µπροστά. Ας τους ετοιµάσουµε ένα µέλλον
όπου θα αξίζει να ζει κανείς µε υπερηφάνεια.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ για την οικονοµία του χρόνου.

Και τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Κατσαφάδος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέ-
ψετε και εµένα, ξεκινώντας, να πω συγχαρητήρια στους δεκάδες
χιλιάδες µαθητές της χώρας µας οι οποίοι κατάφεραν και πέρα-
σαν σε κάποια σχολή της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, αλλά και σε
όλους τους άλλους που δεν τα κατάφεραν, που συµµετείχαν σε
αυτή τη διαδικασία και να πω στους δεύτερους ότι η ζωή είναι
ένας δρόµος γεµάτος ευκαιρίες και αγώνα, ένας δρόµος γεµάτος
ευκαιρίες και προσπάθεια. Είµαι σίγουρος ότι µε πίστη και υπο-
µονή, θα µπορέσουν και αυτοί να πετύχουν και θα µπορέσουν να
πιάσουν κάποιους άλλους στόχους και κάποια άλλα όνειρα τα
οποία θα θέσουν στη ζωή τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλάµε για ένα ερανιστικό νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, το οποίο έχει πάρα πολλά
άρθρα και διατάξεις τα οποία είναι σηµαντικά. Όµως, όπως κα-
ταλαβαίνετε, αυτό το οποίο µονοπωλεί το ενδιαφέρον και τη συ-
ζήτηση έχει να κάνει κυρίως µε το ψηφιακό φροντιστήριο.

Και εγώ, ξεκινώντας την τοποθέτησή µου, θα ήθελα να κάνω
µια γενικότερη τοποθέτηση γύρω από το τι είναι προοδευτικό και
τι είναι συντηρητικό σε αυτή τη χώρα ή πώς χρησιµοποιούµε αυ-
τούς τους πολιτικούς όρους, αλλά να δούµε µε όρους ρεαλισµού
τι σηµαίνει πρόοδος και τι σηµαίνει συντήρηση. 

Η λέξη «πρόοδος» έχει βασικό χαρακτηριστικό τα στοιχεία της
µεταρρύθµισης. Υπάρχει κάποιος µέσα ή έξω από αυτή την Αί-
θουσα που να µη θεωρεί ότι το να χρησιµοποιούµε την τεχνολο-
γία, έναν ψηφιακό κόσµο τον οποίο τον χρησιµοποιεί το σύνολο
της ελληνικής κοινωνίας -και κυρίως τα νέα παιδιά- 100%, το να
χρησιµοποιούµε, λοιπόν, νέα τεχνολογικά µέσα και να προσπα-
θούµε να τα αφοµοιώσουµε και να λειτουργήσουν παράλληλα σε
διάφορες δοµές και δράσεις µας δεν αποτελεί µεταρρύθµιση,
άρα και πρόοδο; 

Το αντίθετο, το να κλείνουµε τα µάτια ή να είµαστε αρνητικοί
ή να µην θέλουµε να εξελιχθούµε και να µην αφοµοιώνουµε την
τεχνολογία, τις νέες τάσεις οι οποίες επικρατούν σε όλο τον
κόσµο, νέες συνθήκες, νέα δεδοµένα, αυτό δεν είναι συντηρητι-
σµός; 

Και αυτό έρχεται να αποδείξει η Νέα Δηµοκρατία και ο Κυριά-
κος ο Μητσοτάκης, ότι η Νέα Δηµοκρατία είναι ένα προοδευτικό
κόµµα στην πραγµατικότητα. Είναι ένα κόµµα το οποίο δεν φο-
βάται τις µεταρρυθµίσεις. Είναι ένα κόµµα το οποίο θεωρεί και
πιστεύει ότι είναι υποχρέωσή µας να στηρίξουµε και να προχω-
ρήσουµε το µεταρρυθµιστικό µας έργο, πόσο δε µάλλον στην
παιδεία, όπου από εκεί όλοι πρέπει να ξεκινήσουµε. Εκεί είναι η
βάση. Εκεί, αν θέλετε, είναι η αφετηρία για το ποια κοινωνία και
µε ποια εφόδια θα εφοδιάσουµε τη νέα γενιά για να µπορέσει να
φτιάξει έναν καλύτερο κόσµο και µια καλύτερη ελληνική κοινωνία. 

Προσπάθησε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ µε

ιδιαίτερη θέρµη να µας παρουσιάσει µία εντελώς µαύρη εικόνα,
η οποία επικρατεί στην εκπαίδευση στη χώρα µας. Δεν είναι έτσι!
Φυσικά και εµείς δεν έχουµε αρνηθεί ότι υπάρχουν κενά και προ-
βλήµατα. Και κενά υπάρχουν και προβλήµατα υπάρχουν και γι’
αυτό γίνεται αυτή η προσπάθεια. Αν δεν υπήρχαν και όλα ήταν
καλώς καµωµένα, δεν θα νοµοθετούσαµε. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, να προσπαθήσουµε -γιατί η πολιτική είναι
η τέχνη του εφικτού- µε βάση τις δυνατότητες τις οποίες έχουµε
και µε γνώµονα τον ρεαλισµό, να νοµοθετήσουµε ούτως ώστε να
δηµιουργηθούν όσο το δυνατόν καλύτερες συνθήκες στην εκπαι-
δευτική κοινότητα θεωρώντας ότι ο βασικός πυλώνας σε κάθε
προσπάθεια την οποία κάνουµε, είναι ο εκπαιδευτικός. Ποτέ δεν
θα υποτιµήσουµε ή δεν θα απαξιώσουµε τον ρόλο του εκπαιδευ-
τικού και τη διαδραστική σχέση την οποία έχει µε τους µαθητές,
αλλά δεν µπορώ να ακούω µέσα σε αυτή εδώ την Αίθουσα να
εξανίστανται όλοι και να µιλάνε για τα φροντιστήρια και για την
παραπαιδεία. 

Πρόσφατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια έρευνα της ΓΣΕΕ
έδειξε ότι το 50% των ιδιωτικών υπαλλήλων της χώρας δαπανά
τουλάχιστον 500 ευρώ τον µήνα για φροντιστήρια στα παιδιά
τους. Είναι καινούργιο; Τώρα έγινε αυτό; Όλοι όσοι είµαστε εδώ
σε αυτή την Αίθουσα δεν κάναµε φροντιστήρια για να µπορέ-
σουµε να περάσουµε σε κάποια σχολή, σε κάποιο πανεπιστήµιο;
Η ίδια έρευνα έδειξε ότι το 25% των ιδιωτικών υπαλλήλων δα-
πανά πάνω από 750 ευρώ τον µήνα. 

Τι ερχόµαστε, λοιπόν, να κάνουµε; Και αυτό το λέω κυρίως
προς τους συναδέλφους της Αριστεράς οι οποίοι µάχονται τις
ανισότητες. Ερχόµαστε µε αυτή τη διαδικασία, µε το ψηφιακό
φροντιστήριο, να λειάνουµε αυτές τις αντιθέσεις και να δώσουµε
τη δυνατότητα -γι’ αυτό το νοµοσχέδιο είναι και µεταρρυθµιστικό,
αλλά και προοδευτικό και κοινωνικό- και σε αυτούς που δεν την
έχουν και κυρίως στα παιδιά της Γ’ λυκείου, που το σύστηµα το
οποίο θα εφαρµοστεί θα είναι διαδραστικό, θα µπορούν σε κα-
νονικό χρόνο να συµµετέχουν, θα έχουν διαγωνίσµατα, θα έχουν
εξετάσεις τις οποίες θα δίνουν, θα µπορούν να επικοινωνούν µε-
ταξύ τους οι µαθητές, θα µπορούν να κάνουν ερωτήσεις στους
καθηγητές. 

Τι ερχόµαστε να κάνουµε; Να µειώσουµε αυτή την απόσταση
σε σχέση µε άλλους µαθητές. Θα µου πείτε ότι ιδανικά θα έπρεπε
το κράτος να πληρώνει το φροντιστήριο του κάθε µαθητή. Δεν
θα διαφωνήσω, αλλά να δούµε τι µπορεί να γίνει ρεαλιστικά, να
δούµε ποια είναι η πραγµατικότητα και πώς θα αντιµετωπίσουµε
αυτό το θέµα. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, να δώσουµε µια λύση. Και σ’ αυτή τη λύση,
µε λύπη βλέπω -ξεχωρίζοντας το ΠΑΣΟΚ το οποίο θα ψηφίσει το
ψηφιακό φροντιστήριο- κάποια από τα υπόλοιπα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης και κυρίως η Αξιωµατική Αντιπολίτευση να µην το
ψηφίζουν. Είστε καχύποπτοι; Λέτε ότι θα καταργήσουµε τα σχο-
λεία; Αφήστε να το δούµε. Ελάτε και προτείνετέ µας πράγµατα
πάνω στην εφαρµογή του συγκεκριµένου πλαισίου. Βάλτε δικές
σας δικλίδες ασφαλείας. Γιατί, ξέρετε, δεν χωράει µικροκοµµα-
τική πολιτική αντιπαράθεση σε τέτοια ζητήµατα. 

Αυτό, λοιπόν, το οποίο οφείλουµε και πρέπει να κάνουµε, είναι
να κοιτάζουµε µε ρεαλισµό τα προβλήµατα τα οποία υπάρχουν
και µε γνώµονα πάντοτε τις πραγµατικές δυνατότητες, τις αντι-
κειµενικές δυνατότητες τις οποίες έχουµε, να προσπαθήσουµε
και να χαράσσουµε λύσεις οι οποίες θα είναι όσο το δυνατόν κα-
λύτερες και επωφελείς και όσο το δυνατόν µεγαλύτερο κοµµάτι,
µεγαλύτερο µέρος της ελληνικής κοινωνίας. 

Για τις αυτόνοµες σχολικές τάξεις είναι λάθος αυτό το οποίο
κάνουµε ή καταργούµε σχολεία; Προσπαθούµε να δώσουµε τη
δυνατότητα σε παιδιά σε αποµακρυσµένες ορεινές ή νησιωτικές
περιοχές, µε τη φυσική παρουσία τουλάχιστον τριών εκπαιδευτι-
κών -δεν καταργούµε τη φυσική παρουσία των εκπαιδευτικών- να
µπορούν να έχουν πρόσβαση στο σύνολο των µαθηµάτων. Θα
πρέπει, δηλαδή, να φύγουν από το νησί τους ή να φύγουν από
την ορεινή περιοχή την οποία διαµένουν, να επωµιστούν µια
σειρά από έξοδα, να αλλάξει η οικογένεια τον τρόπο ζωής της,
για να µπορέσουν να πάνε να φοιτήσουν σε ένα σχολείο; 

Δεν είναι καλύτερο να είναι εκεί και να προσπαθήσει το κράτος
να τους δώσει όσο το δυνατόν περισσότερα πράγµατα; Μήπως
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θεωρείτε ότι αν είχαµε τη δυνατότητα, δεν θα µπορούσαµε να
λειτουργήσουµε σχολεία παντού; Την έχουµε αυτή τη δυνατό-
τητα; 

Άρα, οφείλουµε να είµαστε ρεαλιστές και αντικειµενικοί. Το ξα-
ναλέω: ο ρεαλισµός µπορεί να οδηγήσει σε σοβαρές συγκλίσεις,
µπορεί να δηµιουργήσει ένα πεδίο συνεννόησης και συνεργασίας
το οποίο θα είναι ωφέλιµο για το σύνολο της κοινωνίας. Αυτός,
αν θέλετε, είναι ο στόχος µε τον οποίο πρέπει να κινούµαστε και
να πολιτευόµαστε. 

Μας είπε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ: «Λέτε
ότι θα κάνετε δέκα χιλιάδες προσλήψεις». Και φυσικά λέµε ότι θα
κάνουµε και θα κάνουµε δέκα χιλιάδες προσλήψεις εκπαιδευτι-
κών. Δεν µπορεί από τη µία να µας λέτε ότι θέλουµε να κλείσουµε
σχολεία, να περιορίσουµε, να υποβαθµίσουµε και να εξαλείψουµε
το ρόλο των εκπαιδευτικών και από την άλλη να κάνουµε δέκα χι-
λιάδες προσλήψεις. Είναι τετραπλάσιες σε σχέση µε το παρελθόν
σε ό,τι έχει να κάνει µε την ειδική αγωγή, γιατί εκεί πρέπει να δώ-
σουµε µια ιδιαίτερη βαρύτητα και αυτό κάνουµε. 

Άλλα είπε το εξής φοβερό: «Δεν είναι δέκα χιλιάδες προσλή-
ψεις. Είχαµε και τέσσερις χιλιάδες που βγήκανε στη σύνταξη».
Γιατί όταν κάνατε εσείς προσλήψεις, αφαιρούσατε αυτούς οι
οποίοι έβγαιναν στη σύνταξη τα προηγούµενα χρόνια; Τι είναι
αυτό; Καινούργιο είναι; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για µένα είναι πάρα, πάρα πολύ
σηµαντικό είναι και το άρθρο 6 και άρθρο 7 τα οποία µιλάνε για
την ενδοσχολική βία. Νοµίζω ότι γι’ αυτή την κοινωνική µάστιγα,
η οποία ταλαιπωρεί την ελληνική κοινωνία και που τα αίτια και οι
ευθύνες είναι πολυδιάστατες, κάθε δυνατό µέσο το οποίο έχουµε
θα πρέπει να το χρησιµοποιήσουµε για να µπορέσουµε να την
αντιµετωπίσουµε. 

Και νοµίζω ότι είναι µια πάρα πολύ σηµαντική αρχή η συγκε-
κριµένη ηλεκτρονική πλατφόρµα όπου εκεί όποια καταγγελία πη-
γαίνει δεν θα πηγαίνει πλέον στον κάλαθο των αχρήστων και όλες
θα εξετάζονται από µια τετραµελή επιτροπή, από µια τετραµελή
οµάδα, η οποία θα είναι από εξειδικευµένους επιστήµονες, από
ανθρώπους οι οποίοι θα έχουν επιλεγεί και θα έχουν επιµορφωθεί
γύρω από το συγκεκριµένο ζήτηµα και θα ελέγχουν µία προς µία
κάθε καταγγελία. Γιατί για να αντιµετωπιστεί αυτό το πρόβληµα,
αυτό το οποίο χρειάζεται η εποπτεία. Οφείλουµε και πρέπει να
παρακολουθούµε, αλλά και να συνεργάζονται οι εκπαιδευτικοί
φορείς ούτως ώστε να µπορέσουν να διαγνώσουν προβληµατι-
κές συµπεριφορές οι οποίες υπάρχουν µέσα στα σχολεία και να
αντιµετωπιστούν και προβλήµατα που η εκτόνωση διαφόρων από
αυτά τα προβλήµατα γίνεται και έξω από τα σχολεία, και στα σπί-
τια, αλλά και έξω γενικότερα σε διάφορους χώρους.

Κλείνοντας, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το
οποίο πιστεύω ότι θα έπρεπε να κάνουµε στο συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο, γιατί αποτελεί µια σοβαρή µεταρρύθµιση, θα ήταν να
δώσουµε µία ευκαιρία, όχι στον ψηφιακό µετασχηµατισµό της εκ-
παίδευσης, αλλά όπως λειτούργησε η τεχνολογία κατά την πε-
ρίοδο του κορωνοϊού, µε προβλήµατα, να δώσουµε µία ακόµα
ευκαιρία σε όλα αυτά τα τεχνολογικά µέσα τα οποία έχουµε για
να µπορέσουµε να στηρίξουµε αυτούς που δεν µπορούν να
έχουν ίσες ευκαιρίες και ίσες δυνατότητες σε σχέση µε κάποια
άλλα παιδιά. 

Νοµίζω ότι αυτό θα ήταν ένα σηµαντικό πρώτο βήµα το οποίο
θα µπορούσε να κάνει η Εθνική Αντιπροσωπεία. Θα πέρναγε και
διάφορα πολλαπλά άλλα µηνύµατα, αλλά το βασικό είναι ότι θα
δείχναµε ένα ουσιαστικό ενδιαφέρον απέναντι στη νέα γενιά,
απέναντι στα νέα παιδιά, τα οποία οφείλουµε και πρέπει να τα
θωρακίσουµε και να τα ενισχύσουµε µε όσο το δυνατόν περισ-
σότερα όπλα, γιατί σε αυτούς πιστεύουµε και σε αυτούς έχουµε
εναποθέσει τη δηµιουργία µιας ακόµα καλύτερης Ελλάδας από
αυτήν την οποία έχουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ πολύ και
για την ακρίβεια στον χρόνο. 

Τώρα θα καλέσω στο Βήµα τη Βουλευτή της Νέας Δηµοκρα-
τίας, την κ. Σούκουλη. 

Στη συνέχεια θα µιλήσει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της

Πλεύσης Ελευθερίας, η κ. Γεωργία Κεφαλά.
Ορίστε, κυρία Σούκουλη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ - ΕΛΕΝΗ (ΜΑΡΙΛΕΝΑ) ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ: Ευχα-

ριστώ πολύ.
Κύριε Πρόεδρε, αρχικά να ευχηθώ κι εγώ µε τη σειρά µου

στους αθλητές µας να ευχαριστηθούν το όνειρο της συµµετοχής
τους στους Ολυµπιακούς Αγώνες στο Παρίσι και βεβαίως να ευ-
χηθώ και στα παιδιά που πέτυχαν στις πανελλήνιες εξετάσεις να
έχουν µια καλή πορεία στον δρόµο και της προσωπικής και της
επαγγελµατικής τους ολοκλήρωσης. Αλλά και στα παιδιά που δεν
πέτυχαν τους στόχους τους να τονίσουµε ότι ο δρόµος είναι µα-
κρύς, η προσπάθεια είναι συνεχής και βεβαίως η επιµονή θα δι-
καιώσει, αργά ή γρήγορα, τα όνειρά τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µελετώντας το νοµοσχέδιο που
συζητάµε σήµερα, µου ήρθαν στο µυαλό τα λόγια και η παρό-
τρυνση του νοµπελίστα ποιητή µας, του Γιώργου Σεφέρη, ότι
υπάρχει µια καλή παιδεία, εκείνη που ελευθερώνει και βοηθάει
τον άνθρωπο να ολοκληρωθεί σύµφωνα µε τον εαυτό του. Αυτό
σηµαίνει ότι πρωταρχικό µέληµα κάθε ευνοµούµενης πολιτείας
είναι να παρέχει στους πολίτες της και ιδιαίτερα στα νέα παιδιά
τα εφόδια να διαβούν τον δρόµο της αρετής, επιστρέφοντας
στην πολιτεία τους καρπούς ενός ολοκληρωµένου πολίτη. Δια-
φορετικά, κάθε νόµος που ψηφίζουµε εδώ, στο ιερό λίκνο της δη-
µοκρατίας, θα είναι εν τη γενέσει του ατελής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό ερανιστικό νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Παιδείας υπηρετεί ακριβώς αυτή τη
στρατηγική κατεύθυνση διορθώνοντας, αλλά και υιοθετώντας πο-
λιτικές που προάγουν µια ποιοτικότερη προσφερόµενη εκπαιδευ-
τική διαδικασία για όλους, χωρίς κοινωνικούς, οικονοµικούς και
χωρικούς αποκλεισµούς. Ιδιαίτερα η ρύθµιση για τη δηµιουργία
ψηφιακής εκπαιδευτικής πύλης και το ψηφιακό φροντιστήριο χα-
ρακτηρίζει και συµβολίζει ακριβώς την προσπάθειά µας για µια
δίκαιη, ισότιµη και προσβάσιµη παιδεία για όλους, όπου το
βλέµµα µας είναι κυρίαρχα στραµµένο στις οικογένειες και στους
µαθητές που δεν έχουν την οικονοµική ευχέρεια να βελτιώσουν
τις εκπαιδευτικές αποδόσεις τους µέσω της ιδιωτικής µαθησια-
κής υποβοήθησης. Εµείς απαντάµε και θα απαντάµε µε αποτελε-
σµατικές λύσεις σε χρόνια και δοµικά προβλήµατα. Απαντάµε και
θα απαντάµε µε αποτελεσµατικές λύσεις ακόµα και στις ανυπό-
στατες αιτιάσεις µιας µυωπικής Αντιπολίτευσης που στα λόγια
µάχεται για τη δηµόσια παιδεία, αλλά στην πράξη πέρασε κάτω
από τη βάση µε τις ανύπαρκτες νοµοθετικές πρωτοβουλίες της
όσον αφορά τη στήριξη του δηµοσίου χαρακτήρα της εκπαίδευ-
σης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, τα παρωχη-
µένα συνθήµατά σας είναι ένα άδειο κέλυφος που συµβολίζει την
ένδειά σας τόσο σε επιχειρήµατα, όσο δυστυχώς και σε παρα-
γωγή πολιτικών που µπορεί να είναι χρήσιµες για τις νέες και
τους νέους µας, οι οποίοι κατανοούν πολύ καλύτερα από εσάς
τις ανάγκες του σήµερα που δυστυχώς αγνοείτε όντας εγκλωβι-
σµένοι στις αγκυλώσεις ενός ιδεοληπτικού παρελθόντος.

Ουσιαστικές πράξεις, λοιπόν, όπως ακριβώς και για τους µα-
θητές των ορεινών περιοχών που δίνουν ζωή στις αποµακρυσµέ-
νες περιοχές της πατρίδας µας, όπως για παράδειγµα στα πανέ-
µορφα χωριά της Κορινθίας που θα µπορούν πλέον µε το παρόν
να ολοκληρώνουν την υποχρεωτική εκπαίδευσή τους µέσω της
λειτουργίας αυτόνοµων τάξεων στον τόπο τους, ακόµα και όταν
δεν πληρούνται οι εκ του νόµου προϋποθέσεις ιδρύσεως γυµνα-
σίου. 

Κι αυτό βεβαίως, κυρία Υπουργέ, -το συζητήσαµε και στην επι-
τροπή- θεωρώ ότι πρέπει να το δούµε τόσο στα γενικά, όσο και
στα ιδιωτικά γυµνάσια και µε δεδοµένο ότι τα ειδικά σχολεία είναι
ένα σε κάθε νοµό, οπότε το πρόβληµα είναι ακόµα µεγαλύτερο.
Αυτές είναι χειροπιαστές λύσεις και να είστε σίγουροι ότι αυτές
οι χειροπιαστές λύσεις θα νικούν πάντα τα παχιά λόγια. Και πρα-
γµατικά απορώ πώς θα υπάρξουν κάποιοι σήµερα σε αυτή την
Αίθουσα που δεν θα ψηφίσουν τις συγκεκριµένες διατάξεις.

Μιλώντας για την ειδική αγωγή, θα ήθελα να ευχαριστήσω την
ηγεσία του Υπουργείου, γιατί έσπευσε στο πρόβληµα που µας
απασχολούσε για την πρόβλεψη κάλυψης λειτουργικών κενών
µέσω τοπικής πρόσκλησης για το σχολικό έτος 2024 - 2025 ανα-
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φορικά µε την πρόσληψη προσωρινών αναπληρωτών, µελών ει-
δικού εκπαιδευτικού προσωπικού και ειδικού βοηθητικού προσω-
πικού. Στην Κορινθία µάς προβλέπεται η κατανοµή επτά συν
πέντε οργανικών θέσεων δηµοτικού και νηπιαγωγείου αντίστοιχα
από το σύνολο των χιλίων πεντακοσίων πενήντα πέντε προσλή-
ψεων.

Επιπλέον, µε το παρόν νοµοσχέδιο δίνεται και η δυνατότητα
διδασκαλίας σε χώρο νοσηλευτικού ιδρύµατος ή σε δοµές φιλο-
ξενίας µαθητών που χρήζουν νοσηλείας σε νοσηλευτικά ιδρύ-
µατα για µεγάλο χρονικό διάστηµα προς αποκατάσταση
σοβαρών προβληµάτων της υγείας τους µετά από διάγνωση δη-
µοσίου νοσοκοµείου. Πολύ σηµαντικό. Πολύ σηµαντικό ενδει-
κτικό βήµα επιµέλειας σε θέµατα που χρήζουν ιδιαίτερης προσο-
χής. Επαναλαµβάνω και θα το επαναλαµβάνω πάντα µέσα σε
αυτή την Αίθουσα: Η ευαισθησία µας και η µεθοδικότητά µας για
την επίλυση θεµάτων της ειδικής αγωγής προσωπικά για εµένα,
αλλά εκτιµώ και για όλους µας, αποτελεί πέρα από θεσµική µας
υποχρέωση και δείκτη ποιότητας της πολιτισµικής µας υπόστα-
σης. Γι’ αυτό και κάθε µέρα ο καθένας από εµάς δίνει εξετάσεις
σε αυτόν τον τοµέα.

Τέλος, ιδιαίτερη σηµασία αποδίδω και στο άρθρο για τη δηµι-
ουργία ειδικής ηλεκτρονικής εφαρµογής για την ατοµική υποβοή-
θηση των µαθητών στη λήψη αποφάσεων για την επαγγελµατική
τους σταδιοδροµία, την ανίχνευση των κλίσεων και ενδιαφερό-
ντων τους µέσα από τη διαδικτυακή ατοµική συνεδρία µε σύµ-
βουλο επαγγελµατικού προσανατολισµού. Νοµίζω ότι αυτή η
ρύθµιση θα πρέπει να ενισχυθεί ακόµα περισσότερο στο µέλλον,
γιατί είναι πάρα πολύ σηµαντικό οι επιλογές των παιδιών να είναι
πιο συνειδητές και γνωρίζουµε ότι αυτό το χαρακτηριστικό των
επιλογών τους ανοίγει τα πραγµατικά µονοπάτια και της επαγ-
γελµατικής τους, αλλά και της προσωπικής τους πλήρωσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σίγουρα δεν είµαστε ακόµα εκεί
που θέλουµε, αλλά σίγουρα πηγαίνουµε εκεί που ονειρευόµαστε
για τα παιδιά µας, για την πατρίδα µας που υπήρξε φωτεινός
φάρος γνώσης και προσωπικής αυτοεκπλήρωσης. Ακούγοντας
τον Υπουργό κ. Πιερρακάκη για την πρόθεσή του να εισαχθεί το
πολλαπλό βιβλίο, δηλαδή η δυνατότητα ενός καθηγητή να επιλέ-
γει από έναν κατάλογο συγκεκριµένων βιβλίων για να διδάξει το
µάθηµα, ακούγοντας για τον διορισµό των δέκα χιλιάδων µονίµων
εκπαιδευτικών για να επιτύχουµε την κυβερνητική στόχευση ώστε
η σχέση των µόνιµων εκπαιδευτικών µας µε αναπληρωτές να µει-
ωθεί στο 50%, αλλά και την προσπάθεια σε συνεργασία µε το
Υπουργείο Εσωτερικών και µε το Υπουργείο Οικονοµικών για να
επιβοηθήσουµε τους δήµους να βελτιώσουν τις υποδοµές στα
σχολεία µας, ναι, µπορώ να ισχυριστώ ότι βαδίζουµε σωστά και
σύµφωνα µε την εντολή του ελληνικού λαού. Η Ελλάδα του µέλ-
λοντος πρέπει να είναι και µπορεί να είναι µια χώρα ισάξια και
γιατί όχι ανώτερη από τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες σε όλους
τους εκπαιδευτικούς δείκτες.

Με αυτόν τον τρόπο και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, θα αναγνωρί-
σουµε εµπράκτως ότι κατανοούµε τον Γιώργο Σεφέρη και την κα-
τακλείδα του που επέµενε ότι η παιδεία ήταν, είναι και θα είναι ο
κυβερνήτης του βίου µας. Υπέρτατο χρέος µας, εποµένως, δεν
µπορεί να είναι άλλο από την ωφέλιµον παιδείαν. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ. 

Τον λόγο τώρα έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας Πλεύση Ελευθερίας, η κ. Γεωργία Κε-
φαλά.

ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μπορώ να µιλήσω από εδώ; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ήθελα να εκµε-
ταλλευτώ την διαδροµή για να ευχηθώ -αν επιτρέπετε και σε
µένα, µια και το είπατε όλοι και πιστεύω ότι συνοψίζω αυτά που
είπατε, άλλωστε τα είπατε και κατ’ ιδίαν- καλή επιτυχία στους Έλ-
ληνες και τις Ελληνίδες αθλητές και αθλήτριες στους Ολυµπια-
κούς Αγώνες. 

Δεύτερον, επειδή σήµερα είναι µια σηµαδιακή µέρα για µια νέα
πορεία για πολύ σηµαντικό αριθµό παιδιών, επιτρέψτε και σε

εµένα που διήνυσα την επαγγελµατική µου πορεία υπηρετώντας
την ανώτατη εκπαίδευση, να ευχηθώ στα παιδιά συγχαρητήρια,
καλή δύναµη και καλή πορεία στις σπουδές τους, στους γονείς
θερµά συγχαρητήρια, γιατί έκαναν ό,τι ήταν δυνατόν για να στη-
ρίξουν αυτόν τον αγώνα των παιδιών τους, αλλά και στους αφα-
νείς ήρωες, τους δασκάλους και τους καθηγητές, που µε την
προσπάθειά τους έδωσαν στα παιδιά το κλειδί, µε το οποίο ξε-
κλείδωσαν την επιτυχία τους στην ανώτατη εκπαίδευση. 

Τέλος, θα ήθελα να ευχηθώ καλή τύχη και σε όσα παιδιά δεν
θα διαλέξουν τον δρόµο των σπουδών, αλλά θα ακολουθήσουν
κάποιο επάγγελµα. Καλή τύχη και καλή πορεία, παιδιά! Πιστεύω
αυτά που είπα σας εκφράζουν όλους!

(Χειροκροτήµατα)
Και τώρα, κυρία Κεφαλά, έχετε τον λόγο για να ολοκληρώσετε

τον κύκλο των οµιλητών, αλλά και των Κοινοβουλευτικών Εκπρο-
σώπων. Μετά θα έχουµε νέα φάση. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Κατ’ αρχάς θα θέλαµε να ευ-

χηθούµε κι εµείς καλή επιτυχία σε όλους τους αθλητές, αλλά και
να πούµε ότι συµφωνούµε µε όλες τις ευχές που εκφράσατε.

Δεύτερον, θα θέλαµε να θέσουµε ένα θέµα που έχει να κάνει
µε την έκδοση της προκήρυξης του ΑΣΕΠ που βγήκε στις 12-7-
2024 και αφορά στη µουσική εκπαίδευση και τους υποψήφιους
εκπαιδευτικούς πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας γενικής εκ-
παίδευσης. Εκεί, λοιπόν, εµείς θέλουµε να θέσουµε το θέµα της
τέχνης, για την οποία, όπως ξέρετε εµείς στην Πλεύση Ελευθε-
ρίας έχουµε µια ιδιαίτερη ευαισθησία. Και η Ζωή Κωνσταντοπού-
λου, η Πρόεδρός µας, έχει µια ιδιαίτερη αδυναµία σε αυτό το
θέµα, όπως όλοι µας άλλωστε στην Κοινοβουλευτική µας Οµάδα. 

Υπάρχει, λοιπόν, ένα πολύ σηµαντικό ζήτηµα µε τους µουσι-
κούς εµπειροτέχνες που εδώ και πάρα πολλά χρόνια δεν διορί-
ζονται, τουλάχιστον, µε τον τρόπο που πρέπει, κυρία Υφυπουργέ
-µια και είστε εδώ, σας τα λέω για να τα µεταφέρετε- στα µουσικά
σχολεία. Και φυσικά µιλάµε για τους ανθρώπους που στήριξαν
την παραδοσιακή µουσική και τη µεταλαµπάδευσαν στους µαθη-
τές, ακόµα και στους καθηγητές που αυτή τη στιγµή είναι στα ΤΕΙ
και διδάσκουν παραδοσιακή µουσική. Οι εµπειροτέχνες είναι
αυτοί που τους δίδαξαν τα µυστικά αυτής της τέχνης. Παρ’ όλα
αυτά, δεν έχουν βρει µια δίκαιη λύση στα προβλήµατα που έχουν. 

Θα ήθελα, λοιπόν, εδώ να πω για άλλη µια φορά ότι οι άνθρω-
ποι αυτοί είναι έξω από τους διορισµούς στα µουσικά σχολεία.
Μάλιστα, πολλοί από αυτούς έχουν διάφορα πτυχία παιδαγωγι-
κών σχολών, βυζαντινής µουσικής και έχουν ολοκληρώσει κύ-
κλους σπουδών σε σχολές παραδοσιακής µουσικής που απέκτη-
σαν στο πλαίσιο της διά βίου µάθησης. Ωστόσο, αντί να συνεκτι-
µηθούν αυτά τα προσόντα και να προτεραιοποιηθούν στους διο-
ρισµούς, απαξιώνονται σε βαθµό που να µην τους δίνεται καν το
δικαίωµα να κάνουν αίτηση.

Πραγµατικά, λοιπόν, νιώθουµε την αγωνία τους, γιατί µετά από
δεκατέσσερα χρόνια το πρόβληµα συνεχίζεται να υφίσταται και
πολλές φορές διαφαίνεται και µια µεθοδευµένη απαξίωση της
εκµάθησης των παραδοσιακών οργάνων, αφού θεωρείται δεύτε-
ρης και τρίτης κατηγορίας, ενώ ξέρω πολύ καλά και από πρώτο
χέρι ότι περιµένουµε τους ανθρώπους που διδάσκουν παραδο-
σιακά όργανα στα µουσικά σχολεία, οι οποίοι έρχονται πάρα
πολύ καθυστερηµένα να διδάξουν, µε αποτέλεσµα να µην µπο-
ρούν να παραδώσουν τη σωστή ύλη στα παιδιά.

Αντιθέτως, λοιπόν, στις 12 Ιουλίου το ΑΣΕΠ εκδίδει τις προκη-
ρύξεις αυτές που αφορούν στη διαδικασία κατάταξης ανά κλάδο,
ειδικότητα και µουσική εκπαίδευση υποψηφίων εκπαιδευτικών
πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας γενικής εκπαίδευσης για
πρόσληψη ως αναπληρωτές για το σχολικό έτος 2024-2025. Σε
αυτές τις προκηρύξεις, λοιπόν, δεν συµπεριλαµβάνονται, ενώ δί-
νεται η δυνατότητα να κάνουν αίτηση οι ειδικότητες των ΤΕ16,
που και αυτός είναι ένας κλάδος που έχει πολλά προβλήµατα, τα
οποία θα συζητήσουµε κάποια άλλη στιγµή, αλλά µε άγνωστης
προέλευσης πτυχίο και δίπλωµα εκπαίδευσης παραδοσιακών ορ-
γάνων, αφού µέχρι σήµερα δεν υφίσταται µη αναγνωρισµένο εκ-
παιδευτικό ίδρυµα µε ειδίκευση στα παραδοσιακά όργανα στην
Ελλάδα. Οπότε, δεν έχουµε καταλάβει βάσει ποιων πτυχίων θα
διοριστούν αυτοί οι άνθρωποι, γιατί δεν υπήρχαν ανάλογα πτυχία
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µέχρι και το τελευταίο ΑΕΙ των Ιωαννίνων, το οποίο ξέρουµε όλοι.
Θα θέλαµε, λοιπόν, κάποιες απαντήσεις, γιατί είναι πάρα πολύ
σηµαντικές οι αγωνίες τους. 

Θέλουµε να εξηγήσουµε ότι ο λόγος που δίνουµε έµφαση στην
τέχνη είναι γιατί θέλουµε να έχουµε ένα πολιτισµένο περιβάλλον,
εργασιακό, σχολικό, αλλά και βουλευτικό, αν θέλετε. Θα θέλαµε
να σταµατήσουν αυτές οι απαξιωτικές εκφράσεις για τα χαρα-
κτηριστικά των ανθρώπων, για το τι φοράνε και για το αν πρέπει
να µιλάνε ή όχι, τα οποία τα ακούµε και µέσα στο Κοινοβούλιο.
Οπότε, µόνο µε την εκπαίδευση µπορούµε να άρουµε αυτές τις
άσχηµες συνήθειες, επιτρέψτε µου την έκφραση. Κατά τη γνώµη
µας, όλα αυτά είναι αποτέλεσµα της έλλειψης παιδείας και ου-
σιαστικής ευγένειας.

Ελπίζουµε κάποια στιγµή να δώσετε κι εσείς την πρέπουσα
προσοχή και να συµπεριλάβετε την τέχνη και τον πολιτισµό, που
τόσο αγαπάµε, και στην εκπαίδευση των µαθητών µας.

Ευχαριστούµε πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαριστώ
για την οικονοµία του χρόνου, η οποία απόψε βοηθάει, γιατί τους
βλέπω όλους να κοιτάνε τα ρολόγια τους, για να παρακολουθή-
σουν, φαντάζοµαι, την έναρξη των Ολυµπιακών Αγώνων. Όµως,
υπάρχει ακόµα χρόνος. 

Τώρα θα πάµε σε έναν κύκλο δευτεροµιλιών.
Κυρία Πρόεδρε, θέλετε να πάρετε τώρα τον λόγο; 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Εγώ, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να µιλήσω στο τέλος των
δευτερολογιών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ναι, αυτό πήγα να πω.
Θα ξεκινήσω, λοιπόν, από το τέλος. Εγώ θα παρακαλέσω

θερµά τους συναδέλφους εισηγητές και ειδικούς αγορητές να
είναι ακριβείς µε τον χρόνο τους. Επειδή είδα τους χρόνους -οι
καλοί µας συνεργάτες γράφουν πόσο χρόνο µίλησε ο καθένας-,
οι περισσότεροι από εσάς µιλήσατε µε άνεση στις πρωτολογίες.
Άλλοι, βέβαια, ήταν και ακριβείς στον χρόνο τους. 

Θα σας δώσω, λοιπόν, από τρία λεπτά µε µία µικρή ανοχή. 
Ορίστε, κύριε Χαλκιά, έχετε τον λόγο για να δευτερολογήσετε.

Μπορείτε να το κάνετε από τη θέση σας, για να κερδίζουµε
χρόνο. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Πάντως, κύριε Πρόεδρε, τα τρία
λεπτά για τη δευτερολογία είναι πολύ λίγα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Βάζουµε ενδεικτικά
τα τρία λεπτά µε µία µικρή ανοχή. 

Ορίστε, κύριε Χαλκιά, έχετε τον λόγο ως ειδικός αγορητής εκ
µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Θα
προσπαθήσω να είµαι σύντοµος. 

Κυρία Υπουργέ, το άρθρο 18 θα το υπερψηφίζαµε, αλλά θα
ψηφίσουµε «παρών» και ο λόγος είναι το ποσοστό. Θεωρούµε,
όπως είπαν κι άλλοι συνοµιλητές, κι άλλοι συνάδελφοι εδώ, ότι
το ποσοστό πρέπει να κατέβει στο 67%. Έστω και αυτή την
ύστατη στιγµής σας καλούµε να το αλλάξετε, ώστε να µπορέ-
σουµε να το υπερψηφίσουµε. Είναι προς τη σωστή κατεύθυνση,
αλλά όχι µε αυτό το ποσοστό. 

Επειδή αναφέρθηκα στην πρωτολογία µου στην παραγωγική
ανασυγκρότηση της χώρας που ως κόµµα έχουµε σαν όραµα και
ιδιαίτερα όσον αφορά την αγροτική παραγωγή, εµείς ως κόµµα
θέλουµε να δούµε κάποια στιγµή να έρχεται µία νοµοθετική ρύθ-
µιση, ένα νοµοσχέδιο γενικότερα και από άλλα Υπουργεία προς
αυτήν την κατεύθυνση.

Θα θέλαµε, λοιπόν, να δούµε τους αγρότες µας και τους κτη-
νοτρόφους µας να εκπαιδεύονται πάνω στη φυτική και ζωική πα-
ραγωγή. Θα θέλαµε να τους δούµε να µαθαίνουν αρχές οικονο-
µικής θεωρίας. Θα θέλαµε τους νέους µας να µαθαίνουν να δη-
µιουργούν συνεταιρισµούς, γιατί όλοι µαζί, κάτι που πιστεύω και
για το ελληνικό Κοινοβούλιο, µπορούµε να ξεπεράσουµε πολλά
προβλήµατα, να αφήσουµε το «εγώ» µας στην άκρη και να πιά-
σουµε το «εµείς», γιατί ο λαός µάς χρειάζεται όλους έξω.

Όσον αφορά τα τεχνικά επαγγέλµατα, δώστε κατεύθυνση στα
παιδιά µας. Σαν ιδιοκτήτης τεχνικής εταιρείας µπορώ να σας πω
ότι είναι καλοπληρωµένη σε σχέση µε τους µισθούς που υπάρ-

χουν σήµερα σε άλλα επαγγέλµατα. Ένας ανειδίκευτος εργάτης
παίρνει περίπου 50-60 ευρώ, ένας ειδικευόµενος µπορεί να φτά-
σει στα 100 και 120 ευρώ συν- το ένσηµό του. Ας κατευθύνουµε
τα παιδιά µας. Δεν µπορεί να γίνουν όλοι ούτε γιατροί ούτε δικη-
γόροι και δεν µπορεί να γίνει και αφοµοίωση όλων αυτών από τη
χώρα µας. Ας κατευθύνουµε, λοιπόν, τα παιδιά µας στον τεχνικό
κλάδο.

Επί της τροπολογίας: Θα στηρίξουµε την τροπολογία, όµως
θα πρέπει να σας επισηµάνω ότι για τα άρθρα 5 και 6 µπορού-
σατε τους προηγούµενους µήνες στο νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Παιδείας που ήλθε για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια να τα
είχατε θεσπίσει µέσα εκεί. Οφείλατε να έχουν ρυθµιστεί αυτά τα
ζητήµατα σ’ εκείνο το νοµοσχέδιο και ενδεχοµένως να είναι µια
ένδειξη πρόχειρης νοµοθέτησης. Παρ’ όλα αυτά, όµως, θα στη-
ρίξουµε την τροπολογία. 

Αυτά που είπε ο Υπουργός Αθλητισµού κ. Βρούτσης πιστεύω
ότι είναι κοινό όραµα όλων µας, όλων των πολιτικών δυνάµεων
της χώρας, να έχουµε έναν κοινό αγώνα ενάντια στα φαινόµενα
βίας και ανοµίας εντός και εκτός γηπέδων. Θέλουµε και ελπίζω
όλοι µας να ξαναδούµε οικογένειες στα γήπεδα χωρίς να κινδυ-
νεύουν οι ζωές τους. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστώ κι εγώ

για την οικονοµία στον χρόνο. Επειδή υπήρξαν διαµαρτυρίες,
αναπροσαρµόζω την πρότασή µου στα τέσσερα λεπτά.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Να τα δώσετε σε εµένα, κύριε Πρόεδρε, ξέρετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πράγµατι υπήρξε από
την πλευρά σας µια µεγάλη διευκόλυνση στον χρόνο και από την
κ. Κεφαλά και από τον κ. Σπύρο Μπιµπίλα. Τον λέω Σπύρο γιατί
είµαστε γνωστοί από παλιά.

Τον λόγο έχει ο κ. Τσιρώνης, ειδικός αγορητής της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας Νίκη.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, επιτρέψτε µου για τρίτη φορά -στην επιτροπή,

στην πρωτολογία µου, αλλά και τώρα- να επαναλάβω τα ερωτή-
µατα για το αν συµπεριλαµβάνονται οι πολύτεκνες οικογένειες
στο άρθρο 17 και αν, εφόσον αυτό αποτελεί ρύθµιση του νόµου
Γαβρόγλου του 2019, θα ισχύσει αναδροµικά για τους διορισθέ-
ντες του 2020. Ρωτώ επιτακτικά, αν και για το πρώτο ερώτηµα
πήρα -και σας ευχαριστώ- προφορικά την επιβεβαίωση. Θέλω να
γραφτεί στα Πρακτικά, όχι µόνο γιατί το θέµα των πολύτεκνων
οικογενειών είναι πολύ ψηλά στην ατζέντα της Νίκης, αλλά γιατί
σε συγκεκριµένη ερώτησή µου τον Μάρτιο µε θέµα τη δυνατό-
τητα µετάθεσης για νεοδιοριζόµενους εκπαιδευτικούς ειδικών
κατηγοριών, όχι µόνο είχα θέσει το ζήτηµα, αλλά είχα υποδείξει
και τον τρόπο που αυτό θα µπορούσε να υλοποιηθεί, ώστε ο χρό-
νος απόσπασης των ειδικών κατηγοριών να λογίζεται και ως χρό-
νος υπηρέτησης του εκπαιδευτικού στην οργανική του θέση,
προκειµένου αυτός να θεµελιώνει το δικαίωµα της µετάθεσης
µετά την πάροδο της διετίας. 

Περιέργως τότε το Υπουργείο σας -όχι εσείς- είχε απαντήσει
και είχε αποκλείσει το ενδεχόµενο αυτό, εµµένοντας σε µια
στείρα και στενή γραµµατική ερµηνεία του υφιστάµενου νοµοθε-
τικού πλαισίου. Γι’ αυτό επιµένω αν τελικά ισχύει έτσι και θα το
χαρώ. Κάλλιο αργά παρά ποτέ. Σηµαντικό είναι και για τον κοινο-
βουλευτικό έλεγχο που ασκούµε εµείς. Όταν ακούτε εµάς, είναι
προς τιµήν σας να διορθώνετε τα πράγµατα προς τη σωστή κα-
τεύθυνση.

Μια τελευταία παράκληση στην ίδια κατεύθυνση: Δεδοµένου
ότι χθες ανακοινώθηκαν και οι βάσεις εισαγωγής στην τριτοβάθ-
µια εκπαίδευση, σάς καλούµε να ενσκήψετε µε την προσήκουσα
ευαισθησία στο θέµα των µεταγραφών των τέκνων τρίτεκνων και
πολύτεκνων οικογενειών και να δώσετε τη δυνατότητα στους
ανωτέρω φοιτητές να σπουδάζουν στα πλησιέστερα πανεπιστη-
µιακά ιδρύµατα από τον τόπο της µόνιµης διαµονής των γονιών
τους, ανεξάρτητα από οποιοδήποτε εισοδηµατικό και κοινωνικό
κριτήριο. Το έχουµε κατ’ επανάληψη ζητήσει και -αν θυµάµαι
καλά- και µεγάλη οµάδα Βουλευτών του κυβερνώντος κόµµατος
επίσης το έχει ζητήσει, αλλά πεισµατικά το αρνείται το Υπουρ-
γείο. Σας παρακαλώ να µην επιτρέψετε για µια ακόµη ακαδη-
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µαϊκή χρονιά αυτά τα εκατοντάδες παιδιά τρίτεκνων και πολύτε-
κνων οικογενειών να αναγκαστούν είτε να µη σπουδάσουν είτε
να πάνε σε άλλη πόλη ή και να ακολουθήσουν έναν άλλο δρόµο,
µια άλλη σχολή ή την ιδιωτική εκπαίδευση σε µια µικρότερη εκ-
παιδευτική βαθµίδα και να τους στερήσουµε το όνειρό τους. 

Αν ο Υπουργός νωρίτερα αναφέρθηκε σε θέµατα, που δεν µπο-
ρεί να αντέξει ο κρατικός προϋπολογισµός, εγώ σας θέτω τα θέ-
µατα που δεν αντέχει ένας οικογενειακός προϋπολογισµός.
Βέβαια, κατ’ επιλογήν τι αντέχει ο κρατικός προϋπολογισµός,
γιατί µόλις χθες 942 εκατοµµύρια άντεξε ο προϋπολογισµός για
να συγχωνευθούν οι δύο τράπεζες. Ας τα δώσουµε και προς τη
σωστή κατεύθυνση για να βοηθήσουµε αυτές τις οικογένειες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστώ κι ε-

γώ.
Η κ. Ασηµακοπούλου θέλει να πάρει τον λόγο για δευτερολο-

γία;
ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι, κύριε Πρόεδρε,

γιατί πήρα τον χρόνο στην πρωτολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ πολύ.
Ξέχασα την κ. Τζούφη. Τι να κάνω; Κάνω και λάθη.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στην ειδική αγορήτρια της Νέας Αρι-

στεράς κ. Μερόπη Τζούφη.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κάποια σχόλια και δυο κουβέντες για την τροπολογία του κ.

Βρούτση, σε αυτά που είπε ο Υπουργός βέβαια.
Το θέµα των διορισµών: Μιλάει για δέκα χιλιάδες. Ξέρει πολύ

καλά ότι είναι πέντε χιλιάδες, γιατί πέντε χιλιάδες είναι οι συντα-
ξιοδοτήσεις. Πέρσι έλειπαν πενήντα δύο χιλιάδες αναπληρωτές
και µεταφέρθηκαν δυστυχώς και δεν ιδρύθηκαν οργανικές θέσεις
από τη δευτεροβάθµια στην ειδική αγωγή και εκπαίδευση και
στην πρωτοβάθµια που τις έχει ανάγκη. Αν ίδρυαν οργανικές θέ-
σεις, θα τις ψηφίζαµε και µε τα δύο χέρια. Καταργήθηκαν χίλιες
πεντακόσιες πενήντα πέντε θέσεις από τη δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση και η κάλυψη των κενών που είναι υπαρκτά θα γίνει µε πε-
ριφερόµενους κακοπληρωµένους αναπληρωτές της δευτερο-
βάθµιας µεταξύ τριών ή τεσσάρων σχολείων και κυρίως σε απο-
µακρυσµένες µεταξύ τους περιοχές. Αυτό πέρσι είχε οδηγήσει
σε µαζικές παραιτήσεις νεοδιορισµένων εκπαιδευτικών της δευ-
τεροβάθµιας, που σηµαίνει και αποκλεισµό τους από τους πίνα-
κες διορισµών για δύο έτη. Δεν µπορούν να προχωρήσουν έτσι
τα πράγµατα.

Προχωρώ τώρα στα νοµικά πρόσωπα πανεπιστηµιακής εκπαί-
δευσης, αυτό το νοµικίστικο κατασκεύασµα, το οποίο ονόµασε ο
Υπουργός «ανάκτηση της κυριαρχίας των δηµόσιων ΑΕΙ, διότι θα
αξιολογούνται µέσω της ΕΘΕΑΑΕ». Πρόκειται περί κοροϊδίας. Το
παράρτηµα µε βάση τον νόµο που ο ίδιος Υπουργός ψήφισε,
ελέγχεται από τους κανόνες του µητρικού ιδρύµατος ως προς τη
διοίκηση και τα ακαδηµαϊκά πρότυπα. Τι θα ελέγχεται από την
ΕΘΕΑΑΕ; Σύµφωνα µε ερώτηση που υπέβαλα στον κ. Μήτκα στη
διάρκεια της ανανέωσης της θητείας του, το πρόγραµµα σπου-
δών, όχι το προσωπικό, όχι τα κριτήρια εισαγωγής. Η ελάχιστη
βάση εισαγωγής στην ιατρική θα είναι εννέα χιλιάδες µόρια, όταν
στα δηµόσια ΑΕΙ θα είναι δεκαεννέα χιλιάδες µόρια. Τόση αρι-
στεία! Ακόµη και η κ. Κεραµέως που είναι αυτή που εξίσωσε µε
νυχτερινή τροπολογία τα κολέγια, ερωτώµενη γιατί δεν βάζει και
στα κολέγια, όταν νοµοθετούσε την ΕΒΕ, τα ίδια κριτήρια, απά-
ντησε «δεν δικαιούµαι να τους ελέγξω γιατί αυτό γίνεται από το
µητρικό πανεπιστήµιο». Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Εποµένως, οι κανόνες αυτοί δεν ευνοούν την κοινωνική κινητι-
κότητα. Εξάλλου, αυτό αποδεικνύεται και από συγκεκριµένες µε-
λέτες, που δείχνουν ότι στα χρόνια της κρίσης, αλλά ακόµη και
τώρα, υπάρχει ένα σηµαντικό ποσοστό φοιτητών που είναι εργα-
ζόµενοι, που δεν τα καταφέρνουν, οι οποίοι αναγκάζονται να
εγκαταλείπουν τις σπουδές τους, τους οποίους εσείς υποτιµητικά
ονοµάζετε λιµνάζοντες ή αιώνιους και δυστυχώς νοµοθετήσατε
τη διαγραφή τους από τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Δεν
νοµίζω ότι πρέπει να είστε πολύ υπερήφανοι γι’ αυτό.

Τελειώνω µε τα περίφηµα ταµπού της Αντιπολίτευσης. Πρά-
γµατι, είναι ένας µεγάλος καηµός της Νέας Δηµοκρατίας να
πάρει τη ρεβάνς από τα δηµόσια ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα

και από το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, που επίσης προχωράτε αυτές
τις µέρες την κατεδάφισή του µε τη νοµοθέτηση µε αφορµή τα
ζητήµατα ψυχικής υγείας και εξαρτήσεων. 

Είναι το κατ’ εξοχήν στοιχείο του προοδευτικού ριζοσπαστι-
σµού της Μεταπολίτευσης και της ιδεολογικής ηγεµονίας της
Αριστεράς η υπεράσπιση του δηµόσιου κοινωνικού κράτους ως
µηχανισµού κοινωνικής αναδιανοµής.

Αυτό προσπαθείτε να τσακίσετε και γι’ αυτό λέµε ότι χρειάζεται
ανένδοτος αγώνας, που θα αλλάξει τους όρους της συζήτησης,
θα οργανώσει κοινωνικές αντιστάσεις, θα οικοδοµήσει κοινωνικές
συµµαχίες, αλλά και κοινές πολιτικές πρωτοβουλίες και προγραµ-
µατικές συγκλίσεις στον χώρο της αριστερής και προοδευτικής
Αντιπολίτευσης. Αυτό είναι το στοίχηµα της επόµενης µέρας.

Έρχοµαι στις δύο τροπολογίες. 
Ευχαριστώ την κ. Λυτρίβη για την εισήγηση στον Υπουργό και

την αποδοχή της τροπολογίας την οποία καταθέσαµε ως τροπο-
ποίηση του άρθρου 47, που βεβαίως ήταν αυτονόητη, διότι αυτό
ζήτησαν όλοι οι συνδικαλιστικοί φορείς, όταν παραιτούνται οι αι-
ρετοί, να αντικαθίστανται µε αιρετούς µέχρι την εξάντληση των
πινάκων. Και να πω µία κουβέντα: Ήταν δίκαιο και έγινε πράξη. 

Όσον αφορά την αθλητική τροπολογία του κ. Βρούτση, έχω
πολλά ερωτήµατα. Είµαστε θετικοί στο άρθρο 1, στο άρθρο 3,
στο άρθρο 4, γιατί είναι σηµαντικά ζητήµατα που πρέπει να επι-
λυθούν. Δυστυχώς στο άρθρο 2 η παράγραφος β’ είναι µία διά-
ταξη άκρως προβληµατική. Κατ’ εξαίρεση των άλλων οµοσπον-
διών, που οφείλουν να διενεργούν εκλογές το τελευταίο τετρά-
µηνο του έτους µετά τους Ολυµπιακούς Αγώνες, η Ελληνική Πο-
δοσφαιρική Οµοσπονδία διενεργεί εκλογές κάθε Ιούνιο - Ιούλιο
πριν τους αγώνες και επειδή η ΕΠΟ διενήργησε τις εκλογές πριν
λίγες µέρες, µε βάση την ελληνική νοµοθεσία, είναι παράνοµες
και άκυρες, γιατί η διάταξη αυτή δεν έχει αναδροµική ισχύ και
εποµένως δεν καλύπτει την ΕΠΟ. Προφανώς από πλευράς της
ΕΠΟ θα γίνει επίκληση του αυτοδιοίκητου, δηλαδή η υπερίσχυση
του κανονισµού της FIFA και της UEFA του Συντάγµατος της
χώρας. Η Κυβέρνηση οφείλει να πάρει θέση και να µην κρύβεται
πίσω από µια υποτιθέµενη ρύθµιση για την ΕΠΟ. Θα τηρηθεί το
Σύνταγµα της χώρας ή όχι; Ακριβώς επειδή είµαστε κάθετα αντί-
θετοι, δεν µπορούµε να ψηφίσουµε όλες τις άλλες θετικές δια-
τάξεις, όπως το δικαίωµα διορισµού διακριθέντων αθλητών, ο
συµψηφισµός της επιχορήγησης που παίρνει κάποιο σωµατείο
για χρέη στα εθνικά αθλητικά κέντρα, η ανάθεση έργων στο ΤΕΕ,
οι επαγγελµατικές δραστηριότητες και τα επαγγελµατικά δικαιώ-
µατα των οδηγών βουνού, που καλώς ρυθµίζονται. Τα λέω όλα
αυτά γιατί υπάρχει κόσµος που µας παρακολουθεί. Δυστυχώς θα
πάµε στο «παρών».

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού

Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Γιάννης Δελής. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το ψηφιακό σχολείο αποτελεί βασικό συστατικό του αστικού

σχολείου. Είναι ένα πολύτιµο εργαλείο για συγχωνεύσεις και κα-
ταργήσεις τµηµάτων και σχολείων και για λιγότερες, βεβαίως,
προσλήψεις εκπαιδευτικών. Ταυτόχρονα αποτελεί και µία από τις
εκφράσεις του λεγόµενου «ανοιχτού στην κοινωνία σχολείου»,
ενός «ανοιχτού στην κοινωνία σχολείου» µε ιδιώτες, επιχειρηµα-
τίες και πάσης φύσεως µη κυβερνητικές και διαφόρων άλλων
τύπων οργανώσεις, οι οποίοι έχουν άµεση παρέµβαση στο ίδιο
το περιεχόµενο του σχολείου, ακόµα και στα πιο φλέγοντα κοι-
νωνικά ζητήµατα, όπως είναι η ενδοσχολική βία. Ένα ψηφιακό
σχολείο µε λιγότερους εκπαιδευτικούς, άρα και πιο φθηνό βε-
βαίως για το κράτος και µε περιεχόµενο όχι τη στέρεη και ανα-
γκαία επιστηµονική γνώση, αλλά κάποιες τρέχουσες, ληξιπρό-
θεσµες δεξιότητες για τις εναλλασσόµενες κάθε φορά και µετα-
βαλλόµενες ανάγκες των επιχειρήσεων. 

Θα ήθελα να επισηµάνω αυτό που δεν πρόλαβα να πω στην
πρωτολογία µου σε σχέση µε τους εκπαιδευτικούς και τις χιλιά-
δες ελλείψεις που υπάρχουν κάθε χρόνο στα σχολεία, ότι την ίδια
ώρα που σηµειώνονται, κύριε Πρόεδρε, αυτές οι ελλείψεις εισά-
γεται άρθρο στο νοµοσχέδιο, σύµφωνα µε το οποίο µπορούν να
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αποσπώνται εκπαιδευτικοί για διοικητικές, παρακαλώ, υπηρεσίες,
στον ΔΟΑΤΑΠ, σε έναν οργανισµό. Ρωτήσαµε την Κυβέρνηση:
Τότε για ποιον λόγο κάνετε τον ΑΣΕΠ; Για να περνάει η ώρα; Γιατί
υπάρχουν όλοι αυτοί οι επιτυχόντες; Γιατί δεν αξιοποιείται αυ-
τούς τους ανθρώπους; 

Το δεύτερο που θα ήθελα να επισηµάνω είναι οι προσλήψεις
των αναπληρωτών σε τοπικό επίπεδο. Αφορά, κυρίως, τις θέσεις
των σχολικών νοσηλευτών. Υπάρχει δραµατική έλλειψη σχολικών
νοσηλευτών για πάρα πολλές περιπτώσεις παιδιών και οικογε-
νειών που τους χρειάζονται άµεσα. Εµείς αυτό που λέµε είναι ότι,
πράγµατι, απαιτείται κάτι περισσότερο από την απλή παρουσία
ενός σχολικού νοσηλευτή στο σχολείο. Απαιτείται να συσταθεί
σε κάθε σχολείο, σε κάθε σχολικό συγκρότηµα µία σχολιατρική
υπηρεσία, η οποία θα αναλαµβάνει, εκτός από τα συµβάντα σε
κάθε σχολείο, και την παρακολούθηση των µαθητών και την υλο-
ποίηση των προγραµµάτων υγείας και µετά το σχολείο. Αυτό,
πράγµατι, θα ήταν µια διευρυµένη παροχή δηµόσιας υγείας. Δεν
έχετε, βεβαίως, κανέναν τέτοιο σκοπό. Ακόµα και αυτά τα παιδιά
που έχουν την ανάγκη των σχολικών νοσηλευτών δεν καλύπτο-
νται και έτσι κάθε χρόνο οι οικογένειες δυστυχώς επωµίζονται µε
τη δική τους φυσική παρουσία, κύριε Πρόεδρε, πολλές φορές
έξω από το σχολείο είτε µε µια οικονοµική επιβάρυνση να καλύ-
πτουν τις υγειονοµικές ανάγκες των παιδιών τους.

Τρίτο θέµα η υπουργική τροπολογία του κ. Βρούτση. Ποτέ δεν
καταλάβαµε γιατί φέρνει αυτή την τροπολογία. Την ώρα που έχει
συµµετέχει στο νοµοσχέδιο µε δεκαπέντε άρθρα, φέρνει µια τρο-
πολογία που έχει άλλα έξι άρθρα. Εν πάση περιπτώσει, δεν είναι
εκεί το κύριο ζήτηµα.

Το ζήτηµα που είναι πολύ αρνητικό και βαραίνει στην αρνητική
µας ψήφο -θα πω και τα άλλα δύο- αφορά στη δυνατότητα επι-
χορήγησης ενός αθλητικού σωµατείου, εφόσον έχει κάποια χρέη
σε αθλητικά κέντρα κ.λπ.. Κοιτάξτε, εδώ δεν γίνεται κανένας δια-
χωρισµός για τα αθλητικά σωµατεία, αν είναι δηλαδή µια ποδο-
σφαιρική ανώνυµη εταιρεία ή είναι ένας ερασιτεχνικός σύλλογος
της γειτονιάς. Αυτό δεν µας επιτρέπει να το ψηφίσουµε, θα το
καταψηφίσουµε. Δεν µπορεί να τσουβαλιάζονται συλλήβδην όλα
τα σωµατεία και να αντιµετωπίζονται το ίδιο. 

Το δεύτερο αφορά το ζήτηµα της ίδρυσης ξενόγλωσσων τµη-
µάτων ελληνικών πανεπιστηµίων στο εξωτερικό. Το καταψηφί-
ζουµε, όπως καταψηφίσαµε και τον σχετικό νόµο και βεβαίως
καταψηφίζουµε και τη δυνατότητα του διορισµού των συµβούλων
του πρύτανη. 

Θέλω να σταθώ, κύριε Πρόεδρε, και µε αυτό να κλείσω µε τις
δύο τροπολογίες οι οποίες δεν γίνονται δεκτές κατά πώς φαίνεται
από την Κυβέρνηση. Καλές είναι οι ευχές και τα µεγάλα λόγια γι’
αυτούς που πέτυχαν κ.λπ., αλλά το στεγαστικό φοιτητικό επίδοµα
θα το αυξήσετε; Αυτό είναι το ερώτηµα που απασχολεί από σή-
µερα το βράδυ χιλιάδες οικογένειες που θα στείλουν τα παιδιά
τους στη Θεσσαλονίκη, στην Αθήνα, στην Πάτρα, στις µεγάλες
πόλεις. 

Ωραία τα λόγια, αλλά, αν δεν συνοδεύονται µε πράξεις, δεν
έχουν καµµία αξία. Αυτό σας ζητήσαµε µε την τροπολογία, να αυ-
ξήσετε το στεγαστικό, το φοιτητικό αυτό επίδοµα και να το πάτε
µέχρι τα 500 ευρώ, ώστε να καλύπτεται το ενοίκιο, και να διευ-
ρύνετε τους δικαιούχους και να το πάρουν και αυτά τα παιδιά
που είναι σπουδαστές στα παλιά ΙΕΚ.

Το άλλο που σας ζητήσαµε -και βέβαια αυτό είναι νοµική υπο-
χρέωσή σας πια- να µονιµοποιήσετε αυτούς που εσείς διορίσατε
από το 2020 και εφεξής, γιατί ούτε αυτό δεν κάνατε µέχρι τώρα,
παρά τους τιµωρούσατε και τους κρατούσατε οµήρους για να
περάσετε την αξιολόγηση. Θέλουµε να ελπίζουµε ότι θα συµβεί
αυτό τις επόµενες µέρες και θα εγκαταλείψετε αυτή την πολιτική
της πυγµής και του αυταρχισµού που δείχνει η Κυβέρνησή σας
απέναντι στους εκπαιδευτικούς και που δεν θα σας βγει σε καλό.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε. 
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµα-

τος Αλλαγής, ο κ. Στέφανος Παραστατίδης. 
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Να ευχηθώ και εγώ µε τη σειρά

µου καλή αρχή σε όσους πέτυχαν στις πανελλαδικές εξετάσεις,

σε όσα παιδιά προσπάθησαν και πέτυχαν. Ορµώµενος από το
σχόλιο που έκανε στην οµιλία του ο Νάσος Ηλιόπουλος, ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς, για τον Πέτρο
Δαµιανό, έναν εκπαιδευτικό που δίνει έναν πραγµατικό αγώνα
στις φυλακές του Αυλώνα για τα παιδιά εκεί και προσπαθεί να
δώσει ευκαιρίες σε παιδιά τα οποία δεν ξεκινούν από ίση αφετη-
ρία, θα ήθελα να σηµειώσω ότι αυτό είναι το πρόβληµα της παι-
δείας στη χώρα µας. Δίνουµε εξετάσεις µε ίσους όρους, αλλά
δεν έχουµε ουσιαστικά τις ίσες ευκαιρίες, την ίση αφετηρία και
µάλιστα οι ανισότητες είναι πάρα πολύ µεγάλες και όχι µόνο σε
περιπτώσεις, όπως αυτές των φυλακών, που τα παιδιά χρει-
άζονται πραγµατικά αυτή την ευκαιρία, αλλά όσον αφορά τη δια-
φορά κέντρου και περιφέρειας. Τα παιδιά δυστυχώς στην
περιφέρεια χρειάζονται πολύ περισσότερα εφόδια και κάνουν
πολύ µεγαλύτερη προσπάθεια για να πετύχουν αυτούς τους στό-
χους. 

Μάλιστα, σύµφωνα µε το πρόγραµµα PISA και µε τις τελευ-
ταίες εξετάσεις, διαπιστώνεται ότι η απόσταση από τα δηµόσια
και τα ιδιωτικά µεγαλώνει συνεχώς, είναι η µεγαλύτερη στην Ευ-
ρώπη. Αυτό σηµαίνει ότι πια η παιδεία αποκτά και ταξικά χαρα-
κτηριστικά έντονα. Αυτό συνεπάγεται ουσιαστικά ότι η κοινωνική
κινητικότητα φθίνει. 

Το λέω αυτό γιατί την επικαλούµαστε συνεχώς, λέµε ότι είναι
ιµάντας, λέµε ότι είναι µοχλός, αλλά στην πράξη αυτοί οι οποίοι
έχουν την οικονοµική δυνατότητα έχουν ουσιαστικά πολύ περισ-
σότερες ευκαιρίες για να πετύχουν στη ζωή τους, ενώ οι υπόλοι-
ποι κάνουν τεράστιο αγώνα. 

Το έχω ζήσει και κάνοντας οδοιπορικά στην παιδεία ανά την
περιφέρεια τις τεράστιες δυσκολίες που έχουν τα παιδιά όχι µόνο
από έλλειψη εκπαιδευτικού προσωπικού, αλλά παιδιά τα οποία
αναζητούν ακόµη και στον ιδιωτικό τοµέα, µετακινούνται και κά-
νουν µαθήµατα ακόµη και σε βαν, µία ώρα µακριά από το σπίτι
τους, σε τροχόσπιτα, µε καθηγητές για να µπορέσουν να διεκδι-
κήσουν ένα καλύτερο αύριο. 

Όταν µιλάµε για κινητικότητα, είναι και η ενδογενεακή. Είναι η
διαγενεακή προφανώς, δηλαδή µια επόµενη γενιά να µην µένει
στα ίδια µε την προηγούµενη, µε τους γονείς, µε το περιβάλλον,
δηλαδή ένα άτοµο να µπορεί να τα καταφέρνει καλύτερα. Είναι
και η ενδογενεακή, το ίδιο άτοµο δηλαδή επί της ουσίας να µπο-
ρεί να αλλάζει κοινωνικό στάτους κατά τη διάρκεια της ζωής του.

Μια τέτοια περίπτωση είναι και η τροπολογία την οποία έχουµε
καταθέσει για τα µέλη ΕΔΙΠ και ΕΕΠ, η δυνατότητα, αν και εφό-
σον το αξίζουν, να µπορέσουν ουσιαστικά να αλλάξουν στάτους,
έχοντας πράγµατι τις δυνατότητες και λειτουργώντας ουσιαστικά
σε ένα καθεστώς πραγµατικής ανισότητας, γιατί κάνουν τα ίδια
ουσιαστικά µε τα µέλη ΔΕΠ αλλά δεν απολαµβάνουν ουσιαστικά
καµµίας εξέλιξης. 

Και το λέω αυτό γιατί είχα χαρακτηρίσει τον Υπουργό στην
προηγούµενη µας συζήτηση ως ταχυδακτυλουργό Μάικ Λαµάρ,
γιατί πράγµατι ξεκίνησε µε µη κερδοσκοπικά πανεπιστήµια και
στην πορεία τα εξαφάνισε, έγιναν κερδοσκοπικά. Μιλήσαµε για
τους δέκα χιλιάδες νέους διορισµούς και οι πολίτες θεώρησαν
ότι προστίθενται αυτοί οι διορισµοί, αλλά δεν είναι η πραγµατι-
κότητα αυτή. Ο αριθµός των εκπαιδευτικών στο τέλος της ηµέ-
ρας στην αρχή της νέας σχολικής χρονιάς θα είναι λιγότερος από
αυτόν της προηγούµενης και πρέπει να το πούµε και να το ξεκα-
θαρίσουµε. Το µίγµα αλλάζει, σωστά αλλάζει και γι’ αυτό υπερ-
ψηφίσαµε την τροπολογία αυτή.

Όµως εδώ φέραµε µια τροπολογία, την οποία ο Υπουργός ζή-
τησε χρόνο την προηγούµενη φορά για να την επεξεργαστεί. Του
δώσαµε χρόνο και επανήλθαµε µε την ίδια τροπολογία και τώρα
προφανώς µε έναν µαγικό τρόπο ο ίδιος και δεν απάντησε και
εξαφανίστηκε. Ο ίδιος, βεβαίως, έχει τους πραγµατικούς λόγους
να το κάνει αυτό, όµως δεν έχει απαντήσει αν συµφωνεί ή δια-
φωνεί. 

Περιµένουµε µια απάντηση και να τεκµηριώσετε στο πεδίο των
ιδεών αν είναι δίκαιο αυτό το οποίο συµβαίνει µε τα µέλη ΕΔΙΠ
και ΕΕΠ, αν είναι µια πραγµατική ανισότητα και τι έχετε αποφα-
σίσει ή τι σκέφτεστε να κάνετε γι’ αυτό, γιατί αυτοί οι άνθρωποι
περιµένουν. 

Μίλησε ο κ. Κατσαφάδος, νοµίζω, και είπε ότι η Αξιωµατική
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Αντιπολίτευση περιέγραψε µε µελανά χρώµατα την παιδεία. Δεν
το κάνει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση -και ολοκληρώνω-, το κάνει
και το έχει εξηγήσει το πρόγραµµα PISA. Έχουµε προβλήµατα
στην παιδεία; Πηγαίνουµε προς το χειρότερο; Ναι. Υπάρχουν ζη-
τήµατα στους εκπαιδευτικούς; Βεβαίως, ναι. Είναι κακοπληρω-
µένοι; Ναι. Επιµορφώνονται; Όχι. 

Μιλήσαµε για τα κτήρια. Τι συµβαίνει µε τα κτήρια; Μιλήσαµε
για τα παιδιά, για το πολλαπλό βιβλίο, για την εξέλιξη των παι-
διών, για την ανάπτυξη ουσιαστικά της κριτικής σκέψης. Έχουµε
κάνει αξία την αποστήθιση επί πολλά χρόνια. Αλλάζει αυτό; Έχει
αλλάξει αυτό;

Εγώ κλείνω λέγοντάς σας ότι φτάνουµε στο τέλος µιας χρονιάς
και έχουµε να κάνουµε και µε τον απολογισµό. Στις 8-7-2023 οι
δηλώσεις του Υπουργού Παιδείας στη Βουλή: είχε πανηγυρικά
εξαγγείλει πρόγραµµα για διεθνώς αναγνωρισµένα πιστοποιητικά
γλωσσοµάθειας και ψηφιακών δεξιοτήτων, νέο σύστηµα προσ-
λήψεων για εκπαιδευτικούς, εθνικό πρόγραµµα αναβάθµισης των
κτηριακών υποδοµών των σχολείων, διάλογο για το εθνικό απο-
λυτήριο, ειδικό πρόγραµµα για τον σχολικό εκφοβισµό, πολλαπλό
βιβλίο.

Λοιπόν κάνουµε έναν απολογισµό. Θα πρέπει να κάνετε και
εσείς έναν απολογισµό. Τίποτε από αυτά δεν έχει γίνει. Εµείς εί-
µαστε εδώ για να συνεχίσουµε και να τα αναδεικνύουµε αυτά τα
ζητήµατα και εσείς φαντάζοµαι είστε εδώ για να τα υλοποιείτε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Τον λόγο τώρα έχει η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία, η κ. Ράνια Θρασκιά.
ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Κυρία Υπουργέ, αν πραγµατικά

εν µέσω θέρους και µε τα σχολεία και τα εκπαιδευτικά ιδρύµατα
κλειστά νοµοθετούσατε για να λύσετε προβλήµατα, τότε σαφώς
σήµερα θα έπρεπε να συζητάµε για το επίπεδο ετοιµότητας για
τη νέα σχολική χρονιά. 

Δεν σας το κρύβουµε, έχουµε αγωνία. Έχουµε αγωνία για το
αν θα διασφαλιστεί το αυτονόητο δικαίωµα των µαθητών µε ανα-
πηρία στην ολόπλευρη εκπαίδευσή τους, αν θα έχουν µόνιµους
εκπαιδευτικούς στα σχολεία τους, αν θα υπάρχουν κτήρια κατάλ-
ληλα, αν θα υπάρχουν εξοπλισµένα εργαστήρια, αν θα υπάρχουν
γυµναστήρια. Όλα αυτά είναι θέµατα νοήµατος και ουσίας. 

Υπάρχει τεράστιο πρόβληµα στον τοµέα της ειδικής αγωγής.
Το γνωρίζω πολύ καλά και για την πόλη µου τη Θεσσαλονίκη. Το
κτηριακό πρόβληµα, πραγµατικά, πλήττει βάναυσα τους µαθη-
τές, αλλά και τις οικογένειές τους, που και αυτό το καλοκαίρι θα
ζήσουν µε την αγωνία του Σεπτεµβρίου. Πού θα πάνε τα παιδιά
τους; Θα τα µοιράσουν σε άλλα σχολεία; Θα έχουν ένα κτήριο;
Είναι τεράστιο το κτηριακό πρόβληµα στην ειδική αγωγή. 

Έχουµε αγωνία αν θα στηριχτεί µε πολιτικές συγκεκριµένες και
εναρµονισµένες στις ανάγκες των γονέων. Μιλάµε για τη βία, για
την ενδοσχολική βία, για την περισχολική βία και δεν στηρίζουµε
µε πολιτικές τους γονείς σε αυτό τον πάρα πολύ δύσκολο και πο-
λύπλευρο ρόλο τους.

Έχουµε τεράστια αγωνία για τη πλήρη στελέχωση των ΚΕ-
ΔΑΣΥ, γιατί ξέρουµε πολύ καλά -το ξέρετε και εσείς πολύ καλά-
ότι η έγκαιρη διάγνωση, πραγµατικά, µεταµορφώνει θετικά όχι
µόνο τη ζωή ενός παιδιού, αλλά και της οικογένειάς του. Γιατί
από εκεί θα ξεκινήσει η έγκαιρη και αποτελεσµατική παρέµβαση.
Και αυτό πραγµατικά είναι µεταµορφωτικό. 

Έχουµε αγωνία τι γίνεται µε τα ΚΕΔΑΣΥ, όταν ακόµη σήµερα,
παρ’ όλες τις κινήσεις που έχουν γίνει, υπάρχουν πολύµηνες κα-
θυστερήσεις µέχρι την ιερή για πολλές οικογένειες διάγνωση. 

Έχουµε αγωνία για τη διασφάλιση στέγης στους εκπαιδευτι-
κούς στις αποµακρυσµένες περιοχές. Μιλάµε για τη νησιωτικό-
τητα, µιλάµε για την ευαλωτότητα αυτών των περιοχών, µιλάµε
για την ανάγκη ενός νέου παραγωγικού µοντέλου που θα στηρίζει
την περιφέρεια. Οι εκπαιδευτικοί που πρέπει να είναι εκεί στα
σχολεία τους, οι εκπαιδευτικοί που δεν πρέπει ο ένας µετά τον
άλλον ή να παραιτούνται ή να µην δέχονται τις εκεί µεταβάσεις
τους, να στηρίζονται έστω µε στέγη. Έχουµε τεράστια αγωνία γι’
αυτό. 

Η συνυπηρέτηση επίσης που µε τροπολογία µας φέραµε σή-

µερα στη Βουλή είναι κάτι στο οποίο πραγµατικά θέλω να εγκύ-
ψετε και να δούµε τι µπορεί να γίνει, γιατί είναι δίκαιο και κοινω-
νικά θα λύσει ζητήµατα και θα δώσει την αφορµή και τη δυνα-
τότητα σε νέες οικογένειες και νέους εκπαιδευτικούς όχι να βιά-
ζονται, ακόµη και αν δεχτούν τη θέση τους, πότε θα φύγουν από
µια αποµακρυσµένη περιοχή, αλλά να φτιάξουν εκεί την οικογέ-
νειά τους. 

Έχουµε αγωνία αν η πρόσβαση στην ψηφιακότητα θα αφορά
όλους τους µαθητές και όλους τους εκπαιδευτικούς µε αναπηρία.
Και αυτό είναι κάτι που πρέπει οπωσδήποτε να δείτε.

Ολοκληρώνοντας, έχουµε αγωνία για την κατάργηση επιτέ-
λους της ελάχιστης βάσης εισαγωγής. Η ελάχιστη βάση εισαγω-
γής σε αυτά τα τέσσερα χρόνια έχει στερήσει σαράντα οκτώ
χιλιάδες θέσεις από τα πανεπιστήµια, από τους µαθητές µας.
Πραγµατικά έχει καταπιεί µε όρους µαθηµατικούς πανεπιστήµια
µεγέθους, όπως το Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας ή Πανεπιστήµιο Αι-
γαίου, από το οποίο είχα την τιµή να αποφοιτήσω σπουδάζοντας
Επιστήµες της Αγωγής. 

Έχουµε αγωνία για όλα αυτά. Άρα, ναι, µέσα στα κάποια θε-
τικά, έχουµε αγωνία αν αυτά θα είναι στη σωστή κατεύθυνση, ή
δεν θα εξυπηρετήσουν και αν αυτά τα ψηφιακά εργαλεία που
προφανώς κανένας δεν µπορεί να είναι κατά, αλλά µε ποιον
τρόπο θα τα χρησιµοποιήσουµε και αν θα βλάψουµε ή θα ωφε-
λήσουµε τελικά τους µαθητές µας σε όλα αυτά τα επίπεδα. Αν
θα είναι προς όφελος ή τελικά θα είναι η ταφόπλακα στην εκπαί-
δευση, µε τον τρόπο που πρέπει να τη σώσουµε έστω και την τε-
λευταία στιγµή, να είναι δηµόσια, να είναι κοινωνικό αγαθό, να
είναι συµπεριληπτική και να είναι για όλους. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Τον λόγο τώρα έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ.

Ευάγγελος Συρίγος και αµέσως µετά τον λόγο θα πάρει η Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Πλεύση Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου.

Κύριε Συρίγο, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαρι-

στώ πάρα πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέχασα στην πρωτολογία µου

να αναφερθώ, πράγµατι, στους µαθητές οι οποίοι πέρασαν στα
πανεπιστήµια. Τους αξίζουν θερµά συγχαρητήρια. 

Θα αναφερθώ σε εκείνους οι οποίοι δεν πέρασαν ή δεν πέρα-
σαν στα τµήµατα που ήθελαν. Κάθε εµπόδιο για καλό, ξέρω εγώ
στη ζωή µου. Αρκεί να το κυνηγάνε. Η ζωή είναι µπροστά τους.
Ό,τι και να έκαναν η ζωή είναι µπροστά τους. Δουλειά χρειάζεται
σκληρή και τα πράγµατα θα τους χαµογελάσουν. Δεν είναι το
τέλος του κόσµου. Η ζωή είναι πράγµατι µπροστά τους. 

Από εκεί και πέρα, κάποια πράγµατα σε σχέση µε τη σηµερινή
συζήτηση. Θα αναφερθώ µόνο στο θέµα του φροντιστηρίου. Ξέ-
ρετε, ακούγοντας όλη αυτή τη συζήτηση που έγινε σήµερα είχα
την εντύπωση ότι ήµουν σε έναν άλλο κόσµο. Από τότε που
ήµουν µαθητής έχουν περάσει σαράντα ένα χρόνια. Υπήρχαν
φροντιστήρια και εξακολουθούν να υπάρχουν και τώρα φροντι-
στήρια. Τι κάνει το κράτος; Δηµιουργεί µια µορφή φροντιστηρίου
για εκείνους οι οποίοι δεν έχουν τη δυνατότητα. Είναι κακό; Όχι.
Τι ακούω εδώ πέρα µέσα στην Αίθουσα; Είναι κακό λέει. Γιατί
είναι κακό δεν µπόρεσα να καταλάβω, ειλικρινά. 

Συµφωνούµε όλοι ότι τον κυρίαρχο ρόλο µέσα στην τάξη τον
έχει ο δάσκαλος, δεν υπάρχει αµφιβολία περί τούτου, ο καθηγη-
τής. Συµφωνούµε. Όλες αυτές οι δράσεις έχουν συµπληρωµα-
τικό χαρακτήρα. Και αντί να πούµε «µπράβο, ρε παιδιά» που
κάνουµε ένα φροντιστήριο για εκείνους που δεν έχουν αυτή τη
δυνατότητα, που τους βοηθάµε, το αφήνουµε. 

Θα ήθελα πολύ σύντοµα να αναφερθώ σε κάποια πράγµατα τα
οποία ανέφερε ο κ. Οζγκιούρ σε σχέση µε τα µειονοτικά σχολεία.
Σπανίως έχω τη δυνατότητα να ακούσω συζήτηση για µειονοτικά
σχολεία και θα µου επιτρέψετε, κύριε Οζγκιούρ, να απαντήσω σε
κάποια σηµεία. 

Είπατε ότι κλείνουν µειονοτικά σχολεία µε το πρόσχηµα της έλ-
λειψης µαθητών. Δυστυχώς δεν είναι πρόσχηµα, είναι µια πρα-
γµατικότητα. Δηλαδή έχουµε πολύ µικρό αριθµό µαθητών και
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κλείνουν. Πού; Σε ορεινές περιοχές, διότι οι κάτοικοί της τα τε-
λευταία τριάντα χρόνια κατεβαίνουν προς τις µεγάλες πόλεις.
Είναι µια πραγµατικότητα. Τώρα, πόσο παιδαγωγικό είναι να έχεις
δέκα µαθητές σε ένα σχολείο µονοθέσιο, όπου ο δάσκαλος θα
τους κάνει και τις έξι τάξεις; Δεν είναι καθόλου παιδαγωγικό,
πολλώ δε µάλλον να προσπαθήσουµε να κρατήσουµε ένα σχο-
λείο µε τρεις ή τέσσερις µαθητές. Είναι εντελώς αντιπαιδαγω-
γικό.

Για την υλικοτεχνική υποδοµή, θεωρώ ότι η υλικοτεχνική υπο-
δοµή των µειονοτικών σχολείων είναι ίδια µε την υλικοτεχνική
υποδοµή των δηµόσιων σχολείων. Δεν διαφέρει σε τίποτα. Θα εί-
χαµε πρόβληµα αν διέφερε. Δεν διαφέρει. Σε κάποια σηµεία είναι
πολύ καλή, σε κάποια σηµεία δεν είναι τόσο καλή, όπως συµβαί-
νει και στα δηµόσια σχολεία, αλλά δεν υπάρχει διάκριση ή διά-
φορα. 

Αναφερθήκατε σε κάποιο σηµείο στους εκπαιδευτικούς του
µειονοτικού προγράµµατος. Με ποιον νόµο απέκτησαν κλάδο οι
συγκεκριµένοι εκπαιδευτικοί του µειονοτικού προγράµµατος; Με
τον ν.4310/2014, τον οποίο ο ΣΥΡΙΖΑ είχε καταψηφίσει, όπως κα-
ταψήφισε και το άρθρο για τη σύσταση θέσεων σχολικών συµ-
βούλων για το µειονοτικό πρόγραµµα. Και µάλιστα ο συνάδελφός
σας από την Ξάνθη είχε πρωτοστατήσει τότε στην καταψήφιση
του συγκεκριµένου. 

Τελευταίο σηµείο για τα δίγλωσσα νηπιαγωγεία. Κύριε συνά-
δελφε, γνωρίζετε πολύ καλά ότι στη Θράκη υπάρχουν µειονοτι-
κές οµάδες, εθνοτικές οµάδες, οι οποίες δεν µιλούν απαραιτήτως
την τουρκική γλώσσα. Άλλη γλώσσα µιλούν στα σπίτια τους. Μι-
λάνε ποµάκικα, µιλάνε τσιγγάνικα, µιλάνε τουρκικά. Η δίγλωσση
εκπαίδευση στην οποία τα δίγλωσσα µειονοτικά σχολεία θα ήταν
ή στα ελληνικά ή στα τουρκικά, θεωρώ ότι θα ήταν προκλητικό
να θέλουµε να επιβάλουµε σε αυτά τα µικρά παιδιά την τουρκική
γλώσσα. 

Και κάτι τελευταίο. Τα µειονοτικά νηπιαγωγεία, τα νηπιαγωγεία,
δεν έχουν συγκεκριµένο πρόγραµµα γλωσσικής εκπαίδευσης.
Έχουν ένα πρόγραµµα για να φανούν οι δεξιότητες των µαθητών,
να τους προετοιµάσουν για τα σχολεία. Μην προσπαθούµε ούτε
να τους επιβάλλουµε άλλη ταυτότητα γλωσσική από αυτή που
έχουν ούτε να τους δυσκολεύουµε από τα πρώτα βήµατα της
ζωής τους.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, να παρακαλέσω για µία ακόµη
φορά όλα τα κόµµατα να δουν προσεκτικά το άρθρο 70, αν δεν
κάνω λάθος, το οποίο αναφέρεται στη βοήθεια που προσφέρεται
σε θρησκευτικές κοινότητες που έχουν υποστεί ολοκαύτωµα και
να παρακαλέσω να υπερψηφιστεί. Το θεωρώ πολύ σηµαντικό
βήµα και για την εικόνα της χώρας µας αλλά και για τις οφειλές
που έχουµε απέναντι στις συγκεκριµένες θρησκευτικές κοινότη-
τες. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Καλώ στο Βήµα την Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

Πλεύση Ελευθερίας κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Διευκρινίζω για όσους ενδεχοµένως ανησύχησαν ότι δεν σκο-

πεύω να αναφερθώ σε όλο αυτό το υλικό, το οποίο όµως θέλω
να επιδείξω και να εξηγήσω και γιατί. 

Πριν όµως από όλα αυτά θα ήθελα, ξεκινώντας την οµιλία µου,
να ευχηθώ πολύ καλή επιτυχία σε όλες και όλους τους αθλητές
και τις αθλήτριες που θα αγωνιστούν στους Ολυµπιακούς Αγώνες
στο Παρίσι και θα ακολουθήσουν και οι Παραολυµπιακοί. Να ευ-
χηθώ στους αθλητές µας, τους Έλληνες και τις Ελληνίδες, το ευ
αγωνίζεσθαι και την καλή επιτυχία. 

Να πω ότι η ιστορία µας, η ιστορία των Ολυµπιακών Αγώνων,
είναι µια ιστορία σπουδαία, παγκόσµια κληρονοµιά και εθνική µας
ταυτότητα. Είναι σηµαντικό να διδάσκεται. Είναι σηµαντικό να πε-
ριέχεται στα εκπαιδευτικά προγράµµατα και στην επιµόρφωση
των παιδιών και στη σχολική εκπαίδευση. 

Είναι όµως εξίσου σηµαντικό το ολυµπιακό πνεύµα, που έχει
σχέση µε την ευγενή άµιλλα, έχει σχέση µε τα ιδεώδη του αθλη-
τισµού, έχει σχέση µε την ανεκτικότητα, την αποδοχή και την ει-

ρήνη, το ολυµπιακό πνεύµα το συνδεδεµένο µε την ειρήνη να επι-
κρατήσει και στην εξωτερική πολιτική της χώρας µας, και στην
εξωτερική πολιτική των χωρών µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
να αναλάβουν τη δέουσα πρωτοβουλία για να σταµατήσει το αι-
µατοκύλισµα, η γενοκτονία στη Γάζα, για να πάψει η γενοκτονία
του παλαιστινιακού λαού, για να σταµατήσουν τα διεθνή εγκλή-
µατα, αυτά τα εγκλήµατα για τα οποία η ανθρωπότητα δεσµεύ-
θηκε µετά το τέλος του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου ότι δεν θα
επιτρέψουµε ποτέ ξανά γενοκτονία, ποτέ ξανά εγκλήµατα κατά
της ανθρωπότητας, ποτέ ξανά εγκλήµατα πολέµου, ποτέ ξανά
επιθετικό πόλεµο.

Και µε αυτή την παρατήρηση να σχολιάσω την πρόσκληση του
εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας να στηριχθεί η στήριξη θυµάτων
ολοκαυτωµάτων. Η Πλεύση Ελευθερίας έχει διαχρονικά υποστη-
ρίξει ότι και η ιστορία και τα θύµατα δεν πρέπει ούτε να ξεχνιού-
νται ούτε να αδικούνται. Και προς αυτή την κατεύθυνση, υπο-
γραµµίζοντας ότι εµείς πάντα στηρίζουµε αυτή τη µνήµη και τη
δικαίωση, να επιστρέψω την πρόσκληση προς την Κυβέρνηση και
να φροντίσει σε διπλό επίπεδο η Κυβέρνηση η σηµερινή, πρώτον
να σταµατήσει το ολοκαύτωµα που διαπράττεται στη Γάζα και
δεύτερον να διεκδικήσει τις οφειλές που ακόµη εκκρεµούν προς
τη χώρα µας, που ακόµη εκκρεµούν προς το ενάµισι εκατοµµύριο
θύµατα πολέµου και ολοκαυτώµατος στην Ελλάδα, τις οφειλές
του γερµανικού κράτους προς το ελληνικό κράτος, οφειλές τις
οποίες δυστυχώς και η σηµερινή Κυβέρνηση δεν διεκδικεί. 

Έχοντας µιλήσει για τον αθλητισµό, τις ολυµπιακές αξίες και
τα ολυµπιακά ιδεώδη, το ολυµπιακό πνεύµα -έχω και µια ιδιαίτερη
σύνδεση καθώς η καταγωγή µου είναι από την Αρχαία Ολυµπία
από την πλευρά του πατέρα µου- έχοντας µιλήσει για την ειρήνη,
να µιλήσω και για κάτι επίσης πολύτιµο, ανεκτίµητο, την παιδεία.
Και να ξεκινήσω µε τα παιδιά που έδωσαν πανελλαδικές εξετά-
σεις και σήµερα γνωρίζουν εάν πέρασαν ή δεν πέρασαν στη
σχολή της επιλογής τους και έχουν έτσι µια πρώτη απάντηση στις
διεκδικήσεις και στα όνειρά τους. 

Εύχοµαι πολύ, πολύ καλή επιτυχία στα παιδιά που τώρα θα ξε-
κινήσουν τις σπουδές τους. Εύχοµαι πολύ καλή επιτυχία στα παι-
διά που δεν θα ξεκινήσουν ενδεχοµένως ακόµη τις σπουδές τους,
να µην αφήσουν τα όνειρά τους, να µην τα παρατήσουν, να µην
ακούσουν αποθαρρυντικές φωνές, αλλά να κυνηγήσουν αυτά
που τους εµπνέουν.

Και να θυµάστε, να θυµόµαστε όλοι, ότι σηµασία στη ζωή δεν
έχει εάν επιτυγχάνεις κάθε φορά, ούτε εάν πέφτεις. Σηµασία έχει
αν σηκώνεσαι, εάν διεκδικείς, εάν συνεχίζεις να πολεµάς και να
αγωνίζεσαι και αν τελικά είσαι πιστός, πίστη στον εαυτό σου, πι-
στός πίστη και στον νεανικό εαυτό σου. 

Άκουσα πολλές και πολλούς να αναφέρονται στα φοιτητικά
τους χρόνια και στα µαθητικά τους χρόνια. Αν ένα πράγµα θεωρώ
για µένα σηµαντικό είναι ότι δεν έχω χάσει την επαφή µε τον
εαυτό µου των δεκαέξι ετών, των δεκαεπτά ετών, των δεκαοκτώ
ετών, των δεκαεννέα ετών. Και δεν µου φαίνονται καθόλου ξένα
εκείνα που διεκδικούσα τότε, δεν µου φαίνονται καθόλου µάταια
εκείνα για τα οποία πάλευα τότε, δεν µου φαίνονται καθόλου ου-
τοπικά εκείνα για τα οποία ξεσηκωνόµασταν, κάναµε καταλήψεις,
κάναµε πορείες τότε και ήταν όλα συνδεδεµένα µε την παιδεία,
µε την ποιότητα της παιδείας, µε τα δικαιώµατα όλων µας, µε την
ισότητα.

Λέγοντας αυτά, θα ήθελα να σας πω ότι στεναχωριέµαι πάρα
πολύ που συζητάµε νοµοσχέδια σε αυτή τη συνθήκη, που δεν
υπάρχει η προϋπόθεση µιας πραγµατικής ανταλλαγής. Η Πλεύση
Ελευθερίας έχει καταγράψει την επιθυµία, τη βούληση, και την
πρόθεσή της ειδικά στο πεδίο της παιδείας και στο πεδίο του πο-
λιτισµού. Έχουµε τρεις καλλιτέχνες στην Κοινοβουλευτική µας
Οµάδα, έχουµε έναν εκπαιδευτικό καθηγητή στην Κοινοβουλευ-
τική µας Οµάδα, έχουµε µια ιδιαίτερη ευαισθησία για τα θέµατα
της παιδείας και του πολιτισµού. Και διεκδικούµε να συµβάλουµε
και διεκδικούµε µια εθνική πολιτική για την παιδεία, γιατί δεν θε-
ωρούµε ότι η παιδεία πρέπει να καθίσταται κοµµατικό πεδίο ή
αντικείµενο. Και ταυτόχρονα θεωρούµε ότι µέσα από την πολιτική
για την παιδεία, αλλά και µέσα από την κοινοβουλευτική λειτουρ-
γία χτίζουµε υπόδειγµα. 

Ποιο είναι λοιπόν το υπόδειγµα -και τώρα έρχοµαι σε αυτό που
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τρόµαξε πολλούς- όταν σε µία εβδοµάδα η Βουλή, οι Βουλευτές
πρέπει να συζητήσουν και να αποφασίσουν για τόσα πολλά ζη-
τήµατα όσα περιέχονται εδώ, για εκατόν δεκαοκτώ άρθρα του
νοµοσχεδίου, για άλλα άρθρα της χθεσινοβραδινής τροπολογίας,
για ζητήµατα που έχουν θέσει οι φορείς, για ζητήµατα που µας
απασχολούν διαβάζοντας τα άρθρα του νοµοσχεδίου και για όλα
εκείνα που θα θέλαµε να προτείνουµε;

Οι διατάξεις που περιέχονται στο νοµοσχέδιο, έχουν θετικά
στοιχεία και αρνητικά στοιχεία. Και έχουµε προλάβει για κάποια
να έχουµε άποψη, να διαµορφώσουµε άποψη. Οι συνεργάτες
µας και οι συνεργάτες της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας και του
εισηγητή µας του Διαµαντή του Καραναστάση στην επιτροπή,
µας ετοίµασαν όλα αυτά µε προτάσεις, µε παρατηρήσεις, µε
ιδέες. Πολλά από αυτά τα είπε ο εισηγητής µας στην επιτροπή
και κάποια άλλα τα είπε ο εισηγητής µας σήµερα ο Σπύρος
Μπµπίλας εδώ στην ολοµέλεια.

Όµως οι συνθήκες δεν είναι συνθήκες συνδιαµόρφωσης, ούτε
ανταλλαγής, ούτε βελτίωσης διατάξεων, για τις οποίες θα είχαµε
κάθε λόγο και θεωρούµε ότι θα πρέπει να έχετε και από πλευράς
Κυβέρνησης τη διάθεση -και θεωρώ ότι το συγκεκριµένο Υπουρ-
γείο έχει- να συζητηθούν και να βελτιωθούν, να ακούσετε και τις
δικές µας προτάσεις, να ακούσουν και τα άλλα κόµµατα και εµείς
όλες τις προτάσεις και όλες τις ιδέες. 

Υπάρχουν προϋποθέσεις; Δεν υπάρχουν. Και αυτό είναι δυστύ-
χηµα. Και είναι δυστύχηµα συνολικά το παράδειγµα που αναδίδει
η Βουλή αυτή την ώρα, την ώρα που κλείνουµε, πάλι άδεια. Την
ώρα που συζητείται το νοµοσχέδιο σήµερα από το πρωί συνε-
δρίαζαν τρεις από τις έξι Διαρκείς Επιτροπές, η Κοινωνικών Υπο-
θέσεων για το νοµοσχέδιο της ψυχικής υγείας, η Οικονοµικών
Υποθέσεων για ένα νέο νοµοσχέδιο «σκούπα» µε πολύ σοβαρές
ρυθµίσεις, που αφορούν τη δηµόσια περιουσία και το χρηµατο-
πιστωτικό σύστηµα και το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερό-
τητας και το ΤΑΙΠΕΔ και τα Τέµπη ακόµα, η Επιτροπή Δικαιοσύ-
νης για νέο πολυνοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης και
στη συνέχεια η Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής
ασθµαίνοντας. Προέδρευε µάλιστα ο και τώρα Προεδρεύων κ.
Μπούρας, ο οποίος είχε την αγωνία να τελειώσει η επιτροπή
16:45’, γιατί έπρεπε να έρθει εδώ να προεδρεύσει. 

Γιατί; Γιατί συνεδριάζουµε σε αυτές τις συνθήκες; Αυτές οι
συνθήκες είναι συνθήκες αδιαφάνειας τελικά. Και η κυρία Υφυ-
πουργός δεν είναι νοµικός ούτε ο κύριος Υπουργός. Αλλά οι νο-
µικοί ξέρουν ότι υπάρχει µία τεχνική που εφαρµόζεται ειδικά στις
Ηνωµένες Πολιτείες, που υπάρχει υποχρέωση παράδοσης των
στοιχείων, δηµοσιοποίησης των στοιχείων, το λεγόµενο «disclo-
sure». Μία τεχνική λοιπόν θαψίµατος στοιχείων είναι να παραδί-
δονται δωµάτια ολόκληρα και συρτάρια ολόκληρα µε στοιχεία,
ποντάροντας η µία πλευρά ότι δεν θα έχει ποτέ τον χρόνο η άλλη
πλευρά να τα µελετήσει. 

Εµείς αισθανόµαστε κάπως έτσι για αυτή τη νοµοθέτηση και
ενισχύεται, δυστυχώς, αυτό µας το αίσθηµα από αυτά που έγιναν
σήµερα στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής,
όπου αποκαλύφθηκε τελικώς -οµολογήθηκε, µάλλον- ότι υπήρξε
αλλαγή στα προτεινόµενα πρόσωπα για το Εποπτικό Συµβούλιο
της Επιτροπής της Αρχής για την Υποβοηθούµενη Αναπαραγωγή
λόγω βέτο, διαφωνίας που έθεσαν Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας, διαφωνίας σχετιζόµενης µε τον νόµο για την ισότητα
στον γάµο και την τεκνοθεσία, διαφωνίας σχετιζόµενης µε το γε-
γονός ότι η αρχικώς προταθείσα ως Πρόεδρος του Εποπτικού
Συµβουλίου κ. Φουντεδάκη είχε συµµετάσχει στη συγγραφή του
συγκεκριµένου -όχι νοµοσχεδίου- νόµου του κράτους. 

Όταν, λοιπόν, βλέπουµε να αποσύρονται προτεινόµενα µέλη
ανεξάρτητων και ανεξάρτητα λειτουργουσών αρχών, όταν βλέ-
πουµε µια κυβέρνηση η οποία αυτή τη στιγµή υπονοµεύει ένα νο-
µοσχέδιο, το οποίο αφορά την ισότητα και τα ίσα δικαιώµατα,
όταν βλέπουµε ότι ξαφνικά εκπέµπεται ένα άλλο µήνυµα και είναι
ένα µήνυµα προς την κοινωνία, ένα µήνυµα που λέει ότι, τελικά,
ίσως ήταν λάθος να είµαστε όλοι ίσοι, ήταν λάθος τελικά, λέει ο
κ. Μητσοτάκης, που νοµοθετήσαµε την ισότητα και θα πρέπει να
εκπέµψουµε ένα µήνυµα απονοµιµοποίησης εκείνων, που συνέ-
βαλαν σε αυτό το νοµοσχέδιο. Θα πρέπει, µάλιστα, να το κάνουν
και µε εξευτελιστικό τρόπο: µε πρόταση υποψηφίας και από-

συρση της προτάσεως.
Κυρία Υφυπουργέ, είµαι σίγουρη ότι µε καταλαβαίνετε. Θεωρώ

ότι ήταν µία από τις πιο λαµπρές ηµέρες του Κοινοβουλίου η 15η

Φεβρουαρίου. Θεωρώ ότι συµβάλαµε και ο Σπύρος Μπιµπίλιας
µε την ιστορική του οµιλία και η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα µε
την ενιαία στάση της, συµβάλαµε σε αυτό το αποτέλεσµα µε ηγε-
σία και υπόδειγµα και λυπάµαι, πάρα πολύ, για αυτό που εκπέ-
µπει αυτή τη στιγµή η Κυβέρνηση, για αυτό το µήνυµα υπανα-
χώρησης από ένα πολύ σηµαντικό κεκτηµένο.

Επανέρχοµαι στην παιδεία, για να πω ότι η παιδεία είναι κάθε
τι που κάνουµε, είναι το υπόδειγµα που χτίζουµε, είναι ο τρόπος
που µιλάµε, είναι ο σεβασµός που δείχνουµε είναι η ανοχή που
επιδεικνύουµε, είναι όλα αυτά που, δυστυχώς, δεν έχουν ακόµη
κατακτηθεί και εκθέτουν το πολιτικό σύστηµα έναντι των παιδιών
για τα όνειρά τους, για τις προσδοκίες τους και για την πίστη
τους, που πιστεύουµε ότι δεν πρέπει να µείνει αδικαίωτη, ότι µπο-
ρούµε όλοι και όλες να ζήσουµε σε έναν διαφορετικό κόσµο πολύ
πιο όµορφο.

Θα ήθελα να σας πω πολλά. Θα πω τα βασικά. Πρώτα απ’ όλα,
η Βουλή πρέπει να εκπέµπει το υπόδειγµα και το παράδειγµα της
διαφάνειας και αυτό το υπόδειγµα δεν το εκπέµπει. Έτσι και οι
σηµερινές αποκαλύψεις, που αφορούν τις παρακολουθήσεις,
προστίθενται στις αδιαφανείς κοινοβουλευτικές πρακτικές, προ-
στίθενται στις παρεµβάσεις που έγιναν για αλλαγή της σύνθεσης
της ΑΔΑΕ και του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης, προ-
στίθενται στην ελεγχόµενη ΕΡΤ, προστίθενται σε µια συνθήκη συ-
σκότισης που καθόλου δεν εµπνέει ένα υπόδειγµα παιδείας.

Πιστεύουµε ότι θα είχαµε πολλά να συζητήσουµε για τα ζητή-
µατα της ψηφιοποίησης. Είναι πάρα πολύ θετικό να υπάρχουν
προσβάσεις και ψηφιακά εργαλεία για όλα τα παιδιά και συµµε-
ρίζοµαι την προσδοκία που διατύπωσε ο κ. Πιερρακάκης ότι θα
καταργηθούν έτσι τείχη και αποκλεισµοί. Το συµµερίζοµαι.

Μας προβληµατίζει, όµως, η δηµιουργία ψηφιακών αποκλει-
σµών. Μας προβληµατίζει ο αποκλεισµός από το σχολείο παιδιών
που µπορεί να είναι -ναι, κύριε Συρίγο- δύο ή τρία ή τέσσερα σε
ένα σχολείο και σε µία αποµακρυσµένη περιοχή. Δεν είναι αντιεκ-
παιδευτικό, δεν είναι αντιπαιδαγωγικό να υπάρχει τάξη, για να εκ-
παιδευτούν τα παιδιά αυτά και να µην είναι υποχρεωτική η
ψηφιακή εκπαίδευσή τους. 

Βέβαια, ένα στοιχείο της παιδείας, ξέρετε -το έχω ξαναπεί στην
Αίθουσα αυτή- είναι και το να ακούµε και να µπορούµε να επιδει-
κνύουµε τον σεβασµό κάθε φορά σε έναν οµιλητή που µιλάει.
Εδώ υπάρχει µία συνθήκη, όπου την ώρα που κάποιος µιλάει,
όλοι µιλούν παράλληλα. Και ξέρετε, κάποιοι που είµαστε δικηγό-
ροι µπορεί να είµαστε εκπαιδευµένοι. Υπάρχουν, όµως, άνθρωποι
που και διασπώνται και δεν µπορούν να απευθύνονται σε ώτα µη
ακουόντων και δικαίως. Πάντα, όµως, απευθυνόµαστε και στους
πολίτες.

Επανέρχοµαι. Μας απασχολεί το ενδεχόµενο ψηφιακού απο-
κλεισµού. Θέλουµε να είναι εγγυηµένο και έχουµε προτάσεις -
πολλές από αυτές τις κατέθεσε και ο κ. Καραναστάσης στην
επιτροπή-, σε σχέση µε την εγγύηση πρόσβασης, ειδικά των παι-
διών στις αποµακρυσµένες περιοχές.

Μας απασχολεί, επίσης -θα µου επιτρέψετε να το πω έτσι όπως
το αισθάνοµαι-, µας απασχολεί να µην περιέλθουµε σε µια ψη-
φιακή αφασία. Τι εννοώ; Εννοώ ότι το γεγονός πως στην πανδη-
µία εξασφαλίστηκε η δυνατότητα παροχής µαθηµάτων ψηφιακά
και εξ αποστάσεως διαδικτυακά, δεν σηµαίνει ότι ανά πάσα στι-
γµή που προκύπτει οτιδήποτε, τα παιδιά και οι εκπαιδευτικοί θα
πρέπει να εισέρχονται υποχρεωτικά στην ψηφιακή συνθήκη.
Όταν χιονίζει και αποκλείεται η πρόσβαση στο σχολείο, θα ήταν
ίσως όµορφο τα παιδιά και οι εκπαιδευτικοί αντί να υποχρεώνο-
νται να βρουν τρόπο -πολλές φορές και µε διακοπή ρεύµατος-
να µπουν στο διαδίκτυο, για να παρακολουθήσουν δήθεν µά-
θηµα, την ώρα που υπάρχει ένα καιρικό φαινόµενο τέτοιο, θα
ήταν ίσως καλό και παιδαγωγικό να αφεθούν στο κλείσιµο του
σχολείου.

Θα ήταν καλό για εµάς το υπόδειγµα που εκπέµπει η Βουλή να
µην είναι ότι µαύρες οθόνες παρακολουθούν, υποτίθεται, εικο-
νικά και ψηφιακά τις εργασίες των επιτροπών, ενώ όλοι ξέρουµε
ότι δεν υπάρχει διαδικτυακή παρακολούθηση. Απλώς, προφασί-
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ζονται την είσοδο µε µαύρη οθόνη οι Βουλευτές. Θα ήταν καλό
να πούµε «οι συνεδριάσεις της Βουλής γίνονται µόνο διά ζώσης
και αν εκτάκτως υπάρχει ανάγκη ψηφιακής συµµετοχής, δεν είναι
αµειβόµενη». Γιατί τώρα καταλαβαίνουµε όλοι τι συµβαίνει. Και
αυτό, επίσης, σαν παιδαγωγικό παράδειγµα, είναι βαθύτατα αντι-
παιδαγωγικό.

Μας απασχολεί πάρα πολύ να εξασφαλισθεί σε όλα τα παιδιά
η ψηφιακή πρόσβαση. 

Προσωπικά, έχω ζήσει -κυρία Υφυπουργέ, επειδή ξέρω την
ευαισθησία σας- έξωση οικογένειας Ροµά από οικία εκ µέρους
δήµου και έχω ζήσει την απόγνωση του δεκάχρονου άριστου µα-
θητή που του πήραν το κοµπιούτερ από το τραπέζι του και είχε
εκείνη την ώρα µάθηµα. Ήταν τον Φλεβάρη του 2021. Έχω ζήσει
και γνωρίζω ότι πάρα πολλοί άνθρωποι που θα ήθελαν να χρησι-
µοποιούν ψηφιακά εργαλεία δεν έχουν εκπαίδευση -ισχύει και για
εκπαιδευτικούς- ή δεν έχουν τα χρήµατα ή δεν έχουν ρεύµα.

Θέλω, λοιπόν, να πω ότι η ψηφιοποίηση πρέπει να µην οδηγεί
στον ψηφιακό αποκλεισµό, αλλά στην ψηφιακή συµπερίληψη και
θα πρέπει ταυτόχρονα να υπάρχει η ευαισθησία, αλλά και η πρό-
νοια και η προοπτική για τη ζωντανή παιδαγωγική διαδικασία.

Θα πρέπει, επίσης, να αναγνωρίσει η πολιτεία ότι έχει εκτεθεί
ενώπιον των παιδιών και σε κρίσιµες στιγµές, όπως ήταν η κα-
τάρρευση της Τράπεζας Θεµάτων, το 2023, τις ηµέρες των εξε-
τάσεων και ότι θα πρέπει όλα αυτά τα εργαλεία, όταν προ-
τείνονται -από πλευράς της πολιτείας εγώ θα πω- να είναι και λει-
τουργικά και αποτελεσµατικά και υποδειγµατικά.

Το λέω, αν και η Πλεύση Ελευθερίας είναι εναντίον της τράπε-
ζας θεµάτων και το έχουµε και αυτό ξεκαθαρίσει.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα θέλαµε και θα το επιδιώξουµε
και σας το ζητούµε -και δεσµεύτηκε και ο κύριος Υπουργός στην
προηγούµενη συνεδρίαση της Επιτροπής Θεσµών και Διαφά-
νειας, που έγινε επίσης βεβιασµένα για τον διορισµό του προ-
έδρου της ΕΘΑΑΕ- και χρόνο και κόπο και ανταλλαγή απόψεων
για την παιδεία. Και παρακαλούµε αυτό να γίνει στην αµέσως
επόµενη ευκαιρία, µε το άνοιγµα της Βουλής και το άνοιγµα των
σχολείων.

Θα θέλαµε να υπάρξει και να ολοκληρωθεί η πρωτοβουλία που
έχουµε προτείνει για την καλλιτεχνική εκπαίδευση, το ΚΕ που πε-
ριµένουν όλοι οι καλλιτέχνες και το έχει προτείνει η Πλεύση Ελευ-
θερίας. Θα θέλαµε να υπάρξουν πρωτοβουλίες προστασίας των
παιδιών στο σχολείο, των εκπαιδευτικών στην εργασία τους, της
αξιοπρέπειας του εκπαιδευτικού προσωπικού.

Εµείς καλωσορίζουµε τους νέους διορισµούς, αλλά ζητάµε και
επιπλέον και λέµε ότι θα πρέπει να πάψει η ανασφάλεια εργασίας
των εκπαιδευτικών µας που πρέπει να µπορούν σε συνθήκες
αξιοπρέπειας και σιγουριάς να διδάσκουν τα παιδιά.

Μας απασχολεί το ζήτηµα της πρόνοιας για τα άτοµα µε ανα-
πηρία και τα ευάλωτα άτοµα. Υπάρχουν προβλέψεις στο νοµο-
σχέδιο. Εµείς έχουµε προτάσεις και καταθέσαµε κάποιες από
αυτές για τη βελτίωσή τους.

Μας απασχολούν τα ζητήµατα του επαγγελµατικού προσανα-
τολισµού και του προσωπικού που αναλαµβάνει τον επαγγελµα-
τικό προσανατολισµό. Μας απασχολεί, τελικά, η «Παιδεία» -µε
«π» κεφαλαίο- που εξακολουθεί και σήµερα να είναι ζητούµενο.

Κυρίες και κύριοι, µιας και γιορτάζουµε τα πενήντα χρόνια από
την πτώση της χούντας και την αποκατάσταση της δηµοκρατίας
-το θέτω, κυρία Υφυπουργέ και ενώπιόν σας, γιατί αφορά και τις
εθνικές επετείους και τις σχολικές αργίες- η Πλεύση Ελευθερίας
έχει προτείνει και το επαναλαµβάνει να κηρυχθούν εθνικές επέ-
τειοι οι επέτειοι οι σχετιζόµενες µε την αποκατάσταση της δηµο-
κρατίας και τον αντιδικτατορικό αγώνα η 23η και 24η Ιουλίου, η
17η Νοέµβρη, η επέτειος της εξέγερσης του Πολυτεχνείου, η 8η

Δεκέµβρη, η επέτειος του δηµοψηφίσµατος που αποφάσισε την
πολιτειακή δηµοκρατική αλλαγή και την κατάργηση της µοναρ-
χίας.

Αναφερόµενη στο Πολυτεχνείο και στην εξέγερση των φοιτη-
τών, µε το Πολυτεχνείο και θα κλείσω. «Ψωµί – Παιδεία - Ελευθε-
ρία»: Αυτό ήταν το σύνθηµα των νέων ανθρώπων πριν από πενή-
ντα ένα χρόνια. Αυτό ήταν το σύνθηµα των ανθρώπων που εξε-
γέρθηκαν και έδωσαν τον τόνο και το έναυσµα της αντίστασης.
«Ψωµί – Παιδεία - Ελευθερία», δηλαδή η παιδεία ισάξιο αγαθό µε

τη ζωή και µε την ελευθερία. Πενήντα χρόνια µετά, δεν έχουµε
αποδώσει την αξία που πρέπει στην παιδεία.

Η Πλεύση Ελευθερίας θα συνεχίσει να παλεύει για µια πολιτεία
η οποία επενδύει στην παιδεία, επενδύει στην παιδεία οικονοµικά,
µε αύξηση γενναία του προϋπολογισµού. Επενδύει, όµως, στην
παιδεία και ηθικά και αξιακά, δίνοντας το σύνθηµα ότι η παιδεία
είναι µια αξία, είναι ένα αγαθό που πρέπει να είναι σε όλους προ-
σβάσιµο, δηµόσια, δωρεάν, ποιοτική, ένα αγαθό για το οποίο η
πολιτεία δεν επιτρέπεται να κάνει εκπτώσεις.

Αυτά είναι εκείνα για τα οποία εµείς παλεύουµε και σε πολλά
από αυτά νοµίζω ότι µπορούµε όλες και όλοι εδώ να συµφωνή-
σουµε. Ας µη το µεταθέτουµε άλλο. Πενήντα χρόνια είναι, εξάλ-
λου, πολλά.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα θα δώσω στην Υφυπουργό Παιδείας, Θρησκευ-

µάτων και Αθλητισµού, την κ. Ιωάννα Λυτρίβη, προκειµένου να
ολοκληρωθεί η πολύωρη σηµερινή συζήτηση επί του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΑ ΛΥΤΡΙΒΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων

και Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ πολύ όλους για αυτή την πολύ γόνιµη κουβέντα

αυτής της εβδοµάδας και τη σηµερινή πολύωρη συζήτηση.
Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω µε τα συγχαρητήρια που όλοι σε

αυτή την Αίθουσα δώσαµε σήµερα στα παιδιά, που πέτυχαν στις
πανελλήνιες εξετάσεις, στα παιδιά που προσπάθησαν.

Εµένα επιτρέψτε µου να δώσω συγχαρητήρια και σε κάποια
άλλα παιδιά που δεν έγινε µνεία από κανέναν από εσάς σε αυτή
την Αίθουσα σήµερα, αλλά είµαι σίγουρη ότι συντάσσεστε, τα
παιδιά που επέλεξαν τον άλλο δρόµο, τα παιδιά τα οποία επέλε-
ξαν το παράλληλο µηχανογραφικό και οδηγήθηκαν στις δηµόσιες
ΣΑΕΚ, τις Σχολές Ανώτερης Επαγγελµατικής Κατάρτισης. Και ο
αριθµός αυτών των παιδιών είναι δεκαέξι χιλιάδες διακόσια
έντεκα παιδιά που πέτυχαν στις δηµόσιες Σχολές Επαγγελµατι-
κής Κατάρτισης σε όλη την επικράτεια και έκαναν µια επιλογή
συνειδητή. Έκαναν µια επιλογή συνειδητή, γιατί άρχισαν να βλέ-
πουν αυτό τον δρόµο.

Αυτός ο δρόµος άρχισε να γίνεται ορατός και αυτό ήταν, επί-
σης, συνειδητή επιλογή αυτής της κυβέρνησης τα τελευταία
πέντε χρόνια να δείξει αυτόν τον δρόµο, να φωτίσει αυτόν τον
δρόµο, να τον στρώσει καλύτερα, γιατί για πολλά χρόνια στην ελ-
ληνική κοινωνία και στο εκπαιδευτικό σύστηµα αυτός ο δρόµος
ήταν λίγο, ας πω, παραµεληµένος, για να µην πω κάτι περισσό-
τερο.

Εµείς, λοιπόν, κάνουµε µια πολύ συγκεκριµένη επιλογή αυτά
τα πέντε χρόνια όχι µόνο µε νοµοθετήµατα, αλλά µε συγκεκριµέ-
νες δράσεις και πρωτοβουλίες, που ενισχύουν ουσιαστικά ακόµα
και το γεγονός ότι µπήκαν αυτές οι σχολές στο µηχανογραφικό,
µπήκαν στο παράλληλο µηχανογραφικό. Έγιναν ορατές αυτές οι
σχολές. Έγινε ορατή αυτή η επιλογή.

Αυτή τη στιγµή, τον Σεπτέµβρη θα µπουν στις δηµόσιες και
στις ιδιωτικές ΣΑΕΚ νέοι εκατόν τριάντα νέοι οδηγοί κατάρτισης,
δηλαδή ουσιαστικά εκατόν τριάντα νέα προγράµµατα σπουδών
-για να καταλαβαινόµαστε- µε τη συµµετοχή των κοινωνικών εταί-
ρων, µε εκπροσώπους των εργαζοµένων και των εργοδοτών οι
οποίοι φέρουν ουσιαστικά την εµπειρία και την τεχνογνωσία από
το πεδίο και αυτό το αποτυπώνουν σε αυτούς τους οδηγούς κα-
τάρτισης. Τα παιδιά αυτά κάνουν µία επιλογή, που θα τους οδη-
γήσει, αφού ολοκληρώσουν και την πιστοποίησή τους, σε ένα
πτυχίο επιπέδου πέντε στο εθνικό πλαίσιο προσόντων. 

Και προχωράµε και σε κάτι ακόµα που, επίσης, αυτά τα τελευ-
ταία πέντε χρόνια έγινε πραγµατικότητα και αυτό. Ενισχύοντας
τη διαπερατότητα, αυτά τα παιδιά µπορούν να δώσουν κατατα-
κτήριες εξετάσεις σε τµήµατα των πανεπιστηµίων, προκειµένου
να ακολουθήσουν στην πορεία, εάν το επιθυµούν, και αυτόν τον
δρόµο, το δρόµο της πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης. 

Ενισχύουµε την εξωστρέφεια αυτών των σχολών. Δίνουµε τη
δυνατότητα να κάνουν προγράµµατα «ERASMUS». Συµµετέ-
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χουµε σε διεθνείς διαγωνισµούς που ουσιαστικά βάζουν αυτά τα
παιδιά σε µια λογική να βγουν στο εξωτερικό και να αντιληφθούν
τι συµβαίνει µε τους οµότιµούς τους στις διάφορες χώρες της
Ευρώπης και να συµµετάσχουν πρώτα σε ευρωπαϊκό επίπεδο και
στη συνέχεια και σε παγκόσµιο, σε σχέση µε τις δεξιότητες που
λαµβάνουν σε αυτές τις δηµόσιες Σχολές Ανώτερης Επαγγελµα-
τικής Κατάρτισης. 

Κάνουµε πολλά. Έχουν µπει γερά θεµέλια. Χρειάζεται ακόµα
δρόµος πολύς, όµως, είναι κάτι το οποίο πιστεύουµε και πι-
στεύουµε ότι µπορούµε να καταστήσουµε αυτή την επιλογή µια
ισότιµη επιλογή µετά το λύκειο. Οπότε είµαι βέβαιη ότι εκφράζω
όλους σας ότι δίνουµε συγχαρητήρια και σε αυτά τα παιδιά τα
οποία έκαναν αυτή την επιλογή για τη ζωή τους µετά το λύκειο.
Απάντησαν έτσι στην ερώτηση: «Μετά το λύκειο, τι;».

(Χειροκροτήµατα)
Συνεχίζω µε δύο-τρία σηµεία, αν και έχει γίνει εκτενής κουβέ-

ντα. Έχει µιλήσει και ο Υπουργός πολύ και ο εισηγητής µας και
όλοι οι οµιλητές και από όλες τις πτέρυγες. 

Αρχικά θέλω να πω µόνο, κύριε Δελή, ότι και αυτά τα παιδιά
που ακολουθούν τις ΣΑΕΚ έχουν δικαίωµα να λαµβάνουν το στε-
γαστικό επίδοµα και αυτά κανονικά. Το λέω επειδή είπατε ότι δεν
το λαµβάνουν. Το λαµβάνουν και οι σπουδαστές των ΣΑΕΚ, όχι
µόνο οι φοιτητές στα πανεπιστήµια. Έχει κι αυτό την αξία του
προφανώς. 

Τώρα σε σχέση µε την προσβασιµότητα, ναι, µας απασχολούν
και µας πολύ τα ζητήµατα της προσβασιµότητας. Πολύ σωστά
βρίσκονται και µέσα στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις οι επισηµάν-
σεις της ΕΣΑΜΕΑ σε σχέση µε την προσβασιµότητα όλων των
πλατφορµών από τα άτοµα µε αναπηρία. 

Ήθελα να πω δύο-τρία σηµεία ακόµα. Ξέρετε στα πενήντα χρό-
νια της Μεταπολίτευσης την οποία µνηµονεύουµε πολύ αυτή την
εβδοµάδα για προφανείς λόγους, η εκπαίδευση λειτούργησε ως
βασικός µοχλός της κοινωνικής κινητικότητας και ως σταθερή εγ-
γύηση της συνοχής της κοινωνίας µας. Γιατί αυτό που ουσιαστικά
έγινε αυτά τα πενήντα χρόνια και αυτό που και εµείς ως Κυβέρ-
νηση επιλέγουµε να κάνουµε, είναι να δώσουµε ίσες ευκαιρίες
σε όλα τα παιδιά, από κάθε γωνιά, όποια κι αν είναι η οικονοµική
κατάσταση του σπιτιού που υποστηρίζει αυτά τα παιδιά ή και στα
παιδιά τα οποία παλεύουν µόνα τους. Και πρέπει και αυτά να τα
δούµε πολύ σοβαρά. 

Έτσι, λοιπόν, η δηµοκρατική γιορτή της πιο οµαλής και της πιο
προοδευτικής περιόδου της σύγχρονης ιστορίας µας, στηρί-
χθηκε στην εκπαιδευτική µεταρρύθµιση. Σήµερα η σχέση της εκ-
παίδευσης και της κοινωνίας δοκιµάζεται από αλλεπάλληλες και
επικαλυπτόµενες κρίσεις που είναι απρόβλεπτες, που µπορεί να
είναι πολύ σφοδρές, που µπορεί να µας κλείνουν στα σπίτια, όχι
για µια µέρα για δύο, αλλά για πολύ µεγαλύτερο διάστηµα, είτε
γιατί υπάρχει µία υγειονοµική κρίση, είτε γιατί η κλιµατική κρίση
µπορεί να µας βάλει. Είναι ένα κακό σενάριο, αλλά για όλα πρέπει
να προετοιµαζόµαστε, για όλα πρέπει να είµαστε ανθεκτικοί και
πρέπει να µαθαίνουµε και εµείς. 

Ακούω και προσυπογράφω απολύτως ότι εµείς εδώ οφείλουµε
να δίνουµε παράδειγµα, οφείλουµε µε τη συµπεριφορά µας να
είµαστε υπόδειγµα για όλη την κοινωνία για όλους τους πολίτες.
Οφείλουµε, λοιπόν, να δίνουµε στα παιδιά µας αυτή την ανθεκτι-
κότητα. Αυτή η δεξιότητα της ανθεκτικότητας νοµίζω ότι θα είναι
το ζητούµενο για τα επόµενα χρόνια. 

Σε αυτό το πλαίσιο, λοιπόν, επειδή οι κρίσεις δεν ξέρουµε
ποιες και πόσο σφοδρές θα είναι, όποιες κι αν είναι, όµως, ένα
πράγµα δεν πρόκειται να αλλάξει ποτέ και γι’ αυτό είµαι απολύ-

τως βέβαιη, ότι η διά ζώσης µαθησιακή διεργασία -και όχι διαδι-
κασία, διορθώνω τον εαυτό µου που αναφέρθηκα στη µαθησιακή
διαδικασία στην κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων των επιτρο-
πών- είναι ανεπανάληπτα µοναδική, είναι να είναι συναρπαστική,
είναι µετασχηµατιστική και είναι και αναγεννησιακή. Και σίγουρα
κανένα ψηφιακό εργαλείο, καµία ψηφιακή πλατφόρµα δεν πρό-
κειται ποτέ να την υποκαταστήσει. 

Αλλά σε αυτή την κοινωνία που θέλουµε να δίνουµε ευκαιρίες
σε όλους, το να έχουµε ένα δωρεάν φροντιστήριο ή δωρεάν
επαγγελµατικό προσανατολισµό για όλα τα παιδιά σε κάθε γωνιά
αυτής της χώρας, από κάθε οικονοµικό βαλάντιο κι αν προέρχε-
ται το σπίτι στο οποίο διαµένει, να του δίνουµε αυτή την ευκαιρία,
αυτό νοµίζω ότι είναι µόνο κοινωνικό και µόνο προς την ενίσχυση
της κοινωνικής συνοχής την οποία ευαγγελιζόµαστε. 

Στο σύγχρονο, λοιπόν, εκπαιδευτικό περιβάλλον εντάσσεται η
νέα γενιά, η γενιά Α για την οποία πρέπει να σχεδιάσουµε την εκ-
παιδευτική µας µεταρρύθµιση από εδώ και κάτω. Η γενιά Ζ βρί-
σκεται ήδη στην αγορά εργασίας. Το 2010 ουσιαστικά, βάσει των
δηµογραφικών στοιχείων, ξεκίνησαν να γεννιούνται τα παιδιά της
γενιάς Α. Η λέξη της χρονιάς εκείνης ήταν λέξη «app» από το ap-
plication, την εφαρµογή. Ήταν η χρονιά του Instagram και του
Ipad. Αυτή η γενιά, λοιπόν, που γεννιέται ακόµα µέχρι το τέλος
του 2024, είναι αυτή η γενιά για την οποία πρέπει όλοι εµείς µαζί
να σχεδιάσουµε την εκπαιδευτική µεταρρύθµιση. 

Στο σύγχρονο αυτό εκπαιδευτικό περιβάλλον στο οποίο εντάσ-
σεται αυτή η γενιά Α, η τεχνολογία ενσωµατώνεται στην καθηµε-
ρινή µαθησιακή εµπειρία. Εµείς οφείλουµε, λοιπόν, να τη ρυθµί-
σουµε µε τον πλέον αποτελεσµατικό τρόπο µε δικλείδες ασφα-
λείας. 

Και δανείζοµαι, κυρία Πρόεδρε, αυτό το οποίο είπατε το οποίο
βρήκα πολύ εύστοχο, να µιλάµε για πραγµατική ψηφιακή συµπε-
ρίληψη, να εξασφαλίζουµε, να λαµβάνουµε όλες τις πρόνοιες
προκειµένου όλες οι νέες και όλοι οι νέοι µας να έχουν ισότιµη
πρόσβαση σε αυτό το ψηφιακό εργαλείο, το οποίο -ξαναλέω- δεν
πρόκειται ποτέ να υποκαταστήσει τη διά ζώσης µαθησιακή διερ-
γασία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. Καλή συνέχεια σε όλους και καλή επιτυ-
χία στους αθλητές µας που σε λίγο ξεκινούν πανηγυρικά αυτή
την πολύ ωραία διαδροµή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστούµε,

κυρία Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής και των άρθρων του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού: «Ρυθµί-
σεις για την Ψηφιακή Εκπαιδευτική Πύλη και το Ψηφιακό Φρο-
ντιστήριο, επαγγελµατικός προσανατολισµός στη δευτεροβάθµια
εκπαίδευση, µέτρα στήριξης του εκπαιδευτικού συστήµατος στις
αποµακρυσµένες περιοχές και λοιπές ρυθµίσεις του Υπουργείου
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού». 

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλούνται οι ει-

σηγητές και οι ειδικοί αγορητές να καταθέσουν στο Προεδρείο
τα έγγραφα µε τις ψήφους τους, προκειµένου να συµπεριλη-
φθούν στα επίσηµα Πρακτικά της Βουλής.

(Τα προαναφερθέντα έγγραφα µε τις ψήφους καταχωρίζονται
στα Πρακτικά και έχουν ως εξής:

19310 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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19312 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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19314 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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19316 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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19318 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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19320 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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19322 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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19324 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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19326 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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19328 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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19330 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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19332 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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19334 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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19336 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μετά την ολοκλή-
ρωση της ψηφοφορίας, το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού: «Ρυθµίσεις για την
Ψηφιακή Εκπαιδευτική Πύλη και το Ψηφιακό Φροντιστήριο, επαγ-
γελµατικός προσανατολισµός στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση,
µέτρα στήριξης του εκπαιδευτικού συστήµατος στις αποµακρυ-
σµένες περιοχές και λοιπές ρυθµίσεις του Υπουργείου Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία,
σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
και έχει ως εξής:

«Ρυθµίσεις για την Ψηφιακή Εκπαιδευτική Πύλη και το Ψη-
φιακό Φροντιστήριο, επαγγελµατικός προσανατολισµός στη
δευτεροβάθµια εκπαίδευση, µέτρα στήριξης του εκπαιδευτι-
κού συστήµατος στις αποµακρυσµένες περιοχές και λοιπές
ρυθµίσεις του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ Α’: ΨΗΦΙΑΚΟΣ ΕΚΣΥΓΧΡΟΝΙΣΜΟΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ,

ΕΠΙΛΥΣΗ ΘΕΜΑΤΩΝ ΣΕ ΟΛΕΣ ΤΙΣ ΒΑΘΜΙΔΕΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ,
ΡΥΘΜΙΣΗ ΖΗΤΗΜΑΤΩΝ ΤΗΣ ΓΕΝΙΚΗΣ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΑΣ ΘΡΗ-
ΣΚΕΥΜΑΤΩΝ, ΤΟΥ ΙΝΣΤΙΤΟΥΤΟΥ ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΗΣ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ
ΚΑΙ ΤΗΣ ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΡΧΗΣ ΑΝΩΤΑΤΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΠΡΩΤΟΒΑΘΜΙΑΣ ΚΑΙ

ΔΕΥΤΕΡΟΒΑΘΜΙΑΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ
Άρθρο 3 Ψηφιακή Εκπαιδευτική Πύλη - Ψηφιακό Φροντιστήριο

- Προσθήκη άρθρου 26Α στον ν. 4368/2016
Άρθρο 4 Επαγγελµατικός προσανατολισµός στη δευτεροβάθ-

µια εκπαίδευση -  Προσθήκη άρθρου 26Β στον  ν. 4368/2016
Άρθρο 5 Αυτόνοµες τάξεις Γυµνασίου σε αποµακρυσµένες -

ορεινές περιοχές - Προσθήκη παρ. 4Α, 4Β και 4Γ στο άρθρο 5
του ν. 1566/1985

Άρθρο 6 Συνδροµή των αποδεκτών αναφορών της ειδικής ψη-
φιακής πλατφόρµας για την αντιµετώπιση της ενδοσχολικής βίας
και των φαινοµένων εκφοβισµού από Ειδικούς Συµβούλους - Τρο-
ποποίηση παρ. 1 άρθρου 8   ν. 5029/2023

Άρθρο 7  Εκστρατείες ενηµέρωσης για την πρόληψη και την
αντιµετώπιση της ενδοσχολικής βίας - Δράσεις για τη διαχείριση
των αναφορών στην ειδική ψηφιακή πλατφόρµα - Προσθήκη περ.
στ) στο άρθρο 3 του   ν. 5029/2023

Άρθρο 8 Στήριξη των υποψηφίων των οικογενειών των αποβιω-
σάντων κατά τον σεισµό της Σάµου της 30ής Οκτωβρίου 2020
για την εισαγωγή τους στην τριτοβάθµια εκπαίδευση - Τροποποί-
ηση παρ. 4 άρθρου 72  ν. 5043/2023

Άρθρο 9 Εισαγωγή µαθητών στα Πειραµατικά Σχολεία - Επι-
τροπές διενέργειας εξετάσεων για την εισαγωγή στα Πρότυπα
Σχολεία και τα Εκκλησιαστικά Σχολεία - Προσθήκη παρ. 10 και 11
στο άρθρο 18 του ν. 4692/2020

Άρθρο 10 Παιδαγωγική ευθύνη Συµβούλων Εκπαίδευσης -
Τροποποίηση περ. δ) παρ. 4 άρθρου 10  ν. 4823/2021

Άρθρο 11 Θητεία στελεχών εκπαίδευσης - Τροποποίηση παρ.
2 άρθρου 42 ν. 4823/2021

Άρθρο 12 Επιτροπές αποτίµησης του συγγραφικού και ερευ-
νητικού έργου των υποψήφιων στελεχών της εκπαίδευσης - Τρο-
ποποίηση άρθρου 36 ν. 4823/2021

Άρθρο 13 Αρµοδιότητες της Διοικούσας Επιτροπής Προτύπων
και Πειραµατικών Σχολείων ως προς τον καθορισµό του αριθµού
των µαθητών  - Τροποποίηση περ. στ) παρ. 3 άρθρου 14 ν.
4692/2020

Άρθρο 14 Αποζηµίωση εκπαιδευτικών σε εξετάσεις του διε-
θνούς προγράµµατος PISA του Οργανισµού Οικονοµικής Συνερ-
γασίας και Ανάπτυξης 

Άρθρο 15 Αποτίµηση των κριτηρίων επιλογής στελεχών της εκ-
παίδευσης - Τροποποίηση περ. α) παρ. 2 άρθρου 33 ν. 4823/2021

Άρθρο 16 Πρόσληψη αναπληρωτών εκπαιδευτικών στα Πρό-

τυπα και Πειραµατικά Σχολεία - Τροποποίηση  παρ. 21 άρθρου
19 ν. 4692/2020 

Άρθρο 17 Διορισµός µόνιµων εκπαιδευτικών, µελών Ειδικού
Εκπαιδευτικού Προσωπικού και Ειδικού Βοηθητικού Προσωπικού
- Τροποποίηση παρ. 5 άρθρου 62 ν. 4589/2019

Άρθρο 18 Μετάθεση εκπαιδευτικών µε ποσοστό αναπηρίας
άνω του ογδόντα τοις εκατό - Προσθήκη υποπαρ. 11 στην παρ.
Β του άρθρου 16 του ν. 1566/1985

Άρθρο 19 Επιλογή Προϊσταµένων των Κέντρων Διεπιστηµονι-
κής Αξιολόγησης, Συµβουλευτικής και Υποστήριξης - Αντικατά-
σταση παρ. 4 άρθρου 31 ν. 4823/2021

Άρθρο 20  Κατασκευή αιθουσών σχολικών µονάδων για την
αντιµετώπιση έκτακτων και κατεπειγουσών αναγκών στέγασης
µαθητών της πρωτοβάθµιας και της δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης

Άρθρο 21 Επιµίσθιο Αναπληρωτών Συντονιστών Εκπαίδευσης
- Προσθήκη παρ. 6 στο άρθρο 14 του ν. 4415/2016

Άρθρο 22 Χρηµατοδότηση από το συγχρηµατοδοτούµενο σκέ-
λος του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού των αναπληρωτών και
ωροµίσθιων εκπαιδευτικών και µελών Ειδικού Εκπαιδευτικού και
Ειδικού Βοηθητικού Προσωπικού - Τροποποίηση άρθρου 19 ν.
4283/2014

Άρθρο 23 Επικαιροποίηση άδειας λειτουργίας ιδιωτικών σχο-
λείων - Τροποποίηση υποπερ. α’ περ. 14 υποπαρ. Θ3 παρ. Θ άρ-
θρου πρώτου ν. 4093/2012 

Άρθρο 24 Ρύθµιση για τις ιδιωτικές σχολικές µονάδες ιδιοκτη-
σίας του Ελληνοαµερικανικού Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος - Προ-
σθήκη περ. δ) στο άρθρο 2, προσθήκη περ. δ) στο άρθρο 3 του
ν. 3776/1929

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΗΣ ΕΚ-
ΠΑΙΔΕΥΣΗΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΤΙΣΗΣ

Άρθρο 25 Εργαστηριακά Κέντρα Επαγγελµατικών Λυκείων -
Τροποποίηση παρ. 1 και 2 άρθρου 6Ζ  ν. 4186/2013

Άρθρο 26 Ηλεκτρονική υποβολή αιτήσεων περί αναγνώρισης
επαγγελµατικών προσόντων ή επαγγελµατικής ισοδυναµίας τί-
τλου σπουδών - Προσθήκη άρθρου 57Β στο π.δ. 38/2010

Άρθρο 27 Στοιχεία αίτησης Αναγνώρισης Επαγγελµατικών
Προσόντων - Προσθήκη παρ. 10 στο άρθρο 57 του π.δ. 38/2010

Άρθρο 28 Εκπαιδευτές Επαγγελµατικής Κατάρτισης - Μητρώο
Εκπαιδευτών Επαγγελµατικής Κατάρτισης - Τροποποίηση παρ. 2
άρθρου 55 ν. 4692/2020

Άρθρο 29 Αποζηµίωση καταρτιζοµένων Σχολών Ανώτερης
Επαγγελµατικής Κατάρτισης, που διενεργούν πρακτική άσκηση
- Προσθήκη παρ. 4Α στο άρθρο 27 του ν. 4763/2020

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΑΝΩΤΑΤΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥ-
ΣΗΣ

Άρθρο 30  Ψηφιακές υπηρεσίες σχετικές µε πιστοποιητικά, βε-
βαιώσεις και τίτλους σπουδών τριτοβάθµιας εκπαίδευσης - Τρο-
ποποίηση παρ. 1 άρθρου 290 ν. 4957/2022

Άρθρο 31 Ακαδηµαϊκή αναγνώριση τίτλων σπουδών Ιατρικής
και Οδοντιατρικής εκτός των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης -
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 312  ν. 4957/2022

Άρθρο 32  Αναγνώριση τίτλων σπουδών ανώτατης εκπαίδευ-
σης διεθνών οργανισµών - Αντικατάσταση άρθρου 46 ν. 4559/
2018

Άρθρο 33 Κατατάξεις πτυχιούχων στην τριτοβάθµια εκπαί-
δευση - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 15  ν. 3404/2005

Άρθρο 34 Επίβλεψη, υποστήριξη διδακτορικής διατριβής υπο-
ψηφίων διδακτόρων - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 94 ν. 4957/
2022

Άρθρο 35 Ανάθεση καθηκόντων άµισθου Συµβούλου - Προ-
σθήκη παρ. 5 στο άρθρο 15 του ν. 4957/2022

Άρθρο 36 Κέντρο Ψυχολογικής και Συµβουλευτικής Υποστή-
ριξης - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 128  ν. 4957/2022

Άρθρο 37 Αντιστοιχία Τµηµάτων Σχολών Μηχανικών Πανεπι-
στηµίων - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 66 ν. 4610/2019

Άρθρο 38 Κατάργηση Τµήµατος Ανώτατου Εκπαιδευτικού
Ιδρύµατος - Αρµόδιο όργανο για τη ρύθµιση θεµάτων που προ-
κύπτουν από τη µεταβολή ακαδηµαϊκής µονάδας - Σύµφωνη
γνώµη Εθνικής Αρχής Ανώτατης Εκπαίδευσης - Τροποποίηση άρ-
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θρου 21 ν. 4957/2022
Άρθρο 39 Όργανα διοίκησης των Ανώτατων Στρατιωτικών Εκ-

παιδευτικών Ιδρυµάτων - Τροποποίηση παρ. 6 άρθρου 5 ν. 3187/
2003

Άρθρο 40 Ανώτατο όριο αποδοχών µελών Διδακτικού Ερευνη-
τικού Προσωπικού - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 246 ν. 4957/
2022

Άρθρο 41 Υποχρέωση απόδοσης επί των κρατήσεων των Ερευ-
νητικών Πανεπιστηµιακών Ινστιτούτων προς τον Ειδικό Λογαρια-
σµό Κονδυλίων Έρευνας - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 271 ν.
4957/2022

Άρθρο 42 Μετακινήσεις µελών Διδακτικού Ερευνητικού Προ-
σωπικού - Τροποποίηση παρ. 1 και 5 άρθρου 153 ν. 4957/2022

Άρθρο 43 Αποσπάσεις εκπαιδευτικών της πρωτοβάθµιας και
της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης στις διοικητικές υπηρεσίες του
Διεπιστηµονικού Οργανισµού Αναγνώρισης Τίτλων Ακαδηµαϊκών
και Πληροφόρησης - Τροποποίηση παρ. 6 άρθρου 315 ν. 4957/
2022

Άρθρο 44 Πρακτική άσκηση φοιτητών - Τροποποίηση άρθρου
69  ν. 4957/2022

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΕΙΔΙΚΗΣ ΑΓΩΓΗΣ
Άρθρο 45 Κατ’ οίκον διδασκαλία ή διδασκαλία σε        νοση-

λευτικά ιδρύµατα µαθητών που αντιµετωπίζουν σοβαρά προβλή-
µατα υγείας - Τροποποίηση παρ. 4 άρθρου 6 ν. 3699/2008

Άρθρο 46 Τοπική πρόσκληση για την πρόσληψη προσωρινών
αναπληρωτών µελών Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού και Ει-
δικού Βοηθητικού Προσωπικού - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου
126 ν. 4876/2021

Άρθρο 47 Αναπλήρωση αιρετών µελών υπηρεσιακών συµβου-
λίων εκπαιδευτικών και µελών Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπι-
κού και Ειδικού Βοηθητικού Προσωπικού -  Τροποποίηση παρ. 1
άρθρου 123 ν. 4763/2020

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΕΚΚΛΗΣΙΑΣΤΙΚΗΣ ΕΚ-
ΠΑΙΔΕΥΣΗΣ

Άρθρο 48 Πρότυπα Εκκλησιαστικά Σχολεία - Τροποποίηση άρ-
θρου 109 ν. 4823/2021

Άρθρο 49 Εισαγωγή µαθητών στα Πρότυπα Εκκλησιαστικά
Σχολεία - Αντικατάσταση παρ. 2, τροποποίηση παρ. 5 και 6 και
προσθήκη παρ. 10 στο άρθρο 123 του ν. 4823/2021 

Άρθρο 50 Εκπαιδευτικό υλικό Σχολών Μαθητείας Υποψηφίων
Κληρικών - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 143 ν. 4823/2021

Άρθρο 51 Διδασκαλία των µαθηµάτων εκκλησιαστικής ειδίκευ-
σης στα Εκκλησιαστικά Γυµνάσια και Εκκλησιαστικά Λύκεια - Τρο-
ποποίηση παρ. 5 άρθρου 124 ν. 4823/2021

Άρθρο 52 Διαδικασία επιλογής Διευθυντών στα Πρότυπα Εκ-
κλησιαστικά Σχολεία - Τροποποίηση παρ. 7 και 8 και αντικατά-
σταση παρ. 9 άρθρου 117 ν. 4823/2021

Άρθρο 53 Διαδικασία επιλογής εκπαιδευτικού προσωπικού στα
Πρότυπα Εκκλησιαστικά Σχολεία - Τροποποίηση παρ. 7 και 8,
αντικατάσταση παρ. 9 άρθρου 127 ν. 4823/2021

Άρθρο 54 Χρηµατοδότηση Σχολών Μαθητείας Υποψηφίων
Κληρικών - Αποζηµίωση βαθµολογητών - Τροποποίηση άρθρου
154 ν. 4823/2021

Άρθρο 55 Εφαρµοστέα νοµοθεσία για θέµατα Πρότυπων Εκ-
κλησιαστικών Σχολείων - Αντικατάσταση παρ. 1 άρθρου 135 ν.
4823/2021

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’: ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗ-
ΤΑΣ ΓΕΝΙΚΗΣ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΑΣ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

Άρθρο 56 Ακατάσχετο οικονοµικών ενισχύσεων που έχουν κα-
ταβληθεί από νοµικά πρόσωπα δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου της
Εκκλησίας της Ελλάδας σε πληγέντες περιοχών που έχουν κη-
ρυχθεί σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης πολιτικής προστασίας

Άρθρο 57 Διατήρηση προσωπικής διαφοράς επί αποδοχών Αρ-
χιερέων - Προσθήκη παρ. 3 στο άρθρο 145 του ν. 4472/2017

Άρθρο 58 Μεταθέσεις Εφηµερίων, Διακόνων και Ιεροκηρύκων
των Ιερών Μητροπόλεων της Δωδεκανήσου και της Πατριαρχικής
Εξαρχείας Πάτµου - Τροποποίηση παρ. 8 άρθρου 336 ν.
4957/2022

Άρθρο 59 Μεταθέσεις Εφηµερίων, Διακόνων και Ιεροκηρύκων
της Εκκλησίας της Ελλάδος και της Κρήτης - Προσθήκη παρ. 21
στα άρθρα 347 και 348 του ν. 4957/2022

Άρθρο 60 Αποσπάσεις στο εξωτερικό Κληρικών -  Εκπαιδευτι-
κών - Τροποποίηση άρθρου 16 ν. 4415/2016

Άρθρο 61 Ανακατανοµή οργανικών θέσεων Εφηµερίων και εκ-
κλησιαστικών υπαλλήλων 

Άρθρο 62 Αποστολή των Μουφτειών - Διόρθωση νοµοθετικής
παραποµπής - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 137 ν. 4964/2022

Άρθρο 63 Ειδική παροχή αποχωρησάντων Μουφτήδων και Το-
ποτηρητών Μουφτήδων - Αντικατάσταση παρ. 2 και τροποποίηση
παρ. 3 και 4 άρθρου 145 ν. 4964/2022

Άρθρο 64 Μισθοδοσία προσωπικού Μουφτειών - Τροποποίηση
παρ. 5 άρθρου 139 ν. 4964/2022

Άρθρο 65 Αποζηµίωση επιτροπών επιλογής Ιεροδιδασκάλων
Ισλαµικής Θρησκείας στις Μουφτείες Θράκης ετών 2022 και 2023

Άρθρο 66 Ρυθµίσεις Διοικητικού Συµβουλίου Νοµικού Προσώ-
που Ιδιωτικού Δικαίου «Διοικούσα Επιτροπή Ισλαµικού Τεµένους
Αθηνών» - Τροποποίηση παρ. 1α άρθρου 5 ν. 3512/2006

Άρθρο 67 Ιεροί Ναοί και Επισκοπεία τέως Ορθόδοξων Χριστια-
νικών Κοινοτήτων -  Προσθήκη άρθρου 11Α στον ν. 2508/1920

Άρθρο 68 Αποσπάσεις υπαλλήλων θρησκευτικών νοµικών προ-
σώπων δηµοσίου δικαίου 

Άρθρο 69 Ζητήµατα οµογενειακών σχολείων Κωνσταντινούπο-
λης και Ελληνικού Γυµνασίου - Λυκείου Ίµβρου - Αντικατάσταση
παρ. 6 άρθρου 14 ν. 2640/1998

Άρθρο 70 Θρησκευτικές κοινότητες  - Τροποποίηση παρ. 1 άρ-
θρου 13 και προσθήκη άρθρου 18Α στον ν. 4301/2014

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Η’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΙΝΣΤΙΤΟΥΤΟΥ ΕΚΠΑΙ-
ΔΕΥΤΙΚΗΣ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

Άρθρο 71 Μητρώο Επιµόρφωσης Εκπαιδευτικών - Προσθήκη
άρθρου 13Α στον ν. 3966/2011

Άρθρο 72 Αρµοδιότητες τµήµατος Γ’ Επιµόρφωσης και Αξιο-
λόγησης Εκπαιδευτικού Έργου και Εκπαιδευτικών, Ευρωπαϊκής
και Διεθνούς Εκπαιδευτικής Πολιτικής της Επιστηµονικής Υπηρε-
σίας του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής - Τροποποίηση
περ. i) παρ. 5  άρθρου 13 ν. 3966/2011

Άρθρο 73 Έγκριση υλοποίησης δράσεων και προγραµµάτων
σχολικών µονάδων - Τροποποίηση παρ. 3                          άρθρου
87 ν. 4823/2021

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Θ’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΡΧΗΣ ΑΝΩ-
ΤΑΤΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ

Άρθρο 74 Αποστολή της Εθνικής Αρχής Ανώτατης Εκπαίδευ-
σης - Τροποποίηση άρθρου 2 ν. 4653/2020

Άρθρο 75 Αρµοδιότητες του Ανώτατου Συµβουλίου και του
Συµβουλίου Αξιολόγησης και Πιστοποίησης της Εθνικής Αρχής
Ανώτατης Εκπαίδευσης στο πλαίσιο της εγκατάστασης και λει-
τουργίας παραρτηµάτων - Νοµικών Προσώπων Πανεπιστηµιακής
Εκπαίδευσης - Προσθήκη άρθρου 4Α στον ν. 4653/2020

Άρθρο 76 Αρµοδιότητες Ανώτατου Συµβουλίου της Εθνικής
Αρχής Ανώτατης Εκπαίδευσης - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 7
ν. 4653/2020

Άρθρο 77 Αρµοδιότητες του Συµβουλίου Αξιολόγησης και Πι-
στοποίησης της Εθνικής Αρχής Ανώτατης Εκπαίδευσης - Τροπο-
ποίηση παρ. 1 άρθρου 8 ν. 4653/2020

Άρθρο 78 Επιτροπή Εξωτερικής Αξιολόγησης και Πιστοποί-
ησης - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 13 ν. 4653/2020

Άρθρο 79 Αποφάσεις πιστοποίησης του Συµβουλίου Αξιολόγη-
σης και Πιστοποίησης της Εθνικής Αρχής Ανώτατης Εκπαίδευσης
- Τροποποίηση παρ. 4 άρθρου 12  ν. 4653/2020

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ι’: ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΠΑΙΔΕΙΑΣ, ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

Άρθρο 80 Σκοπός του Σώµατος Ελλήνων Προσκόπων - Αντικα-
τάσταση παρ. 2 άρθρου 1 ν.440/1976

Άρθρο 81 Παλαιοί πρόσκοποι - Αντικατάσταση άρθρου µόνου
ν. 2091/1952

Άρθρο 82 Ρυθµίσεις αναφορικά µε το έργο «ΣΥΖΕΥΞΙΣ ΙΙ»
Άρθρο 83 Δικαίωµα διορισµού διακριθέντων αθλητών - Αντικα-

τάσταση παρ. 9 άρθρου 34 ν. 2725/1999
Άρθρο 84 Ρυθµίσεις για αθλητικούς φορείς - Τροποίηση παρ.

1 άρθρου 22 και προσθήκη παρ. 5Α στο άρθρο 50 του ν.
2725/1999

Άρθρο 85 Ανάθεση αρµοδιοτήτων στο Τεχνικό Επιµελητήριο
Ελλάδος για δράσεις ψηφιακού µετασχηµατισµού του αθλητι-
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σµού - Εξουσιοδοτική διάταξη - Προσθήκη παρ. 4 στο άρθρο 25
του ν. 5085/2024

Άρθρο 86 Επαγγελµατικές δραστηριότητες και επαγγελµατικά
δικαιώµατα των οδηγών βουνού

Άρθρο 87 Ίδρυση παραρτηµάτων Ανώτατων Εκαπιδευτικών
Ιδρυµάτων - Τροποποίηση παρ. 2  και 4 άρθρου 6 ν. 4957/2022

Άρθρο 88 Αντικατάσταση εξωτερικού µέλους Συµβουλίου Δι-
οίκησης Α.Ε.Ι. - Τροποποίηση παρ. 7 άρθρου 13  ν. 4957/2022

ΜΕΡΟΣ Β’: ΡΥΘΜΙΣΗ ΘΕΜΑΤΩΝ ΤΟΥ ΤΟΜΕΑ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 89 Σκοπός
Άρθρο 90 Αντικείµενο 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΔΙΑΚΡΙΘΕΝΤΕΣ ΑΘΛΗΤΕΣ, ΑΘΛΗΤΙΚΑ ΣΩΜΑ-

ΤΕΙΑ
Άρθρο 91 Διακρίσεις αθλητών του έτους 2021 - Τροποποίηση

παρ. 10 άρθρου 30 ν. 4726/2020
Άρθρο 92 Πλήρωση µε τη συµµετοχή οµάδας ή αθλητή που

αγωνίστηκε υπό τη σηµαία διεθνούς αθλητικής οµοσπονδίας του
ελάχιστου απαιτούµενου ανταγωνισµού για την αναγνώριση εξαι-
ρετικής αθλητικής διάκρισης - Κάλυψη των οικονοµικών επιβρα-
βεύσεων προς διακεκριµένους αθλητές από τον τακτικό
προϋπολογισµό της Γ.Γ.Α. - Τροποποίηση παρ. 2 και 7 άρθρου
34  ν. 2725/1999 

Άρθρο 93 Κώλυµα εκλογιµότητας για τους εν ενεργεία διαιτη-
τές και κριτές του αθλήµατος της γυµναστικής - Τροποποίηση
παρ. 4 άρθρου 3 ν. 2725/1999

Άρθρο 94 Θητεία Διοικητικού Συµβουλίου Οµοσπονδίας - Αντι-
κατάσταση παρ. 7 άρθρου 22 ν. 2725/1999

Άρθρο 95 Προσαρµογή καταστατικού αθλητικών σωµατείων,
αθλητικών ενώσεων και αθλητικών οµοσπονδιών - Τροποποίηση
παρ. 1 άρθρου 30 ν. 4726/2020

Άρθρο 96 Ορισµός µελών του Διοικητικού Συµβουλίου αθλητι-
κής οµοσπονδίας ως υπευθύνων για συγκεκριµένα θέµατα - Προ-
σθήκη παρ. 9 στο άρθρο 22 του  ν. 2725/1999

Άρθρο 97 Προσθήκη µέσων σύγχρονης τεχνολογίας για την
άσκηση των καθηκόντων της Δ.Ε.Α.Β. - Προσθήκη παρ. 3Α στο
άρθρο 41Α του ν. 2725/1999

Άρθρο 98 Υποβολή γραπτού αιτήµατος λέσχης προς Π.Α.Ε. για
τη χορήγηση συναίνεσης για την αναγνώριση και λειτουργία  λέ-
σχης φιλάθλων - Προθεσµία χορήγησης συναίνεσης - Τροποποί-
ηση παρ. 2 άρθρου 41Β  ν. 2725/1999 και παρ. 1 άρθρου 30 ν.
5085/2024

Άρθρο 99  Παράταση της υποχρέωσης απασχόλησης προπο-
νητή αναλόγως του επιπέδου άδειας άσκησης επαγγέλµατος -
Τροποποίηση παρ. 5 άρθρου 140  ν. 2725/1999

Άρθρο 100 Διοικητικές κυρώσεις σε περίπτωση παρότρυνσης,
υποκίνησης, ενθάρρυνσης ή επιδοκιµασίας επεισοδίων, ρατσιστι-
κών συµπεριφορών και εν γένει φαινοµένων βίας - Τροποποίηση
παρ. 2 άρθρου 1  ν. 4326/2015

Άρθρο 101 Ειδικές περιπτώσεις επιβολής διοικητικών κυρώ-
σεων στο πλαίσιο αθλητικών συναντήσεων που διεξάγονται σε
κλειστές αθλητικές εγκαταστάσεις - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου
1Α ν. 4326/2015

Άρθρο 102 Παράταση χρόνου έναρξης εφαρµογής της υπο-
χρέωσης προµήθειας κάρτας φιλάθλου - Τροποποίηση περ. η)
παρ. 6 άρθρου 41Γ ν. 2725/1999

Άρθρο 103 Παράταση διάρκειας ισχύος σύµβασης παροχής
υπηρεσιών VAR

ΜΕΡΟΣ Γ’: ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ - ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ - ΚΑΤΑΡΓΟΥ-
ΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 104 Εξουσιοδοτική διάταξη - Προσθήκη παρ. 5 στο

άρθρο 15 του ν. 5029/2023
Άρθρο 105 Εξουσιοδοτική διάταξη για την προκήρυξη θέσεων

για τα µέλη Συνεργαζόµενου Εκπαιδευτικού Προσωπικού του Ελ-
ληνικού Ανοιχτού Πανεπιστηµίου - Τροποποίηση παρ. 5 άρθρου
177 ν. 5094/2024

Άρθρο 106 Εξουσιοδοτική διάταξη - Καταβολή αποζηµίωσης
στα µέλη του Συµβουλίου Διοίκησης των Ανωτάτων Εκπαιδευτι-
κών Ιδρυµάτων - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 411 ν. 4957/2022

Άρθρο 107 Εξουσιοδοτική διάταξη για τη ρύθµιση θεµάτων

σχετικά µε τον τρόπο παροχής της εκπαίδευσης σε νοσηλευτικά
ιδρύµατα και σε δοµές φιλοξενίας - Τροποποίηση  παρ. 6 άρθρου
34 ν. 3699/2008

Άρθρο 108 Εξουσιοδοτικές διατάξεις για τη ρύθµιση θεµάτων
εκκλησιαστικής εκπαίδευσης - Τροποποίηση περ. γ) παρ. 1, αντι-
κατάσταση περ. αβ) παρ. 6, τροποποίηση παρ. 7 και 8 και προ-
σθήκη παρ. 13 στο άρθρο 137 του ν. 4823/2021

Άρθρο 109 Εξουσιοδοτική διάταξη για τη ρύθµιση του ύψους
της αποζηµίωσης των βαθµολογητών στο πλαίσιο της διαδικα-
σίας εισαγωγής Ιεροσπουδαστών στις Σχολές Μαθητείας Υπο-
ψήφιων Κληρικών - Προσθήκη παρ. 11 στο άρθρο 163 του ν.
4823/2021

Άρθρο 110 Εξουσιοδοτική διάταξη για την κατανοµή οργανι-
κών θέσεων Εφηµέριων, Διακόνων, Ιεροκηρύκων και εκκλησια-
στικών υπαλλήλων στις Ιερές Μητροπόλεις της Δωδεκάνησου και
στην Πατριαρχική Εξαρχία Πάτµου - Προσθήκη παρ. 5 στο άρθρο
445 του ν. 4957/2022

Άρθρο 111 Εξουσιοδοτική διάταξη για την κατανοµή οργανι-
κών θέσεων Εφηµέριων, Διακόνων, Ιεροκηρύκων και εκκλησια-
στικών υπαλλήλων στην Ιερά Αρχιεπισκοπή Αθηνών, στις Ιερές
Μητροπόλεις της Εκκλησίας της Ελλάδος, στην Ιερά Αρχιεπι-
σκοπή Κρήτης και στις Ιερές Μητροπόλεις της Εκκλησίας της
Κρήτης - Προσθήκη παρ. 2 στο άρθρο 446 του ν. 4957/2022

Άρθρο 112 Εξουσιοδοτικές διατάξεις για τη ρύθµιση θεµάτων
οργάνωσης και λειτουργίας Μουφτειών Θράκης - Τροποποίηση
άρθρου 159 ν. 4964/2022

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 113 Μεταβατική διάταξη για την επιλογή και τοποθέ-

τηση Προϊσταµένων σχολικών µονάδων, υποδιευθυντών σχολι-
κών µονάδων και Εργαστηριακών Κέντρων και υπεύθυνων
τοµέων Εργαστηριακών Κέντρων - Προσθήκη παρ. 14 στο άρθρο
232 του ν. 4823/2021

Άρθρο 114 Μεταβατική διάταξη - Αξιολόγηση εκπαιδευτικών
σε Πρότυπα Σχολεία ή Πειραµατικά Σχολεία- Προσθήκη παρ. 4
στο άρθρο 61 του ν. 4692/2020

Άρθρο 115 Μεταβατική διάταξη - Συµµετοχή αποφοίτων ειδι-
κοτήτων Σχολών Ανώτερης Επαγγελµατικής Κατάρτισης σε εξε-
τάσεις πιστοποίησης επαγγελµατικής κατάρτισης - Αντικατά-
σταση παρ. 15Α άρθρου 169  ν. 4763/2020

Άρθρο 116 Μεταβατική διάταξη για τα Κέντρα Διά Βίου Μάθη-
σης των Δήµων - Τροποποίηση παρ. 27 άρθρου 169 ν. 4763/2020

Άρθρο 117 Μεταβατική διάταξη για τη λειτουργία των Εργα-
στηριακών Κέντρων - Προσθήκη παρ. 1Α στο άρθρο 47 του ν.
5082/2024

Άρθρο 118 Μεταβατικές διατάξεις - Προσθήκη παρ. 35Α στο
άρθρο 169 του ν. 4763/2020

Άρθρο 119 Μεταβατική διάταξη - Λήξη θητείας των υπηρετού-
ντων πρυτανικών αρχών και των υπηρετούντων Κοσµητόρων Σχο-
λών Ανωτάτων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων - Προσθήκη παρ. 8 στο
άρθρο 449 του ν. 4957/2022

Άρθρο 120 Μεταβατική διάταξη - Ίδρυση, συγχώνευση, κατάρ-
γηση, µετονοµασία Ερευνητικών Ινστιτούτων - Προσθήκη παρ. 4
στο άρθρο 462 του ν. 4957/2022

Άρθρο 121 Μεταβατική διάταξη - Κατάρτιση Εσωτερικών Κα-
νονισµών Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων - Τροποποίηση
παρ. 1 και 2 άρθρου 472 ν. 4957/2022

Άρθρο 122 Μεταβατική διάταξη - Αρµοδιότητες Διοικούσας
Αρχής - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 195  ν. 5094/2024

Άρθρο 123 Μεταβατική διάταξη - Ειδική παροχή Μουφτήδων
ή Τοποτηρητών Μουφτήδων - Τροποποίηση παρ. 4 άρθρου 160
ν. 4964/2022

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 124 Καταργούµενες διατάξεις 
ΜΕΡΟΣ Δ’: ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 125 Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’
ΨΗΦΙΑΚΟΣ ΕΚΣΥΓΧΡΟΝΙΣΜΟΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ, 
ΕΠΙΛΥΣΗ ΘΕΜΑΤΩΝ ΣΕ ΟΛΕΣ ΤΙΣ ΒΑΘΜΙΔΕΣ

ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ, ΡΥΘΜΙΣΗ ΖΗΤΗΜΑΤΩΝ ΤΗΣ ΓΕΝΙΚΗΣ
ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΑΣ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ, ΤΟΥ ΙΝΣΤΙΤΟΥΤΟΥ ΕΚ-
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ΠΑΙΔΕΥΤΙΚΗΣ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΚΑΙ ΤΗΣ ΕΘΝΙΚΗΣ 
ΑΡΧΗΣ ΑΝΩΤΑΤΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος Μέρους είναι: α) η στήριξη της διαδικα-
σίας της µάθησης, η αποφυγή της δηµιουργίας γνωστικών κενών
και η βελτίωση της απόδοσης των µαθητών, β) η στήριξη των οι-
κονοµικά ασθενέστερων, καθώς και των µαθητών αποµακρυσµέ-
νων και ακριτικών περιοχών, γ) η ανίχνευση των κλίσεων και
ενδιαφερόντων των µαθητών και η πληρέστερη πληροφόρηση
και ψυχοπαιδαγωγική καθοδήγησή τους, µε σκοπό αφενός την
ενηµέρωση αναφορικά µε τις επαγγελµατικές επιλογές και αφε-
τέρου την καλλιέργεια δεξιοτήτων, που θα συµβάλλουν στην επί-
τευξη υψηλού επιπέδου αυτογνωσίας και διαχειριστικής
ικανότητας, προς τον σκοπό της προσωπικής και επαγγελµατικής
ανάπτυξης, και, τέλος, η αξιοποίηση των σύγχρονων τεχνολογι-
κών µέσων για την αναβάθµιση της εκπαιδευτικής διαδικασίας,
δ) η µείωση της γραφειοκρατίας στον τοµέα της επαγγελµατικής
εκπαίδευσης και κατάρτισης και ο εκσυγχρονισµός στον τοµέα
της διαδικασίας αναγνώρισης επαγγελµατικών προσόντων και
επαγγελµατικής ισοδυναµίας τίτλου σπουδών ανώτατης εκπαί-
δευσης, ιδίως ως προς την ηλεκτρονική υποβολή αιτήσεων και
έκδοση αποφάσεων αναγνώρισης, ε) η επίλυση πρακτικών ζητη-
µάτων ορθής λειτουργίας των Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµά-
των, καθώς και η διευθέτηση προβληµάτων που αντιµετωπίζει το
προσωπικό τους, στ) η αναβάθµιση της εκκλησιαστικής εκπαίδευ-
σης και η επίλυση ζητηµάτων οργάνωσης και λειτουργίας των νο-
µικών προσώπων που υπάγονται στη Γενική Γραµµατεία
Θρησκευµάτων του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, και ζ) η ενδυνάµωση των εποπτευόµενων φορέων
του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού και της
Εθνικής Αρχής Ανώτατης Εκπαίδευσης.

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος Μέρους αποτελούν: 
α) ο εκσυγχρονισµός διατάξεων που διέπουν την πρωτοβάθµια

και δευτεροβάθµια εκπαίδευση, καθώς και την ειδική αγωγή και
η ενίσχυση του ανθρώπινου δυναµικού τους και ειδικότερα: αα)
Ο ψηφιακός εκπαιδευτικός εκσυγχρονισµός µε τη δηµιουργία και
ανάπτυξη εκπαιδευτικής πύλης και τη λειτουργία ψηφιακού φρο-
ντιστηρίου, αβ) η παροχή ολοκληρωµένων υπηρεσιών ατοµικής
συµβουλευτικής επαγγελµατικού προσανατολισµού σε µαθητές
της Α’ τάξης του Λυκείου, αγ) η οργάνωση και λειτουργία αυτό-
νοµων τάξεων Γυµνασίου σε αποµακρυσµένες περιοχές, στις
οποίες δεν πληρούνται τα κριτήρια για την ίδρυση Γυµνασίου για
τη στήριξη των µαθητών των αποµακρυσµένων - ορεινών περιο-
χών για τη φοίτησή τους στο γυµνάσιο και την ολοκλήρωση της
υποχρεωτικής εκπαίδευσης, αδ) η περαιτέρω επιστηµονική ενί-
σχυση για την αποτελεσµατικότερη διαχείριση των αναφορών
της ειδικής ψηφιακής πλατφόρµας σε επίπεδο σχολικής µονάδας
σχετικά µε ειδικά επιστηµονικά θέµατα και κατευθύνσεις, κυρίως
επί σοβαρών περιστατικών ενδοσχολικής βίας, µέσω πρόσληψης
εξειδικευµένων στελεχών και η ρύθµιση ζητηµάτων για την υλο-
ποίηση εκστρατειών ενηµέρωσης για το ίδιο ζήτηµα, αε) η επέ-
κταση της στήριξης των οικογενειών των αποβιωσάντων κατά τον
σεισµό της Σάµου την 30ή.10.2020, αστ) η διευθέτηση πρακτικών
ζητηµάτων που σχετίζονται µε το εκπαιδευτικό και µαθητικό προ-
σωπικό Προτύπων και Πειραµατικών Σχολείων, αζ) η τροποποί-
ηση της διαδικασίας επιλογής στελεχών της εκπαίδευσης, αη) η
θέσπιση κατ’ εξαίρεση δικαιώµατος µετάθεσης εκπαιδευτικών µε
εφ’ όρου ζωής αναπηρία άνω του ογδόντα τοις εκατό (80%), 

β) η δηµιουργία ηλεκτρονικής πλατφόρµας «e-PROFES-
SIONAL» για την έκδοση της απόφασης αναγνώρισης επαγγελ-
µατικών προσόντων και της απόφασης αναγνώρισης επαγγελ-

µατικής ισοδυναµίας τίτλου τυπικής ανώτατης εκπαίδευσης, 
γ) η διευθέτηση οργανωτικών και διοικητικών θεµάτων των

Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Ε.Ι.), όπως η υποχρεω-
τική για το σύνολο των Α.Ε.Ι. µηχανογραφική έκδοση µέσω πλη-
ροφοριακών συστηµάτων των πιστοποιητικών ή των βεβαιώσεων
ή των τίτλων σπουδών ή των αποσπασµάτων αυτών µε σκοπό την
επιτάχυνση των διαδικασιών, η διευκόλυνση της κινητικότητας
των µελών Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού και η αντιστοί-
χιση Τµηµάτων Σχολών Μηχανικών Πανεπιστηµίων µε Τµήµατα
Πολυτεχνικών Σχολών Α.Ε.Ι., 

δ) η ενίσχυση του µόνιµου προσωπικού των Σχολικών Μονά-
δων Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης (Σ.Μ.Ε.Α.Ε.) και η διεύ-
ρυνση της κατ’ οίκον εκπαίδευσης σε δοµές υγείας,

ε) η αναβάθµιση των εκκλησιαστικών σχολείων σε Πρότυπα µε
διατήρηση του ιδιαίτερου χαρακτήρα τους, η τροποποίηση της
διαδικασίας επιλογής διευθυντών και εκπαιδευτικού προσωπικού
κατ’ αναλογία µε τις λοιπές δοµές δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης,
η διεύρυνση της δυνατότητας φοίτησης αλλοδαπών µαθητών
που προτείνονται από Πατριαρχεία ή Ιερές Μητροπόλεις της αλ-
λοδαπής που τελούν σε κοινωνία µε το Οικουµενικό Πατριαρχείο, 

στ) η διεύρυνση της δυνατότητας µετάθεσης κληρικών, το ακα-
τάσχετο των δωρεών των εκκλησιαστικών νοµικών προσώπων σε
πληγέντες περιοχών που έχουν κηρυχθεί σε κατάσταση έκτακτης
ανάγκης πολιτικής προστασίας και η επίλυση πρακτικών ζητηµά-
των αναφορικά µε τη λειτουργία των Μουφτειών, 

ζ) η αναβάθµιση των δυνατοτήτων του Ινστιτούτου Εκπαιδευ-
τικής Πολιτικής (Ι.Ε.Π.) και 

η) η αναγκαία τροποποίηση του πλαισίου, που διέπει την
Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης (ΕΘ.Α.Α.Ε.), ώστε να δύνα-
ται να ασκεί κρατική εποπτεία στα παραρτήµατα - Νοµικά Πρό-
σωπα Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευσης, µετά από τη θέση σε ισχύ
του ν. 5094/2024 (Α’ 39).

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΠΡΩΤΟΒΑΘΜΙΑΣ 
ΚΑΙ ΔΕΥΤΕΡΟΒΑΘΜΙΑΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ

Άρθρο 3
Ψηφιακή Εκπαιδευτική Πύλη - Ψηφιακό Φροντιστήριο - 

Προσθήκη άρθρου 26Α στον ν. 4368/2016

Στον ν. 4368/2016 (Α’ 21), µετά από το άρθρο 26, προστίθεται
άρθρο 26Α ως εξής:

«Άρθρο 26Α
Ψηφιακή Εκπαιδευτική Πύλη - Ψηφιακό Φροντιστήριο 

1. Δηµιουργείται κεντρική ηλεκτρονική εφαρµογή, η οποία είναι
προσβάσιµη µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας
Διοίκησης «gov.gr». Η ηλεκτρονική εφαρµογή του πρώτου εδα-
φίου πληροί όλες τις προδιαγραφές προσβασιµότητας για άτοµα
µε αναπηρία, λειτουργεί ως πύλη ψηφιακού εκπαιδευτικού περιε-
χοµένου και υπηρεσιών σύγχρονης και ασύγχρονης εξ αποστά-
σεως εκπαίδευσης στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια
εκπαίδευση και αναπτύσσεται και λειτουργεί στο Ινστιτούτο Εκ-
παιδευτικής Πολιτικής (Ι.Ε.Π.) για λογαριασµό του Υπουργείου
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού. 

2. Η ψηφιακή εκπαίδευση της παρ. 1 παρέχεται: α) µε τη
µορφή σύγχρονης και ασύγχρονης εκπαίδευσης (ψηφιακό φρο-
ντιστήριο) και αφορά στα πανελλαδικώς εξεταζόµενα µαθήµατα
της Γ’ τάξης του Γενικού Λυκείου (ΓΕ.Λ.), του Λυκείου Ειδικής
Αγωγής και Εκπαίδευσης (Ε.Α.Ε.), των Επαγγελµατικών Λυκείων
(ΕΠΑ.Λ.), καθώς και της Δ’ τάξης του Ενιαίου Ειδικού Επαγγελ-
µατικού Γυµνασίου - Λυκείου (ΕΝ.Ε.Ε.ΓΥ.Λ.) και β) µε τη µορφή
της ασύγχρονης εκπαίδευσης σε µαθητές της Ε’ και ΣΤ’ τάξης
του Δηµοτικού σχολείου, σε µαθητές όλων των τάξεων του Γυ-
µνασίου και σε µαθητές της Α’ και Β’ τάξης των ΓΕ.Λ., Ε.Α.Ε.,
ΕΠΑ.Λ., καθώς και της Α’, Β’ και Γ’ τάξης του ΕΝ.Ε.Ε.ΓΥ.Λ.. Η περ.
α) υλοποιείται από το  Τµήµα Δ’ Εκπαιδευτικής Ραδιοτηλεόρασης
και Ψηφιακών Μέσων της Διεύθυνσης Υποστήριξης Εκπαιδευτι-
κών Προγραµµάτων και Εκπαίδευσης για την Αειφορία σε συνερ-
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γασία µε το Ι.Ε.Π.. Η  περ. β) υλοποιείται µε ευθύνη του Ι.Ε.Π.. 
3.α) Για την κάλυψη των αναγκών της εκπαίδευσης της περ. α)

της παρ. 2 αποσπάται για ένα (1) σχολικό έτος, µε δυνατότητα
παράτασης, ο αναγκαίος αριθµός εκπαιδευτικών της πρωτοβάθ-
µιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης στο Τµήµα Δ’ Εκπαιδευτι-
κής Ραδιοτηλεόρασης και Ψηφιακών Μέσων της Διεύθυνσης
Υποστήριξης Εκπαιδευτικών Προγραµµάτων και Εκπαίδευσης για
την Αειφορία του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού. Ο χρόνος απόσπασης των παραπάνω εκπαιδευτικών λο-
γίζεται ως πραγµατική διδακτική  υπηρεσία. Ως µονάδες µετά-
θεσης των παραπάνω αποσπώµενων, υπολογίζονται οι µονάδες
που προβλέπονται για την πλησιέστερη προς τον τόπο της υπη-
ρεσίας τους σχολική µονάδα και επιπλέον έξι (6) µονάδες µετά-
θεσης για κάθε έτος.

β) Οι εκπαιδευτικοί που υπηρετούν στο Ψηφιακό Φροντιστήριο
της περ. α) της παρ. 2 λαµβάνουν για τη διδακτική υπηρεσία τους
δύο (2) µονάδες, ανά έτος, οι οποίες προσµετρώνται στη διαδι-
κασία επιλογής και τοποθέτησης στελεχών εκπαίδευσης της παρ.
2 του άρθρου 30 του ν. 4823/2021 (Α’ 136).

γ) Οι ως άνω αποσπώµενοι εκπαιδευτικοί επιλέγονται µε βάση
συγκεκριµένα προσόντα, όπως η εµπειρία, η επιστηµονική κατάρ-
τιση στην εξ αποστάσεως εκπαίδευση, οι επικοινωνιακές δεξιό-
τητες και η προσωπικότητά τους, µε απόφαση του Γενικού
Γραµµατέα Πρωτοβάθµιας, Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης και Ει-
δικής Αγωγής (Γ.Γ.Π.Δ.Ε.Ε.Α.), κατόπιν εισήγησης  τριµελούς επι-
τροπής, η οποία συγκροτείται προς τον σκοπό αυτόν µε
απόφαση του Γ.Γ.Π.Δ.Ε.Ε.Α.. Η ως άνω επιτροπή αποτελείται από
τον Προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Σπουδών Πρωτοβάθ-
µιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, ως Πρόεδρο, καθώς και
τον Προϊστάµενο του Τµήµατος Δ’ Εκπαιδευτικής Ραδιοτηλεόρα-
σης και Ψηφιακών Μέσων και τον Προϊστάµενο της Διεύθυνσης
Σπουδών, Προγραµµάτων και Οργάνωσης Δευτεροβάθµιας Εκ-
παίδευσης, ως µέλη, µε τους αναπληρωτές τους. Χρέη Γραµµα-
τέα ασκεί υπάλληλος της Γενικής Διεύθυνσης Σπουδών Πρω-
τοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης. Την εποπτεία, την
παρακολούθηση και τον συντονισµό της εξ αποστάσεως εκπαί-
δευσης αναλαµβάνει ένας εκ των αποσπώµενων εκπαιδευτικών
ως Συντονιστής, ο οποίος ορίζεται από την επιτροπή του πρώτου
εδαφίου. 

4. Σε περίπτωση µη κάλυψης των αναγκών σε εκπαιδευτικό
προσωπικό για το ψηφιακό φροντιστήριο της περ. α) της παρ. 2,
δύναται να προσλαµβάνονται, εφόσον εκδηλώσουν σχετικό εν-
διαφέρον κατά την υποβολή της αίτησής τους για πρόσληψη,
έως σαράντα (40) αναπληρωτές εκπαιδευτικοί κατά τα οριζόµενα
στο άρθρο 63 του ν. 4589/2019 (Α’ 13), υπό την πρόσθετη προ-
ϋπόθεση ότι διαθέτουν πενταετή διδακτική υπηρεσία σε σχολική
µονάδα. Οι αναπληρωτές εκπαιδευτικοί συνάπτουν σύµβαση ερ-
γασίας ορισµένου χρόνου στη Διεύθυνση Δευτεροβάθµιας Εκ-
παίδευσης της περιοχής που εδρεύει το Υπουργείο Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, κατά την κατάρτιση της οποίας
το Ελληνικό Δηµόσιο εκπροσωπείται από τον οικείο Διευθυντή
Εκπαίδευσης, και τοποθετούνται µε απόφαση του Διευθυντή για
την παροχή ψηφιακής εκπαίδευσης και εκπαιδευτικού - διδακτι-
κού έργου στο Ψηφιακό Φροντιστήριο. Ο χρόνος πρόσληψης των
παραπάνω εκπαιδευτικών λογίζεται ως χρόνος πραγµατικής εκ-
παιδευτικής υπηρεσίας. Στην πραγµατική εκπαιδευτική υπηρεσία
που παρέχεται από τους παραπάνω προσωρινούς αναπληρωτές
αποδίδεται η µοριοδότηση που προβλέπεται στην υποπερ. αα)
της περ. β) του άρθρου 57 του ν. 4589/2019, προσαυξηµένη κατά
το µισό, µε ανώτατο όριο µοριοδότησης τις δεκαπέντε (15) µο-
νάδες, ανά σχολικό έτος.

5. Οι εκπαιδευτικοί της περ. α) της παρ. 2 παρέχουν σύγχρονη
εκπαίδευση το ανώτερο εννέα (9) ώρες εβδοµαδιαίως, υπό τις
οδηγίες του Συντονιστή, και στο υπόλοιπο του ωραρίου τους πα-
ρέχουν ασύγχρονη εκπαίδευση ιδίως µε τη διόρθωση ασκήσεων,
εργασιών και διαγωνισµάτων.

6. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, ύστερα από εισήγηση του Ι.Ε.Π., καθορίζεται η πρό-
σβαση των χρηστών στα επιµέρους πεδία της ηλεκτρονικής
εφαρµογής της παρ. 1 µε αυθεντικοποίηση µέσω των διαπιστευ-
τηρίων που διαθέτουν στον κατάλογο µελών του Πανελλήνιου

Σχολικού Δικτύου (Π.Σ.Δ.). 
7. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού εκδίδεται πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος για
την επιλογή των αποσπώµενων εκπαιδευτικών και καθορίζονται
τα ειδικότερα κριτήρια επιλογής και το αντικείµενο απασχόλησής
τους, ο αριθµός και οι κλάδοι/ειδικότητες, η διαδικασία της από-
σπασης, καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή της
παρ. 3. 

8. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, ύστερα από εισήγηση του Ι.Ε.Π., δύναται να επεκτεί-
νεται η εφαρµογή της ψηφιακής εκπαίδευσης και σε άλλες τάξεις
σχολικών µονάδων όλων των βαθµίδων της εκπαίδευσης και σε
επιπλέον µαθήµατα, να τροποποιούνται τα µαθήµατα, για τα
οποία παρέχεται ψηφιακή εκπαίδευση, το είδος της εκπαίδευσης
(σύγχρονη ή ασύγχρονη ή συνδυασµός αυτών), η έναρξη και
λήξη λειτουργίας της ψηφιακής εκπαίδευσης για κάθε σχολικό
έτος, οι ώρες διδασκαλίας, ο τρόπος συµµετοχής των µαθητών
και των εκπαιδευτικών, καθώς οι όροι και οι προϋποθέσεις της
εκπαιδευτικής διαδικασίας.

9. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού και Ψηφιακής Διακυβέρνησης ρυθµίζονται τα ει-
δικότερα ζητήµατα σχετικά µε τη λειτουργία της ηλεκτρονικής
εφαρµογής της παρ. 1, η εξασφάλιση αποτελεσµατικής πρόσβα-
σης στους χρήστες µε αναπηρία προσδιορίζονται το περιεχόµενο
και η δοµή της, τα τεχνικά και οργανωτικά µέτρα για την επεξερ-
γασία τους και καθορίζονται οι αναγκαίες διαλειτουργικότητες,
ο τρόπος πρόσβασης και τα µέσα τεχνολογίας που χρησιµοποι-
ούνται για την υλοποίηση της εφαρµογής, οι όροι και οι προϋπο-
θέσεις της διαδικασίας, συµπεριλαµβανοµένων των οργανωτικών
και τεχνικών µέτρων προς διασφάλιση της προστασίας των δε-
δοµένων προσωπικού χαρακτήρα των συµµετεχόντων, καθώς και
κάθε αναγκαία τεχνική ή άλλη λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του
παρόντος. Με όµοια απόφαση ορίζονται ο υπεύθυνος επεξεργα-
σίας, ο εκτελών την επεξεργασία, το είδος των δεδοµένων, που
καταχωρίζονται, καθώς και η χρονική διάρκεια τήρησης αυτών.»

Άρθρο 4
Επαγγελµατικός προσανατολισµός στη δευτεροβάθµια εκ-

παίδευση - Προσθήκη άρθρου 26Β στον ν. 4368/2016

Στον ν. 4368/2016 (Α’ 21), µετά από το άρθρο 26Α, προστίθεται
άρθρο 26Β ως εξής:

«Άρθρο 26Β
Επαγγελµατικός προσανατολισµός 

µαθητών Α’ τάξης Λυκείου

1. Δηµιουργείται ηλεκτρονική εφαρµογή, η οποία είναι προ-
σβάσιµη µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοί-
κησης «gov.gr», πληροί όλες τις προδιαγραφές
προσβασιµότητας για άτοµα µε αναπηρία µε σκοπό  τηv παροχή
υπηρεσιών ατοµικής συµβουλευτικής επαγγελµατικού προσανα-
τολισµού σε µαθητές του Λυκείου. Η εφαρµογή αναπτύσσεται
και λειτουργεί στον «Εθνικό Οργανισµό Πιστοποίησης Προσό-
ντων και Επαγγελµατικού Προσανατολισµού» (Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π.) για
λογαριασµό του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού. 

2. Δικαίωµα πρόσβασης στις ανωτέρω υπηρεσίες επαγγελµα-
τικού προσανατολισµού έχουν οι µαθητές της Α’ τάξης του Γενι-
κού Λυκείου (ΓΕ.Λ.) ή του Επαγγελµατικού Λυκείου (ΕΠΑ.Λ.) ή
του Λυκείου Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης (Ε.Α.Ε.) ή του Ενι-
αίου Ειδικού Επαγγελµατικού Γυµνασίου - Λυκείου
(ΕΝ.Ε.Ε.ΓΥ.Λ.), µε στόχο να διαπιστωθούν οι κλίσεις και δεξιότη-
τές τους, οι οποίες είναι χρήσιµες, ώστε να διαχειρίζονται οι ίδιοι
τα θέµατα της προσωπικής και επαγγελµατικής τους ανάπτυξης.
Η πρόσβαση κάθε χρήστη διασφαλίζεται µε τη χρήση ατοµικών
κωδικών εισόδου µέσω αυθεντικοποίησης των διαπιστευτηρίων,
που διαθέτει στον κατάλογο µελών του Πανελλήνιου Σχολικού
Δικτύου (Π.Σ.Δ.). 

3. Η υπηρεσία ατοµικής συµβουλευτικής επαγγελµατικού προ-
σανατολισµού διενεργείται κάθε σχολικό έτος από τις αρχές Σε-
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πτεµβρίου έως το τέλος του Β’ τετραµήνου και περιλαµβάνει δύο
(2) µέρη. Το πρώτο µέρος περιλαµβάνει τη συµπλήρωση τυπο-
ποιηµένου ερωτηµατολογίου επαγγελµατικού προσανατολισµού
σε ψηφιακή µορφή. Το δεύτερο µέρος περιλαµβάνει ατοµική συ-
νεδρία, η οποία πραγµατοποιείται διαδικτυακά, µε σύµβουλο
επαγγελµατικού προσανατολισµού, ο οποίος προβαίνει σε αξιο-
λόγηση του ανωτέρω ερωτηµατολογίου, διερεύνηση των ατοµι-
κών χαρακτηριστικών κάθε µαθητή µε γνώµονα τις γνώσεις, τις
ικανότητες, τις δεξιότητες και τα ενδιαφέροντά του και κατάρτιση
εξατοµικευµένου σχεδίου δράσης.

4. Στην ηλεκτρονική εφαρµογή της παρ. 1 δηµιουργείται Μη-
τρώο Επαγγελµατικού Προσανατολισµού (Μ.Ε.Π.), στο οποίο κα-
ταχωρίζονται οι οικονοµικοί φορείς, οι οποίοι δραστηριο-
ποιούνται στον τοµέα του επαγγελµατικού προσανατολισµού και
πληρούν τις προϋποθέσεις της παρ. 5. Ο µαθητής - χρήστης επι-
λέγει από το Μ.Ε.Π. τον οικονοµικό φορέα που αναλαµβάνει την
υλοποίηση των υπηρεσιών ατοµικής συµβουλευτικής επαγγελ-
µατικού προσανατολισµού, στον οποίο αποδίδεται απευθείας η
οικονοµική διευκόλυνση. Το Μ.Ε.Π. αναρτάται στην ιστοσελίδα
του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού και
του Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π..

5. Οι όροι και προϋποθέσεις για την εγγραφή των οικονοµικών
φορέων στο Μ.Ε.Π. είναι οι ακόλουθοι:

α) Η παροχή υπηρεσιών επαγγελµατικού προσανατολισµού να
προβλέπεται στους σκοπούς του καταστατικού του φορέα, 

β) η έδρα του φορέα να βρίσκεται στην ηµεδαπή, 
γ) ο φορέας να διαθέτει πιστοποιηµένους συµβούλους επαγ-

γελµατικού προσανατολισµού, οι οποίοι είναι εκπαιδευµένοι σε
παροχή υπηρεσιών ατοµικής συµβουλευτικής επαγγελµατικού
προσανατολισµού της παρ. 3,

δ) ο φορέας να διαθέτει τεχνογνωσία και επαρκή εµπειρία στον
σχεδιασµό ερωτηµατολογίου επαγγελµατικού προσανατολισµού
και στη διαχείριση και υλοποίηση δράσεων επαγγελµατικού προ-
σανατολισµού και συµβουλευτικής και ειδικότερα να έχει παρά-
σχει υπηρεσίες ατοµικής συµβουλευτικής επαγγελµατικού
προσανατολισµού τουλάχιστον δέκα (10) έτη.

6. Κατά τη διενέργεια της ατοµικής συνεδρίας επιτρέπεται η
ζωντανή µετάδοση ήχου ή εικόνας σε πραγµατικό χρόνο για την
πραγµάτωση του σκοπού των παρ. 2 και 3. Απαγορεύεται η κα-
ταγραφή και αποθήκευση της ατοµικής συνεδρίας. 

7. Ο Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π. αναλαµβάνει τον τεχνικό σχεδιασµό, την
υλοποίηση της ειδικής εφαρµογής, καθώς και την οργάνωση των
δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα και άλλων δεδοµένων από
κάθε πηγή, την τήρηση υπό συνθήκες που διασφαλίζουν την ακε-
ραιότητα, την εµπιστευτικότητα και τη διαθεσιµότητα των δεδο-
µένων και κάθε άλλο θέµα που αφορά στην οµαλή λειτουργία της
εφαρµογής. Τα δεδοµένα προσωπικού χαρακτήρα που καταχω-
ρίζονται στην εφαρµογή συλλέγονται, τηρούνται και τυγχάνουν
περαιτέρω επεξεργασίας αποκλειστικά για τον σκοπό της παρ.
1. Τα ανωτέρω δεδοµένα τηρούνται για τους σκοπούς του παρό-
ντος, για περίοδο τριών (3) ετών, και στη συνέχεια διαγράφονται.
Ο Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π. ως υπεύθυνος επεξεργασίας διασφαλίζει την
προστασία των δικαιωµάτων των προσώπων, της ιδιωτικής ζωής
και των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα, σύµφωνα µε το ενω-
σιακό και εθνικό δίκαιο, και ιδίως, µε τον Κανονισµό (ΕΕ)
2016/679 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της
27ης Απριλίου 2016 (ΕΕ L 119) (Γενικός Κανονισµός για την Προ-
στασία Δεδοµένων, Γ.Κ.Π.Δ.) και τον ν. 4624/2019 (Α’ 137).

8. Η χρηµατοδότηση του έργου του παρόντος δύναται να πρα-
γµατοποιείται από εθνικούς ή συγχρηµατοδοτούµενους πόρους.

9. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού δύναται να εξειδικεύεται το αντικείµενο των παρεχό-
µενων υπηρεσιών των οικονοµικών φορέων και ο τρόπος υλοποί-
ησής τους σύµφωνα µε τις παρ. 2 και 3. 

10. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού και Ψηφιακής Διακυβέρνησης καθορίζονται
η διαδικασία δηµιουργίας και λειτουργίας του Μ.Ε.Π., η διαδικα-
σία δηµόσιας πρόσκλησης των οικονοµικών φορέων και οι πρό-
σθετοι όροι, οι προϋποθέσεις και τα κριτήρια για την ένταξή τους
στο Μ.Ε.Π., το σύνολο των απαιτούµενων για την ένταξη δικαιο-
λογητικών, οι λόγοι και η διαδικασία διαγραφής τους από το

Μ.Ε.Π., καθώς και κάθε συναφής και αναγκαία λεπτοµέρεια για
την εφαρµογή του παρόντος. 

11. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού και Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών ρυθ-
µίζονται θέµατα σχετικά µε το ύψος της αποζηµίωσης του
οικονοµικού φορέα, τη διαδικασία καταβολής της και κάθε άλλο
θέµα σχετικό µε την αποζηµίωση του φορέα. 

12. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού και Ψηφιακής Διακυβέρνησης ρυθµίζονται
θέµατα σχετικά µε τον χρόνο έναρξης της παραγωγικής λειτουρ-
γίας της ηλεκτρονικής εφαρµογής της παρ. 1, τα τεχνικά και ορ-
γανωτικά µέτρα για τη λειτουργία της, τις προϋποθέσεις, τη
διαδικασία, τους όρους, τον ειδικότερο χρόνο υλοποίησης της
εφαρµογής, τα αρµόδια για την υλοποίηση όργανα, το περιεχό-
µενο, τα στοιχεία που καταχωρίζονται, τη διαδικασία ταυτοποί-
ησης του χρήστη - µαθητή, τη συµπλήρωση του τυποποιηµένου
ερωτηµατολογίου επαγγελµατικού προσανατολισµού, τις απαι-
τούµενες διαλειτουργικότητες, τη διαδικασία προγραµµατισµού
και διενέργειας της ατοµικής συνεδρίας µε σύµβουλο επαγγελ-
µατικού προσανατολισµού, την καταγραφή των δεδοµένων
αυτών, την ελάχιστη επεξεργασία τους από τον Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π. και
τους φορείς, καθώς και κάθε άλλη τεχνική ή άλλη λεπτοµέρεια
αναφορικά µε την εφαρµογή της παρ. 7 από τον Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π.»

Άρθρο 5
Αυτόνοµες τάξεις Γυµνασίου σε αποµακρυσµένες - 
ορεινές περιοχές -  Προσθήκη παρ. 4Α, 4Β και 4Γ 

στο άρθρο 5 του ν. 1566/1985

Στο άρθρο 5 του ν. 1566/1985 (Α’ 167), περί γυµνασίων, µετά
από την παρ. 4 προστίθενται παρ. 4Α, 4Β και 4Γ ως εξής:

«4Α. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, µετά από εισήγηση του αρµόδιου Περιφερειακού
Διευθυντή Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, δύ-
ναται, σε αποµακρυσµένες - ορεινές περιοχές, όπου δεν πληρού-
νται οι προϋποθέσεις ίδρυσης Γυµνασίου, κατά παρέκκλιση της
διαδικασίας που προβλέπεται στην παρ. 5 του άρθρου 11 του
ν. 1966/1991 (Α’ 147), να λειτουργεί αυτόνοµη τάξη, η οποία υπά-
γεται στο πλησιέστερο προς αυτό Γυµνάσιο.

Στην αυτόνοµη τάξη του Γυµνασίου τοποθετούνται κατ’ ελάχι-
στον τρεις (3) εκπαιδευτικοί από τους κλάδους/τις ειδικότητες
ΠΕ02, ΠΕ03, ΠΕ04 και ΠΕ86, οι οποίοι διδάσκουν τα µαθήµατα
του ωρολογίου προγράµµατος, τα οποία ανατίθενται µε βάση τον
κλάδο/ειδικότητά τους. Οι ανωτέρω εκπαιδευτικοί ασκούν και τις
διοικητικές εργασίες λειτουργίας της αυτόνοµης τάξης. Η αυτό-
νοµη τάξη της παρούσας κατατάσσεται σε αξιολογική κατηγορία
δυσπρόσιτης σχολικής µονάδας αντίστοιχης µε την κατηγορία,
στην οποία κατατάσσεται το νηπιαγωγείο ή το δηµοτικό σχολείο,
που λειτουργεί στην ίδια περιοχή, άλλως στην αξιολογική κατη-
γορία ΙΓ, σύµφωνα µε την περ. α) της παρ. 8 του άρθρου 16 του
π.δ. 50/1996 (Α’ 45). 

Οι εκπαιδευτικοί κλάδων/ειδικοτήτων, που διδάσκουν στο νη-
πιαγωγείο ή στο δηµοτικό στην αποµακρυσµένη - ορεινή περιοχή,
όπου λειτουργεί η αυτόνοµη τάξη, δύνανται να συµπληρώνουν
ωράριο στις σχολικές µονάδες της τάξης του Γυµνασίου, ύστερα
από απόφαση του οικείου Περιφερειακού Διευθυντή Πρωτοβάθ-
µιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης. Ο χρόνος διδασκαλίας
των εκπαιδευτικών του προηγούµενου εδαφίου λογίζεται ως χρό-
νος άσκησης διδακτικού έργου στη βαθµίδα εκπαίδευσης, που
ανήκει ο εκπαιδευτικός. 

Οι εκπαιδευτικοί της αυτόνοµης τάξης του Γυµνασίου θεωρεί-
ται ότι συµπληρώνουν το νόµιµο ωράριο µε την άσκηση των διοι-
κητικών καθηκόντων, που τους έχουν ανατεθεί. 

4Β. Με απόφαση του Διευθυντή Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης
δύναται να προβλέπεται συµπληρωµατική διδασκαλία, µέσω σύγ-
χρονης εξ αποστάσεως εκπαίδευσης από εκπαιδευτικούς του
πλησιέστερου Γυµνασίου, στο οποίο υπάγεται η αυτόνοµη τάξη,
για τα µαθήµατα του ωρολογίου προγράµµατος, που δεν δύνα-
νται να διδαχθούν από τους εκπαιδευτικούς, που υπηρετούν στην
αυτόνοµη τάξη του Γυµνασίου ή τους εκπαιδευτικούς των κοινών
ειδικοτήτων/κλάδων του δηµοτικού σχολείου ή νηπιαγωγείου
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στην ίδια αποµακρυσµένη - ορεινή περιοχή. Με όµοια απόφαση
προβλέπονται οι διοικητικές εργασίες λειτουργίας της αυτόνο-
µης τάξης, στις οποίες προβαίνουν οι εκπαιδευτικοί της παρ. 4Α.

Η ταυτόχρονη διδασκαλία σε µαθητές, οι οποίοι συµµετέχουν
στο µάθηµα µε φυσική παρουσία στο Γυµνάσιο, στο οποίο υπά-
γεται η αυτόνοµη τάξη, και σε µαθητές της αυτόνοµης τάξης, οι
οποίοι συµµετέχουν εξ αποστάσεως, δεν επιτρέπεται. 

4Γ. Με απόφαση του αρµόδιου Περιφερειακού Διευθυντή
Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, ύστερα από
γνώµη του Διευθυντή Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, καθορίζο-
νται οι κλάδοι/ειδικότητες των εκπαιδευτικών, που υπηρετούν
στην αυτόνοµη τάξη του Γυµνασίου της παρ. 4Α, καθώς και κάθε
άλλο ειδικότερο θέµα σχετικό µε τη στελέχωση αυτής.»

Άρθρο 6
Συνδροµή των αποδεκτών αναφορών της ειδικής

ψηφιακής πλατφόρµας για την αντιµετώπιση 
της ενδοσχολικής βίας και των φαινοµένων 

εκφοβισµού από Ειδικούς Συµβούλους - Τροποποίηση
παρ. 1 άρθρου 8 ν. 5029/2023

Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 5029/2023 (Α’ 55),
περί αρµοδίων οργάνων εξέτασης αναφορών και περιστατικών
ενδοσχολικής βίας και εκφοβισµού, προστίθενται νέα εδάφια τέ-
ταρτο και πέµπτο και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Αποδέκτες των αναφορών για περιστατικά εκφοβισµού και
ενδοσχολικής βίας σε επίπεδο Διεύθυνσης Εκπαίδευσης είναι οι
τετραµελείς οµάδες δράσης που συνιστώνται σύµφωνα µε το
άρθρο 10, οι οποίες αναπτύσσουν, µε τη συµµετοχή ειδικών επι-
στηµόνων και ειδικότερα ψυχολόγων και κοινωνικών λειτουργών,
δράσεις υποστηρικτικές και επιµορφωτικές, ενώ ασκούν εποπτεία
σχετικά µε τον χειρισµό των υποθέσεων σε επίπεδο σχολικής µο-
νάδας. Οι οµάδες αυτές παρακολουθούν, επιβλέπουν και συνεπι-
κουρούν τις σχολικές µονάδες στον χειρισµό των σχετικών
κρίσεων, ιδιαίτερα σε σοβαρά περιστατικά που έχουν αντίκτυπο
στη σχολική και στην κοινωνική ζωή. Επιλαµβάνονται, ιδίως, αν πα-
ρατηρείται καθυστέρηση στον χειρισµό και την αντιµετώπιση σο-
βαρών περιστατικών ενδοσχολικής βίας ή σηµειώνεται αδυναµία
επίλυσης του περιστατικού, στο οποίο αναφέρεται η καταγγελία.

Οι αποδέκτες-υπεύθυνοι υποδοχείς αναφορών σε επίπεδο
σχολικής µονάδας του άρθρου 7 και οι τετραµελείς οµάδες δρά-
σης των προηγούµενων εδαφίων δύναται να συνεπικουρούνται
σχετικά µε ειδικά επιστηµονικά θέµατα και κατευθύνσεις από Ει-
δικούς Συµβούλους στο πλαίσιο µνηµονίου συνεργασίας µεταξύ
του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού και
φορέα του δηµοσίου τοµέα της περ. α) της παρ. 1 του άρθρου
14 του   ν. 4270/2014 (Α’ 143) ή ιδιωτικού φορέα, ο οποίος ανα-
λαµβάνει την πρόσληψη και τη δαπάνη απασχόλησής τους. Οι ως
άνω Ειδικοί Σύµβουλοι τελούν υπό την εποπτεία του Γενικού
Γραµµατέα Πρωτοβάθµιας, Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης και Ει-
δικής Αγωγής και εµπίπτουν ως προς τα ζητήµατα προστασίας
δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα στην περ. Δ της παρ. 2 του
άρθρου 10 της υπό στοιχεία 35692/ΓΔ4/8.4.2024 (Β’ 2176) κοινής
απόφασης των Υπουργών Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητι-
σµού και Ψηφιακής Διακυβέρνησης, περί της δηµιουργίας και
λειτουργίας Ειδικής Ψηφιακής Πλατφόρµας για την αντιµετώπιση
ενδοσχολικής βίας και φαινοµένων εκφοβισµού, όπως εκάστοτε
ισχύει.»

Άρθρο 7
Εκστρατείες ενηµέρωσης για την πρόληψη 

και την αντιµετώπιση της ενδοσχολικής βίας - 
Δράσεις για τη διαχείριση των αναφορών στην ειδική ψη-

φιακή πλατφόρµα - Προσθήκη περ. στ) στο άρθρο 3 
του ν. 5029/2023

Στο άρθρο 3 του ν. 5029/2023 (Α’ 55), περί δράσεων και προ-
γραµµάτων πρόληψης και αντιµετώπισης περιστατικών ενδοσχο-
λικής βίας και εκφοβισµού, προστίθεται περ. στ) ως εξής:

«στ) την υλοποίηση από φορείς του δηµοσίου τοµέα της περ.
α) της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143) ή από ιδιω-

τικούς φορείς εκστρατειών ενηµέρωσης και ευαισθητοποίησης
της εκπαιδευτικής κοινότητας για την ενδοσχολική βία και τον εκ-
φοβισµό, καθώς και τη διαχείριση των αναφορών στην ειδική ψη-
φιακή πλατφόρµα του άρθρου 6 του παρόντος. Οι δράσεις και
τα προγράµµατα της παρούσας περίπτωσης δύνανται να υπο-
στηρίζονται από τριµελείς επιτροπές, οι οποίες συστήνονται µε
απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητι-
σµού και αποτελούνται από στελέχη του Υπουργείου Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, η οποία αναρτάται στην επίσηµη
ιστοσελίδα του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού. Οι ως άνω επιτροπές έχουν ως αντικείµενο:

(i) την εποπτεία και την παροχή οδηγιών στους φορείς του
πρώτου εδαφίου της παρούσας περίπτωσης όσον αφορά στο πε-
ριεχόµενο του υλικού των εκστρατειών ενηµέρωσης, 

(ii) την έγκριση της ορθότητας, της πληρότητας και της ποι-
ότητας του υλικού-παραδοτέου των εκστρατειών ενηµέρωσης,

(iii) τη διενέργεια πάσης φύσεως ενεργειών για την υλοποίηση
των εκστρατειών ενηµέρωσης, σε συνεργασία µε τις αρµόδιες
υπηρεσίες της Γενικής Γραµµατείας Πρωτοβάθµιας, Δευτερο-
βάθµιας Εκπαίδευσης και Ειδικής Αγωγής,

(iv) την υπόδειξη του δηµοσίου ή ιδιωτικού φορέα, όταν απαι-
τείται, ο οποίος αναλαµβάνει µέσω µνηµονίου συνεργασίας µε το
Υπουργείο Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού την κάλυψη
των αναγκών πρόσληψης και απασχόλησης των Ειδικών Συµβού-
λων της παρ. 1 του άρθρου 8.»

Άρθρο 8
Στήριξη των υποψηφίων των οικογενειών

των αποβιωσάντων κατά τον σεισµό της Σάµου 
της 30ής Οκτωβρίου 2020 για την εισαγωγή τους

στην τριτοβάθµια εκπαίδευση - Τροποποίηση παρ. 4 άρ-
θρου 72 ν. 5043/2023

Στην παρ. 4 του άρθρου 72 του ν. 5043/2023 (Α’ 91), περί µέ-
τρων στήριξης των οικογενειών των αποβιωσάντων κατά τον σει-
σµό της Σάµου της 30ής Οκτωβρίου 2020, προστίθεται νέο
πέµπτο εδάφιο και η παρ. 4 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Οι υποψήφιοι για εισαγωγή στην τριτοβάθµια εκπαίδευση,
των οποίων οι αδελφοί απεβίωσαν συνεπεία του σεισµού της
Σάµου της 30ής Οκτωβρίου 2020 που συµµετέχουν στις πανελ-
λαδικές εξετάσεις της τακτικής και επαναληπτικής εξεταστικής
περιόδου του έτους 2023, εισάγονται σε σχολές, τµήµατα και ει-
σαγωγικές κατευθύνσεις των Α.Ε.Ι. και των Α.Ε.Α., για το ακαδη-
µαϊκό έτος 2023 - 2024, καθ’ υπέρβαση του συνολικού αριθµού
εισακτέων, σύµφωνα µε τα επόµενα εδάφια της παρούσας περί-
πτωσης. Για την εισαγωγή σε Α.Ε.Ι. και Α.Ε.Α. παρέχεται προσαύ-
ξηση είκοσι τοις εκατό (20%) σε κάθε βαθµολογική επίδοση των
πανελλαδικά εξεταζόµενων µαθηµάτων, των ειδικών µαθηµάτων
και πρακτικών δοκιµασιών. Προϋπόθεση µετά από την προσαύ-
ξηση του δευτέρου εδαφίου είναι οι υποψήφιοι να συγκεντρώ-
νουν συνολικό αριθµό µορίων τουλάχιστον ίσο µε τον συνολικό
αριθµό µορίων του τελευταίου εισαχθέντος στη συγκεκριµένη
σχολή, τµήµα ή εισαγωγική κατεύθυνση στο οικείο ακαδηµαϊκό
έτος. Τα εδάφια πρώτο, δεύτερο και τρίτο εφαρµόζονται και
στους υποψηφίους για την εισαγωγή στην τριτοβάθµια εκπαί-
δευση του πρώτου εδαφίου που θα συµµετάσχουν στις πανελ-
λαδικές εξετάσεις, τακτικής και επαναληπτικής περιόδου, των
ετών 2024 και 2025. Τα εδάφια δεύτερο και τρίτο εφαρµόζονται
και για τους υποψηφίους των οποίων οι αδερφοί απεβίωσαν συ-
νεπεία του εν λόγω σεισµού και θα συµµετάσχουν στις πανελλα-
δικές εξετάσεις της τακτικής και επαναληπτικής εξεταστικής
περιόδου του έτους αποφοίτησής τους, καθώς και του επόµενου,
για εισαγωγή σε σχολές, τµήµατα και εισαγωγικές κατευθύνσεις
των Α.Ε.Ι. και Α.Ε.Α., καθ’ υπέρβαση του συνολικού αριθµού ει-
σακτέων, σύµφωνα µε τα επόµενα εδάφια. Κατά τα λοιπά, ιδίως
ως προς τις προϋποθέσεις εισαγωγής, εφαρµόζεται ο ν. 4186/
2013 (Α’ 193). Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού µπορούν να καθορίζονται οι ειδικότερες
προϋποθέσεις, η διαδικασία, τα δικαιολογητικά που υποβάλ-
λουν οι ενδιαφερόµενοι, οι σχετικές προθεσµίες και κάθε άλλο
σχετικό θέµα για την εφαρµογή του παρόντος.»
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Άρθρο 9
Εισαγωγή µαθητών στα Πειραµατικά Σχολεία - 

Επιτροπές διενέργειας εξετάσεων για την εισαγωγή στα
Πρότυπα Σχολεία και τα Εκκλησιαστικά Σχολεία -

Προσθήκη παρ. 10 και 11 στο άρθρο 18
του ν. 4692/2020

Στο άρθρο 18 του ν. 4692/2020 (Α’ 111), περί επιλογής µαθη-
τών, προστίθενται παρ. 10 και 11 ως εξής:

«10. Στα σχολεία που χαρακτηρίζονται ως πειραµατικά µε από-
φαση της Δ.Ε.Π.Π.Σ., ύστερα από εισήγηση του ΕΠ.Ε.Σ. της σχο-
λικής µονάδας σύµφωνα µε το άρθρο 13 του παρόντος, είναι
δυνατή, κατόπιν αίτησης, η κατ’ εξαίρεση εισαγωγή µαθητή στην
εισαγωγική ή ενδιάµεση τάξη του Πειραµατικού Σχολείου (ΠΕΙ.Σ),
υπό τις ακόλουθες προϋποθέσεις: 

α) ο µαθητής βρίσκεται στους πίνακες των επιλαχόντων της ει-
σαγωγικής κλήρωσης και 

β) στην ίδια σχολική µονάδα φοιτά αδελφός αυτού, που είχε
εγγραφεί σε αυτήν πριν από τον χαρακτηρισµό της ως ΠΕΙ.Σ.. 

Η αίτηση υποβάλλεται από τους γονείς ή κηδεµόνες του µα-
θητή εντός τριάντα (30) ηµερών από την κλήρωση εισαγωγής στο
ΠΕΙ.Σ. ή από τη δηµοσίευση του παρόντος για περιπτώσεις µα-
θητών που αναγράφονται σε πίνακες επιλαχόντων προηγουµέ-
νων ετών. Οι ανωτέρω αιτήσεις γίνονται δεκτές κατά τη σειρά του
αύξοντος αριθµού στον πίνακα των επιλαχόντων µαθητών της οι-
κείας σχολικής µονάδας και έως τη συµπλήρωση του ανώτατου
προβλεπόµενου αριθµού µαθητών ανά τάξη αυτής.

11. Οι αποφάσεις ορισµού των µελών των επιτροπών που συ-
γκροτούνται σε κεντρικό και περιφερειακό επίπεδο για τη διενέρ-
γεια των εξετάσεων εισαγωγής στα Πρότυπα Σχολεία και στα
Πρότυπα Εκκλησιαστικά Σχολεία δεν δηµοσιεύονται στην Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως και δεν αναρτώνται στη Διαύγεια.»

Άρθρο 10
Παιδαγωγική ευθύνη Συµβούλων Εκπαίδευσης - 

Τροποποίηση περ. δ) παρ. 4 άρθρου 10 ν. 4823/2021

Στο πρώτο εδάφιο της περ. δ) της παρ. 4 του άρθρου 10 του
ν. 4823/2021 (Α’ 136), περί Συµβούλων Εκπαίδευσης, οι λέξεις
«και εντός της Διεύθυνσης Εκπαίδευσης, στην οποία υπάγεται η
θέση αυτή» διαγράφονται και η περ. δ) διαµορφώνεται ως εξής:

«δ) Κάθε Σύµβουλος Εκπαίδευσης, πέραν της επιστηµονικής
ευθύνης, έχει και την παιδαγωγική ευθύνη µίας ενότητας σχολι-
κών µονάδων και Ε.Κ. της βαθµίδας εκπαίδευσης, στην οποία έχει
κατανεµηθεί η θέση που καταλαµβάνει. Η ανάθεση της παιδαγω-
γικής ευθύνης γίνεται µε απόφαση του Περιφερειακού Επόπτη
Ποιότητας της Εκπαίδευσης. Οι Περιφερειακοί Επόπτες Ποι-
ότητας της Εκπαίδευσης δεν αναλαµβάνουν την παιδαγωγική ευ-
θύνη σχολικών µονάδων. Με αιτιολογηµένη απόφαση του
Περιφερειακού Διευθυντή Εκπαίδευσης δύναται να ανατίθεται
στους Περιφερειακούς Επόπτες Ποιότητας της Εκπαίδευσης η
παιδαγωγική ευθύνη σχολικών µονάδων σε εξαιρετικές περιπτώ-
σεις, κατά τις οποίες αυτό επιβάλλεται από τις συνθήκες λειτουρ-
γίας της Περιφερειακής Διεύθυνσης Πρωτοβάθµιας και
Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης. Αν ανατίθεται παιδαγωγική ευ-
θύνη σε Περιφερειακό Επόπτη Ποιότητας της Εκπαίδευσης, η
παιδαγωγική ευθύνη των λοιπών σχολικών µονάδων και Ε.Κ. ανα-
τίθεται σε Συµβούλους Εκπαίδευσης οµοίως µε απόφαση του Πε-
ριφερειακού Διευθυντή Εκπαίδευσης. Με την επιφύλαξη της παρ.
6, δύναται, µε απόφαση του Περιφερειακού Επόπτη Ποιότητας
της Εκπαίδευσης ή του Περιφερειακού Διευθυντή Εκπαίδευσης,
κατά περίπτωση, να ανατίθεται σε Σύµβουλο Εκπαίδευσης επι-
πλέον η παιδαγωγική ευθύνη µίας ενότητας σχολικών µονάδων
της έτερης βαθµίδας από εκείνη, στην οποία υπάγεται η θέση
Συµβούλου Εκπαίδευσης, την οποία καταλαµβάνει. Οι Σύµβουλοι
Εκπαίδευσης των µελών του Ε.Ε.Π. δεν αναλαµβάνουν την παι-
δαγωγική ευθύνη σχολικών µονάδων.»

Άρθρο 11
Θητεία στελεχών εκπαίδευσης - Τροποποίηση παρ. 2 άρ-

θρου 42 ν. 4823/2021

Στην παρ. 2 του άρθρου 42 του ν. 4823/2021 (Α’ 136), περί θη-
τείας στελεχών και ανάληψης υπηρεσίας, επέρχονται οι ακόλου-
θες τροποποιήσεις: α) στο δεύτερο εδάφιο επέρχεται
νοµοτεχνική βελτίωση, β) προστίθεται τρίτο εδάφιο και η παρ. 2
διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Όσοι τοποθετούνται σε θέσεις στελεχών της εκπαίδευσης
διαγράφονται, µετά από την έκδοση της απόφασης τοποθέτη-
σης, από τον αξιολογικό πίνακα επιλογής και θεωρείται ότι έχουν
αυτοδικαίως παραιτηθεί από άλλη θέση στελέχους της εκπαίδευ-
σης που κατέχουν. Όσοι κατατάσσονται τόσο στους πίνακες: α)
των περ. στ) έως ιζ) όσο και β) των περ. ιη) έως κ) της παρ. 2 του
άρθρου 30 και τοποθετούνται σε θέση στελέχους της εκπαίδευ-
σης διαγράφονται, µετά από την έκδοση της απόφασης τοποθέ-
τησης, σωρευτικά από τους πίνακες επιλογής των περ. α) και β)
της παρούσας. Το δεύτερο εδάφιο δεν ισχύει για όσους τοποθε-
τούνται σε θέση στελέχους εκπαίδευσης των περ. δ) έως ιε) της
παρ. 3 του άρθρου 30.»

Άρθρο 12
Επιτροπές αποτίµησης του συγγραφικού

και ερευνητικού έργου των υποψήφιων στελεχών
της εκπαίδευσης - Τροποποίηση άρθρου 36

ν. 4823/2021

Στο άρθρο 36 του ν. 4823/2021 (Α’ 136), περί επιτροπών απο-
τίµησης του συγγραφικού και ερευνητικού έργου, επέρχονται οι
ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο µετά τη φράση
«των υποψήφιων στελεχών εκπαίδευσης» προστίθεται η φράση
«µε την επιφύλαξη του πέµπτου εδαφίου του παρόντος» και β)
προστίθεται πέµπτο εδάφιο και το άρθρο 36 διαµορφώνεται ως
εξής: 

«Άρθρο 36
Επιτροπές αποτίµησης του συγγραφικού 

και ερευνητικού έργου

Το συγγραφικό και ερευνητικό έργο των υποψήφιων στελεχών
της εκπαίδευσης, µε την επιφύλαξη του πέµπτου εδαφίου του
παρόντος, δύναται να αποτιµάται από τριµελείς επιτροπές, οι
οποίες συγκροτούνται µε απόφαση του Υπηρεσιακού Γραµµατέα
του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού και
αποτελούνται από Συµβούλους του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής
Πολιτικής (Ι.Ε.Π.) ή Επιστηµονικούς Συµβούλους του Γραφείου
Επιστηµονικών Συµβούλων του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού. Η επιτροπή αποτίµησης του συγγραφικού
έργου εισηγείται στο αρµόδιο συµβούλιο επιλογής σχετικά µε τις
αξιολογικές µονάδες, που αντιστοιχούν στο κριτήριο της περ. δ)
της παρ. 2 του άρθρου 33. Με την απόφαση συγκρότησης των
επιτροπών του πρώτου εδαφίου καθορίζεται το συµβούλιο ή τα
συµβούλια επιλογής, τα οποία επικουρούν. Για τη λειτουργία των
εν λόγω επιτροπών αποτίµησης του συγγραφικού έργου εφαρ-
µόζονται οι διατάξεις περί συλλογικών οργάνων του Κώδικα Δι-
οικητικής Διαδικασίας (ν. 2690/1999, Α’ 45). Το συγγραφικό και
ερευνητικό έργο των υποψηφίων προϊσταµένων των τµηµάτων
εκπαιδευτικών θεµάτων, καθώς και διευθυντών σχολικών µονά-
δων και Εργαστηριακών Κέντρων (Ε.Κ.) αποτιµάται από το Τοπικό
Συµβούλιο Επιλογής της παρ. 9 του άρθρου 37 µε τις αξιολογικές
µονάδες, που αντιστοιχούν στο κριτήριο της περ. δ) της παρ. 2
του άρθρου 33.»

Άρθρο 13
Αρµοδιότητες της Διοικούσας Επιτροπής Προτύπων και

Πειραµατικών Σχολείων ως προς τον καθορισµό του αριθµού
των µαθητών - Τροποποίηση περ. στ) 

παρ. 3 άρθρου 14 ν. 4692/2020

Στην περ. στ) της παρ. 3 του άρθρου 14 του ν. 4692/2020 (Α’
111), περί αρµοδιοτήτων της διοικούσας Επιτροπής Πρότυπων
και Πειραµατικών Σχολείων, προστίθενται οι λέξεις «τον αριθµό
των µαθητών στις επόµενες τάξεις, καθώς και τον αριθµό των
τµηµάτων ανά τάξη» και η περ. στ) διαµορφώνεται ως εξής:
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«στ) καθορίζει τον αριθµό των µαθητών που εισάγονται στην
εισαγωγική τάξη, τον αριθµό των µαθητών στις επόµενες τάξεις,
καθώς και τον αριθµό των τµηµάτων ανά τάξη των Π.Σ. και ΠΕΙ.Σ.
κάθε βαθµίδας, έπειτα από εισήγηση του οικείου ΕΠ.Ε.Σ. ή του
Διευθυντή ή Προϊσταµένου του Π.Σ. ή ΠΕΙ.Σ., σε περίπτωση που
δεν έχει συγκροτηθεί το οικείο ΕΠ.Ε.Σ., σύµφωνα µε τις παρ. 4
και 8 του άρθρου 18.»

Άρθρο 14
Αποζηµίωση εκπαιδευτικών σε εξετάσεις 

του διεθνούς προγράµµατος PISA του Οργανισµού
Οικονοµικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης

Οι εκπαιδευτικοί, οι οποίοι συµµετέχουν ως συντονιστές στη
διεξαγωγή των εξετάσεων του διεθνούς προγράµµατος PISA του
Οργανισµού Οικονοµικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης (Ο.Ο.Σ.Α.)
στη σχολική µονάδα, όπου υπηρετούν, λαµβάνουν αποζηµίωση
ανά µαθητή ανάλογα µε τον αριθµό των µαθητών, που ολοκλή-
ρωσε την εξέταση στο σχολείο, είτε κατά την πιλοτική είτε κατά
την κύρια φάση του. Η κατανοµή του σχετικού ποσού σε περί-
πτωση απασχόλησης περισσότερων του ενός συντονιστών ανά
σχολείο, όπως προκύπτει από τα έντυπα αναφοράς της διαδικα-
σίας, πραγµατοποιείται βάσει του αριθµού των µαθητών, που
είναι καταχωρηµένοι στα αντίστοιχα έντυπα αναφοράς για κάθε
συντονιστή. Ο µέγιστος αριθµός των συντονιστών ανά σχολείο
δεν µπορεί να υπερβαίνει τους τέσσερις (4). 

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού και Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών καθορί-
ζεται το ποσό της αποζηµίωσης που λαµβάνουν οι εκπαιδευτικοί
σύµφωνα µε το πρώτο εδάφιο, καθώς και κάθε άλλο ειδικότερο
θέµα σχετικό µε την εφαρµογή του παρόντος.

Άρθρο 15
Αποτίµηση των κριτηρίων επιλογής στελεχών

της εκπαίδευσης - Τροποποίηση περ. α) παρ. 2 
άρθρου 33 ν. 4823/2021

Στην περ. α) της παρ. 2 του άρθρου 33 του   ν. 4823/2021 (Α’
136), περί µοριοδότησης των τίτλων σπουδών για την επιλογή
στελεχών της εκπαίδευσης, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποι-
ήσεις: α) στο τελευταίο εδάφιο της υποπερ. αδ) η παραποµπή
στο άρθρο 46 του ν. 4485/2017 (Α’  114) αντικαθίσταται από την
παραποµπή στο άρθρο 78 του ν. 4957/2022 (Α’  141), β) το προ-
τελευταίο εδάφιο αντικαθίσταται και η περ. α) διαµορφώνεται ως
εξής:

«α) Τίτλοι σπουδών: δεκατρείς (13) µονάδες κατ’ ανώτατο όριο,
οι οποίες κατανέµονται ως εξής: 

αα) διδακτορικό δίπλωµα αναγνωρισµένο ως συναφές µε το
αντικείµενο απασχόλησης, σύµφωνα µε το άρθρο 9 του ν.
4354/2015 (Α’ 176): έξι (6) µονάδες,

αβ) διδακτορικό δίπλωµα, το οποίο δεν εµπίπτει στην υποπερ.
αα) ή δεύτερο διδακτορικό δίπλωµα: πέντε (5) µονάδες. Δεν µο-
ριοδοτούνται, σύµφωνα µε την παρούσα υποπερίπτωση, δύο (2)
διδακτορικά διπλώµατα µη αναγνωρισµένα ως συναφή µε το αντι-
κείµενο απασχόλησης, σύµφωνα µε το άρθρο 9 του ν. 4354/2015,

αγ) µεταπτυχιακός τίτλος σπουδών αναγνωρισµένος ως συνα-
φής µε το αντικείµενο απασχόλησης, σύµφωνα µε το άρθρο 9
του ν. 4354/2015: τέσσερις (4) µονάδες,

αδ) µεταπτυχιακός τίτλος σπουδών, ο οποίος δεν εµπίπτει στην
υποπερ. αγ) ή δεύτερος µεταπτυχιακός τίτλος σπουδών: τρεις
(3) µονάδες. Δεν µοριοδοτούνται, σύµφωνα µε την υποπερ. αδ)
δύο (2) µεταπτυχιακοί τίτλοι σπουδών µη αναγνωρισµένοι ως συ-
ναφείς µε το αντικείµενο απασχόλησης, σύµφωνα µε το άρθρο 9
του   ν. 4354/2015.

Μεταπτυχιακοί τίτλοι που ενσωµατώνονται στον βασικό τίτλο
σπουδών κατά την έννοια του άρθρου 78 του ν. 4957/2022 (Α’
141) µοριοδοτούνται, σύµφωνα µε την υποπερ. αγ) και την πα-
ρούσα υποπερίπτωση, κατά περίπτωση,

αε) τίτλος διδασκαλείου µετεκπαίδευσης: δύο (2) µονάδες. Ο
τίτλος διδασκαλείου προσµετράται µόνο για την επιλογή Διευθυ-
ντών Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης,

αστ) δεύτερο πτυχίο πανεπιστηµιακής ή τεχνολογικής εκπαί-
δευσης τετραετούς φοίτησης: τρεις (3) µονάδες,

αζ) δεύτερο πτυχίο τεχνολογικής εκπαίδευσης διάρκειας φοί-
τησης µικρότερης των τεσσάρων (4) ετών: δύο (2) µονάδες,

αη) επιτυχής αποφοίτηση από την Εθνική Σχολή Δηµόσιας Δι-
οίκησης και Αυτοδιοίκησης (Ε.Σ.Δ.Δ.Α.): µία (1) µονάδα και

αθ) τρίτο πτυχίο: µία (1) µονάδα.
Τίτλος σπουδών που αποτέλεσε προσόν διορισµού δεν µοριο-

δοτείται. Σε περίπτωση µετάταξης ή κατάταξης δεν µοριοδοτείται
ο τίτλος σπουδών που αποτέλεσε προσόν για τη µετάταξη ή την
κατάταξη και µοριοδοτείται ο τίτλος που αποτέλεσε προσόν του
αρχικού διορισµού.

Όλοι οι τίτλοι σπουδών, που προέρχονται από ιδρύµατα ανώ-
τατης εκπαίδευσης της αλλοδαπής, γίνονται δεκτοί, εφόσον είναι
αναγνωρισµένοι από τον Διεπιστηµονικό Οργανισµό Αναγνώρι-
σης Τίτλων Ακαδηµαϊκών και Πληροφόρησης (Δ.Ο.Α.Τ.Α.Π.), το
Διαπανεπιστηµιακό Κέντρο Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών της
Αλλοδαπής (ΔΙ.Κ.Α.Τ.Σ.Α.) ή το Ινστιτούτο Τεχνολογικής Εκπαί-
δευσης (Ι.Τ.Ε.), ή έχει αναγνωριστεί η επαγγελµατική ισοδυναµία
τους ή τα επαγγελµατικά προσόντα των κατόχων τους από το Αυ-
τοτελές Τµήµα Εφαρµογής της Ευρωπαϊκής Νοµοθεσίας
(Α.Τ.Ε.Ε.Ν.) του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού, το Συµβούλιο Αναγνώρισης Επαγγελµατικών Προσόντων
(Σ.Α.Ε.Π.), το Συµβούλιο Αναγνώρισης Επαγγελµατικής Ισοτιµίας
Τίτλων Τριτοβάθµιας Εκπαίδευσης (Σ.Α.Ε.Ι.Τ.Τ.Ε.) ή το Συµβούλιο
Επαγγελµατικής Αναγνώρισης Τίτλων Εκπαίδευσης και Κατάρτι-
σης (Σ.Ε.Α.Τ.Ε.Κ.).

Στις περιπτώσεις που ζητείται η δήλωση της διάρκειας φοίτη-
σης, όπου αυτή δεν αποδεικνύεται, αποδίδεται η µικρότερη προ-
βλεπόµενη µοριοδότηση.»

Άρθρο 16
Πρόσληψη αναπληρωτών εκπαιδευτικών στα Πρότυπα και

Πειραµατικά Σχολεία - Τροποποίηση παρ. 21 
άρθρου 19 ν. 4692/2020 

Στην παρ. 21 του άρθρου 19 του ν. 4692/2020 (Α’ 111), περί δι-
δακτικού προσωπικού, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις:
α) διαγράφεται το δεύτερο εδάφιο, β) στο τέλος της παραγρά-
φου προστίθενται πέντε εδάφια και η παρ. 21 διαµορφώνεται ως
εξής:

«21. Αν δεν είναι δυνατή η κάλυψη των λειτουργικών κενών µε
τις διαδικασίες των παρ. 18 έως 20, τα κενά αυτά καλύπτονται µε
διάθεση µόνιµων εκπαιδευτικών που δεν συµπληρώνουν το υπο-
χρεωτικό τους ωράριο. Στη διάρκεια της διάθεσης οι εκπαιδευτι-
κοί υποβάλλονται σε αξιολόγηση του διδακτικού και παιδα-
γωγικού τους έργου, καθώς και της υπηρεσιακής συνέπειας και
επάρκειάς τους, σύµφωνα µε τις παρ. 1 και 3 του άρθρου 20. Εκ-
παιδευτικός, ο οποίος έχει παράσχει υπηρεσία µε τη µορφή διά-
θεσης σε Π.Σ. ή ΠΕΙ.Σ. µε θετική αξιολόγηση, δεν εκπληρώνει
µονοετή εισαγωγική θητεία, αν τοποθετηθεί µεταγενέστερα µε
θητεία σε Π.Σ. ή ΠΕΙ.Σ.. Αν δεν είναι δυνατή η κάλυψη των λει-
τουργικών κενών σύµφωνα µε το πρώτο εδάφιο, τα κενά καλύ-
πτονται από αναπληρωτές ή ωροµίσθιους εκπαιδευτικούς,
σύµφωνα µε το άρθρο 63 του ν. 4589/2019 (Α’ 13) και το άρθρο
86 του ν. 4547/2018 (Α’102). Κατά τη διαδικασία προσλήψεων εκ-
παιδευτικών στην κατηγορία της γενικής εκπαίδευσης και της ει-
δικής αγωγής, οι προσλήψεις στα Π.Σ. και ΠΕΙ.Σ. έχουν
προτεραιότητα σε σχέση µε τις προσλήψεις στις υπόλοιπες σχο-
λικές µονάδες. Με απόφαση της Δ.Ε.Π.Π.Σ., µετά από εισήγηση
των οικείων ΕΠ.Ε.Σ., προσδιορίζονται οι λειτουργικές ανάγκες
των Π.Σ. και ΠΕΙ.Σ. ανά κλάδο, ειδικότητα, βαθµίδα εκπαίδευσης
σε προσωρινούς αναπληρωτές, πλήρους και µειωµένου ωραρίου,
οι οποίες καταχωρούνται στο Ολοκληρωµένο Πληροφοριακό Σύ-
στηµα Διαχείρισης Προσωπικού Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθ-
µιας Εκπαίδευσης. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού εγκρίνεται ο αριθµός των προς
πλήρωση λειτουργικών κενών των Π.Σ. και ΠΕΙ.Σ. ανά κλάδο, ει-
δικότητα και βαθµίδα εκπαίδευσης, µε βάση τις ως άνω προσδιο-
ρισθείσες λειτουργικές ανάγκες και την παρεχόµενη από το
αρµόδιο όργανο έγκριση πίστωσης. Κατά τα λοιπά ισχύουν οι γε-
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νικές διατάξεις περί πρόσληψης και τοποθέτησης αναπληρωτών
εκπαιδευτικών πλήρους και µειωµένου ωραρίου, σύµφωνα µε το
άρθρο 63 του  ν. 4589/2019, το άρθρο 86 του ν. 4547/2018 και το
άρθρο 51 του ν. 4622/2019 (Α’ 133).»

Άρθρο 17
Διορισµός µόνιµων εκπαιδευτικών, µελών Ειδικού 

Εκπαιδευτικού Προσωπικού και Ειδικού Βοηθητικού Προ-
σωπικού - Τροποποίηση παρ. 5 άρθρου 62 

ν. 4589/2019

Στο τέλος της περ. α) της παρ. 5 του άρθρου 62 του
ν. 4589/2019 (Α’ 13), περί διορισµών µόνιµων εκπαιδευτικών,
µελών Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού (Ε.Ε.Π.) και Ειδικού
Βοηθητικού Προσωπικού (Ε.Β.Π.), προστίθεται νέο εδάφιο και η
παρ. 5 διαµορφώνεται ως εξής:

«5. α) Οι νεοδιοριζόµενοι τοποθετούνται προσωρινά: αα) σε
κενή θέση σχολικής µονάδας της περιοχής διορισµού µε από-
φαση του οικείου Διευθυντή Εκπαίδευσης, που εκδίδεται ύστερα
από πρόταση του οικείου Περιφερειακού Υπηρεσιακού Συµβου-
λίου Πρωτοβάθµιας ή Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης (Π.Υ.Σ.Π.Ε.
ή Π.Υ.Σ.Δ.Ε.) ή του Περιφερειακού Υπηρεσιακού Συµβουλίου Ει-
δικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού (Π.Υ.Σ.Ε.Ε.Π.), κατά περί-
πτωση, σύµφωνα µε τις παρ. 1 και 2 του άρθρου 3 του π.δ.
154/1996 (Α’ 115).

αβ) Σε λειτουργικά κενά των Πρότυπων Σχολείων (Π.Σ.) και Πει-
ραµατικών Σχολείων (ΠΕΙ.Σ.) της περιοχής διορισµού τους, σύµ-
φωνα µε το δεύτερο εδάφιο της παρ. 18 του άρθρου 19 του ν.
4692/2020 (Α’ 111), εφόσον δεν καταστεί δυνατή η κάλυψή τους
σύµφωνα µε την παρ. 19 του ίδιου άρθρου. Το Επιστηµονικό Επο-
πτικό Συµβούλιο (ΕΠ.Ε.Σ.) της σχολικής µονάδας υποβάλλει αί-
τηµα κάλυψης των παραπάνω κενών στην οικεία Διεύθυνση
Εκπαίδευσης, η οποία καλεί τους νεοδιοριζόµενους να εκδηλώ-
σουν ενδιαφέρον για προσωρινή τοποθέτηση σε µέχρι τρεις (3)
σχολικές µονάδες Π.Σ. ή ΠΕΙ.Σ. της περιοχής µετάθεσής τους
εντός συγκεκριµένης προθεσµίας. Η προσωρινή τοποθέτηση γί-
νεται µε απόφαση του οικείου Διευθυντή Εκπαίδευσης. Αν για την
ίδια σχολική µονάδα υπάρχουν περισσότεροι του ενός υποψή-
φιοι, τοποθετείται ο υποψήφιος που έχει περισσότερες µονάδες
στο κριτήριο «ακαδηµαϊκά προσόντα» του αξιολογικού πίνακα Α’.
Αν υπάρξει ισοβαθµία των υποψηφίων, προηγείται κατά σειρά ο
υποψήφιος που έχει υπηρετήσει σε Π.Σ. ή ΠΕΙ.Σ., έχει επιµορφω-
θεί στα νέα προγράµµατα σπουδών και έχει τη µεγαλύτερη εκ-
παιδευτική προϋπηρεσία. Στη διάρκεια της υπηρεσίας τους στα
Π.Σ. ή ΠΕΙ.Σ. οι νεοδιοριζόµενοι εκπαιδευτικοί υποβάλλονται σε
αξιολόγηση του διδακτικού και παιδαγωγικού τους έργου, καθώς
και της υπηρεσιακής συνέπειας και επάρκειάς τους, σύµφωνα µε
τις παρ. 1 και 3 του άρθρου 20 του ν. 4692/2020. Εκπαιδευτικός,
ο οποίος έχει παράσχει υπηρεσία µε προσωρινή τοποθέτηση σε
Π.Σ. ή ΠΕΙ.Σ. µε θετική αξιολόγηση, δεν εκπληρώνει µονοετή ει-
σαγωγική θητεία, αν τοποθετηθεί µεταγενέστερα µε θητεία σε
Π.Σ. ή ΠΕΙ.Σ..

Η οριστική τοποθέτηση των νεοδιοριζόµενων εκπαιδευτικών
πραγµατοποιείται κατά τη διαδικασία των µεταθέσεων, στο πλαί-
σιο της οποίας συγκρίνονται, κατά περίπτωση, µε τους λοιπούς
εκπαιδευτικούς, µέλη Ε.Ε.Π. ή Ε.Β.Π. του κλάδου τους. Με την
επιφύλαξη του τελευταίου εδαφίου, οι νεοδιοριζόµενοι υποχρε-
ούνται να παραµείνουν στην περιοχή διορισµού τους για χρονικό
διάστηµα τουλάχιστον δύο (2) σχολικών ετών και οποιαδήποτε
υπηρεσιακή µεταβολή που επιφέρει µεταβολή της τοποθέτησης
αυτής, όπως απόσπαση ή µετάθεση, βάσει γενικής ή ειδικής διά-
ταξης κατά το ως άνω χρονικό διάστηµα, δεν επιτρέπεται. Σε πε-
ρίπτωση διορισµού στην Ε.Α.Ε. ισχύει η υποχρέωση του
προηγούµενου εδαφίου και, επιπροσθέτως, ο νεοδιοριζόµενος
υποχρεούται να υπηρετήσει στην Ε.Α.Ε. για χρονικό διάστηµα
τουλάχιστον πέντε (5) ετών. Οι νεοδιοριζόµενοι εκπαιδευτικοί ή
µέλη Ε.Ε.Π. και Ε.Β.Π. που ανήκουν στις ειδικές κατηγορίες µε-
τάθεσης της παρ. 1 του άρθρου 13 του π.δ. 50/1996 (Α’ 45) ή του
άρθρου 8 του π.δ. 56/2001 (Α’ 47), αντίστοιχα, καθώς και όσοι
έχουν, οι ίδιοι ή οι σύζυγοί τους, ποσοστό αναπηρίας εβδοµήντα
πέντε τοις εκατό (75%) και άνω ανεξαρτήτως παθήσεως ή έχουν

τέκνα µε αναπηρία εξήντα επτά τοις εκατό (67%) και άνω, ανε-
ξαρτήτως παθήσεως, δύνανται να αποσπώνται, µε απόφαση του
αρµόδιου οργάνου ύστερα από γνώµη των οικείων υπηρεσιακών
συµβουλίων, κατόπιν προσκόµισης πιστοποιητικού Κέντρου Πι-
στοποίησης Αναπηρίας (ΚΕ.Π.Α.) που αποδεικνύει τα ανωτέρω.
Για τους σκοπούς της παρούσας, ο χρόνος απόσπασης λογίζεται
ως χρόνος υπηρέτησης του εκπαιδευτικού στην οργανική του
θέση. 

β) Τα µέλη Ε.Ε.Π. και Ε.Β.Π. µετατίθενται σε περιοχές µετάθε-
σης, µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, που εκδίδεται ύστερα από πρόταση του Κεντρικού
Υπηρεσιακού Συµβουλίου Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού
(Κ.Υ.Σ.Ε.Ε.Π.). Με απόφαση του Διευθυντή Εκπαίδευσης, που εκ-
δίδεται ύστερα από πρόταση του οικείου Π.Υ.Σ.Ε.Ε.Π., οι νεοδιο-
ριζόµενοι, οι µετατιθέµενοι και όσοι είναι στη διάθεση του
Συµβουλίου αυτού, τοποθετούνται σε κενές οργανικές θέσεις
των Σχολικών Μονάδων Ειδικής Αγωγής (Σ.Μ.Ε.Α.Ε.), σύµφωνα
µε τις κείµενες διατάξεις για τους εκπαιδευτικούς πρωτοβάθµιας
και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. Οι µεταθέσεις στα Κέντρα Διε-
πιστηµονικής Αξιολόγησης, Συµβουλευτικής και Υποστήριξης
(ΚΕ.Δ.Α.Σ.Υ.) γίνονται απευθείας σε αυτά, µε απόφαση του
Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, που εκδί-
δεται ύστερα από πρόταση του Κ.Υ.Σ.Ε.Ε.Π..

γ) Τα µέλη Ε.Ε.Π. και Ε.Β.Π. αποσπώνται σε περιοχές µετάθε-
σης µε απόφαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, που εκδίδεται ύστερα από
γνώµη του Κεντρικού Υπηρεσιακού Συµβουλίου Ειδικού Εκπαι-
δευτικού Προσωπικού (Κ.Υ.Σ.Ε.Ε.Π.). Η τοποθέτησή τους στις
κενές θέσεις γίνεται µε απόφαση του οικείου Διευθυντή Εκπαί-
δευσης, ύστερα από γνώµη του Περιφερειακού Υπηρεσιακού
Συµβουλίου Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού (Π.Υ.Σ.Ε.Ε.Π.).
Οι αποσπάσεις στα ΚΕ.Δ.Α.Σ.Υ. διενεργούνται απευθείας σε
αυτά, µε απόφαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, που εκδίδεται ύστερα από
γνώµη του Κ.Υ.Σ.Ε.Ε.Π..»

Άρθρο 18
Μετάθεση εκπαιδευτικών µε ποσοστό αναπηρίας 

άνω του ογδόντα τοις εκατό - Προσθήκη υποπαρ. 11 στην
παρ. Β του άρθρου 16 του ν. 1566/1985

Στην παρ. Β του άρθρου 16 του ν. 1566/1985 (Α’ 167), περί θε-
µάτων υπηρεσιακής κατάστασης, προστίθεται υποπαρ. 11 ως
εξής:

«11. Κατ’ εξαίρεση, εκπαιδευτικοί που υπηρετούν στην πρωτο-
βάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση, καθώς και τα µέλη Ειδι-
κού Εκπαιδευτικού Προσωπικού (Ε.Ε.Π.) και Ειδικού Βοηθητικού
Προσωπικού (Ε.Β.Π.), που εµφανίζουν αναπηρία εφ’ όρου ζωής
σε ποσοστό ογδόντα τοις εκατό (80%) και άνω, η οποία πιστο-
ποιείται από το Κέντρο Πιστοποίησης Αναπηρίας (ΚΕ.Π.Α.) ή
άλλης ισοδύναµης ανώτατης υγειονοµικής επιτροπής, δύνανται
να µετατίθενται σε περιοχές µετάθεσης της επιλογής τους. Οι ως
άνω ενδιαφερόµενοι προς µετάθεση εκπαιδευτικοί, καθώς και τα
µέλη Ε.Ε.Π. - Ε.Β.Π. υποβάλλουν, εντός της προθεσµίας της παρ.
2 του άρθρου 6 του π.δ. 50/1996 (Α’ 45), αίτηση µετάθεσης στη
Διεύθυνση Εκπαίδευσης που ανήκουν οργανικά, κατόπιν προσκό-
µισης του ως άνω πιστοποιητικού ΚΕ.Π.Α. ή άλλης ισοδύναµης
ανώτατης υγειονοµικής επιτροπής. Οι αιτήσεις µεταθέσεων του
δεύτερου εδαφίου ικανοποιούνται ανεξαρτήτως ύπαρξης οργα-
νικών κενών που διατίθενται για τις µετα- θέσεις των υπόλοιπων
εκπαιδευτικών. Η οριστική τοποθέτηση των εκπαιδευτικών και
µελών Ε.Ε.Π. - Ε.Β.Π. του πρώτου εδαφίου στις περιοχές µετά-
θεσης της επιλογής τους πραγµατοποιείται µε τα ίδια κριτήρια
που ισχύουν και για τους εκπαιδευτικούς, που ανήκουν στην ει-
δική κατηγορία µετάθεσης του άρθρου 13 του π.δ. 50/1996 (Α’
45).»

Άρθρο 19
Επιλογή Προϊσταµένων των Κέντρων Διεπιστηµονικής

Αξιολόγησης, Συµβουλευτικής και Υποστήριξης - 
Αντικατάσταση παρ. 4 άρθρου 31 ν. 4823/2021
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Η παρ. 4 του άρθρου 31 του ν. 4823/2021 (Α’ 136), περί προ-
ϋποθέσεων συµµετοχής στη διαδικασία επιλογής, αντικαθίσταται
ως εξής:

«4. Ως Προϊστάµενοι των ΚΕ.Δ.Α.Σ.Υ. επιλέγονται εκπαιδευτικοί
και µέλη του Ε.Ε.Π. είτε των κλάδων που προβλέπονται στις περ.
α) και β) της παρ. 1 του άρθρου 15 είτε µε οργανική θέση στο οι-
κείο ΚΕ.Δ.Α.Σ.Υ., οι οποίοι έχουν: α) δεκαπενταετή τουλάχιστον
εκπαιδευτική υπηρεσία και β) διετή υπηρεσία σε ΚΕ.Δ.Α.Σ.Υ. ή ως
προϊστάµενοι, ως υποδιευθυντές και διευθυντές σε Σ.Μ.Ε.Α.Ε. ή
ως Σύµβουλοι ή Συντονιστές Ειδικής Αγωγής και Ενταξιακής Εκ-
παίδευσης. Αν δεν υπάρχουν υποψήφιοι µε διετή υπηρεσία, γί-
νονται δεκτοί υποψήφιοι µε τουλάχιστον ένα (1) έτος υπηρεσία
σε ΚΕ.Δ.Α.Σ.Υ. σύµφωνα µε το πρώτο εδάφιο.»

Άρθρο 20
Κατασκευή αιθουσών σχολικών µονάδων

για την αντιµετώπιση έκτακτων και κατεπειγουσών 
αναγκών στέγασης µαθητών της πρωτοβάθµιας 

και της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης

Αποφάσεις αναθέσεων τοποθέτησης αιθουσών, σύµφωνα µε
το άρθρο 220 του ν. 4610/2019 (Α’ 70), κοινοποιούνται στους ανα-
δόχους έως και την 31η.12.2025, εφόσον πρόκειται για έργα που
έχουν ενταχθεί στο Τοµεακό Πρόγραµµα Ανάπτυξης του Υπουρ-
γείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού κατά τη δηµοσί-
ευση του παρόντος.

Άρθρο 21
Επιµίσθιο Αναπληρωτών Συντονιστών Εκπαίδευσης -
Προσθήκη παρ. 6 στο άρθρο 14 του ν. 4415/2016

Στο άρθρο 14 του ν. 4415/2016 (Α’ 159, διόρθ. σφάλµ. Α’ 165),
περί αναπλήρωσης, προστίθεται παρ. 6, ως εξής:

«6. Από την 1η.7.2024 µέχρι τις 30.6.2025 οι Αναπληρωτές Συ-
ντονιστές Εκπαίδευσης Εξωτερικού λαµβάνουν τις τακτικές απο-
δοχές στην Ελλάδα και το ειδικό επιµίσθιο εξωτερικού, ανεξάρ-
τητα από το εάν έχουν ήδη συµπληρώσει τέσσερα (4) έτη και άνω
απόσπασης στην ελληνόγλωσση εκπαίδευση στο εξωτερικό.»

Άρθρο 22
Χρηµατοδότηση από το συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος του

Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων
του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων 

και Αθλητισµού των αναπληρωτών και ωροµίσθιων
εκπαιδευτικών και µελών Ειδικού Εκπαιδευτικού

και Ειδικού Βοηθητικού Προσωπικού - Τροποποίηση άρ-
θρου 19 ν. 4283/2014 

Το δεύτερο εδάφιο του άρθρου 19 του ν. 4283/2014 (Α’ 189),
περί της χρήσης πόρων του συγχρηµατοδοτούµενου σκέλους
του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού για την πληρωµή αναπλη-
ρωτών και ωροµίσθιων εκπαιδευτικών, µελών Ειδικού Εκπαι-
δευτικού Προσωπικού (Ε.Ε.Π.) και Ειδικού Βοηθητικού Προσω-
πικού (Ε.Β.Π.), συµπεριλαµβανοµένων ιδιωτών που προσλαµβά-
νονται για τη διδασκαλία αντικειµένων/µαθηµάτων στα Καλ-
λιτεχνικά Σχολεία, καθώς και εµπειροτεχνών ιδιωτών που προσ-
λαµβάνονται για τη διδασκαλία µαθηµάτων µουσικής ειδίκευσης
και άσκησης στα εργαστήρια των Μουσικών Σχολείων, αντικαθί-
σταται και το άρθρο 19 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 19
Χρηµατοδότηση από το συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος του

Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων
του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων 

και Αθλητισµού των αναπληρωτών και ωροµίσθιων
εκπαιδευτικών και µελών Ειδικού Εκπαιδευτικού 

και Ειδικού Βοηθητικού Προσωπικού

Για την πληρωµή των αναπληρωτών και ωροµίσθιων εκπαιδευ-
τικών, των µελών Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού (Ε.Ε.Π.) και

Ειδικού Βοηθητικού Προσωπικού (Ε.Β.Π.), συµπεριλαµβανοµέ-
νων των ιδιωτών που προσλαµβάνονται για τη διδασκαλία αντι-
κειµένων/µαθηµάτων στα Καλλιτεχνικά Σχολεία και αµείβονται
σύµφωνα µε την υπό στοιχεία 151323/Ε2/13.9.2017 κοινή από-
φαση των Υπουργών Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και
Οικονοµικών (Β’ 3370), καθώς και των εµπειροτεχνών ιδιωτών
που προσλαµβάνονται για τη διδασκαλία µαθηµάτων µουσικής
ειδίκευσης και άσκησης στα εργαστήρια των Μουσικών Σχολείων
και αµείβονται σύµφωνα µε την υπό στοιχεία 2/64978/
0022/14.11.2006 κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας και
Οικονοµικών και Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων (Β’ 1671),
µπορεί να γίνει χρήση πόρων του συγχρηµατοδοτούµενου σκέ-
λους του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού. Η σχετική δαπάνη
µπορεί να βαρύνει τη Συλλογική Απόφαση Έργων (ΣΑΕ) 445/2
του συγχρηµατοδοτούµενου σκέλους του Προγράµµατος Δηµο-
σίων Επενδύσεων του έτους 2023 και συγκεκριµένα το έργο µε
κωδικό 2019ΣΕ44520000 και τίτλο «Πληρωµή αναπληρωτών και
ωροµίσθιων εκπαιδευτικών, καθώς και Ειδικού Εκπαιδευτικού και
Βοηθητικού Προσωπικού (Ε.Ε.Π.Ε.Β.Π.) του Υπουργείου Παι-
δείας και Θρησκευµάτων βάσει της παρ. 2 του άρθρου 36 του ν.
5058/2023 (Α’ 170), Π.Κ. 2014ΣΕ04700000», έως το ποσό των
ογδόντα οκτώ εκατοµµυρίων είκοσι οκτώ χιλιάδων οκτακοσίων
(88.028.800) ευρώ, την οικεία συλλογική απόφαση του έτους
2024 έως το ποσό των εβδοµήντα επτά εκατοµµυρίων τετρακο-
σίων τριάντα έξι χιλιάδων οκτακοσίων εξήντα τεσσάρων
(77.436.864) ευρώ και  την οικεία συλλογική απόφαση του έτους
2025 έως το ποσό των οκτώ εκατοµµυρίων σαράντα πέντε χιλιά-
δων οκτακοσίων πενήντα έξι (8.045.856) ευρώ και αντίστοιχα
έργα Συλλογικής Απόφασης του συγχρηµατοδοτούµενου σκέ-
λους του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού
του έτους 2023 έως το ποσό των εκατόν είκοσι οκτώ εκατοµµυ-
ρίων διακοσίων δεκατριών χιλιάδων τριακοσίων εβδοµήντα ενός
(128.213.371) ευρώ.»

Άρθρο 23
Επικαιροποίηση άδειας λειτουργίας ιδιωτικών 

σχολείων - Τροποποίηση υποπερ. α περ. 14 υποπαρ. Θ3
παρ. Θ άρθρου πρώτου ν. 4093/2012 

Στο πρώτο εδάφιο της υποπερ. α της περ. 14 της υποπαρ. Θ.3
της παρ. Θ του άρθρου πρώτου του ν. 4093/2012 (Α’ 222), οι λέ-
ξεις «ανά διετία» αντικαθίστανται από τις λέξεις «ανά πενταετία»
και η υποπερ. α της περ. 14 διαµορφώνεται ως εξής:

«14.α. Οι άδειες των περιπτώσεων 1 και 2 επικαιροποιούνται
από τους φορείς που κατά περίπτωση αδειοδοτούν ανά πενταε-
τία µε τη διαδικασία της αναγγελίας του δεύτερου και τρίτου εδα-
φίου της παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 3919/2011 (Α’ 32), µε την
προσκόµιση των κάτωθι:

i) Δήλωση του ν. 1599/1986 (Α’ 75), περί µη µεταβολής των
προϋποθέσεων χορήγησης της άδειας των παραγράφων 4, 5 και
6 και των κτιριολογικών προδιαγραφών των παραγράφων 8 και
10 του παρόντος. Εφόσον έχουν επέλθει µεταβολές στις προϋπο-
θέσεις χορήγησης της άδειας µε την αναγγελία κατατίθεται όλη
η σχετική τεκµηρίωση που ορίζεται στις περιπτώσεις 4, 5, 6, 8 και
10 της παρούσας υποπαραγράφου.

ii) Φορολογική και ασφαλιστική ενηµερότητα, όπου αυτή απαι-
τείται για την έκδοση της άδειας.

iii) Πιστοποιητικό περί µη πτώχευσης ή περί µη υποβολής αί-
τησης για κήρυξη σε κατάσταση πτώχευσης, όπου αυτή απαιτεί-
ται για την έκδοση της άδειας.»

Άρθρο 24 
Ρύθµιση για τις ιδιωτικές σχολικές µονάδες 

ιδιοκτησίας του Ελληνοαµερικανικού Εκπαιδευτικού
Ιδρύµατος -  Προσθήκη περ. δ) στο άρθρο 2, προσθήκη

περ. δ) στο άρθρο 3 του ν. 3776/1929

1. Στο άρθρο 2 του ν. 3776/1929 (Α’ 19), περί των σχολείων που
λειτουργούν στο ελληνοαµερικανικό εκπαιδευτήριο ιδιοκτησίας
του αναγνωρισµένου σωµατείου «Ελληνοαµερικανικόν Εκπαιδευ-
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τικόν Ίδρυµα», προστίθεται περ. δ) ως εξής:
«δ) Οι περ. α), β) και γ) ισχύουν σε όλες τις ιδιωτικές σχολικές

µονάδες ιδιοκτησίας του Ελληνοαµερικανικού Εκπαιδευτικού
Ιδρύµατος.»

2. Στο άρθρο 3 του ν. 3776/1929, περί του υπεύθυνου Διευθυ-
ντή, προστίθεται περ. δ) ως εξής:

«δ) Οι περ. β) και γ) του παρόντος ισχύουν σε όλες τις ιδιωτικές
σχολικές µονάδες ιδιοκτησίας του Ελληνοαµερικανικού Εκπαι-
δευτικού Ιδρύµατος. Οι θέσεις του υπεύθυνου Διευθυντή εκά-
στης εκ των ανωτέρω σχολικών µονάδων, µπορούν να κατέχονται
από το ίδιο πρόσωπο. Το αυτό ισχύει και για τις θέσεις του Συν-
διευθυντή.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΗΣ 

ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΤΙΣΗΣ

Άρθρο 25
Εργαστηριακά κέντρα Επαγγελµατικών Λυκείων -

Τροποποίηση παρ. 1 και 2 άρθρου 6Ζ ν. 4186/2013

Στο άρθρο 6Ζ του ν. 4186/2013 (Α’ 193), περί εργαστηριακών
κέντρων Επαγγελµατικών Λυκείων, επέρχονται οι ακόλουθες τρο-
ποποιήσεις: α) το τρίτο και τέταρτο εδάφιο της παρ. 1 διαγρά-
φονται, β) στην παρ. 2 βα) στο πεδίο εφαρµογής του πρώτου
εδαφίου προστίθενται οι Υπεύθυνοι Εργαστηρίων και ββ) στο
πεδίο εφαρµογής του δεύτερου εδαφίου απαλείφονται οι Υπεύ-
θυνοι Εργαστηρίων, και οι παρ. 1 και 2 διαµορφώνονται ως εξής:

«1. Για τα εργαστηριακά µαθήµατα και το εργαστηριακό µέρος
των µικτών µαθηµάτων των µαθητών των Επαγγελµατικών Λυ-
κείων, των καταρτιζόµενων των Επαγγελµατικών Σχολών Κατάρ-
τισης (Ε.Σ.Κ.) και των Σχολών Ανώτερης Επαγγελµατικής
Κατάρτισης (Σ.Α.Ε.Κ.), καθώς και των µαθητευοµένων του Μετα-
λυκειακού έτους - Τάξη Μαθητείας συγκροτούνται και λειτουρ-
γούν, ανάλογα µε τις υπάρχουσες ανάγκες, Εργαστηριακά
Κέντρα (Ε.Κ.), ανά δύο (2) τουλάχιστον εκπαιδευτικές µονάδες,
συµπεριλαµβανοµένων και των δηµόσιων Ε.Σ.Κ. ή Σ.Α.Ε.Κ.. Όταν
όσοι ασκούνται στα εργαστήρια προέρχονται από λιγότερες από
δύο (2) εκπαιδευτικές µονάδες των επιπέδων 3, 4 και 5, οι εργα-
στηριακές ανάγκες καλύπτονται σε σχολικό εργαστήριο του
ΕΠΑ.Λ.. Κάθε Εργαστηριακό Κέντρο (Ε.Κ.) διακρίνεται σε τοµείς
εργαστηρίων.

2. Όργανα διοίκησης κάθε Ε.Κ. είναι ο Διευθυντής, οι δύο (2)
Υποδιευθυντές και οι Υπεύθυνοι Εργαστηρίων. Διευθυντής και
Υποδιευθυντές του Ε.Κ. ορίζονται εκπαιδευτικοί, σύµφωνα µε τα
άρθρα 30 έως 49 του ν. 4823/2021 (Α’ 136). Αν για οποιονδήποτε
λόγο δεν υπάρχει ή απουσιάζει ή κωλύεται, ο Διευθυντής του Ε.Κ.
αναπληρώνεται από τον Υποδιευθυντή που ο ίδιος έχει ορίσει
προς τον σκοπό αυτόν. Υπεύθυνος του σχολικού εργαστηρίου
είναι ο Διευθυντής του ΕΠΑ.Λ., στο οποίο υπάγεται διοικητικά το
σχολικό εργαστήριο.»

Άρθρο 26
Ηλεκτρονική υποβολή αιτήσεων περί αναγνώρισης

επαγγελµατικών προσόντων ή επαγγελµατικής
ισοδυναµίας τίτλου σπουδών - Προσθήκη άρθρου 57Β στο

π.δ. 38/2010

Στο π.δ. 38/2010 (Α’ 78) µετά από το άρθρο 57Α, προστίθεται
άρθρο 57Β ως εξής:

«Άρθρο 57Β
Ηλεκτρονική υποβολή αιτήσεων περί αναγνώρισης

επαγγελµατικών προσόντων ή επαγγελµατικής 
ισοδυναµίας τίτλου σπουδών

1. Δηµιουργείται ηλεκτρονική πλατφόρµα «e-PROFESSIONAL»
στη Γενική Διεύθυνση Ψηφιακών Συστηµάτων, Υποδοµών και
Εξετάσεων του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού, η οποία πληροί όλες τις προδιαγραφές προσβασιµότητας
για άτοµα µε αναπηρία και είναι προσβάσιµη µέσω της Ενιαίας

Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr - ΕΨΠ), για την
έκδοση της απόφασης αναγνώρισης επαγγελµατικών προσόντων
και της απόφασης αναγνώρισης επαγγελµατικής ισοδυναµίας τί-
τλου τυπικής ανώτατης εκπαίδευσης, σύµφωνα µε τα άρθρα 4,
57 και 57Α. 

2. Κάθε φυσικό πρόσωπο υποβάλλει στο Αυτοτελές Τµήµα Εφαρ-
µογής της Ευρωπαϊκής Νοµοθεσίας (Α.Τ.Ε.Ε.Ν.), το οποίο είναι αρ-
µόδιο για την έκδοση της σχετικής απόφασης, αίτηση αναγνώρισης
επαγγελµατικών προσόντων ή αίτηση αναγνώρισης επαγγελµατικής
ισοδυναµίας τίτλου τυπικής ανώτατης εκπαίδευσης. 

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού και Ψηφιακής Διακυβέρνησης ρυθµίζονται ειδι-
κότερα ζητήµατα σχετικά µε τη λειτουργία της ηλεκτρονικής
εφαρµογής της παρ. 1, η διάρθρωση αυτής και τα τεχνικά και ορ-
γανωτικά µέτρα για την επεξεργασία τους και καθορίζονται οι
αναγκαίες διαλειτουργικότητες, ο τρόπος πρόσβασης και τα
µέσα τεχνολογίας που χρησιµοποιούνται για την υλοποίηση της
ηλεκτρονικής πλατφόρµας της παρ. 1, οι όροι και οι προϋποθέ-
σεις της διαδικασίας ηλεκτρονικής υποβολής αίτησης για ανα-
γνώριση επαγγελµατικών προσόντων ή επαγγελµατικής
ισοδυναµίας τίτλου σπουδών, συµπεριλαµβανοµένων των οργα-
νωτικών και τεχνικών µέτρων για τη διασφάλιση της προστασίας
των προσωπικών δεδοµένων των συµµετεχόντων, καθώς και κάθε
άλλο αναγκαίο ζήτηµα για την εφαρµογή του παρόντος. Με όµοια
απόφαση ορίζονται ο υπεύθυνος επεξεργασίας, ο εκτελών την
επεξεργασία και το είδος των δεδοµένων που καταχωρούνται.»

Άρθρο 27
Στοιχεία αίτησης Αναγνώρισης Επαγγελµατικών
Προσόντων - Προσθήκη παρ. 10 στο άρθρο 57

του π.δ. 38/2010

Στο άρθρο 57 του π.δ. 38/2010 (Α’ 78), προστίθεται παρ. 10 ως
εξής:

«10. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού καθορίζονται τα αναγκαία στοιχεία για την έκδοση
απόφασης αναγνώρισης επαγγελµατικών προσόντων, τα οποία
κατ’ ελάχιστον είναι τα εξής: α) το επάγγελµα που άσκησε στη
χώρα προέλευσης, β) ο τίτλος σπουδών ή εκπαίδευσης ή κατάρ-
τισης, καθώς και αναλυτική βαθµολογία µε το σύνολο των αντι-
κειµένων, επίσηµα επικυρωµένη και µεταφρασµένη γ) η άδεια
αρµόδιας αρχής του κράτους προέλευσης, δ) βεβαίωση εργα-
σίας στο έτερο κράτος µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ε) πα-
ράβολο υπέρ Δηµοσίου εκατό (100) ευρώ, στ) αντίγραφο
αστυνοµικού δελτίου ταυτότητας ή διαβατηρίου. Με όµοια από-
φαση καθορίζονται τα αναγκαία στοιχεία για την έκδοση απόφα-
σης αναγνώρισης επαγγελµατικής ισοδυναµίας τίτλου σπουδών
τυπικής ανώτατης εκπαίδευσης, τα οποία είναι κατ’ ελάχιστον τα
εξής: α) ο τίτλος σπουδών ιδρύµατος τυπικής ανώτατης εκπαί-
δευσης της αλλοδαπής (χώρας µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης
ή τρίτης χώρας) επίσηµα επικυρωµένος και µεταφρασµένος, β)
η αναλυτική βαθµολογία µε το σύνολο των επιστηµονικών αντι-
κειµένων, επίσηµα επικυρωµένη και µεταφρασµένη, γ) παράβολο
υπέρ Δηµοσίου εκατό (100) ευρώ, δ) αντίγραφο αστυνοµικού
δελτίου ταυτότητας ή διαβατηρίου.»

Άρθρο 28
Εκπαιδευτές Επαγγελµατικής Κατάρτισης -

Μητρώο Εκπαιδευτών Επαγγελµατικής Κατάρτισης -
Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 55 ν. 4692/2020

Στην παρ. 2 του άρθρου 55 του ν. 4692/2020 (Α’ 111), περί τή-
ρησης του Μητρώου Εκπαιδευτών Επαγγελµατικής Κατάρτισης,
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) πριν από τις λέξεις
«του ν. 3879/2010 (Α’ 163)» προστίθενται οι λέξεις «στην παρ. 2
του άρθρου 17» και β) οι λέξεις «στη Γενική Γραµµατεία Επαγ-
γελµατικής Εκπαίδευσης, Κατάρτισης και Διά Βίου Μάθησης»
αντικαθίστανται από τις λέξεις «στο Ίδρυµα Νεολαίας και Διά
Βίου Μάθησης (Ι.ΝΕ.ΔΙ.ΒΙ.Μ.), το οποίο είναι αρµόδιο για τη δη-
µιουργία και λειτουργία του» και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως
εξής:
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«2. Το «Μητρώο Εκπαιδευτών Επαγγελµατικής Κατάρτισης των
Σ.Α.Ε.Κ. και των Ε.Σ.Κ.» είναι αυτοτελές και ανεξάρτητο από το
Μητρώο Εκπαιδευτών που προβλέπεται στην παρ. 2 του άρθρου
17 του ν. 3879/2010 (Α’ 163) και τηρείται στο Ίδρυµα Νεολαίας
και Διά Βίου Μάθησης (Ι.ΝΕ.ΔΙ.ΒΙ.Μ.), το οποίο έχει την αρµοδιό-
τητα για τη δηµιουργία και λειτουργία του.»

Άρθρο 29
Αποζηµίωση καταρτιζόµενων Σχολών Ανώτερης 

Επαγγελµατικής Κατάρτισης, που διενεργούν πρακτική
άσκηση - Προσθήκη παρ. 4Α στο άρθρο 27

του ν. 4763/2020 

Στο άρθρο 27 του ν. 4763/2020 (Α’ 254), περί πρακτικής άσκη-
σης - µαθητείας, µετά την  παρ. 4 προστίθεται παρ. 4Α ως εξής:

«4Α. Η αποζηµίωση που καταβάλλεται σε καταρτιζόµενους,
που διενεργούν πρακτική άσκηση, αποκλειστικά στο πλαίσιο της
Πράξης «Πρακτικής Άσκησης Καταρτιζόµενων Ι.Ε.Κ.» (ΟΠΣ
5131399), από το Ίδρυµα Νεολαίας και Διά Βίου Μάθησης
(Ι.ΝΕ.ΔΙ.ΒΙ.Μ.), σύµφωνα µε την υπό στοιχεία Κ5/97484/26.8.2021
κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επεν-
δύσεων, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων και Υγείας (Β’ 3938), όταν η ηµερήσια διάρκεια της
πρακτικής άσκησης είναι µικρότερη των οκτώ (8) ωρών, υπολο-
γίζεται µε αναγωγή του ηµεροµισθίου σε ωροµίσθιο. Ειδικότερα
για την αναγωγή του ηµεροµισθίου σε ωροµίσθιο, πολλαπλασιά-
ζεται το ηµεροµίσθιο επί έξι (6) ηµέρες στις οποίες αντιστοιχεί η
εβδοµαδιαία αµοιβή και διαιρείται µε το σαράντα (40) (ισχύον
συµβατικό εβδοµαδιαίο ωράριο) ή λιγότερο, σε περίπτωση ωρα-
ρίου µικρότερου του σαρανταώρου (ηµεροµίσθιο x έξι : ώρες
εβδοµαδιαίας απασχόλησης). Οποιοδήποτε ποσό αποζηµίωσης
καταβλήθηκε µε βάση τον υπολογισµό της παρούσας θεωρείται
νόµιµο.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΑΝΩΤΑΤΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ

Άρθρο 30
Ψηφιακές υπηρεσίες σχετικές µε πιστοποιητικά, 
βεβαιώσεις και τίτλους σπουδών τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 290 

ν. 4957/2022

Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 290 του  ν. 4957/
2022 (Α’ 141), περί ψηφιακών υπηρεσιών σχετικών µε πιστοποι-
ητικά, βεβαιώσεις και τίτλους σπουδών τριτοβάθµιας εκπαίδευ-
σης, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) µετά τις λέξεις
«αποσπάσµατα αυτών» διαγράφονται οι λέξεις «δύναται να», β)
η φράση «ή να ψηφιοποιούνται και να αναρτώνται ή να αποτίθε-
νται» αντικαθίσταται από τη φράση «ή ψηφιοποιούνται και αναρ-
τώνται ή αποτίθενται» και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Πιστοποιητικά ή βεβαιώσεις ή τίτλοι σπουδών της τριτοβάθ-
µιας εκπαίδευσης ή αποσπάσµατα αυτών εκδίδονται µηχανογρα-
φικά µέσω Πληροφοριακών Συστηµάτων (Π.Σ.) των οικείων Α.Ε.Ι.
ή ψηφιοποιούνται και αναρτώνται ή αποτίθενται στα συστήµατα
αυτά. Τα ανωτέρω έγγραφα εκδίδονται και χορηγούνται και ως
ηλεκτρονικά έγγραφα, σύµφωνα µε τα άρθρα 13 και 15 του
ν. 4727/2020 (Α’ 184).»

Άρθρο 31
Ακαδηµαϊκή αναγνώριση τίτλων σπουδών Ιατρικής

και Οδοντιατρικής εκτός των χωρών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 312 ν. 4957/2022

Στην παρ. 1 του άρθρου 312 του ν. 4957/2022 (Α’ 141), περί
ακαδηµαϊκής αναγνώρισης τίτλων σπουδών Ιατρικής και Οδοντια-
τρικής εκτός των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, επέρχονται
οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο δεύτερο εδάφιο οι λέξεις
«άρθρου 300» αντικαθίστανται από τις λέξεις «άρθρου 310», β)
στο τελευταίο εδάφιο οι λέξεις «της αναγνώρισης οι τίτλοι» αντι-
καθίστανται από τη φράση «εξέτασης και υπάγονται στη διαδι-

κασία ακαδηµαϊκής ισοδυναµίας του άρθρου 310 οι κάτοχοι τί-
τλων», και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Η αναγνώριση ακαδηµαϊκών τίτλων σπουδών Ιατρικής και
Οδοντιατρικής, που χορηγούνται από αναγνωρισµένα πανεπιστή-
µια του εξωτερικού, εκτός των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
διενεργείται ύστερα από εξετάσεις σε µαθήµατα, όπως ορίζεται
στις παρ. 3 και 4. Εξαιρέσεις από τη διαδικασία αυτή και υπαγωγή
στον κανόνα του άρθρου 310 επιτρέπονται µε ειδικά αιτιολογη-
µένες αποφάσεις του Δ.Σ. του Δ.Ο.Α.Τ.Α.Π., εφόσον πρόκειται
για πτυχιούχους Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων διεθνούς
κύρους µε βάση ακαδηµαϊκά κριτήρια. Οι σχετικές αποφάσεις
του Δ.Σ. αναρτώνται στην επίσηµη ιστοσελίδα του Δ.Ο.Α.Τ.Α.Π..
Επίσης, εξαιρούνται από τη διαδικασία εξέτασης και υπάγονται
στη διαδικασία ακαδηµαϊκής ισοδυναµίας του άρθρου 310 οι κά-
τοχοι τίτλων σπουδών αναγνωρισµένων πανεπιστηµίων, που ελή-
φθησαν από χώρες του εξωτερικού µετά την ένταξή τους στην
Ευρωπαϊκή Ένωση.»

Άρθρο 32
Αναγνώριση τίτλων σπουδών ανώτατης εκπαίδευσης διε-

θνών οργανισµών - Αντικατάσταση άρθρου 46 
ν. 4559/2018

Στο άρθρο 46 του ν. 4559/2018 (Α’ 142), περί µεταπτυχιακών
διπλωµάτων διεθνών οργανισµών, επέρχονται οι ακόλουθες τρο-
ποποιήσεις: α) ο τίτλος αντικαθίσταται, β) προστίθεται νέα παρ.
1, γ) η υφιστάµενη παράγραφος αναριθµείται σε 2, δ) στην νέα
παρ. 2: δα) στο πρώτο εδάφιο µετά τις λέξεις «Τα µεταπτυχιακά
διπλώµατα» προστίθενται οι λέξεις «που πραγµατοποιούνται
εντός της Ελληνικής Επικράτειας και», οι λέξεις «ισότιµα προς τα
µεταπτυχιακά διπλώµατα» αντικαθίστανται από τις λέξεις «ακα-
δηµαϊκά ισοδύναµα προς τα αντίστοιχα προγράµµατα σπουδών
δευτέρου κύκλου», δβ) στο δεύτερο εδάφιο επικαιροποιούνται οι
νοµοθετικές παραποµπές και το άρθρο 46 διαµορφώνεται ως
εξής: 

«Άρθρο 46
Αναγνώριση τίτλων σπουδών ανώτατης 

εκπαίδευσης διεθνών οργανισµών

1. Οι τίτλοι δευτέρου κύκλου σπουδών ανώτατης εκπαίδευσης
που απονέµουν διεθνείς οργανισµοί στους οποίους µετέχει η Ελ-
ληνική Δηµοκρατία, τα προγράµµατα σπουδών των οποίων πρα-
γµατοποιούνται εντός της Ελληνικής Επικράτειας, είναι ακα-
δηµαϊκά ισοδύναµοι µε τους αντίστοιχους τίτλους σπουδών των
Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Ε.Ι.) της ηµεδαπής, εφό-
σον τα προγράµµατα σπουδών τους έχουν πιστοποιηθεί από την
Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης (ΕΘ.Α.Α.Ε.).

2. Τα µεταπτυχιακά διπλώµατα, που πραγµατοποιούνται εντός
της Ελληνικής Επικράτειας και απονέµονται από το Διεθνές Κέ-
ντρο Ανωτάτων Μεσογειακών Γεωπονικών Σπουδών, συµπερι-
λαµβανοµένων αυτών που έχουν ήδη απονεµηθεί από το Μεσο-
γειακό Αγρονοµικό Ινστιτούτο Χανίων, έως την έναρξη ισχύος του
παρόντος, είναι ακαδηµαϊκά ισοδύναµα προς τα αντίστοιχα προ-
γράµµατα σπουδών δευτέρου κύκλου των Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής.
Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται τα άρθρα 305 έως 313 του ν.
4957/2022 (Α’ 141).»

Άρθρο 33
Κατατάξεις πτυχιούχων στην τριτοβάθµια εκπαίδευση -

Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 15 ν. 3404/2005

Στην παρ. 2 του άρθρου 15 του ν. 3404/2005 (Α’ 260), περί κα-
τατάξεων πτυχιούχων στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, επέρχονται
οι εξής τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο αφαιρείται η δεύ-
τερη αναφορά στα Τ.Ε.Ι., β) προστίθεται τρίτο εδάφιο και η παρ.
2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Το ποσοστό των κατατάξεων πτυχιούχων Πανεπιστηµίου,
Τ.Ε.Ι. ή ισότιµων προς αυτά, Α.Σ.ΠΑΙ.Τ.Ε, της Ελλάδος ή του εξω-
τερικού (αναγνωρισµένα από τον Δ.Ο.Α.Τ.Α.Π.), καθώς και των
κατόχων πτυχίων ανώτερων σχολών υπερδιετούς και διετούς κύ-
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κλου σπουδών αρµοδιότητας Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού και άλλων Υπουργείων, ορίζεται σε ποσοστό
δώδεκα τοις εκατό (12%) επί του αριθµού των εισακτέων σε κάθε
τµήµα Πανεπιστηµίου. Πέραν του ανωτέρω ποσοστού, κατατά-
ξεις πτυχιούχων Τµηµάτων Οδοντιατρικής σε Τµήµατα Ιατρικής
και πτυχιούχων Τµηµάτων Ιατρικής σε Τµήµατα Οδοντιατρικής
πραγµατοποιούνται σε ξεχωριστό ποσοστό τρία τοις εκατό (3%)
επί του αριθµού των εισακτέων στο Τµήµα υποδοχής. Ειδικώς για
τα Τµήµατα Θεολογικών Σχολών, το ποσοστό κατατάξεων του
πρώτου εδαφίου ορίζεται σε τριάντα τοις εκατό (30%) επί του
αριθµού των εισακτέων τους.»

Άρθρο 34
Επίβλεψη, υποστήριξη διδακτορικής διατριβής 
υποψηφίων διδακτόρων - Τροποποίηση παρ. 1 

άρθρου 94 ν. 4957/2022

Στο τέλος της περ. ε) της παρ. 1 του άρθρου 94 του
ν. 4957/2022 (Α’ 141), περί επίβλεψης, υποστήριξης διδακτορικής
διατριβής, προστίθενται οι λέξεις «καθώς και οµότιµοι και αφυ-
πηρετήσαντες ερευνητές µε τις ίδιες ανωτέρω προϋποθέσεις»
και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Με απόφαση της Συνέλευσης του Τµήµατος Ανώτατου Εκ-
παιδευτικού Ιδρύµατος (Α.Ε.Ι.) ορίζεται η τριµελής συµβουλευ-
τική επιτροπή, µεταξύ των οποίων ορίζεται και ο επιβλέπων. Στη
συµβουλευτική επιτροπή δύνανται να συµµετέχουν ως µέλη:

α) µέλη Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) κάθε
βαθµίδας του Τµήµατος του Α.Ε.Ι.,

β) µέλη Δ.Ε.Π. άλλων Τµηµάτων του ίδιου ή άλλου Α.Ε.Ι., 
γ) οµότιµοι καθηγητές και αφυπηρετήσαντα µέλη Δ.Ε.Π.,
δ) µέλη Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού σε Ανώτατα

Στρατιωτικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα και Ανώτατες Εκκλησιαστι-
κές Ακαδηµίες, 

ε) ερευνητές κάθε βαθµίδας που υπηρετούν σε ερευνητικούς
και τεχνολογικούς φορείς του άρθρου 13Α του ν. 4310/2014 (Α’
258), συµπεριλαµβανοµένων της Ακαδηµίας Αθηνών και του Ιδρύ-
µατος Ιατροβιολογικών Ερευνών της Ακαδηµίας Αθηνών, καθώς
και το επιστηµονικό προσωπικό της Ελληνικής Αρχής Γεωλογικών
και Μεταλλευτικών Ερευνών (Ε.Α.Γ.Μ.Ε.) του άρθρου 25 του ν.
4602/2019 (Α’ 45), εφόσον διαθέτει διδακτορικό δίπλωµα και
ερευνητική δραστηριότητα συναφή µε το αντικείµενο της διδα-
κτορικής διατριβής, καθώς και οµότιµοι και αφυπηρετήσαντες
ερευνητές, µε τις ίδιες ανωτέρω προϋποθέσεις,

στ) καθηγητές ιδρυµάτων της αλλοδαπής και ερευνητές ερευ-
νητικών οργανισµών της αλλοδαπής.»

Άρθρο 35
Ανάθεση καθηκόντων άµισθου Συµβούλου - Προσθήκη

παρ. 5 στο άρθρο 15 του ν. 4957/2022

Στο άρθρο 15 του ν. 4957/2022 (Α’ 141), περί αρµοδιοτήτων
Πρύτανη, προστίθεται παρ. 5 ως εξής:

«5. Με απόφαση του Πρύτανη µπορεί να ανατίθενται καθήκο-
ντα άµισθου Συµβούλου σε έως τέσσερα (4) µέλη Δ.Ε.Π. του
Α.Ε.Ι. πλήρους απασχόλησης από τη βαθµίδα του Καθηγητή ή
Αναπληρωτή Καθηγητή. Οι Σύµβουλοι διατυπώνουν εισηγήσεις
ή γνώµες προς τον Πρύτανη, το Συµβούλιο Διοίκησης και τη Σύ-
γκλητο για θέµατα οικονοµικά, διοικητικού εκσυγχρονισµού, ακα-
δηµαϊκά ή δια βίου εκπαίδευσης και καινοτοµίας του Ιδρύµατος
και συνδράµουν εν γένει τα ανωτέρω όργανα του Α.Ε.Ι. για οποι-
οδήποτε θέµα τους ανατεθεί από αυτά.»

Άρθρο 36
Κέντρο Ψυχολογικής και Συµβουλευτικής Υποστήριξης -

Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 128 ν. 4957/2022

Στην παρ. 3 του άρθρου 128 του ν. 4957/2022 (Α’ 141), περί
του Κέντρου Ψυχολογικής και Συµβουλευτικής Υποστήριξης,
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο
οι λέξεις «αντίστοιχης ειδικότητας» αντικαθίστανται από τις λέ-
ξεις «κλάδου ΠΕ Ιατρών ειδικότητας ψυχιατρικής, κλάδου ΠΕ Ψυ-

χολόγων ειδικότητας ΠΕ Ψυχολόγων και κλάδου ΠΕ Κοινωνικής
Εργασίας ειδικότητας ΠΕ Κοινωνικών Λειτουργών», β) στο δεύ-
τερο εδάφιο: βα) οι λέξεις «ειδικότητας ψυχιάτρου, ψυχολόγου
ή κοινωνικού λειτουργού» αντικαθίστανται από τις λέξεις «κλάδου
ΠΕ Ιατρών ειδικότητας ψυχιατρικής, κλάδου ΠΕ Ψυχολόγων ει-
δικότητας ΠΕ Ψυχολόγων και κλάδου ΠΕ Κοινωνικής Εργασίας
ειδικότητας ΠΕ Κοινωνικών Λειτουργών», ββ) µετά από τη φράση
«βαρύνει ίδιους πόρους του Α.Ε.Ι.» προστίθεται η φράση «ή δύ-
ναται να χρηµατοδοτείται από συγχρηµατοδοτούµενα προγράµ-
µατα ή έργα του Ε.Σ.Π.Α.» και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Το Κέντρο Ψυχολογικής και Συµβουλευτικής Υποστήριξης
στελεχώνεται από οµάδα ψυχιάτρων, ψυχολόγων και κοινωνικών
λειτουργών, που προέρχονται από µέλη Διδακτικού Ερευνητικού
Προσωπικού (Δ.Ε.Π.), Εργαστηριακού Διδακτικού Προσωπικού
(Ε.ΔΙ.Π.) του Α.Ε.Ι. ή µόνιµο προσωπικό κλάδου ΠΕ Ιατρών ειδι-
κότητα ψυχιατρικής, κλάδου ΠΕ Ψυχολόγων ειδικότητας ΠΕ Ψυ-
χολόγων και κλάδου ΠΕ Κοινωνικής Εργασίας ειδικότητας ΠΕ
Κοινωνικών Λειτουργών. Αν δεν υπάρχει µόνιµο προσωπικό των
Α.Ε.Ι. αντίστοιχης ειδικότητας, το Κέντρο Ψυχολογικής και Συµ-
βουλευτικής Υποστήριξης δύναται να στελεχώνεται από πρό-
σθετο προσωπικό κλάδου ΠΕ Ιατρών ειδικότητας ψυχιατρικής,
κλάδου ΠΕ Ψυχολόγων ειδικότητας ΠΕ Ψυχολόγων και κλάδου
ΠΕ Κοινωνικής Εργασίας ειδικότητας ΠΕ Κοινωνικών Λειτουργών,
το οποίο επιλέγεται σύµφωνα µε τη διαδικασία του άρθρου 243
και η µισθοδοσία του βαρύνει ίδιους πόρους του Α.Ε.Ι. ή δύναται
να χρηµατοδοτείται από συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα ή
έργα του Ε.Σ.Π.Α..»

Άρθρο 37
Αντιστοιχία Τµηµάτων Σχολών Μηχανικών

Πανεπιστηµίων - Τροποποίηση παρ. 2
άρθρου 66 ν. 4610/2019

Στο τέλος του πρώτου εδαφίου της παρ. 2 του άρθρου 66 του
ν. 4610/2019 (Α’ 70), περί Σχολών Μηχανικών Πανεπιστηµίων,
προστίθεται η φράση «ώστε να συµπεριλαµβάνεται το σύνολο
των αποφοίτων από τα Τµήµατα των Σχολών Μηχανικών Πανεπι-
στηµίου από το έτος ίδρυσης και λειτουργίας τους» και η παρ. 2
διαµορφώνεται ως εξής: 

«2. Με απόφαση των Υπουργών Υποδοµών και Μεταφορών,
Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, ύστερα από πρόταση της επιτροπής της παρ. 3, κα-
θορίζεται η αντιστοιχία Τµηµάτων Σχολών Μηχανικών Πανεπιστη-
µίου για τα οποία έχει εκδοθεί η υπουργική απόφαση της
προηγούµενης παραγράφου, µε Τµήµατα Πολυτεχνικών Σχολών
Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Ε.Ι.), ώστε να συµπερι-
λαµβάνεται το σύνολο των αποφοίτων από τα Τµήµατα των Σχο-
λών Μηχανικών Πανεπιστηµίου από το έτος ίδρυσης και
λειτουργίας τους. Ως αντίστοιχα για την εφαρµογή του παρόντος
νοούνται δύο Τµήµατα αν µε την επιτυχή ολοκλήρωση του προ-
γράµµατος σπουδών αποκτώνται αντίστοιχες γνώσεις, δεξιότη-
τες και ικανότητες για την άσκηση αντίστοιχων δραστηριοτήτων.»

Άρθρο 38
Κατάργηση Τµήµατος Ανώτατου Εκπαιδευτικού

Ιδρύµατος - Αρµόδιο όργανο για τη ρύθµιση θεµάτων που
προκύπτουν από τη µεταβολή ακαδηµαϊκής

µονάδας - Σύµφωνη γνώµη Εθνικής Αρχής Ανώτατης Εκ-
παίδευσης - Τροποποίηση άρθρου 21 ν. 4957/2022

Στο άρθρο 21 του ν. 4957/2022 (Α’ 141), περί της ίδρυσης, κα-
τάργησης και µεταβολών ακαδηµαϊκών µονάδων, επέρχονται οι
ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 οι
λέξεις «και η κατάργηση» διαγράφονται και µετά τις λέξεις «Τµή-
µατος Ανώτατου Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος (Α.Ε.Ι.)» προστίθενται
οι λέξεις «και η κατάργηση ακαδηµαϊκής µονάδας επιπέδου Σχο-
λής», β) προστίθενται παρ. 1Α, 2Α και 7, γ) στην παρ. 2 οι λέξεις
«ή Τµήµατος» διαγράφονται, δ) στην παρ. 4: δα) στην αρχή του
πρώτου εδαφίου οι λέξεις «Με το προεδρικό διάταγµα της παρ.
1» αντικαθίστανται από τις λέξεις «Με απόφαση της Συγκλήτου»,
δβ) στο δεύτερο εδάφιο µετά τις λέξεις «προεδρικό διάταγµα»
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προστίθενται οι λέξεις «της παρ. 1», δγ) στο δεύτερο εδάφιο οι
λέξεις «του Τµήµατος» αντικαθίστανται από τις λέξεις «της ακα-
δηµαϊκής µονάδας» και το άρθρο 21 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 21
Ίδρυση, Κατάργηση, Μεταβολές ακαδηµαϊκών µονάδων

1. Η ίδρυση, συγχώνευση, κατάτµηση, µεταβολή γνωστικού
αντικειµένου, µεταβολή έδρας ακαδηµαϊκής µονάδας επιπέδου
Σχολής ή Τµήµατος Ανώτατου Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος (Α.Ε.Ι.)
και η κατάργηση ακαδηµαϊκής µονάδας επιπέδου Σχολής πρα-
γµατοποιείται µε προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται ύστερα από
πρόταση των Υπουργών Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητι-
σµού, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Εσωτερικών,
καθώς και γνώµη της Συγκλήτου του Α.Ε.Ι. και της Εθνικής Αρχής
Ανώτατης Εκπαίδευσης (ΕΘ.Α.Α.Ε.), µε αναλογική εφαρµογή του
άρθρου 5. Η διατύπωση της γνώµης πραγµατοποιείται µετά από
ερώτηµα του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητι-
σµού και εντός αποκλειστικής προθεσµίας τριάντα (30) ηµερών
από την παραλαβή του ερωτήµατος. Για εξαιρετικούς λόγους,
όπως ιδίως για την υποβολή διευκρινιστικών ερωτηµάτων από τα
αρµόδια γνωµοδοτικά όργανα, η προθεσµία δύναται να παρατα-
θεί µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού για µία (1) µόνο φορά και για χρονικό διάστηµα που
δεν δύναται να υπερβεί τις τριάντα (30) ηµέρες ακόµη. Αν παρέλ-
θει άπρακτη η ανωτέρω προθεσµία, η πρόταση των Υπουργών
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών και Εσωτερικών για την έκδοση του προεδρικού
διατάγµατος υποβάλλεται χωρίς την παροχή γνώµης.

1Α. Η κατάργηση ακαδηµαϊκής µονάδας επιπέδου Τµήµατος
Α.Ε.Ι. πραγµατοποιείται µε απόφαση του Συµβουλίου Διοίκησης,
κατόπιν εισήγησης του Πρύτανη, γνώµης της Συγκλήτου του
Α.Ε.Ι. και σύµφωνης γνώµης της ΕΘ.Α.Α.Ε., εφόσον προσκοµίζε-
ται βεβαίωση του Προϊσταµένου της Γενικής Διεύθυνσης Οικο-
νοµικών Υπηρεσιών και της Γενικής Διεύθυνσης Ανώτατης
Εκπαίδευσης του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού ότι δεν µεταβάλλεται ο ετήσιος εγκεκριµένος προ-
ϋπολογισµός, καθώς και ο ετήσιος εγκεκριµένος προγραµµατι-
σµός προσλήψεων µελών Δ.Ε.Π. του Α.Ε.Ι., αντίστοιχα. Η
διατύπωση της σύµφωνης γνώµης της ΕΘ.Α.Α.Ε. πραγµατοποι-
είται µετά από ερώτηµα της Συγκλήτου του Α.Ε.Ι. και εντός απο-
κλειστικής προθεσµίας τριάντα (30) ηµερών από την παραλαβή
του ερωτήµατος. Για εξαιρετικούς λόγους, όπως για την υποβολή
διευκρινιστικών ερωτηµάτων από το αρµόδιο γνωµοδοτικό όρ-
γανο, η προθεσµία δύναται να παραταθεί µε απόφαση της Συ-
γκλήτου για µία (1) µόνο φορά και για χρονικό διάστηµα που δεν
δύναται να υπερβεί τις τριάντα (30) ηµέρες. 

2. Η µετονοµασία ακαδηµαϊκής µονάδας, επιπέδου Σχολής του
Α.Ε.Ι., εφόσον δεν πραγµατοποιείται µεταβολή του επιστηµονικού
πεδίου που θεραπεύει, πραγµατοποιείται µε απόφαση του
Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µετά από ει-
σήγηση της Συγκλήτου του Α.Ε.Ι. και γνώµη της ΕΘ.Α.Α.Ε.. Αν
υφίσταται µεταβολή του επιστηµονικού πεδίου της ακαδηµαϊκής
µονάδας, ακολουθείται η διαδικασία της παρ. 1. 

2Α. Η µετονοµασία ακαδηµαϊκής µονάδας επιπέδου Τµήµατος
του Α.Ε.Ι., εφόσον δεν πραγµατοποιείται µεταβολή του επιστη-
µονικού πεδίου που θεραπεύει, πραγµατοποιείται µε απόφαση
της Συγκλήτου του Α.Ε.Ι., που εκδίδεται ύστερα από σύµφωνη
γνώµη της ΕΘ.Α.Α.Ε.. Αν υφίσταται µεταβολή του επιστηµονικού
πεδίου της ακαδηµαϊκής µονάδας, ακολουθείται η διαδικασία της
παρ. 1.

3. Για τη συγχώνευση, κατάτµηση, µετονοµασία, µεταβολή
έδρας, κατάργηση ή κάθε άλλη µεταβολή υφιστάµενης ακαδη-
µαϊκής µονάδας, η Σύγκλητος του Α.Ε.Ι. δύναται να ζητά την ει-
σήγηση του αρµόδιου συλλογικού οργάνου της ακαδηµαϊκής
µονάδας στην οποία αφορά η µεταβολή.

4. Με απόφαση της Συγκλήτου ρυθµίζονται τα ειδικότερα θέ-
µατα που ανακύπτουν από τη µεταβολή, όπως η ολοκλήρωση της
φοίτησης των ήδη εγγεγραµµένων φοιτητών στα προγράµµατα
σπουδών της ακαδηµαϊκής µονάδας, θέµατα σχετικά µε την υπη-
ρεσιακή κατάσταση του διδακτικού προσωπικού, ο χρόνος έναρ-

ξης ισχύος της µεταβολής, η διάθεση της κινητής περιουσίας και
του πάσης φύσεως εξοπλισµού, η συνέχιση ή µη της οργάνωσης
και λειτουργίας των προγραµµάτων σπουδών της ακαδηµαϊκής
µονάδας, η µεταφορά ή κατάργηση των επιµέρους ακαδηµαϊκών
µονάδων που λειτουργούν στην ακαδηµαϊκή µονάδα, όπως πα-
νεπιστηµιακά εργαστήρια, πανεπιστηµιακές κλινικές και πανεπι-
στηµιακά µουσεία, θέµατα σχετικά µε τους τίτλους σπουδών που
παρέχονται και κάθε είδους άλλο ζήτηµα σχετικό µε την οργά-
νωση και τη λειτουργία των ακαδηµαϊκών µονάδων που µεταβάλ-
λονται. Αν προβλέπεται η ίδρυση ακαδηµαϊκής µονάδας, µε το
προεδρικό διάταγµα της παρ. 1 καθορίζεται ο αριθµός των ορ-
γανικών θέσεων µελών Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού
(Δ.Ε.Π.), Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού (Ε.Ε.Π.), Εργαστη-
ριακού Διδακτικού Προσωπικού (Ε.ΔΙ.Π.) και Ειδικού Τεχνικού Ερ-
γαστηριακού Προσωπικού (Ε.Τ.Ε.Π.) που συστήνονται για τις
ανάγκες της ακαδηµαϊκής µονάδας.

5. Η ίδρυση, συγχώνευση, κατάτµηση, µετονοµασία ή κατάρ-
γηση Τοµέα πραγµατοποιείται µε απόφαση της Συγκλήτου του
Α.Ε.Ι., κατόπιν εισήγησης της Συνέλευσης του Τµήµατος του
Α.Ε.Ι.. Με τον εσωτερικό κανονισµό λειτουργίας του Α.Ε.Ι. καθο-
ρίζονται ο ελάχιστος αριθµός των µελών Δ.Ε.Π. που απαιτείται
να υπηρετούν ανά Τοµέα, οι λοιπές προϋποθέσεις και ειδικότεροι
όροι που διέπουν τη διαδικασία ίδρυσης, συγχώνευσης, κατάτµη-
σης, µετονοµασίας ή κατάργησης των Τοµέων.

6. Με απόφαση της Συνέλευσης του Τµήµατος τα µέλη Δ.Ε.Π.,
Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Τ.Ε.Π. που υπηρετούν στο Τµήµα τοποθε-
τούνται στους Τοµείς του Τµήµατος σύµφωνα µε το γνωστικό
τους αντικείµενο και το εν γένει επιστηµονικό τους έργο. Με
όµοια απόφαση, τα µέλη του πρώτου εδαφίου δύνανται να µετα-
κινούνται αιτιολογηµένα και να τοποθετούνται σε άλλον Τοµέα
του Τµήµατος. Τα µέλη Δ.Ε.Π., Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Τ.Ε.Π. δύνα-
νται να παρέχουν εκπαιδευτικό, ερευνητικό, εργαστηριακό, κλι-
νικό και εν γένει επιστηµονικό έργο προς άλλους Τοµείς του
Τµήµατος, από αυτόν στον οποίο έχουν τοποθετηθεί, κατόπιν
απόφασης της Συνέλευσης του Τµήµατος.

7. Ο Υπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού δύ-
ναται να υποβάλει οποτεδήποτε ερώτηµα στη ΕΘ.Α.Α.Ε. σχετικά
µε την αναδιάρθρωση του ακαδηµαϊκού χάρτη της χώρας. Η απά-
ντηση της ΕΘ.Α.Α.Ε. επέχει θέση σύµφωνης γνώµης.»

Άρθρο 39
Όργανα διοίκησης των Ανώτατων Στρατιωτικών 

Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων - Τροποποίηση παρ. 6
άρθρου 5 ν. 3187/2003

Στο τρίτο εδάφιο της περ. α’ της παρ. 6 του άρθρου 5 του ν.
3187/2003 (Α’ 233), περί των οργάνων διοίκησης των Ανωτάτων
Στρατιωτικών Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων, διαγράφονται οι λέξεις
«για δύο συνεχείς θητείες, καθώς και η εκλογή» και η περ. α’ δια-
µορφώνεται ως εξής:

«α. Ο Κοσµήτορας είναι µέλος του Διδακτικού Ερευνητικού
Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) του οικείου Α.Σ.Ε.Ι., στη βαθµίδα του Κα-
θηγητή ή του Αναπληρωτή Καθηγητή και εκλέγεται µε µυστική
ψηφοφορία από την Α.Σ.. Ο Κοσµήτορας έχει θητεία τεσσάρων
(4) ακαδηµαϊκών ετών. Δεν επιτρέπεται η εκλογή Κοσµήτορα για
περισσότερες από δύο (2) θητείες συνολικά. Ως θητεία για την
εφαρµογή της διάταξης αυτής νοείται η χρονική περίοδος ανά-
µεσα σε δύο (2) εκλογικές διαδικασίες. Η θητεία στο παραπάνω
αξίωµα πριν από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου δεν
λαµβάνεται υπόψη για τους περιορισµούς αυτής της παραγρά-
φου.»

Άρθρο 40
Ανώτατο όριο αποδοχών µελών Διδακτικού

Ερευνητικού Προσωπικού - Τροποποίηση παρ. 2 
άρθρου 246 ν. 4957/2022

Στην παρ. 2 του άρθρου 246 του ν. 4957/2022 (Α’ 141), περί
θεµάτων αποδοχών µελών Δ.Ε.Π., Ε.Ε.Π. και Ε.ΔΙ.Π. των Α.Ε.Ι.,
διαγράφεται το δεύτερο εδάφιο και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως
εξής: 
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«2. Οι πάσης φύσεως αποδοχές και πρόσθετες αµοιβές ή απο-
λαβές ή σύνταξη που καταβάλλονται προς τα µέλη Δ.Ε.Π., Ε.Ε.Π.
και Ε.ΔΙ.Π. των Α.Ε.Ι., απαγορεύεται να υπερβαίνουν το ανώτατο
όριο αποδοχών της παρ. 1 του άρθρου 28 του ν. 4354/2015 (Α’
176).»

Άρθρο 41
Υποχρέωση απόδοσης επί των κρατήσεων 

των Ερευνητικών Πανεπιστηµιακών Ινστιτούτων 
προς τον Ειδικό Λογαριασµό Κονδυλίων Έρευνας - Τροπο-

ποίηση παρ. 2 άρθρου 271 ν. 4957/2022

Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 271 του
ν. 4957/2022 (Α’ 141), περί οικονοµικής διαχείρισης των Ερευνη-
τικών Πανεπιστηµιακών Ινστιτούτων, οι λέξεις «πενήντα τοις
εκατό (50%)» αντικαθίστανται από τις λέξεις «σαράντα τοις εκατό
(40%)» και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Κάθε Ερευνητικό Πανεπιστηµιακό Ινστιτούτο (Ε.Π.Ι.) υπο-
χρεούται να καταβάλλει ετησίως προς τον Ειδικό Λογαριασµό
Κονδυλίων Έρευνας (Ε.Λ.Κ.Ε.) του Α.Ε.Ι., στο πλαίσιο του οποίου
λειτουργεί, ποσοστό που αντιστοιχεί κατ’ ελάχιστον στο σαράντα
τοις εκατό (40%) των κρατήσεων που πραγµατοποιεί το Ε.Π.Ι. επί
του συνόλου των προϋπολογισµών των έργων/προγραµµάτων
που διαχειρίζεται το Ε.Π.Ι. και των λοιπών εσόδων από τη χρηµα-
τοδότηση ερευνητικών δραστηριοτήτων, την παροχή υπηρεσιών,
την εκπόνηση µελετών και την αξιοποίηση της διανοητικής ιδιο-
κτησίας του Ε.Π.Ι.. Εξαιρούνται της υποχρέωσης απόδοσης οι
χρηµατοδοτήσεις συγχρηµατοδοτούµενων έργων/προγραµµά-
των, οι πόροι του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων (ΠΔΕ),
οι χρηµατοδοτήσεις για την απόδοση υποτροφιών σε µεταπτυ-
χιακούς φοιτητές και υποψήφιους διδάκτορες, καθώς και τα
έσοδα από την αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας του Ε.Π.Ι..
Αν σε ένα (1) Ε.Π.Ι. συµµετέχουν περισσότερα Α.Ε.Ι. ή άλλοι
ερευνητικοί οργανισµοί, το ποσοστό του πρώτου εδαφίου, απο-
δίδεται προς το σύνολο των φορέων που συµµετέχουν στο Ε.Π.Ι.,
και καθένας από αυτούς λαµβάνει ποσοστό που του αναλογεί µε
βάση τη συνεισφορά του στο Ε.Π.Ι., το οποίο εγκρίνεται µε από-
φαση του Διοικητικού Συµβουλίου του Ε.Π.Ι..»

Άρθρο 42
Μετακινήσεις µελών Διδακτικού Ερευνητικού 

Προσωπικού - Τροποποίηση παρ. 1 και 5 άρθρου 
153 ν. 4957/2022

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 153 του ν. 4957/2022 (Α’ 141), περί
µετακινήσεων µελών Διδακτικού και Ερευνητικού Προσωπικού
(Δ.Ε.Π.), επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο
εδάφιο οι λέξεις «στη βαθµίδα του Καθηγητή ή Αναπληρωτή Κα-
θηγητή» αντικαθίστανται από τις λέξεις «οποιασδήποτε βαθµί-
δας», β) στην περ. α) οι λέξεις «δέκα (10) έτη» αντικαθίστανται
από τις λέξεις «επτά (7) έτη», γ) στην περ. β) οι λέξεις «δέκα (10)
ετών» αντικαθίστανται από τις λέξεις «επτά (7) ετών» και η παρ.
1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Μέλη Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) των
Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Ε.Ι.) οποιασδήποτε βαθ-
µίδας δύνανται να αιτούνται τη µετακίνησή τους προς Τµήµα του
ίδιου ή άλλου Α.Ε.Ι., αν πληρούνται οι ακόλουθες προϋποθέσεις:
α) έχουν συµπληρώσει επτά (7) έτη συνεχούς και αδιάλειπτης
υπηρεσίας στο Τµήµα στο οποίο υπηρετούν (Τµήµα προέλευ-
σης), β) δεν έχουν λάβει άλλη µετακίνηση εντός των τελευταίων
επτά (7) ετών, γ) το Τµήµα προς το οποίο επιθυµούν να µετακι-
νηθούν (Τµήµα υποδοχής) εδρεύει εκτός της Περιφέρειας Αττι-
κής ή της Περιφερειακής Ενότητας Θεσσαλονίκης, δ) το
γνωστικό τους αντικείµενο περιλαµβάνεται στο Μητρώο Γνωστι-
κών Αντικειµένων του Τµήµατος υποδοχής, ε) στη Σχολή όπου
εντάσσεται το Τµήµα προέλευσης υπηρετεί κατ' ελάχιστον ένα
(1) µέλος Δ.Ε.Π. µε το ίδιο γνωστικό αντικείµενο µε αυτό του αι-
τούντος τη µετακίνηση. Η περ. γ) δεν ισχύει για τα µέλη Δ.Ε.Π.
που ήδη υπηρετούν σε Τµήµατα Α.Ε.Ι. που εδρεύουν στην Περι-
φέρεια Αττικής ή την Περιφερειακή Ενότητα Θεσσαλονίκης. Αρ-
µόδιο για τον έλεγχο της πλήρωσης των προϋποθέσεων των περ.

α), β), γ) και ε) είναι το Τµήµα προέλευσης, ενώ για την πλήρωση
της προϋπόθεσης της περ. δ) το Τµήµα υποδοχής.»

2. Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 153 του ν.
4957/2022 επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) µετά τις
λέξεις «όπου υπηρετούσαν» προστίθενται οι λέξεις «ή αναστολής
λειτουργίας άνω των τεσσάρων (4) ετών του Τµήµατος όπου υπη-
ρετούν», β) µετά τις λέξεις «µε πιστοποιηµένη αναπηρία» προστί-
θενται οι λέξεις «των ίδιων ή των συζύγων ή συµβιούντων/
συµβιουσών τους κατά την έννοια του άρθρου 1 του ν. 4356/2015
(Α’ 181) ή των τέκνων τους» και η παρ. 5 διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Οι προϋποθέσεις της παρ. 1 δεν ισχύουν επί αιτηµάτων µε-
τακίνησης µελών Δ.Ε.Π., ανεξαρτήτως βαθµίδας, λόγω κατάργη-
σης του Τµήµατος όπου υπηρετούσαν ή αναστολής λειτουργίας
άνω των τεσσάρων (4) ετών του Τµήµατος όπου υπηρετούν,
καθώς και µελών Δ.Ε.Π., ανεξαρτήτως βαθµίδας, που υπηρετούν
στα Γενικά Τµήµατα των Α.Ε.Ι.. Οι προϋποθέσεις των περ. α), β)
και γ) της παρ. 1 δεν ισχύουν επί αιτηµάτων µετακίνησης µελών
Δ.Ε.Π. µε πιστοποιηµένη αναπηρία των ίδιων ή των συζύγων ή
συµβιούντων/συµβιουσών τους κατά την έννοια του άρθρου 1
του ν. 4356/2015 (Α’ 181) ή των τέκνων τους που ανέρχεται σε
ποσοστό ίσο ή µεγαλύτερο του ογδόντα τοις εκατό (80%).»

Άρθρο 43
Αποσπάσεις εκπαιδευτικών της πρωτοβάθµιας 

και της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης στις διοικητικές υπη-
ρεσίες του Διεπιστηµονικού Οργανισµού 

Αναγνώρισης Τίτλων Ακαδηµαϊκών και Πληροφόρησης -
Τροποποίηση παρ. 6 άρθρου 315 ν. 4957/2022

Στο τέλος της παρ. 6 του άρθρου 315 του ν. 4957/2022 (Α’
141), περί διάρθρωσης διοικητικών υπηρεσιών του Διεπιστηµονι-
κού Οργανισµού Αναγνώρισης Τίτλων Ακαδηµαϊκών και Πληρο-
φόρησης (Δ.Ο.Α.Τ.Α.Π.), προστίθεται νέο εδάφιο και η παρ. 6
διαµορφώνεται ως εξής: 

«6. Για την κάλυψη των λειτουργικών αναγκών των διοικητικών
υπηρεσιών του Δ.Ο.Α.Τ.Α.Π. µπορεί να αποσπώνται εκπαιδευτικοί
της πρωτοβάθµιας και της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. Η διάρ-
κεια της απόσπασης είναι πέντε (5) σχολικά έτη και µπορεί να πα-
ρατείνεται µε απόφαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, που εκδίδεται σύµ-
φωνα µε την παρ. 6 του άρθρου 6 του ν. 2740/1999                    (Α’
186). Με όµοια απόφαση µπορεί να διακόπτεται η απόσπαση των
εκπαιδευτικών πριν από τη λήξη της. Με τη διακοπή ή τη λήξη
της διάρκειας της απόσπασης, οι αποσπασθέντες εκπαιδευτικοί
επιστρέφουν στις οργανικές τους θέσεις. Ο φορέας µισθοδοσίας
των αποσπασµένων εκπαιδευτικών είναι ο φορέας της οργανικής
τους θέσης. Οι αποσπασθέντες στον Δ.Ο.Α.Τ.Α.Π. υπάλληλοι των
παρ. 5 και 6 δύνανται να καταλαµβάνουν θέσεις ευθύνης.»

Άρθρο 44
Πρακτική άσκηση φοιτητών - Τροποποίηση 

άρθρου 69 ν. 4957/2022

1. Στο άρθρο 69 του ν. 4957/2022 (Α’ 141), περί πρακτικής
άσκησης φοιτητών, επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις: α) στο
τρίτο εδάφιο της παρ. 1: αα) µετά από τις λέξεις «εσωτερικό κα-
νονισµό» προστίθενται οι λέξεις «πρακτικής άσκησης», αβ) οι λέ-
ξεις «της παρ. 2» αντικαθίστανται από τις λέξεις «της παρ. 3 και
πραγµατοποιείται αποκλειστικά στους χώρους του φορέα υπο-
δοχής», β) στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 η φράση «το Υπουρ-
γείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης και το Υπουργείο Παιδείας και
Θρησκευµάτων ενεργούν ως Υπεύθυνοι Επεξεργασίας» αντικα-
θίσταται από τη φράση «το Υπουργείο Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού ενεργεί ως Υπεύθυνος Επεξεργασίας» και µετά
τη φράση «Εκτελούσα την Επεξεργασία» προστίθεται η φράση
«για λογαριασµό του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού», γ) οι παρ. 3 και 4 αντικαθίστανται, δ) στην παρ. 5:
γα) στο πρώτο εδάφιο µετά τις λέξεις «Επόπτης» και «Υπευθύ-
νου» προστίθενται οι λέξεις «πρακτικής άσκησης» και γβ) το δεύ-
τερο εδάφιο αντικαθίσταται, δ) µετά την παρ. 5 προστίθενται
παρ. 5Α, 5Β, 5Γ και 5Δ, ε) στην παρ. 6: εα) στο πρώτο εδάφιο  δια-
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γράφονται οι λέξεις «(πρώην Ίδρυµα Κοινωνικών Ασφαλίσεων -
Ενιαίο Ταµείο Ασφάλισης Μισθωτών - Ι.Κ.Α.- Ε.Τ.Α.Μ.)» και «το
κόστος της οποίας βαρύνει αποκλειστικά τον φορέα υποδοχής»,
εβ) προστίθεται νέο τρίτο εδάφιο, στ) οι παρ. 7, 8, 9 και 10 αντι-
καθίστανται και το άρθρο 69 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 69
Πρακτική άσκηση φοιτητών

1. Στα προγράµµατα σπουδών πρώτου και δεύτερου κύκλου
δύναται να προβλέπεται η διενέργεια πρακτικής άσκησης φοιτη-
τών, ως υποχρεωτική ή προαιρετική εκπαιδευτική δραστηριότητα
του προγράµµατος σπουδών που στοχεύει στην πρακτική εφαρ-
µογή των θεωρητικών επιστηµονικών γνώσεων που αποκτήθηκαν
από την επιτυχή παρακολούθηση του προγράµµατος σπουδών
και την εξοικείωση των φοιτητών µε πιθανούς χώρους εργασίας.
Η πρακτική άσκηση φοιτητών διεξάγεται σε δηµόσιες υπηρεσίες,
νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, Οργανισµούς Τοπικής Αυτο-
διοίκησης α’ και β’ βαθµού, νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου
και επιχειρήσεις, εφεξής καλούµενους «φορείς υποδοχής», υπό
την εποπτεία διδάσκοντος του προγράµµατος σπουδών. Η πρα-
κτική άσκηση δύναται να διεξάγεται και σε φορείς της αλλοδα-
πής, εφόσον καθίσταται εφικτή η εποπτεία της εκπαιδευτικής
διαδικασίας, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στον εσωτερικό κανονι-
σµό πρακτικής άσκησης του προγράµµατος σπουδών της παρ.
3 και πραγµατοποιείται αποκλειστικά στους χώρους του φορέα
υποδοχής. Για την πρακτική άσκηση φοιτητών συνάπτεται σύµ-
βαση πρακτικής άσκησης µεταξύ του Ανώτατου Εκπαιδευτικού
Ιδρύµατος (Α.Ε.Ι.), του φοιτητή και του φορέα υποδοχής. Η επι-
τυχής ολοκλήρωση της πρακτικής άσκησης συνεπάγεται την
απονοµή του αριθµού των πιστωτικών µονάδων (European Credit
Transfer and Accumulation System - ECTS), που καθορίζονται µε
απόφαση της Συνέλευσης του Τµήµατος. 

2. Η καταχώριση και διάθεση θέσεων πρακτικής άσκησης για
φοιτητές πρώτου κύκλου σπουδών υποστηρίζεται από το ειδικό
Πληροφοριακό Σύστηµα ΑΤΛΑΣ της ανώνυµης εταιρείας του Ελ-
ληνικού Δηµοσίου µε την επωνυµία «Εθνικό Δίκτυο Υποδοµών Τε-
χνολογίας και Έρευνας Α.Ε.» (Ε.Δ.Υ.Τ.Ε. Α.Ε.). Για τους σκοπούς
του Γενικού Κανονισµού για την Προστασία Δεδοµένων (ΕΕ L
119) και του ν. 4624/2019 (Α’ 137), το Υπουργείο Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού ενεργεί ως Υπεύθυνος Επεξεργασίας
και η Ε.Δ.Υ.Τ.Ε. Α.Ε. ως Εκτελούσα την Επεξεργασία για λογα-
ριασµό του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητι-
σµού. Κάθε θέση πρακτικής άσκησης που αφορά σε φοιτητές
πρώτου κύκλου σπουδών των Α.Ε.Ι. υποχρεωτικά δηµοσιεύεται
και καταγράφεται στο πληροφοριακό σύστηµα ΑΤΛΑΣ.

3. Με απόφαση της Συνέλευσης του Τµήµατος ή της Συντονι-
στικής Επιτροπής (Σ.Ε.) για τα Π.Μ.Σ., µε εξαίρεση τα ζητήµατα
που ρυθµίζονται στον κανονισµό πρακτικής άσκησης της παρ. 10,
καθορίζονται λεπτοµέρειες που αφορούν στον εσωτερικό κανο-
νισµό πρακτικής άσκησης του Τµήµατος ή του Προγράµµατος
Μεταπτυχιακών Σπουδών (Π.Μ.Σ.), σχετικά µε τη διεξαγωγή της
πρακτικής άσκησης, όπως η υποχρεωτική ή µη διεξαγωγή της για
την απονοµή του τίτλου σπουδών, το σύνολο των ωρών πρακτι-
κής άσκησης, αν η πρακτική άσκηση είναι πλήρους ή µερικής
διάρκειας, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στην παρ. 7, η χρονική της
διάρκεια, η περίοδος υλοποίησής της σύµφωνα µε τις ανάγκες
του προγράµµατος σπουδών, τα δικαιολογητικά που υποβάλλο-
νται στο τέλος της πρακτικής άσκησης από τον φοιτητή και τον
Επόπτη του φορέα υποδοχής, καθώς και οι ελάχιστες προϋπο-
θέσεις ακαδηµαϊκής προόδου που πρέπει να πληρούνται πριν
από την έναρξη διεξαγωγής της. Όταν η πρακτική άσκηση δεν
είναι υποχρεωτική για την επιτυχή ολοκλήρωση του προγράµµα-
τος σπουδών, µε όµοια απόφαση καθορίζονται οι προϋποθέσεις
και τα κριτήρια επιλογής αν ο αριθµός των διαθέσιµων θέσεων
δεν επαρκεί για την κάλυψη του συνόλου των αιτήσεων των εν-
διαφεροµένων φοιτητών του προγράµµατος. 

4. Με απόφαση της Συγκλήτου του Α.Ε.Ι. ορίζεται για τριετή
θητεία ο Ιδρυµατικός Υπεύθυνος της πρακτικής άσκησης του
Α.Ε.Ι., ο οποίος προέρχεται από τα µέλη Διδακτικού Ερευνητικού
Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) ή Εργαστηριακού Διδακτικού Προσωπικού

(Ε.ΔΙ.Π.) ή Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού (Ε.Ε.Π.) ή Ειδικού
Τεχνικού Εργαστηριακού Προσωπικού (Ε.Τ.Ε.Π.) και έχει τη γε-
νική εποπτεία της πρακτικής άσκησης του Ιδρύµατος. 

Με απόφαση της Συνέλευσης του Τµήµατος ή της Συντονιστι-
κής Επιτροπής (Σ.Ε.) για τα Π.Μ.Σ. ορίζονται µε τριετή θητεία:

α) Ο Υπεύθυνος Πρακτικής Άσκησης, ο οποίος προέρχεται από
µέλη Δ.Ε.Π. ή Ε.ΔΙ.Π. ή Ε.Ε.Π. ή Ε.Τ.Ε.Π. του Τµήµατος ή του
Π.Μ.Σ., και έχει ως αντικείµενο τη γενική εποπτεία της εκπαιδευ-
τικής διαδικασίας της πρακτικής άσκησης στο πλαίσιο του προ-
γράµµατος σπουδών, τον συντονισµό της Επιτροπής Πρακτικής
Άσκησης, των Εποπτών Πρακτικής Άσκησης και των Φορέων
Υποδοχής και τη σύνταξη και υποβολή ετήσιας έκθεσης για την
υλοποίηση και αξιολόγηση του προγράµµατος πρακτικής άσκη-
σης προς τη Συνέλευση του Τµήµατος.  

β) Η Επιτροπή Πρακτικής Άσκησης είναι τριµελής και αποτε-
λείται από µέλη Δ.Ε.Π. ή Ε.ΔΙ.Π. ή Ε.Ε.Π. ή Ε.Τ.Ε.Π. του Τµήµατος
ή του Π.Μ.Σ., στην οποία προΐσταται ο Υπεύθυνος Πρακτικής
Άσκησης. Στην Επιτροπή Πρακτικής Άσκησης ανατίθεται από τη
Συνέλευση του Τµήµατος ή το αρµόδιο όργανο για τα Π.Μ.Σ. η
άσκηση αρµοδιοτήτων, αναφορικά µε την αξιολόγηση των αιτή-
σεων των φοιτητών και την τελική επιλογή αυτών, όταν αυτή δεν
είναι υποχρεωτική, τον συντονισµό των δραστηριοτήτων που
αφορούν στην πρακτική άσκηση φοιτητών, την επίλυση προβλη-
µάτων, και τον ορισµό Επόπτη Πρακτικής Άσκησης ανά φοιτητή. 

γ) Η Επιτροπή Ενστάσεων Πρακτικής Άσκησης, η οποία είναι
τριµελής, έχει διαφορετική συγκρότηση από την Επιτροπή Πρα-
κτικής Άσκησης και αποτελείται από µέλη Δ.Ε.Π. ή Ε.ΔΙ.Π. ή
Ε.Ε.Π. ή Ε.Τ.Ε.Π.. Η Επιτροπή Ενστάσεων εξουσιοδοτείται από
τη Συνέλευση του Τµήµατος ή το αρµόδιο όργανο για τα Π.Μ.Σ.
για την εξέταση ενστάσεων φοιτητών, που αφορούν την επιλογή
τους από την Επιτροπή Πρακτικής Άσκησης, όταν η πρακτική
άσκηση δεν είναι υποχρεωτική και εφαρµόζονται κριτήρια επιλο-
γής. Η Επιτροπή Ενστάσεων Πρακτικής Άσκησης κοινοποιεί τις
αποφάσεις επί των ενστάσεων στην Επιτροπή Πρακτικής Άσκη-
σης, η οποία οφείλει να τις εφαρµόσει προκειµένου να εκδοθεί ο
τελικός κατάλογος φοιτητών. Δύναται να οριστεί κοινή επιτροπή
ενστάσεων µεταξύ προγραµµάτων σπουδών ή Π.Μ.Σ. σε επίπεδο
Σχολής ή Ιδρύµατος.

Ο Υπεύθυνος Πρακτικής Άσκησης και η Επιτροπή Πρακτικής
Άσκησης δύνανται να είναι κοινοί για όλα ή για έναν αριθµό προ-
γραµµάτων σπουδών του ίδιου Τµήµατος. Όταν υπάρχουν περισ-
σότερα του ενός µαθήµατα πρακτικής άσκησης στο ίδιο
πρόγραµµα σπουδών, δύναται µε απόφαση της Συνέλευσης του
Τµήµατος ή του ανά περίπτωση αρµόδιου οργάνου Π.Μ.Σ. να ορί-
ζονται Υπεύθυνοι Πρακτικής Άσκησης, Επιτροπές Πρακτικής
Άσκησης και Επιτροπές Ενστάσεων Πρακτικής Άσκησης ανά µά-
θηµα πρακτικής άσκησης. 

5. Ο Επόπτης Πρακτικής Άσκησης είναι αρµόδιος για την κα-
θοδήγηση και υποστήριξη των φοιτητών καθ’ όλη τη διαδικασία
της πρακτικής άσκησης σε φορείς υποδοχής, την επικοινωνία µε
τους φορείς υποδοχής για την επίτευξη των επιδιωκόµενων µα-
θησιακών αποτελεσµάτων και την ενηµέρωση του Υπευθύνου
Πρακτικής Άσκησης και της Επιτροπής Πρακτικής Άσκησης. Ως
Επόπτες Πρακτικής Άσκησης είναι δυνατόν να οριστούν µέλη
Δ.Ε.Π. ή Ε.ΔΙ.Π. ή Ε.Ε.Π. ή Ε.Τ.Ε.Π. του Τµήµατος ή του Π.Μ.Σ..

5Α. Οι ασκούµενοι φοιτητές έχουν τα ακόλουθα δικαιώµατα και
υποχρεώσεις: α) στους χώρους διεξαγωγής της πρακτικής άσκη-
σης υποχρεούνται να ακολουθούν τους κανονισµούς ασφαλείας
και εργασίας, καθώς και κάθε άλλη ρύθµιση που ισχύει για το
προσωπικό του φορέα υποδοχής, β) στο τέλος της πρακτικής
άσκησης υποβάλλουν τα δικαιολογητικά που ορίζονται στον εσω-
τερικό κανονισµό πρακτικής άσκησης του Τµήµατος ή του Προ-
γράµµατος Μεταπτυχιακών Σπουδών (Π.Μ.Σ.).

5Β. Η διοίκηση του Φορέα Υποδοχής ορίζει έναν «Επόπτη
Φορέα Υποδοχής» µε επαρκή εµπειρία στο αντικείµενο της άσκη-
σης, ο οποίος: α) επιβλέπει την άσκηση και την επίδοση των φοι-
τητών, β) υποβάλλει προτάσεις στη διεύθυνση του Φορέα
Υποδοχής για βελτίωση των συνθηκών εκπαίδευσης των φοιτη-
τών, γ) συνεργάζεται µε τον Επόπτη Πρακτικής Άσκησης για την
αποτελεσµατικότερη άσκηση των φοιτητών, δ) υποβάλλει, στο
τέλος της άσκησης των φοιτητών, στον Υπεύθυνο Πρακτικής

19354 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άσκησης τα δικαιολογητικά που περιγράφονται στη σύµβαση
πρακτικής άσκησης. Ο φορέας υποδοχής υποχρεούται να κατα-
χωρεί στο πληροφοριακό σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ ΙΙ» τους φοιτητές
που πραγµατοποιούν πρακτική άσκηση, καθώς και κάθε µετα-
βολή αυτής, πριν από την έναρξη της πραγµατοποίησής της.

5Γ. Η πρακτική άσκηση πραγµατοποιείται αποκλειστικά στους
χώρους εγκατάστασης ή παροχής υπηρεσιών του Φορέα Υποδο-
χής στους οποίους ο ασκούµενος φοιτητής παρευρίσκεται. Αν ο
ασκούµενος φοιτητής µετακινηθεί εκτός των άνω χώρων στο
πλαίσιο της πρακτικής άσκησής του, τα έξοδα µετακίνησης και
διαµονής βαρύνουν τον φορέα υποδοχής.

5Δ. Διακοπή της πρακτικής άσκησης σε φορέα υποδοχής είναι
δυνατή µε απόφαση της Επιτροπής Πρακτικής Άσκησης όταν η
διοίκηση του φορέα υποδοχής δεν ακολουθεί τα οριζόµενα της
παρ. 5Β ή αναθέτει στους φοιτητές καθήκοντα µη συναφή µε το
αντικείµενο της πρακτικής άσκησης ή όταν φοιτητής δεν τηρεί
τις συµβατικές υποχρεώσεις του. Στην τελευταία περίπτωση η δι-
οίκηση του φορέα υποδοχής ενηµερώνει τον Επόπτη Πρακτικής
Άσκησης και την Επιτροπή Πρακτικής Άσκησης και ακολουθείται
η διαδικασία που προβλέπεται από τον κανονισµό πρακτικής
άσκησης του Ιδρύµατος.  

6. Οι φοιτητές που διεξάγουν πρακτική άσκηση, υπάγονται
υποχρεωτικά στην ασφάλιση του Ηλεκτρονικού Εθνικού Φορέα
Κοινωνικής Ασφάλισης (e-ΕΦΚΑ) σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρ-
θρου 10 του ν. 2217/1994  (Α’ 83) µόνο για τον κίνδυνο του ατυ-
χήµατος. Για την ασφάλιση παροχών ασθενείας σε είδος,
εφαρµόζεται η παρ. 10 του άρθρου 15 του ν. 3232/2004 (Α’ 48).
Η παρούσα εφαρµόζεται και σε όσους παραπέµπονται σύµφωνα
µε αιτιολογηµένη απόφαση του Προέδρου του Δ.Ο.Α.Τ.Α.Π. να
διενεργήσουν πρακτική άσκηση από Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής στο
πλαίσιο των αντισταθµιστικών µέτρων για την αναγνώριση της
ακαδηµαϊκής ισοδυναµίας τίτλων σπουδών πρώτου κύκλου, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 311.  

7. Για τους φοιτητές που διεξάγουν πρακτική άσκηση και τα
πρόσωπα του τρίτου εδαφίου της παρ. 6 ισχύουν τα εξής:

Όταν η πρακτική άσκηση αποζηµιώνεται, σύµφωνα µε τα όσα
ορίζονται στην παρούσα και την παρ. 8, το κόστος ασφάλισης πε-
ριλαµβάνεται στην αποζηµίωση και βαρύνει τον φορέα που απο-
ζηµιώνει την πρακτική άσκηση (Φορέα Υποδοχής ή Ε.Λ.Κ.Ε. µέσω
των συγχρηµατοδοτούµενων προγραµµάτων ή έργων χρηµατο-
δοτούµενων από ίδιους ή ιδιωτικούς πόρους). Αν η αποζηµίωση
βαρύνει εν µέρει και τον φορέα υποδοχής και τον Ε.Λ.Κ.Ε., τότε
το κόστος ασφάλισης βαρύνει τον Φορέα Υποδοχής και περιλαµ-
βάνεται στην αποζηµίωση. Αν η πρακτική άσκηση δεν αποζηµιώ-
νεται, το κόστος ασφάλισης βαρύνει τον προϋπολογισµό έργων
χρηµατοδοτούµενων από ίδιους ή ιδιωτικούς πόρους που διαχει-
ρίζονται οι Ειδικοί Λογαριασµοί Κονδυλίων Έρευνας (Ε.Λ.Κ.Ε.)
των Α.Ε.Ι.. Για τα πρόσωπα του τρίτου εδαφίου της παρ. 6, το κό-
στος ασφάλισης βαρύνει τον φορέα υποδοχής. Ο φορέας χρη-
µατοδότησης µέσω ενωσιακών πόρων έχει την αποκλειστική
ευθύνη καταβολής της αποζηµίωσης και των ασφαλιστικών ει-
σφορών. Κάθε άλλη απαίτηση έναντι κάλυψης κινδύνου ατυχή-
µατος ή βλάβης βαρύνει τον φορέα υποδοχής. 

Η πρακτική άσκηση αποζηµιώνεται, µε την ολοκλήρωση της εκ-
παιδευτικής διαδικασίας της πρακτικής άσκησης, όπως αυτή ορί-
ζεται µε τον εσωτερικό κανονισµό πρακτικής άσκησης του
Τµήµατος ή του Προγράµµατος Μεταπτυχιακών Σπουδών
(Π.Μ.Σ.), εφόσον η εβδοµαδιαία διάρκεια είναι ίση ή µεγαλύτερη
από το ήµισυ της εβδοµαδιαίας απασχόλησης του αντίστοιχου
επόπτη στον Φορέα Υποδοχής και σε κάθε περίπτωση µεγαλύ-
τερη των είκοσι (20) ωρών εβδοµαδιαίως. Για τις περιπτώσεις
πρακτικής άσκησης συνολικής διάρκειας µεγαλύτερης των είκοσι
(20) ωρών, η πρακτική άσκηση λογίζεται ως πλήρους διάρκειας
όταν αντιστοιχεί σε εβδοµαδιαία διάρκεια πρακτικής άσκησης
που ισούται µε την εβδοµαδιαία απασχόληση του αντίστοιχου
επόπτη του Φορέα Υποδοχής, ενώ ως µερικής απασχόλησης
όταν αντιστοιχεί σε εβδοµαδιαία απασχόληση που ισούται µε το
ήµισυ των ωρών της εβδοµαδιαίας απασχόλησης του αντίστοιχου
επόπτη στον Φορέα Υποδοχής και σε καµία περίπτωση λιγότερη
των είκοσι (20) ωρών. Σε κάθε περίπτωση η πρακτική άσκηση
πλήρους διάρκειας δεν υπερβαίνει τις σαράντα (40) ώρες εβδο-

µαδιαίως. Η αποζηµίωση της πρακτικής άσκησης καταβάλλεται
στον φοιτητή σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 52 του ν.
4611/2019 (Α’ 73) 

8. Για τους φοιτητές του πρώτου κύκλου σπουδών, το κόστος
της αποζηµίωσης δύναται να βαρύνει εξ ολοκλήρου ή εν µέρει
κατά προτεραιότητα τους φορείς υποδοχής, ή τον προϋπολογι-
σµό συγχρηµατοδοτούµενων προγραµµάτων ή έργων χρηµατο-
δοτούµενων από ίδιους ή ιδιωτικούς πόρους που διαχειρίζονται
οι Ειδικοί Λογαριασµοί Κονδυλίων Έρευνας (Ε.Λ.Κ.Ε.) των Α.Ε.Ι..
Για τους φοιτητές του δεύτερου κύκλου σπουδών, το κόστος
αποζηµίωσης δύναται να βαρύνει εν µέρει ή εξ ολοκλήρου τους
φορείς υποδοχής ή τον προϋπολογισµό έργων χρηµατοδοτού-
µενων από ίδιους ή ιδιωτικούς πόρους που διαχειρίζονται οι Ει-
δικοί Λογαριασµοί Κονδυλίων Έρευνας (Ε.Λ.Κ.Ε.) των Α.Ε.Ι., στην
περίπτωση που στο Π.Μ.Σ. δεν προβλέπονται δίδακτρα. Αν στο
Π.Π.Σ. ή στο Π.Μ.Σ. προβλέπονται δίδακτρα, το κόστος αποζη-
µίωσης δύναται να βαρύνει εν µέρει ή εξ ολοκλήρου τους φορείς
υποδοχής ή τον προϋπολογισµό του Π.Π.Σ. ή του Π.Μ.Σ..

9. Η χορήγηση αποζηµίωσης, καθώς και η καταβολή ασφάλι-
σης για τον κλάδο ατυχήµατος για τη διεξαγωγή πρακτικής άσκη-
σης δεν συνιστά λόγο διακοπής άλλων οικονοµικών παροχών που
χορηγούνται ή ειδικών επιδοµάτων ή συντάξεων που λαµβάνουν
ή δικαιούνται να λάβουν οι φοιτητές του Α.Ε.Ι. για άλλους λό-
γους. Οι φοιτητές κατά τη διάρκεια της πρακτικής άσκησης,
εκτός από το δικαίωµα αποζηµίωσης και ασφάλισής τους, δεν
αποκτούν κανένα άλλο δικαίωµα εργασιακής ή συνταξιοδοτικής
µορφής.

10. Με απόφαση της Συγκλήτου εγκρίνεται ο κανονισµός πρα-
κτικής άσκησης του ιδρύµατος, που αποτελεί διακριτό τµήµα του
εσωτερικού Κανονισµού Λειτουργίας του Α.Ε.Ι.. Με τον Κανονι-
σµό Πρακτικής Άσκησης καθορίζονται θέµατα σχετικά µε τον συ-
ντονισµό, τη λειτουργία, την οργάνωση, την υλοποίηση, την
εποπτεία και την αξιολόγηση της πρακτικής άσκησης ανά πρό-
γραµµα σπουδών, τον καθορισµό του Ιδρυµατικού Υπεύθυνου
της πρακτικής άσκησης, τις αρµοδιότητες του Υπεύθυνου Πρα-
κτικής Άσκησης, της Επιτροπής Πρακτικής Άσκησης, της Επιτρο-
πής Ενστάσεων Πρακτικής Άσκησης και των Εποπτών Πρακτικής
Άσκησης, τις περιπτώσεις διακοπής Πρακτικής Άσκησης ή αλλα-
γής Φορέα Υποδοχής, το πρότυπο της σύµβασης πρακτικής
άσκησης µε πρόβλεψη του ελάχιστου περιεχοµένου της, τη δι-
ευκόλυνση των φοιτητών µε αναπηρία και ειδικές εκπαιδευτικές
ανάγκες κατά τη διεξαγωγή πρακτικής άσκησης, καθώς και κάθε
άλλο αναγκαίο θέµα σχετικά µε το πρόγραµµα πρακτικής άσκη-
σης. Τα ζητήµατα πρακτικής άσκησης ρυθµίζονται από τον κανο-
νισµό πρακτικής άσκησης του ιδρύµατος σε συνδυασµό µε τον
εσωτερικό κανονισµό του εκάστοτε Τµήµατος ή Προγράµµατος
Μεταπτυχιακών Σπουδών (Π.Μ.Σ.), και σε περίπτωση που ρυθµί-
ζουν θέµατα µε διαφορετικό τρόπο, κατισχύει ο κανονισµός Πρα-
κτικής Άσκησης του ιδρύµατος.»

2. Η παρ. 1 του άρθρου 416 του ν. 4957/2022 (Α’ 141), περί
εξουσιοδοτικών διατάξεων του Κεφαλαίου Ζ’ του Μέρους Α’ του
νόµου αυτού, αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,  Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών και των κατά περίπτωση
συναρµόδιων Υπουργών δύναται να καθορίζεται και να αναπρο-
σαρµόζεται το ύψος της µηνιαίας αποζηµίωσης των φοιτητών
Α.Ε.Ι., καθώς και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή
της πρακτικής άσκησης, ως µέρους της εκπαιδευτικής διαδικα-
σίας των προγραµµάτων σπουδών πρώτου και δεύτερου κύ-
κλου.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΕΙΔΙΚΗΣ ΑΓΩΓΗΣ

Άρθρο 45
Κατ’ οίκον διδασκαλία ή διδασκαλία σε νοσηλευτικά

ιδρύµατα µαθητών που αντιµετωπίζουν σοβαρά
προβλήµατα υγείας - Τροποποίηση παρ. 4 άρθρου 6

ν. 3699/2008
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Στην παρ. 4 του άρθρου 6 του ν. 3699/2008 (Α’ 199), περί φοί-
τησης µαθητών µε αναπηρία και ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο τελευταίο εδά-
φιο της παρ. β) η λέξη «υστέρηση» αντικαθίσταται µε τη λέξη
«αναπηρία» β) στην περ. γ), βα) στο τρίτο εδάφιο προστίθενται
οι λέξεις «ή δηµόσιο νοσοκοµείο», ββ) στο έκτο εδάφιο το ακρω-
νύµιο «ΚΕΔΔΥ» αντικαθίσταται µε το ακρωνύµιο «ΚΕ.Δ.Α.Σ.Υ.», γ)
προστίθεται περ. δ) και η παρ. 4 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Όταν η φοίτηση των µαθητών µε αναπηρία και ειδικές εκ-
παιδευτικές ανάγκες καθίσταται ιδιαίτερα δύσκολη στα σχολεία
του κοινού εκπαιδευτικού προγράµµατος ή στα τµήµατα ένταξης,
λόγω των ειδικών εκπαιδευτικών αναγκών τους, η εκπαίδευση
των µαθητών αυτών παρέχεται:

α) Σε αυτοτελείς ΣΜΕΑΕ.
β) Σε σχολεία ή τµήµατα που λειτουργούν είτε ως αυτοτελή

είτε ως παραρτήµατα άλλων σχολείων σε νοσοκοµεία, κέντρα
αποκατάστασης, ιδρύµατα αγωγής ανηλίκων, ιδρύµατα χρονίως
πασχόντων ή Υπηρεσίες εκπαίδευσης και αποκατάστασης των
Μονάδων Ψυχικής Υγείας, εφόσον σε αυτά διαβιούν άτοµα σχο-
λικής ηλικίας µε αναπηρία και ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες. Οι
εκπαιδευτικές αυτές δοµές θεωρούνται ΣΜΕΑΕ που υπάγονται
στο Υπουργείο Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, εµπί-
πτουν στο πλαίσιο της ΕΑΕ παιδιών σχολικής ηλικίας και εφαρ-
µόζουν εκπαιδευτικά προγράµµατα που εποπτεύονται από το
Υπουργείο Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού. Οι λεπτο-
µέρειες οργάνωσης και λειτουργίας αυτών των ΣΜΕΑΕ ρυθµίζο-
νται από κοινές υπουργικές αποφάσεις των καθ’ ύλην αρµόδιων
Υπουργών. Φορείς, Ν.Π.Ι.Δ., πιστοποιηµένοι από το Ε.ΚΕ.ΠΙΣ.,
µπορούν να παρέχουν ισότιµα µε τις ΣΜΕΑΕ του Υπουργείου Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού Εκπαίδευση, Κατάρτιση
και Συµβουλευτικές Υποστηρικτικές Υπηρεσίες σε άτοµα άνω των
δεκαπέντε (15) ετών µε βαριά νοητική αναπηρία και συνοδές ανα-
πηρίες.

γ) Με διδασκαλία στο σπίτι, όταν αυτή κρίνεται αναγκαία, για
σοβαρά βραχυχρόνια ή χρόνια προβλήµατα υγείας, τα οποία δεν
επιτρέπουν τη µετακίνηση και φοίτηση των µαθητών στο σχολείο.
Η έγκριση της διδασκαλίας στο σπίτι γίνεται µε απόφαση του δι-
ευθυντή εκπαίδευσης της αντίστοιχης βαθµίδας στην οποία
φοιτά ο µαθητής, κατόπιν αιτιολογηµένης πρόσφατης ιατρικής
γνωµάτευσης, στην οποία αναγράφεται η διάρκεια επιβεβληµέ-
νης παραµονής στο σπίτι. 

Η γνωµάτευση αυτή παρέχεται από δηµόσια ιατροπαιδαγωγική
υπηρεσία ή δηµόσια υγειονοµική επιτροπή ή δηµόσιο νοσοκο-
µείο. Οι προαγωγικές ή απολυτήριες εξετάσεις διέπονται από τις
διατάξεις των κατ’ ιδίαν διδαχθέντων. Στο πρόγραµµα διδασκα-
λίας στο σπίτι µπορεί να χρησιµοποιείται και το σύστηµα της τη-
λεκπαίδευσης. Η κατ’ οίκον διδασκαλία δεν παρέχεται υπο-
χρεωτικά από εκπαιδευτικό ΕΑΕ παρά µόνο εάν γνωµατεύσει
σχετικά το οικείο ΚΕ.Δ.Α.Σ.Υ..

δ) Με διδασκαλία σε χώρο νοσηλευτικού ιδρύµατος ή σε δοµές
φιλοξενίας µαθητών που χρήζουν νοσηλείας, κατόπιν σχετικής
γνωµάτευσης του νοσηλευτικού ιδρύµατος νοσηλείας του µα-
θητή. Στο πρόγραµµα διδασκαλίας µαθητών που νοσηλεύονται
ή χρήζουν νοσηλείας και διαµένουν σε δοµές φιλοξενίας, µπορεί
να χρησιµοποιείται και το σύστηµα της τηλεκπαίδευσης. Η διδα-
σκαλία του δεύτερου εδαφίου δεν παρέχεται υποχρεωτικά από
εκπαιδευτικό ΕΑΕ παρά µόνο εάν γνωµατεύσει σχετικά το οικείο
ΚΕ.Δ.Α.Σ.Υ..»

Άρθρο 46
Τοπική πρόσκληση για την πρόσληψη προσωρινών 

αναπληρωτών µελών Ειδικού Εκπαιδευτικού 
Προσωπικού και Ειδικού Βοηθητικού Προσωπικού - Τρο-

ποποίηση παρ. 1 άρθρου 126 ν. 4876/2021

Στην αρχή του πρώτου εδαφίου της παρ. 1 του άρθρου 126
του ν. 4876/2021 (Α’ 251), περί τοπικής πρόσκλησης για την
πρόσληψη προσωρινών αναπληρωτών µελών Ε.Ε.Π. - Ε.Β.Π., οι
λέξεις «Ειδικά για το σχολικό έτος 2021-2022» αντικαθίστανται
µε τις λέξεις «Ειδικά για το σχολικό έτος 2024-2025» και η παρ. 1
διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Ειδικά για το σχολικό έτος 2024-2025 στις περιπτώσεις µη
κάλυψης των λειτουργικών αναγκών για θέσεις ΠΕ25-Σχολικών
Νοσηλευτών και ΔΕ01-Ειδικό Βοηθητικό Προσωπικό στις σχολι-
κές µονάδες πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης,
λόγω εξάντλησης των υποψηφίων από τους αξιολογικούς πίνα-
κες του Ανωτάτου Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού (Α.Σ.Ε.Π.)
του άρθρου 56 του ν. 4589/2019 (Α’ 13), µετά και από την ενερ-
γοποίηση του άρθρου 86 του ν. 4547/2018 (Α’ 102), οι οικείοι Πε-
ριφερειακοί Διευθυντές Εκπαίδευσης δύνανται να εκδίδουν
τοπική πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος για πρόσληψη
αναπληρωτών πλήρους ή µειωµένου ωραρίου µε σχέση εργασίας
Ιδιωτικού Δικαίου Ορισµένου Χρόνου έως τη λήξη του διδακτικού
έτους.»

Άρθρο 47
Αναπλήρωση αιρετών µελών υπηρεσιακών συµβουλίων εκ-

παιδευτικών και µελών Ειδικού Εκπαιδευτικού 
Προσωπικού και Ειδικού Βοηθητικού Προσωπικού - Τρο-

ποποίηση παρ. 1 άρθρου 123 ν. 4763/2020

Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 123 του
ν. 4763/2020 (Α’ 123), περί ζητηµάτων συγκρότησης των υπηρε-
σιακών συµβουλίων των εκπαιδευτικών, επέρχονται οι εξής τρο-
ποποιήσεις: α) µετά τις λέξεις «παραίτησής τους» οι λέξεις «ή για
οποιονδήποτε άλλο λόγο» διαγράφονται, β) πριν από τις λέξεις
«ισάριθµους διευθυντές» προστίθεται η φράση «τους επόµενους,
κατά φθίνουσα σειρά, επιλαχόντες και σε περίπτωση µη ύπαρξης
επιλαχόντων, από» και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Εφόσον δεν είναι δυνατή η συγκρότηση των υπηρεσιακών
συµβουλίων του άρθρου 1 του π.δ. 1/2003 (Α’ 1) µε τον ορισµό
ως µελών τους, τακτικών και αναπληρωµατικών, αιρετών εκπρο-
σώπων των εκπαιδευτικών πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης, καθώς και του Ειδικού Εκπαιδευτικού και Ειδικού
Βοηθητικού Προσωπικού ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης, λόγω
µη ανάδειξής τους ή µη ανάδειξης επαρκούς αριθµού εκπροσώ-
πων τους µετά την ολοκλήρωση της εκλογικής διαδικασίας ή µη
αποδοχής του διορισµού τους ή παραίτησής τους, τα εν λόγω
συµβούλια συγκροτούνται µετά από αντικατάσταση εκείνων από
τα αιρετά µέλη, τακτικά ή αναπληρωµατικά, που ελλείπουν από
τους επόµενους, κατά φθίνουσα σειρά, επιλαχόντες και σε περί-
πτωση µη ύπαρξης επιλαχόντων, από ισάριθµους διευθυντές
σχολικών µονάδων ή εκπαιδευτικούς πρωτοβάθµιας ή δευτερο-
βάθµιας εκπαίδευσης, καθώς και από Προϊσταµένους εκπαιδευ-
τικών ή υποστηρικτικών δοµών ή σχολικών µονάδων ειδικής
αγωγής και εκπαίδευσης ή από µέλη του Ειδικού Εκπαιδευτικού
και του Ειδικού Βοηθητικού Προσωπικού ειδικής αγωγής και εκ-
παίδευσης, κατά περίπτωση. Οι εκπαιδευτικοί πρωτοβάθµιας ή
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, πλην των διευθυντών σχολικών
µονάδων, πρέπει να έχουν τουλάχιστον δεκαπενταετή εκπαιδευ-
τική υπηρεσία, ενώ τα µέλη του ειδικού προσωπικού, πλην των
Προϊσταµένων εκπαιδευτικών ή υποστηρικτικών δοµών ή σχολι-
κών µονάδων ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης, πρέπει να έχουν
τουλάχιστον δεκαετή εκπαιδευτική υποστηρικτική υπηρεσία. Ει-
δικώς όσον αφορά στα περιφερειακά υπηρεσιακά συµβούλια οι
αντικαταστάτες που ορίζονται πρέπει, κατά προτίµηση, να υπη-
ρετούν σε οργανική θέση στην περιφέρεια του οικείου περιφε-
ρειακού υπηρεσιακού συµβουλίου. Σε περίπτωση που αιρετοί
εκπρόσωποι, οι οποίοι έχουν συµπεριληφθεί στην απόφαση συ-
γκρότησης, παραιτηθούν ή για οποιονδήποτε άλλο λόγο εκλεί-
ψουν ή εκπέσουν ή απωλέσουν την ιδιότητά τους αυτή κατά το
χρονικό διάστηµα από την έκδοση της απόφασης συγκρότησης
των εν λόγω συµβουλίων µέχρι τη λήξη της θητείας των συµβου-
λίων αυτών, αντικαθίστανται, κατά τα αναφερόµενα στο πρώτο,
δεύτερο και τρίτο εδάφιο, µε απόφαση του οργάνου του Υπουρ-
γείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, που είναι κατά
περίπτωση αρµόδιο για τη συγκρότηση των εν λόγω συµβουλίων
και για ολόκληρη ή µέρος της νόµιµης θητείας τους, αναλόγως
του χρόνου που αποµένει για τη λήξη της θητείας των υπόλοιπων
µη αιρετών µελών των συµβουλίων. Σε περίπτωση που µη αιρετά
µέλη των εν λόγω συµβουλίων, τα οποία έχουν συµπεριληφθεί
στην απόφαση συγκρότησης, για οποιονδήποτε λόγο εκλείψουν
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ή εκπέσουν ή απωλέσουν την ιδιότητά τους, µε βάση την οποία
ορίσθηκαν και συµµετέχουν στα εν λόγω συµβούλια, κατά το
χρονικό διάστηµα από την έκδοση της απόφασης συγκρότησης
των εν λόγω συµβουλίων µέχρι τη λήξη της θητείας των συµβου-
λίων αυτών και δεν καταστεί δυνατή η αναπλήρωση ή η αντικα-
τάστασή τους κατά τις ισχύουσες διατάξεις, αντικαθίστανται
κατά τα οριζόµενα στο τέταρτο εδάφιο και τις λοιπές διατάξεις
του παρόντος.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ

ΕΚΚΛΗΣΙΑΣΤΙΚΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ

Άρθρο 48
Πρότυπα Εκκλησιαστικά Σχολεία - Τροποποίηση 

άρθρου 109 ν. 4823/2021

Στο άρθρο 109 του ν. 4823/2021 (Α’ 136), περί δευτεροβάθµιας
εκκλησιαστικής εκπαίδευσης, επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις:
α) η λέξη «Πρότυπα» προστίθεται πριν από τις λέξεις «Εκκλησια-
στικά Σχολεία, Εκκλησιαστικά Γυµνάσια», β) οι λέξεις «Γενικά Εκ-
κλησιαστικά Λύκεια» αντικαθίστανται από τις λέξεις «Πρότυπα
Εκκλησιαστικά Λύκεια», γ) προστίθεται δεύτερο εδάφιο και το
άρθρο 109 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 109
Δευτεροβάθµια εκκλησιαστική εκπαίδευση

Η Δευτεροβάθµια Εκκλησιαστική Εκπαίδευση παρέχεται στα
Πρότυπα Εκκλησιαστικά Σχολεία (Π.Ε.Σ.), Πρότυπα Εκκλησια-
στικά Γυµνάσια και Πρότυπα Εκκλησιαστικά Λύκεια, τα οποία
υπάγονται στη Γενική Γραµµατεία Θρησκευµάτων (Γ.Γ.Θ.) του
Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού. Τα «Εκ-
κλησιαστικά Σχολεία», «Εκκλησιαστικά Γυµνάσια» και «Γενικά Εκ-
κλησιαστικά Λύκεια» του παρόντος καλούνται εφεξής «Πρότυπα
Εκκλησιαστικά Σχολεία», «Πρότυπα Εκκλησιαστικά Γυµνάσια» και
«Πρότυπα Εκκλησιαστικά Λύκεια.»

Άρθρο 49
Εισαγωγή µαθητών στα Πρότυπα Εκκλησιαστικά

Σχολεία - Αντικατάσταση παρ. 2, τροποποίηση παρ. 5 και
6 και προσθήκη παρ. 10 στο άρθρο 123

του ν. 4823/2021

1. Η παρ. 2 του άρθρου 123 του ν. 4823/2021 (Α’ 136), περί ει-
σαγωγής µαθητών και µαθητριών σε Εκκλησιαστικά Σχολεία,
αντικαθίσταται ως εξής: 

«2. Η εισαγωγή των µαθητών και µαθητριών στην Α’ τάξη του
Πρότυπου Εκκλησιαστικού Γυµνασίου ή των αποφοίτων της Γ’
τάξης γυµνασίου γενικής εκπαίδευσης ή Εκκλησιαστικού Γυµνα-
σίου, µε την επιφύλαξη της παρ. 1 του άρθρου 238, στην Α’ τάξη
του Πρότυπου Εκκλησιαστικού Λυκείου γίνεται έπειτα από εξε-
τάσεις ή δοκιµασία (τεστ) δεξιοτήτων: α) στα µαθήµατα που ορί-
ζονται µε την απόφαση του δευτέρου εδαφίου της παρ. 1 του
άρθρου 18 του ν. 4692/2020 (Α’ 111) και β) στο µάθηµα των Θρη-
σκευτικών, και ολοκληρώνεται µε την ανακοίνωση των αποτελε-
σµάτων. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού, η οποία εκδίδεται µετά από εισήγηση του
Ε.Σ.Ε.Ε. και γνώµη του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής
(Ι.Ε.Π.), καθορίζεται κάθε ειδικότερο ζήτηµα που αφορά στον
τύπο των εξετάσεων ή της δοκιµασίας (τεστ) δεξιοτήτων, τη δια-
δικασία υποβολής των αιτήσεων συµµετοχής στις εξετάσεις, τη
διαδικασία, τον χρόνο και τα αρµόδια όργανα για τη διενέργεια
των εξετάσεων και τη διασφάλιση του αδιάβλητου της διαδικα-
σίας και των αποτελεσµάτων, λαµβανοµένου υπόψη του ιδιαίτε-
ρου χαρακτήρα της εκκλησιαστικής εκπαίδευσης.»

2. Στην παρ. 5 του άρθρου 123 του ν. 4823/2021, επέρχονται
οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) όπου γίνεται αναφορά σε Γενικό
Εκκλησιαστικό Λύκειο αυτή αντικαθίσταται από το Πρότυπο Εκ-
κλησιαστικό Λύκειο, β) στο πρώτο εδάφιο: βα) πριν από τις λέξεις
«Εκκλησιαστικού Γυµνασίου» προστίθεται η λέξη «Πρότυπου»,

ββ) τίθεται διαζευκτικό «ή» µεταξύ των περ. α) και β), βγ) στην
περ. β) µετά από τις λέξεις «λειτουργεί στο εξωτερικό και» προ-
στίθενται οι λέξεις «ο τίτλος τους», βδ) διαγράφεται η περ. γ), γ)
στο δεύτερο εδάφιο οι λέξεις «που είναι τέκνα οµογενών ή αλλο-
δαπών αλλογενών» αντικαθίστανται από τις λέξεις «του πρώτου
εδαφίου», και η παρ. 5 διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Κατ’ εξαίρεση των παρ. 1 έως 4, σε ποσοστά θέσεων ανά
κατηγορία επιπλέον του αριθµού εισακτέων, µπορούν να εισάγο-
νται χωρίς εξετάσεις στην Α’ τάξη του Πρότυπου Εκκλησιαστικού
Γυµνασίου ή Πρότυπου Εκκλησιαστικού Λυκείου µαθητές που: α)
είναι τέκνα οµογενών ή αλλοδαπών - αλλογενών ή β) είναι κάτο-
χοι τίτλου ξένου σχολείου που λειτουργεί στο εξωτερικό και ο τί-
τλος τους παρέχει δικαίωµα εισαγωγής ή εγγραφής στο κράτος
αυτό σε τάξη αντίστοιχη µε την Α’ Γυµνασίου ή Α’ Λυκείου στην
Ελλάδα. Ειδικά για την εισαγωγή µαθητών του πρώτου εδαφίου
στην Αθωνιάδα Εκκλησιαστική Ακαδηµία απαιτείται η έγκριση της
Ιεράς Κοινότητος. Ειδικά για την εισαγωγή µαθητών του πρώτου
εδαφίου στο Πρότυπο Εκκλησιαστικό Λύκειο της Ρ.Ε.Σ., απαιτεί-
ται απόφαση του Πολυµελούς Συµβουλίου του Ιδρύµατος.»

3. Στην παρ. 6 του άρθρου 123 του ν. 4823/2021, επέρχονται
οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) διαγράφονται οι λέξεις «και του
Κέντρου Ελληνικής Γλώσσας (Κ.Ε.Γ.)», β) στην περ. α) οι λέξεις
«έως γ)» αντικαθίστανται µε τις λέξεις «και β)» και η παρ. 6 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«6. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, που εκδίδεται ύστερα από εισήγηση του Ε.Σ.Ε.Ε. και
γνώµη του Ι.Ε.Π., καθορίζονται: α) οι προϋποθέσεις υπαγωγής
στις κατηγορίες των περ. α) και β) της παρ. 5, β) τα ποσοστά θέ-
σεων ανά κατηγορία, γ) τα αναγκαία δικαιολογητικά, δ) οι διαδι-
κασίες επιλογής, ε) η ανάγκη λειτουργίας τάξεων υποδοχής, στ)
η οργάνωση και λειτουργία τους, ζ) οι προϋποθέσεις ένταξης των
µαθητών στις τάξεις αυτές, η) τα διδασκόµενα µαθήµατα, το πε-
ριεχόµενο και οι ώρες διδασκαλίας τους, θ) ο τρόπος και η δια-
δικασία αξιολόγησης των µαθητών, ι) οι προϋποθέσεις επιτυχούς
παρακολούθησης, ια) η στελέχωση των τάξεων αυτών µε εκπαι-
δευτικό προσωπικό και ιβ) κάθε άλλο σχετικό θέµα.»

4. Στο άρθρο 123 του ν. 4823/2021, προστίθεται παρ. 10 ως
εξής:

«10. Κατ’ εξαίρεση των παρ. 1 έως 9 µπορούν να εγγράφονται
χωρίς εξετάσεις σε οποιαδήποτε τάξη των Προτύπων Εκκλησια-
στικών Σχολείων µαθητές και µαθήτριες σχολείων της αλλοδα-
πής, οι οποίοι/ες προτείνονται από Πατριαρχεία ή Ιερές
Μητροπόλεις ή Ιερές Μονές της αλλοδαπής που τελούν σε κοι-
νωνία µε το Οικουµενικό Πατριαρχείο. Για την εγγραφή των µα-
θητών αυτών στο Πρότυπο Εκκλησιαστικό Λύκειο της Ρ.Ε.Σ.,
απαιτείται απόφαση του Πολυµελούς Συµβουλίου του Ιδρύµατος
και για την εγγραφή τους στην Αθωνιάδα Εκκλησιαστική Ακαδη-
µία απαιτείται η έγκριση της Ιεράς Κοινότητας.»

Άρθρο 50
Εκπαιδευτικό υλικό Σχολών Μαθητείας 

Υποψηφίων Κληρικών - Τροποποίηση παρ. 2 
άρθρου 143 ν. 4823/2021

Στην παρ. 2 του άρθρου 143 του ν. 4823/2021 (Α’ 136), περί εκ-
παιδευτικών προγραµµάτων των Σχολών Μαθητείας Υποψηφίων
Κληρικών (Σ.Μ.Υ.Κ.), προστίθεται τρίτο εδάφιο και η παρ. 2 δια-
µορφώνεται ως εξής: 

«2. Τα θεωρητικά µαθήµατα περιλαµβάνουν: α) κοινά υποχρε-
ωτικά µαθήµατα, τα οποία συνδέονται µε τις αρχές του κράτους
δικαίου, της δράσης της Δηµόσιας Διοίκησης και της άσκησης
καθηκόντων διοικήσεως των Ενοριών, β) κοινά υποχρεωτικά µα-
θήµατα, τα οποία συνδέονται µε το τελετουργικό έργο του πνευ-
µατικού - θρησκευτικού λειτουργού και την άσκηση ιερατικών
καθηκόντων, γ) µαθήµατα επιλογής που συνδέονται µε τον διδα-
κτικό ρόλο του θρησκευτικού λειτουργού - ποιµένα, τα οποία
µπορούν να διαφέρουν µεταξύ των Σ.Μ.Υ.Κ. ως προς τον τίτλο
και το περιεχόµενο ή τις ώρες διδασκαλίας, χωρίς όµως να µε-
ταβάλλεται ο συνολικός αριθµός ωρών διδασκαλίας που προβλέ-
πει το αναλυτικό πρόγραµµα σπουδών. Το εκπαιδευτικό και
διδακτικό υλικό των θεωρητικών µαθηµάτων των Σ.Μ.Υ.Κ. εκπο-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΣΤ’ - 26 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19357



νείται από το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής (Ι.Ε.Π.) και δια-
νέµεται ηλεκτρονικά ή εντύπως από το Ινστιτούτο Τεχνολογίας
Υπολογιστών και Εκδόσεων (Ι.Τ.Υ.Ε.) «ΔΙΟΦΑΝΤΟΣ», κατόπιν
εγκρίσεως του Εποπτικού Συµβουλίου Εκκλησιαστικής Εκπαίδευ-
σης (Ε.Σ.Ε.Ε.). Αν µέχρι την 30ή Ιουνίου κάθε έτους δεν έχει ολο-
κληρωθεί η εκπόνηση από το Ι.Ε.Π. ή για οποιοδήποτε άλλον
λόγο δεν είναι δυνατή η διανοµή διδακτικού και εν γένει εκπαι-
δευτικού υλικού εκπονηµένου από το Ι.Ε.Π. για ένα ή περισσό-
τερα µαθήµατα, το Ε.Σ.Ε.Ε., χωρίς άλλη προηγούµενη
διατύπωση γνώµης ή πρότασης, επιλέγει το κατά την κρίση του
κατάλληλο διδακτικό και εν γένει εκπαιδευτικό υλικό, το οποίο
διανέµεται δωρεάν στους ιεροσπουδαστές.»

Άρθρο 51
Διδασκαλία των µαθηµάτων εκκλησιαστικής

ειδίκευσης στα Εκκλησιαστικά Γυµνάσια
και Εκκλησιαστικά Λύκεια - Τροποποίηση παρ. 5 

άρθρου 124 ν. 4823/2021

Στην παρ. 5 του άρθρου 124 του ν. 4823/2021 (Α’ 136), περί
προγραµµάτων σπουδών, οι λέξεις «και γνώµης του Κέντρου Ελ-
ληνικής Γλώσσας (Κ.Ε.Γ.)» διαγράφονται και η παρ. 5 διαµορφώ-
νεται ως εξής: 

«5. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, που εκδίδεται κατόπιν εισήγησης του Ε.Σ.Ε.Ε., ρυθ-
µίζονται θέµατα σχετικά µε τη διδασκαλία των µαθηµάτων εκκλη-
σιαστικής ειδίκευσης που αφορούν στη µελέτη της ελληνικής
γλώσσας, όπως αυτή αποτυπώνεται κατά την ιστορική της δια-
δροµή στα εκκλησιαστικά κείµενα.»

Άρθρο 52
Διαδικασία επιλογής Διευθυντών στα Πρότυπα

Εκκλησιαστικά Σχολεία - Τροποποίηση παρ. 7 και 8
και αντικατάσταση παρ. 9 άρθρου 117 ν. 4823/2021

Στο άρθρο 117 του ν. 4823/2021 (Α’ 136), περί διευθυντών εκ-
κλησιαστικών σχολείων, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποι-
ήσεις: α) στην παρ. 7: αα) στο πρώτο εδάφιο οι λέξεις «Το
Ε.Σ.Ε.Ε.» αντικαθίστανται από τις λέξεις «Το Περιφερειακό Υπη-
ρεσιακό Συµβούλιο Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης (Π.Υ.Σ.Δ.Ε.)
της οργανικής θέσης του υποψήφιου για θέση Διευθυντή εκπαι-
δευτικού», πριν από τη λέξη «αναρτάται» προστίθενται οι λέξεις
«κοινοποιείται στη Γενική Γραµµατεία Θρησκευµάτων και» και
µετά από τη λέξη «Δευτεροβάθµιας» προστίθενται οι λέξεις «Εκ-
παίδευσης και της οικείας Διεύθυνσης Δευτεροβάθµιας», αβ) στο
δεύτερο εδάφιο µετά τη λέξη «πινάκων» προστίθενται οι λέξεις
«ενώπιον του οικείου Π.Υ.Σ.Δ.Ε.» και στο τέλος προστίθενται οι
λέξεις «στην ιστοσελίδα της οικείας Διεύθυνσης Δευτεροβάθµιας
Εκπαίδευσης», αγ) στο τρίτο εδάφιο οι λέξεις «το Ε.Σ.Ε.Ε.» αντι-
καθίστανται από τις λέξεις «το οικείο Π.Υ.Σ.Δ.Ε.», β) στην παρ. 8
βα) οι λέξεις «το Ε.Σ.Ε.Ε.» αντικαθίστανται από τις λέξεις «το οι-
κείο Π.Υ.Σ.Δ.Ε.», ββ) µετά από τη λέξη «εκπαιδευτικών» προστί-
θεται η λέξη «του», βγ) οι λέξεις «ο οποίος» αντικαθίστανται από
τις λέξεις «όπως αυτά εξειδικεύονται στην υπουργική απόφαση
της παρ. 6, ο οποίος κοινοποιείται στη Γενική Γραµµατεία Θρη-
σκευµάτων, στις Περιφερειακές Διευθύνσεις Πρωτοβάθµιας και
Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης και στην οικεία Διεύθυνση Δευτε-
ροβάθµιας Εκπαίδευσης και», βδ) στο τέλος προστίθενται οι λέ-
ξεις «και της οικείας Διεύθυνσης Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης»,
γ) η παρ. 9 αντικαθίσταται και οι παρ. 7, 8 και 9 του άρθρου 117
διαµορφώνονται ως εξής: 

«7. Το Περιφερειακό Υπηρεσιακό Συµβούλιο Δευτεροβάθµιας
Εκπαίδευσης (Π.Υ.Σ.Δ.Ε.) της οργανικής θέσης του υποψηφίου
για θέση Διευθυντή εκπαιδευτικού, σε συνεδρίασή του που πρα-
γµατοποιείται µέσα σε πέντε (5) ηµέρες από τη λήξη της προθε-
σµίας υποβολής των υποψηφιοτήτων, καταρτίζει ενιαίο πίνακα
κατ’ αλφαβητική σειρά µε τους υποψήφιους που πληρούν την
προϋπόθεση της παρ. 1, ο οποίος κοινοποιείται στη Γενική Γραµ-
µατεία Θρησκευµάτων και αναρτάται στις ιστοσελίδες του
Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, των Περι-
φερειακών Διευθύνσεων Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκ-

παίδευσης και της οικείας Διεύθυνσης Δευτεροβάθµιας Εκπαί-
δευσης. Οι υποψήφιοι µπορούν να υποβάλουν ένσταση κατά των
πινάκων ενώπιον του οικείου Π.Υ.Σ.Δ.Ε. µέσα σε αποκλειστική
προθεσµία τριών (3) εργάσιµων ηµερών από την εποµένη της
ανάρτησής τους στην ιστοσελίδα της οικείας Διεύθυνσης Δευτε-
ροβάθµιας Εκπαίδευσης. Μέσα σε πέντε (5) εργάσιµες ηµέρες
από την παραλαβή τους, το οικείο Π.Υ.Σ.Δ.Ε. αποφαίνεται αιτιο-
λογηµένα για τις ενστάσεις, αναπροσαρµόζει τους πίνακες και
ενηµερώνει σχετικά τους ενδιαφεροµένους.

8. Στη συνέχεια, το οικείο Π.Υ.Σ.Δ.Ε. καταρτίζει, κατά τα ειδι-
κότερα οριζόµενα στην προκήρυξη, προσωρινό αξιολογικό πί-
νακα κατάταξης των εκπαιδευτικών του, σύµφωνα µε τα κριτήρια
των περ. α) έως ε) της παρ. 5, όπως αυτά εξειδικεύονται στην
υπουργική απόφαση της παρ. 6, ο οποίος κοινοποιείται στη Γε-
νική Γραµµατεία Θρησκευµάτων, στις Περιφερειακές Διευθύν-
σεις Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης και στην
οικεία Διεύθυνση Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης και αναρτάται
στις ιστοσελίδες του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, των Περιφερειακών Διευθύνσεων Πρωτοβάθµιας και
Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης και της οικείας Διεύθυνσης Δευ-
τεροβάθµιας Εκπαίδευσης.

9. Οι υποψήφιοι µπορούν να υποβάλουν ένσταση ενώπιον του
οικείου Π.Υ.Σ.Δ.Ε. κατά του πίνακα της παρ. 8 σε αποκλειστική
προθεσµία τριών (3) εργάσιµων ηµερών από την εποµένη της
ανάρτησής του στην ιστοσελίδα της οικείας Διεύθυνσης Δευτε-
ροβάθµιας Εκπαίδευσης. Μέσα σε πέντε (5) εργάσιµες ηµέρες
από την παραλαβή τους, το οικείο Π.Υ.Σ.Δ.Ε. της οργανικής
θέσης του υποψηφίου αποφαίνεται αιτιολογηµένα για τις ενστά-
σεις, αναπροσαρµόζει τον πίνακα, τον οποίο αποστέλλει αµέσως
στο Εποπτικό Συµβούλιο Εκκλησιαστικής Εκπαίδευσης (Ε.Σ.Ε.Ε.)
και ενηµερώνει σχετικά τους ενδιαφεροµένους. Το Ε.Σ.Ε.Ε. ενο-
ποιεί τους πίνακες, προσωρινούς και αναπροσαρµοσµένους
όπου υπάρχουν, τους οποίους έχουν στείλει τα κατά τόπους
Π.Υ.Σ.Δ.Ε., κατά φθίνουσα αξιολογική σειρά βάσει της µοριοδό-
τησης που έχει λάβει κάθε υποψήφιος από το οικείο Π.Υ.Σ.Δ.Ε.
και τον αναρτά στην ιστοσελίδα του Υπουργείου Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού. Ο ενοποιηµένος πίνακας αποστέλλε-
ται για ανάρτηση στις Περιφερειακές Διευθύνσεις Πρωτοβάθµιας
και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης και στις Διευθύνσεις Δευτερο-
βάθµιας Εκπαίδευσης.»

Άρθρο 53
Διαδικασία επιλογής εκπαιδευτικού προσωπικού

στα Πρότυπα Εκκλησιαστικά Σχολεία - Τροποποίηση παρ.
7 και 8, αντικατάσταση παρ. 9 άρθρου 127 

ν. 4823/2021

Στο άρθρο 127 του ν. 4823/2021 (Α’ 136), περί επιλογής εκπαι-
δευτικού προσωπικού των εκκλησιαστικών σχολείων, επέρχονται
οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην παρ. 7: αα) στο πρώτο εδά-
φιο οι λέξεις «Tο Ε.Σ.Ε.Ε.» αντικαθίστανται από τις λέξεις «Το Πε-
ριφερειακό Υπηρεσιακό Συµβούλιο Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευ-
σης (Π.Υ.Σ.Δ.Ε.) της οργανικής θέσης του υποψήφιου εκπαιδευ-
τικού», πριν από τη λέξη «αναρτάται» προστίθενται οι λέξεις «κοι-
νοποιείται στη Γενική Γραµµατεία Θρησκευµάτων, στις
Περιφερειακές Διευθύνσεις Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας
Εκπαίδευσης και στην οικεία Διεύθυνση Δευτεροβάθµιας Εκπαί-
δευσης και» και µετά από τη λέξη «Δευτεροβάθµιας» προστίθε-
νται οι λέξεις «Εκπαίδευσης και της οικείας Διεύθυνσης Δευ-
τεροβάθµιας», αβ) στο δεύτερο εδάφιο µετά από τη λέξη «έν-
σταση» προστίθενται οι λέξεις «ενώπιον του οικείου Π.Υ.Σ.Δ.Ε.»
και στο τέλος προστίθενται οι λέξεις «στην ιστοσελίδα της οικείας
Διεύθυνσης Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης», αγ) στο τρίτο εδά-
φιο οι λέξεις «το Ε.Σ.Ε.Ε.» αντικαθίστανται από τις λέξεις «το οι-
κείο Π.Υ.Σ.Δ.Ε.», β) στην παρ. 8: βα) οι λέξεις «το Ε.Σ.Ε.Ε.»
αντικαθίστανται από τις λέξεις «το οικείο Π.Υ.Σ.Δ.Ε.», ββ) µετά
από τη λέξη «εκπαιδευτικών» προστίθεται η λέξη «του», βγ) οι λέ-
ξεις «ο οποίος» αντικαθίστανται από τις λέξεις «όπως αυτά εξει-
δικεύονται στην υπουργική απόφαση της παρ. 6, ο οποίος
κοινοποιείται στη Γενική Γραµµατεία Θρησκευµάτων, στις Περι-
φερειακές Διευθύνσεις Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκ-
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παίδευσης και στην οικεία Διεύθυνση Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευ-
σης και», βδ) στο τέλος του εδαφίου προστίθενται οι λέξεις «και
της οικείας Διεύθυνσης Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης», γ) η παρ.
9 αντικαθίσταται και οι παρ. 7, 8 και 9 του άρθρου 127 διαµορ-
φώνονται ως εξής:

«7. Το Περιφερειακό Υπηρεσιακό Συµβούλιο Δευτεροβάθµιας
Εκπαίδευσης (Π.Υ.Σ.Δ.Ε.) της οργανικής θέσης του υποψηφίου
εκπαιδευτικού σε συνεδρίασή του, που πραγµατοποιείται µέσα
σε πέντε (5) ηµέρες από τη λήξη της προθεσµίας υποβολής των
υποψηφιοτήτων, καταρτίζει πίνακα κατ’ αλφαβητική σειρά µε
τους υποψήφιους που πληρούν την προϋπόθεση της παρ. 4, ο
οποίος κοινοποιείται στη Γενική Γραµµατεία Θρησκευµάτων, στις
Περιφερειακές Διευθύνσεις Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας
Εκπαίδευσης και στην οικεία Διεύθυνση Δευτεροβάθµιας Εκπαί-
δευσης και αναρτάται στις ιστοσελίδες του Υπουργείου Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, των Περιφερειακών Διευθύν-
σεων Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης και της
οικείας Διεύθυνσης Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης. Οι υποψήφιοι
που δεν περιλήφθηκαν, µπορούν να υποβάλουν ένσταση ενώπιον
του οικείου Π.Υ.Σ.Δ.Ε. κατά του πίνακα µέσα σε αποκλειστική
προθεσµία τριών (3) εργάσιµων ηµερών από την εποµένη της
ανάρτησής του στην ιστοσελίδα της οικείας Διεύθυνσης Δευτε-
ροβάθµιας Εκπαίδευσης. Μέσα σε πέντε (5) εργάσιµες ηµέρες
από την παραλαβή τους, το οικείο Π.Υ.Σ.Δ.Ε. αποφαίνεται αιτιο-
λογηµένα για τις ενστάσεις, αναπροσαρµόζει τον πίνακα και ενη-
µερώνει σχετικά τους ενδιαφεροµένους.

8. Στη συνέχεια, το οικείο Π.Υ.Σ.Δ.Ε. καταρτίζει, κατά τα ειδι-
κότερα οριζόµενα στην προκήρυξη, προσωρινό αξιολογικό πί-
νακα κατάταξης των εκπαιδευτικών του, σύµφωνα µε τα κριτήρια
των περ. α) έως δ) της παρ. 5, όπως αυτά εξειδικεύονται στην
Υπουργική Απόφαση της παρ. 6, ο οποίος κοινοποιείται στη Γε-
νική Γραµµατεία Θρησκευµάτων, στις Περιφερειακές Διευθύν-
σεις Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης και στην
οικεία Διεύθυνση Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης και αναρτάται
στις ιστοσελίδες του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, των Περιφερειακών Διευθύνσεων Πρωτοβάθµιας και
Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης και της οικείας Διεύθυνσης Δευ-
τεροβάθµιας Εκπαίδευσης.

9. Οι υποψήφιοι µπορούν να υποβάλουν ένσταση ενώπιον του
οικείου Π.Υ.Σ.Δ.Ε. κατά του πίνακα της παρ. 8 σε αποκλειστική
προθεσµία τριών (3) εργάσιµων ηµερών από την εποµένη της
ανάρτησής του στην ιστοσελίδα της οικείας Διεύθυνσης Δευτε-
ροβάθµιας Εκπαίδευσης. Μέσα σε πέντε (5) εργάσιµες ηµέρες
από την παραλαβή τους, το οικείο Π.Υ.Σ.Δ.Ε. αποφαίνεται αιτιο-
λογηµένα για τις ενστάσεις, αναπροσαρµόζει τον πίνακα, τον
οποίο αποστέλλει αµέσως στο Εποπτικό Συµβούλιο Εκκλησιαστι-
κής Εκπαίδευσης (Ε.Σ.Ε.Ε.) και ενηµερώνει σχετικά τους ενδια-
φεροµένους. Το Ε.Σ.Ε.Ε. ενοποιεί τους πίνακες, προσωρινούς και
αναπροσαρµοσµένους όπου υπάρχουν, τους οποίους έχουν στεί-
λει τα κατά τόπους Π.Υ.Σ.Δ.Ε., κατά φθίνουσα αξιολογική σειρά,
βάσει της µοριοδότησης που έχει λάβει κάθε υποψήφιος από το
οικείο του Π.Υ.Σ.Δ.Ε. και τον αναρτά στην ιστοσελίδα του Υπουρ-
γείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού. Ο ενοποιηµένος
πίνακας αποστέλλεται για ανάρτηση στις Περιφερειακές Διευ-
θύνσεις Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης και
στις Διευθύνσεις Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης.»

Άρθρο 54
Χρηµατοδότηση Σχολών Μαθητείας Υποψηφίων

Κληρικών - Αποζηµίωση βαθµολογητών - Τροποποίηση
άρθρου 154 ν. 4823/2021

Στο άρθρο 154 του ν. 4823/2021 (Α’ 136), περί χρηµατοδότη-
σης των Σχολών Μαθητείας Υποψηφίων Κληρικών (Σ.Μ.Υ.Κ.),
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) το πρώτο εδάφιο
αντικαθίσταται, β) στο δεύτερο εδάφιο µετά τις λέξεις «Ριζαρείου
Εκκλησιαστικής Σχολής (Ρ.Ε.Σ.)» προστίθενται οι λέξεις «, πλην
των δαπανών για την εισαγωγή Ιεροσπουδαστών και για την απο-
ζηµίωση των βαθµολογητών,» και πριν από τη λέξη «ιδρύµατος»
προστίθεται η λέξη «ανωτέρω» και το άρθρο 154 διαµορφώνεται
ως εξής:

«Άρθρο 154
Χρηµατοδότηση Σχολών Μαθητείας 

Υποψηφίων Κληρικών

Οι λειτουργικές δαπάνες, οι συνήθεις δαπάνες συντήρησης
των κτιρίων στα οποία λειτουργούν οι Σχολές Μαθητείας Υποψη-
φίων Κληρικών (Σ.Μ.Υ.Κ.), οι δαπάνες διδακτικού και εν γένει εκ-
παιδευτικού υλικού και εξοπλισµού και οι δαπάνες που προκα-
λούνται από τη διαδικασία εισαγωγής Ιεροσπουδαστών και συ-
µπεριλαµβάνουν την αποζηµίωση των βαθµολογητών, βαρύνουν
τον Τακτικό Προϋπολογισµό των Περιφερειακών Διευθύνσεων
Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, στις οποίες
υπάγονται γεωγραφικά, ή το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων
του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού. Οι δα-
πάνες του πρώτου εδαφίου για τη Σ.Μ.Υ.Κ. της Ριζαρείου Εκκλη-
σιαστικής Σχολής (Ρ.Ε.Σ.), πλην των δαπανών για την εισαγωγή
Ιεροσπουδαστών και για την αποζηµίωση των βαθµολογητών, βα-
ρύνουν τον ετήσιο προϋπολογισµό του ανωτέρω ιδρύµατος.»

Άρθρο 55
Εφαρµοστέα νοµοθεσία για θέµατα Πρότυπων 

Εκκλησιαστικών Σχολείων - Αντικατάσταση παρ. 1 
άρθρου 135 ν. 4823/2021

Η παρ. 1 του άρθρου 135 του ν. 4823/2021 (Α’ 136), περί εφαρ-
µογής της νοµοθεσίας για τη δηµόσια γενική δευτεροβάθµια εκ-
παίδευση, αντικαθίσταται ως εξής: 

«1. Για τα θέµατα των Προτύπων Εκκλησιαστικών Γυµνασίων
και Προτύπων Εκκλησιαστικών Λυκείων που δεν ρυθµίζονται από
τις διατάξεις του παρόντος εφαρµόζεται η νοµοθεσία περί προ-
τύπων σχολείων και επικουρικά η νοµοθεσία περί δηµόσιας δευ-
τεροβάθµιας εκπαίδευσης, κατ’ αναλογία και σύµφωνα µε τον
ιδιαίτερο χαρακτήρα της εκκλησιαστικής εκπαίδευσης, εκτός αν
ορίζεται διαφορετικά µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΓΕΝΙΚΗΣ

ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΑΣ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

Άρθρο 56
Ακατάσχετο οικονοµικών ενισχύσεων που έχουν

καταβληθεί από νοµικά πρόσωπα δηµοσίου
ή ιδιωτικού δικαίου της Εκκλησίας της Ελλάδας

σε πληγέντες περιοχών που έχουν κηρυχθεί 
σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης

πολιτικής προστασίας

Οικονοµικές ενισχύσεις που καταβάλλονται, εφάπαξ ή τµηµα-
τικά, στο πλαίσιο φιλανθρωπικής δράσης από νοµικά πρόσωπα δη-
µοσίου ή ιδιωτικού δικαίου της παρ. 4 του άρθρου 1 του ν.
590/1977 (Α’ 146), του άρθρου 17 του    ν. 4149/1961 (Α’ 41), των
άρθρων 319 και 320 του  ν. 4957/2022 (Α’ 141), του άρθρου 1 του
ν. 2456/1920 (Α’ 173), του από 19.3.1949 βασιλικού διατάγµατος
«περί ιδρύσεως ΟΠΑΙΕ» (Α’ 79) και του άρθρου 1 του ν.δ. 301/1969
(Α’  195) σε φυσικά και νοµικά πρόσωπα που έχουν πληγεί από σει-
σµούς, πληµµύρες, πυρκαγιές και ανάλογα φυσικά φαινόµενα σε
περιοχές που έχουν κηρυχθεί σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης πο-
λιτικής προστασίας, σύµφωνα µε το άρθρο 25 του ν. 4662/2020
(Α’ 27) και για το χρονικό διάστηµα που τελούν σε καθεστώς έκτα-
κτης ανάγκης πολιτικής προστασίας, δεν κατάσχονται και δεν συµ-
ψηφίζονται µε οφειλές των δικαιούχων προς τη φορολογική
διοίκηση, τα ασφαλιστικά ταµεία, πιστωτικά ιδρύµατα ή άλλους
φορείς. Οι ανωτέρω οικονοµικές ενισχύσεις καταβάλλονται εξ ολο-
κλήρου και δεν υπόκεινται σε οποιονδήποτε φόρο, τέλος, εισφορά
ή άλλη κράτηση υπέρ του Δηµοσίου. Η διαδικασία χορήγησης, το
είδος, το ύψος του ποσού της ενίσχυσης και οι δικαιούχοι ρυθµί-
ζονται µε αποφάσεις των οργάνων διοίκησης των νοµικών προσώ-
πων. Συµψηφισθέντα ή κατασχεθέντα ποσά αποδίδονται στους
δικαιούχους εις βάρος των οποίων διενεργήθηκε κατάσχεση ή
συµψηφισµός µετά από αίτησή τους.
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Άρθρο 57
Διατήρηση προσωπικής διαφοράς επί αποδοχών 

Αρχιερέων - Προσθήκη παρ. 3 στο άρθρο 145 
του ν. 4472/2017

Στο άρθρο 145 του ν. 4472/2017 (Α’ 74), περί αποδοχών Αρχιε-
ρέων, προστίθεται παρ. 3 ως εξής: 

«3. Στην περίπτωση που µετά την έναρξη ισχύος του παρόντος
προκύπτουν για τον εκλεγόµενο Μητροπολίτη ή Βοηθό Επίσκοπο
ή Πατριαρχικό Έξαρχο που καταλαµβάνει οργανική θέση του π.δ.
14/2023 (Α’ 30) ή του π.δ. 15/2023 (Α’ 30) ή της παρ. 3 του άρ-
θρου 335 του ν. 4957/2022 (Α’ 141) χαµηλότερες µηνιαίες απο-
δοχές σε σχέση µε τις µηνιαίες αποδοχές του ως κληρικού πριν
από την εκλογή του, η διαφορά διατηρείται ως προσωπική από
την 1η.1.2024 και εφεξής.»

Άρθρο 58
Μεταθέσεις Εφηµερίων, Διακόνων και Ιεροκηρύκων των

Ιερών Μητροπόλεων της Δωδεκανήσου 
και της Πατριαρχικής Εξαρχείας Πάτµου - 

Τροποποίηση παρ. 8 άρθρου 336 ν. 4957/2022

Στην παρ. 8 του άρθρου 336 του ν. 4957/2022 (Α’ 141), περί
εφηµερίων και διακόνων επέρχονται οι εξής τροποιήσεις: α) στο
πρώτο εδάφιο: αα) οι λέξεις «Τακτικός Εφηµέριος» αντικαθίστα-
νται από τις λέξεις «Εφηµέριος, Ιεροκήρυκας και Διάκονος», αβ)
στην περ. β’ πριν από τη λέξη «επιβλήθηκε» προστίθεται η λέξη
«του», β) στο δεύτερο εδάφιο: βα) οι λέξεις «τακτικού Εφηµε-
ρίου» αντικαθίστανται από τις λέξεις «Εφηµερίου, Ιεροκήρυκα και
Διακόνου», ββ) η φράση «εφόσον σε αυτήν υφίσταται κενή µόνιµη
οργανική θέση Εφηµερίου» αντικαθίσταται από τη φράση «εφό-
σον σε αυτές υφίστανται αντίστοιχες κενές οργανικές θέσεις» και
η παρ. 8 διαµορφώνεται ως εξής:

«8. Εφηµέριος, Ιεροκήρυκας και Διάκονος µετατίθεται σε άλλη
κενή οργανική θέση εντός της οικείας Μητρόπολης ή της Πα-
τριαρχικής Εξαρχίας Πάτµου: α) κατόπιν αίτησής του, β) απόφα-
σης του Μητροπολίτη και γ) λόγω τελεσίδικης ποινής που του
επιβλήθηκε από εκκλησιαστικό δικαστήριο του άρθρου 342. Με-
τάθεση Εφηµέριου, Ιεροκήρυκα και Διακόνου σε άλλη Ιερά Μη-
τρόπολη της Δωδεκανήσου ή στην Πατριαρχική Εξαρχία Πάτµου
ή την Εκκλησία της Ελλάδος ή την Εκκλησία της Κρήτης, επιτρέ-
πεται, εφόσον σε αυτές υφίστανται αντίστοιχες κενές οργανικές
θέσεις.»

Άρθρο 59
Μεταθέσεις Εφηµερίων, Διακόνων και Ιεροκηρύκων της

Εκκλησίας της Ελλάδος και της Κρήτης - 
Προσθήκη παρ. 21 στα άρθρα 347 και 348

του ν. 4957/2022

1. Στο άρθρο 347 του ν. 4957/2022 (Α’ 141), περί οργανικών
θέσεων Κληρικών στην Εκκλησία της Ελλάδος, προστίθεται παρ.
21 ως εξής:

«21. Μετάθεση Εφηµερίου, Ιεροκήρυκα και Διακόνου από την
Εκκλησία της Ελλάδος στην Εκκλησία της Κρήτης ή στις Ιερές
Μητροπόλεις Δωδεκανήσου επιτρέπεται, εφόσον σε αυτές υφί-
στανται αντίστοιχες κενές οργανικές θέσεις.»

2. Στο άρθρο 348 του ν. 4957/2022, περί οργανικών θέσεων
Κληρικών στην Εκκλησία της Κρήτης, προστίθεται παρ. 21 ως
εξής:

«21. Μετάθεση Εφηµερίου, Ιεροκήρυκα και Διακόνου από την
Εκκλησία της Κρήτης στην Εκκλησία της Ελλάδος ή στις Ιερές
Μητροπόλεις Δωδεκανήσου επιτρέπεται, εφόσον σε αυτές υφί-
στανται αντίστοιχες κενές οργανικές θέσεις.»

Άρθρο 60
Αποσπάσεις στο εξωτερικό Κληρικών - 

Εκπαιδευτικών - Τροποποίηση άρθρου 16 ν. 4415/2016

1. Στο άρθρο 16 του ν. 4415/2016 (Α’ 165), περί αποσπάσεων
εκπαιδευτικών και περί προσδιορισµού υπηρεσιακών αναγκών,

επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) η παρ. 14 αντικαθί-
σταται και β) προστίθενται παρ. 15, 16, 17, 18 και 19 και οι παρ.
14, 15, 16, 17, 18, και 19 του άρθρου 16 διαµορφώνονται ως εξής:

«14. Εκπαιδευτικοί της δηµόσιας πρωτοβάθµιας ή δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης οι οποίοι είναι ταυτοχρόνως και κληρικοί: α)
ενός εκ των κλιµάτων της Εκκλησίας της Ελλάδος, β) του Οικου-
µενικού Πατριαρχείου και των υπ’ αυτώ Εκκλησίας της Κρήτης,
Ιερών Μητροπόλεων Δωδεκανήσου και Πατριαρχικής Εξαρχείας
Πάτµου, γ) των Πατριαρχείων Αλεξανδρείας, Αντιοχείας και Ιε-
ροσολύµων (Πρεσβυγενών Πατριαρχείων) και δ) της Ιεράς
Μονής του Σινά µπορεί να αποσπώνται για την κάλυψη των ποι-
µαντικών αναγκών της Οµογένειας και την παροχή υπηρεσίας σε
Ιερές Μητροπόλεις του Οικουµενικού Πατριαρχείου ή ενός εκ
των Πρεσβυγενών Πατριαρχείων ή στην Ιερά Μονή του Σινά. 

15. Η απόσπαση πραγµατοποιείται µε απόφαση του αρµοδίου
οργάνου του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητι-
σµού, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής ή ειδικής διάταξης, κατόπιν
προηγούµενου αιτήµατος του οικείου Μητροπολίτη του Οικου-
µενικού Πατριαρχείου ή των Πρεσβυγενών Πατριαρχείων ή του
Αρχιεπισκόπου Σινά, µε το οποίο προσδιορίζονται η ποιµαντική
ανάγκη, η παροχή υπηρεσίας και η προς κάλυψη θέση, και κατό-
πιν αίτησης του ενδιαφεροµένου εκπαιδευτικού. Ο εκπαιδευτικός
αποσπάται για ένα (1) έτος στο Γραφείο Συντονιστή Εκπαίδευσης
που βρίσκεται πλησιέστερα στον τόπο που εδρεύει η εκκλησια-
στική αρχή στην οποία θα καλύψει τις ποιµαντικές ανάγκες µε
την παροχή υπηρεσιών του και, µε απόφασή του Συντονιστή, δια-
τίθεται άµεσα σε αυτήν.

16. Η απόσπαση µπορεί να παρατείνεται µε απόφαση του αρ-
µοδίου οργάνου του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού για ένα (1) έτος κάθε φορά, κατόπιν αίτησης του
υπαλλήλου και σύµφωνης γνώµης της ενδιαφερόµενης εκκλη-
σιαστικής αρχής, που υποβάλλονται το αργότερο τρεις (3) µήνες
πριν από τη λήξη της απόσπασης ή της παράτασής της. 

17. Η απόφαση της απόσπασης ή της παράτασής της µπορεί
να ανακληθεί οποτεδήποτε. 

18. Ο αποσπώµενος λαµβάνει µόνο τις αποδοχές εσωτερικού
και δεν δικαιούται επιµίσθιο ή οποιουδήποτε είδους πρόσθετη
αµοιβή ή αποζηµίωση από το Δηµόσιο για τη µετακίνηση, επι-
στροφή ή για τον χρόνο της απόσπασής του. Η δαπάνη της µι-
σθοδοσίας του συνεχίζει να βαραίνει τον φορέα προέλευσης. 

19. Αν ο Κληρικός είναι έγγαµος και η σύζυγός του είναι εκπαι-
δευτικός της δηµόσιας πρωτοβάθµιας ή δευτεροβάθµιας εκπαί-
δευσης, επιτρέπεται να αποσπάται κατόπιν αίτησής της για
συνυπηρέτηση κατ’ αναλογική εφαρµογή της παρ. 10.»

Άρθρο 61
Ανακατανοµή οργανικών θέσεων Εφηµερίων 

και εκκλησιαστικών υπαλλήλων

1. Δυνάµει της υπ’ αρ. 4166/2413/2023 (Α’ 174) απόφασης της
Ιεράς Συνόδου Ιεραρχίας της Εκκλησίας της Ελλάδος, µε την
οποία µεταβλήθηκαν τα όρια των Ιερών Μητροπόλεων Φωκίδος
και Φθιώτιδος, µειώνονται κατά δύο (2) οι εβδοµήντα τρεις (73)
οργανικές θέσεις Εφηµερίων που έχουν κατανεµηθεί στην Ιερά
Μητρόπολη Φωκίδος υπό αύξοντα αριθµό 81 της κάθετης στήλης
υπό τον τίτλο «Οργανικές θέσεις Εφηµερίων» του Πίνακα του άρ-
θρου 1 του π.δ. 14/2023 (Α’ 30), ανερχόµενες σε εβδοµήντα µία
(71) θέσεις, και µεταφέρονται στην Ιερά Μητρόπολη Φθιώτιδος
ώστε να αυξάνονται κατά δύο (2) θέσεις οι εκατόν ογδόντα µία
(181) οργανικές θέσεις εφηµερίων που έχουν κατανεµηθεί στην
Ιερά Μητρόπολη Φθιώτιδος υπό αύξοντα αριθµό 78 του ανωτέρω
Πίνακα, ανερχόµενες σε εκατόν ογδόντα τρεις (183) θέσεις. Ως
προς την κατανοµή των µεταφεροµένων οργανικών θέσεων
ισχύουν τα οριζόµενα στις παρ. 3, 7 και 9 του άρθρου 347 του ν.
4957/2022 (Α’ 141).

2. Μειώνονται κατά τρεις (3) οι σαράντα οκτώ (48) οργανικές
θέσεις εκκλησιαστικών υπαλλήλων που έχουν κατανεµηθεί στην
Ιερά Αρχιεπισκοπή Αθηνών υπό αύξοντα αριθµό 2 της κάθετης
στήλης υπό τον τίτλο «Οργανικές θέσεις Εκκλησιαστικών Υπαλ-
λήλων» του Πίνακα 1 του άρθρου 1 του π.δ. 14/2023, ανερχόµε-
νες σε σαράντα πέντε (45) θέσεις, και µεταφέρονται στην Εκκλη-
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σία της Ελλάδος - Ιερά Σύνοδο της Ιεραρχίας, ώστε να αυξάνο-
νται κατά τρεις (3) θέσεις οι οργανικές θέσεις εκκλησιαστικών
υπαλλήλων που έχουν κατανεµηθεί στην Εκκλησία της Ελλάδος
- Ιερά Σύνοδο της Ιεραρχίας υπό αύξοντα αριθµό 1 του ανωτέρω
Πίνακα, ανερχόµενες σε τρεις (3) θέσεις. Ως προς την κατανοµή
των µεταφεροµένων οργανικών θέσεων ισχύουν τα οριζόµενα
στις παρ. 3, 5 και 9 του άρθρου 347 του ν. 4957/2022. Η πλήρωση
των θέσεων γίνεται είτε µε διορισµό σύµφωνα µε τις διατάξεις
του ν. 4765/2021 (Α’ 6) είτε µε µετάταξη από την Ιερά Αρχιεπι-
σκοπή Αθηνών ή άλλη Ιερά Μητρόπολη της Εκκλησίας της Ελλά-
δος.

3. Μειώνονται κατά δύο (2) οι εκατόν είκοσι τρεις (123) οργα-
νικές θέσεις Εφηµερίων που έχουν κατανεµηθεί στην Ιερά Μη-
τρόπολη Σύρου υπό αύξοντα αριθµό 74 της κάθετης στήλης υπό
τον τίτλο «Οργανικές θέσεις Εφηµερίων» του Πίνακα 1 του άρ-
θρου 1 του π.δ. 14/2023, ανερχόµενες σε εκατόν είκοσι µία (121)
θέσεις και µεταφέρονται εντός της αυτής Ιεράς Μητρόπολης,
ώστε να αυξάνονται κατά δύο (2) θέσεις οι οργανικές θέσεις Δια-
κόνων που έχουν κατανεµηθεί στην Ιερά Μητρόπολη Σύρου υπό
αύξοντα αριθµό 74 του ανωτέρω Πίνακα, ανερχόµενες σε τρεις
(3) θέσεις. Ως προς την κατανοµή των µεταφεροµένων οργανι-
κών θέσεων ισχύουν τα οριζόµενα στις παρ. 3, 5, 7 και 9 του άρ-
θρου 347 του  ν. 4957/2022. 

4. Μειώνονται κατά µία (1) οι εκατόν τέσσερις (104) οργανικές
θέσεις Εφηµερίων που έχουν κατανεµηθεί στην Ιερά Μητρόπολη
Αρκαλοχωρίου υπό αύξοντα αριθµό 9 της κάθετης στήλης υπό
τον τίτλο «Οργανικές θέσεις Εφηµερίων» του Πίνακα 1 του άρ-
θρου 1 του  π.δ. 15/2023 (Α’ 30), ανερχόµενες σε εκατόν τρεις
(103) θέσεις και µεταφέρεται εντός της αυτής Ιεράς Μητρόπο-
λης, ώστε να αυξάνονται κατά µία (1) θέση οι οργανικές θέσεις
Ιεροκηρύκων που έχουν κατανεµηθεί στην Ιερά Μητρόπολη Αρ-
καλοχωρίου υπό αύξοντα αριθµό 9 του ανωτέρω Πίνακα, ανερ-
χόµενες σε τρεις (3) θέσεις. Ως προς την κατανοµή των
µεταφεροµένων οργανικών θέσεων ισχύουν τα οριζόµενα στις
παρ. 3, 5, 7 και 9 του άρθρου 348 του ν. 4957/2022.

5. Μειώνονται κατά µία (1) οι σαράντα έξι (46) οργανικές θέσεις
Εφηµερίων που έχουν κατανεµηθεί στην Ιερά Μητρόπολη Κεφαλ-
ληνίας υπό αύξοντα αριθµό 36 της κάθετης στήλης υπό τον τίτλο
«Οργανικές θέσεις Εφηµερίων» του Πίνακα 1 του άρθρου 1 του
π.δ. 14/2023, ανερχόµενες σε σαράντα πέντε (45) θέσεις, και µε-
τατρέπεται σε θέση εκκλησιαστικών υπαλλήλων εντός της αυτής
Ιεράς Μητρόπολης, ώστε να αυξάνονται κατά µία (1) θέση οι ορ-
γανικές θέσεις εκκλησιαστικών υπαλλήλων που έχουν κατανεµη-
θεί στην ως άνω Ιερά Μητρόπολη υπό αύξοντα αριθµό 36 του
ανωτέρω Πίνακα, ανερχόµενες σε τέσσερις (4) θέσεις. Ως προς
την κατανοµή των µεταφεροµένων οργανικών θέσεων ισχύουν τα
οριζόµενα στις παρ. 3, 5, 7 και 9 του άρθρου 347 του
ν. 4957/2022.»

Άρθρο 62
Αποστολή των Μουφτειών - Διόρθωση νοµοθετικής παρα-

ποµπής - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 137 
ν. 4964/2022

Στην παρ. 2 του άρθρου 137 του ν. 4964/2022 (Α’ 150), περί
Μουφτειών, διορθώνεται η νοµοθετική παραποµπή και η παρ. 2
διαµορφώνεται ως εξής: 

«2. Αποστολή των Μουφτειών Διδυµοτείχου, Κοµοτηνής και
Ξάνθης είναι η οργανωµένη και συστηµατική εξυπηρέτηση των
θρησκευτικών αναγκών και η αποτελεσµατική διαχείριση των
θρησκευτικών υποθέσεων των Ελλήνων πολιτών µελών της µου-
σουλµανικής µειονότητας Θράκης, καθώς και η άσκηση των δι-
καιοδοτικών αρµοδιοτήτων του οικείου Μουφτή σύµφωνα µε τις
παρ. 8 έως 11 του άρθρου 146.»

Άρθρο 63
Ειδική παροχή αποχωρησάντων Μουφτήδων 

και Τοποτηρητών Μουφτήδων - Αντικατάσταση παρ. 2 και
τροποποίηση παρ. 3 και 4 άρθρου 145 ν. 4964/2022

Στο άρθρο 145 του ν. 4964/2022 (Α’ 150), περί αποχώρησης

Μουφτήδων, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην
παρ. 2 αα) στο πρώτο εδάφιο προστίθενται οι λέξεις «είτε συνε-
χώς είτε διακεκοµµένα,», γίνεται νοµοτεχνική βελτίωση και οι λέ-
ξεις «ειδικού επιδόµατος ίσου µε το εβδοµήντα τοις εκατό (70%)»
αντικαθίστανται από τις λέξεις «ειδικής παροχής ίσης µε το εξή-
ντα πέντε τοις εκατό (65%)», αβ) στο δεύτερο εδάφιο οι λέξεις
«Το ειδικό επίδοµα» αντικαθίστανται από τις λέξεις «Η ειδική πα-
ροχή» και προστίθενται οι λέξεις «µε την έκδοση χρηµατικού
εντάλµατος στο όνοµα του δικαιούχου», αγ) αντικαθίσταται το
τρίτο εδάφιο, αδ) προστίθεται  νέο τέταρτο εδάφιο, αε) στο πέ-
µπτο εδάφιο οι λέξεις «το ειδικό επίδοµα» αντικαθίστανται από
τις λέξεις «η ειδική παροχή» και οι λέξεις «εβδοµήντα τοις εκατό
(70%)» από τις λέξεις «εξήντα πέντε τοις εκατό (65%)» και β) στις
παρ. 3 και 4 οι λέξεις «του ειδικού επιδόµατος» αντικαθίστανται
από τις λέξεις «της ειδικής παροχής» και το άρθρο 145 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«Άρθρο 145
Αποχώρηση Μουφτήδων

1. Οι Μουφτήδες που αποχωρούν λόγω συµπλήρωσης του
ορίου ηλικίας συνταξιοδότησης ή του ορίου θητειών του άρθρου
147 µπορεί να καταλαµβάνουν άµισθη θέση συµβούλου του
Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού για θέµατα
της µουσουλµανικής θρησκείας.

2. Οι αποχωρήσαντες Μουφτήδες και οι αποχωρήσαντες Το-
ποτηρητές Μουφτήδες του άρθρου 150, που έχουν υπηρετήσει
τουλάχιστον επί πέντε (5) έτη, είτε συνεχώς είτε διακεκοµµένα,
χωρίς να έχουν παυθεί από τα καθήκοντά τους για τους λόγους
που αναφέρονται στο άρθρο 157, και δεν εµπίπτουν στην περ. α)
της παρ. 2 του άρθρου 144 ή στην περ. α) της παρ. 7 του άρθρου
150, δικαιούνται την καταβολή ειδικής παροχής ίσης µε το εξήντα
πέντε τοις εκατό (65%) του βασικού µισθού του εν ενεργεία Μου-
φτή έως τη συµπλήρωση του εξηκοστού έβδοµου (67ου) έτους
της ηλικίας τους. Η ειδική παροχή βαρύνει τον τακτικό προϋπο-
λογισµό του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητι-
σµού, στον οποίο εγγράφονται οι σχετικές πιστώσεις και
εκκαθαρίζεται µε την έκδοση χρηµατικού εντάλµατος στο όνοµα
του δικαιούχου από τις αρµόδιες Διευθύνσεις Πρωτοβάθµιας Εκ-
παίδευσης Έβρου, Ξάνθης και Ροδόπης. Λογίζεται ως εισόδηµα
από µισθωτή εργασία, φορολογείται αντίστοιχα και συνυπολογί-
ζεται στα εισοδηµατικά όρια για την καταβολή οποιασδήποτε πα-
ροχής κοινωνικού ή προνοιακού χαρακτήρα. Η ειδική παροχή δεν
υπόκειται σε ασφαλιστικές και εργοδοτικές εισφορές. Εφόσον ο
δικαιούχος αποκτήσει εισόδηµα από οποιαδήποτε πηγή, η ειδική
παροχή µειώνεται κατά το αντίστοιχο ποσό, ώστε το συνολικό ει-
σόδηµα του δικαιούχου να µην υπερβαίνει το εξήντα πέντε τοις
εκατό (65%) του βασικού µισθού του εν ενεργεία Μουφτή. 

3. Οι αποχωρήσαντες Μουφτήδες και οι αποχωρήσαντες Το-
ποτηρητές Μουφτήδες σε βάρος των οποίων ασκήθηκε ποινική
δίωξη για τα αδικήµατα του άρθρου 149, λαµβάνουν το πενήντα
τοις εκατό (50%) της ειδικής παροχής της παρ. 2. Κατά τα λοιπά
εφαρµόζεται αναλογικά η περ. β) της παρ. 4 του άρθρου 158.

4. Η αµετάκλητη καταδίκη για τα αδικήµατα του άρθρου 149
συνιστά λόγο διακοπής της καταβολής της ειδικής παροχής.»

Άρθρο 64
Μισθοδοσία προσωπικού Μουφτειών - Τροποποίηση παρ.

5 άρθρου 139 ν. 4964/2022

Στην παρ. 5 του άρθρου 139 του ν. 4964/2022 (Α’ 150), περί
οργάνωσης και λειτουργίας Μουφτειών Θράκης, η φράση «Διευ-
θύνσεις Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης» αντικαθίσταται από τη
φράση «Διευθύνσεις Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαί-
δευσης» και η παρ. 5 διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Η µισθοδοσία του πάσης φύσεως προσωπικού των Μου-
φτειών των παρ. 1 και 2 βαρύνει τον τακτικό προϋπολογισµό του
Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, στον
οποίο εγγράφονται οι σχετικές πιστώσεις και εκκαθαρίζεται από
τις αρµόδιες Διευθύνσεις Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκ-
παίδευσης Έβρου, Ξάνθης και Ροδόπης.»

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΣΤ’ - 26 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19361



Άρθρο 65
Αποζηµίωση επιτροπών επιλογής Ιεροδιδασκάλων 

Ισλαµικής Θρησκείας στις Μουφτείες Θράκης ετών 2022
και 2023

Οι δαπάνες για την καταβολή αποζηµίωσης των τακτικών και
αναπληρωµατικών µελών, όταν παρίσταντο στις συνεδριάσεις
των επιτροπών, καθώς και του γραµµατέα των επιτροπών επιλο-
γής Ιεροδιδασκάλων Ισλαµικής Θρησκείας στις Μουφτείες Θρά-
κης κατά τα έτη 2022 και 2023, οι οποίες βαρύνουν τις πιστώσεις
του Ειδικού Φορέα 1020-2020000000 «Γενική Γραµµατεία Θρη-
σκευµάτων», του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού [Α.Λ.Ε. 2120207001 «Πρόσθετες αποδοχές από
αποζηµιώσεις µελών συλλογικών οργάνων ενιαίου µισθολογίου
(µόνιµοι και Ι.Δ.Α.Χ.)»] θεωρούνται νόµιµες και κανονικές.

Άρθρο 66
Ρυθµίσεις Διοικητικού Συµβουλίου Νοµικού Προσώπου

Ιδιωτικού Δικαίου «Διοικούσα Επιτροπή Ισλαµικού 
Τεµένους Αθηνών» - Τροποποίηση παρ. 1α άρθρου 5

ν. 3512/2006

1. Στην παρ. 1.α. του άρθρου 5 του ν. 3512/2006 (Α’ 264), περί
της διοίκησης του Νοµικού Προσώπου Ιδιωτικού Δικαίου «Διοι-
κούσα Επιτροπή Ισλαµικού Τεµένους Αθηνών», επέρχονται οι
ακόλουθες τροποποιήσεις: α) επέρχονται νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις, β) στην περ. δ) µετά τη φράση «µε τον αναπληρωτή του»
διαγράφεται η φράση «µε τα αυτά προσόντα»,  γ) διαγράφονται
τα δύο τελευταία εδάφια και δ) προστίθενται πέντε νέα εδάφια
και η παρ. 1.α. διαµορφώνεται ως εξής:

«1.α. Το νοµικό πρόσωπο διοικείται από εννεαµελές Διοικητικό
Συµβούλιο, το οποίο διορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε τριετή θητεία, η οποία
δύναται να ανανεώνεται. Με την ίδια απόφαση ορίζεται το µέλος
της κατηγορίας: α) ως Προέδρος του Δ.Σ. και το µέλος της κα-
τηγορίας β) ως Αντιπρόεδρος. Στο Διοικητικό Συµβούλιο µετέ-
χουν: α) ένας (1) εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε τον αναπληρωτή του, οι
οποίοι είναι µόνιµοι δηµόσιοι υπάλληλοι, προϊστάµενοι γενικής
διεύθυνσης ή πρόσωπα που ασκούν καθήκοντα προϊσταµένου
γενικής διεύθυνσης του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού ή προϊστάµενοι διεύθυνσης ή πρόσωπα που
ασκούν καθήκοντα προϊσταµένου διεύθυνσης της Γενικής Γραµ-
µατείας Θρησκευµάτων του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού, β) ένας (1) εκπρόσωπος του Υπουργείου
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, µε τον αναπληρωτή του, οι
οποίοι είναι µόνιµοι δηµόσιοι υπάλληλοι, προϊστάµενοι γενικής
διεύθυνσης ή πρόσωπα που ασκούν καθήκοντα προϊσταµένου
γενικής διεύθυνσης ή προϊστάµενοι διεύθυνσης ή πρόσωπα που
ασκούν καθήκοντα προϊσταµένου διεύθυνσης του Υπουργείου
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, που προτείνονται από τον
Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, γ) δύο (2) εκπρό-
σωποι του Δήµου Αθηναίων, µε τους αναπληρωτές τους, που
προτείνονται από τον Δήµαρχο Αθηναίων, εκ των οποίων ο ένας
(1) είναι µόνιµος υπάλληλος, προϊστάµενος γενικής διεύθυνσης
ή πρόσωπο που ασκεί καθήκοντα προϊσταµένου γενικής διεύθυν-
σης ή προϊστάµενος διεύθυνσης ή πρόσωπο που ασκεί καθήκο-
ντα προϊσταµένου διεύθυνσης του Δήµου Αθηναίων και ο έτερος
αιρετό µέλος του δηµοτικού συµβουλίου του Δήµου Αθηναίων,
δ) ένας (1) δικηγόρος παρ’ Αρείω Πάγω ή ένας (1) θεολόγος,
κατά προτίµηση µε ειδίκευση ή εµπειρία σε θέµατα αρµοδιότητας
της Γενικής Γραµµατείας Θρησκευµάτων, µε τον αναπληρωτή
του που ορίζει ο Υπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητι-
σµού και ε) τέσσερις (4) εκπρόσωποι των µουσουλµάνων που νό-
µιµα διαβιούν στην Αττική, µε τους αναπληρωτές τους, που
ορίζονται από τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού, λαµβανοµένων υπόψη του µεγέθους των µουσουλµανι-
κών κοινοτήτων, της νοµικής οργάνωσής τους, των αδειοδο-
τηµένων λατρευτικών χώρων που λειτουργούν, της απήχησής
τους µεταξύ των διαβιούντων στην Αττική µουσουλµάνων, καθώς
και κάθε άλλου πρόσφορου σχετικού στοιχείου. Ο διορισµός σε

θέση µέλους του Διοικητικού Συµβουλίου δεν συνιστά κώλυµα
για κατάληψη δηµόσιας θέσης, ούτε θεωρείται κατοχή δεύτερης
θέσης. Καθήκοντα γραµµατέα του Διοικητικού Συµβουλίου ασκεί
υπάλληλος της Γενικής Γραµµατείας Θρησκευµάτων του Υπουρ-
γείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού. 

Το Διοικητικό Συµβούλιο µε ειδικά αιτιολογηµένη απόφασή
του, η οποία ανακαλείται οποτεδήποτε, δύναται να αναθέτει αρ-
µοδιότητες και ειδικά καθήκοντα σχετικά µε την υλοποίηση, την
εφαρµογή, τη διαχείριση και την εκτέλεση των σκοπών του νοµι-
κού προσώπου σε τακτικό ή αναπληρωµατικό µέλος του, εκτός
από τον Πρόεδρο και τον Αντιπρόεδρο. 

Οι τακτικές µηνιαίες αποδοχές του ως άνω µέλους του Διοικη-
τικού Συµβουλίου είναι ίσες µε τις µεικτές αποδοχές του καταλη-
κτικού µισθολογικού κλιµακίου του δηµοσίου υπαλλήλου
κατηγορίας δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, όπως αυτές προσδιο-
ρίζονται κάθε φορά. Επί των αποδοχών αυτών διενεργούνται οι
νόµιµες κρατήσεις. Οι αποδοχές βαρύνουν εξ ολοκλήρου τον
προϋπολογισµό του νοµικού προσώπου, κατόπιν ισόποσης επι-
χορήγησης από τον τακτικό προϋπολογισµό του Υπουργείου Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, και καταβάλλονται στον
δικαιούχο µε χρηµατικό ένταλµα πληρωµής που εκδίδεται για τον
σκοπό αυτόν. Σε περίπτωση που το µέλος του Διοικητικού Συµ-
βουλίου είναι δηµόσιος υπάλληλος δεν δικαιούται καταβολή των
αποδοχών των προηγούµενων εδαφίων.»

2. Οι αποζηµιώσεις του Προέδρου και του Αντιπροέδρου του
διοικητικού συµβουλίου του Νοµικού Προσώπου Ιδιωτικού Δι-
καίου «Διοικούσα Επιτροπή Ισλαµικού Τεµένους Αθηνών», όπως
αυτές καθορίζονται στην υπό στοιχεία 31784/Θ1/20.3.2023 κοινή
απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων (ΥΟΔΔ 299), για την περίοδο από 4.4.2022 έως 1.4.2024,
θεωρούνται νόµιµες και κανονικές και καταβάλλονται, σύµφωνα
µε τους όρους και τις προϋποθέσεις που αναφέρονται σε αυτήν,
στους δικαιούχους µε χρηµατικό ένταλµα πληρωµής που εκδίδε-
ται για τον σκοπό αυτόν.

Άρθρο 67
Ιεροί Ναοί και Επισκοπεία τέως Ορθόδοξων

Χριστιανικών Κοινοτήτων - Προσθήκη άρθρου 11Α 
στον ν. 2508/1920 

Στον ν. 2508/1920 (Α’ 221) µετά το άρθρο 11 προστίθεται
άρθρο 11Α ως εξής:

«Άρθρο 11Α
Εκκλησιαστικά ακίνητα τέως Ορθόδοξων 

Χριστιανικών Κοινοτήτων

Από την κατάργηση των τέως Ορθόδοξων Χριστιανικών Κοινο-
τήτων της παρ. 1 του άρθρου 3 τα εκκλησιαστικά ακίνητα, όπου
στεγάζονται Ιεροί Ναοί ή Επισκοπεία Ιερών Μητροπόλεων της Εκ-
κλησίας της Ελλάδος και εµπίπτουν στις περ. β’ και γ’ της παρ. 1
του άρθρου 3,  θεωρείται ότι περιήλθαν κατά πλήρη κυριότητα,
νοµή και κατοχή στις κατά τόπον οικείες Ιερές Μητροπόλεις ή
Ενορίες ως οιονεί καθολικούς διαδόχους, ανάλογα µε τον κατά
περίπτωση προορισµό τους. Τα αναφερόµενα στο πρώτο εδάφιο
ισχύουν, ανεξάρτητα από εάν τηρήθηκε η προδικασία του παρό-
ντος, και από το αν στη συνέχεια περιλήφθηκαν σε κατάλογο µε
αναλυτική έκθεση πόρων και περιουσιακών στοιχείων, καθώς και
σε απόφαση της επιτροπής του άρθρου 11 περί διαπίστωσης του
χαρακτήρα τους ή σε απόφαση εξακρίβωσης και διανοµής της
επιτροπής των άρθρων 1 και 2 του από 25.2.1926 νοµοθετικού
διατάγµατος (Α’ 79). Ο νόµιµος εκπρόσωπος των ανωτέρω εκ-
κλησιαστικών νοµικών προσώπων υποχρεούται να προβεί σε σύ-
νταξη έκθεσης απογραφής των ακινήτων, στην οποία περιγρά-
φονται τα ακίνητα, καθώς και τα εµπράγµατα δικαιώµατα επ’
αυτών, η οποία περιβάλλεται τον συµβολαιογραφικό τύπο και
µαζί µε την περίληψη σύµφωνα µε το άρθρο 9 του β.δ. 533/1963
(Α’ 147) καταχωρίζεται στα οικεία βιβλία µεταγραφών του αρµό-
διου υποθηκοφυλακείου ή κτηµατολογικού γραφείου. Οµοίως
πραγµατοποιούνται και οι απαιτούµενες κτηµατολογικές εγγρα-
φές. Οι ανωτέρω εκθέσεις απογραφής: α) έχουν αποδεικτικό και
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διαπιστωτικό χαρακτήρα και δεν αποτελούν συστατικές ή µετα-
βιβαστικές εµπραγµάτων δικαιωµάτων πράξεις, β) συντάσσονται
και καταχωρίζονται σε υποθηκοφυλακεία και κτηµατολογικά γρα-
φεία χωρίς φόρους, εισφορές, αµοιβές, δικαιώµατα και τέλη,
όπως και οι δηλώσεις κτηµατογραφούµενων δικαιωµάτων βάσει
των εκθέσεων αυτών και γ) δεν θίγουν τυχόν εµπράγµατα δικαιώ-
µατα τρίτων.»

Άρθρο 68
Αποσπάσεις υπαλλήλων θρησκευτικών 
νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου 

1. Επιτρέπεται η απόσπαση υπαλλήλων µονίµων ή αορίστου
χρόνου που ανήκουν σε φορείς της Γενικής Κυβέρνησης στα νο-
µικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου του άρθρου 11 του ν. 590/1977
(Α’ 146), του άρθρου 17   του ν. 4149/1961 (Α’ 41), του άρθρου 1
του ν. 349/1976 (Α’ 149), των άρθρων 319 και 320 του ν.
4957/2022   (Α’ 141), του άρθρου 1 του ν. 2456/1920 (Α’ 173) και
του άρθρου 1 του ν.δ.301/1969 (Α’ 195), έως δύο (2) υπαλλήλων
ανά νοµικό πρόσωπο. Η απόσπαση διενεργείται κατά παρέκκλιση
του ν. 4440/2016 (Α’ 224) και της παρ. 7 του άρθρου 11 του ν.
3833/2010 (Α’ 40), κατόπιν αίτησης του υπαλλήλου, που υποβάλ-
λεται εντός αποκλειστικής προθεσµίας δύο (2) µηνών από την
έναρξη ισχύος του παρόντος, και σύµφωνης γνώµης του φορέα
προέλευσης και του φορέα υποδοχής, µε κοινή απόφαση του αρ-
µοδίου οργάνου του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού και του κατά περίπτωση οικείου Υπουργού, µε διάρ-
κεια ενός (1) έτους και δυνατότητα παράτασής της έως πέντε (5)
έτη. Η µισθοδοσία των αποσπασµένων υπαλλήλων καλύπτεται
από τον φορέα προέλευσης. 

2. Η απόσπαση παύει αυτοδικαίως όταν λήξει το χρονικό όριο
της παρ. 1 και ο υπάλληλος µε τη λήξη της απόσπασης επανέρ-
χεται υποχρεωτικά στη θέση του χωρίς άλλη διατύπωση. Ο χρό-
νος απόσπασης λογίζεται για κάθε συνέπεια ως χρόνος
πραγµατικής υπηρεσίας στη θέση στην οποία ανήκει οργανικά.

3. Μετά τη λήξη της απόσπασης ή της παράτασής της, οι υπάλ-
ληλοι αυτοί δικαιούνται, κατόπιν αίτησής τους, µετάταξης στα νο-
µικά πρόσωπα που είχαν αποσπαστεί και λαµβάνουν τις
αποδοχές της νέας τους θέσης. Η κατά τα ως άνω µετάταξη διε-
νεργείται, κατόπιν σύµφωνης γνώµης του φορέα υποδοχής και
του φορέα προέλευσης, µε κοινή απόφαση των αρµοδίων οργά-
νων των Υπουργείων Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού,
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εσωτερικών και του οικείου
Υπουργού, περίληψη της οποίας δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως, σε κενή οργανική θέση του φορέα υποδοχής.
Η αίτηση για µετάταξη υποβάλλεται εντός αποκλειστικής προθε-
σµίας έξι (6) µηνών από τη λήξη της απόσπασης ή της παράτα-
σής της.

4. Για την απόσπαση ή τη µετάταξη του παρόντος δεν απαιτεί-
ται γνώµη του οικείου υπηρεσιακού συµβουλίου του φορέα προ-
έλευσης.

5. Για τους υπαλλήλους µόνιµους ή αορίστου χρόνου οι οποίοι
έχουν χειροτονηθεί µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος ή χειρο-
τονούνται Διάκονοι ή Πρεσβύτεροι και ανήκουν σε φορείς της Γε-
νικής Κυβέρνησης εφαρµόζονται η παρ. 9 του άρθρου 336, η
παρ. 19 του άρθρου 347 και η παρ. 19 του άρθρου 348 του ν.
4957/2022.

Άρθρο 69
Ζητήµατα οµογενειακών σχολείων 

Κωνσταντινούπολης και Ελληνικού Γυµνασίου -
Λυκείου Ίµβρου - Αντικατάσταση παρ. 6

άρθρου 14 ν. 2640/1998

Η παρ. 6 του άρθρου 14 του ν. 2640/1998 (Α’ 206), περί βεβαι-
ώσεων και πιστοποιητικών σπουδών οµογενειακών σχολείων
Κωνσταντινούπολης και Ίµβρου, αντικαθίσταται ως εξής:

«6. Οι βεβαιώσεις ή τα πιστοποιητικά σπουδών που χορηγού-
νται στους µαθητές ελληνικής υπηκοότητας από τα οµογενειακά
σχολεία Κωνσταντινούπολης και Ίµβρου από την έναρξη λειτουρ-
γίας τους, µε τα οποία βεβαιώνεται η περάτωση σπουδών σε

αυτά, είναι ισότιµα προς τα απολυτήρια Γυµνασίου και Λυκείου
της ηµεδαπής.

Οι µαθητές ελληνικής υπηκοότητας των οµογενειακών σχο-
λείων Κωνσταντινούπολης και Ίµβρου που έχουν βεβαίωση ή πι-
στοποιητικό σπουδών των ανωτέρω σχολείων ανεξάρτητα από
το έτος λήψης τους, µε το οποίο βεβαιώνεται η περάτωση των
σπουδών στο Λύκειο, µπορούν, κατόπιν αίτησής τους, να λάβουν
µέρος σε απολυτήριες εξετάσεις Γενικών Λυκείων της Δηµόσιας
Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης που ορίζονται µε απόφαση του
Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, ενώπιον
του Συλλόγου Διδασκόντων και να λάβουν απολυτήριο τίτλο από
το Γενικό Λύκειο στις εξετάσεις του οποίου θα συµµετάσχουν.

Οι µαθητές του δευτέρου εδαφίου εξετάζονται γραπτά και
προφορικά σε ύλη που καθορίζει ο οικείος Σύλλογος Διδασκό-
ντων από τα σχολικά εγχειρίδια των µαθηµάτων της ιστορίας γε-
νικής παιδείας, νεοελληνικής γλώσσας και λογοτεχνίας και
θρησκευτικών της Γ’ τάξης του Γενικού Λυκείου µε θέµατα ανά-
πτυξης - ανοιχτού τύπου. Οι εξετάσεις διενεργούνται µε ευθύνη
του Διευθυντή και του Συλλόγου Διδασκόντων του σχολείου. Τα
γραπτά διορθώνονται από τους διδάσκοντες ή από εκπαιδευτι-
κούς του σχολείου που έχουν τα συγκεκριµένα µαθήµατα ως
πρώτη ή δεύτερη ανάθεση. Επιτυχόντες θεωρούνται όσοι σε
κάθε ένα από τα τρία εξεταζόµενα µαθήµατα έλαβαν βαθµό ίσο
τουλάχιστον µε τη βαθµολογική βάση του δέκα (10) και στη γρα-
πτή και στην προφορική εξέταση. Με απόφαση του Υπουργού
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού καθορίζονται οι σχολι-
κές µονάδες, ο χρόνος υποβολής της αίτησης, ο χρόνος της εξέ-
τασης, ο τρόπος των εξετάσεων, το περιεχόµενο της εξέτασης
των µαθηµάτων, ο τρόπος διατύπωσης των θεµάτων, ο τρόπος
βαθµολόγησης και κάθε άλλο ειδικότερο θέµα σχετικά µε τη δια-
δικασία των εξετάσεων.

Στους επιτυχόντες των εξετάσεων της παρ. 3 χορηγείται απο-
λυτήριο του Γενικού Λυκείου στις εξετάσεις του οποίου συµµε-
τείχαν.  Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού καθορίζονται ο τύπος του απολυτηρίου, το περιεχό-
µενό του και ο τρόπος υπολογισµού του βαθµού του απολυτη-
ρίου.»

Άρθρο 70
Θρησκευτικές κοινότητες  - Τροποποίηση παρ. 1

άρθρου 13 και προσθήκη άρθρου 18Α 
στον ν. 4301/2014 

1. Στην  περ. Α) της παρ. 1 του άρθρου 13 του  ν. 4301/2014
(Α’ 223), περί αναγνώρισης νοµικής προσωπικότητας της εν Ελ-
λάδι Καθολικής Εκκλησίας, λοιπών υφιστάµενων Εκκλησιών και
νοµικών προσώπων τους, προστίθεται υποπερ. 86 ως εξής:

«86) «Ιερά Μονή Αδελφών Δούλων του Κυρίου και της Πανα-
γίας του Ματαρά, Θρησκευτικό Νοµικό Πρόσωπο» που εδρεύει
στην Τήνο.»

2. Στην περ. Ε) της παρ. 1 του άρθρου 13 του   ν. 4301/2014
προστίθεται υποπερ. 28 ως εξής:

«28) «Ιερά Μονή των Σαλεσιανών Πατέρων του Αγίου Ιωάννη
Μπόσκο, Θρησκευτικό Νοµικό Πρόσωπο», που εδρεύει στη
Σύρο.»

3. Εντός αποκλειστικής προθεσµίας ενός (1) έτους από  την
έναρξη ισχύος του παρόντος τα θρησκευτικά νοµικά πρόσωπα
των παρ. 1 και 2 οφείλουν να ολοκληρώσουν τη διαδικασία της
παρ. 2 του άρθρου 13 του  ν. 4301/2014, περί αναγνώρισης νοµι-
κής προσωπικότητας της εν Ελλάδι Καθολικής Εκκλησίας, λοιπών
υφιστάµενων Εκκλησιών και νοµικών προσώπων τους.

4. Στον  ν. 4301/2014,  µετά από το άρθρο 18 προστίθεται
άρθρο 18Α, ως εξής:

«Άρθρο 18Α
Μέτρα στήριξης θρησκευτικών κοινοτήτων 

που έχουν υποστεί ολοκαύτωµα ή γενοκτονία 
αναγνωρισµένη από τη Βουλή των Ελλήνων

1. Οι θρησκευτικές κοινότητες που υπέστησαν ολοκαύτωµα ή
γενοκτονία αναγνωρισµένη µε νόµο και αποτελούν νοµικά πρό-
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σωπα δηµοσίου δικαίου ή εκκλησιαστικά ή θρησκευτικά νοµικά
πρόσωπα του άρθρου 13 µπορούν, κατόπιν αίτησής τους, η
οποία υποβάλλεται στη Διεύθυνση Θρησκευτικής Διοίκησης της
Γενικής Γραµµατείας Θρησκευµάτων του Υπουργείου Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, να τύχουν αρωγής και µέτρων
στήριξης από το Υπουργείο Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού. Την αρωγή του πρώτου εδαφίου µπορούν να λάβουν και
τα σχολεία µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα που συνδέονται µε
οποιονδήποτε τρόπο µε τις θρησκευτικές κοινότητες του πρώτου
εδαφίου, µε την ίδια διαδικασία.

2. Η αρωγή και τα µέτρα στήριξης των θρησκευτικών κοινοτή-
των και των σχολείων της παρ. 1 σκοπούν στη διατήρηση της ιδι-
αίτερης πολιτισµικής ταυτότητάς τους και στη σύζευξή της µε
την ελληνική ιστορία και πολιτισµό και ορίζονται µε σχετικό νόµο
για κάθε µία από αυτές.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Η’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΙΝΣΤΙΤΟΥΤΟΥ 

ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΗΣ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

Άρθρο 71
Μητρώο Επιµόρφωσης Εκπαιδευτικών - Προσθήκη

άρθρου 13Α στον ν. 3966/2011

Στον ν. 3966/2011 (Α’ 118) µετά από το άρθρο 13 προστίθεται
άρθρο 13Α ως εξής:

«Άρθρο 13Α
Μητρώο Επιµόρφωσης Εκπαιδευτικών

«1. Συστήνεται στο Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής (Ι.Ε.Π.)
Μητρώο Επιµόρφωσης Εκπαιδευτικών (Μητρώο Ε.Ε.), το οποίο
τηρείται σε ψηφιακή πλατφόρµα του Ι.Ε.Π.. Στο Μητρώο Ε.Ε. κα-
ταχωρίζονται προγράµµατα επιµόρφωσης εκπαιδευτικών της δη-
µόσιας και ιδιωτικής εκπαίδευσης που δύναται να υλοποιεί το
Ι.Ε.Π., το διδακτικό προσωπικό των επιµορφώσεων, το εκπαιδευ-
τικό υλικό, καθώς και κάθε άλλη βάση δεδοµένων που σχετίζεται
µε το αντικείµενο της επιµόρφωσης.

2. Το διδακτικό προσωπικό του Μητρώου Ε.Ε. του Ι.Ε.Π. δεν
είναι µόνιµο και διακρίνεται σε κύριο και βοηθητικό διδακτικό
προσωπικό, τα µέλη του οποίου εντάσσονται στο προσωρινό και
εν συνεχεία στο ενιαίο µητρώο κύριου ή βοηθητικού διδακτικού
προσωπικού, αντίστοιχα. Στο διδακτικό προσωπικό µπορεί να
ανήκουν εκπαιδευτικοί της δηµόσιας και ιδιωτικής εκπαίδευσης,
διδακτικό, επιστηµονικό ή ερευνητικό προσωπικό Ανωτέρων και
Ανωτάτων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων της ηµεδαπής ή της αλλο-
δαπής, δηµόσιοι λειτουργοί και υπάλληλοι, υπάλληλοι νοµικών
προσώπων δηµοσίου δικαίου και νοµικών προσώπων ιδιωτικού
δικαίου, ιδιώτες µε εξειδικευµένη επιστηµονική, τεχνική ή άλλη
ειδική κατάρτιση και πείρα συναφή προς το περιεχόµενο της επι-
µόρφωσης και τα επιµορφωτικά αντικείµενα, καθώς και ηµεδαποί
ή αλλοδαποί εµπειρογνώµονες.

3. Το κύριο διδακτικό προσωπικό, εκτός από την υποχρέωση
παροχής διδακτικού έργου, συµµετέχει στην ανίχνευση εκπαιδευ-
τικών και επιµορφωτικών αναγκών, στον σχεδιασµό, την αξιολό-
γηση και την αποτίµηση της αποτελεσµατικότητας των επιµορ-
φωτικών προγραµµάτων του Ι.Ε.Π., στην εκπόνηση και συγγραφή
εκπαιδευτικού υλικού, στον σχεδιασµό, την παρακολούθηση και
την αξιολόγηση των εργασιών που εκπονούν οι εκπαιδευόµενοι
των επιµορφωτικών προγραµµάτων, καθώς και άλλων εργασιών
που τους ανατίθενται στο πλαίσιο των επιµορφώσεων. Το βοη-
θητικό διδακτικό προσωπικό υποστηρίζει την προετοιµασία, την
υλοποίηση και τον απολογισµό των προγραµµάτων.

4. Τα ζητήµατα που αφορούν στη διαχείριση και τη λειτουργία
του Μητρώου Ε.Ε. ρυθµίζονται µε τον Κανονισµό Διαχείρισης του
Μητρώου Ε.Ε. (Κ.Δ.Μ.Ε.Ε.), ο οποίος αναρτάται στον δικτυακό
τόπο του προγράµµατος Διαύγεια. 

5.α) Για την ένταξη στο Μητρώο Ε.Ε. του διδακτικού προσωπι-
κού υποβάλλεται σχετική αίτηση από τον ενδιαφερόµενο, η οποία
αξιολογείται σύµφωνα µε όσα ορίζονται στον Κ.Δ.Μ.Ε.Ε. και
εγκρίνεται µε απόφαση του Δ.Σ. του Ι.Ε.Π.. Η ένταξη του διδακτι-

κού προσωπικού στο Μητρώο Ε.Ε. δεν συνεπάγεται υποχρεωτικά
την απασχόλησή του. Η απασχόληση εξαρτάται από τις ανάγκες
του Ι.Ε.Π., τη διαθεσιµότητα των µελών και την εν γένει αξιολό-
γησή τους, σύµφωνα µε τις ειδικότερες ρυθµίσεις του Κ.Δ.Μ.Ε.Ε.
για τα κριτήρια καταλληλότητας και γνωστικής επάρκειας των
µελών του Μητρώου Ε.Ε. και την αξιολόγηση που έχει λάβει το
διδακτικό προσωπικό από την υλοποίηση ανατεθέντος έργου.

β) Προϋπόθεση για την ανάθεση καθηκόντων είναι η ένταξη
στο Μητρώο Ε.Ε. κύριου και βοηθητικού διδακτικού προσωπικού.
Η ανάθεση καθηκόντων σε ιδιώτες αποτελεί σύµβαση έργου και
γίνεται σύµφωνα µε το άρθρο 6 του ν. 2527/1997 (Α’ 206) και κα-
τόπιν έγκρισης του άρθρου 51 του ν. 4622/2019 (Α’ 133) περί ετή-
σιου προγραµµατισµού ανθρώπινου δυναµικού του δηµόσιου
τοµέα. Η ανάθεση διδακτικού έργου και των λοιπών εργασιών της
παρ. 3 γίνεται µε απόφαση του Δ.Σ. του Ι.Ε.Π..

γ) Για την αξιοποίηση του ενταγµένου στο Μητρώο Ε.Ε.  διδα-
κτικού προσωπικού, λαµβάνεται υπόψη η αρχική και συνεχής
αξιολόγησή τους. Η αξιολόγηση πραγµατοποιείται µετά το πέρας
της ανάθεσης έργου και πραγµατοποιείται από τους εκπαιδευό-
µενους και τους υπευθύνους των προγραµµάτων.

δ) Η υποστήριξη αποκλειστικά των ενάρξεων και λήξεων των
επιµορφωτικών προγραµµάτων του Ι.Ε.Π. ανατίθεται σε εντα-
γµένο στο Μητρώο Ε.Ε. προσωπικό που υπηρετεί στο Ι.Ε.Π. µε
οποιαδήποτε σχέση εργασίας και συµµετέχει στην υποστήριξη
της υλοποίησής τους, χωρίς να εντάσσεται στη διαδικασία αξιο-
λόγησης του Μητρώου Ε.Ε. για ανάθεση έργου διδακτικού προ-
σωπικού.

6. Στο διδακτικό προσωπικό, που απασχολείται στα επιµορφω-
τικά προγράµµατα και στις δράσεις που εκτελεί το Ι.Ε.Π., κατα-
βάλλεται ωριαία αποζηµίωση, σύµφωνα µε την παρ. 11, η οποία
είναι ανάλογη µε τον χρόνο και το είδος της απασχόλησής του.
Η αποζηµίωση καταβάλλεται και όταν τα επιµορφωτικά προγράµ-
µατα εκτελούνται κατά τη διάρκεια του ωραρίου εργασίας, υπό
την προϋπόθεση ότι έχει χορηγηθεί κανονική άδεια εργασίας. Η
ως άνω αποζηµίωση υπόκειται σε κρατήσεις εισφορών υπέρ των
οικείων ασφαλιστικών ταµείων και προσαυξάνεται µε την εκά-
στοτε ισχύουσα εργοδοτική εισφορά.

7. To I.E.Π. δύναται να λάβει πιστοποίηση για τα προγράµµατα
επιµόρφωσης που καταρτίζει και υλοποιεί, καθώς και για τις γνώ-
σεις και δεξιότητες των εκπαιδευοµένων εκπαιδευτικών που απο-
κτήθηκαν και αναπτύχθηκαν στο πλαίσιο ενός πιστοποιηµένου
επιµορφωτικού προγράµµατος. 

8. Συστήνεται στο Ι.Ε.Π. Επιτροπή Πιστοποίησης Επιµόρφωσης
(Ε.Π.Ε.), η οποία, µετά από αίτηµα δηµόσιων και ιδιωτικών φο-
ρέων εκπαίδευσης, χορηγεί πιστοποίηση σε επιµορφωτικά προ-
γράµµατα εκπαιδευτικών, καθώς και πιστοποίηση γνώσεων και
δεξιοτήτων των εκπαιδευοµένων εκπαιδευτικών που αποκτήθη-
καν και αναπτύχθηκαν στο πλαίσιο ενός επιµορφωτικού προ-
γράµµατος. Η Ε.Π.Ε. είναι πενταµελής, µε τριετή θητεία και
συγκροτείται µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού από τα εξής µέλη: α) τον Πρόεδρο του Ι.Ε.Π.,
ως Πρόεδρο, µε αναπληρωτή µέλος του Δ.Σ. του Ι.Ε.Π., β) έναν
εκπρόσωπο του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού, µε τον αναπληρωτή του, και γ) τρεις (3) εµπειρογνώµονες
σε θέµατα επιµόρφωσης, µε τους αναπληρωτές τους, κατόπιν ει-
σήγησης του Ι.Ε.Π.. Η Ε.Π.Ε. υποστηρίζεται διοικητικά από το
Ι.Ε.Π..

9. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου (Δ.Σ.) του Ι.Ε.Π.,
µετά από πρόταση του Προέδρου του, εκδίδεται Κανονισµός Δια-
χείρισης του Μητρώου Ε.Ε. (Κ.Δ.Μ.Ε.Ε.) του Ι.Ε.Π., στον οποίο
καθορίζονται η διαδικασία ένταξης των ενδιαφεροµένων στο Μη-
τρώο Ε.Ε., ειδικές περιπτώσεις ένταξης, τα κριτήρια καταλληλό-
τητας και γνωστικής επάρκειας και η διαδικασία αξιολόγησης και
επιλογής ενταγµένων µελών, οι λεπτοµέρειες άσκησης των κα-
θηκόντων του κύριου και βοηθητικού διδακτικού προσωπικού, η
ανάθεση διδακτικού και λοιπού έργου σε µέλη του Μητρώου Ε.Ε.,
η επικαιροποίηση των στοιχείων των ενταγµένων µελών, η αξιο-
λόγηση των µελών, κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για την καταβολή
ωριαίας αποζηµίωσης στα µέλη του διδακτικού προσωπικού που
υλοποιούν διδακτικό και λοιπό έργο, το κατώτατο όριο ωρών
αποζηµίωσης ανά µέλος του Μητρώου Ε.Ε., η αξιοποίηση νέων
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µελών και µελών του Μητρώου Ε.Ε. χωρίς διδακτικό έργο, η δια-
γραφή από το Μητρώο Ε.Ε., τα καθήκοντα και οι υποχρεώσεις
των µελών του Μητρώου, οι ειδικές επιτροπές αξιολόγησης των
υποψηφίων για ένταξη στο Μητρώο Ε.Ε., η διαδικασία υποβολής
αίτησης θεραπείας για την απόφαση του Δ.Σ. του Ι.Ε.Π. περί της
αποδοχής ή της απόρριψης της αίτησης ένταξης στο Μητρώο
Ε.Ε. των υποψηφίων, καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε τη
λειτουργία του Μητρώου Ε.Ε., την απασχόληση των µελών του,
καθώς και τη ρύθµιση θεµάτων υλοποίησης του φυσικού και οι-
κονοµικού αντικειµένου των επιµορφωτικών προγραµµάτων και
δράσεων του Ι.Ε.Π..

10. Με απόφαση του Δ.Σ. του Ι.Ε.Π., µετά από πρόταση του
Προέδρου του Ι.Ε.Π., δύναται να αναπροσαρµόζεται το ανώτατο
όριο ωρών διδακτικού και λοιπού έργου που µπορεί να ανατεθεί
στους ενταγµένους στο Μητρώο Ε.Ε. και όχι πέραν από είκοσι
µία (21) ώρες κατά µέσο όρο ανά µήνα.

11. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού και Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών κα-
θορίζεται η ωριαία αποζηµίωση του διδακτικού προσωπικού στα
επιµορφωτικά προγράµµατα και τις δράσεις που εκτελεί το Ι.Ε.Π.,
ύστερα από εισήγηση του Δ.Σ. του Ι.Ε.Π., η οποία δύναται να κα-
λύπτεται από προγράµµατα που υλοποιούνται από το Ι.Ε.Π. και
χρηµατοδοτούνται από εθνικούς ή ενωσιακούς πόρους. 

12. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού ορίζονται τα ειδικότερα θέµατα λειτουργίας της
Ε.Π.Ε., οι προδιαγραφές και η µεθοδολογία, καθώς και οποι-
οδήποτε άλλο θέµα κρίνεται απαραίτητο για την εφαρµογή της
διαδικασίας και των συνεπειών πιστοποίησης της παρούσας,
µετά από εισήγηση του Ι.Ε.Π..»

Άρθρο 72
Αρµοδιότητες Τµήµατος Γ’ Επιµόρφωσης 
και Αξιολόγησης Εκπαιδευτικού Έργου

και Εκπαιδευτικών, Ευρωπαϊκής και Διεθνούς
Εκπαιδευτικής Πολιτικής της Επιστηµονικής 

Υπηρεσίας του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής - Τρο-
ποποίηση περ. i) παρ. 5 άρθρου 13 ν. 3966/2011

Η περ. i) της παρ. 5 του άρθρου 13 του ν. 3966/2011 (Α’ 118),
περί επιστηµονικής υπηρεσίας του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής
Πολιτικής, αντικαθίσταται ως εξής:

«i) Σχεδιάζει την εθνική στρατηγική για την επιµόρφωση των
εκπαιδευτικών και παρακολουθεί την υλοποίησή της, συνεργάζε-
ται µε το Τµήµα Γ’ Επιµόρφωσης Εκπαιδευτικού Προσωπικού
Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης του Υπουρ-
γείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, τις λοιπές υπη-
ρεσίες και φορείς του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού και άλλων Υπουργείων, καθώς και άλλους ελληνι-
κούς ή διεθνείς οργανισµούς, δηµόσιους ή ιδιωτικούς, για τον
σχεδιασµό και την υλοποίηση δράσεων επιµόρφωσης, γνωµοδο-
τεί για την κατανοµή των εθνικών και ενωσιακών πόρων που δια-
τίθενται για την επιµόρφωση των εκπαιδευτικών και για τις
προτάσεις επιµόρφωσης εκπαιδευτικών που υποβάλλονται στον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, πιστοποιεί
τους επιµορφωτικούς φορείς, συντονίζει και παρακολουθεί τις
διαδικασίες υλοποίησης, πιστοποίησης και αποτίµησης της επι-
µόρφωσης των εκπαιδευτικών, εισηγείται για το περιεχόµενο και
κάθε θέµα λειτουργίας του Μητρώου Επιµόρφωσης Εκπαιδευτι-
κών που τηρείται στο Ι.Ε.Π., για τα κριτήρια εγγραφής και επιλο-
γής επιµορφωτών µε γνώµονα ιδίως τη γνωστική επάρκεια και
καταλληλότητα των επιµορφωτών, το επιµορφωτικό αντικείµενο,
τους στόχους και την οµάδα στην οποία απευθύνονται τα επιµορ-
φωτικά προγράµµατα, καταρτίζει και υλοποιεί επιµορφωτικά προ-
γράµµατα και δράσεις επιµόρφωσης, αξιολογεί, αποτιµά και
ανιχνεύει την αναγκαιότητα των επιµορφωτικών προγραµµάτων
είτε αυτοτελώς είτε σε συνεργασία µε άλλους φορείς, όργανα ή
υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού, εκπονεί ή παραγγέλλει µελέτες και έρευνες για θέµατα
που αφορούν την επιµόρφωση των εκπαιδευτικών, οργανώνει εκ-
δηλώσεις δηµοσιότητας και διάχυσης των αποτελεσµάτων των
δράσεων επιµόρφωσης και µεριµνά για την ανάπτυξη και τη βιω-

σιµότητα των δράσεων επιµόρφωσης.»

Άρθρο 73
Έγκριση υλοποίησης δράσεων και προγραµµάτων

σχολικών µονάδων - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 87 
ν. 4823/2021

Η παρ. 3 του άρθρου 87 του ν. 4823/2021 (Α’ 136), περί συνερ-
γασιών µε τρίτους φορείς, αντικαθίσταται ως εξής:

«3. Η υλοποίηση των δράσεων και των προγραµµάτων, που
πραγµατοποιεί κάθε σχολική µονάδα, εγκρίνεται από τον Διευθυ-
ντή ή τον Προϊστάµενό της µε κοινοποίηση στον Επόπτη Ποι-
ότητας της Εκπαίδευσης της οικείας Διεύθυνσης Εκπαίδευσης.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Θ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΡΧΗΣ 

ΑΝΩΤΑΤΗΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ

Άρθρο 74
Αποστολή της Εθνικής Αρχής Ανώτατης 

Εκπαίδευσης - Τροποποίηση άρθρου 2 ν. 4653/2020

1. Στο άρθρο 2 του ν. 4653/2020 (Α’ 12), περί της αποστολής
της Εθνικής Αρχής Ανώτατης Εκπαίδευσης (ΕΘ.Α.Α.Ε.), επέρχο-
νται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην παρ. 1 αα) στην περ.
α) προστίθεται η φράση «που παρέχεται από τα Ανώτατα Εκπαι-
δευτικά Ιδρύµατα (Α.Ε.Ι.) και τα παραρτήµατα - Νοµικά Πρόσωπα
Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευσης (Ν.Π.Π.Ε.), καθώς» και επέρχεται
νοµοτεχνική βελτίωση, αβ) στο τέλος της περ. β) προστίθενται οι
λέξεις «και των παραρτηµάτων - Ν.Π.Π.Ε..», β) στην περ. Α’ της
παρ. 3, µετά από τις λέξεις «µε τα αντίστοιχα των Α.Ε.Ι.» προστί-
θενται οι λέξεις «και των παραρτηµάτων - Ν.Π.Π.Ε.», γ) στην παρ.
4, µετά από τις λέξεις «Τα Α.Ε.Ι.» προστίθενται οι λέξεις «και τα
παραρτήµατα -  Ν.Π.Π.Ε.» και το άρθρο 2 διαµορφώνεται ως
εξής:

«Άρθρο 2
Αποστολή της Αρχής

1. Αποστολή της ΕΘ.Α.Α.Ε. είναι η διασφάλιση υψηλής ποι-
ότητας στην ανώτατη εκπαίδευση. Στο πλαίσιο της αποστολής
της, η ΕΘ.Α.Α.Ε.:

α) συµβάλλει στη διαµόρφωση και υλοποίηση της εθνικής
στρατηγικής για την ανώτατη εκπαίδευση που παρέχεται από τα
Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα (Α.Ε.Ι.) και τα παραρτήµατα -
Νοµικά Πρόσωπα Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευσης (Ν.Π.Π.Ε.),
καθώς και στην κατανοµή της επιχορήγησης των Α.Ε.Ι. και

β) αξιολογεί και πιστοποιεί την ποιότητα της λειτουργίας των
Α.Ε.Ι. και των παραρτηµάτων - Ν.Π.Π.Ε.. 

2. Η ΕΘ.Α.Α.Ε. διασφαλίζει τη διαφάνεια της λειτουργίας της
και αναρτά στην ιστοσελίδα της τις δραστηριότητες που ανα-
πτύσσει και τις αποφάσεις που λαµβάνει στο πλαίσιο της απο-
στολής της.

3. Για την εκπλήρωση της αποστολής της, η ΕΘ.Α.Α.Ε.: α) δια-
τηρεί ολοκληρωµένο πληροφοριακό σύστηµα, διασυνδεδεµένο
µε τα αντίστοιχα των Α.Ε.Ι. και των παραρτηµάτων - Ν.Π.Π.Ε. και
του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε
σκοπό την άντληση και διαχείριση των δεδοµένων της ανώτατης
εκπαίδευσης που είναι απαραίτητα για την επίτευξη των στόχων
της, στο πλαίσιο των διατάξεων του Γενικού Κανονισµού για την
Προστασία Δεδοµένων (Κανονισµός (ΕΕ) 2016/679, ΕΕ L 119) και
του ν. 4624/2019 (Α’ 137),

β) συµµετέχει ως µέλος ή συνεργάζεται σε διεθνή δίκτυα, φο-
ρείς ή οργανισµούς και εν γένει νοµικές οντότητες, που αναπτύσ-
σουν δραστηριότητες συναφείς µε την αποστολή της. Η
ΕΘ.Α.Α.Ε. λαµβάνει υπόψη και εφαρµόζει τα εκάστοτε ισχύοντα
πρότυπα και τις κατευθύνσεις (Ευρωπαϊκά Πρότυπα και Κατευ-
θυντήριες Οδηγίες για τη Διασφάλιση της Ποιότητας) που θέτει
το Ευρωπαϊκό Δίκτυο για τη Διασφάλιση της Ποιότητας στην
Ανώτατη Εκπαίδευση (European Association for Quality Assur-
ance in Higher Education - ENQA).
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4. Τα Α.Ε.Ι. και τα παραρτήµατα - Ν.Π.Π.Ε. υποχρεούνται να
συνεργάζονται µε τις υπηρεσίες της ΕΘ.Α.Α.Ε., να απαντούν
άµεσα στα ερωτήµατά της και να της υποβάλουν τα στοιχεία που
είναι αναγκαία για την άσκηση των αρµοδιοτήτων της.»

Άρθρο 75
Αρµοδιότητες του Ανώτατου Συµβουλίου 

και του Συµβουλίου Αξιολόγησης και Πιστοποίησης 
της Εθνικής Αρχής Ανώτατης Εκπαίδευσης

στο πλαίσιο της εγκατάστασης και λειτουργίας
παραρτηµάτων - Νοµικών Προσώπων 

Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευσης - Προσθήκη άρθρου 4Α
στον ν. 4653/2020

Στον ν. 4653/2020 (Α’ 12), µετά από το άρθρο 4, προστίθεται
άρθρο 4Α, ως εξής: 

«Άρθρο 4Α
Αρµοδιότητες του Ανώτατου Συµβουλίου 

και του Συµβουλίου Αξιολόγησης και Πιστοποίησης 
στο πλαίσιο της εγκατάστασης και λειτουργίας 

παραρτηµάτων - Νοµικών Προσώπων 
Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευσης

1. Το Ανώτατο Συµβούλιο έχει, ιδίως, τις εξής αρµοδιότητες
αναφορικά µε την εγκατάσταση και λειτουργία των παραρτηµά-
των - Νοµικών Προσώπων Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευσης
(Ν.Π.Π.Ε.):

α) χορηγεί σύµφωνη γνώµη, κατ’ εφαρµογή του άρθρου 139
του ν. 5094/2024 (Α’ 39), περί της άδειας εγκατάστασης και λει-
τουργίας των παραρτηµάτων Νοµικών Προσώπων Πανεπιστηµια-
κής Εκπαίδευσης, σχετικά µε τη συνδροµή των προϋποθέσεων
του άρθρου 137 του ίδιου νόµου, 

β) ελέγχει την παραβίαση των άρθρων 130 έως 155 του ν.
5094/2024, στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων της ΕΘ.Α.Α.Ε., 

γ) χορηγεί σύµφωνη γνώµη για την έκδοση της απόφασης του
άρθρου 141 του ν. 5094/2024, καθώς και για οποιαδήποτε µετα-
βολή, όπως συγχώνευση, κατάτµηση, κατάργηση και µετονοµα-
σία των παραρτηµάτων - Ν.Π.Π.Ε. και των επιµέρους ακαδη-
µαϊκών µονάδων τους,

δ) χορηγεί σύµφωνη γνώµη σχετικά µε την ανάκληση της από-
φασης περί χορήγησης άδειας εγκατάστασης και λειτουργίας
των παραρτηµάτων - Ν.Π.Π.Ε., σύµφωνα µε το άρθρο 142 του ν.
5094/2024, στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων της ΕΘ.Α.Α.Ε., 

ε) εισηγείται για την επιβολή διοικητικών κυρώσεων, σύµφωνα
µε το άρθρο 143 του ν. 5094/2024, στο πλαίσιο των αρµοδιοτή-
των της ΕΘ.Α.Α.Ε. και 

στ) προβαίνει σε κάθε άλλη ενέργεια, που αφορά ζητήµατα, τα
οποία άπτονται του άρθρου 136 του                               ν. 5094/2024,
περί της κρατικής εποπτείας των παραρτηµάτων - Ν.Π.Π.Ε..

2. Το Συµβούλιο Αξιολόγησης και Πιστοποίησης (Σ.Α.Π.) έχει,
ιδίως, τις εξής αρµοδιότητες αναφορικά µε την εγκατάσταση και
τη λειτουργία των παραρτηµάτων - Ν.Π.Π.Ε.:

α) πιστοποιεί το εσωτερικό σύστηµα διασφάλισης της ποι-
ότητας, που έχει αναπτύξει το κάθε παράρτηµα - Ν.Π.Π.Ε., καθώς
και τα προγράµµατα σπουδών και των τριών (3) κύκλων σπουδών,
που παρέχονται από τα παραρτήµατα - Ν.Π.Π.Ε., σύµφωνα µε το
άρθρο 145 του     ν. 5094/2024,

β) προβαίνει σε περιοδική αξιολόγηση και πιστοποίηση των
προγραµµάτων σπουδών πρώτου, δευτέρου και τρίτου κύκλου,
το αργότερο κάθε πέντε (5) χρόνια, σύµφωνα µε τα κριτήρια του
παρόντος και τα πρότυπα της ΕΘ.Α.Α.Ε.,

γ) αξιολογεί την ερευνητική δραστηριότητα του παραρτήµατος
- Ν.Π.Π.Ε. σε ετήσια βάση, σύµφωνα µε ειδικά διαµορφωµένα
κριτήρια και δείκτες για τη διασφάλιση της ποιότητας του παρα-
γόµενου έργου της, κατ’ εφαρµογή του άρθρου 149 του ν.
5094/2024 και

δ) διενεργεί θεµατικές αξιολογήσεις των παραρτηµάτων -
Ν.Π.Π.Ε. και των επιµέρους ακαδηµαϊκών τους µονάδων και εκ-
δίδει τις αντίστοιχες αποφάσεις, όπως, ιδίως, για τη στρατηγική
διεθνοποίησης, την ισότητα των φύλων, την πρόσβαση των ατό-

µων µε αναπηρία, την απορρόφηση των αποφοίτων στην αγορά
εργασίας, το περιβαλλοντικό αποτύπωµα κάθε παραρτήµατος -
Ν.Π.Π.Ε., τη διασφάλιση του ακαδηµαϊκού περιβάλλοντος.»

Άρθρο 76
Αρµοδιότητες Ανώτατου Συµβουλίου της Εθνικής

Αρχής Ανώτατης Εκπαίδευσης - Τροποποίηση παρ. 1 άρ-
θρου 7 ν. 4653/2020

Στην παρ. 1 του άρθρου 7 του ν. 4653/2020 (Α’ 12), περί αρµο-
διοτήτων του Ανώτατου Συµβουλίου της Εθνικής Αρχής Ανώτα-
της Εκπαίδευσης, προστίθεται περ. στ) και η παρ. 1 διαµορφώ-
νεται ως εξής:

«1. Στο πλαίσιο της αποστολής της ΕΘ.Α.Α.Ε. για τη διαµόρ-
φωση και υλοποίηση της εθνικής στρατηγικής για την ανώτατη
εκπαίδευση, το Ανώτατο Συµβούλιο εισηγείται στον Υπουργό
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού:

α) το πρόγραµµα εθνικής στρατηγικής για την ανώτατη εκπαί-
δευση,

β) τις προγραµµατικές συµφωνίες του Υπουργείου Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε το κάθε Α.Ε.Ι.,

γ) την ίδρυση, συγχώνευση, κατάτµηση, κατάργηση, µετονο-
µασία των Α.Ε.Ι. και των επιµέρους ακαδηµαϊκών µονάδων τους,

δ) προτάσεις για τη συνεχή διασφάλιση υψηλής ποιότητας
στην ανώτατη εκπαίδευση,

ε) προτάσεις και µέτρα για την ενίσχυση της διεθνοποίησης
των Α.Ε.Ι.,

στ) τη διαµόρφωση και συγκρότηση του ακαδηµαϊκού χάρτη
της ανώτατης εκπαίδευσης.» 

Άρθρο 77
Αρµοδιότητες του Συµβουλίου Αξιολόγησης

και Πιστοποίησης της Εθνικής Αρχής Ανώτατης
Εκπαίδευσης - Τροποποίηση παρ. 1 

άρθρου 8 ν. 4653/2020

Στο τέλος της περ. α) της παρ. 1 του άρθρου 8 του ν.
4653/2020 (Α’ 12), περί Ανώτατου Συµβουλίου Αξιολόγησης και
Πιστοποίησης, προστίθεται και η φράση «σύµφωνα µε ειδικά κρι-
τήρια ποιότητας, τα οποία έχει εκ των προτέρων συντάξει, γνω-
στοποιήσει και δηµοσιοποιήσει στο πλαίσιο των προτύπων
ποιότητας,» και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Το Σ.Α.Π. ασκεί, ιδίως, τις ακόλουθες αρµοδιότητες:
α) αξιολογεί τα Α.Ε.Ι. και τις επιµέρους ακαδηµαϊκές και ερευ-

νητικές τους µονάδες και πιστοποιεί αν πληρούν τα κριτήρια ορ-
γάνωσης προγραµµάτων σπουδών πρώτου, δεύτερου και τρίτου
κύκλου, σύµφωνα µε ειδικά κριτήρια ποιότητας, τα οποία έχει, εκ
των προτέρων, συντάξει, γνωστοποιήσει και δηµοσιοποιήσει στο
πλαίσιο των προτύπων ποιότητας,

β) πιστοποιεί το αργότερο κάθε πέντε (5) έτη την ποιότητα:
αα) των εσωτερικών συστηµάτων διασφάλισης της ποιότητας

των Α.Ε.Ι.,
ββ) των προγραµµάτων σπουδών των τριών κύκλων ανώτατης

εκπαίδευσης, των προγραµµάτων διά βίου µάθησης, εξ αποστά-
σεως εκπαίδευσης, ηλεκτρονικής µάθησης, καθώς και των προ-
γραµµάτων συνεργασίας µε άλλα εκπαιδευτικά ή ερευνητικά
ιδρύµατα της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής,

γ) πιστοποιεί τα νέα προγράµµατα σπουδών πριν την έναρξη
της λειτουργίας τους, ύστερα από αίτηµα του οικείου Α.Ε.Ι. και
της αντίστοιχης ακαδηµαϊκής του µονάδας,

δ) διενεργεί θεµατικές αξιολογήσεις των Α.Ε.Ι. και των επιµέ-
ρους ακαδηµαϊκών τους µονάδων και εκδίδει τις αντίστοιχες απο-
φάσεις, όπως, ιδίως, για τη στρατηγική διεθνοποίησης, την ισό-
τητα των φύλων, την πρόσβαση των ατόµων µε αναπηρία, την
απορρόφηση των αποφοίτων στην αγορά εργασίας, το περιβαλ-
λοντικό αποτύπωµα κάθε Α.Ε.Ι., τη διασφάλιση του ακαδηµαϊκού
περιβάλλοντος, την ανάπτυξη προγραµµάτων ηλεκτρονικής µά-
θησης και διά βίου µάθησης, την ανάπτυξη των ψηφιακών δεξιο-
τήτων των φοιτητών και του προσωπικού,

ε) εκδίδει οδηγό πιστοποίησης και αξιολόγησης µε ειδικότερες
λεπτοµέρειες για την εφαρµογή των διαδικασιών αξιολόγησης
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και πιστοποίησης των Α.Ε.Ι., των ακαδηµαϊκών τους µονάδων και
των προγραµµάτων σπουδών.»

Άρθρο 78
Επιτροπή Εξωτερικής Αξιολόγησης και Πιστοποίησης -

Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 13 ν. 4653/2020

Στην παρ. 1 του άρθρου 13 του ν. 4653/2020 (Α’  12), περί Επι-
τροπής Εξωτερικής Αξιολόγησης και Πιστοποίησης (Ε.Ε.Α.Π.),
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο:
αα) οι λέξεις «είναι πενταµελής» αντικαθίστανται από τις λέξεις
«αποτελείται από τρία (3) έως πέντε (5) µέλη» και αβ) προστίθε-
νται οι λέξεις «ή παράρτηµα - Ν.Π.Π.Ε. ή», β) στην περ. α’: βα)
στο πρώτο εδάφιο η λέξη «Τρία (3)» αντικαθίσταται από τις λέξεις
«Ένα (1) έως τρία (3)», ββ) στο τέταρτο εδάφιο οι λέξεις «εβδο-
µήντα πέντε τοις εκατό (75%)» αντικαθίστανται από τις λέξεις
«πενήντα τοις εκατό (50%)» και στο τέλος προστίθενται οι λέξεις
«καθώς και επαγγελµατίες της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής στο
αντικείµενο της διασφάλισης ποιότητας», γ) στην περ. β προστί-
θενται οι λέξεις «ή παραρτήµατος - Ν.Π.Π.Ε.», δ) στην περ. γ’:
γα) στο πρώτο εδάφιο οι λέξεις «το οποίο και ορίζει το µέλος
αυτό» αντικαθίστανται από τις λέξεις «και επιλέγεται από ειδικό
µητρώο µελών των αντίστοιχων επαγγελµατικών ενώσεων και επι-
µελητηρίων, το οποίο εγκρίνεται από το Σ.Α.Π. µετά από πρότασή
τους», γβ) στο δεύτερο εδάφιο οι λέξεις «ως πέµπτο» αντικαθί-
στανται από τις λέξεις «στη θέση αυτή» και η παρ. 1 διαµορφώ-
νεται ως εξής:

«1. Η Επιτροπή Εξωτερικής Αξιολόγησης και Πιστοποίησης
(Ε.Ε.Α.Π.), αποτελείται από τρία (3) έως πέντε (5) µέλη, συγκρο-
τείται µε απόφαση του Σ.Α.Π. για κάθε αξιολογούµενο Α.Ε.Ι. ή πα-
ράρτηµα - Ν.Π.Π.Ε. ή ακαδηµαϊκή µονάδα, πρόγραµµα σπουδών
και εσωτερικό σύστηµα διασφάλισης της ποιότητας Α.Ε.Ι. και
αναλαµβάνει το έργο της εξωτερικής αξιολόγησης και πιστοποί-
ησης. Ειδικότερα:

α) Ένα (1) έως τρία (3) τουλάχιστον µέλη της Ε.Ε.Α.Π. είναι
ανεξάρτητοι εµπειρογνώµονες Α.Ε.Ι. του εξωτερικού που προ-
έρχονται από το Μητρώο Ανεξάρτητων Εµπειρογνωµόνων (Μη-
τρώο). Το Μητρώο τηρείται και ενηµερώνεται µε απόφαση του
Σ.Α.Π., το οποίο λαµβάνει υπόψη εισηγήσεις των Α.Ε.Ι. και άλλων
σχετικών µε το αντικείµενο της ΕΘ.Α.Α.Ε. φορέων. Η διαδικασία
τήρησης και ανανέωσης του Μητρώου καθορίζεται µε απόφαση
του Σ.Α.Π., που δηµοσιεύεται στην ιστοσελίδα της Αρχής. Στο
Μητρώο υποχρεωτικά περιλαµβάνονται, σε ποσοστό τουλάχιστον
πενήντα τοις εκατό (50%) του συνόλου, Έλληνες ή αλλοδαποί
εµπειρογνώµονες που διδάσκουν σε πανεπιστηµιακά ιδρύµατα
του εξωτερικού ή ερευνητές σε αντίστοιχα ανώτατα εκπαιδευτικά
και ερευνητικά ιδρύµατα του εξωτερικού, κατά προτεραιότητα
µε πείρα σε θέµατα αξιολόγησης ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυ-
µάτων, καθώς και επαγγελµατίες της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής
στο αντικείµενο της διασφάλισης ποιότητας. Μέλη του Ανώτατου
Συµβουλίου και του Σ.Α.Π. της ΕΘ.Α.Α.Ε., καθώς επίσης και το ει-
δικό επιστηµονικό προσωπικό που απασχολείται σε αυτήν µε
οποιαδήποτε σχέση, δεν µπορούν να περιλαµβάνονται στο Μη-
τρώο.

β) Ένα µέλος της Ε.Ε.Α.Π. είναι φοιτητής Α.Ε.Ι. ή παραρτήµα-
τος - Ν.Π.Π.Ε. που προέρχεται από το µητρώο φοιτητών που
εγκρίνεται από το Σ.Α.Π..

γ) Στην περίπτωση πιστοποίησης της ποιότητας προγράµµα-
τος σπουδών που οδηγεί στην άσκηση νοµοθετικώς ρυθµιζόµε-
νου επαγγέλµατος, σύµφωνα µε την περ. α’ της παρ. 1 του
άρθρου 3 του π.δ. 38/2010, ένα (1) µέλος της Ε.Ε.Α.Π. προέρχε-
ται υποχρεωτικά από την αντίστοιχη επαγγελµατική ένωση ή επι-
µελητήριο και επιλέγεται από ειδικό µητρώο µελών των
αντίστοιχων επαγγελµατικών ενώσεων και επιµελητηρίων, το
οποίο εγκρίνεται από το Σ.Α.Π. µετά από πρότασή τους. Στην πε-
ρίπτωση πιστοποίησης της ποιότητας προγράµµατος σπουδών
που δεν οδηγεί στην άσκηση νοµοθετικώς ρυθµιζόµενου επαγ-
γέλµατος, σύµφωνα µε την περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 3 του
π.δ. 38/2010, στη θέση αυτή ορίζεται ανεξάρτητος εµπειρογνώ-
µονας της περ. α’ της παρούσας παραγράφου.»

Άρθρο 79
Αποφάσεις πιστοποίησης του Συµβουλίου 

Αξιολόγησης και Πιστοποίησης της Εθνικής Αρχής
Ανώτατης Εκπαίδευσης - Τροποποίηση παρ. 4 

άρθρου 12 ν. 4653/2020

Στην παρ. 4 του άρθρου 12 του ν. 4653/2020 (Α’ 12), περί απο-
φάσεων πιστοποίησης, αντικαθίσταται το δεύτερο εδάφιο και η
παρ. 4 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Στη θετική υπό όρους απόφαση αναφέρονται τα κριτήρια
που δεν ικανοποιούνται και τίθεται συγκεκριµένο χρονοδιά-
γραµµα για τη συµµόρφωση στα κριτήρια αυτά και την επανεξέ-
ταση της απόφασης. Το Σ.Α.Π., ύστερα από την υποβολή των
απαιτούµενων συµπληρωµατικών στοιχείων και την αξιολόγησή
τους, µπορεί να εκδώσει νέα απόφαση περί του βαθµού συµµόρ-
φωσης.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ι’
ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΠΑΙΔΕΙΑΣ, ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

Άρθρο 80
Σκοπός του Σώµατος Ελλήνων Προσκόπων - 
Αντικατάσταση παρ. 2 άρθρου 1 ν. 440/1976

Η παρ. 2 του άρθρου 1 του ν.440/1976 (Α’ 257), περί σκοπού,
αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Το Σ.Ε.Π. αποσκοπεί στην παροχή εξωσχολικής αγωγής σε
Ελληνόπουλα, καθώς και σε νέους πολίτες άλλων κρατών µελών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τρίτων χωρών, µε την εφαρµογή
του προσκοπικού συστήµατος, το οποίο συνίσταται στη διάπλαση
ηθικού χαρακτήρα και στην προσφορά φυσικής αγωγής κυρίως
µε την οµαδική δράση, τη ζωή στο ύπαιθρο και το παιχνίδι, µέσα
στο πλαίσιο διαπαιδαγώγησης και µόρφωσης της νεολαίας που
ορίζονται από το Σύνταγµα και τους νόµους.»

Άρθρο 81
Παλαιοί πρόσκοποι - Αντικατάσταση άρθρου µόνου

ν. 2091/1952

Το άρθρο µόνο του ν. 2091/1952 (Α’ 112), περί ιδρύσεως ενώ-
σεων, Οργανώσεων ή συλλόγων Παλαιών Προσκόπων, αντικαθί-
σταται ως εξής:

«Άρθρο µόνο

Όσοι έχουν διατελέσει πρόσκοποι και έχουν υπερβεί το 40ό
έτος της ηλικίας τους, αλλά δεν είναι πια ενεργά µέλη του Σώµα-
τος Ελλήνων Προσκόπων (Σ.Ε.Π.) µπορούν να γίνουν µέλη Ενώ-
σεων Παλαιών Προσκόπων (Ε.Π.Π.), όπως ορίζεται από ειδικό
Κανονισµό που καταρτίζεται από το Διοικητικό Συµβούλιο του
Σ.Ε.Π..» 

Άρθρο 82
Ρυθµίσεις αναφορικά µε το έργο «ΣΥΖΕΥΞΙΣ ΙΙ»

1. Στο πλαίσιο των έξι (6) εκτελεστικών συµβάσεων που ανα-
τέθηκαν από τη µονοπρόσωπη ανώνυµη εταιρεία µε την επωνυ-
µία «ΚΟΙΝΩΝΙΑ ΤΗΣ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΑΣ Μ.Α.Ε.», ως αναθέτουσα
αρχή, σε εφαρµογή των Συµφωνιών - Πλαίσιο που συνήφθησαν
από αυτή αναφορικά µε το έργο «ΣΥΖΕΥΞΙΣ ΙΙ - Υποδοµές ασφά-
λειας / τηλεφωνίας / τηλεδιάσκεψης / καλωδίωσης» για το Υπο-
έργο «ΣΥΖΕΥΞΙΣ ΙΙ - Υποδοµές ασφάλειας / τηλεφωνίας /
τηλεδιάσκεψης / καλωδίωσης» του ΕΠ «Μεταρρύθµιση Δηµοσίου
Τοµέα», µε Κωδ. ΟΠΣ: 5041737» (µε στοιχεία 20SYMV007820449
2020-12-10, 20SYMV007820165 2020-12-10, 20SYMV007819894
2020-12-10, 20SYMV007820514 2020-12-10, 20SYMV007820321
2020-12-10, 20SYMV007788804 2020-12-17 στο Κεντρικό Ηλε-
κτρονικό Μητρώο Δηµοσίων Συµβάσεων) δύνανται να ασκούνται,
αναδροµικά, δικαιώµατα προαίρεσης που ενυπάρχουν σε αυτές
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για την παροχή από την αναθέτουσα αρχή υπηρεσιών τηλεκπαί-
δευσης στις σχολικές µονάδες της χώρας, κατά τα χρονικά δια-
στήµατα από 21.7.2023 έως 26.12.2023 και από 27.6.2024 έως
και τη δηµοσίευση του παρόντος υπό τις ακόλουθες προϋποθέ-
σεις: 

α) Η «Κοινωνία της Πληροφορίας Μ.Α.Ε.» πιστοποιεί την πα-
ροχή υπηρεσιών τηλεκπαίδευσης στις σχολικές µονάδες της
χώρας για το ανωτέρω χρονικό διάστηµα και διαπιστώνει την εξα-
σφάλιση, το ύψος και τη διάρκεια της χρηµατοδότησης για το
χρονικό διάστηµα αυτό. 

β) Κατά την εξόφληση των ποσών που αφορούν στις ανωτέρω
παρασχεθείσες υπηρεσίες τηλεκπαίδευσης στις σχολικές µονά-
δες της χώρας για το χρονικό διάστηµα από την 21η.7.2023 έως
και την 26η.12.2023, οι πάροχοι αποδέχονται µε σχετική έγγραφη
δήλωσή τους ανεπιφύλακτα τις αντίστοιχες καταβολές, παραι-
τούνται από κάθε άλλη αξίωση ή δικαιώµατα, ανεξαρτήτως νοµι-
κής βάσης, που προέρχονται από τις ανωτέρω αιτίες, καθώς από
τυχόν αντίστοιχες εκκρεµείς δικαστικές διαδικασίες.

Άρθρο 83
Δικαίωµα διορισµού διακριθέντων αθλητών - 

Αντικατάσταση παρ. 9 άρθρου 34 ν. 2725/1999

1. Η παρ. 9 του άρθρου 34 του ν. 2725/1999 (Α’ 121), περί του
δικαιώµατος διορισµού των διακριθέντων αθλητών σε φορείς του
δηµόσιου τοµέα, αντικαθίσταται ως εξής:

«9.α) Αθλητές, οι οποίοι επιτυγχάνουν εξαιρετική αγωνιστική
διάκριση σε ατοµικά ή οµαδικά αθλήµατα, διορίζονται, κατά πα-
ρέκκλιση των κειµένων διατάξεων, σε κενές οργανικές θέσεις, σε
φορείς του δηµόσιου τοµέα, όπως αυτός ορίζεται στην παρ. 1
του άρθρου 2 του  ν. 4765/2021 (Α’ 6).

Εξαιρετική αγωνιστική διάκριση αθλητή, προκειµένου να απο-
κτήσει δικαίωµα διορισµού, είναι:

αα. Η κατάκτηση 1ης έως 3ης νίκης σε θερινούς ή χειµερινούς
Ολυµπιακούς Αγώνες.

αβ. Η κατάκτηση 1ης έως 3ης νίκης τουλάχιστον δύο (2) φορές
εντός της ίδιας, τοπικά και χρονικά, διοργάνωσης, αν πρόκειται
για Παγκόσµια και Πανευρωπαϊκά πρωταθλήµατα ανδρών - γυ-
ναικών ολυµπιακών αθληµάτων και εφόσον τουλάχιστον η µία (1)
διάκριση αφορά σε αγώνισµα του προγράµµατος των Ολυµπια-
κών Αγώνων.  

αγ. Η επίτευξη ή η ισοφάριση παγκόσµιας ή πανευρωπαϊκής
επίδοσης ανδρών - γυναικών, σε αγώνισµα αθλήµατος που καλ-
λιεργείται από αναγνωρισµένη οµοσπονδία.

αδ. Η κατάκτηση 1ης έως 6ης νίκης σε θερινούς ή χειµερινούς
Παραολυµπιακούς Αγώνες, καθώς και στους Παγκόσµιους Αγώ-
νες ανδρών - γυναικών ή Πανευρωπαϊκούς Αγώνες ανδρών - γυ-
ναικών, προκειµένου για αθλητές µε αναπηρία.  

αε. Η κατάκτηση 1ης έως 6ης νίκης στους Ολυµπιακούς Αγώ-
νες Κωφών, καθώς και στους Παγκόσµιους Αγώνες κωφών αν-
δρών - κωφών γυναικών ή Πανευρωπαϊκούς Αγώνες κωφών
ανδρών - κωφών γυναικών.

Δεν διορίζονται οι επαγγελµατίες αθλητές που επιτυγχάνουν
νίκη κατά τις πιο πάνω διακρίσεις.

β) Οι ενδιαφερόµενοι διορίζονται ύστερα από αίτησή τους,
εφόσον έχουν τα απαιτούµενα για τις θέσεις, στις οποίες επιθυ-
µούν να διοριστούν, γενικά και ειδικά τυπικά προσόντα, σύµφωνα
µε το π.δ. 85/2022 (Α’ 232).

Ο διορισµός γίνεται στον εισαγωγικό βαθµό του οικείου κλά-
δου και ειδικότητας µε κοινή απόφαση του κατά περίπτωση αρ-
µόδιου Υπουργού και του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού. 

Οι Έλληνες Παραολυµπιονίκες, καθώς και οι Έλληνες Ολυ-
µπιονίκες Κωφοί που διορίζονται ή υπηρετούν σε φορείς του δη-
µόσιου τοµέα, όπως αυτός ορίζεται στην παρ. 1 του άρθρου 2
του ν. 4765/2021, κατατάσσονται στο καταληκτικό µισθολογικό
κλιµάκιο της κατηγορίας τους στον δηµόσιο τοµέα.

Οι παραπάνω αθλητές µπορούν να συνεχίσουν την αγωνιστική
τους δραστηριότητα και µετά τον διορισµό τους, εκτός του ωρα-
ρίου εργασίας τους. Εφόσον είναι ενεργοί αθλητές της οικείας
εθνικής οµάδας, δικαιούνται να υποβάλουν αίτηση για λήψη
άδειας άνευ αποδοχών. Η άδεια αυτή, κατά παρέκκλιση του άρ-

θρου 51 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητι-
κών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007, Α’ 26) και
του άρθρου 58 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών και Κοινοτι-
κών Υπαλλήλων (ν. 3584/2007, Α’ 143), χορηγείται υποχρεωτικά
και χωρίς προηγούµενη γνώµη του υπηρεσιακού συµβουλίου,
είναι αορίστου διάρκειας και διακόπτεται οποτεδήποτε µε δή-
λωση του υπαλλήλου. Για όσο χρόνο διαρκεί η παραπάνω άδεια
οι υπάλληλοι αυτοί υποχρεούνται να υποβάλουν ετήσια βεβαίωση
της οικείας Οµοσπονδίας ότι εξακολουθούν να είναι ενεργοί
αθλητές της οικείας εθνικής οµάδας. Ο χρόνος της άδειας αυτής
δεν αποτελεί χρόνο πραγµατικής υπηρεσίας.

Με κοινή απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και του αρµό-
διου για τον αθλητισµό Υπουργού, που εκδίδεται εντός έξι (6)
µηνών από τη δηµοσίευση του παρόντος, ορίζονται οι προϋπο-
θέσεις, τα απαιτούµενα δικαιολογητικά και ο χρόνος υποβολής
τους, η διαδικασία και κάθε θέµα που αφορά τους διορισµούς
και την εν γένει εφαρµογή της παρούσας.»

2. Η υποπερ. αβ’ της περ. α’ της παρούσας, περί της αναγνώ-
ρισης της διπλής διάκρισης εντός της ίδιας, τοπικά και χρονικά,
διοργάνωσης, αν πρόκειται για Παγκόσµια και Πανευρωπαϊκά
πρωταθλήµατα ανδρών - γυναικών ολυµπιακών αθληµάτων,
ισχύει από 1ης.8.2022.  

3.α) Για αιτήσεις διορισµού που εκκρεµούν κατά τη δηµοσί-
ευση του παρόντος και έχουν κατατεθεί σύµφωνα µε το άρθρο
28 του ν. 4210/2013 (Α’ 254), η διαδικασία διορισµού ολοκληρώ-
νεται σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην ως άνω διάταξη και την υπό
στοιχεία ΔΙΠΑΑΔ/Φ.ΕΠ.12/100/οικ. 18686/15.7.2016 (Β’ 2198)
απόφαση του Αναπληρωτή Υπουργού Διοικητικής Μεταρρύθµι-
σης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, περί καθορισµού της δια-
δικασίας διορισµού διακριθέντων αθλητών σε κενές οργανικές
θέσεις σε υπηρεσίες και φορείς του Δηµοσίου. 

β) Για αιτήσεις διορισµού που εκκρεµούν κατά τη δηµοσίευση
του παρόντος και έχουν κατατεθεί σύµφωνα µε το άρθρο 11 του
ν. 3812/2009 (Α’ 234) και την παρ. 9 του άρθρου 34 του ν.
2725/1999 (Α’ 121), η διαδικασία διορισµού ολοκληρώνεται σύµ-
φωνα µε τις ως άνω διατάξεις και την κοινή απόφαση του τελευ-
ταίου εδαφίου της περ. β’ της παρ. 1 του παρόντος. Το
προηγούµενο εδάφιο καταλαµβάνει και απορριφθείσες αιτήσεις
διορισµού που υποβλήθηκαν δυνάµει του άρθρου 11 του
ν. 5025/2023 (Α’42), οι οποίες επανεξετάζονται οίκοθεν µε τους
όρους της υποπερ. αβ’ της περ. α’ της παρ. 9 του άρθρου 34 του
ν. 2725/1999, όπως η παράγραφος αυτή αντικαθίσταται µε την
παρ. 1 του παρόντος.

4. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται: α) το
άρθρο 11 του ν. 3812/2009, περί τοποθέτησης και διορισµού
αθλητών και β) η παρ. 1 του άρθρου 28 του ν. 4210/2013 (Α’254),
περί τοποθέτησης και διορισµού αθλητών.

Άρθρο 84
Ρυθµίσεις για αθλητικούς φορείς -Τροποποίηση παρ. 1 άρ-

θρου 22 και προσθήκη παρ. 5Α στο άρθρο 50 
του ν. 2725/1999

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 22 του ν. 2725/1999           (Α’ 121),
περί Διοικητικού Συµβουλίου αθλητικής οµοσπονδίας, προστίθε-
νται νέα εδάφια, δεύτερο, τρίτο, τέταρτο, πέµπτο και έκτο και η
παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Το Διοικητικό Συµβούλιο (Δ.Σ.) της αθλητικής οµοσπονδίας
εκλέγεται για τετραετή θητεία, εντός του τελευταίου τετραµήνου
του έτους διεξαγωγής των Ολυµπιακών Αγώνων και αποτελείται:

α) από πέντε (5) έως επτά (7) µέλη, εάν η οµοσπονδία έχει στη
δύναµή της από είκοσι (20) µέχρι τριάντα (30) σωµατεία,

β) από επτά (7) έως ένδεκα (11) µέλη, εάν η οµοσπονδία έχει
στη δύναµή της από τριάντα ένα (31) έως εκατό (100) σωµατεία,

γ) από ένδεκα (11) έως δεκαπέντε (15) µέλη, εάν η οµοσπονδία
έχει στη δύναµή της από εκατόν ένα (101) έως διακόσια πενήντα
(250) σωµατεία,

δ) από δεκαπέντε (15) έως είκοσι ένα (21) µέλη, εάν η οµο-
σπονδία έχει στη δύναµή της από διακόσια πενήντα ένα (251) ή
περισσότερα σωµατεία.

Κατά παρέκκλιση του δωδέκατου εδαφίου της παρ. 5 του άρ-
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θρου 5 και του τρίτου εδαφίου της παρ. 5 του άρθρου 14, για την
ανάδειξη του Διοικητικού Συµβουλίου αθλητικής οµοσπονδίας, ο
αριθµός των υποψηφίων από κάθε φύλο πρέπει να είναι τουλάχι-
στον ίσος µε το σαράντα τοις εκατό (40%) του αριθµού των προς
εκλογή θέσεων, συνυπολογιζοµένης και αυτής του Προέδρου.
Τουλάχιστον το ένα τρίτο (1/3) των θέσεων των µελών του Διοι-
κητικού Συµβουλίου κάθε αθλητικής οµοσπονδίας καταλαµβά-
νουν υποχρεωτικά υποψήφιοι από κάθε φύλο και η εκλογή γίνεται
κατά τη σειρά των σταυρών προτίµησης που συγκέντρωσαν οι
υποψήφιοι. Εάν ο αριθµός που προκύπτει είναι δεκαδικός, στρογ-
γυλοποιείται στην αµέσως προηγούµενη ακέραιη µονάδα. Εάν η
ποσόστωση του τρίτου εδαφίου δεν επιτυγχάνεται, ο αριθµός
των θέσεων που προκύπτει κατά το εδάφιο αυτό, ανεξαρτήτως
της γενικής κατάταξης των υποψηφίων µε βάση τους σταυρούς
προτίµησης, συµπληρώνεται από τους υποψηφίους του φύλου,
για το οποίο εφαρµόστηκε η ελάχιστη ποσόστωση του δευτέρου
εδαφίου. Οι τελευταίοι καταλαµβάνουν θέσεις µελών του Δ.Σ.
κατά τη µεταξύ τους σειρά κατάταξης µε βάση τους σταυρούς
προτίµησης που συγκέντρωσαν. Ειδικά το Δ.Σ. της Ελληνικής Πο-
δοσφαιρικής Οµοσπονδίας (Ε.Π.Ο.) εκλέγεται για τετραετή θη-
τεία εντός των µηνών Ιουνίου και Ιουλίου του έτους διεξαγωγής
των Ολυµπιακών Αγώνων, πριν από την έναρξη αυτών και τριάντα
(30) τουλάχιστον ηµέρες πριν από την έναρξη της αµέσως επό-
µενης αγωνιστικής περιόδου.

Ειδικά το Δ.Σ. της Ελληνικής Οµοσπονδίας Αθλητισµού Κωφών
εκλέγεται για τετραετή θητεία, εντός του τελευταίου τετράµηνου
του έτους διεξαγωγής των Ολυµπιακών Αγώνων Κωφών.»

2. Στο άρθρο 50 του ν. 2725/1999, περί επιχορηγήσεων, προ-
στίθεται παρ. 5Α ως εξής:

«5Α. Προϋπόθεση επιχορήγησης ή χρηµατοδότησης από τις
πιστώσεις του ειδικού φορέα 1020.209.0000000 «Γενική Γραµµα-
τεία Αθλητισµού» του τακτικού προϋπολογισµού του Υπουργείου
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, αποτελεί η µη ύπαρξη
οφειλών, που δηµιουργήθηκαν µετά την 31η.12.2023 προς τα
Εθνικά Αθλητικά Κέντρα, καθώς και τα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού
δικαίου «Στάδιο Ειρήνης και Φιλίας», «Εθνικός Οργανισµός Κα-
ταπολέµησης Ντόπινγκ» και «Ολυµπιακό Αθλητικό Κέντρο Αθη-
νών - Σπύρος Λούης». Για την καταβολή της επιχορήγησης ή
χρηµατοδότησης της παρούσας, απαιτείται η χορήγηση βεβαί-
ωσης από τα νοµικά πρόσωπα του πρώτου εδαφίου περί µη
ύπαρξης οφειλών. 

Σε περίπτωση ύπαρξης οφειλής, το ποσό αυτής παρακρατείται
από την εκάστοτε επιχορήγηση ή χρηµατοδότηση, που δικαιού-
ται ο οφειλέτης φορέας και αποδίδεται µε µορφή επιχορήγησης
στο δικαιούχο νοµικό πρόσωπο του πρώτου εδαφίου. Η παρούσα
εφαρµόζεται και για τη χρηµατοδότηση που πραγµατοποιείται
σύµφωνα µε το άρθρο 60 του ν. 2961/2001 (Α’ 266). Οι προβλέ-
ψεις της παρ. 2 του άρθρου δέκατου έκτου του ν. 4787/2021
(Α’44), δεν κωλύουν την εφαρµογή των ρυθµίσεων της παρού-
σας.»

Άρθρο 85
Ανάθεση αρµοδιοτήτων στο Τεχνικό Επιµελητήριο
Ελλάδος για δράσεις ψηφιακού µετασχηµατισµού 

του αθλητισµού - Εξουσιοδοτική διάταξη - Προσθήκη παρ.
4 στο άρθρο 25 του ν. 5085/2024

Στο άρθρο 25 του ν. 5085/2024 (Α’17), περί εξουσιοδοτικών
διατάξεων, προστίθεται παρ. 4 ως εξής:

«4. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού δύναται να ανατίθενται στο Τεχνικό Επιµελητήριο Ελ-
λάδας καθήκοντα υλοποίησης και διαχείρισης δράσεων ψηφια-
κού µετασχηµατισµού του αθλητισµού, όπως αυτός προβλέπεται
στο άρθρο 18, περί δηµιουργίας του πληροφοριακού συστήµα-
τος «e-Κούρος», µε στόχο την προώθηση του αθλητισµού, την
ανάπτυξη του ψηφιακού χάρτη του αθλητισµού, την κεντρική δια-
χείριση των αθλητικών εγκαταστάσεων και τη διαχείριση και υπο-
στήριξη των αντίστοιχων πληροφοριακών συστηµάτων, σύµφωνα
µε τους όρους και τις προϋποθέσεις των ανωτέρω δράσεων. Τα
καθήκοντα της παρούσας ασκούνται σε συνεργασία µε τις αρµό-
διες υπηρεσίες της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού.»

Άρθρο 86
Επαγγελµατικές δραστηριότητες και επαγγελµατικά 

δικαιώµατα των οδηγών βουνού

Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση των
Υπουργών Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού και Τουρι-
σµού, καθορίζονται οι όροι, οι προϋποθέσεις και κάθε σχετική λε-
πτοµέρεια για την άσκηση των επαγγελµατικών δραστηριοτήτων
των οδηγών βουνού και ρυθµίζονται τα επαγγελµατικά δικαιώ-
µατά τους.

Άρθρο 87
Ίδρυση παραρτηµάτων Ανώτατων Εκπαιδευτικών 

Ιδρυµάτων - Τροποποίηση παρ. 2 και 4 
άρθρου 6 ν. 4957/2022

1. Στην παρ. 2 του άρθρου 6 του ν. 4957/2022 (Α’ 141) επέρχο-
νται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο η φράση
«Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται ύστερα από πρόταση
των Υπουργών Παιδείας και Θρησκευµάτων, Οικονοµικών και
Εσωτερικών µετά από εισήγηση της Συγκλήτου του Α.Ε.Ι.» αντι-
καθίσταται από τη φράση «Με κοινή απόφαση των Υπουργών
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών και Εσωτερικών µετά από εισήγηση της Συγκλή-
του του Α.Ε.Ι.», β) στο πέµπτο εδάφιο η φράση «Κατά την έκδοση
του προεδρικού διατάγµατος του πρώτου εδαφίου» αντικαθίστα-
ται µε τη φράση «Κατά την έκδοση της κοινής υπουργικής από-
φασης του πρώτου εδαφίου» και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως
εξής:

«2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και
Εσωτερικών µετά από εισήγηση της Συγκλήτου του Α.Ε.Ι., ιδρύε-
ται παράρτηµα του Α.Ε.Ι. στην αλλοδαπή, εφόσον το επιτρέπει
το εθνικό δίκαιο της χώρας όπου πρόκειται να εγκατασταθεί το
παράρτηµα. Η εισήγηση της Συγκλήτου για την ίδρυση παραρ-
τήµατος στην αλλοδαπή περιλαµβάνει τα ακόλουθα στοιχεία: α)
το είδος της υπό ίδρυση ακαδηµαϊκής µονάδας στην αλλοδαπή,
Σχολής ή Τµήµατος, και την ακαδηµαϊκή της διάρθρωση, β) το
αντικείµενο και τον σκοπό ίδρυσής της, ο οποίος συνάδει µε την
αποστολή του Α.Ε.Ι., γ) τη δυνατότητα οργάνωσης προγραµµά-
των σπουδών και του επιπέδου τους, δ) την προσωρινή διοίκηση
της ακαδηµαϊκής µονάδας, ε) τον χρόνο έναρξης λειτουργίας
της, στ) τη δυνατότητα ίδρυσης και εγκατάστασης επιµέρους
ακαδηµαϊκών µονάδων των άρθρων 46 έως 62 εντός αυτής και
ζ) κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την οργάνωση και λειτουργία της.
Η εισήγηση συνοδεύεται απαραιτήτως από οικονοµοτεχνική µε-
λέτη και µελέτη βιωσιµότητας της υπό ίδρυση ακαδηµαϊκής µο-
νάδας, στην οποία αναλύονται οι κάθε είδους πόροι που
απαιτούνται για την ίδρυση, οργάνωση και λειτουργία της µονά-
δας σε ανθρώπινο δυναµικό, υποδοµές και εξοπλισµό. Το κόστος
ίδρυσης και λειτουργίας του παραρτήµατος στην αλλοδαπή κα-
λύπτεται αποκλειστικά από ιδιωτικούς, διεθνείς ή ίδιους πόρους
του Ειδικού Λογαριασµού Κονδυλίων Έρευνας του Α.Ε.Ι. ή πό-
ρους της Εταιρείας Αξιοποίησης και Διαχείρισης της Περιουσίας
του Α.Ε.Ι. και δεν δύναται να βαρύνει τον τακτικό προϋπολογισµό
του Α.Ε.Ι.. Κατά την έκδοση της κοινής υπουργικής απόφασης
του πρώτου εδαφίου λαµβάνεται υπόψη η νοµοθεσία για την
ανώτατη εκπαίδευση του κράτους, όπου πρόκειται να εγκαταστα-
θεί η ακαδηµαϊκή µονάδα. Προϋπόθεση για την ίδρυση παραρ-
τήµατος στην αλλοδαπή είναι η τήρηση των αρχών της παρ. 5
του άρθρου 3 και των ακαδηµαϊκών ελευθεριών του άρθρου 4.»

2. Στην παρ. 4 του άρθρου 6 του ν. 4957/2022, περί της ίδρυ-
σης παραρτήµατος Α.Ε.Ι. στην αλλοδαπή µε σκοπό την εγκατά-
σταση ερευνητικού πανεπιστηµιακού ινστιτούτου του Α.Ε.Ι., οι
λέξεις «Με προεδρικό διάταγµα» αντικαθίστανται από τις λέξεις
«Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Εσωτερι-
κών» και η παρ. 4 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και
Εσωτερικών που εκδίδεται κατ’ αναλογική εφαρµογή της παρ. 2
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δύναται να ιδρύεται παράρτηµα του Α.Ε.Ι. στην αλλοδαπή µε
σκοπό την εγκατάσταση ερευνητικού πανεπιστηµιακού ινστιτού-
του του Α.Ε.Ι. για την ανάπτυξη της επιστήµης και της έρευνας.»

Άρθρο 88
Αντικατάσταση εξωτερικού µέλους Συµβουλίου 

Διοίκησης Α.Ε.Ι. - Τ ροποποίηση παρ. 7 
άρθρου 13 ν. 4957/2022

Στην παρ. 7 του άρθρου 13 του ν. 4957/2022 (Α’ 141), περί ορ-
γάνωσης και λειτουργίας Συµβουλίου Διοίκησης Ανωτάτου Εκ-
παιδευτικού Ιδρύµατος, επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) στο
πρώτο εδάφιο η φράση «οκτώ ενδεκάτων (8/11)» αντικαθίσταται
από τη φράση «(8) εκ των εναποµεινάντων µελών», β) στο δεύ-
τερο εδάφιο µετά τη φράση «νέων υποψηφίων» προστίθεται η
φράση «για την εκλογή του οποίου απαιτείται οµοίως η θετική
ψήφος τουλάχιστον οκτώ (8) εκ των εναποµεινάντων µελών», γ)
προστίθεται τρίτο εδάφιο και η παρ. 7 διαµορφώνεται ως εξής:

«7. Η αντικατάσταση εξωτερικού µέλους πραγµατοποιείται από
έναν (1) µεταξύ των υποψηφίων που εκδήλωσαν ενδιαφέρον στην
ανοιχτή πρόσκληση και δεν επιλέχθηκαν µε απόφαση του Σ.Δ., η
οποία λαµβάνεται µε αυξηµένη πλειοψηφία οκτώ (8) εκ των ενα-
ποµεινάντων µελών, εφόσον κρίνεται ότι έχει τα απαιτούµενα
προσόντα για την εν λόγω θέση. Αν δεν υπάρχει υποψήφιος ή
δεν επιτυγχάνεται η πλειοψηφία του πρώτου εδαφίου, εκδίδεται
νέα πρόσκληση για την προσέλκυση νέων υποψηφίων, για την
εκλογή του οποίου απαιτείται οµοίως η θετική ψήφος τουλάχι-
στον οκτώ (8) εκ των εναποµεινάντων µελών. Αν δεν επιτευχθεί η
πλειοψηφία του δεύτερου εδαφίου, εφαρµόζονται αναλογικά οι
παρ. 4Α και 4Β του άρθρου 10.»

ΜΕΡΟΣ Β’
ΡΥΘΜΙΣΗ ΘΕΜΑΤΩΝ ΤΟΥ ΤΟΜΕΑ ΤΟΥ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 89
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος Μέρους είναι: α) η δίκαιη αντιµετώπιση
των διακριθέντων αθλητών ως προς την παροχή προνοµίων και
η εξασφάλιση της νοµιµότητας και κανονικότητας στην καταβολή
των οικονοµικών επιβραβεύσεων στους διακριθέντες αθλητές, β)
η εναρµόνιση µε τις επιταγές των αρχών της χρηστής διακυβέρ-
νησης των αθλητικών οµοσπονδιών και γ) η διασφάλιση της συ-
νταγµατικά κατοχυρωµένης αρχής της αναλογικότητας, στον
τοµέα του ερασιτεχνικού αθλητισµού και του επαγγελµατικού
αθλητισµού επί της επιβολής κυρώσεων.

Άρθρο 90
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος Μέρους είναι: 
α) η πρόβλεψη ότι η προϋπόθεση συµµετοχής του ελάχιστου

αριθµού οµάδων ή αθλητών, προκειµένου να αναγνωριστεί η επι-
τευχθείσα διάκριση, πληρούται: αα) για τα οµαδικά αθλήµατα και
µε τη συµµετοχή εθνικών οµάδων από επτά (7) τουλάχιστον
χώρες και επιπλέον µίας οµάδας υπό τη σηµαία της οικείας Πα-
γκόσµιας Οµοσπονδίας ως ουδέτερης και αβ) για τα ατοµικά
αθλήµατα και µε τη συµµετοχή επτά (7) τουλάχιστον αθλητών
ανά αγώνισµα από επτά (7) τουλάχιστον χώρες και επιπλέον ενός
(1) αθλητή υπό τη σηµαία της οικείας Παγκόσµιας Οµοσπονδίας
ως ουδέτερου στο αγώνισµα που σηµειώθηκε η διάκριση,

β) ο υποχρεωτικός ορισµός µελών του Διοικητικού Συµβουλίου
αθλητικής οµοσπονδίας ως υπευθύνων Σχολικού και Πανεπιστη-
µιακού Αθλητισµού, Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης (e- Κούρος)
και Αθλητικής Ακεραιότητας, και

γ) η πρόβλεψη διαβάθµισης στα πρόστιµα που επιβάλλονται
από τη Διαρκή Επιτροπή για την Αντιµετώπιση της Βίας, για γε-

γονότα που λαµβάνουν χώρα σε ερασιτεχνικά και επαγγελµατικά
πρωταθλήµατα.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΔΙΑΚΡΙΘΕΝΤΕΣ ΑΘΛΗΤΕΣ, ΑΘΛΗΤΙΚΑ ΣΩΜΑΤΕΙΑ

Άρθρο 91
Διακρίσεις αθλητών του έτους 2021 - Τροποποίηση παρ.

10 άρθρου 30 ν. 4726/2020

Στο τέλος της παρ. 10 του άρθρου 30 του ν. 4726/2020 (Α’
181), προστίθεται τελευταίο εδάφιο και η παρ. 10 διαµορφώνεται
ως εξής:

«10. Ειδικά για τα έτη 2019 και 2021, το πρώτο εδάφιο της παρ.
8 του άρθρου 34 του ν. 2725/1999 ισχύει για αθλητές και αθλή-
τριες που κατακτούν 1η έως 8η νίκη σε παγκόσµιο πρωτάθληµα
ή 1η έως 6η νίκη σε πανευρωπαϊκό πρωτάθληµα ανδρών - γυναι-
κών, νέων ανδρών - νέων γυναικών, εφήβων - νεανίδων, σε αθλή-
µατα ή αγωνίσµατα αθλήµατος για τα οποία, λόγω της
εφαρµογής των µέτρων πρόληψης της διάδοσης του κορωνοϊού
COVID-19, δεν διεξήχθησαν οι παραπάνω διοργανώσεις εντός
του έτους 2020, όπως αποδεικνύεται από σχετική βεβαίωση της
οικείας αθλητικής οµοσπονδίας. Η παρούσα ισχύει στις περιπτώ-
σεις, που ο αθλητής ή η αθλήτρια θα είχε αγωνιστεί εντός του
έτους 2020 και δεν κατέστη δυνατή η ολοκλήρωση της αγωνιστι-
κής διαδικασίας λόγω της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19
στην ίδια ηλικιακή κατηγορία µε αυτήν στην οποία κατέκτησε νίκη
κατά τα έτη 2019 ή 2021. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 8 του άρ-
θρου 34 του ν. 2725/1999 ισχύει και για αθλητές και αθλήτριες
που κατέκτησαν 1η έως 8η νίκη σε παγκόσµιο πρωτάθληµα ή 1η
έως 6η νίκη σε πανευρωπαϊκό πρωτάθληµα ανδρών - γυναικών,
νέων ανδρών - νέων γυναικών, εφήβων - νεανίδων, σε αθλήµατα
ή αγωνίσµατα αθλήµατος, τα οποία διεξήχθησαν εντός του έτους
2020, χωρίς να ολοκληρωθούν οι παραπάνω διοργανώσεις, λόγω
εφαρµογής µέτρων πρόληψης της διάδοσης του κορωνοϊού
COVID-19, όπως αποδεικνύεται από σχετική βεβαίωση της οι-
κείας αθλητικής οµοσπονδίας. Η ισχύς του παρόντος εφαρµόζε-
ται και σε αθλητές και αθλήτριες που κατέκτησαν εντός του
έτους 2021 τις ίδιες νίκες και στις σε αυτήν αναφερόµενες διορ-
γανώσεις που ήταν προγραµµατισµένες για το αγωνιστικό πρό-
γραµµα τους έτους 2021 και διεξήχθησαν οποτεδήποτε εντός
του έτους αυτού.»

Άρθρο 92
Πλήρωση µε τη συµµετοχή οµάδας ή αθλητή 

που αγωνίστηκε υπό τη σηµαία διεθνούς αθλητικής 
οµοσπονδίας του ελάχιστου απαιτούµενου

ανταγωνισµού για την αναγνώριση εξαιρετικής
αθλητικής διάκρισης - Κάλυψη των οικονοµικών
επιβραβεύσεων προς διακεκριµένους αθλητές

από τον τακτικό προϋπολογισµό της Γ.Γ.Α. - 
Τροποποίηση παρ. 2 και 7 άρθρου 34 ν. 2725/1999 

1. Στην παρ. 2 του άρθρου 34 του ν. 2725/1999 (Α’ 121), περί
των παροχών σε διακρινόµενους αθλητές, επέρχονται οι ακόλου-
θες τροποποιήσεις: α) στην περ. β) προστίθεται τρίτο εδάφιο και
β) προς εναρµόνιση µε την προηγούµενη τροποποίηση στο δεύ-
τερο εδάφιο της περ. γ) µετά από τις λέξεις «στο δεύτερο» προ-
στίθενται οι λέξεις «και τρίτο» και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως
εξής:

«2. Εξαιρετική αγωνιστική διάκριση κατά την έννοια της παρ. 1
του παρόντος είναι:

α) Η κατάκτηση 1ης έως 8ης νίκης σε θερινούς ή χειµερινούς
Ολυµπιακούς Αγώνες.

β) Η κατάκτηση 1ης έως 8ης νίκης σε Παγκόσµια Πρωταθλή-
µατα ανδρών - γυναικών, νέων ανδρών - νέων γυναικών, εφήβων
- νεανίδων, παίδων - κορασίδων (εφεξής για τις ανάγκες του πα-
ρόντος άρθρου: όλων των κατηγοριών) σε άθληµα ή αγώνισµα
αθλήµατος που καλλιεργείται από αναγνωρισµένες κατά τον πα-
ρόντα νόµο οµοσπονδίες.

Απαραίτητη προϋπόθεση για την αναγνώριση της εξαιρετικής

19370 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



αυτής αγωνιστικής διάκρισης είναι η συµµετοχή στη διοργάνωση
εθνικών οµάδων από οκτώ (8) τουλάχιστον χώρες προκειµένου
για τα οµαδικά αθλήµατα και για τα ατοµικά αθλήµατα η συµµε-
τοχή οκτώ (8) τουλάχιστον αθλητών ανά αγώνισµα από οκτώ (8)
τουλάχιστον χώρες στο αγώνισµα που σηµειώθηκε η διάκριση.

Από το έτος 2023 και εφεξής, θεωρείται ότι η προϋπόθεση
συµµετοχής του ελάχιστου αριθµού οµάδων ή αθλητών του προ-
ηγούµενου εδαφίου πληρούται επίσης: α) για τα οµαδικά αθλή-
µατα µε τη συµµετοχή εθνικών οµάδων από επτά (7) τουλάχιστον
χώρες και επιπλέον µίας οµάδας υπό τη σηµαία της οικείας Πα-
γκόσµιας Οµοσπονδίας ως ουδέτερης και β) για τα ατοµικά αθλή-
µατα µε τη συµµετοχή επτά (7) τουλάχιστον αθλητών ανά
αγώνισµα από επτά (7) τουλάχιστον χώρες και επιπλέον ενός (1)
αθλητή υπό τη σηµαία της οικείας Διεθνούς Οµοσπονδίας ως ου-
δέτερου στο αγώνισµα που σηµειώθηκε η διάκριση.

γ) Η κατάκτηση 1ης έως 8ης νίκης σε Πανευρωπαϊκά Πρωτα-
θλήµατα όλων των κατηγοριών σε άθληµα ή αγώνισµα αθλήµα-
τος που καλλιεργείται από αναγνωρισµένες κατά τον παρόντα
νόµο οµοσπονδίες.

Απαραίτητη προϋπόθεση για την αναγνώριση της εξαιρετικής
αυτής αγωνιστικής διάκρισης είναι να ισχύουν τα οριζόµενα στο
δεύτερο και τρίτο εδάφιο της περίπτωσης β’ της παραγράφου
αυτής.

δ) Η κατάκτηση 1ης έως 3ης νίκης σε Μεσογειακούς Αγώνες.
ε) Η κατάκτηση 1ης έως 3ης νίκης σε Ολυµπιακούς Αγώνες Νε-

ότητας.
στ) Η κατάκτηση 1ης έως 3ης νίκης σε Πανελλήνιους Αγώνες

όλων των κατηγοριών.
ζ) Η κατάκτηση 1ης έως 3ης νίκης σε Πανελλήνιους Μαθητι-

κούς - Σχολικούς Αγώνες.
η) Η επίτευξη ή η ισοφάριση παγκόσµιας ή πανευρωπαϊκής επί-

δοσης όλων των κατηγοριών σε άθληµα ή αγώνισµα αθλήµατος
που καλλιεργείται από αναγνωρισµένες κατά τον παρόντα νόµο
οµοσπονδίες.

θ) Η κατάκτηση 1ης έως 3ης νίκης σε Παγκόσµιους Σχολικούς
Αγώνες.»

2. Στην παρ. 7 του άρθρου 34 του ν. 2725/1999, περί των οικο-
νοµικών επιβραβεύσεων στους διακρινόµενους αθλητές, επέρ-
χονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο
προστίθεται η φράση «καθώς και το τακτικό σκέλος του προϋπο-
λογισµού της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού του Υπουργείου
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού» και β) το δεύτερο εδά-
φιο αντικαθίσταται και η παρ. 7 διαµορφώνεται ως εξής:

«7. Οι οικονοµικές επιβραβεύσεις που αναφέρονται στις προ-
ηγούµενες παραγράφους χορηγούνται σε κάθε αθλητή µε κοινή
απόφαση του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και
του αρµόδιου για τον αθλητισµό Υπουργού ή άλλου από αυτόν
εξουσιοδοτηµένου οργάνου από τα ειδικά έσοδα της Γενικής
Γραµµατείας Αθλητισµού, καθώς και το τακτικό σκέλος του προ-
ϋπολογισµού της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού του Υπουρ-
γείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού. Η απόφαση αυτή
εκδίδεται εντός των πρώτων έξι (6) µηνών του έτους καταβολής.»

Άρθρο 93
Κώλυµα εκλογιµότητας για τους εν ενεργεία διαιτητές και

κριτές του αθλήµατος της γυµναστικής - 
Τροποποίηση παρ. 4 άρθρου 3 ν. 2725/1999

Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 3 του
ν. 2725/1999 (Α’121), περί του κωλύµατος των εν ενεργεία διαι-
τητών, κριτών, χρονοµέτρων και όσων άλλων συµµετέχουν σε δι-
αιτητικό έργο ατοµικού αθλήµατος να είναι µέλη του Διοικητικού
Συµβουλίου ή της εξελεγκτικής επιτροπής ή αντιπρόσωποι σε
υπερκείµενες ενώσεις ή οµοσπονδίες, διαγράφονται οι λέξεις
«της γυµναστικής» και η παρ. 4 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Οι εν ενεργεία διαιτητές, κριτές, χρονοµέτρες και όσοι
άλλοι συµµετέχουν σε διαιτητικό έργο ατοµικού αθλήµατος, µέλη
των οικείων συνδέσµων, µπορούν να είναι µέλη αθλητικού σωµα-
τείου που καλλιεργεί τον ίδιο κλάδο άθλησης, δεν επιτρέπεται
όµως να είναι µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου ή της εξελεγκτι-
κής επιτροπής του σωµατείου αυτού, ούτε να είναι αντιπρόσωποί

του σε υπερκείµενες ενώσεις ή οµοσπονδίες. Το κώλυµα του
προηγούµενου εδαφίου δεν ισχύει για τους διαιτητές και τους
κριτές των αθληµάτων της σκοποβολής, του ζατρικίου, του αγω-
νιστικού µπριτζ, του αεραθλητισµού, της τοξοβολίας, του θαλάσ-
σιου σκι και τους αλυτάρχες και τους κριτές των αθληµάτων του
µηχανοκίνητου αθλητισµού.»

Άρθρο 94
Θητεία Διοικητικού Συµβουλίου Οµοσπονδίας - 

Αντικατάσταση παρ. 7 άρθρου 22
ν. 2725/1999

Η παρ. 7 του άρθρου 22 του ν. 2725/1999 (Α’ 121), περί Διοι-
κητικού Συµβουλίου αθλητικής οµοσπονδίας, αντικαθίσταται ως
εξής:     

«7. Δεν επιτρέπεται να εκλεγεί πρόεδρος του Διοικητικού Συµ-
βουλίου αθλητικής οµοσπονδίας όποιος έχει συµπληρώσει, σε
µία ή σε περισσότερες οµοσπονδίες, τρεις (3) συνολικά πλήρεις
θητείες στο αξίωµα αυτό. Δεν επιτρέπεται να εκλεγεί αντιπρό-
εδρος, γραµµατέας ή ταµίας του Διοικητικού Συµβουλίου αθλη-
τικής οµοσπονδίας όποιος έχει εκλεγεί σε οποιοδήποτε από τα
αξιώµατα αυτά ή στο αξίωµα του Προέδρου δύο (2) συνεχόµενες
φορές για πλήρη θητεία. Πρόσωπο που έχει υπηρετήσει επί δύο
(2) συνεχόµενες θητείες σε οποιοδήποτε από τα αξιώµατα του
Αντιπροέδρου, γραµµατέα ή ταµία, δύναται να επανεκλεγεί σε
τέτοια θέση εφόσον µεσολαβήσει χρονική περίοδος τεσσάρων
(4) ετών. Για τις ανάγκες εφαρµογής της παρούσας λογίζεται
πλήρης η θητεία που λήγει πρόωρα για οποιονδήποτε λόγο. Μετά
τη συµπλήρωση θητείας συνολικής διάρκειας είκοσι (20) ετών,
στα αξιώµατα του προέδρου, αντιπροέδρου, γραµµατέα ή ταµία,
του Διοικητικού Συµβουλίου αθλητικής οµοσπονδίας, ουδείς δύ-
ναται να εκλεγεί σε οποιοδήποτε από τα αξιώµατα αυτά, δύναται,
όµως, να εκλεγεί µέλος του Διοικητικού Συµβουλίου ή να αναλά-
βει άλλες αρµοδιότητες σε µη αιρετές θέσεις στις οποίες τοπο-
θετείται µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου. Οι ρυθµίσεις
της παρούσας ισχύουν και για τις αθλητικές οµοσπονδίες ατόµων
µε αναπηρία. Υποψηφιότητα που υποβάλλεται κατά παράβαση
της παρούσας είναι αυτοδικαίως άκυρη.»

Άρθρο 95
Προσαρµογή καταστατικού αθλητικών σωµατείων, 
αθλητικών ενώσεων και αθλητικών οµοσπονδιών -

Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 30 ν. 4726/2020

Το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 30 του  ν. 4726/2020
(Α’ 181), περί της υποχρέωσης αθλητικών σωµατείων, αθλητικών
ενώσεων και αθλητικών οµοσπονδιών να τροποποιήσουν το κα-
ταστατικό τους, µε σκοπό την προσαρµογή του σε συγκεκριµένες
ρυθµίσεις του ν. 2725/1999 (Α’ 121), τροποποιείται ως προς την
καταληκτική ηµεροµηνία, και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Έως την 31η.12.2024, τα αθλητικά σωµατεία, οι αθλητικές
ενώσεις και οι αθλητικές οµοσπονδίες οφείλουν να τροποποι-
ήσουν το καταστατικό τους, µε σκοπό την προσαρµογή του στα
άρθρα 2, 3, 5, 11, 14, 20, 22 και 24 του ν. 2725/1999 (Α’121). Η
απόφαση της Γενικής Συνέλευσης (Γ.Σ.), περί τροποποίησης του
καταστατικού προς εναρµόνιση µε τις αναφερόµενες στο πρώτο
εδάφιο διατάξεις, λαµβάνεται µε απλή απαρτία και πλειοψηφία,
κατά παρέκκλιση από κάθε διαφορετική καταστατική πρόβλεψη.
Έως ότου γίνει η προσαρµογή του καταστατικού, οι αναφερόµε-
νες στο πρώτο εδάφιο διατάξεις κατισχύουν κάθε διαφορετικής
καταστατικής ρύθµισης. Αν παρέλθει άπρακτη η παραπάνω προ-
θεσµία, αίρεται αυτοδικαίως η ειδική αθλητική αναγνώριση που
είτε έχει χορηγηθεί σύµφωνα µε τα άρθρα 8 και 28 του
ν. 2725/1999 είτε λογίζεται ως χορηγηθείσα κατά την παρ. 5 του
άρθρου 135 του ιδίου ως άνω νόµου. Η σχετική διαπιστωτική
πράξη περί της αυτοδίκαιης άρσης της ειδικής αθλητικής ανα-
γνώρισης εκδίδεται από το αρµόδιο όργανο του Υπουργείου Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού.»

Άρθρο 96

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΣΤ’ - 26 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 19371



Ορισµός µελών του Διοικητικού Συµβουλίου αθλητικής
οµοσπονδίας ως υπευθύνων για συγκεκριµένα 

θέµατα - Προσθήκη παρ. 9 στο άρθρο 22 
του ν. 725/1999

Στο άρθρο 22 του ν. 2725/1999 (Α’ 121) προστίθεται παρ. 9 ως
εξής:

«9. Το Διοικητικό Συµβούλιο µετά την εκλογή του και κατά τη
συγκρότησή του σε σώµα, ορίζει µεταξύ των εκλεγµένων µελών
του έναν (1) Υπεύθυνο Σχολικού και Πανεπιστηµιακού Αθλητι-
σµού, έναν (1) Υπεύθυνο Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης (e-Κού-
ρος) και έναν (1) Υπεύθυνο Αθλητικής Ακεραιότητας και
Αθλητικών Αξιών.»

Άρθρο 97
Προσθήκη µέσων σύγχρονης τεχνολογίας 

για την άσκηση των καθηκόντων της Δ.Ε.Α.Β. - 
Προσθήκη παρ. 3Α στο άρθρο 41Α του ν. 2725/1999

Στο άρθρο 41Α του ν. 2725/1999 (Α’ 121) προστίθεται παρ. 3Α
ως εξής:

«3Α. Στο πλαίσιο άσκησης των καθηκόντων της, όπως ορίζο-
νται στην παρ. 3, η Δ.Ε.Α.Β. δύναται: α) να συνεδριάζει και µε τη
χρήση µέσων σύγχρονης τεχνολογίας (τηλεµατική) και β) να επι-
δίδει κλήσεις, πράξεις και αποφάσεις της, προς κάθε ενδιαφερό-
µενο ή τρίτο, και µε τη χρήση ηλεκτρονικού ταχυδροµείου, καθώς
και µε κάθε άλλο πρόσφορο µέσο.»

Άρθρο 98
Υποβολή γραπτού αιτήµατος λέσχης προς Π.Α.Ε.
για τη χορήγηση συναίνεσης για την αναγνώριση

και λειτουργία  λέσχης φιλάθλων - Προθεσµία
χορήγησης συναίνεσης - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου
41Β ν. 2725/1999 και παρ. 1 άρθρου 30 ν. 5085/2024

1. Στην περ. α) της παρ. 2 του άρθρου 41Β του
ν. 2725/1999 (Α’ 121), περί εδρών, µελών και ταυτότητας µέλους,
προστίθενται νέα εδάφια τέταρτο και πέµπτο και η παρ. 2 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«2. ΕΔΡΑ - ΜΕΛΗ - ΤΑΥΤΟΤΗΤΑ ΜΕΛΟΥΣ.
α) Ως έδρα της λέσχης επιλέγεται υποχρεωτικά η έδρα του

αθλητικού σωµατείου ή της Π.Α.Ε. που έχει παράσχει τη γραπτή
συναίνεση της υποπερ. αα) της περ. α) της παρ. 3 ή της περ. ε)
της παρ. 7. Τα γραφεία της λέσχης συστεγάζονται υποχρεωτικά
µε το αθλητικό σωµατείο ή την Π.Α.Ε. του πρώτου εδαφίου, κατά
περίπτωση. Κάθε αθλητικό σωµατείο ή Π.Α.Ε. υποχρεούται να
συναινέσει γραπτώς για την αναγνώριση ως σωµατείου και τη λει-
τουργία µίας (1) λέσχης, µη επιτρεπόµενης της παροχής συναί-
νεσης για την αναγνώριση και τη λειτουργία περισσοτέρων
λεσχών. Η υποβολή αιτήµατος προς Π.Α.Ε. από υφιστάµενη ή
υπό σύσταση λέσχη φιλάθλων, για τη χορήγηση της γραπτής συ-
ναίνεσης του τρίτου εδαφίου, γίνεται µόνον εγγράφως. Ταυτό-
χρονα µε την υποβολή του ή έως και την εποµένη ηµέρα της
υποβολής του, το αίτηµα κοινοποιείται από την υφιστάµενη ή υπό
σύσταση λέσχη φιλάθλων στο Τµήµα Λεσχών Φιλάθλων της Δι-
εύθυνσης Επαγγελµατικού Αθλητισµού και Επαγγελµάτων Αθλη-
τισµού της Γ.Γ.Α. άλλως η υποβολή τέτοιου αιτήµατος δεν έχει
αποδεικτική ισχύ ενώπιον οποιασδήποτε διοικητικής ή δικαστικής
αρχής. Αν υφίσταται ή ιδρυθεί Π.Α.Ε. σύµφωνα µε τα άρθρα 64
έως 76, η λέσχη αναγνωρίζεται και λειτουργεί υποχρεωτικά µε τη
γραπτή συναίνεση της Π.Α.Ε.. Π.Α.Ε. που δεν συµµορφώνεται µε
την υποχρέωση του τρίτου εδαφίου, δεν χρηµατοδοτείται µε την
κοινή υπουργική απόφαση που εκδίδεται µε βάση το άρθρο 79
του ν. 4764/2020 (Α’ 256) για το έτος για το οποίο δεν έχει παρα-
σχεθεί ή ανανεωθεί η απαιτούµενη συναίνεση.

β) Μέλος λέσχης µπορεί να είναι όποιος έχει µόνιµη κατοικία
ή σταθερή διαµονή στην Ελλάδα, έχει συµπληρώσει το δέκατο
όγδοο (18ο) έτος της ηλικίας του και δεν συντρέχει στο πρόσωπό
του κάποιο από τα κωλύµατα των περ. β’, γ’ και δ’ της παρ. 1 του
άρθρου 3 του παρόντος. Η λέσχη εκδίδει υποχρεωτικά δελτίο
ταυτότητας για κάθε µέλος της, το οποίο ισχύει για ένα (1) έτος.»

2. Στην παρ. 1 του άρθρου 30 του ν. 5085/2024 (Α’ 17), περί
µεταβατικών διατάξεων, στο πρώτο εδάφιο οι λέξεις «Εντός προ-
θεσµίας δύο (2) µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόντος»
αντικαθίστανται από τις λέξεις «Έως την 20ή.8.2024» και η παρ.
1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Έως την 20ή.8.2024 οι Ποδοσφαιρικές Ανώνυµες Εταιρίες
(Π.Α.Ε.) υποχρεούνται όπως χορηγήσουν γραπτή συναίνεση σε
λέσχη φιλάθλων, σύµφωνα µε την υποπερ. αα) της περ. α) της
παρ. 3 ή την περ. ε) της παρ. 7 του άρθρου 41Β του ν. 2725/1999
(Α’ 121) και να την υποβάλουν στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού
(Γ.Γ.Α.). Π.Α.Ε. που δεν συµµορφώνεται µε την υποχρέωση του
πρώτου εδαφίου, δεν χρηµατοδοτείται για το 2024 µε την κοινή
υπουργική απόφαση που εκδίδεται µε βάση το άρθρο 79 του ν.
4764/2020 (Α’ 256).»

Άρθρο 99
Παράταση της υποχρέωσης απασχόλησης προπονητή ανα-

λόγως του επιπέδου άδειας άσκησης
επαγγέλµατος - Τροποποίηση παρ. 5

άρθρου 140 ν. 2725/1999

Στην παρ. 5 του άρθρου 140 του ν. 2725/1999 (Α’ 121), περί
της έναρξης ισχύος διατάξεων του ν. 2725/1999: α) µετά από τη
λέξη «ισχύς» διαγράφονται οι λέξεις και οι αριθµοί «της παρ. 4
του άρθρου 31, ως προς την υποχρέωση απασχόλησης προπο-
νητή, και», β) η ηµεροµηνία «1η.7.2024» αντικαθίσταται µε την
ηµεροµηνία «1η.7.2026» και η παρ. 5 διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Η ισχύς της παρ. 2 του άρθρου 31Α, ως προς την απασχό-
ληση προπονητή αναλόγως του επιπέδου άδειας άσκησης επαγ-
γέλµατος, αρχίζει από την 1η.7.2026.»

Άρθρο 100
Διοικητικές κυρώσεις σε περίπτωση παρότρυνσης, 

υποκίνησης, ενθάρρυνσης ή επιδοκιµασίας επεισοδίων,
ρατσιστικών συµπεριφορών και εν γένει φαινοµένων βίας -

Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 1 ν. 4326/2015

Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 1 του
ν. 4326/2015 (Α’  49), περί των διοικητικών µέτρων κατά της βίας
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) προστίθεται η
φράση «, η οποία λαµβάνει χώρα µέσα σε αποκλειστική προθε-
σµία δύο (2) εργασίµων ηµερών» και β) η φράση «πρόστιµα
ύψους από δέκα χιλιάδες (10.000) έως ένα εκατοµµύριο
(1.000.000) ευρώ» αντικαθίσταται από τη φράση «πρόστιµα
ύψους από χίλια (1.000) έως πενήντα χιλιάδες (50.000) ευρώ σε
περίπτωση που τα φαινόµενα βίας και οι εν γένει παραβατικές
συµπεριφορές αφορούν ερασιτεχνικά πρωταθλήµατα και ύψους
από δέκα χιλιάδες (10.000) έως ένα εκατοµµύριο (1.000.000)
ευρώ σε περίπτωση που τα φαινόµενα βίας και οι εν γένει παρα-
βατικές συµπεριφορές αφορούν σε επαγγελµατικά πρωταθλή-
µατα» και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Σε σοβαρές περιπτώσεις τέλεσης επεισοδίων, παρότρυν-
σης σε πρόκληση επεισοδίων, ρατσιστικών συµπεριφορών και εν
γένει φαινοµένων βίας που σχετίζονται µε τον αθλητισµό, εντός
ή εκτός αγωνιστικών χώρων, η Διαρκής Επιτροπή για την Αντιµε-
τώπιση της Βίας (Δ.Ε.Α.Β.), µετά από προηγούµενη κλήση και
ακρόαση του ελεγχόµενου νοµικού ή φυσικού προσώπου, η
οποία λαµβάνει χώρα µέσα σε αποκλειστική προθεσµία δύο (2)
εργασίµων ηµερών, µπορεί να επιβάλει στα οικεία αθλητικά σω-
µατεία, Τµήµατα Αµειβοµένων Αθλητών (Τ.Α.Α.) και Αθλητικές
Ανώνυµες Εταιρίες (Α.Α.Ε.), καθώς και στις οικείες αθλητικές
οµοσπονδίες ή/και επαγγελµατικούς συνδέσµους, αλλά και µε-
µονωµένα σε φυσικά πρόσωπα, πρόστιµα ύψους από χίλια
(1.000) έως πενήντα χιλιάδες (50.000) ευρώ σε περίπτωση που
τα φαινόµενα βίας και οι εν γένει παραβατικές συµπεριφορές
αφορούν ερασιτεχνικά πρωταθλήµατα και ύψους από δέκα χιλιά-
δες (10.000) έως ένα εκατοµµύριο (1.000.000) ευρώ σε περί-
πτωση που τα φαινόµενα βίας και οι εν γένει παραβατικές
συµπεριφορές αφορούν σε επαγγελµατικά πρωταθλήµατα, σε
ιδιαίτερα δε σοβαρές περιπτώσεις µπορεί να προβαίνει και σε
ανάκληση της υφιστάµενης ειδικής αθλητικής αναγνώρισης. Σε
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περίπτωση άπρακτης παρέλευσης προθεσµίας επτά (7) ηµερών
από την εκδήλωση των φαινοµένων βίας, τα µέτρα του πρώτου
εδαφίου λαµβάνονται από τον αρµόδιο για τον αθλητισµό
Υπουργό µετά από διαβίβαση του σχετικού φακέλου από τα κατά
περίπτωση αρµόδια όργανα και κατόπιν κλήσης και ακρόασης
του ελεγχόµενου νοµικού ή φυσικού προσώπου.

Η συνεργασία των ανωτέρω νοµικών και φυσικών προσώπων
µε τις αρχές και η παροχή στοιχείων, όταν έχουν ως αποτέλεσµα
τον εντοπισµό και τη σύλληψη των δραστών, αποτελούν ελαφρυ-
ντικές περιστάσεις, οι οποίες µειώνουν το ύψος του επιβαλλόµε-
νου προστίµου κατά πενήντα τοις εκατό (50%).

Άρθρο 101
Ειδικές περιπτώσεις επιβολής διοικητικών κυρώσεων στο

πλαίσιο αθλητικών συναντήσεων που διεξάγονται σε κλει-
στές αθλητικές εγκαταστάσεις -                                      Τρο-

ποποίηση παρ. 1 άρθρου 1Α ν. 4326/2015

Στην παρ. 1 του άρθρου 1Α του ν. 4326/2015 (Α’ 49), περί της
επιβολής διοικητικής κύρωσης της διεξαγωγής µίας (1) αθλητι-
κής συνάντησης χωρίς την παρουσία θεατών σε οποιαδήποτε
εθνική διοργάνωση, προστίθεται δεύτερο εδάφιο και η παρ. 1
διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Σε περιπτώσεις ρίψης εντός του αγωνιστικού χώρου ή των
αποδυτηρίων ή σε κερκίδα αθλητικής εγκατάστασης πριν από την
έναρξη, κατά τη διάρκεια ή µετά από τη λήξη αθλητικής εκδήλω-
σης, αντικειµένου πρόσφορου να προκαλέσει σωµατική βλάβη
προσώπου και ιδίως πυρσού, φωτοβολίδας, κροτίδας, βεγγαλι-
κού, πυροτεχνήµατος, καπνογόνου και οποιασδήποτε γενικώς εύ-
φλεκτης ύλης, στο αθλητικό σωµατείο, το Τ.Α.Α. ή την Α.Α.Ε. που
αγωνίζεται ως γηπεδούχος, επιβάλλεται η διοικητική κύρωση της
διεξαγωγής µίας (1) αθλητικής συνάντησης χωρίς την παρουσία
θεατών σε οποιαδήποτε εθνική διοργάνωση. Η ποινή του πρώτου
εδαφίου επιβάλλεται και σε περίπτωση αφής καπνογόνων, πυρ-
σών ή οποιαδήποτε εύφλεκτης ύλης σε κλειστές αθλητικές εγκα-
ταστάσεις.»

Άρθρο 102
Παράταση χρόνου έναρξης εφαρµογή

της υποχρέωσης προµήθειας κάρτας φιλάθλου - 
Τροποποίηση περ. η) παρ. 6 άρθρου 41Γ ν. 2725/1999

Το πρώτο εδάφιο της περ. η) της παρ. 6 του άρθρου 41Γ του
ν. 2725/1999 (Α’ 121), περί της έναρξης εφαρµογής της υποχρέ-
ωσης προµήθειας κάρτας φιλάθλου, τροποποιείται, ως προς τον
χρόνο έναρξης εφαρµογής της υποχρέωσης, και η περ. η) της
παρ. 6 του άρθρου 41Γ διαµορφώνεται ως εξής: 

«η) Χρόνος έναρξης ισχύος της περ. ε) της παρούσας ορίζεται
η 1η Ιουλίου 2025. Από την έναρξη ισχύος της παρ. 6 καταργείται
κάθε γενική ή ειδική διάταξη που είναι αντίθετη ή ρυθµίζει δια-
φορετικά τα θέµατα που µε αυτήν ρυθµίζονται. Κανονιστικές πρά-
ξεις που εκδόθηκαν κατ' εξουσιοδότηση της ισχύουσας µέχρι τη
δηµοσίευση της παρούσας και δεν αντίκεινται σε διατάξεις της
παρούσας ή δεν ρυθµίζουν διαφορετικά τα θέµατα που µε αυτήν
ρυθµίζονται, εξακολουθούν να ισχύουν.»

Άρθρο 103
Παράταση διάρκειας ισχύος σύµβασης 

παροχής υπηρεσιών VAR

Η διάρκεια της από 9.5.2019 µε αρ. πρωτ. 1/2019 σύµβασης
του πρώην Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και
Ενηµέρωσης µε αντικείµενο την παροχή γενικών υπηρεσιών και
προµηθειών για τον «Ψηφιακό Μετασχηµατισµό του Ελληνικού
Ποδοσφαίρου µε σύγχρονα Ψηφιακά Μέσα ΤΠΕ», όπως τροπο-
ποιήθηκε και ισχύει, καθώς και της από 3.7.2019 µε αρ. πρωτ.
4/2019 σύµβασης του πρώην Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής,
Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης µε αντικείµενο την παροχή γε-
νικών υπηρεσιών «Υπηρεσία διασύνδεσης των γηπέδων διεξαγω-
γής αγώνων της Super League µε το κέντρο επιχειρήσεων VAR»
παρατείνονται, αυτοδίκαια, από τη λήξη τους έως την ολοκλή-

ρωση όλων των παιχνιδιών του Πρωταθλήµατος της επαγγελµα-
τικής κατηγορίας Super league και του τελικού του Κυπέλλου Ελ-
λάδος της αγωνιστικής περιόδου 2024 - 2025, οπότε και λύονται
αυτοδικαίως και πάντως όχι πέραν της 31ης Ιουλίου 2025. 

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ - ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ - 

ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 104
Εξουσιοδοτική διάταξη - Προσθήκη παρ. 5 

στο άρθρο 15 του ν. 5029/2023

Στο άρθρο 15 του ν. 5029/2023 (Α’ 55), περί εξουσιοδοτικών
διατάξεων, προστίθεται παρ. 5 ως εξής: 

«5. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού προσδιορίζονται τα ειδικότερα προσόντα των στελε-
χών των τριµελών επιτροπών της περ. στ) του άρθρου 3, η θητεία
τους και κάθε άλλο ειδικό ή λεπτοµερειακό ζήτηµα σχετικά µε τη
λειτουργία τους.»

Άρθρο 105
Εξουσιοδοτική διάταξη για την προκήρυξη θέσεων

για τα µέλη Συνεργαζόµενου Εκπαιδευτικού 
Προσωπικού του Ελληνικού Ανοιχτού Πανεπιστηµίου -

Τροποποίηση παρ. 5 άρθρου 177 ν. 5094/2024

Στην παρ. 5 του άρθρου 177 του ν. 5094/2024 (Α’ 39), περί
εξουσιοδοτικών διατάξεων του Κεφαλαίου Ε’ του Μέρους Β’ του
νόµου αυτού, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις α) οι λέ-
ξεις «παρ. 2» αντικαθίστανται από τις λέξεις «παρ. 4» και β) οι λέ-
ξεις «κάθε τρία (3) έτη» αντικαθίστανται από τις λέξεις «κάθε
τέσσερα (4) έτη» και η παρ. 5 διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Με απόφαση του Συµβουλίου Διοίκησης του Ε.Α.Π. προκη-
ρύσσονται για συγκεκριµένες Θεµατικές Ενότητες οι θέσεις για
τα µέλη Συνεργαζόµενου Εκπαιδευτικού Προσωπικού της παρ. 4
του άρθρου 30 κάθε τέσσερα (4) έτη.»

Άρθρο 106
Εξουσιοδοτική διάταξη - Καταβολή αποζηµίωσης 

στα µέλη του Συµβουλίου Διοίκησης των Ανωτάτων Εκπαι-
δευτικών Ιδρυµάτων -

Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 411 ν. 4957/2022

Στην παρ. 2 του άρθρου 411 του ν. 4957/2022 (Α’141), περί
εξουσιοδοτικών διατάξεων του Κεφαλαίου Β’ του Μέρους Α’,
προστίθενται νέα εδάφια, δεύτερο και τρίτο και η παρ. 2 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού και Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών κα-
θορίζεται το ύψος της αποζηµίωσης των µελών του Συµβουλίου
Διοίκησης ανά συνεδρίαση. Η αποζηµίωση δύναται να καταβάλ-
λεται αναδροµικά από την έκδοση της διαπιστωτικής πράξης συ-
γκρότησης του Συµβουλίου Διοίκησης, σύµφωνα µε την παρ. 5
του άρθρου 10. Στην περίπτωση του δεύτερου εδαφίου η δαπάνη
καλύπτεται αποκλειστικά από ίδιους πόρους του Α.Ε.Ι..»

Άρθρο 107
Εξουσιοδοτική διάταξη για τη ρύθµιση θεµάτων
σχετικά µε τον τρόπο παροχής της εκπαίδευσης 

σε νοσηλευτικά ιδρύµατα και σε δοµές φιλοξενίας -
Τροποποίηση παρ. 6 άρθρου 34 ν. 3699/2008

Στην παρ. 6 του άρθρου 34 του ν. 3699/2008 (Α’ 199), περί της
εξουσιοδότησης προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού για τη ρύθµιση του τρόπου παροχής της εκπαίδευ-
σης στο σπίτι και των προγραµµάτων παράλληλης στήριξης,
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο
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της παρ. 6: αα) οι λέξεις «του Υπουργού» αντικαθίστανται µε τις
λέξεις «των Υπουργών», αβ) πριν από τις λέξεις «, που εκδίδο-
νται» προστίθεται η φράση «και του κατά περίπτωση καθ’ ύλην
αρµόδιου Υπουργού» και β) στην περ. γ) της παρ. 6 µετά τις λέ-
ξεις «στο σπίτι» προστίθενται οι λέξεις «, σε νοσηλευτικό ίδρυµα
και δοµές φιλοξενίας, καθώς» και η παρ. 6 διαµορφώνεται ως
εξής:

«6. Με αποφάσεις των Υπουργών Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού και του κατά περίπτωση καθ’ ύλην αρµόδιου Υπουρ-
γού, που εκδίδονται ύστερα από εισήγηση του Ινστιτούτου Εκ-
παιδευτικής Πολιτικής (Ι.Ε.Π.), ρυθµίζονται θέµατα σχετικά µε:

α) την ένταξη, φοίτηση και αποφοίτηση των µαθητών µε ανα-
πηρία ή µε ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες σε όλους τους τύπους
σχολείων ΕΑΕ, ΤΕ και προγραµµάτων πρώιµης παρέµβασης και
παράλληλης στήριξης,

β) την προσωνυµία και τον τίτλο, καθώς και τον εξειδικευµένο
τύπο των σχολείων ΕΑΕ και τον ελάχιστο αριθµό µαθητών που
φοιτούν στις µονάδες αυτές και τις επί µέρους τάξεις,

γ) τον τρόπο παροχής της εκπαίδευσης στο σπίτι, σε νοσηλευ-
τικό ίδρυµα και δοµές φιλοξενίας, καθώς και των προγραµµάτων
παράλληλης στήριξης,

δ) τα ειδικότερα καθήκοντα και τις υποχρεώσεις: αα) του εκ-
παιδευτικού προσωπικού που υπηρετεί σε ΣΜΕΑΕ, ΚΕΔΔΥ ή Τµή-
µατα Ένταξης ή που συµµετέχει σε προγράµµατα παράλληλης
στήριξης - συνεκπαίδευσης και παροχής διδασκαλίας κατ’ οίκον
και ββ) του Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού και του Ειδικού
Βοηθητικού Προσωπικού που υπηρετεί σε ΣΜΕΑΕ και ΚΕΔΔΥ ή
σε σχολεία πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας, γενικής ή επαγ-
γελµατικής εκπαίδευσης,

ε) την εντόπιση, διάγνωση, εγγραφή, µετεγγραφή, αξιολόγηση
και κατάταξη των ατόµων µε ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες στις
αυτοτελείς ΣΜΕΑΕ και στα ΤΕ,

στ) τα εβδοµαδιαία ωράρια διδακτικής εργασίας ή άλλης απα-
σχόλησης του προσωπικού ΕΑΕ,

ζ) την οργάνωση και λειτουργία των ΣΜΕΑΕ, τη διάρθρωση και
τις βασικές ενότητες του αναλυτικού προγράµµατός τους και το
είδος και τη µορφή των υποστηρικτικών υπηρεσιών,

η) την κατανοµή κατά κλάδους και ειδικότητες των ΕΠ, ΕΕΠ
και ΕΒΠ σε κάθε ΣΜΕΑΕ ή ΚΕΔΔΥ,

θ) τη διαδικασία συγκρότησης και λειτουργίας των συλλόγων
γονέων, οι οποίοι συµµετέχουν και συνεργάζονται µε τις υπηρε-
σίες του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού,

ι) την προσφορά συµβουλευτικών και υποστηρικτικών υπηρε-
σιών στους γονείς των παιδιών µε ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες,

ια) τις εξετάσεις, αξιολογήσεις, βαθµολογίες και την προ-
αγωγή των µαθητών των ΣΜΕΑΕ και των µαθητών που έχουν χα-
ρακτηρισθεί ως άτοµα µε αναπηρία και ειδικές εκπαιδευτικές
ανάγκες και φοιτούν σε συνήθεις σχολικές τάξεις,

ιβ) άλλα επιβοηθητικά µέσα που είναι προσιτά και επιστηµονι-
κώς αποδεκτά και τα οποία µπορούν να χρησιµοποιούνται κατ’
εξαίρεση κατά τη διδασκαλία των µαθητών µε σοβαρές διαταρα-
χές ακοής ή µε σοβαρές διαταραχές όρασης.»

Άρθρο 108
Εξουσιοδοτικές διατάξεις για τη ρύθµιση θεµάτων 

εκκλησιαστικής εκπαίδευσης - Τροποποίηση περ. γ) παρ.
1, αντικατάσταση περ. αβ) παρ. 6, τροποποίηση παρ. 7 και 8

και προσθήκη παρ. 13 στο άρθρο 137 
του ν. 4823/2021

1. Στην περ. γ) της παρ. 1 του άρθρου 137 του
ν. 4823/2021 (Α’ 136), περί εξουσιοδοτικών διατάξεων του Κεφα-
λαίου Α’ του Μέρους Ε’ του νόµου αυτού, επέρχονται οι ακόλου-
θες τροποποιήσεις: α) προστίθενται οι λέξεις «για τα Πρότυπα
σχολεία και µε τις διατάξεις που ισχύουν», β) πριν από τις λέξεις
«Εκκλησιαστικών Γυµνασίων» προστίθεται η λέξη «Προτύπων», γ)
οι λέξεις «Γενικών Εκκλησιαστικών Λυκείων» αντικαθίστανται από
τις λέξεις «Προτύπων Εκκλησιαστικών Λυκείων» και η περ. γ) δια-
µορφώνεται ως εξής:

«γ) µπορεί να ορίζεται διαφορετικά σε σχέση µε τις διατάξεις
που ισχύουν για τα Πρότυπα σχολεία και µε τις διατάξεις που

ισχύουν για τη δηµόσια δευτεροβάθµια εκπαίδευση, για τα θέ-
µατα των Προτύπων Εκκλησιαστικών Γυµνασίων και Προτύπων
Εκκλησιαστικών Λυκείων που δεν ρυθµίζονται από τις διατάξεις
του παρόντος, σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 135,».

2. Η περ. αβ) της παρ. 6 του άρθρου 137 του  ν. 4823/2021,
περί εξουσιοδοτικών διατάξεων του Κεφαλαίου Α’ του Μέρους
Ε’ του νόµου αυτού, αντικαθίσταται ως εξής:

«αβ) Κάθε ειδικότερο ζήτηµα που αφορά στον τύπο των εξε-
τάσεων ή της δοκιµασίας (τεστ) δεξιοτήτων, τη διαδικασία υπο-
βολής των αιτήσεων συµµετοχής στις εξετάσεις, τη διαδικασία,
τον χρόνο και τα αρµόδια όργανα για τη διενέργεια των εξετά-
σεων και τη διασφάλιση του αδιάβλητου της διαδικασίας και των
αποτελεσµάτων, και άπτεται του ιδιαίτερου χαρακτήρα της εκ-
κλησιαστικής εκπαίδευσης, σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου
123.»

3. Στις παρ. 7 και 8 του άρθρου 137 του ν. 4823/2021, περί
εξουσιοδοτικών διατάξεων του Κεφαλαίου Α’ του Μέρους Ε’ του
νόµου αυτού, αφαιρείται η πρόβλεψη παροχής γνώµης από το
Κέντρο Ελληνικής Γλώσσας (Κ.Ε.Γ.) και οι παρ. 7 και 8 διαµορ-
φώνονται ως εξής: 

«7. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, που εκδίδεται ύστερα από εισήγηση του Ε.Σ.Ε.Ε. και
γνώµη του Ι.Ε.Π., καθορίζονται: α) οι προϋποθέσεις υπαγωγής
στις κατηγορίες των περ. α) και β) της παρ. 5 του άρθρου 123, β)
τα ποσοστά θέσεων ανά κατηγορία, γ) τα αναγκαία δικαιολογη-
τικά, δ) οι διαδικασίες επιλογής, ε) η ανάγκη λειτουργίας τάξεων
υποδοχής, στ) η οργάνωση και λειτουργία τους, ζ) οι προϋποθέ-
σεις ένταξης των µαθητών στις τάξεις αυτές, η) τα διδασκόµενα
µαθήµατα, το περιεχόµενο και οι ώρες διδασκαλίας τους, θ) ο
τρόπος και η διαδικασία αξιολόγησης των µαθητών, ι) οι προϋπο-
θέσεις επιτυχούς παρακολούθησης, ια) η στελέχωση των τάξεων
αυτών µε εκπαιδευτικό προσωπικό και ιβ) κάθε άλλο σχετικό
θέµα, σύµφωνα µε την παρ. 6 του άρθρου 123.

8. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, που εκδίδεται κατόπιν εισήγησης του Ε.Σ.Ε.Ε., ρυθ-
µίζονται θέµατα σχετικά µε τη διδασκαλία των µαθηµάτων εκκλη-
σιαστικής ειδίκευσης που αφορούν στη µελέτη της ελληνικής
γλώσσας, όπως αυτή αποτυπώνεται κατά την ιστορική της δια-
δροµή στα εκκλησιαστικά κείµενα, σύµφωνα µε την παρ. 5 του
άρθρου 124.»

4. Στο άρθρο 137 του ν. 4823/2021, περί εξουσιοδοτικών δια-
τάξεων του Κεφαλαίου Α’ του Μέρους Ε’ του νόµου αυτού, προ-
στίθεται παρ. 13 ως εξής:

«13. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, η οποία εκδίδεται ύστερα από εισήγηση του
Ε.Σ.Ε.Ε., καθορίζονται: α) η διαδικασία και τα δικαιολογητικά εγ-
γραφής τους, β) η κατανοµή τους ανά Πρότυπο Εκκλησιαστικό
Σχολείο και στις τάξεις εγγραφής, γ) η ανάγκη λειτουργίας τά-
ξεων υποδοχής, δ) η οργάνωση και λειτουργία τους, ε) οι προ-
ϋποθέσεις ένταξης των µαθητών στις τάξεις αυτές, στ) τα
διδασκόµενα µαθήµατα, το περιεχόµενο και οι ώρες διδασκαλίας
τους, ζ) ο τρόπος και η διαδικασία αξιολόγησης των µαθητών, η)
οι προϋποθέσεις επιτυχούς παρακολούθησης, θ) η στελέχωση
των τάξεων αυτών µε εκπαιδευτικό προσωπικό και ι) κάθε άλλο
σχετικό θέµα, σύµφωνα µε την παρ. 10 του άρθρου 123.»

Άρθρο 109
Εξουσιοδοτική διάταξη για τη ρύθµιση του ύψους
της αποζηµίωσης των βαθµολογητών στο πλαίσιο

της διαδικασίας εισαγωγής Ιεροσπουδαστών 
στις Σχολές Μαθητείας Υποψήφιων Κληρικών -

Προσθήκη παρ. 11 στο άρθρο 163 του ν. 4823/2021

Στο άρθρο 163 του ν. 4823/2021 (Α’ 136), περί των εξουσιοδο-
τικών διατάξεων του Κεφαλαίου Β’ του Μέρους Ε’ του νόµου
αυτού, προστίθεται παρ. 11 ως εξής:

«11. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού και Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών ρυθ-
µίζεται το ύψος της αποζηµίωσης των βαθµολογητών στο πλαίσιο
της διαδικασίας εισαγωγής Ιεροσπουδαστών στις Σχολές Μαθη-
τείας Υποψήφιων Κληρικών.»
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Άρθρο 110
Εξουσιοδοτική διάταξη για την κατανοµή οργανικών θέ-

σεων Εφηµέριων, Διακόνων, Ιεροκηρύκων 
και εκκλησιαστικών υπαλλήλων στις Ιερές Μητροπόλεις

της Δωδεκάνησου και στην Πατριαρχική
Εξαρχία Πάτµου - Προσθήκη παρ. 5 στο άρθρο 445

του ν. 4957/2022

Στο άρθρο 445 του ν. 4957/2022 (Α’ 141), περί των εξουσιοδο-
τικών διατάξεων του Κεφαλαίου Α’ του νόµου αυτού, προστίθεται
παρ. 5 ως εξής:

«5. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού διενεργούνται η επιµέρους κατανοµή και ανακατα-
νοµή των θέσεων, οι οποίες γνωστοποιούνται κάθε χρόνο σύµ-
φωνα µε τον ετήσιο προγραµµατισµό για τις προσλήψεις του
επόµενου έτους των οργανικών θέσεων της παρ. 7 του άρθρου
335 για την πλήρωση κενών οργανικών θέσεων Εφηµερίων, Δια-
κόνων, Ιεροκηρύκων και εκκλησιαστικών υπαλλήλων στις Ιερές
Μητροπόλεις της Δωδεκανήσου και στην Πατριαρχική Εξαρχία
Πάτµου, καθώς και η επιµέρους κάλυψη των θέσεων που έχουν
ήδη κατανεµηθεί για την πλήρωση κενών οργανικών θέσεων Εφη-
µέριων, Διακόνων, Ιεροκηρύκων και εκκλησιαστικών υπαλλήλων.»

Άρθρο 111
Εξουσιοδοτική διάταξη για την κατανοµή οργανικών θέ-

σεων Εφηµέριων, Διακόνων, Ιεροκηρύκων
και εκκλησιαστικών υπαλλήλων στην Ιερά Αρχιεπισκοπή

Αθηνών, στις Ιερές Μητροπόλεις της Εκκλησίας
της Ελλάδος, στην Ιερά Αρχιεπισκοπή Κρήτης και στις

Ιερές Μητροπόλεις της Εκκλησίας της Κρήτης -
Προσθήκη παρ. 2 στο άρθρο 446 του ν. 4957/2022

Στο άρθρο 446 του ν. 4957/2022 (Α’ 141), περί των εξουσιοδο-
τικών διατάξεων του Κεφαλαίου Β’ του νόµου αυτού, προστίθεται
παρ. 2 ως εξής: 

«2. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού διενεργούνται η επιµέρους κατανοµή και ανακατα-
νοµή των θέσεων, οι οποίες γνωστοποιούνται κάθε χρόνο σύµ-
φωνα µε τον ετήσιο προγραµµατισµό για τις προσλήψεις του
επόµενου έτους των οργανικών θέσεων του πρώτου εδαφίου της
παρ. 8 του άρθρου 347 και του πρώτου εδαφίου της παρ. 8 του
άρθρου 348 για την πλήρωση κενών οργανικών θέσεων Εφηµέ-
ριων, Διακόνων, Ιεροκηρύκων και εκκλησιαστικών υπαλλήλων,
αντίστοιχα, στην Ιερά Αρχιεπισκοπή Αθηνών και στις Ιερές Μη-
τροπόλεις της Εκκλησίας της Ελλάδος και στην Ιερά Αρχιεπι-
σκοπή Κρήτης και στις Ιερές Μητροπόλεις της Εκκλησίας της
Κρήτης, καθώς και η επιµέρους κάλυψη των θέσεων που έχουν
ήδη κατανεµηθεί για την πλήρωση κενών οργανικών θέσεων Εφη-
µέριων, Διακόνων, Ιεροκηρύκων και εκκλησιαστικών υπαλλήλων.»

Άρθρο 112
Εξουσιοδοτικές διατάξεις για τη ρύθµιση θεµάτων 
οργάνωσης και λειτουργίας Μουφτειών Θράκης - 

Τροποποίηση άρθρου 159 ν. 4964/2022

1. Οι παρ. 6 και 7 του άρθρου 159 του ν. 4964/2022 (Α’ 150),
περί εξουσιοδοτικών διατάξεων του Μέρους Γ’ του νόµου αυτού
διορθώνονται ως προς τις νοµοθετικές παραποµπές και οι παρ.
6 και 7 διαµορφώνονται ως εξής:

«6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού και Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών κα-
θορίζονται η σύσταση, η συγκρότηση, οι αρµοδιότητες, η εν γένει
λειτουργία της ερανικής επιτροπής, η υπ’ αυτών διενέργεια ερά-
νων, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρ-
µογή της παρ. 4 του άρθρου 140.

7. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Εσωτε-
ρικών καθορίζονται οι όροι και η διαδικασία προµήθειας του αυ-
τοκινήτου εκάστης Μουφτείας ανεξαρτήτως κυβισµού και τύπου,
οι όροι κίνησης, τα διακριτικά γνωρίσµατα, η κατανάλωση καυσί-
µων, η στάθµευση, ο έλεγχος χρήσης και κυκλοφορίας, τα πρό-

σωπα που έχουν το δικαίωµα να οδηγούν το αυτοκίνητο, η χρο-
νική διάρκεια παραχώρησής του, η διαδικασία και τα δικαιολογη-
τικά που απαιτούνται για την πληρωµή των δαπανών µετακίνησης
και συντήρησης του αυτοκινήτου, καθώς και κάθε άλλο ειδικό-
τερο ζήτηµα και αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή της
παρ. 6 του άρθρου 140.»

2. Στο άρθρο 159 του ν. 4964/2022 προστίθεται παρ. 21 ως
εξής:

«21. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών και Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού ρυθ-
µίζονται η διαδικασία, ο τρόπος και οι λοιπές προϋποθέσεις
εφαρµογής της παρ. 2 του άρθρου 145.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 113 
Μεταβατική διάταξη για την επιλογή και τοποθέτηση Προ-

ϊσταµένων σχολικών µονάδων, υποδιευθυντών σχολικών µο-
νάδων και Εργαστηριακών Κέντρων

και υπεύθυνων τοµέων Εργαστηριακών Κέντρων - Προ-
σθήκη παρ. 14 στο άρθρο 232 του ν. 4823/2021

Στο άρθρο 232 του ν. 4823/2021 (Α’ 136), περί µεταβατικών
διατάξεων του Κεφαλαίου Β’ Μέρους Β’, προστίθεται παρ. 14 ως
εξής:

«14. Η ισχύς του τρίτου εδαφίου της παρ. 2 του άρθρου 42
εφαρµόζεται κατά την επιλογή και τοποθέτηση προϊσταµένων
σχολικών µονάδων, υποδιευθυντών σχολικών µονάδων και Εργα-
στηριακών Κέντρων (Ε.Κ.), καθώς και υπευθύνων τοµέων Ε.Κ.
από τα τοπικά συµβούλια επιλογής της παρ. 12 του άρθρου 232
από το σχολικό έτος 2023 - 2024.»

Άρθρο 114
Μεταβατική διάταξη - Αξιολόγηση εκπαιδευτικών 

σε Πρότυπα Σχολεία ή Πειραµατικά Σχολεία - Προσθήκη
παρ. 4 στο άρθρο 61 του ν. 4692/2020

1. Στο άρθρο 61 του ν. 4692/2020 (Α’ 111), περί µεταβατικών
διατάξεων του Κεφαλαίου Α’ του Μέρους Α’, προστίθενται παρ.
4 και 5 ως εξής:

«4. Κατά την πρώτη εφαρµογή της αξιολόγησης του έργου των
εκπαιδευτικών που υπηρετούν µε θητεία σε Πρότυπα Σχολεία
(Π.Σ.) ή Πειραµατικά Σχολεία (ΠΕΙ.Σ.), κατά το άρθρο 20, για την
ανανέωση της θητείας τους σε αυτά λαµβάνεται υπόψη αποκλει-
στικά η θετική αξιολόγησή τους ως προς την υπηρεσιακή συνέ-
πεια και επάρκεια (πεδίο Β). Για την ανανέωση της θητείας των
εκπαιδευτικών του πρώτου εδαφίου που υπηρετούν και ως διευ-
θυντές ή προϊστάµενοι ή υποδιευθυντές λαµβάνεται υπόψη η θε-
τική αξιολόγησή τους ως προς το παιδαγωγικό κλίµα και τη
διαχείριση της τάξης (πεδίο Α2). Μετά την ολοκλήρωση της αξιο-
λόγησης επί του πεδίου Β ή Α2, κατά περίπτωση, σύµφωνα µε
την παρ. 1 του άρθρου 20, οι παραπάνω εκπαιδευτικοί δύνανται
να υποβάλλουν αίτηση για την ανανέωση της θητείας τους σε
Π.Σ. ή ΠΕΙ.Σ. µόνο για το σχολικό έτος 2024-2025. Οι εκπαιδευτι-
κοί µε θητεία σε Π.Σ. ή ΠΕΙ.Σ, των οποίων η αξιολόγηση στα πεδία
Α1, Α2 και Β ολοκληρώνεται κατά το τρέχον ή το επόµενο σχολικό
έτος, δύνανται το σχολικό έτος 2024-2025, και εφόσον αξιολογη-
θούν θετικά, να υποβάλουν αίτηση για την ανανέωση της θητείας
τους κατά την παρ. 4 του άρθρου 20.

5. Η θητεία των εκπαιδευτικών, οι οποίοι υπηρετούν σε Π.Σ. ή
ΠΕΙ.Σ. το τρέχον σχολικό έτος και απουσιάζουν λόγω µακροχρό-
νιας άδειας κατά την πρώτη εφαρµογή της αξιολόγησης του άρ-
θρου 20, παρατείνεται έως και την 31η.8.2025, εφόσον υπο-
βάλουν σχετική αίτηση στον διευθυντή της οικείας σχολικής µο-
νάδας το αργότερο µέχρι την 20ή.8.2024. Οι εκπαιδευτικοί του
πρώτου εδαφίου υποχρεούνται να αξιολογηθούν εντός του σχο-
λικού έτους 2024-2025, κατά το οποίο αναλαµβάνουν εκ νέου
υπηρεσία. Αν δεν αξιολογηθούν εντός του σχολικού έτους 2024-
2025, επιστρέφουν στην οργανική τους θέση και για τα επόµενα
τρία (3) σχολικά έτη δεν έχουν δικαίωµα να υποβάλουν αίτηση
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για πλήρωση κενών θέσεων σε Π.Σ. και ΠΕΙ.Σ., σύµφωνα µε τα
οριζόµενα στην παρ. 3 του άρθρου 19. Οι εκπαιδευτικοί του πρώ-
του εδαφίου, οι οποίοι δεν επιθυµούν την παράταση της θητείας
τους, επιστρέφουν στο σχολείο της οριστικής τοποθέτησής τους
ή στη διάθεση του οικείου υπηρεσιακού συµβουλίου της περιο-
χής µετάθεσης, στην οποία ανήκουν οργανικά.»

Άρθρο 115
Μεταβατική διάταξη - Συµµετοχή αποφοίτων 

ειδικοτήτων Σχολών Ανώτερης Επαγγελµατικής 
Κατάρτισης σε εξετάσεις πιστοποίησης 

επαγγελµατικής κατάρτισης -Αντικατάσταση παρ. 15Α άρ-
θρου 169 ν. 4763/2020

Η παρ. 15Α του άρθρου 169 του ν. 4763/2020 (Α’ 254), περί µε-
ταβατικών διατάξεων, αντικαθίσταται ως εξής:

«15Α. Απόφοιτοι ειδικοτήτων Σχολών Ανώτερης Επαγγελµατι-
κής Κατάρτισης (Σ.Α.Ε.Κ.) που ολοκλήρωσαν επαγγελµατική κα-
τάρτιση του ν. 2009/1992 (Α’ 18) και του ν. 4186/2013  (Α’ 193),
οι οποίοι δεν έχουν λάβει Δίπλωµα Επαγγελµατικής Ειδικότητας,
Εκπαίδευσης και Κατάρτισης, επιπέδου 5 του Ε.Π.Π., µετά από
πιστοποίηση, συµµετέχουν, έως την 31η.12.2025, σε εξετάσεις
πιστοποίησης επαγγελµατικής κατάρτισης µε τους καταλόγους
ερωτήσεων που ισχύουν µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος.»

Άρθρο 116
Μεταβατική διάταξη για τα Κέντρα Διά Βίου Μάθησης των

Δήµων - Τροποποίηση παρ. 27 άρθρου 169 
ν. 4763/2020

Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 27 του άρθρου 169 του
ν. 4763/2020 (Α’ 254), περί των µεταβατικών διατάξεων, αντικα-
θίσταται και η παρ. 27 διαµορφώνεται ως εξής:

«27. Η Πράξη «Κέντρα Διά Βίου Μάθησης (Κ.Δ.Β.Μ.) Νέα
Φάση» στο πλαίσιο του Επιχειρησιακού Προγράµµατος «Ανά-
πτυξη Ανθρώπινου Δυναµικού, Εκπαίδευση και Διά Βίου Μάθηση»
εξαιρείται από τις διατάξεις του κεφαλαίου Θ’. Η εξαίρεση του
πρώτου εδαφίου συνεχίζει να ισχύει και για την αντίστοιχη επό-
µενη Πράξη των Κέντρων Διά Βίου Μάθησης (Κ.Δ.Β.Μ.) των
Δήµων, όπως αυτή εγκρίνεται, εντάσσεται και ισχύει στο πλαίσιο
του Προγράµµατος «Ανθρώπινο Δυναµικό και Κοινωνική Συνοχή»
της Προγραµµατικής Περιόδου ΕΣΠΑ 2021-2027.

α) Μέχρι την έκδοση των κοινών υπουργικών αποφάσεων της
περ. β’ της παρ. 2 του άρθρου 34 και της περ. β’ της παρ. 1 του
άρθρου 73, η ωριαία αποζηµίωση για τους εκπαιδευτές επαγγελ-
µατικής κατάρτισης που απασχολούνται στις Δηµόσιες Σ.Α.Ε.Κ.
και για το ωροµίσθιο εκπαιδευτικό προσωπικό που απασχολείται
στα Σχολεία Δεύτερης Ευκαιρίας καθορίζεται από 1ης.9.2020,
σύµφωνα µε την κοινή υπουργική απόφαση υπ’ αρ. 2/106902/
0022/10-12-2013 (Β’ 3276), όπως ισχύει.

β) Η ωριαία αποζηµίωση για τους εκπαιδευτές που        απα-
σχολούνται στα Κέντρα Διά Βίου Μάθησης των       Δήµων στο
πλαίσιο της συγχρηµατοδοτούµενης Πράξης «Κέντρα Διά Βίου
Μάθησης (Κ.Δ.Β.Μ.) Νέα Φάση» καθορίζεται από 1ης.9.2020,
σύµφωνα µε την κοινή υπουργική απόφαση υπ’ αρ.
2/106902/0022/10-12-2013  (Β’ 3276), όπως ισχύει.

Η δαπάνη πρέπει να βρίσκεται εντός του Μεσοπρόθεσµου
Πλαισίου Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής.»

Άρθρο 117
Μεταβατική διάταξη για τη λειτουργία 

των Εργαστηριακών Κέντρων - Προσθήκη παρ. 1Α 
στο άρθρο 47 του ν. 5082/2024

Στο άρθρο 47 του ν. 5082/2024 (Α’ 9), περί µεταβατικών διατά-
ξεων, µετά την παρ. 1 προστίθεται παρ. 1Α, ως εξής:

«1Α. Το άρθρο 10 του ν. 1566/1985 (Α’167), περί Εργαστηρια-
κών Κέντρων (Ε.Κ.) και σχολικών εργαστηρίων, εφαρµόζεται
µέχρι την 31η.8.2025, ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του άρθρου
6Ζ του ν. 4186/2013 (Α’193), για τη λειτουργία των Εργαστηρια-
κών Κέντρων (Ε.Κ.), όπως αυτό προστέθηκε µε το άρθρο 25 του

Κεφαλαίου Ε’ του παρόντος, σε συνδυασµό µε την παρ. 3 του
άρθρου 49 του παρόντος.»

Άρθρο 118
Μεταβατικές διατάξεις - Προσθήκη παρ. 35Α 

στο άρθρο 169 του ν. 4763/2020

Στο άρθρο 169 του ν. 4763/2020 (A’ 254), περί µεταβατικών
διατάξεων, µετά την παρ. 35, προστίθεται παρ. 35Α, ως εξής:

«35Α. Το Τµήµα Α’ Σχεδιασµού Πολιτικών για την Επαγγελµα-
τική Εκπαίδευση, Κατάρτιση και Διά Βίου Μάθηση της Διεύθυν-
σης Σχεδιασµού και Ανάπτυξης Ε.Ε.Κ. & Δ.Β.Μ. καθίσταται
αρµόδιο, µέχρι αναθέσεως των αρµοδιοτήτων αυτών σε ειδική
οργανική µονάδα της Γ.Γ.Ε.Ε.Κ. & Δ.Β.Μ. για: α) τον χειρισµό και
την αντιµετώπιση θεµάτων που αφορούν στην ίδρυση και τη λει-
τουργία των Κέντρων Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρ-
τισης (Κ.Ε.Ε.Κ.), β) τη συγκρότηση του Συµβουλίου των Κ.Ε.Ε.Κ.,
γ) την οργάνωση της διαδικασίας και τη σύνταξη σχεδίων απο-
φάσεων και πράξεων για την επιλογή των Οργανωτικών Συντονι-
στών των Κ.Ε.Ε.Κ., δ) τη συλλογή και επεξεργασία των
εισηγήσεων και εκθέσεων του Συµβουλίου του Κ.Ε.Ε.Κ. και του
Οργανωτικού Συντονιστή και ε) τον χειρισµό κάθε άλλου συνα-
φούς µε τα ανωτέρω θέµατος.»

Άρθρο 119
Μεταβατική διάταξη - Λήξη θητείας των υπηρετούντων

Πρυτανικών Αρχών και των υπηρετούντων 
Κοσµητόρων Σχολών Ανωτάτων Εκπαιδευτικών
Ιδρυµάτων -  Προσθήκη παρ. 8 στο άρθρο 449 

του ν. 4957/2022

Στο άρθρο 449 του ν. 4957/2022 (Α’ 141), περί µεταβατικών
διατάξεων του Κεφαλαίου Γ’ του Μέρους Α’, προστίθεται παρ. 8,
η οποία έχει ως εξής:

«8. Στα Α.Ε.Ι., στα οποία η θητεία των υπηρετούντων Πρυτανι-
κών Αρχών, καθώς και η θητεία των υπηρετούντων Κοσµητόρων
Σχολών του ίδιου Α.Ε.Ι. λήγει την 31η.8.2024, η θητεία των υπη-
ρετούντων Κοσµητόρων των Σχολών του Α.Ε.Ι. παρατείνεται από
την ηµεροµηνία λήξης της έως την ολοκλήρωση της διαδικασίας
ανάδειξης του νέου Κοσµήτορα, και για χρονικό διάστηµα που
δεν δύναται να υπερβαίνει την 31η.10.2024. Κατ’ εξαίρεση, η
διάρκεια της επόµενης θητείας του Κοσµήτορα είναι µικρότερη
των τριών (3) ακαδηµαϊκών ετών και λήγει την 31η.8.2027.»

Άρθρο 120
Μεταβατική διάταξη - Ίδρυση, συγχώνευση, 

κατάργηση, µετονοµασία Ερευνητικών Ινστιτούτων - Προ-
σθήκη παρ. 4 στο άρθρο 462 του ν. 4957/2022

Στο άρθρο 462 του ν. 4957/2022 (Α’ 141) περί µεταβατικών δια-
τάξεων του Κεφαλαίου ΙΣΤ’, προστίθεται παρ. 4 ως εξής: 

«4. Μέχρι τη συγκρότηση και λειτουργία του Διοικητικού Συµ-
βουλίου του ΠΑ.Κ.Ε.Κ. σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 132,
µε απόφαση της Συγκλήτου του Α.Ε.Ι., ιδρύονται, συγχωνεύονται,
καταργούνται, µετονοµάζονται Ερευνητικά Ινστιτούτα (Ε.Ι.) εντός
του υπό ίδρυση ΠΑ.Κ.Ε.Κ. του Α.Ε.Ι..»

Άρθρο 121
Μεταβατική διάταξη - Κατάρτιση Εσωτερικών 

Κανονισµών Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων - Τροπο-
ποίηση παρ. 1 και 2 άρθρου 472 ν. 4957/2022

Στο άρθρο 472 του ν. 4957/2022 (Α’ 141), περί µεταβατικών
διατάξεων του Κεφαλαίου ΚΣΤ’, επέρχονται οι ακόλουθες τροπο-
ποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 οι λέξεις «εντός δώ-
δεκα (12) µηνών από την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του
παρόντος» αντικαθίστανται από τις λέξεις «µέχρι την
31η.12.2024», β) στο πρώτο εδάφιο της παρ. 2 οι λέξεις «έως την
31η.12.2023» αντικαθίστανται από τις λέξεις «έως την
31η.12.2024», γ) επέρχονται νοµοτεχνικές βελτιώσεις και το
άρθρο 472 διαµορφώνεται ως εξής:
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«Άρθρο 472
Μεταβατικές διατάξεις Κεφαλαίου ΚΣΤ’

1. Τα Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα (Α.Ε.Ι.) υποχρεούνται να
καταρτίσουν τους Εσωτερικούς Κανονισµούς τους µέχρι την
31η.12.2024. Η προθεσµία του προηγούµενου εδαφίου δύναται
να παρατείνεται για άλλους έξι (6) µήνες µε απόφαση του Υπουρ-
γού Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού. 

2. Τα σχέδια των άρθρων 224, 226, 227 και 228 εκπονούνται
για πρώτη φορά το αργότερο έως την 31η.12.2024. Η παράλειψη
έκδοσης του Εσωτερικού Κανονισµού του Α.Ε.Ι., των σχεδίων των
άρθρων 224 έως 228, καθώς και του κανονισµού ελεγχόµενης
πρόσβασης και µη εφαρµογής και λειτουργίας του συστήµατος
ελεγχόµενης πρόσβασης, λαµβάνεται υπόψη για την έκδοση της
απόφασης κατανοµής της τακτικής δηµόσιας επιχορήγησης της
περ. ε) της παρ. 2 του άρθρου 16 του ν. 4653/2020 (Α’ 12).»

Άρθρο 122
Μεταβατική διάταξη - Αρµοδιότητες Διοικούσας 

Αρχής - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 195 ν. 5094/2024

Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 195 του
ν. 5094/2024 (Α’ 39), περί µεταβατικών διατάξεων του Μέρους Β’,
προστίθενται µετά τη φράση «η οποία ασκεί όλες τις αρµοδιότη-
τες» οι λέξεις «της παρ. 4 του άρθρου 16 καθώς και» και η παρ.
1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Μέχρι τη συγκρότηση του Συµβουλίου Διοίκησης του Ελ-
ληνικού Ανοικτού Πανεπιστηµίου (Ε.Α.Π.) και το αργότερο µέχρι
την 31η.8.2024 παρατείνεται η θητεία της Διοικούσας Επιτροπής
όπως έχει συγκροτηθεί µε την υπό στοιχεία 94151/Ζ1/31.10.2022
απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητι-
σµού (ΥΟΔΔ 897), η οποία ασκεί όλες τις αρµοδιότητες της παρ.
4 του άρθρου 16, καθώς και του άρθρου 14 του                     ν.
4957/2022 (Α’ 141), πλην της περ. κβ) της παρ. 1 και της παρ. 3
του άρθρου 14, του ανωτέρω νόµου. Η διαδικασία εκλογής των
µελών και συγκρότησης του Συµβουλίου Διοίκησης (Σ.Δ.) και του
Πρύτανη εκκινεί δεκαπέντε (15) ηµέρες µετά από την έναρξη
ισχύος του παρόντος. Για την εφαρµογή του δευτέρου εδαφίου,
καθήκοντα Συγκλήτου και Συµβουλίου Διοίκησης ασκεί η Διοι-
κούσα Επιτροπή του πρώτου εδαφίου και καθήκοντα Πρύτανη
και Αντιπρυτάνεων ασκούν ο Πρόεδρος και οι Αντιπρόεδροι του
Ε.Α.Π., αντίστοιχα.»

Άρθρο 123
Μεταβατική διάταξη - Ειδική παροχή Μουφτήδων
ή Τοποτηρητών Μουφτήδων - Τροποποίηση παρ. 4 

άρθρου 160 ν. 4964/2022

Στην παρ. 4 του άρθρου 160 του ν. 4964/2022 (Α’ 150), περί
µεταβατικών διατάξεων, οι λέξεις «του ειδικού επιδόµατος» αντι-
καθίστανται από τις λέξεις «της ειδικής παροχής» και η παρ. 4
διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Όσοι υπηρέτησαν ως Μουφτήδες ή Τοποτηρητές Μουφτή-
δες, έχουν παραιτηθεί µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος και
δεν εµπίπτουν στην περ. α) της παρ. 2 του άρθρου 144 ή στην
περ. α) της παρ. 7 του άρθρου 150 δικαιούνται την καταβολή της
ειδικής παροχής της παρ. 2 του άρθρου 145.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 124
Καταργούµενες διατάξεις 

1. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται: 
α) Η παρ. 2 του άρθρου 30 του ν. 2083/1992 (Α’ 159), περί εγ-

γραφής Ελλήνων υπηκόων και Ελλήνων στο γένος, εκπαιδευτι-
κών στους πίνακες διοριστέων εκπαιδευτικών πρωτοβάθµιας
εκπαίδευσης και διορισµού τους µόνο µετά από φοίτησή τους επί
δύο ακαδηµαϊκά έτη στα παιδαγωγικά τµήµατα των ελληνικών
Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Ε.Ι.),

β) η παρ. 3 του άρθρου 10 του ν. 2327/1995 (Α’ 156), περί θε-
µάτων πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης,

γ) η παρ. 8 του άρθρου 9 του ν. 3391/2005 (Α’ 240), περί κα-
τάργησης του άρθρου 30 παρ. 2 περ. α’ και β’ του ν. 2083/1992
(Α’ 159) και του άρθρου 10 παρ. 3 του ν. 2327/1995 (Α’ 156) που
θέσπιζαν υποχρέωση φοίτησης δυο ακαδηµαϊκών εξαµήνων στα
παιδαγωγικά τµήµατα των ελληνικών Α.Ε.Ι. σε κατόχους πτυχίου
αλλοδαπής ισότιµου και αντίστοιχου ελληνικής παιδαγωγικής
ακαδηµίας ή σχολής νηπιαγωγών, ως προς τους κατόχους πτυ-
χίων από κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης,

δ) η παρ. 14 του άρθρου 16 του ν. 4415/2016 (Α’ 159), περί
αποσπάσεων εκπαιδευτικών.

2. Η περ. α) του άρθρου 48 του ν. 5082/2024 (Α’9), περί καταρ-
γητικής διάταξης του νόµου αυτού, καταργείται από τότε που
ίσχυσε.

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 125
Έναρξη ισχύος

1. Με την επιφύλαξη των παρ. 2, 3, 4 και 5 η ισχύς του παρό-
ντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβερ-
νήσεως.

2. Η ισχύς του άρθρου 25 αρχίζει από το σχολικό έτος 2025-
2026.

3. Η ισχύς της παρ. 1 του άρθρου 44 αρχίζει από το ακαδη-
µαϊκό έτος 2024-2025.

4. Ειδικά για τους Δήµους της Περιφέρειας Θεσσαλίας, οι
οποίοι κηρύχθηκαν σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης πολιτικής
προστασίας, κατ’ εφαρµογή του άρθρου 25 του ν. 4662/2020 (Α’
27), λόγω των έντονων καιρικών φαινοµένων που εκδηλώθηκαν
στις 4.9.2023 και 6.9.2023 στις περιοχές του άρθρου 56, η ισχύς
του άρθρου 56 αρχίζει την 4η.9.2023.

5. Η ισχύς του άρθρου 93 αρχίζει την 1η.7.2024. 

Αθήνα,                           2024
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17. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ 18. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΘΝΙΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

19. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ,

ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ το Σώµα
να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύ-
ρωση των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο σύνολο του πα-
ραπάνω νοµοσχεδίου.

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): H εξουσιοδότηση πα-
ρεσχέθη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 20.01’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 29
Ιουλίου 2024 και ώρα 9.00’ µε αντικείµενο εργασιών του Σώµα-
τος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων
και β) νοµοθετική εργασία, µόνη συζήτηση και ψήφιση επί της
αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Υγείας: «Ολοκλήρωση της ψυχιατρικής µεταρρύθµι-
σης», σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που θα διανεµηθεί.

19378 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


